
 
 



peta 36 – rok 2021 tom III 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2021” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkanaście stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. 

Rok 2020 również zapowiadał się obfitością faktów. Polska już piąty rok pod rządami Prawa 

i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością i premedytacją wprowadza we wszystkich 

dziedzinach życia „dobrą zmianę”, ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

Rok 2020 okazał się być brzemiennym rokiem, bo PiS musiał mieć nadal swojego prezydenta, 

a społeczeństwo podjęło próbę odsunięcia Andrzeja Dudy od prezydentury. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były i są nadal historyczne wydarzenia. 

Tom III roku 2021 obejmuje wydarzenia sierpnia, września, października, listopada i grudnia. 
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2021-08-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5731 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 91 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Gdy punktualnie o siedemnastej wybiła godzina „W”, stolica stanęła – w hołdzie 

Powstańcom Warszawskim, w uznaniu ich odwagi i bohaterstwa, i determinacji. To 77 rocznica 

wybuchu powstania. 

„Pamiętajcie młodzi, bierzcie przykład nie z męstwa tylko z rozumnego myślenia” – 

mówiła Teresa Stanek ze Światowego Związku Żołnierzy AK. 

I tu możemy państwa przeprosić, cały czas czekamy na relację Magdy Łucjan, pokażemy 

ją w dalszej części Faktów. 

 

GK: – Psia wioska do kontroli. Chcielibyśmy, żeby to już się skończyło [kontrole]. 

 

GK: – zabójstwo jednej osoby i usiłowanie zabójstwa dwóch innych – usłyszał kierowca 

miejskiego autobusu z Katowic… 

 

GK: – Już nie mają żadnej wymówki: że brakuje czasu, okazji, że trzeba się rejestrować i 

jeździć do punktu szczepień. Dziś to punkty szczepień przyjechały pod kościoły. To ważne, bo 

ze szczepieniami najgorzej jest w małych miejscowościach, gdzie opinia księdza bardzo się 

liczy… 

 

GK: – Bez zaświadczenia o szczepieniu, ozdrowieniu lub negatywnego wyniku testu na 

Covid-19 już nie można wjechać do Dojczlandu. Od dziś Berlin mocno zaostrza zasady, także 

dla Polaków… To granica z Czechami i kontrole sanitarnej straży po polskiej stronie. Sytuacja 

w całej Unii jest dynamiczna… 

 

GK: – Nasi siatkarze są coraz bliżej zdobycia medalu… 

 

GK: – Zostało już tylko stolik i posprzątać. Można odliczać dni do kolejnego Poland Rock 

Festiwalu… 

 

Wacław Gluth-Nowowiejski „Wacek”, uczestnik Powstania Warszawskiego: – Nie ma 

wątpliwości, że będę płakał przy pomniku. Po prostu płakał. Bo oni tam tu w tym miejscu byli i 

zginęli wszyscy. No tak, bo tam leżą moi wszyscy. (dowódca drużyny) 

 

Krystyna Markowska „Biedronka”, uczestniczka Powstania Warszawskiego: – 

Najważniejsi ci, co zginęli. To są bohaterowie, a nie my. My, no, mamy szczęście, żeśmy 

przeżyli, że jeszcze żyjemy. Ale jeżeli chodzi o bohaterstwo, to ci nieszczęśni. 

 

Janina Greenfield-Żbikowska „Hanka”, uczestniczka Powstania Warszawskiego: – Ja nie 

mam ręki, od razu urwało, nie mam dotąd. Najpiękniejszy dzień w życiu. Dlatego że myśmy się 

tak cieszyli, tak strasznie cieszyli, że jesteśmy wolni. Pani. Jak zawisła flaga, to myśmy płakali. 

Po prostu. 

Jerzy Józef Mindziukiewicz „Jur”: – Walczyła cała społeczność Warszawy. Ginęli 

żołnierze, ale ginęli również ludzie. cywile, którzy tych żołnierzy wspomagali. Wszyscy chcieli. 

Po pięciu latach okupacji, wolności i niepodległości – marzyliśmy o tym. Liczyliśmy dni, kiedy 

to nastąpi. 

 



Teresa Stanek, wiceprezes zarządu głównego Światowego Związku Żołnierzy Armii 

Krajowej: – Pamiętajcie młodzi, bierzcie przykład nie z męstwa, tylko z rozumnego myślenia. 

Wy służycie teraz Polsce, wy musicie myśleć, musicie się uczyć. 

 

Hanna Stadnik „Hanka”, uczestniczka Powstania Warszawskiego, wypowiedź archiwalna: 

– My już teraz odchodzimy na wieczną wartę. Naprawdę. Nie mówię tego z przykrością, bo 

normalne, jeśli ktoś się urodził, musi odejść z tego świata. Ale proszę wszystkich, jak nas już nie 

będzie, pamiętajcie o nas. 

Magda Łucjan, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Johann Sebastian Bach 

Orchestral suite No.4 

Overture 

Collegium Vocale Gent 

Concertgebouw 

Brugge 

Mezzo 

♣ 
2021-08-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5611 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 91 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Premier mówi o bandyckim ataku, a minister zdrowia, który pojechał na miejsce, o 

akcie terroru wobec państwa. W nocy ktoś podpalił mobilny punkt szczepień i budynek 

Sanepidu w Zamościu. Wcześniej był atak na medyków, którzy szczepili pacjentów w mobilnym 

punkcie w Gdyni. 

Jan Błaszkowski: – Młotkiem wybił okno w kontenerze i do wnętrza wlał łatwopalną 

substancję. Kilka sekund później mobilny punkt szczepień w samym centrum Zamościa stanął w 

ogniu… Podpalacz wziął za cel instytucję odpowiedzialną za walkę z epidemią. W nocy 

z niedzieli na poniedziałek najpierw podłożył ogień w siedzibie Sanepidu w Zamościu, gdzie 

podpalił magazyn środków higienicznych, a kilka minut później wziął za cel szczepionkowy 

kontener na zamojskiej starówce. Spłonęły między innymi szczepionki… Premier obiecał 

dziesięć tysięcy nagrody… 

 

GK: – Trzy dni po tym jak prezydent Andrzej Duda przyznał podwyżki… do Sejmu trafił 

projekt PiS, który ma przyznać znaczącą podwyżkę prezydentowi… 

Marszałkowie Sejmu i Senatu: było 11 739 zł będzie 20 543 zł (+75%) 

Posłowie i senatorowie (uposażenie + dieta) było 10 522 zł będzie 16 835 zł (+60%) 

Minister: było 12 705 zł będzie 17 787 zł (+40%) 

Wiceminister: było 10 021 zł będzie 16 033 zł (+60%) 

Prezydent (bez dodatku za wysługę lat) było 17 894 zł będzie 25 052 zł 

 

Mateusz Morawiecki, premier – My nie mamy mediów tak jak nasi oponenci polityczni w 

ogromnej większości mający dostęp do dużo większej liczby mediów. 

[PiS ma TVP-INFO]. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Fakty są takie, że jeśli ktoś ma media, to właśnie władza – 

przejęte media publiczne – telewizja i radio, a ostatnio przejęte niemal wszystkie gazety lokalne. 

Media mówią to, co chce usłyszeć władza: 

Fragment programu „Wiadomości” w TVP1: 

- Polski Ład program przełomowy pod wieloma względami, zresztą nad tym programem, 

nad ustawami, które ten program prowadzą, postępują w imponującym tempie. A z drugiej 



strony, ze strony opozycji pojawiają się głosy, trudno w to uwierzyć, że one rzeczywiście płyną, 

bo trudno temu programowi cokolwiek zarzucić. 

KKZ: – Premier jednak się żali, że władza ma tylko 20% sprzyjających mu mediów. 

Mateusz Morawiecki: – Jak patrzę na wszystkie portale internetowe, telewizje komercyjne, 

radia komercyjne, gazety, prasa – mniej więcej to jest w ten sposób, klikalność [!!!] 

Marty Baron, były redaktor naczelny „The Washington Post” i „The Boston Globe”: – 

Dziennikarz nie może być służalczy wobec władzy, robić za jego tubę, żadnej władzy czy rządu, 

republikanów czy też demokratów. My poprzez fakty służymy prawdzie. 

 

GK: – W lipcu nasz program był najchętniej oglądanym programem w Polsce: 

Wieczorne programy informacyjne – lipiec 2021 

Źródło: Nielsen Audience Measurement 

Fakty [TVN] – 2 032 177 

Wiadomości [TVP] – 1 941 195 

Wydarzenia – 1 406 677 

Całodobowe kanały informacyjne: 

Tvn24 – 5,4% udział w rynku telewizyjnym 

TVP-INFO – 4,1% 

NEWS POLSAT – 2,0% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

RHAPSODY IN BLUE 

George Gershwin 

Orchestre National de Lyon 

Auditorium Maurice Ravel – Lyon 

mezzo 

 

♣ 



2021-08-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5533 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 164 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

GK: – To jest polski dzień w Tokio – są powody do dumy, bo mamy cztery kolejne 

medale. Listę otwiera złota Anita Włodarczyk, srebro zdobyły kajakarki: Karolina Naja i Anna 

Puławska, a brąz wywalczyli zapaśnik Tadeusz Michalik i Malwina Kopron w rzucie młotem. 

 

GK: – Oni też chcieliby dostać wysokie podwyżki. 

- Nie chcemy pracować za te pieniądze. 

- Czujemy się gorsi. 

- Tysiące nauczycieli postanawia odejść. 

- Praca lekarza jest wyceniona na 19 złotych brutto. A praca posła na cztery tysiące. 

[Chodzi o wzrost pensji lekarza o 19 złotych, a pensji posła o 4 tysiące]. 

 

GK: – Antyszczepionkowcy wciąż atakują, weszli do domu dziecka w Aleksandrowie 

Kujawskim. Nie chcieli rozmawiać, przyszli mnie zastraszyć – mówi dyrektorka placówki. Inna 

grupa pod wodzą posła Brauna wtargnęła do biura prezesa Urzędu Rejestracji Produktów 

Leczniczych. 

Marzanna Zielińska: – …W domu dziecka w Nowym Dworze Gdańskim dyrekcję 

próbowali zastraszyć heiterzy w internecie, a po nich posłowie Zjednoczonej Prawicy – duet 

Siarkowska Kowalski. 

Anna Maria Siarkowska, KP PiS: – Mieszkają tutaj dzieci, do których mieliśmy 

doniesienia, że były zmuszane do szczepień przeciwko Covid-19. 

MZ: – …Rząd mówi antyszczepionkowcom „zero tolerancji”, ale na razie to tylko słowa. 

Alicja Chybicka, profesor, hematolog, onkolog dziecięcy, senator, KP KO: – Brakuje 

twardego stanowiska, uczciwego i prawdziwego. Niemówienie jednego, a robienie drugiego. 

Antyszczepionkowcy są przekonani, że im włos z głowy nie spadnie nigdy, dopóki rząd jest taki 

jaki jest. 

Tomasz Karauda, doktor, lekarz Oddziału Chorób Płuc, Uniwersytecki Szpital Kliniczny 

w Łodzi: – Ja muszę mieć poczucie, że w ramionach państwa polskiego jestem bezpieczny, że 

państwo polskie mówi: Medyku, walczyłeś na pierwszej linii frontu, byłeś tam, byłeś w piekle, a 

my teraz ochronimy cię przed piekłem antyszczepionkowców. 

MZ: – Łódź domaga się od policji i straży miejskiej objęcia punktów mobilnych 

szczególną opieką, a Naczelna Rada Lekarska domaga się od organów ścigania konkretnych 

działań od zaraz, zanim komuś stanie się krzywda. 

„(…) każdy przejaw agresji i czyn zabroniony wymierzony w medyków w związku z 

ich opartą na aktualnej wiedzy medycznej działalnością medyczną i prozdrowotną, 

powinien być ścigany z oskarżenia publicznego…” 

MZ: – Czyli z urzędu, a nie na wniosek pokrzywdzonego… [atak na funkcjonariuszy 

publicznych, którymi będą lekarze] rada ministrów ma o tym rozmawiać już w przyszłym 

tygodniu. 

 

GK: – Porozumienie nie zgadza się na tak gwałtowną podwyżkę podatków – mówi 

w tvn24 wiceminister rozwoju Anna Kornecka. 

Anna Kornecka, wiceminister rozwoju, pracy i technologii, Porozumienie: – Takich 

rozwiązań i w takim kształcie nie poprzemy. Uważam, że teza o tym, że 80, dzisiaj już 90% 

Polaków na ustawie, na podwyższeniu podatków dla przedsiębiorców zyska, to ta teza jest po 

prostu nieprawdziwa. Wszystkie wyliczenia pokazują, że nawet podatnicy ci najmniejsi: 

fryzjerzy, mechanicy, którzy rozliczają się kartą podatkową, oni też na tych rozwiązaniach tracą. 

Jesteśmy w środku pandemii. Podwyższenie podatków, tak gwałtowne, bo one nie o jeden, dwa 

procent, ono jest o 50% dla każdego przedsiębiorcy. 

PETYCJA 



Polski Ład nie może być wprowadzony kosztem polskich przedsiębiorców z sektora 

MŚP [mali i średni przedsiębiorcy], w szczególności rozliczających się podatkiem 

liniowym. W 2019 roku było około 700 tysięcy takich firm w Polsce. 

A wprowadzony niemal dwie dekady temu 19% podatek liniowy dla osób 

fizycznych prowadzących działalność gospodarczą był jedną z najważniejszych pro-

przedsiębiorczych zmian po upadku komunizmu w 1989 roku. Jego wprowadzenie 

pomogło Polsce wejść na ścieżkę szybkiego rozwoju ekonomicznego. Przejrzystość i 

prostota tego podatku zachęcała bowiem wielu, zwłaszcza młodych Polaków, do 

zakładania własnych firm, budowania dobrobytu i wzmacniania polskiej gospodarki. 

Systematycznie wzrastała od lat liczba podatków rozliczających się w ten sposób. 

Zyskał również budżet państwa, gdyż od chwili jego wprowadzenia wpływy do 

budżetu systematycznie rosły. 

Proponowana przez rząd reforma podnosi obciążenia przedsiębiorców rozliczających 

się podatkiem liniowym prawie o 50%, z obecnych 19% do 28% bez możliwości 

odliczenia kwoty wolnej od podatku (30 tysięcy złotych). W praktyce podatek 

liniowy straci sens dla większości go obecnie płacących. Rzecznik MŚP i Rada 

Przedsiębiorców uważają, iż plan rządu dot. zmian w podatku liniowym w ramach 

Polskiego Ładu są nieuzasadnione. Dlatego zachęcamy do elektronicznego poparcia 

petycji, aby zachować podatek liniowy w obecnej formie 

Adam Abramowicz, rzecznik Małych i Średnich Przedsiębiorców [powołany przez 

premiera]: – W ciągu czterech dni podpisało się pod tą petycją 20 tysięcy osób i widać, że jest to 

duży problem… Przede wszystkim wzrost tej stawki realny do zapłacenia o prawie 50% 

w podatku liniowym oznacza, że przedsiębiorcy będą szukali różnych innych rozwiązań. 

Gowin: – Bardzo wielu Polaków obawia się, że konsekwencją tak dużego wzrostu 

podatków dla małych i średnich firm będzie wzrost cen. Czyli inflacja albo mówiąc językiem 

potocznym, drożyzna. 

 

GK: – [Nadal szczegóły prawne o licencji dla TVN]. 

 

GK: – Być może punkt sporny zniknie. To już kolejny sygnał, że PiS może zawiesić albo 

zlikwidować Izbę Dyscyplinarną, nieuznawaną przez Sąd Najwyższy [?] i unijny Trybunał 

Sprawiedliwości… 

Jacek Tacik: – Izba Dyscyplinarna znowu zaczęła pracować i to mimo decyzji Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej, który uznał ją za nielegalną… 

 

GK: – Od dawna negocjują, kiedy trzeba protestują w pracy i pikietują na ulicach, by 

godnie zarabiać. Rząd mówi nie albo proponuje podwyżki symboliczne. Teraz nauczyciele, 

pielęgniarki i lekarze, pracownicy budżetówki słyszą, że sobie politycy zafundują podwyżkę 

50% czy 60%. 

Transparent: ZADBAJCIE O NAS! MY KAŻDEGO DNIA RATUJEMY WASZE 

ŻYCIE I ZDROWIE! 

Transparent: 

160x36=5760-1450-150-72-400=3688 

Z podatkiem 3060 zł 

Paweł Płuska: – …By lepiej zarabiać, muszą pracować czasami po 300 godzin 

miesięcznie, bez etatów, urlopów i zwolnień lekarskich… Na 11 września związki zrzeszające 

pracowników medycznych zaplanowały wielki protest w Warszawie. 

[Jest to ewenement naszych czasów – wypaczenie sensu biznesu, bo pracowników, którzy 

powinni być zatrudnieni na etacie w przedsiębiorstwie, mieć ochronę prawną zgodnie 

z Kodeksem Pracy i mieć prawa pracownicze do płatnego urlopu wypoczynkowego, do płatnego 

zwolnienia na czas choroby, płatne ustawowe dni świąteczne i dni wolne od pracy – zmusza się 

do zakładania jednoosobowych firm, a następnie przedsiębiorstwa zawierają umowy z tymi 

jednoosobowymi firmami, w ten sposób przedsiębiorstwa sztucznie zmniejszają swoje koszty 

pracy. Jeżeli są to umowy biznesowe pomiędzy firmami, to powinny to być umowy o dzieło z 

określonym kosztem i terminem wykonania. Jednoosobowa firma powinna być w stanie 



zawierania umów z kilkoma innymi przedsiębiorstwami równocześnie. Niedopuszczalne 

powinno być zawieranie umów między firmami przewidujących, że jednoosobowa firma pracuje 

regularnie po 8 godzin pracy, pracuje stale w budynkach zlecającej firmy i pracuje na sprzęcie 

tamtej firmy – takie cechy zatrudnienia powinny wymagać etatowego zatrudnienia i nie mogą 

być podstawą założenia jednoosobowej firmy]. 

 

MEMENTO  DNIA 

Andrzej Dryszel 

Zapomniane ofiary 

W czasie powstania warszawskiego zginęło około 180 tysięcy osób cywilnych. 

Tylko w egzekucjach na Woli, Ochocie, Mokotowie i Śródmieściu zamordowano 85 

tysięcy mężczyzn, kobiet i dzieci. 

(…) Tylko pierwsze dni powstania były pełne euforii. „Następuje wybuch szalonego 

entuzjazmu. Ludzie, jak na komendę rzuconą przez kogoś niewidzialnego, zaczynają śpiewać 

<Warszawiankę>. Śpiewa cała ulica. Ci na jezdni i na chodnikach i ci, którzy wylegli na 

balkony, i ci stojący w oknach. Ogarnia mnie uniesienie, jakiego nie doznałem nigdy przedtem 

i nigdy później”, opisywał Jan Nowak-Jeziorański. Bardzo szybko zaczęła się jednak 

powstańcza codzienność – czyli pasmo niewyobrażalnych udręk fizycznych i psychicznych, 

które stały się udziałem warszawiaków. (…) 

Mordowano od samego początku 

Od 2 sierpnia Niemcy rozpoczęli mordowanie ludności cywilnej, najpierw na Mokotowie i 

Ochocie. Kształtuje się praktyka stosowana przez następne dni: wrzucanie do mieszkań i piwnic 

granatów, dobijanie rannych z pistoletów; usuwanie ludzi z mieszkań i rozstrzeliwanie z broni 

maszynowej. Rozkaz (…) Himmlera nakazuje wytępienie całej ludności stolicy, bez względu na 

płeć i wiek. „Z przerażeniem patrzyłyśmy na nosze, na których leżały na wpół zwęglone 

postacie ludzkie, małe dzieci o twarzyczkach ropiejących, czarnych, opuchłych. Okazało się, że 

Niemcy, zdobywszy jakąś ulicę, spędzali ludność do podminowanych schronów lub zamykali w 

piwnicach i obrzucali granatami”, opowiadała Władysławowi Bartoszewskiemu siostra Jadwiga 

Ledóchowska ze szpitala Elżbietanek. (…) 



Niemcy koncentrowali swoje akcje na wybranych obszarach, toteż przez wiele dni 

w niektórych rejonach, zwłaszcza w Śródmieściu, panował względny spokój, w oknach czasami 

nawet były szyby. Z czasem jednak pożoga docierała niemal wszędzie. Bombowce nurkujące 

systematycznie i bezkarnie burzyły i paliły bombami zapalającymi dom po domu. (…) 

„Warszawa w przeważającej części stoi w płomieniach. Palenie domów jest 

najpewniejszym środkiem zlikwidowania powstańczych kryjówek. (…) W milionowym mieście 

panuje nędza nie do opisania. Po stłumieniu lub upadku powstania Warszawie przypadnie w 

udziale zasłużona kara całkowitego zniszczenia”, meldował już 5 sierpnia do Berlina gubernator 

Hans Frank. 

Technologia sprawnego zabijania 

Tylko tego jednego dnia na Woli zginęło około 20 tysięcy ludzi. Prowadzący tam natarcie 

generał Heinz Reinefarth podejmuje działania, które przeszły do historii jako „Rzeź Woli”. 

Masowe egzekucje ludności odbywają się w rejonie Hali Mirowskiej, w fabryce Franaszka, w 

oddziale fabryki Ursus przy Wolskiej, przy Wawelskiej, Okopowej. Ludzie są rozstrzeliwani, 

zakłuwani bagnetami, paleni żywcem. Choć Niemcy dobijają tych, którzy nie zginęli od razu, 

parę osób przeżyło. Na przykład Janina Mamontowicz, którą wyprowadzono na rozstrzelanie z 

dwoma synami i rodzicami. Kule ominęły ją i dzieci, cała trójka upadła na ziemię, udając 

zmarłych. Starszy syn (dziewięcioletni) nie wytrzymał napięcia, poruszył się, niemiecki żołnierz 

strzelił mu dwa razy w skroń. 

Niemcy zajmują też szpitale, mordując personel i chorych. W szpitalu św. Łazarza zabito 

prawie 1000 osób, pacjentów i członków personelu oraz rozstrzelanych tam mieszkańców. W 

Wolskim przy Płockiej ginie dyrektor i wielu pracowników (60 osób) oraz ponad 300 pacjentów. 

Chcąc usprawnić skuteczność mordowania, mieszkańców gromadzono w kilku wybranych 

punktach, gdzie rozstrzeliwano ich z broni maszynowej. W miejscach egzekucji powstawały 

zwały trupów dochodzące do 2 m wysokości, 20 m szerokości i 35 m długości, co ułatwiało 

później palenie zwłok. Tej metody nie trzymano się jednak zbyt kurczowo, podchodząc 

elastycznie do wykonywanych zadań. Gdy więc ludność cywilna była już na miejscu, tak jak 

przy ulicy Górczewskiej, gdzie otoczono trzy bloki, ustawiono wokół karabiny maszynowe, po 

czym przez okna wrzucano granaty, a domy podlano benzyną i podpalono. Ludzie palili się 

żywcem, gdy zaś skakali z okien albo usiłowali wyjść drzwiami, strzelano do nich. Zabito wtedy 

ponad 1000 osób. (…) W sumie na Woli, jak się szacuje, zamordowano od 40 do 65 tysięcy 

osób cywilnych, na Ochocie ponad 10 tysięcy, w Śródmieściu ponad 5 tysięcy, podobnie na 

Mokotowie. 

Czekanie na bomby 

Na wieść o masowych zbrodniach tysiące mieszkańców uciekło do Śródmieścia. (…) 

Nad tą falą nie dało się zapanować. Bezdomnych wciąż przybywało, niezburzonych 

domów było coraz mniej, w mieście szalały pożary. Ostrzał artyleryjski i bomby zabijały tak 

wielu warszawiaków i niszczyły tyle domów, że mieszkańcy zaczęli przenosić się do piwnic. 

Poprzebijano tam przejścia do sąsiednich budynków, powstał cały labirynt korytarzy. (…) 

Piwnice to nie schrony przeciwlotnicze, więc precyzyjne trafienie niszczyło dom, 

a zwalone kondygnacje grzebały mieszkańców – na Miodowej, gdzie pod zburzonym bombą 

domem zginęło ponad 200 osób, na Malczewskiego (ponad 100) i w wielu innych miejscach. 

(…) W pamięci mieszkańców stolicy zapisały się sześciolufowe moździerze zwane „krowami 

lub szafami, bo ich dźwięk przypominał zgrzyt przesuwanej szafy czy ryk krowy. Jeden 

z mieszkańców widział skutki trafienia takiego moździerza w podwórko, gdzie przebywali 

uchodźcy: „W niespełna minutę później zamiast żywych ludzi na trotuarze leżały zwęglone, 

pokurczone figurki”. 

Ludzie często chronili się w kościołach, mając nadzieję, że solidna konstrukcja może 

stanowić jakąś ochronę. Tak było w kościele i klasztorze Sakramentek na Nowym Mieście. 

Dowódcy AK zwrócili się do matki przełożonej, by pozwoliła obsadzić klasztor żołnierzami. 

Przełożona miała wątpliwości, ale w końcu zgodziła się na założenie w klasztorze stanowisk 

powstańczych. 31 sierpnia Niemcy postawili ultimatum, że jeżeli klasztor nie zostanie 

ewakuowany, zburzą go. Przełożona przekazała ultimatum dowództwu AK i usłyszała, że 

żołnierze zostają w klasztorze, a „widok sióstr i duchownych opuszczających swoje stanowiska 

byłby dla żołnierzy bolesnym ciosem”. Siostry postanowiły także zostać, zwłaszcza że kościół 



był pełen bezdomnych uchodźców. Czas ultimatum dawno minął, zaczęły się codzienne 

modlitwy wieczorne. Klasztor został wtedy zbombardowany, w gruzach zginęło ponad 1000 

osób, w tym 35 sióstr. (…) 

Fragment I tomu serii Zakłamana historia powstania, Fundacja Oratio Recta, Warszawa 

2014 
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GK: – Mamy olimpijską powtórkę, czyli kolejne cztery medale jednego dnia, w tym dwa: 

złoty i brązowy w rzucie młotem. Mistrzem został Wojciech Nowicki, a Paweł Fajdek był trzeci. 

Do tego mamy srebrne żeglarki: Jolanta Ogar-Hill i Agnieszka Skrzypulec, no i brązowego 

medalistę w biegu na 800 metrów. 

 

GK: – Poczekamy, zobaczymy. [np. pół roku czekania na zamówioną baterię nad 

umywalkę] 

 

GK: – Ponadpartyjna grupa amerykańskich senatorów, republikanie i demokraci 

przestrzegają polski rząd przed wprowadzeniem ustawy wymierzonej w wolne media. To narazi 

na szwank amerykańskie inwestycje w Polsce – czytamy w oświadczeniu… 

Oświadczenie ponadpartyjnej grupy amerykańskich senatorów: 

„Utrzymujące się odchodzenie rządu polskiego od standardów demokratycznych, 

czego najnowszym przykładem są wysiłki zmierzające do ograniczenia niezależności 

mediów i podważenia jednej z największych amerykańskich inwestycji w tym kraju, 

jest niezwykle martwiące. Jako ponadpartyjna grupa amerykańskich senatorów 

chcemy jasno powiedzieć rządowi polskiemu, że uważnie przyglądamy się 

rozwojowi wypadków. Monitorujemy projekt ustawy złożony w polskim Sejmie, 

który, gdyby został przyjęty i stał się prawem, dyskryminowałby firmy spoza Unii 

Europejskiej oraz prawdopodobnie doprowadziłby do wyjścia z Polski poważnego 

amerykańskiego inwestora, który zatrudnia kilkanaście tysięcy osób. Ustawa ta, w 

połączeniu z odmową Polski odnowienia koncesji dla TVN-u, to kolejny krok w 

kierunku zagrażającym polskiej demokracji. Nie jest to sposób na przyciągnięcie 

inwestycji zagranicznych, a na dodatek ograniczy to jeszcze bardziej wolność 

mediów, o którą Polacy tak długo walczyli”. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Senatorowie piszą dalej, że te i inne kroki, które Polska 

ostatnio podejmuje, nie odzwierciedlają wspólnych wartości, które są fundamentem naszych 

stosunków i teraz bardzo ważne zdanie: Jakakolwiek decyzja dotycząca wprowadzenia zmian w 

ustawie medialnej może mieć negatywny wpływ na kwestie obronne, biznesowe czy też 

handlowe w naszych stosunkach. I wreszcie senatorowie wzywają polski rząd, aby powstrzymał 

się przed jakimikolwiek działaniami, które mogą mieć wpływ na długotrwałe stosunki 

dwustronne. I podkreślę raz jeszcze, to jest dokument podpisany przez senatorów zarówno 

z partii republikańskiej jak i demokratycznej. 

 

GK: – Wczoraj rano w tvn24 [Anna Kornecka] krytykowała Polski Ład. Mówiła, że 

oznacza dla wielu Polaków podniesienie podatków i że nie ma na to zgody Porozumienia. Dziś 

wiceminister rozwoju, Anna Kornecka, została zdymisjonowana. Jarosław Gowin zapowiada, że 

będzie reakcja partii… 

Anna Kornecka 

Wchodząc do rządu miałam jeden cel: bronić polskich przedsiębiorców. Nie ma 

zgody na drastyczne podnoszenie dla nich podatków i danin. Nie żałuję, że 



zapłaciłam za to dymisją. Dalej będę pracować na rzecz tych, dzięki którym Polska 

się rozwija – pracować tak, jak całe Porozumienie. 

5:05 PM 4 się 2021 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister rozwoju, pracy i technologii, KP PiS, 

Porozumienie: – Nie była ta decyzja ze mną konsultowana. Ta decyzja narusza postanowienia 

umowy koalicyjnej. Nie pozostanie to bez reakcji Porozumienia. Na sobotę zwołałem 

posiedzenie zarządu partii. Będziemy decydować, co dalej. 

 

GK: – To czarny scenariusz, a kwota jest szacunkowa, ale jeśli polskie samorządy 

rzeczywiście stracą 145 miliardów złotych (w latach 2021-2030), to będą w dramatycznej 

sytuacji. Dlatego głośno i stanowczo krytykują rządowy Polski Ład. To wielkie oszustwo – 

mówi prezydent Warszawy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Miasta liczą konkretnie, ile stracą w ciągu najbliższego 

roku: 

Andrzej Dziuba, prezydent Tychów, Stowarzyszenie „Łączy nas samorząd”: – W 

przypadku mojego miasta to jest 61 milionów złotych. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Warszawa ma stracić 1 miliard 700 milionów 

rocznie. 

KKZ: – Polski Ład przewiduje, że kwota wolna od podatku wzrośnie do 30 tysięcy 

złotych. Samorządy mają procentowy udział we wpływach z PIT-u, więc im mniejsze podatki, 

tym mniejsze są ich wpływy. Dlatego rządowy program nazywają: POLSKI ROSKŁAD – 

natwojkoszt.pl 

Trzaskowski: – Wszyscy samorządowcy są przerażeni tym, co proponuje dziś rząd 

i powiedzmy sobie szczerze, ten tak zwany Polski Ład to jedno wielkie oszustwo. 

KKZ: – Nie będzie pieniędzy na oświatę, kulturę, transport, usługi. 

Artur Kozioł, burmistrz Wieliczki, Stowarzyszenie „Tak! Samorządy dla Polski”: – Ktoś 

mówi, że będzie Polski Ład, że będzie na przykład program wsparcia różnych programów, ale 

my mówimy o wydatkach bieżących. 

KKZ: – Z analizy ministerstwa finansów wynika, że samorządy faktycznie stracą do 

11 miliardów złotych rocznie (źródło: DGP). Rząd obiecuje, że te straty zostaną 

zrekompensowane. Samorządy dostaną specjalną subwencję inwestycyjną. Doskonale pamiętają, 

jak premier dzielił pieniądze z funduszu inwestycji lokalnych. Z analizy Fundacji Batorego 

wynika, że gminy rządzone przez PiS dostawały dziesięciokrotnie większe dotacje. 

Dorota Zmarzlak, wójt gminy Izabelin, Związek Gmin Wiejskich: – Mamy teraz 

samorządy, które budują kolejny plac zabaw i mamy takie, które nie mają pieniędzy na 

dokończenie kanalizacji. 

KKZ: – Samorządy obawiają się, że będą musiały podnosić lokalne podatki, aby dopiąć 

budżety, a rząd będzie się chwalił obniżką podatków. 

Tadeusz Truskolaski, prezydent Białegostoku: – Żyjemy w ciągłej niepewności, w chaosie 

i tak naprawdę w pewnym procesie destrukcji polskich samorządów. 

Elżbieta Polak, marszałek województwa lubuskiego, Związek Województw RP: – Jest 

pełzający zamach stanu w Polsce, odbiera się kompetencje samorządom i przede wszystkim, to 

co jest fundamentalne, to jest centralizacja. 

Donald Tusk: – PiS chce jeszcze bardziej zcentralizować władzę, chce, żeby decyzje 

dotyczące spraw lokalnych, żeby te decyzje zapadały na Nowogrodzkiej w głowie prezesa 

Kaczyńskiego i żeby pieniądze, pieniądze mieszkańców, zostały, i to w gigantycznej skali, 

zabrane przez PiS. 

 

GK: – Wojna Mariana Banasia z dawnymi kolegami wchodzi w nową fazę. Prezes NIK 

złożył do marszałek sejmu wniosek o odwołanie swojego zastępcy, Tadeusza Dziuby. Sprawa 

trafi też do prokuratury. W tle jest niezwykle krytyczny raport o funduszu sprawiedliwości 

zarządzanym przez Zbigniewa Ziobrę… 

Tusk: – Immunitet w przypadku pana Banasia ma właśnie sens, chroni go przed atakami 

władzy, która boi się prawdy, jaką prezes NIK-u ma do powiedzenia o tej władzy. 
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AW: – Amerykańscy senatorowie [było wczoraj] 

(Jeanne Shaheen, Dick Durbin, Chris Murphy, Chris Coons, Ben Cardin, Jim Rish) 

Arleta Zalewska: – Gdy dotąd najważniejszy sojusznik Polski, na którym opiera się polska 

polityka międzynarodowa, pisze z takim tytułem: 

Senator Shaheen, Ponadpartyjna Grupa Senatorów ostrzega polski rząd przed 

wprowadzeniem ustawy, która bierze na cel wolne media i naraża na szwank 

amerykańskie inwestycje mediowe w Polsce: 

To rząd w Warszawie musi mieć świadomość, że sprawa jest poważna. Bo ostrzeżenie 

przed wprowadzeniem ustawy, która  

„Utrzymujące się odchodzenie rządu polskiego od standardów demokratycznych, 

czego najnowszym przykładem są wysiłki zmierzające do ograniczenia niezależności 

mediów i podważenia jednej z największych amerykańskich inwestycji w tym kraju, 

jest niezwykle martwiące. Jako ponadpartyjna grupa amerykańskich senatorów 

chcemy jasno powiedzieć rządowi polskiemu, że uważnie przyglądamy się 

rozwojowi wypadków. Monitorujemy projekt ustawy złożony w polskim Sejmie, 

który, gdyby został przyjęty i stał się prawem, dyskryminowałby firmy spoza Unii 

Europejskiej oraz prawdopodobnie doprowadziłby do wyjścia z Polski poważnego 

amerykańskiego inwestora, który zatrudnia kilkanaście tysięcy osób. Ustawa ta, w 

połączeniu z odmową Polski odnowienia koncesji dla TVN-u, to kolejny krok w 

kierunku zagrażającym polskiej demokracji. Nie jest to sposób na przyciągnięcie 

inwestycji zagranicznych, a na dodatek ograniczy to jeszcze bardziej wolność 

mediów, o którą Polacy tak długo walczyli” – powiedzieli senatorowie. 

„Te oraz inne kroki podjęte ostatnio przez Polskę, sojusznika z NATO oraz bliskiego 

partnera i przyjaciela Stanów Zjednoczonych nie odzwierciedlają wspólnych 

wartości, które leżą u podstaw naszych dwustronnych stosunków. Decyzja 

o wprowadzeniu takiego prawa w życie może mieć negatywne konsekwencje dla 

stosunków obronnych, biznesowych oraz handlowych. Wzywamy polski rząd do 

zastanowienia się przed podjęciem jakichkolwiek decyzji, które mogłyby 

negatywnie wpłynąć na nasze długoletnie stosunki.” 

AZ: – Co to tak naprawdę oznacza? 

Ryszard Schnepf, były ambasador Polski w Stanach Zjednoczonych: – Zacznijmy od tych 

łagodniejszych kwestii, a więc handlowych. Akcja przeciwko TVN oznacza między innymi 

podważenie wiarygodności Polski jako miejsca inwestycji. 

Ilość amerykańskich żołnierzy rozlokowana w Polsce może być mniej znacząca. Może też 

być powstrzymaniem się przed dalszymi krokami, a my potrzebujemy tego jak wody. 

[…] 

 

AW: – Wicepremier Jarosław Gowin ramię w ramię ze zdymisjonowaną 

współpracowniczką – to jasna manifestacja poparcia i to jasny komunikat dla PiS-u. Anna 

Kornecka powiedziała, co myśli o Polskim Ładzie i w Porozumieniu nie jest jedyna. Czy jest 

więc przyszłość dla Porozumienia w tym rządzie, o tym: 



Krzysztof Skórzyński: – To jest dzisiejszy wyraz poparcia wicepremiera [Jarosław Gowin] 

dla zdymisjonowanej wczoraj wiceminister. Kilkanaście godzin po tym jak premier wyrzucił ją z 

rządu, wicepremier wystąpił razem z nią na spotkaniu z przedsiębiorcami… 

(Nie) Zjednoczona Prawica: 

Olga Semeniuk @OlgaSemeniuk 30 lip 

Zauważam, że w ostatnim czasie przybyło nam wielu obrońców sektora małych 

i średnich firm. W praktyce jednak, bohaterowie hasła „w obronie MŚP nie zrobili 

dla nich nic. Inaczej jest w @pisorg.pl 

Warto skupić się na polityce @PolskiLad_PiS i obserwować konsekwencje działań. 

Iwona Michałek @IwanaMichalek 17 g. 

#muremza Kornecka 

Stanisław Bukowiec @Stan_Bukowiec 17 g. 

Minister @KorneckaAnna to doskonały fachowiec. Przygotowała pakiet rozwiązań 

w obszarze budownictwa i mieszkalnictwa m.in. uproszczenie biurokracji czy 

wprowadzenie programu Społecznych Inicjatyw Mieszkaniowych. Decyzja 

@MorawieckiM jest niezrozumiała i błędna. 

Jak Strzeżek @JanStrzezek 

@KorneckaAnna jesteśmy z ciebie dumni. Powiedziałaś to, co wielu z nas myśli. 

Podwyżki podatków w trakcie walki z gospodarczymi skutkami koronawirusa? Nie! 

Niskie i sprawiedliwe podatki? Tak! 

Magdalena Sroka @MagdalenaSroka 22 g 

W całości zgadzam się ze słowami minister @KornackaAnna na temat drastycznego 

wzrostu obciążeń podatkowych dla milionów Polaków wynikających z założeń 

#PolskiŁad. Na szczęście mnie pan premier @MorawieckiM nie jest w stanie 

zdymisjonować. 

 

AW: – e-stestetoskop StethoMe, czyli badanie na odległość. 

- Mając to urządzenie, czuję się bezpieczny. 

Marek Nowicki: – …urządzenie samo wychwytuje szumy w płucach i za pomocą bluetusa 

przesyła na taką smartfonową aplikację… E-stetoskop powoduje, że każdy może się zbadać w 

domu. Telefon pacjenta łączy się z komputerem lekarza. Lekarz widzi wszystko jak na dłoni i 

oczywiście słyszy. Pilotaż ma potrwać kilka miesięcy i jeżeli się sprawdzi, zostanie 

upowszechniony w kraju. E-stetoskopy po wykonaniu serii badań pacjenci zwracają do gabinetu. 

[A jak zapomną zwrócić?] 

 

AW: – Zderzenie tramwajów i 31 osób poszkodowanych dziś w Poznaniu… 

 

AW: – Przyszli do mnie i kazali powiedzieć, że mam kontuzję i chcę wrócić do domu – 

tak Kriscina Cimanouska opowiadała w Warszawie o swoich ostatnich chwilach z białoruskiej 

reprezentacji na igrzyskach w Tokio. Chcę zostać w Polsce i chcę biegać. Chcę powiedzieć też 

wszystkim Białorusinom, żeby przestali się bać… 

 

AW: – Dziś medalu nie było… 

 

AW: – Jan Krzysztof Duda wygrał szachowy puchar świata. Polak pokonał Rosjanina, 

Siergieja Kariakina i w ten sposób przeszedł do historii. 

 

AW: – Obostrzenia będą przede wszystkim tam, gdzie jest niski poziom zaszczepień – to 

komunikat ministra zdrowia przed czwartą falą. 

Podkarpacie, Lubelszczyzna, Podlasie i Warmia, i Mazury – niski poziom zaszczepieni. 

Konsekwencje mają dotknąć wyłącznie osób niezaszczepionych. Inni będą mogli działać 

w miarę normalnie. 

We Wrocławiu ponad 60% osób jest już zaszczepionych. 

Brzostek [to miejscowość, a może wieś] na Podkarpaciu, gdzie 24,8% jest po pierwszej 

dawce i 22,8% w pełni zaszczepionych. 



Czarny Dunajec w Małopolsce bije rekordy: 19,6% po pierwszej dawce i 17,8% w pełni 

zaszczepionych. 

 

AW: – Mark Brzezinski ma być ambasadorem USA w Warszawie – to już informacja 

oficjalna prosto z Białego Domu. Marek Brzeziński to syn Zbigniewa Brzezińskiego doradcy do 

spraw bezpieczeństwa narodowego Jimmy Cartera… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

Georges Bizet 

Les pecheurs de perles 

Me voilà seule dans la nuit 

Orchestre National de Lille 

Nouveau siècle 

Lille 

mezzo 

♣ 
2021-08-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5495 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 172 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

AW: – Tokio, Dawid Tomala ma złoto w chodzie na 50 kilometrów, Maria Andrejczyk ma 

srebro w rzucie oszczepem, a Aleksandra Mirosław ma rekord świata w spinaczce sportowej na 

czas, choć z igrzysk wróci bez medalu. [Bo medal był za trójbój]. 

Polska ma na swoim koncie 12 medali. 

 

AW: – Mike Pompeo specjalnie dla Faktów TVN – Stany Zjednoczone inwestują 

w Polskę na gigantyczną skalę i to nie może się zmienić – mówi były sekretarz stanu w 

administracji Donalda Trumpa i przyznaje, że wprowadzenie zmian w ustawie medialnej w 

Polsce może mieć na te inwestycje szkodliwy wpływ. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Zacznijmy od tego listu. List bardzo ważny, bo list 

autorstwa dwóch najważniejszych polityków w komisji spraw zagranicznych Izby 

Reprezentantów. Podpisali się pod nim między innymi przewodniczący tej komisji, demokrata 

Gregor Miks [?] oraz wiceprzewodniczący komisji spraw zagranicznych, republikanin Mike 

McCo [?] dotyczy ustawy lex TVN i czytamy w nim: Jeśli te zmiany będą przyjęte, wymuszą 

usunięcie z Polski amerykańskiej firmy Discovery, która jest właścicielem tvn24, największego 

kanału informacyjnego w kraju. Dalej kongresmeni piszą o trendzie, który w Polsce zauważają, 

dotyczącym wolności mediów. Zwracają uwagę na to, że Polska spada w rankingu wolności 

mediów i wreszcie apelują do rządu o zapewnienie wolności mediów oraz bezpieczeństwa 

amerykańskich inwestycji. – Ja wymieniłem tylko dwóch kongresmenów, ta lista podpisów jest 

znacznie dłuższa pod tym listem. A teraz przejdźmy do Majka Pompeo, do byłego sekretarza 

stanu w administracji prezydenta Donalda Trumpa. Rozmawialiśmy o zagrożeniach na świecie, 

rozmawialiśmy o Chinach, rozmawialiśmy o Rosji, o kondycji demokracji, ale również 

poprosiłem go o komentarz do listu, który dwa dni temu w tej samej sprawie napisali 

senatorowie Stanów Zjednoczonych. Proszę popatrzeć. 

Mike Pompeo, były amerykański sekretarz stanu: – Znam ten list. Stawka jest niezwykle 

wysoka. Jak mówiłem, pierwszy raz odwiedziłem Polskę, kiedy jeszcze byłem biznesmenem. 

Stany Zjednoczone inwestują w Polsce na gigantyczną skalę i to nie może się zmienić. 

Potrzebujemy polskich pomysłów, polskiej technologii, dobrych relacji handlowych. Prezydent 

Trump podkreślał to za każdym razem, kiedy spotykał się z prezydentem Polski, z panem Dudą 

spotykał się prawdopodobnie częściej niż z przedstawicielami jakiegokolwiek innego kraju. 

Musimy mieć pewność, że ta sprawa zostanie rozwiązana we właściwy sposób. 

MW: – Mike Pompeo przyznał też, że wprowadzenie zmian w ustawie medialnej może 

negatywnie wpłynąć na klimat inwestycyjny w Polsce. 

Mike Pompeo, dalszy ciąg: – To może mieć wpływ na inwestycje. Jak w każdej sprawie 

liczą się szczegóły. Ale to może mieć szkodliwy wpływ. Amerykańskie firmy zawsze wybierają 

miejsca, gdzie mogą zarobić. Tak robią Amerykanie. Prawda? To są komercyjne 

przedsięwzięcia. Wybiera się miejsce, gdzie inwestycje mogą przynieść najwyższy zwrot, a 

ryzyko polityczne, biznesowe i dyplomatyczne jest tak niskie, jak to tylko możliwe. Jeśli 

inwestor przychodzi i widzi, że nie jest w stanie inwestować, bo nie ma zaufania do uczciwości 



sądownictwa, które zabezpieczyłoby jego interesy w zakresie ewentualnych odszkodowań i 

prawa własności, to zawsze rodzi ryzyko. 

[Czyli sprawa sprowadza się do tego, jak bardzo Discovery może zarobić na sprzedaży 

Kaczyńskiemu tvn24]. 

MW: – Mike Pompeo jest optymistą i uważa, że polski rząd podejmie właściwą decyzję i 

zrobi, co trzeba. 

[Czyli jak Pytia wywróżył]. 

 

AW: – Rzecznik spraw obywatelskich pyta Krajową Radę Radiofonii i Telewizji, dlaczego 

tak długo trwa wydanie koncesji dla tvn24? 

[Każdy w Polsce wie, że Kaczyński się jeszcze nie zdecydował, a rzecznik nie wie?] 

Koncesja dla tvn24 wygasa za 51 dni. 

 

AW: – Jedna czwarta Polski wciąż musi uważać na ulewy. 

Dariusz Łapiński: – Kilkanaście godzin ulewy nad Krakowem i stało się. Ulice niektórych 

dzielnic zamieniły się w strumienie, a garaże i piwnice setek domów po brzegi wypełniły się 

wodą. Straty są ogromne. Jest bezsilność wobec żywiołu, który często zabrał ludziom dobytek 

całego życia. Są nerwy. Ulewy najbardziej dały się we znaki mieszkańcom Małopolski 

i Podkarpacia. Naprawa szkód potrwa tygodnie. W Rawie Wyżnej na drogę osunęła się ziemia, 

podmyty jest nasyp kolejowy. Wczorajsze i nocne opady nie były największe w tym roku, ale 

padało na terenach mocno zurbanizowanych, stąd tak duże szkody. Mieszkańcy krakowskiego 

Bieżanowa twierdzą, że problem z zalewającą ich wodą mają od momentu wybudowania w 

pobliżu autostrady… 

 

AW: – Zgoda na orzecznictwo TSUE prowadzi do segregacji państw i obywateli – tak 

mówi minister sprawiedliwości kraju, który należy do Unii. W wywiadzie dla Rzeczpospolitej 

Zbigniew Ziobro dodaje jeszcze jedno, że unijna agresja powinna spotkać się z twardą 

odpowiedzią. Tylko chyba nie chodzi mu o taką odpowiedź, którą wprowadza w życie pierwsza 

prezes Sądu Najwyższego. 

Jacek Tacik: – Polityczny sojusznik, który staje po drugiej stronie politycznej barykady. 

Pierwsza prezes, wydając dwa rozporządzenia, częściowo zawiesiła Izbę Dyscyplinarną, którą 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej uznał za niezgodną z unijnym prawem. 

Sebastian Kaleta, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska 

Niestety, konsekwencje niekonsekwencji PPSN Małgorzaty Manowskiej stanowić 

będą podstawę do dalszej, bezprawnej ingerencji w sprawy polskiego sądownictwa 

przez UE. Zamrożenie ID SN (wbrew Konstytucji i TK) nie pomoże, kolejnym 

krokiem będzie podważanie jej statusu jako sędziego SN 

 



Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny 

Patrzę na to ze smutkiem. Nie da się tego bronić i udawać, że takie zachowanie 

dodaje powagi Sądowi Najwyższemu. 

JT: – Rząd PiS ma zaledwie 10 dni, żeby dostosować się do wyroku Trybunału w 

Luksemburgu. Od końca lipca premier i politycy Prawa i Sprawiedliwości dają jasno do 

zrozumienia, że w przeciwieństwie do partii Ziobry nie będą umierać za Izbę Dyscyplinarną. 

Decyzja pierwszej prezes powoduje, że nowe sprawy zamiast do Izby będą trafiać bezpośrednio 

do jej szuflady i pozostaną w niej do czasu zmian legislacyjnych, o które poprosiła premiera, 

prezydenta i parlament. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Tutaj trzeba kierować się radykalnymi 

cięciami. Izba Dyscyplinarna nie jest istniejąca w Konstytucji, ustanowiona ustawą, 

jednoznacznie powinna być zlikwidowana. 

JT: – Po wyroku TSUE i decyzji Trybunału Konstytucyjnego, który ten wyrok podważył, 

a któremu przewodniczył były polityk PiS i prokurator w PRL, pierwsza prezes miała inne 

zdanie, bo uznała, że Izba Dyscyplinarna może działać. Decyzja pierwszej prezes, to ucieczka do 

przodu, sprawy nie rozwiązuje, bo Izba istnieje, a istnieć zgodnie z prawem nie powinna. 

 

AW: – Przełom września i października, wtedy może być szczyt czwartej fali – tak 

prognozuje ministerstwo zdrowia i niezmiennie apeluje: Ludzie, szczepcie się! 

Paweł Pluska: – Coraz częściej mówi się o szczepieniach trzecią dawką… 

Donald Tusk: – To jest skandal wyjątkowy i wyjątkowo groźny. A właściwie groźna jest 

pełna bezczynność państwa. Jarosławie, wyjdź do ludzi i powiedz, co, jako wicepremier 

odpowiedzialny za bezpieczeństwo, masz zamiar z tym zrobić. 

PP: – W przyszłym tygodniu na wniosek ministra zdrowia rząd chce uznać pracowników 

punktów szczepień za funkcjonariuszy publicznych. Za ataki na nich będą groziły wyższe kary. 

Paweł Pluska, Fakty. 

 

AW: – Leo Messi odchodzi z Barcelony i w piłkarskim świecie to szok. Ale Messi 

z dziesiątką na plecach w barwach Barcy jest nie tylko symbolem piłkarskiego topu, jest 

symbolem popkultury… 

 

AW: – Fryderyki 2021 rozdane. To był wyjątkowy muzyczny wieczór, a wyjątkowo 

często po nagrodę wychodził Krzysztof Zalewski, dostał aż trzy statuetki. Dwie odebrał raper 

Mata. Laureatami złotych Fryderyków zostali Adam Makowicz i pośmiertnie Krzysztof 

Krawczyk. 

 

AW: – Jan Krzysztof Duda jest na ustach całego szachowego świata, pokonał Rosjanina, 

Siergieja Kariakina, zdobył puchar świata i przeszedł do historii. Jan Krzysztof ma 23 lata. 

Przyznaje, że był specyficznym dzieckiem, co teraz w szachach procentuje. 

Dariusz Prosiecki: – Po 40 minutach skupienia, przewidywania ruchów przeciwnika, 

wygrał z Rosjaninem. Puchar świata należy do Polaka. 

Jan Krzysztof Duda, zwycięzca pucharu świata w szachach: – Jestem oczywiście bardzo 

szczęśliwy, cieszę się. W życiu się nie spodziewałem, że tak daleko mogę zajść w pucharze 

świata, do tego wygrać w ogóle. FIDE WORLD CUP 2021 July 11 – August 8 

DP: – Dwudziestotrzyletni Jan Krzysztof Duda dzięki temu zwycięstwu przeszedł do 

historii. Bo takiego sukcesu, szachowego pucharu świata w rękach Polaka w powojennej Polsce 

jeszcze nie było. [W przedwojennej też nie było]. 

Jan Krzysztof Duda, dalszy ciąg: – Emocje nie do opisania, myślę, że jeszcze większe 

emocje będę miał za kilka godzin, jak się uspokoję i trochę bardziej szczęśliwy będę wtedy. 

DP: – Światowe media już piszą o arcymistrzu z Polski. Jan Krzysztof Duda na co dzień 

związany z tym śląskim (Klub Szachowy Hetman Katowice), wygrał najważniejszy turniej 

szachowy i co więcej, w całym turnieju nie poniósł żadnej porażki. Jak mówią eksperci, to 

wyjątkowo trudny i wymagający turniej. Polski zawodnik, zanim doszedł do finału, grał przez 

ostatnie trzy tygodnie i z reguły są to długie cztero, pięciogodzinne rozgrywki. 

[Tu skończyło się nagranie niestety]. 



 

ANTIDOTUM  DNIA 

Aaron Copland 

El Salón México 

Adrien Perruchon – concertgebouw 

Brugge 

mezzo 

♣ 
2021-08-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5495 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 181 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

AW: – Jak obiecały, tak zrobiły. Panie ze sztafety 4x400 metrów mają w Tokio srebrny 

medal i rekord Polski. W finale K4 na 500 metrów kajakarki zdobyły brązowy medal. A Dawid 

Tomala ze złotem na szyi usłyszał dziś polski hymn… 

 

AW: – Piekło na ziemi i pomoc z Polski. Cała Grecja płonie. 

 

AW: – Porozumienie w koalicji zostaje, ale stawia warunki, a te warunki, to zmiany 

w Polskim Ładzie i ustawie anty-TVN. 

Arleta Zalewska: – Jarosław Gowin i jego ludzie nie zgadzają się na podwyżkę podatków, 

a to w praktyce będzie oznaczało zmiany w rozliczeniu składki zdrowotnej, którą PiS zapisał w 

Polskim Ładzie – to po pierwsze. Po drugie, Gowin domaga się rekompensaty dla 

samorządów… Po trzecie, ustawa anty-TVN Porozumienie tu stawia warunek, mówi o swojej 

poprawce, a ta poprawka ma chronić amerykańskie inwestycje w Polsce… 

Porozumienie w PiS ma dziewięciu posłów… [i trzęsą Sejmem] 

Jarosław Kaczyński, wicepremier, KP PiS 

„Chcemy się tym zająć jak najszybciej. (…) pomysł z możliwością kupna przez kraj 

z OECD (poprawka Porozumienia-PAP) jest śmieszny, bo ryzyko z tym związane, w 

tym praniem brudnych pieniędzy, wejściem do polskich mediów narkobiznesu, 

byłoby ogromne. Wreszcie pamiętajmy, że do OECD aspiruje Rosja, a z czasem 

może i Chiny”. 

Źródło: PAP 



Oświadczenie grupy członków Komisji Spraw Zagranicznych Izby Reprezentantów 

Stanów Zjednoczonych 

(Gregory Meeks, Partia Demokratyczna; Michael McCaul. Partia republikańska; Bill 

Keatino, partia demokratyczna; Brian Fitzpatrick, partia republikańska; Gerard E. Connolly, 

partia demokratyczna; Steve Chabot, partia republikańska) 

„Jeżeli ustawa zostanie uchwalona, koncern medialny Discovery (właściciel TVN24, 

największego niezależnego kanału informacyjnego w Polsce) zostanie zmuszony do 

opuszczenia polskiego rynku”. 

[I o to przecież Kaczyńskiemu chodzi, żeby w Polsce nie było audycji tvn24]. 

„(…) wyrażamy rosnące zaniepokojenie trwającymi atakami na wolną prasę, 

niezawisłe sądownictwo oraz rządy prawa w Polsce. Kongres będzie uważnie 

obserwować los nowej ustawy medialnej oraz kwestię odnowienia koncesji dla TVN 

i zachęca polski rząd, by zapewnił wolność i niezależność mediów oraz zabezpieczył 

status amerykańskich inwestycji w Polsce”. 

 

AW: – Zlikwidujemy Izbę Dyscyplinarną w tej postaci, w jakiej funkcjonuje ona obecnie i 

w ten sposób zniknie przedmiot sporu. – Jarosław Kaczyński o problemie w Sądzie 

Najwyższym… W wywiadzie dla Polskiej Agencji Prasowej prezes mówi rzeczy, które mogą 

nie spodobać się ministrowi sprawiedliwości. 

Jarosław Kaczyński 

Nie uznaję tego rodzaju wyroków, bo one zdecydowanie wykraczają poza traktaty i 

rozszerzają kognicję [kognicja – rozpatrywanie sprawy sądowej] sądów unijnych. 

Traktaty, na marginesie, tę trzeba byłoby zreformować. Natomiast niewątpliwie jest 

przedmiot sporu, czyli Izba Dyscyplinarna. Reforma przygotowywana przez minister 

Annę Dalkowską przewidywała likwidację Izby Dyscyplinarnej jeszcze przed 

wyrokiem TSUE i już kilka miesięcy temu była omawiana i pozytywnie 

zaopiniowana przez komitet bezpieczeństwa. 

Sądzę, że trzeba tę reformę podjąć, bo ona i tak była planowana, najwyżej to będzie 

kwestia jej przyspieszenia, ale to jest też część Polskiego Ładu. Zlikwidujemy Izbę 

Dyscyplinarną w tej postaci, w jakiej funkcjonuje ona obecnie i w ten sposób zniknie 

przedmiot sporu. To będzie też sprawdzian, czy w UE jest choć pozór próby 

pokazywania dobrej woli czy taka zasada, że w Polsce mają rządzić ci, których 

organy unijne wskażą. Sprawa jest gotowa i była gotowa na długo przed wyrokiem 

TSUE, ale jest pewien porządek wprowadzania projektów z Polskiego Ładu. 

[Ale to była obiecanka, której nie zrealizowano]. 

 

Warszawa, 06 sierpnia 2021 r. 

Oświadczenie Ministra Sprawiedliwości Zbigniewa Ziobro 

W związku z wydanymi wczoraj przez Pierwszą Prezes Sądu Najwyższego 

Małgorzatę Manowską zarządzeniami blokującymi pełną pracę Izby Dyscyplinarnej, 

jako Minister Sprawiedliwości oświadczam, że są to działania sprzeczne z polskim 

prawem, rangi tak ustawowej, jak konstytucyjnej. 

W tej sprawie wypowiadał się Trybunał Konstytucyjny, który w wyroku z 14 lipca 

br. stanął na gruncie ochrony polskiego porządku konstytucyjnego przed bezprawną 

ingerencją ze strony organów Unii Europejskiej. Jednoznacznie orzekł, że Trybunał 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej nie jest uprawniony do zawieszenia Izby 

Dyscyplinarnej Sądu najwyższego, jak też do ingerowania w organizację polskiego 

sądownictwa. 

Pierwsza prezes Sądu Najwyższego 16 lipca zareagowała na ten wyrok, cofając 

zarządzenie o zawieszeniu Izby Dyscyplinarnej. Jak podkreśliła wtedy w swoim 

oświadczeniu Prezes Małgorzata Manowska, z traktatów tworzących Unię 

Europejską jasno wynika, że polskie państwo nie przekazało Unii kompetencji do 

stanowienia prawa w zakresie organizacji wymiaru sprawiedliwości. Zapewniła też: 

„Sąd Najwyższy, tak jak i inne organy władzy sądowniczej, orzeka w imieniu 

Rzeczypospolitej Polskiej. Sędziowie, obejmując urząd, składają przysięgę na 



wierność Rzeczypospolitej Polskiej, a w sprawowaniu swojego urzędu są niezawiśli 

i podlegają tylko Konstytucji RP oraz ustawom”. Jednocześnie wypowiedziała się, 

że wstrzymanie się przez nią z „odmrożeniem” Izby Dyscyplinarnej nie miałoby 

podstawy prawnej. 

Od wydania 16 lipca br. przez Panią Prezes Małgorzatę Manowską oświadczenia nie 

nastąpiła ani zmiana polskiej Konstytucji, ani nie zmieniły się przepisy traktatów 

europejskich, ani Trybunał Konstytucyjny nie wydał odmiennego orzeczenia, co do 

możliwości zawieszenia przez TSUE Izby Dyscyplinarnej. Tymczasem Pani 

Pierwsza Prezes, wbrew cytowanemu wyżej stanowisku, zdecydowała się ponownie 

faktycznie zawiesić normalną pracę Izby Dyscyplinarnej. 

Jacek Tacik: – …Izba Dyscyplinarna decyzją pierwszej prezes Sądu Najwyższego jest 

zamrożona, ale dotyczy to tylko nowych spraw. Innymi słowy nadal działa, a działać już nie 

powinna. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Sprawa będzie 

zakończona wtedy, jeżeli procedura powoływania sędziów zostanie zmieniona. 

 

AW: – 46 strażackich samochodów ruszyło z Polski w kierunku Grecji. Na południe Turcji 

poleciał z kolei policyjny gaśnik-śmigłowiec… 

 

AW: – Wylecz nienawiść – to dobra akcja i dobra rada od psychoterapeutki… 

Wiadomości od hejterów: 

„Mam nadzieję, że jak to g**no zwane pandemią skończy się rozliczymy takich 

klaunów jak ty”. 

 

„Ale z Ciebie *ucz! Powinno się dożywotnio pozbawić prawa wykonywania 

zawodu. Marchewki w polu sadzić, tam wyżyjesz się!” 

 

„Jakiś zniewieściały i niedowartościowany doktorzyna świeżo po studiach, hahaha!” 

 

„(…) ze szczerego serca życzę ci aby ktoś na kim ci zależy potrzebował 

natychmiastowej operacji i stwierdzono u niego tego śmiesznego wirusa zwanego 

covid, co wtedy szach mat, zdycha na twoich oczach klaunie”. 

 

„Mam nadzieję, że w końcu rozje*iemy tą waszą propagandę i każdego pe**ła 

takiego jak Ty!” 

Eryk Matuszkiewicz, lekarz, toksykolog, rzecznik Szpitala Miejskiego im. Franciszka 

Raszei w Poznaniu: – Czasami jesteśmy podrapani, opluci, pokopani i przeróżne formy, a nieraz 

zdarza się tak, że dochodzi też do napadu z ostrym narzędziem. 

Maria Mikołajewska: – Przemoc słowna i fizyczna, która już wcześniej doświadczali 

medycy, paradoksalnie nasiliła się właśnie w czasie pandemii, czyli w momencie, w którym 

lekarze, pielęgniarki i ratownicy leczyli na pierwszej linii frontu. Wielu przypłaciło to życiem. 

Łukasz Jankowski, prezes Okręgowej Rady Lekarskiej w Warszawie: – W większości 

przypadków hejtu, na który zwracamy uwagę organom ścigania, sprawy są umarzane lub są 

niepodejmowane, tłumaczone jest nam, że jest niska szkodliwość społeczna albo że jest za mało 

danych, aby powiedzieć, że doszło do przestępstwa. 

[Jak jest niewiele wydarzeń, których nie rozumiem, tak tego zgoła nie rozumiem. To jest 

zorganizowana nienawiść i to bezpodstawna, ale kto za tym stoi? To musi być finansowane 

pokaźnymi pieniędzmi. Przecież ci ludzie nie mają żadnych racjonalnych powodów, żeby się tak 

zachowywać. Rozumiem, ktoś nie chce się zaszczepić, to jego sprawa. Ale dlaczego ten ktoś 

atakuje innych i to w sposób wręcz bandycki? Przywodzi na myśl tylko płatnych morderców, 

którzy bezinteresownie mordują za pieniądze. Sama bezczynność służb i władz tego stanu nie 

tłumaczy. Przecież nie słyszę, aby w jakimś innym państwie to też miało miejsce]. 

 

AW: – Dwa wilki mają stracić życie i to decyzja generalnego dyrektora ochrony 

środowiska. W gospodarstwach zginęły owce i cielęta za prawie dwanaście tysięcy złotych, więc 



teraz wilki mają za to zapłacić. Skąd myśliwi mają wiedzieć które? To dobre pytanie. Zresztą nie 

jedyne dobre pytanie w tej historii. 

Paweł Abramowicz: – Grom niegdyś uwolniony przez człowieka z wnyków nie jest 

samotnym złym wilkiem. Ma rodzinę, którą się opiekuje – to zdjęcia sprzed tygodnia. Teraz cała 

wataha jest zagrożona, bo człowiek podjął decyzję: Strzelać! 

Piotr Otrębski, Generalna Dyrekcja Ochrony Środowiska [sic! Ochrona środowiska]: – Jest 

to decyzja ostateczna. 

PA: – Wniosek o odstrzał dwóch wilków wystosowała gmina. Podyktowany był, jakżeby 

inaczej, troską. 

Robert Zborowski, zastępca burmistrza Barwic: – Troską o zwierzęta gospodarcze. 

PA: – Generalna Dyrekcja Ochrony Środowiska, wydając zgodę na strzelanie, stwierdza, 

że może mieć ona zastosowanie wyłącznie w sytuacjach udokumentowanego, poważnego 

zagrożenia, co w przedmiotowej sytuacji nie wydaje się mieć miejsca”. Ale są straty w mieniu, 

niecałe 12 tysięcy złotych przez półtora roku. Zdaniem Generalnej Dyrekcji straty tak poważne, 

że trzeba je ograniczyć, strzelając do wilków. Pytanie: Które konkretnie wilki wyrządziły szkody 

i mają zginąć? 

Piotr Otrębski, dalszy ciąg: – Nigdy nie ma pewności, że będą to te same wilki. Wilki nie 

mają dowodów osobistych. 

PA: – Dowodem win wilka, jeśli w ogóle można mówić tu o winie, mógłby być ślad 

genetyczny, ale o tym nikt nie pomyślał… Niewykonalna zgodnie z prawem, ale i tak chcą 

strzelać. Być może pocisk trafi winnego czy niewinnego Groma i jego partnerkę, bo to oni kręcą 

się po okolicy. Konsekwencje będą tragiczne – mówi doktor [hab.] Sabina Pierużek-Nowak, 

która od lat obserwuje i bada populację wilka w rejonie. 

Sabina Pierużek-Nowak, doktor habilitowany, Stowarzyszenie dla natury „Wilk”: – Na 

pewno dojdzie do dużego, dużej śmiertelności wśród szczeniąt, ponieważ w tym okresie, teraz te 

szczenięta są jeszcze bardzo małe, bardzo, bardzo mocno uzależnione od dostawy pokarmu ze 

strony rodziców. 

PA: – Młode wilki, jeśli przeżyją śmierć rodziców, nie nauczą się od nich polowania na 

dziką zwierzynę, będą więc wybierać łatwiejszy łup i w konsekwencji też znajdą się na 

celowniku – taki to błędny i obłędny krąg pod hasłem ochrony przyrody. A wystarczy dobrze 

chronić mienie. 

Józef Andrusiów, hodowca owiec: – Tutaj nie pomogły psy, bo mam teraz duże psy i ten, 

dla tego tematu jakbym zapomniał o ułaskawieniu. 

PA: – Hodowcy nie mogą narzekać na brak wsparcia. 

Agnieszka Veljković, WWF Polska: – Przekazaliśmy 500 elektrycznych ogrodzeń i w tym 

300 dla właściwego zabezpieczenia tylko przed wilkami. 

PA: – Wilków nie zabezpieczy nic przed człowiekiem. Padnie jeszcze niejeden Grom. 

Paweł Abramowicz, Fakty. 

[Trudno się tu dopatrzyć dobrej woli do dogadania się tak ze strony hodowców, jak i ze 

strony tych, których państwo powołało do regulowania spraw wynikających z ochrony zwierząt 

zagrożonych wyginięciem. Jedno jest podstawowe: zwierzęta zagrożone wyginięciem i będące 

pod prawną ochroną państwa, muszą być skutecznie i bezdyskusyjnie chronione. Jedni ponieśli 

straty w prowadzonej hodowli, poziom strat powinien być zweryfikowany przez gminy z 

uwzględnieniem poziomu technicznej ochrony prowadzonej hodowli, następnie pokryty ze 

środków państwowych. Nie wiem, kto ma na to pieniądze państwowe, ale na pewno ktoś ma. 

Wydaje mi się, że kółka łowieckie dysponują takimi pieniędzmi. Jest międzynarodowa 

organizacja WWF – World Wide Fund for Nature – organizacja pozarządowa i ekologiczna o 

charakterze międzynarodowym. Misją WWF jest powstrzymanie degradacji środowiska 

naturalnego Ziemi. – Ta fundacja na pewno daje liczące się pieniądze na ochronę wilka w 

Polsce. Również Generalna Dyrekcja Ochrony Środowiska musi robić wszystko, aby wilk był 

chroniony – tylko na tym polega ochrona środowiska. Takie dyrekcje powinny być pozbawione 

prawa wydawania zgody na odstrzał zwierząt będących pod prawną ochroną. 

Wydaje się niewłaściwa pewna frywolność reportażu, podczas gdy reportaż wyraźnie 

wskazuje na brak skutecznej ochrony wilka w Polsce i konieczność niezwłocznej interwencji]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

Donizetti 

Lucia di Lammermoor 

Gran Teatre del Liceu 

Barcelona 

mezzo 

♣ 
2021-08-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5495 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 122 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

AW: – Powrót olimpijczyków i niesamowite powitanie. Na radarach widać było samolot 

LOT gold, a na ziemi czekał na niego wodny salut. Na pokładzie miał olimpijskich mistrzów i 

duże natężenie medali na metr kwadratowy… 

Najlepszy dorobek medalowy od 20 lat… 

- Zobaczyliśmy, jak polskie wioślarki sięgają po srebro. 

- Pierwszy złoty medal – to niesamowity finisz Kajetana Wyszyńskiego. 

- Rekord Europy w sztafecie mieszanej 4x400 metrów. 

- Na zawsze w historii polskiego sportu zapisuje się Anita Włodarczyk i jej trzeci złoty 

medal olimpijski w rzucie młotem. 

- Na podium obok Anity stanęła z brązem Malwina Koproń. 

- W zapasach taki sam krążek wywalczył Tadek Michalik. 

- Zaś jedna dziesiąta sekundy zdecydowała o tym, że nasze kajakarki z Tokio wracają ze 

srebrem. 

- Wojciech Nowicki ze stoickim spokojem i wielką siłą wywalczył złoto [rzut młotem] 

- Paweł Fajdek, też młot, z tych igrzysk przywiezie brąz. 

- A to już nasza lekkoatletyczna sensacja sezonu: Patryk Dobek na 800 metrów biega od 

kilku miesięcy, ale robi to tak dobrze, że zdobył dla Polski pierwszy w historii medal [brązowy] 

w tej konkurencji. 

- Jolanta Ogar i Agnieszka Skrzypulec, które na ostatniej prostej wyprzedziły Brytyjki i na 

mecie zameldowały się ze srebrem. 

- To największa sensacja igrzysk: Dawid Tomala zgarnął złoto w chodzie na 50 

kilometrów. Zaskoczył siebie, konkurentów, a na twarzach kibiców wywołał szeroki uśmiech. 

- Łzy radości i wzruszenie również na twarzy Marii Andrejczyk. Nasza oszczepniczka w 

pięknym stylu wywalczyła srebro. 

- I pierwszy w historii medal [brązowy] w kajakarskiej czwórce [chyba panowie]. 

- I szaleństwo na bieżni, czyli nasze biegaczki 4x400 metrów tym razem na srebro. 

 

AW: – Policyjne zatrzymanie z tragicznym finałem. Czterech policjantów. Przez 40 minut 

go męczyli. 

- Prosiliśmy o pomoc, a zamordowano mi dziecko. 

 

AW: – Ale teraz 20 lat tvn24 to już jutro… 

 

AW: – Kaczyński poświęci Izbę Dyscyplinarną, żeby dostać pieniądze z Unii. 

Marek Safjan, profesor, sędzia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej: – 

Orzeczenia Trybunału Sprawiedliwości to są orzeczenia takie same jak orzeczenia sądów 

polskich i muszą być bezwzględnie wykonywane. 

Jacek Tacik: – To podsumowanie kampanii „Tour de Konstytucja”, czyli trwające od 

dwóch miesięcy promocji prawa i praworządności doskonale pasuje do tego, co w tej chwili 

dzieje się w obozie rządzącym. 



Jerzy Stępień, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Ziobro stał tutaj za tym 

radykalizmem tych deform, tych deformacji wymiaru sprawiedliwości, no i publicznie 

Kaczyński powiedział, że to nie zdało rezultatu [powiedział, raczej nie zdało egzaminu]. Więc 

nie ulega najmniejszej wątpliwości, że go w ten sposób jakoś upokorzył. 

JT: – Jarosław Kaczyński w wywiadzie dla Polskiej Agencji Prasowej zapowiedział 

likwidację Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego, którą unijny Trybunał Sprawiedliwości 

uznał za sprzeczną z unijnym prawem. 

Transparent LEX Super Omnia 

Waldemar Żurek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów 

„THEMIS”: – Nie możemy dać się zwieść tej taktyce. To znaczy poświęcimy być może kilka 

osób z Izby Dyscyplinarnej po to, żeby pozostała część neo-sędziów w Sądzie Najwyższym, bo 

tak ich musimy nazywać, przejęła to, co robiła Izba Dyscyplinarna, tylko jeszcze w gorszym, bo 

w bardziej zakamuflowanym wydaniu. 

Marek Safjan, profesor, sędzia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej: – Tylnymi 

drzwiami wprowadzi się znowu te same rozwiązania, przyjdzie lex tych samych osób i tak samo 

powoływanych. 

JT: – Zapowiedź likwidacji Izby to sygnał dla Brukseli. Komisja Europejska po wyroku 

TSUE dała rządowi PiS czas do 16 sierpnia na przedstawienie projektu zmian i zagroziła karami 

finansowymi. 

Krzysztof Hetman, eurodeputowany PSL: – Jeśli tych pieniędzy nie dostanie, wie, że tych 

wyborów nie wygra. Więc poświęci Izbę Dyscyplinarną. 

[Jednak nie poświęcił]. 

JT: – Po takich bezkompromisowych zapowiedziach lektorat PiS ma prawo być 

zdezorientowany. Jeszcze w styczniu ubiegłego roku poseł PiS: 

Arkadiusz Mularczyk 

Krajowa Rada Sądownictwa, wybrała dziś sześciu kandydatów na sędziów Izby 

Dyscyplinarnej SN. Psy szczekają, karawana idzie dalej. 

Dzisiaj: 

Mularczyk: 

Likwidacja Izby Dyscyplinarnej? Jest to decyzja przemyślana, uwzględniająca 

całokształt okoliczności 

Zbigniew Ziobro: 

Przypomnę, że zaproponowana przeze mnie reforma Sądu Najwyższego i Krajowej 

Rady Sądownictwa została zawetowana przez Pana Prezydenta Andrzeja Dudę i nie 

weszła w życie. 

 

AW: – Majątek Tuska przepisany na żonę. Jedyną intencją tej decyzji było bezpieczeństwo 

mojej rodziny, a nie ukrycie czegokolwiek – tłumaczy Donald Tusk, kiedy pytają dziennikarze. 

Ale kiedy w dyskusji wspomina premiera Morawieckiego, ta dyskusja wkracza na jeszcze 

ciekawszy poziom. 

Arleta Zalewska: – …Były premier zrobił to w sierpniu 2017 roku, był wówczas szefem 

Rady Europejskiej. Sprawę jako pierwsza opisała Wirtualna Polska. 

Donald Tusk: – Tak podjęliśmy taką decyzję, kilka lat temu. Moja rodzina i moja żona 

Gosia odczuwali zagrożenie związane z tą nieustającą nagonką i zorganizowanym polowaniem 

na mnie [nadal nie rozumiem, dlaczego przepisał], ze względów politycznych przez PiS. 

AZ: – Donald Tusk przepisał na żonę ich dwa mieszkania w Sopocie (65 m2 i 40 m2) 

i działkę letniskową na Kaszubach. To nieruchomości, które Tusk publikował już w swoich 

oświadczeniach jeszcze jako poseł, a potem premier. Podział majątku dokonał w tym czasie i jak 

mówi, z tego powodu, gdy jako szef Rady Europejskiej wzywany był do prokuratury w sprawie 

smoleńskiego śledztwa, a ważni politycy PiS-u oskarżali go o zdradę dyplomatyczną i o 

przestępstwa urzędnicze… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Claudio Monteverdi 

Selva morale e spirituale 



Gloria 

Vicent Dumestre 

Church of st. Catherine of Alexandria 

Krakow 

mezzo 

 

♣ 
2021-08-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5700 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 64 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

PM: – Dobry wieczór. 20 lat temu to był skok w nieznane. Powstała tvn24. Pierwsza stacja 

informacyjna w tej części Europy. Na początku była wizja i odwaga jej twórców, wielki zapał i 

poczucie misji – być tak blisko wydarzeń, ile się tylko da, być blisko widzów, blisko was i dla 

was, bo macie prawo wiedzieć… 

Kasia Kieli, prezes i dyrektor zrządzająca Discovery EMEA: – Codziennie przed 

telewizorami, oglądając tvn24, zasiadają miliony ludzi. Siadają tam, bo ufają stacji i ludziom, 

którzy ją tworzą. Z okazji tych dwudziestych urodzin chciałabym życzyć wytrwałości, 

chciałbym życzyć utrzymania tej pasji, chciałabym życzyć ogromnych wielkich sukcesów, bo 

jesteście ważni, jesteśmy ważni dla naszych widzów. I chciałabym życzyć także wytrwania, 

wytrwania w swojej misji, bo przed nami bardzo dużo. Te dwadzieścia lat to jest dopiero 

początek. Jeszcze wiele, wiele lat przed nami. Wszystkiego najlepszego. 

 

PM: – Nie ma demokracji bez wolnych wyborów, ale też nie ma wolnych wyborów bez 

wolnych mediów, dostęp do prawdziwej informacji, niecenzurowanej przez władze. Otwarta 

debata o wszystkim, co nas boli. Siła dziennikarskiej dociekliwości. Nie mamy tego w Polsce od 

zawsze i nie możemy tego stracić… 

 

PM: – Zamieszki w Lublinie. 

- Poszkodowanych zostało 6 policjantów. Zatrzymaliśmy 57 osób. 

- Ludzie mają zastrzeżenia co do interwencji policji. 

- Nikomu takiej śmierci nie życzę. 

 

PM: – Nienawiść. Antysemityzm i groźby, zastrzeżenia. Niektóre wypowiedzi na marszu 

w Katowicach szokowały. Wśród przeciwników szczepień znaleźli się tacy, którzy nazywali je 

[szczepienia] morderstwem i chcieli za nie mordować. Policja słuchała i skomentowała, że nie 

było incydentów. 

Wojciech Olszański: – Uważajcie. Teraz mówię do was językiem ludzkim, a później będę 

do was strzelał. Jesteśmy bardzo dobrzy strzelcy, położą was trupem od jednego strzału… 

Ponieważ wy nas zabijacie i zabijacie nasze dzieci. 

[Przecież to jawny bandyta. Wstrząsające. Że też tacy są wśród nas. Nic go nie upoważnia 

do grożenia innym ludziom i to przez megafon, że będzie do nich strzelał. A służby mojego 

państwa nie widzą w tym zagrożenia dla innych Polaków]. 

Arleta Zalewska: – Tym człowiekiem wyraźnie nawołującym do przemocy i agresji jest 

Wojciech Olszański, przedstawiciel skrajnej i prorosyjskiej prawicy, od dawna znany z 

głoszenia pełnych nienawiści i antysemityzm treści… 

Łukasz Kloc, sierżant sztabowy, Komenda Miejska Policji w Katowicach: – Ciężko 

wypowiedzieć mi się w tym momencie, gdyż tak jak mówię, naszych funkcjonariuszy było 

ponad pięciuset. W trakcie zabezpieczenia nie zatrzymano żadnych osób. W naszej opinii 

w marszu naszych funkcjonariuszy wyposażono w środki także audiowizualne, my 

gromadziliśmy materiał. Oczywiście tak jak mówię, gromadzimy tutaj wszystkie materiały, 

które mogłyby być adekwatne. 



Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Ten brak interwencji jest 

zaproszeniem dla takich osób, żeby dalej tak postępowały, żeby dalej groziły. 

 

PM: – Zamieszki w Lublinie. Są ranni i zniszczenia. Był wybuch agresji, atak na 

komisariat, uliczne walki. A wcześniej była próba obezwładnienia przez policję mężczyzny. 

Nieudolna, tragiczna, zakończona jego śmiercią… 

 

PM: – Bez certyfikatu nie wejdziesz. Od dzisiaj obowiązują restrykcje, osoby 

niezaszczepione są uznawane za potencjalne zagrożenie, dlatego muszą zachować większą 

ostrożność. W Polsce akcja szczepień gwałtownie wyhamowała. 

Jacek Tacik: – Żeby przekroczyć próg kawiarni i napić się kawy, trzeba pokazać certyfikat 

szczepień przeciw Covid-19 – innej drogi we Francji już nie ma… 

W pełni [w Polsce] zaszczepionych jest 17 880 228 osób. 

Najwięcej Mazowsze – 51,0% i Wielkopolska – 48,8% 

Najmniej Podlasie – 37,2% i Podkarpacie – 33,5% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Jan Domański 

Mit założycielski durniów 

Nie ma zgody na jednostronne, zakłamane obrazki z powstania. Pamięci o tragedii setek 

tysięcy ludzi i zgładzonym mieście nie można zostawić manipulatorom. Żałoby nie można 

przekształcić w propagandowe spektakle. Co o tamtych wydarzeniach chcemy powiedzieć 

dzisiejszej młodzieży? W 1944 roku oszukano młodych i poprowadzono bezbronnych na rzeź. A 

po 77 latach znowu oszukuje się młodzież, opowiadając o morowych pannach i uczniach, którzy 

chodzili z visami na tygrysy, co w realnym języku oznacza, że młodzi ludzie z pistoletami 

atakowali czołgi. O sensie takich akcji nie piszą nawet najbardziej zacietrzewieni apologeci. 

Skąd młody Polak ma się dowiedzieć, jaka jest pełna prawda o tamtych 63 dniach? W Muzeum 

Powstania Warszawskiego większość ekspozycji służy budowaniu tego, co jego autorzy 

nazywają mitem założycielskim prawicy. Ale jeśli to jest jakiś mit, to dotyczy braku mądrości i 

odpowiedzialności tych, którzy podjęli decyzję o wybuchu powstania. Decyzję, której nic nie 

usprawiedliwia. Zbyt tragiczna jest cena, którą zapłacono za pobożne życzenia paru generałów i 

polityków, o wielkich ambicjach, ale skromnych intelektach. Wysłali ludzi na śmierć, bo 

potrzebna im była demonstracja polityczna. 

Choć i wówczas, gdy ważyły się losy stolicy, byli wojskowi, którzy przestrzegali przed 

taką decyzją. Jak gen. Anders, który chciał postawić gen. Bora-Komorowskiego i innych 

dowódców przed sądem za wywołanie powstania, które uważał za kardynalny błąd z 

politycznego i wojskowego punktu widzenia, z moralnego zaś za zbrodnię. 

Co więc świętowano 1 sierpnia? Katastrofę, jakiej od wieków nie przeżyła żadna stolica? 

Śmierć 200 tys. mieszkańców Warszawy? Śmierć 40 tys. kobiet, dzieci i mężczyzn 

wymordowanych w ciągu zaledwie trzech dni na Woli? I śmierć 10 tys. zamordowanych na 

Ochocie? 

Rocznicę wykorzystano do umocnienia mitów i do powtarzania, że powstanie wygraliśmy 

w kategoriach moralnych. 

Dla budowy tego mitu niewygodne prawdy są odrzucane. Niezależnie od tego, kto jest 

autorem. Bo w walce propagandowej o powstańczy mit cel uświęca środki. 

Mądrość zbiorowa narodów płynie z nauk, jakie wyciągają z własnych klęsk. Traktuje je 

jako przestrogę, by nie popełniać starych błędów. Polska prawica odwróciła ten proces. Jej misją 

jest fetowanie klęsk i przegranych powstań. Gloryfikowanie ich sprawców. Stawia im pomniki, 

nadaje ich nazwiska placom i ulicom. I z rosnącą bezrozumną bezczelnością zachęca młodzież 

do naśladownictwa. 
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PM: – To jest gorący i bardzo ważny wieczór. Godzinę temu rząd ogłosił, że premier 

Mateusz Morawiecki zwrócił się do prezydenta o zdymisjonowanie wicepremiera Jarosława 

Gowina. Szczegóły już za chwilę, ale najpierw co dzieje się teraz: Tysiące ludzi w dziesiątkach 

miejsc w Polsce demonstrują w obronie wolnych mediów. Nie zgadzamy się na życie w świecie, 

gdzie prawda nie ma głosu, byłaby to klęska demokratycznej Polski. – Tak napisali dziennikarze 

różnych mediów w liście w obronie TVN. Swój apel złożyli w Sejmie, w którym PiS – jak 

napisali – forsuje ustawę, ustawę, by zmusić właściciela stacji do sprzedania jej podmiotowi 

przychylnemu władzy. Sejm zbiera się jutro. Już dzisiaj, jak widać są protesty. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – W niewielkim Puszczykowie, 10 tysięcy mieszkańców też 

odbył się protest przeciwko próbom odebrania wolności słowa. 

Iwona Janicka, mieszkanka Puszczykowa: – Ważne jest też, żebyśmy my w tych małych 

społecznościach pokazali, jak to dla nas jest ważne. 

KKZ: – Protesty zaplanowano w prawie 80 gminach. Ludzie rozumieją, że zdławienie 

niezależnych mediów uderzy w ich prawa obywatelskie… 

PM: – Zobaczmy, jak w tej chwili wyglądają protesty… Dziękujemy za tę dziennikarską 

solidarność – prawie 800 podpisów… 

 

PM: – Jarosław Gowin ma znowu opuścić rząd, ale jego zgrupowanie pozostanie 

w koalicji… 

 

MEMENTO  DNIA 

Jacek Cezary Kamiński 

Zbrodnia czy chwała 

Dzieci w powstaniu warszawskim 

Powstanie warszawskie jest numerem jeden polskiej listy przebojów historycznych. 

Gigantyczna klęska wojskowa, hekatomba ludności cywilnej i zagłada miasta uważane są za 

moralne zwycięstwo: przez państwo i jego instytucje, polityków, szkołę i społeczeństwo. Dzieje 

się tak, bo wciąż przemilczamy ogrom zbrodni na ludności cywilnej, w tym zagładę Woli, 

kilkadziesiąt tysięcy wymordowanych w ciągu kilku dni, skalę gwałtów na kobietach, cierpienia 

ludności cywilnej i zaangażowanie w walkę dzieci. 

W polskiej opinii publicznej, z lewicową włącznie, wciąż dominuje entuzjastyczny 

stosunek do powstania jako moralnego zwycięstwa. To niemal dogmat ideologii państwowej 

III RP. O ofiarach i zniszczeniach w oficjalnych przemowach wspomina się niechętnie. 

Wątkiem, który zdaje się budzić niejasne zażenowanie apologetów sierpniowego zrywu, jest 

jedynie wykorzystanie do walki przez dowództwo AK nieletnich – nastolatków, a nawet 

młodszych dzieci. 

Od 11 do 18 lat 

Do dziś historycy nie ustalili dokładniej, jaka była skala udziału dzieci w dwóch formach 

zaangażowania militarnego – bezpośredniej i pomocniczej – w trakcie powstania 

warszawskiego. Zwykle szacuje się, grupa ta składała się z ok. 1,1 – 1,2 tys. osób. Są jednak 

przesłanki, że mogą to być zaniżone oceny. Andrzej Czarski, autor książki „Najmłodsi żołnierze 

walczącej Warszawy”, podaje podobną liczbę tylko w odniesieniu do tych najmłodszych 

powstańców, którzy po kapitulacji trafili do obozów jenieckich. „Po upadku powstania do 

niewoli dostało się ponad tysiąc chłopców w wieku od 11 do 18 lat. W zadrutowanych 

wagonach kolejowych, pod silną niemiecką eskortą, stłoczeni po kilkadziesiąt osób rozwożeni 

byli po obozach jenieckich. Największa grupa dotarła do obozu w Lamsdorf – ok. 600 

chłopców, a wśród kobiet – 14, 17-letnie sanitariuszki i łączniczki”, pisał. Autor jako 14-latek 

sam brał udział w powstaniu, a potem trafił do wspomnianego Stalagu 344 (318) w Lamsdorf. 

Dziwnie wyglądają kombatanckie dane zamieszczone przy jego biogramie na stronie 

internetowej Muzeum Powstania Warszawskiego, jeśli zważymy, że mowa o 14-letnim dziecku: 



numer legitymacji AK – 17690, numer jeniecki – 103338. [pomijam opisy współczesnych 

wydarzeń]. 

Nieśmiertelni 

Z drugiej strony, większość apologetów powstania, chyba wyczuwając, że takie 

bezkrytyczne podejście do dziecięcej wojaczki w XXI w. już nie bardzo uchodzi, podkreśla, że 

najmłodsi powstańcy nie walczyli z bronią w ręku. „Dzieciom najczęściej przydzielano rolę 

gońców, łączników, listonoszy. Roznosiły prasę, transportowały żywność i amunicję. Pomagały 

w kuchniach polowych i punktach sanitarnych. Gasiły pożary, uczestniczyły w grzebaniu 

zmarłych [raczej zamordowanych, a co najmniej zabitych], przenosiły rannych, czyściły broń, 

niekiedy stały z nią na warcie”, czytamy w nowej książce Agnieszki Cubały „Warszawskie 

dzieci ‘44”. Czy tak rzeczywiście było? Granica pomiędzy łącznikiem a żołnierzem pierwszej 

linii często bywała płynna. Ciekawe świadectwo takiej sytuacji daje znany kronikarz powstania 

Juliusz Kulesza, który krótko przed wybuchem walk w Warszawie skończył 16 lat. W pierwszej 

z książek poświęconych tej tematyce – „Z tasiemką na czołgi”, wydanej w 1979 roku – opisuje 

swój przypadek. Tak wspomina udział w walkach grupy rówieśników z reduty PWPW 

[Państwowa Wytwórnia Papierów Wartościowych] na Starym Mieście: „Wszyscy czterej 

pełniliśmy w drużynie początkowo funkcje łączników; z biegiem czasu, gdy napór 

nieprzyjaciela zwiększał się, a my broniliśmy się ciągle siłami zbyt szczupłymi, stopniowo 

zacierał się podział funkcji, aż w ostatnich dniach, gdy walki o blok mieszkalny osiągnęły 

poziom kulminacyjny, dotychczasowi łącznicy, posiadający już strzeleckie uzbrojenie, spełniali 

– zarówno w obronie, jak i w kontrnatarciach – te same zadania co starsi koledzy”. 

Historycy powstania odnotowują całkiem sporo przypadków walki z bronią w ręku 

znacznie młodszych dzieci niż Juliusz Kulesza. Kuriozalne przypadki młodocianych 

podoficerów opisywała w 2017 r. na łamach „Polska Times” Anita Czupryn: „Ale zdarzało się i 

tak, że jeden z młodocianych powstańców zgłosił się do batalionu „Gozdawa” z własną bronią. 

Jego rodzice zginęli w czasie bombardowania już pierwszego dnia powstania. Był to 11-letni 

Witold Modelski, pseudonim >Warszawiak<, który szybko awansował na kaprala, uczestnicząc 

najpierw w walkach na Starym Mieście. We wrześniu znalazł się już w batalionie >Parasol<, 

który walczył na Czerniakowie. 23 września 1944 r. >Warszawiak< pośmiertnie został 

odznaczony Krzyżem Walecznych. Poległ 20 września na Wybrzeżu Czerniakowskim. To on 

jest patronem Sali Małego Powstańca w Muzeum Powstania Warszawskiego. Kolejnym 

niezrównanie dzielnym żołnierzem powstania był 14-letni Jerzy Bartnik >Magik<. 

On również został jednym z najmłodszych podoficerów Państwa Podziemnego. Był też 

najmłodszym żołnierzem odznaczonym najwyższym polskim odznaczeniem wojskowym – 

nadawanym za wybitne zasługi bojowe – Orderem Virtuti Militari”. 

Nawet jeżeli zdecydowana większość młodocianych powstańców pełniła jedynie funkcje 

pomocnicze, trzeba wziąć pod uwagę, że wcale nie oznaczały one mniejszego zagrożenia życia 

niż udział w walce na pierwszej linii. Tym bardziej że – jak zauważa w książce Agnieszka 

Cubała – „dzieci bardzo często ginęły, m.in. dlatego, że nie uświadamiały sobie skali grożącego 

im niebezpieczeństwa, ale też nie bały się śmierci. Niektórzy młodzi ludzie poczuli się wręcz 

nieśmiertelni – tyle razy wychodzili cało z różnych opresji, że nabrali przekonania, iż im samym 

nic nie może się stać. Wyraz ogromnego zdziwienia w gasnących oczach śmiertelnie rannego 

dziecka to bardzo częsty motyw wielu wspomnień i relacji”. 

Jeden z takich przypadków beznamiętnie opisuje Juliusz Kulesza: „Nieco wcześniej taki 

strzelec wyborowy (…) z mostu kolejowego zabił 14-letnią Dankę Gonstołównę, córkę mego 

towarzysza pracy z rysowni, gdy nosiła woreczki z piaskiem do fortyfikowanego wówczas domu 

mieszkalnego. Była to pierwsza ofiara śmiertelna na terenie PWPW od chwili zdobycia 

gmachu”. 

Wychowanie patriotyczne 

Trzeba pamiętać, że udział dzieci w powstaniu warszawskim to nie była jakaś 

spontaniczna sytuacja, efekt insurekcyjnego zapału. Było to planowe rozwiązanie, będące 

logicznym skutkiem wcześniejszego włączenia najmłodszych w działania podziemne przez 

dowództwo AK. Mowa tu o zawiszakach, najmłodszej grupie metodycznej konspiracyjnego 

harcerstwa, Szarych Szeregów. Ta podziemna organizacja skupiała dzieci w wieku od 12 do 14 

lat. W planach akowskich sztabowców zadaniem zawiszaków na czas otwartej walki zbrojnej 



miała być służba w zakresie regulacji ruchu, łączności i ratownictwa. „Na wypadek możliwości 

nieoczekiwanego rozpoczęcia walk każdy zawiszak musiał mieć przygotowany ekwipunek, w 

skład którego wchodziły: torba na przybory, laska harcerska (okuta metalem), nóż harcerski, 

latarka, podręczna apteczka, plan miasta i kilka innych przedmiotów. Cały ten zestaw miał 

czekać zapakowany, gotowy do zabrania. Istniał również system łączności, polegający na tym, 

że każdy z chłopców zawiadamiał kolejnego kolegę o miejscu i czasie koncentracji. Dlatego, 

wychodząc z domu, trzeba było zostawić informację, dokąd się poszło. Zawiszacy bardzo 

poważnie podchodzili do tych przygotowań”, opisuje autorka „Warszawskich dzieci ‘44”. W 

dniach powstania warszawskiego ich najbardziej znanym dziełem była „Harcerska Poczta 

Polowa. [Dalsza część artykułu w:] 
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Polska – 198 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

PM: – PiS przegrało w Sejmie, przynajmniej na razie. Miał być cios w TVN, jest cios 

w rządzącą koalicję. Po 18 miesiącach zwlekania z przedłużeniem koncesji dla tvn24, Prawo 

i Sprawiedliwość próbowało przeforsować w Sejmie ustawę, która ma zmusić właściciela grupy 

TVN do sprzedania większości udziałów. Pozbyło się z rządu koalicjanta, ale poszukało w 

Sejmie dodatkowych głosów i było przekonane, że wystarczy. Policzyli i przeliczyli się. 

[Ale godzinę później radio podało, że wrócono do kolejnych prób przegłosowania]. 

PM: – O ataku na media, rozpadzie koalicji, demonstracjach w Polsce i komentarzach na 

świecie opowiedzą Państwu reporterzy Faktów. Dwa głosy zdecydowały, że to jednodniowe 

zwołane w samym środku wakacji posiedzenie Sejmu zostało odroczone do września. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Konwent seniorów już się zakończył, trwa teraz przerwa do 

19:15, ale masz rację, że dzisiaj w Sejmie doszło do niesamowitego zwrotu akcji. PiS przegrało 

3 głosowania z rzędu i to kluczowe głosowanie o informację rządu w sprawie szczepień, o 

informację rządu w sprawie krajowego planu odbudowy oraz o informację Mariana Banasia w 

sprawie wyborów kopertowych. PiS nie miał większości. Opozycja wygrała wszystkie te 

głosowania. Głosowali [PiS] wspólnie razem z Kukiz’15 i ludźmi Jarosława Gowina. I wtedy ze 

strony opozycji padł kolejny kluczowy wniosek: 

Kosiniak-Kamysz: – Pani marszałek, wniosek o odroczenie dalej idący, bo do 2 września 

do godziny 10-ej z powodu zmian, które nastąpiły dzisiej [dzisiaj] w tym porządku obrad. 

Głosowanie nr 16 

Głosowało 456 

Za 229 

Przeciw 227 

Wstrzymało się 0 

KKZ: – Opozycja jak widać to głosowanie wygrała o odroczenie obrad Sejmu do 2 

września. Ale PiS się [z tym] nie pogodził. Marek Suski natychmiast zaczął zbierać podpisy pod 

wnioskiem o reasumpcję głosowania, czyli słynne „anulujmy, bo przegramy”. Posłowie 

Kukiz’15 zapewniają, że w tamtym głosowaniu się pomylili i że teraz będą już głosować tak jak 

PiS. Ale chodzi bardziej o to, że w tym czasie negocjowali stanowisko wicemarszałka sejmu dla 

siebie. Głosowanie, w którym stawką jest wolność słowa i niezależność mediów, a w istocie 

istnienie demokracji, wciąż dzisiaj może się odbyć. Dowiemy się tego o 19:15… 

PM: – Nie ma ustawy, ale było o włos, ale może jeszcze jest o włos, bo sytuacja w Sejmie 

w tej chwili jest niepewna, dlatego widzowie, którym zależy na dostępie do informacji, wyszli 

na ulice. Oni protestują, bo w wolnym kraju, wolni obywatele mają prawo wiedzieć: 

Maciej Knapik, przed Sejmem: – Tutaj w tej chwili jest niewielu protestujących. Bardzo 

dużo policji, ale protestujących niewiele. Tak wyglądał cały dzisiejszy dzień, pojawiały się 

kolejne grupy pikietujące… 



PM: – Prezydent podpisał wniosek premiera o dymisję wicepremiera Jarosława Gowina. 

Powiedz, jak zachowali się politycy Porozumienia. Czy wszyscy opuszczą klub PiS-u? 

Arleta Zalewska: – Odpowiedź jest krótka i brzmi: Nie. Nie wszyscy posłowie, którzy do 

Sejmu weszli z ramienia Porozumienia Jarosława Gowina, wczoraj stali u jego boku, dziś 

opuścili klub PiS-u. I tu mam dla państwa trzy liczby: 9 posłów realnie liczyło Porozumienie 

Gowina. Sześciu, w tym sam Gowin dziś formalnie opuściło szeregi Zjednoczonej Prawicy. 

Trzech posłów zostaje w klubie PiS-u, zostaje u boku Jarosława Kaczyńskiego. Ale to, co jest 

dziś kluczowe, to że dla Jarosława Gowina i części posłów Porozumienia, to ustawa lex-TVN 

była tą granicą, którą oni przekroczyć nie mogli i nie chcieli i dlatego Gowin złożył poprawkę, 

postawił warunek, ale PiS tę propozycję odrzuciło. Premier Mateusz Morawiecki zdecydował o 

dymisji Jarosława Gowina i dlatego on i koło Porozumienia dzisiaj po raz pierwszy zasiadło po 

stronie opozycji… Obok Marcina Ociepy od rana głosowali też wiceministrowie Grzegorz 

Piechowiak i Wojciech Murdek… Powodem dymisji Gowina był sprzeciw Porozumienia w 

sprawie Polskiego Ładu i ustawy lex-TVN… Jarosław Gowin dowiedział się o swojej dymisji z 

konferencji rzecznika rządu… Popołudniu pojawiły się nieoficjalne informacje, że do rządu 

wraca była wicepremier Jadwiga Emilewicz i że ma objąć wkrótce gabinet po Jarosławie 

Gowinie w resorcie rozwoju. 

PM: – To jest ważny dla polskiej demokracji moment, w którym znowu mówi się o Polsce 

na świecie. Przed Amerykańską Ambasadą jest Katarzyna Sławińska. Witaj. Powiedz, jakie są 

światowe komentarze mediów i jakie są głosy w Waszyngtonie. 

Katarzyna Sławińska: – Zacznę od bliskiego Polsce i bardzo [nie zrozumiałem] z 

Waszyngtonu, byłej sekretarz stanu. 

Madeleine Albright 

Świat uważnie obserwuje rozwój wydarzeń w Polsce, gdy ludzie z całego kraju 

gromadzą się, by wspierać niezależne media. Jako członek NATO i Unii 

Europejskiej polski rząd musi szanować wartości demokratyczne, które leżą u 

podstaw bezpieczeństwa i dobrobytu. 

Katarzyna Sławińska: – Akurat dzisiaj prezydent Joe Biden na koniec roku zwołał wielki 

szczyt przywódców poświęcony demokracji, demokratycznym wartościom i obronie przed 

autorytaryzmem… Stawką jest reputacja Polski. 

Krzysztof Skórzyński: – … [reminiscencje] 

[Zapiszę, jaki jest schemat wydarzeń: PiS stwarzał wrażenie, że się zastanawia, może 

nawet się podłamuje. Zwołał jednodniowe posiedzenie Sejmu, w którego obradach nawet nie 

było Lex TVN. Gowin z poplecznikami usiadł po stronie opozycji. PiS stracił większość 

w sejmie i przegrywał kolejne głosowania. Minęła dziewiętnasta i nic się nie wydarzyło, nawet 

ludzie się rozeszli spod Sejmu. Skończyły się Fakty. Przypiekało mnie, że PiS uśpiwszy Sejm, 

sprawozdawców i ludność, może wykręcić znany już numer. Wstałem przed czwartą rano, 

włączyłem telewizor, a tu już stało się: O 21:17 ustawa lex-TVN została przegłosowana i 

przyjęta!!!]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Violetta Krasnowska, Norbert Frątczak 

ANTYSZCZEPY 

Najpierw maszerowali i grozili. Teraz blokują i podpalają. Minister zdrowia mówi o 

 terrorystach”. Radykalni antyszczepionkowcy. Nazywają się różnie: grupa WON, Kamraci, 

Pancerni, Polskie Żółte Kamizelki. Kto za nimi stoi? 

Mają swoje strony w internecie. Tam skrzykują się na demonstracje lub blokady punktów 

szczepień. Wrzucają filmy ze swoich akcji. To buduje im zasięgi, przysparza zwolenników. Na 

swoich profilach udostępniają treści polityków PiS czy Konfederacji, którzy są sceptyczni 

wobec szczepień. 

Sami działacze ruchów antyszczepionkowych, z którymi rozmawiała POLITYKA, 

szacują, że w całym kraju działa ok. 200 wspierających ich organizacji. Większość powstała w  

ostatnich miesiącach. Często nie są nigdzie zarejestrowane. Połowa z nich liczy około 100 

członków. Pozostałe po kilka, kilkanaście osób. Pochodzą z różnych środowisk: 

nacjonalistycznych, kibolskich czy nawiązujących do liberalizmu. Coraz częściej pojawiają się 



wśród nich prokremlowscy aktywiści. Są coraz lepiej zorganizowani, coraz bardziej agresywni. 

W ostatnią sobotę w Katowicach ich „Marsz Wolności” zgromadził – według policji – 

3,5 tysiąca osób. 

Kremlowscy „żołnierze” 

Najbardziej rzucają się w oczy nacjonalistyczne grupy paramilitarne. Na demonstracjach 

antyszczepionkowych pojawiają się w moro [nazwa kamuflażu, mundur polowy] albo 

w mundurach z demobilu. Przykładem może być grupa ze stowarzyszenia WON [Wolna 

Odrodzona Niepodległa] z Ostrowa Wielkopolskiego. Na ramieniu na opasce biało-czerwonej 

mają rysunek wyjącego wilka w konturach mapy Polski oraz napis: „Wolna Odrodzona 

Niepodległa”. Organizacja, nigdzie niezarejestrowana, zaczęła pojawić się na różnych imprezach 

antyszczepionkowych od początku tego roku. 

Współpracuje blisko z Pancernymi z Poznania (mundury i czarne berety). Aktywne też jest 

też stowarzyszenie Bydgoskie Kamractwo Rodaków, powstałe w kwietniu tego roku. Nazywają 

się „grupą patriotów”. Chodzą w stalowych mundurach z naszytym na ramieniu znakiem 

Kolovrat, zwanym też bałtycko-słowiańską swastyką. Na piersiach mają naszywkę z orłem w 

kolorach flagi rosyjskiej – niebieskim, białym, czerwonym [flaga Rosji to: biały, niebieski, 

czerwony]. Takie same kolory mają flagi. Ich zawołanie to: „Czołem wielkiej narodowej 

Polsce”. Pokazali się też na uroczystościach w Jedwabnem, gdzie skandowali m.in. hasło: 

„Polska dla Polaków” i „Tu jest Polska a nie Polin” [Muzeum Żydów Polskich] … 

Do tego nurtu dołączyły środowiska kibicowskie… 

Stroną techniczną zabezpieczenia akcji antyszczepionkowców, ich nagłaśnianiem i 

rejestrowaniem zajmują się Żółte Polskie Kamizelki. Ich działacze zaczynali w strukturach 

Polska Liberalna Strajk Przedsiębiorców WIR… 

Polskie Żółte Kamizelki do wspólnego wyjazdu do Grodziska namówiło małżeństwo 

Karoliny i Jakuba Klingoferów z Warszawy. Klingoferowie określają się jako radykalni 

wolnościowcy albo Wolni Warszawiacy… 

…Parlamentarny zespół ds. sanitaryzmu (sprzeciwia się obowiązkowym szczepieniom) 

zdominowany jest przez posłów PiS. Jego przewodniczącą jest Anna Siarkowska z PiS 

(wcześniej działaczka Młodzieży Wszechpolskiej i LPR [Liga Polskich Rodzin Romana 

Giertycha] … 

Do środowisk antyszczepionkowych uśmiecha się też Konfederacja… 

Dr hab. Bartosz Bolechów z Zakładu Badań nad Konfliktami i Przemocą Polityczną 

Uniwersytetu Wrocławskiego uważa, że możemy się spodziewać eskalacji działań 

antyszczepionkowców. Wini za to polityków, którzy odkryli, że na ignorancji, na wzbudzaniu i 

pogłębianiu strachu, można budować kapitał. Dlatego dziś mamy do czynienia z 

instrumentalnym wykorzystywaniem grup ludzi, którzy się jednoczą, przekonani, że bronią 

Polaków przed rozległym zabójczym spiskiem… 

POLITYKA, nr 33 (3325), 11.08 – 17.08. 2021 

[No, nie wiem. Nie znajduję nadal uzasadnienia, dlaczego ten w Katowicach ogłosił, że on 

będzie strzelał i inni będą strzelali, do kogo i za co? Do medyków za szczepienie ludności. 

Również celebryci, a zwłaszcza politycy nie mają takich możliwości finansowych. Pojawienie 

się nagłe, bo dopiero w tym roku, dużych pieniędzy i z różnych źródeł – nie wyjaśnia, co to za 

pieniądze tak podgrzewają bądź co bądź przypadkowych ludzi do czynów zbrodniczych 

i zapowiedzi takich czynów w Polsce]. 

♣ 



2021-08-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5900 

 

Polska – 223 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

WYDANIE SPECJALNE 

3:55 Atak PiS na wolne media. 

USTAWA ANTY-TVN PRZESZŁA PRZEZ SEJM, TERAZ TRAFI DO SENATU 

Przegłosowana została głosami 228 posłów, 216 było przeciw, 10 się wstrzymało. 

Za zagłosował Paweł Kukiz, Jarosław Sechańko i Stanisław Brzuk. 

Głosowanie nr 121 na 36. Posiedzeniu Sejmu 

Dnia 11-08-2021 r. o godz. 21:17:27 

Głosowało – 454 posłów. Za – 228. Przeciw – 216. Wstrzymało się – 10. 

Nie głosowało – 6 

 

Klub/koło członków głosowało Za Przeciw Wstrzym. Nie głos. 

PiS 232 229 223 5 1 3 

KO 126 125 - 125 - 1 

Lewica 47 47 - 47 - - 

KP-PSL 24 24 - 24 - - 

Konfeder. 11 9 - - 9 2 

Pol2050 7 7 - 7 - - 

Kukiz’15 4 4 3 1 - - 

PS 4 4 - 4 - - 

Niezrz. 5 5 2 3 - - 

PS – Polskie Sprawy: przewodnicząca Agnieszka Ścigaj, członkowie: Zbigniew 

Girzyński, Andrzej Sośnierz, Paweł Szaramka. 

Po reasumpcji tego głosowania nastąpił blok kolejnych głosowań. 

Baner: Sejm: posłowie przegłosowali ustawę anty-TVN / [ilości w głosowaniu jak wyżej / 

Ustawa medialna PiS ma zmusić właścicieli TVN do sprzedaży większości udziałów / Po 

uchwaleniu przez Sejm ustawy anty-TVN zarząd TVN S.A. wydał oświadczenie / Zarząd TVN 

S.A.: Decyzja Sejmu jest wprost wymierzona w TVN / Zarząd TVN S.A.: To bezprecedensowy 

atak na wolność słowa i niezależność mediów / Zarząd TVN S.A.: Będziemy zdecydowanie i 

konsekwentnie bronić tvn24 i innych kanałów TVN Grupa Discovery / Zarząd TVN S.A.: 

Apelujemy do Senatu i prezydenta o odrzucenie projektu w obecnym kształcie / Departament 

Stanu USA: Wzywamy Polskę, by udowodniła przywiązanie do zasad demokratycznych / 

Dalszy ciąg oświadczenia: 

Wynik dzisiejszego głosowania podważa prawo własności, powodując niepokój 

inwestorów zagranicznych w Polsce. Bez wątpienia godzi też w fundamenty polsko-

amerykańskiego sojuszu zbudowanego w ostatnich 30 latach. 

Apelujemy do Senatu oraz do Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej o odrzucenie 

projektu w obecnym kształcie. Od tego zależy, czy Polska nadal będzie postrzegana 

na arenie międzynarodowej jako kraj demokratyczny i wiarygodny dla inwestorów. 

 



NA ŻYWO – SEJM 10:35 

Gowin w hallu: – …niezależnie od różnic politycznych wszystkim naszym oponentom 

także naszym byłym przyjaciołom należy się szacunek. Nie będę nikogo personalnie potępiał, 

ale mam nadzieję, że Paweł Kukiz, którego naprawdę głęboko cenię i szanuję, przemyśli tę całą 

sytuację i gdy dojdzie do głosowania nad poprawkami Senatu albo nad stanowiskiem Senatu da 

wyraz swojemu przekonaniu, że to jest złe prawo. 

- …Czy możemy spodziewać się przedterminowych wyborów? 

Gowin: – To znaczy, że od dzisiaj nie ma większości parlamentarnej, stabilnej większości 

parlamentarnej, ta większość będzie łatana od głosowania do głosowania metodami dalekimi od 

wysokich standardów parlamentarnych, czyli metodami, które nie waham się nazwać korupcją 

polityczną. W ten sposób można zachowywać większość, można wygrywać głosowania, a nie da 

się dobrze mądrze rządzić Polską… 

Jeszcze raz powtórzę: Podtrzymuję decyzję o dymisji, o wyjściu z klubu parlamentarnego 

PiS, podtrzymuję swoją obecność, uczestnictwa w Porozumieniu, natomiast co do swojej 

przynależności parlamentarnej potrzebuję też trochę czasu. 

- …jest pan po drugiej stronie mocy? Rzeczywiście były takie rozmowy przeprowadzane? 

Tak płynnie, jak przekonują politycy PiS? 

Gowin: – Szanowni państwo, przecież ja rozmawiałem z liderami opozycji także wtedy, 

kiedy byłem ministrem, członkiem rządu, bo tego wymagają standardy demokracji. Nie 

wyobrażam sobie, żeby przegłosowywać ustawy bez konsultowania tych ustaw z partiami, 

klubami opozycyjnymi… Porozumienie jest po stronie Polski… My będziemy walczyć o prawo 

TVN-u do głoszenia nieskrępowanych poglądów, także poglądów krytycznych wobec 

Porozumienia. 

- Dziękujemy bardzo. 

Podsumowanie: 

Od dziś Porozumienie idzie swoją własną drogą. Jest nas mniej – mówi Jarosław Gowin, 

ale wiemy, co nas łączy. Zakładają więc koło parlamentarne o tej samej nazwie, co partia, czyli 

Porozumienie… Bardzo negatywna opinia o pani Witek. Jak mówi Jarosław Gowin – pani 

marszałek Witek naruszyła standardy parlamentarne, reasumpcja była nieuprawniona. To powód 

do uchylenia głosowania Lex TVN. To dyskwalifikuje ją jako marszałka, popełniła szereg 

błędów… 

- Mam przed sobą fragment Ustawy z dnia 29 grudnia 1992 r. o radiofonii i telewizji: 

Art. 36. 2. 

2. Koncesji nie udziela się, jeżeli rozpowszechnianie programów przez wnioskodawcę 

mogłoby spowodować: 

1) Zagrożenie interesów kultury narodowej, dobrych obyczajów i wychowania, 

bezpieczeństwa, obronności państwa oraz zagrożenia dla bezpieczeństwa informacji niejawnych. 

2) Osiągnięcie przez wnioskodawcę pozycji dominującej w dziedzinie środków masowego 

przekazu na danym terenie. 

Ja chciałabym pana zapytać, jako byłego przewodniczącego Krajowej Rady Radiofonii 

i Telewizji, obecnego członka Rady Mediów Narodowych: Czy widzi pan jakiekolwiek 

przesłanki do tego, by tej koncesji TVN24 nie udzielić? 

Juliusz Braun, Rada Mediów Narodowych: – Tu właśnie jeszcze jedno takie uściślenie do 

pani pytania, jeśli wolno. TVN24 koncesję już dostało i wtedy te wszystkie kwestie były 

oceniane. Przy udzielaniu koncesji jest pewien margines uznaniowości ze strony Krajowej Rady. 

Na teraz mamy do czynienia z przedłużeniem koncesji… 

 



Tvn24bis – Fakty – 19:00 – Anita Werner 

Ustawa anty-TVN przegłosowana w Sejmie, a to frontalny atak na wolne media. PiS zrobił 

to, co zapowiadał… 

Arleta Zalewska: – … 

AW: – Po drodze do takiego finału marszałek Witek powtórzyła głosowanie i słowo 

„reasumpcja” wyszło na pierwszy plan. Przed głosowaniem nad ustawą, głosowano nad 

przełożeniem posiedzenia Sejmu i kiedy PiS to głosowanie przegrało, okazało się, że trzeba 

zagłosować jeszcze raz. Jakim prawem i czy zgodnie z prawem o tym teraz: 

Maciej Knapik: – Marszałek Witek i PiS zgodnie twierdzą, że wszystko było w porządku. 

Prawnicy, z którymi i ja rozmawiałem, i opozycja, twierdzą, że PiS nie po raz pierwszy, gdy 

przegrywa, stosuje tak zwaną reasumpcję, czyli powtórkę głosowania. Po prostu brakuje głosów 

do większości, tutaj pojawił się wczoraj Paweł Kukiz i dwóch jego kolegów z koła poselskiego, 

najpierw głosowali razem z opozycją i wtedy PiS przegrywało, ale potem twierdzili, że się 

pomylili i później już głosowali z PiS-em. Tak, że duże kontrowersje. 

Wczoraj padły poważne zarzuty. 

A teraz od początku. Lider PSL składa wniosek o odroczenie obrad Sejmu, na których 

miano głosować Lex-TVN: 

Kosiniak-Kamysz: – do drugiego września do godziny 10-ej. Drugiego września o 

godzinie dziesiątej wracamy. 

Marszałek Witek: – Ja ogłoszę przerwę do 15 września. Proszę się nie martwić. Został 

zgłoszony wniosek o odroczenie posiedzenia. A decyzja, kiedy to będzie, to będzie moja 

decyzja. Poddam wniosek pod głosowanie. 

MK: – I tu nieoczekiwany zwrot akcji: 

Głosowanie nr 16 

Głosowało 456 

Za 229 

Przeciw 227 

Wstrzymało się 0. 

MK: – PiS przegrywa głosowanie. Opozycja twierdzi, że obrady w tej chwili powinny się 

zakończyć. Za odroczeniem głosują między innymi posłowie z koła Kukiz (Paweł Kukiz, 

Jarosław Sachajo, Stanisław Żuk, Stanisław Tyszka). Następuje przerwa. Politycy PiS-u 

wychodzą do saloniku na zapleczu. Marek Suski zbiera podpisy pod wnioskiem o reasumpcję 

głosowania. Tu odręcznie podpisy polityków Kukiza 

Warszawa, dnia 11 sierpnia 2021 r. 

Szanowna Pani Elżbieta Witek 

Marszałek Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 

Na podstawie art. 189 Regulaminu Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej (M.P. z 2019 r. 

poz. 1028 z późn. zm.) wnosimy o dokonanie reasumpcji głosowania nr 16 

odbywającego się podczas posiedzenia Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej w dniu 11 

sierpnia 2021 r. dotyczącego odroczenia posiedzenia Sejmu RP. 

Uzasadnienie 

Z uwagi na nieprecyzyjne zarządzenie głosowania o odroczenie bez podania daty 

odroczenia wnosimy o reasumpcję niniejszego głosowania. 

[dużo podpisów] 

 



Michał Szczerba @MichalSzczerba 

Oto wniosek o reasumpcję głosowania Jedno zdanie uzasadnienia. Wynik nie budził 

wątpliwości. Ten wniosek nie mógł stanowić podstawy do reasumpcji. 

Pozaregulaminowe bezprawie! Dziś z @Dariusz_Jonski wydobyliśmy ten dokument. 

#LexAntyTVN 

MK: – I marszałek zarządza powtórne głosowanie. 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu: – Ja wprowadziłam w błąd. Mówię do pana Kosiniaka-

Kamysza, że to ja zdecyduję, do kiedy odroczę to posiedzenie. Powiedziałam, że będzie to 15 

września. 

[Potem w Przeglądzie był dowcip rysunkowy: To głosowanie to była próba mikrofonu]. 

- Za które ministerstwo się sprzedałeś? Paweł, jak ty możesz! 

MK: – Opozycja od tej chwili opozycja będzie już przegrywać. Kukiz kłania się opozycji. 

Później już głosuje razem z PiS-em. Także na Lex TVN… 

W regulaminie Sejmu RP Art. 189 Reasumpcja głosowania: 

…wynik głosowania budzi uzasadnione wątpliwości 

Wynik a nie pomyłka posła – dodaje prawnik. 

Tłumaczenie, że podano 2 i 15 września – też się nie broni. Marszałek w końcu 

powiedziała, że to ona poda ostateczną datę… 

- Ja miałam opinię pięciu prawników… 

MK: – Dzisiaj próbowaliśmy zapoznać się z tymi opiniami – bez skutku. 

 

Krzysztof Skórzyński: – …tak wyglądają relacje w polskich i zagranicznych mediach: 

BBC WORLD NEWS 

Polski parlament przegłosował zwiększenie kontroli nad mediami. Stany 

Zjednoczone wyraziły głębokie zaniepokojenie twierdząc, że to zagrożenie wolności. 

DW [Deutsche Wele] 

Koncern, do którego należy TVN ma siedzibę w Stanach Zjednoczonych. Koncesja 

stacji wygasa we wrześniu. Jej utrata byłaby wielkim ciosem dla niezależnych 

mediów w Polsce. 

GOOD MORNING EUROPE 

(…) która może doprowadzić do utraty koncesji przez największą, niezależną stację 

telewizyjną. 

CNN LIVE 

Parlamentarzyści w Polsce uchwalili dwie nowe ustawy, które spotkały się z krytyką 

ze strony Stanów Zjednoczonych. Pierwsza dotyczy reformy medialnej, która 

zagraża stacji telewizyjnej TVN24. 

 

Marcin Bosacki, senator, KP KO, PO: – Jeden z senatorów będzie przechodził z PiS-u do 

koła Porozumienia, czyli zasili szeregi opozycji. 

 

OŚWIADCZENIE ZARZĄDU TVN S.A. 

Decyzja Sejmu w sprawie nowelizacji ustawy o radiofonii i telewizji jest wprost 

wymierzona w TVN, stanowi także bezprecedensowy atak na wolność słowa 

i niezależność mediów. Będziemy zdecydowanie i konsekwentnie bronić TVN24 

i pozostałych kanałów TVN Grupa Discovery. 

Wynik dzisiejszego głosowania podważa prawo własności, powodując niepokój 

inwestorów zagranicznych w Polsce. Bez wątpienia godzi też w fundamenty polsko-

amerykańskiego sojuszu zbudowanego w ostatnich 30 latach. 

Apelujemy do Senatu oraz Prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej o odrzucenie 

projektu w obecnym kształcie. Od tego zależy, czy Polska nadal będzie postrzegana 

na arenie międzynarodowej jako kraj demokratyczny i wiarygodny dla inwestorów. 

 

AW: – Amerykański Departament Stanu zabiera głos w sprawie ustawy Anty-TVN: 

Wezwaliśmy Polskę, by zademonstrowała swoje przywiązania do zasad nie tylko za 

pomocą słów, ale też czynów – podkreśla rzecznik Net Price. A te zasady, o które mu chodzi, to 



zasady demokratyczne. Wolne i niezależne media są wśród nich i to także był temat 

amerykańskich konsultacji z Polską. Z rzecznikiem Departamentu Stanu USA rozmawiał nasz 

korespondent Marcin Wrona. Marcin, czy wiadomo, na jakim szczeblu były te konsultacje i czy 

coś dały? 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Wiele wskazuje na to, że z Warszawą rozmawiała sekretarz 

Wendy R. Sherman, która tu w Departamencie Stanu jest numerem 2, a to, że Amerykanie z 

takim naciskiem mówią i o wolnych mediach, i o wspólnych wartościach, jest nie bez znaczenia, 

bo prezydent Joe Biden wielokrotnie powtarzał, że wartości demokratyczne są dla niego 

kluczowe, to jest wręcz taki motyw przewodni tej amerykańskiej administracji. 

No i w tym kontekście bardzo istotne jest zdanie, które usłyszałem, zdanie o tym, jeśli władze w 

Polsce będą lekceważyć znaczenie wspólnych wartości, to będzie to miało konsekwencje dla 

stosunków dwustronnych. 

Net Price, rzecznik prasowy Amerykańskiego Departamentu Stanu: – Polska jest ważnym 

sojusznikiem NATO, który rozumie, że sojusz transatlantycki jest oparty nie tylko o wspólne 

interesy, ale też wspólne przywiązanie do demokratycznych wartości i dobrobytu. Kiedy 

mówimy o ustawie medialnej, wiemy, że wolne i niezależne media sprawiają, że nasze 

demokracje są silniejsze, czynią sojusz transatlantycki bardziej odporny też przeciwko tym, 

którzy chcieliby rozdzielić nas i są fundamentalnym komponentem naszych dwustronnych 

stosunków z Polską. Wezwaliśmy więc Polskę, by zademonstrowała swoje przywiązanie do tych 

zasad i nie tylko za pomocą słów, ale też czynów. Rząd ma taką możliwość. 

MW: – Prawie do ostatniej chwili trwały wczoraj amerykańskie rozmowy i konsultacje z 

Polską. 

NP: – …dialogu w Warszawie na bardzo wysokim poziomie. Urzędnicy z najwyższego 

szczebla w ostatnich godzinach rozmawiali z urzędnikami w Polsce w tym właśnie temacie. 

MW: – Choć rzecznik Departamentu Stanu nie chciał powiedzieć, kto dzwonił do 

Warszawy, to Polska Agencja Prasowa informuje, że konsultacje prowadziła sekretarz Wendy R. 

Sherman, która jest numerem dwa w Departamencie. Wieczorem, po przyjęciu ustawy Lex TVN 

mocne oświadczenie wydał szef amerykańskiej dyplomacji Antony Blinken: 

Oświadczenie Antony’ego Blinkena, 

Amerykańskiego Sekretarza Stanu 

„Stany Zjednoczone są również głęboko zaniepokojone projektem ustawy 

uchwalonym przez izbę niższą parlamentu, skierowanym przeciwko najchętniej 

oglądanej niezależnej stacji, która jest również jedną z największych inwestycji 

amerykańskich w kraju. Polska przez dziesięciolecia pracowała nad rozwojem 

wolnych mediów. Ten projekt znacznie osłabiłby środowisko medialne, na które 

Polacy tak długo pracowali. (…) Wskazane akty prawne są sprzeczne z zasadami i 

wartościami, za którymi stoją nowoczesne, demokratyczne narody. Wzywamy polski 

rząd do wykazania zaangażowania w te wspólne zasady nie tylko słowami, ale 

i czynami”. 

MW: – Strona amerykańska protestuje też przeciwko ustawie o restytucji mienia. 

W sprawie wczorajszych głosowań w mediach społecznościowych pisze też: 

Bix Aliu 

Chargé d’affaires Stanów Zjednoczonych w Polsce 

USA są rozczarowane decyzją sejmu dot. ograniczenia procesu odszkodowawczego 

za nieruchomości zagarnięte przez komunistyczny rząd, i ustawy osłabiającej 

wolność mediów w PL. Sojusz transatlantycki jest oparty o wspólne wartości, a 

wspólne wartości oznaczają wspólne bezpieczeństwo. 

MW: – Komentarz w sprawie Lex TVN popłynął też z Brukseli. Głos w tej sprawie 

zabrała wiceszefowa Komisji Europejskiej: 

Vĕra Jourová 

Pluralizm mediów i różnorodność opinii to aspekty cenione, a nie zwalczane przez 

silne demokracje. Projekt polskiej ustawy o radiofonii i telewizji wysyła negatywny 

sygnał. 

MW: – W amerykańskiej prasie pojawiają się komentarze mówiące o: 

The Washington Post 



„Stany Zjednoczone są głęboko zaniepokojone ustawą – napisał sekretarz stanu 

Antony Blinken w oświadczeniu, które było niespotykanie krytyczne wobec 

sojusznika z NATO”. 

The New York Times 

„Rząd odniósł obrażenia i mierzy się z buntem koalicjanta, więc może nie dotrwać 

do wyborów zaplanowanych na 2023 rok”. 

Marcin Wrona, Fakty, Waszyngton. 

 

AW: – Demokracja wczoraj się w Polsce skończyła. Stało się coś, co jest zaprzeczeniem 

demokratycznych rządów – tak mówią dziś ci, którzy w budowanie tej demokracji mieli spory 

udział, tak mówią dziś ci, którzy pamiętają, co było, zanim powstała. 

Jacek Tacik: – Demokracja umiera w ciszy, samotności, kiedy my obywatele pozwalamy 

jej umierać krok po kroku, kawałek po kawałku. Nie da się odebrać wonności podczas jednego 

parlamentarnego głosowania. To proces, podczas którego władza przyzwyczaja obywateli do 

życia w kraju, który jest coraz mniej demokratyczny. Demokracja jest odbierana na oczach tych, 

którzy zaledwie kilka dekad temu walczyli o wolność i demokrację, a jest odbierana tak bez 

przeszkód, którzy urodzili się w wolnej demokratycznej Polsce po osiemdziesiątym dziewiątym 

roku. 

To dzień, który zapisze się w historii nie tylko polskiego parlamentaryzmu, ale i historii 

Polski i to niezależnie od tego, jakie będą dalsze losy ustawy Lex TVN. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Wczoraj się demokracja 

w Polsce skończyła. Przecież to, co się stało, to jest zaprzeczenie demokratycznych rządów. 

JT: – Sposób, w jaki PiS przegłosowało projekt ustawy medialnej, który ma uciszyć 

niezależne media, jest pokazem siły partii rządzącej, dowodem na to, że jej prezes nie żartował, 

obiecując Warszawie drugi Budapeszt. 

Barbara Labuda, działaczka opozycji w PRL: – Od czasu, gdy PiS doszedł do władzy, ta 

demokracja znika powolutku. Czasem w sposób skokowy tak jak wczoraj. 

JT: – To, co zrobiło dwustu dwudziestu ośmiu posłów, podnosząc rękę za ustawą, która 

ma zakneblować niezależne media, to de facto przekreślenie tego, co udało się wywalczyć 

Solidarności w sierpniu osiemdziesiątego roku. Trzeci, kluczowy postulat porozumień 

sierpniowych mówił o: 

„Przestrzegać zagwarantowanej w Konstytucji PRL wolności słowa, druku, 

publikacji, a tym samym nie represjonować niezależnych wydawnictw oraz 

udostępnić środki masowego przekazu dla przedstawicieli wszystkich wyznań”. 

Henryka Krzywonos, działaczka opozycji w PRL, sygnatariuszka porozumień 

sierpniowych: – To [Tego] nie zrobił Wałęsa, nie zrobił Gwiazda, Ania Walentynowicz, 

Krzywonos czy ktokolwiek inny. To Polska walczyła o wolność. To dzisiaj napluto Polsce w 

twarz. Naszym rodakom. 

Aleksander Hall, działacz opozycji w PRL: – Tej wolności słowa ma być jak najmniej. A 

za to jak najwięcej propagandy jednej partii, jednego przywódcy. To są bardzo, bardzo złe 

wzorce, przypominające PRL. 

JT: – Wśród tych, którzy głosowali za ustawą mającą zakneblować niezależne media, 

jedenastu urodziło się już w wolnej i demokratycznej Polsce i to dzięki tym, którzy o nią 

walczyli, mogą robić to, co robią. 

Andrzej Zoll, dalszy ciąg: – To nie są patrioci. To są osoby, które chcą zdobyć kasę, mieć 

stanowiska. 

JT: – Zakneblowanie ust niezależnym mediom, a wcześniej przejęcie Trybunału 

Konstytucyjnego, zmiany w sądownictwie oraz przejęcie niezależnej prokuratury, to Polska 

siedemnaście lat po przystąpieniu do Unii Europejskiej. 

Barbara Labuda, dalszy ciąg: – Obywatelki i obywatele widzą doskonale, że już przestali 

być obywatelkami, obywatelami. Stali się poddanymi. 

JT: – Historia jednak uczy i to ta zaledwie z sprzed kilku dekad, że los ojczyzny jest 

w rękach jej obywateli. O tym przypomina… 

[Tu skończyło się nagranie. Powtórzę: „jest w rękach obywateli”. Obywatele bardzo 

licznie wielokrotnie protestowali, byli bici i szykanowani – niczego to nie dało. Obywatele 



w ostatnich wyborach oddali więcej głosów na opozycję przeciw PiS. Ale mogli oddać głosy na 

pięć opozycji, a nie na jedną. Metoda D’Hondta dała zwycięstwo PiS-owi. Bo partie opozycyjne 

wolały przegrać niż się zjednoczyć, bo Schetyna i Kosiniak chcieli koniecznie wykazać, że nie 

mają nic wspólnego z lewicą, że są tacy sami prawicowi jak PiS. Teraz też nie ma mowy 

o zjednoczeniu opozycji. Więc teraz rewolucja? Ale może najpierw należy rozpędzić i 

zdelegalizować to partyjniactwo, które jest przyczyną całego zła w Polsce. Jeżeli jednak system 

partyjny musiałby pozostać, to przez wprowadzenie do Konstytucji należy ustalić w Polsce 

system dwupartyjny, jak w USA, gdzie są tylko dwie partie: republikanie i demokraci]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Domenico Scarlatti 

Sonate en rémineur K 141 

Martha Argerich 

Auditorium de Radio France 

Paris 

mezzo 

♣ 



2021-08-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5718 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 196 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

AW: – Wolność słowa wspólna sprawa – co widać w Opolu, Krakowie czy 

Częstochowie… zwykli ludzie znów wychodzą na ulice…  

Maciej Knapik: – Wczorajszy wieczór i kolejne protesty w obronie telewizji TVN 

i wolności słowa. 

Transparenty: Mamy prawo do prawdy 

Tu trzeba krzyczeć w obronie mediów i naszej wolności. 

Wolne Media tvn Wolna Polska 

- Jeżeli zabieramy media, zaczynamy cenzurować nasze słowa, to już jest naprawdę źle i 

strach tu żyć. 

KM: – Młodzi jakby zdziwieni. 

- Nie znamy innej Polski, wolnej Polski i chcielibyśmy, żeby taka została. 

- Żyłem już w kraju, w którym była jedna telewizja, był jeden człowiek, który pociągał za 

sznurki i to wszystko. Ja już nie chcę do tego wracać. 

- To jest nasza ulubiona stacja. 

- Muszą się dogadać i zapobiec barbarzyństwu, co się tutaj dzieje. 

- Mamy do wyboru: albo Waszyngton, albo Kreml. 

Ned Price, rzecznik Departamentu Stanu Stanów Zjednoczonych: – Biorąc pod uwagę 

stopień naszego zaniepokojenia, nadal angażujemy się w sprawę dyplomatycznie, ale też na 

poziomie prywatnym. Wzywamy Polskę, by okazała poszanowanie dla wspólnych 

demokratycznych wartości. 

 

AW: – Discovery Incorporated oficjalnie zawiadomiły polskie władze o możliwości 

podjęcia działań prawnych w sprawie naruszenia traktatu o stosunkach handlowych i 

gospodarczych między Polską a USA z marca 1990 roku. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Jak Pisze Discovery, zawiadomienie jest konsekwencją 

działań dyskryminujących i naruszających interesy Discovery, włączając w to nieuzasadnioną 

odmowę przedłużenia koncesji na nadawanie dla kanału TVN24 oraz przyjętą przez Sejm RP 

ustawę wprost wymierzoną w kanał TVN grupy Discovery. 

Oświadczenie Discovery, Inc. 

„W przyjętym kształcie ustawa jest aktem ograniczającym niezależność i wolność 

mediów, mającym na celu osłabienie największej niezależnej grupy medialnej, 

będącej jednocześnie największą inwestycją amerykańską w Polsce”. 

„Priorytetem dla Discovery jest porozumienie z polskimi władzami, ale jeśli to się 

nie powiedzie, spółka uruchomi postępowanie arbitrażowe zgodnie z art. IX ust. 3 

Traktatu i będzie dochodzić pełnego odszkodowania za naruszenie postanowień 

Traktatu”. 

 

AW: – Wszyscy, którzy ze mną pracowali, mają być zdymisjonowani – tak Jarosław 

Gowin opisuje rzeczywistość po rozstaniu z PiS-em i wygląda to jak urzędnicza czystka 

i otwarta polityczna wojna. 



Gowin: – Pierwsza lista zdymisjonowanych opiewa na 50 osób. 

Anna Komecka 

Zemsta na urzędnikach to wyjątkowa podłość. W @MRPiT_GOV_PL zwalniani są 

wszyscy ludzie – od sekretarek po wybitnych ekspertów z rynku, których 

zatrudniliśmy do projektów i reform. Kilkadziesiąt osób. Wstyd mi, że RP ma 

takiego premiera. Pycha kroczy przed upadkiem! 

 Ministerstwo Rozwoju i Technologii 

Na TT @KorneckaAnna pojawiły się fake newsy jakoby w MRPiT zwalniani byli 

„wszyscy ludzie – od sekretarek po wybitnych ekspertów z rynku, których 

zatrudniliśmy do projektów i reform”. Chcielibyśmy jednoznacznie zdementować te 

informacje, szkalujące nasz resort. 

 

231 sejmowa większość [z 460] 

Rządzący PiS i Solidarna Polska – 223 posłów 

Plus Ociepa, Murdzek i Piechowiak – 226 posłów 

Plus Kukiz’15 [3 posłów] – 229 posłów 

Dwoje niezrzeszonych – 231 posłów 

AW – …słowa biskupa Antoniego Długosza: Sprzeniewierza się swemu powołaniu 

biskup, gdy staje się prokuratorem donoszącym sądom na grzeszącego syna. 

[…] 

AW: – Podwyżki dla polityków przegłosowane przez Sejm i tym razem chodzi o 

prezydenta… było [miał prezydent] 17 894 zł będzie 25 052 zł brutto. Zrobili prezent [żonie 

prezydenta]. Z budżetu państwa będą opłacane składki na jej ubezpieczenie emerytalne, rentowe, 

chorobowe oraz wypadkowe. 

 

AW: – Czas płynie, 16 sierpnia nadchodzi. W poniedziałek mija termin wykonania przez 

Polskę orzeczenia TSUE. Według TSUE nowa Izba Dyscyplinarna Sądu Najwyższego działa 

niezgodnie z unijnym prawem, ale, co widać dziś, działa w najlepsze. Co może się jeszcze 

wydarzyć tuż przed godziną zero, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jak można sobie bardziej wyobrazić niewykonanie 

orzeczenia Trybunału [Sprawiedliwości Unii Europejskiej], który nakazał zawieszenie Izby 

Dyscyplinarnej? Izba Dyscyplinarna (12 sierpnia) rozpatrzyła pozbawienie immunitetu sędziego, 

czyli działa… Jarosław Kaczyński zapowiedział na wrzesień reformę Sądu Najwyższego, jej 

szczegóły na razie nie są znane… Kilka dni temu uprawomocnił się wyrok Europejskiego 

Trybunału Praw Człowieka, który uznał, że dublerzy Trybunale Julii Przyłębskiej nie są 

sędziami. Rząd tego wyroku też nie akceptuje. 

 

AW: – Talibowie mają już pod kontrolą dwie trzecie kraju [Afganistan]… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Felix Mendelssohn 

A midsummer night’s dream 

Intermezzo 

London Symphony Orchestra 

Barbican hall 

London 

mezzo 

♣ 
2021-08-14 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5718 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 211 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 



DR: – Nie mamy zamiaru sprzedawać TVN ani odchodzić – mówi prezes generalny 

Discovery International o Lex TVN. Ustawa, którą były już wicepremier Jarosław Gowin 

określa jako antypolska – uderza w nasze interesy gospodarcze, polityczne i obronne – i o tym 

chciał rozmawiać z prezydentem, ale nie miał szczęścia. 

Krzysztof Skórzyński: – …koncesja kończy się 26 września… 

Jean-Briac Perrette 

Prezes i dyrektor generalny 

Discovery Networks International 

„We have no intent to sell or leave” „Nie mamy zamiaru sprzedawać ani odchodzić” 

DR: – A prezydent podpisał nowelizację Kodeksu Postępowania Administracyjnego. 

Zgodnie z tą ustawą, po upływie 30 lat od wydania decyzji administracyjnej, na przykład 

w sprawie odebranego przed laty mienia, niemożliwe będzie kwestionowanie jej ważności. 

Przeciwko tym zapisom protestowali dyplomaci Izraela i Stanów Zjednoczonych. 

 

DR: – Biskup Antoni Długosz bije się w piersi za słowa, które zabolały i oburzyły, 

a mówił między innymi o zaplanowanym ataku na biskupów. To w związku z przypadkami 

pedofilii wśród księży i o duchownych, którzy informując o tego typu przestępstwach, 

sprzeniewierzają się swemu powołaniu. Przeprosin domagał się między innymi prymas Polski. 

Całkowicie identyfikuję się z listem księdza Prymasa skierowanym do mnie. 

Ponieważ moja apelowa modlitwa przez część słuchaczy błędnie została 

zinterpretowana – wyjaśniam, że najszczerszą moją intencją nie było chronić 

przestępców, bo jako długoletni duszpasterz dzieci zawsze rozumiem ich krzywdę z 

powodu cierpień jakie wyrządziła pedofilia. Wszystkich, których dotknęła moja 

wypowiedź najserdeczniej przepraszam. 

Źródło: KAI 

[Ja jednak inaczej rozumiem zagadnienie. Religia jest religią, państwo jest państwem. 

Religia katolicka ma prawo na przykład poprzez spowiedź i szczerą skruchę wybaczać 

grzesznikowi, sprawa jest nieistniejąca, bo jest objęta tajemnicą spowiedzi. – Takie są kanony 

katolicyzmu. Państwo ma po to prawo i odpowiednie służby, by ścigać przestępców każdego 

rodzaju – takie są obowiązki państwa wobec pokrzywdzonych. Tymczasem u nas w Polsce 

wytworzyła się obecnie zasada, że prokurator nie tknie sprawy pedofila księdza, jeżeli nie ma 

stanowiska Kościoła, a i mając takie stanowisko, postępuje bardzo łagodnie i opieszale 

w sprawie, bo to przecież nasz Kościół i nasza religia, prokuratora Kościół i jego religia. Jest 

jeszcze inny aspekt sprawy – pokrzywdzony idzie do księdza, idzie do swojej parafii. Nie idzie 

do prokuratora, bo z „tymi” sprawami idzie się do parafii, a tam tłumaczy mu się, że religia 

oczekuje wybaczać swoim złoczyńcom. Jest to dylemat państwa, które w praktyce jest 

państwem religijnym, a formalnie stara się utrzymywać rozdział religii od państwa]. 

 

DR: – Gdzie najmniej zaszczepionych, tam obostrzenia. Na czarnej liście i szarym końcu 

wciąż Podlasie, Lubelskie, Podkarpacie. 

Maria Mikołajewska: – …Od wczoraj poza dostępną już wcześniej szczepionką Pfizera 

nastolatkom można podawać też preparat Moderny, który według europejskich badań jest tak 

samo skuteczny u dzieci jak u dorosłych. Jeszcze w tym roku spodziewane są wyniki badania 

działania szczepionek na dzieci młodsze – od piątego roku życia… W Stanach Zjednoczonych 

osoby z obniżoną odpornością będą mogły zaszczepić się trzecią dawką preparatów Pfizera lub 

Moderny. Komunikat na razie dotyczy tylko pacjentów po przeszczepach seropozytywnych i 

innych zażywających leki obniżających odporność. Do dziś w pełni zaszczepiło się niecałe 48% 

Polaków. 

 

DR: – Afganistan na skraju katastrofy… 

 

DR: – Lista nieobecności, która przed końcem wakacji oznacza początek poważnych 

problemów. Brakuje nauczycieli. W podstawówkach, liceach i przedszkolach także. Kadrowa 

dziura to w skali kraju ponad 13 tysięcy (13 161) wakatów. Jedni nie chcą pracować za takie 

pieniądze, inni za żadne pieniądze pod takim ministrem. 



Katarzyna Górniak: – …Mazowsze: 2874 oferty pracy dla nauczycieli, 1318 dodanych w 

sierpniu… Małopolska: 1587 ofert pracy dla nauczycieli, 803 dodanych w sierpniu… 

DR: – Najpierw wycinka drzew, potem przekazanie wykarczowanego terenu biznesowi, a 

potem budowa fabryki… Ustawa już przeszła – pozwoli na karczowanie lasów pod fabryki. 

 

DR: – Lucyfer sprowadził do Europy piekielne upały… Rozgrzane do czerwoności jest 

[są:] Italia, Hiszpania, Bałkany, pomarańczowe alerty także w Polsce. 

Cezary Grochot: – …Lucyfer – Tak meteorolodzy nazwali subtropikalny antycyklon 

afrykański, który przyniósł rekordowe upały, codziennie jest tu około 40 stopni Celsjusza, 

a w środę na Sycylii padł europejski rekord wszech czasów: 48,8°C… Ogromne pożary, 

z którymi zmaga się całe południe Europy… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Franz Schubert 

Stabat Mater in Sol mineur, D 175 

Royal Concertgebouw Orchestra 

Amsterdam 

mezzo 

 

♣ 
2021-08-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5718 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 148 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Słowa prezydenta można potraktować jako możliwego weta dla ustawy Lex TVN. 

Będę stał na straży wolności słowa i swobody prowadzenia działalności gospodarczej. 

Andrzej Duda, prezydent: – Zapewniam wszystkich, że będę stał cały czas na straży 

konstytucyjnych zasad, w tym zasady wolności słowa, swobody prowadzenia działalności 

gospodarczej, a także zasady prawa własności i wszystkich innych zasad konstytucyjnych, 

równego traktowania, zasady proporcjonalności i wszystkiego tego, co ważne w państwie 

demokratycznym. Nie mam żadnych wątpliwości, że taki jest właśnie obowiązek prezydenta 

Rzeczypospolitej i ten obowiązek będzie realizowany przez prezydenta Rzeczypospolitej 

strażnika Konstytucji, prezydenta Rzeczpospolitej zwierzchnika sił zbrojnych. 

 

GK: – W tym roku nie było efektownych defilad ulicami Warszawy, za to były setki 

pikników pod wspólnym hasłem „zostań żołnierzem Rzeczpospolitej”. W dniu święta wojska 

polskiego prezydent podkreślał rolę sojuszy militarnych i obiecywał, że Polska dotrzyma 

postanowień traktatu północno-atlantyckiego… 

 

GK: – Wakacje w okolicach szczytu [Giewont] 

- Rekord padł w lipcu, do parku narodowego weszło około miliona turystów. 

- Nad morzem ludzi jest masa. 

 

GK: – Szef dyplomacji Izraela polecił powrót do kraju szefowej ambasady w Warszawie. 

Rekomenduje też naszemu ambasadorowi, by po urlopie nie wracał do Tel Awiwu. 

Wyjątkowo ostra reakcja Izraela na podpisanie przez prezydenta Dudę przepisów dotyczących 

losu odebranego przed laty mienia. 

Krzysztof Skórzyński: – Od podpisu prezydenta do reakcji Izraela minęły trzy godziny. To 

bardzo szybka reakcja i bardzo ostra. 

Jair Lapid, minister spraw zagranicznych Izraela: – Polska nie po raz pierwszy 

zaaprobowała antysemicką i niemoralną ustawę. Poleciłem chargé d’affaires w Warszawie, aby 



natychmiast wróciła do Izraela na bezterminowe konsultacje. Nowy ambasador, który miał 

polecieć do Polski, na obecną chwilę nie wyjedzie. 

Źródło: fasebook.com/MorawieckiPl 

Mateusz Morawiecki, premier 

Decyzja Izraela o obniżeniu rangi dyplomatycznej reprezentacji w Warszawie jest 

bezpodstawna i nieodpowiedzialna, a słowa Jaira Lapida, izraelskiego ministra 

spraw zagranicznych i premiera-alternata budzą oburzenie każdego uczciwego 

człowieka. Nikt, kto zna prawdę o Holokauście i cierpieniach Polski w czasie II 

wojny światowej, nie może godzić się na taki sposób prowadzenia polityki. 

KS: – …Komuniści zaraz po wojnie przejmowali na rzecz państwa pozostawione w Polsce 

majątki, także żydowskie… 

[Było trochę inaczej: Dekret Bieruta ogłosił nacjonalizację gruntów w granicach całej 

przedwojennej Warszawy. Budynków nie było co przejmować, bo Dojcze zburzyli Warszawę. 

Upaństwowieniu podlegały wszystkie większe majątki w państwie. Nie była to akcja 

wymierzona tylko w mienie pożydowskie i nie dotyczyła szczególnie mienia pozostawionego. 

Po wojnie zamieszkaliśmy w Sosnowcu w domu Żyda Lamprechta producenta papy budowlanej. 

Siostra Lamprechta zaraz po wojnie wyjechała do Palestyny, nie było tam jeszcze państwa 

Izrael. Zostawiła ona może hektarowy teren, na którym były drewniane budynki magazynowe. 

Poprzez Ambasadę Żydowską spowodowała, że milicja polska pilnowała tych bud przez szereg 

lat]. 

 

GK: – …Stolica Afganistanu – Kabul – została zajęta przez talibów… 

 

GK: – Ponad 700 osób zginęło podczas trzęsienia ziemi na Haiti… 

 

GK: – Najliczniejsza była jak zwykle warszawska, za to na przykład z Helu na Jasną Górę 

pielgrzymi szli aż 19 dni. Dziś na Jasnej Górze w Częstochowie pielgrzymkowy szczyt i główne 

uroczystości Wniebowzięcia Najświętszej Marii Panny… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Franz Schubert 

STABAT MATER 
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Concertgrbouw 

Amsterdam 

* 
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Simon Rattle 
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♣ 
2021-08-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5651 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 128 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

PK: – Pokażemy za chwilę dantejskie sceny, jakie rozgrywały się na lotnisku w stolicy 

Afganistanu… 

 

PK: – Dziś polski rząd powinien odpowiedzieć Brukseli w sprawie wyroku unijnego 

[Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej]. 



Maciej Knapik: – Premier nie chciał powiedzieć, co odpisał Komisji Europejskiej, chociaż 

twierdzi: 

Mateusz Morawiecki: – Dobrą zasadą jest, aby adresat najpierw mógł po prostu zapoznać 

się z tym, co w naszej odpowiedzi się znajduje. 

 

PK: – Arcybiskup Jędraszewski opisując relacje Polski z Unią Europejską, porównał je do 

wojny. 

[Duże zakłócenia i przerwy w nagrywaniu programu – prawdopodobnie skutek wielkiej 

burzy w okolicach mojego domu]. 

Katarzyna Górniak: – Problem nie jest już wyłącznie na papierze. Od ponad roku 

ostrzegała, teraz przestała. Komisja Europejska wstrzymuje rozmowy z województwem 

małopolskim w sprawie przyznania dwóch i pół miliarda euro – to wartość pięcioletniego 

budżetu województwa. 

Tomasz Urynowicz, wicemarszałek województwa małopolskiego, Porozumienie: – Jak 

informuje Komisja Europejska, zagrożone są także bieżące rozliczenia. 

Małopolanie nie potrzebują do tego, by kultywować wartości rodzinne stanowiska 

jakiegokolwiek radnego. Potrzebują za to środków na rozwój. 

KG: – Wszystko dlatego, by zagrożeni poczuli się radni PiS. Dwa lata temu sejmik 

małopolski sprzeciwił się ideologii TGBT, grzmiąc o wartości tradycji narodowej, anihilację 

wartości ukształtowanych przez wielowiekowe dziedzictwo chrześcijaństwa, zagrażającą 

prawidłowemu rozwojowi młodego pokolenia zagrożonym propagandą LGBT. 

Teraz Unia postawiła ultimatum: albo 22 radnych PiS wycofa się z dyskryminującej 

uchwały, albo 3,5 miliona mieszkańców Małopolski nie skorzysta z unijnych pieniędzy… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Tygodnik Przegląd 

Nr 34 (1128), 16-22.08.2021 

Strona tytułowa: Banaś kontra Ziobro 

BEZ LITOŚCI 

Roman Kurkiewicz – Bronię TVN, ale… 

…lex TVN czyni z tej stacji symbol i ostoję wolności słowa, wzorzec medium 

demokratycznego, gwaranta kontroli władzy i niezależności odmienianej przez 

wszystkie przypadki. TVN ani żadna z jej podstacji takiej funkcji nie pełni i nie 

pełniła z prostej przyczyny: to przede wszystkim biznes, którego pierwotnym celem, 

głównym zadaniem i jedyną racją istnienia jest pomnażanie zysku, zarobek. 

[Jeśli pisze o jednym TVN jako o biznesie, to taki artykuł jest tendencyjny i wymaga 

kontry: Obecnie wszystko jest biznesem. Bo co nie jest biznesem? Kościół? Jak najbardziej. 

Polityka? Tym bardziej. Nawet omawiany przeze mnie tu Przegląd jest jedynie biznesem 

i niestety Roman Kurkiewicz jest biznesmenem. Sprawa leży nie w tym, że coś jest biznesem, 

lecz do jakich celów ten biznes jest wykorzystywany. Jeśli medium głosi prawdę, nie kłamie – 

wszystko jest w porządku, bo społeczeństwo wymaga informacji. Jeśli medium jest tendencyjne, 

nie podaje całej prawdy, to jest to naganne. Podobnie niestety z autorem artykułu]. 

 

Banaś i Ziobro: BEZ PRZEBACZENIA 

Robert Walenciak 

[Co działo się z Banasiem, opisałem dokładnie. Nowe są wyniki kontroli NIK:] 

…Według kontrolerów NIK minister Ziobro: 

• Wydał niecelowo i niegospodarnie 64 324 tysiące złotych w ramach tzw. 

przeciwdziałania przyczynom przemocy… 

• Przekazał 59 506 tysięcy złotych podmiotom do tego nieprzygotowanym… 

• Przeznaczył 140 803 tysiące złotych na ochotnicze straże pożarne, ale sprzęt dla 

nich rozdysponowano „w sposób uznaniowy” 

• Wydał 35 204 tysiące złotych na wyposażenie placówek medycznych, ale zostało 

ono „przekazane wybranym arbitralnie podmiotom…” 

…Wśród zakwestionowanych wydatków NIK wymienił także dotacje dla: 



• Fundacji Wyszehradzkiej – 1 360 tysięcy złotych 

• Fundacji Życie – ponad 6 milionów złotych 

• Fundacji Mamy i Taty – 1,5 mln złotych 

• Fundacji Czyste Serca – prawie milion złotych… 

 

Polska nie jest już liberalną demokracją 

Gra toczy się o to, kto będzie kontrolował media, proces wyborczy i całość państwa 

Prof. Krzysztof Jasiewicz: – profesor socjologii na Washington, Virginia, redaktor 

naczelny kwartalnika „East European Politics and Societes” 

- …partia, która jest w Polsce u władzy, choć nazywa się prawicą, faktycznie sama ma 

program skrajnie lewicowy. 

- …PiS dąży do centralizacji w sposób porównywalny tylko z PRL… 

- …wystarczy spojrzeć, co właśnie stało się w Sejmie. Jeśli nie Wenezuela, to albo Węgry 

Orbana, albo Turcja Erdogana… 

 

Czy Polak jeszcze potrafi? 

Obiecywano nam lek na COVID-19 i szczepionkę produkowaną przez spółkę Mabion. 

Wyszło jak zwykle 

 

Eufemizmy 

Z Galicji – Jan Widacki 

[O tym jak Gowin się przeliczył, a raczej nie umiał policzyć swoich popleczników]. 

 

Mark Brzezinski – co może ambasador? 

Andrzej Kowalski 

PiS się go boi. I słusznie. 

Mark Brzezinski należy do pokolenia nowoczesnych dyplomatów. Zna francuski, polski i 

szwedzki. Jest doktorem praw i doktorem filozofii. 

Doświadczenia prawnicze i znajomość realiów Polski sprawiają, że dla rządu PiS będzie 

trudnym partnerem. 

 

Tryptyk o sensie I. Polska 

Refleksje pesymisty – Andrzej Romanowski 

Jaki sens ma Polska? Nie gorszmy się tym pytaniem – powinniśmy je sobie zadawać jak 

najczęściej… 

…przed tysiącem z górą lat nie było w ogóle przesądzone, czy jakaś Polska powstanie. To 

był raczej wybryk geopolityki, że ze słowiańskiego morza wyodrębnił się kolejny segment, 

odseparowany nawet od wcześniej powstałych Czech… 

Pod koniec XVIII wieku było to już państwo niemal jednolite – religijnie i narodowo… 

Szukanie nowego sensu trwało przez cały czas rozbiorów… 

Ale po latach pojawiła się II Rzeczpospolita… 

…po latach wypączkowała III RP. Jej powstanie było geopolitycznym cudem – 

porównywalnym z samym zaistnieniem Polski… Teraz idea Trójkąta Weimarskiego – z 

Niemcami i Francją – wprowadziła Polskę do serca Europy… Unia Europejska czyniła z Polski 

jedno z czołowych państw kontynentu. NATO gwarantowało bezpieczeństwo… Sens istnienia 

Polski okazał się głębszy niż sami mogliśmy przypuszczać. 

Wszystko to straciliśmy. Na własne życzenie… 

 

Wstyd, że Polska słabo radzi sobie z handlem ludźmi 

Państwo zostawiło pewne obszary bez opieki, skorzystały na tym grupy przestępcze 

Prof. Zbigniew Lasocik – prawnik, kryminolog, kierownik Ośrodka Badań Handlu Ludźmi 

na Wydziale Nauk Politycznych i Studiów Międzynarodowych Uniwersytetu Warszawskiego 

 



Reasumpcja po staropolsku 

Lewomyślniej – Roman Kurkiewicz 

Ważne są tylko te głosowania, które wygrywa strona rządząca. Jeśli przegrywa, będziemy 

głosować do skutku. 

 

Szturm na Hel 

Robert Borkowski 

Tegoroczne lato bije rekordy frekwencji. Jak za dawnych lat wróciły kolejki po pieczywo, 

do smażalni i barów 

 

Wirus na platformie 

Jakub Dymek 

Media społecznościowe nie poradziły sobie z dezinformacją. 

 

TVN albo kryminał! 

Janusz Rolicki 

Żyjemy w państwie, w którym demokracja ledwo zipie 

 

Sprawiedliwość na pasku polityki 

Andrzej Walicki 

Idee, które służyły do niedawna walce o wolność, przekształciły się w narzędzie walki 

o władzę 

Sądy polowe w III powstaniu śląskim 

Józef Musioł 

Przywódcy powstania podkreślali poszanowanie praw jednostki, zakazując nadużycia 

władzy w stosunku do ludności polskiej i niemieckiej 

 

Kretynizm parlamentarny 

Piotr Ciszewski 

Na ograniczenie się do parlamentaryzmu mogą sobie pozwolić partie władzy, dla lewicy 

jest ono zabójcze 

♣ 
2021-08-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5691 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 221 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

PK: – Nasi żołnierze nie mogą ginąć w wojnie, w której nie chcą walczyć sami 

Afgańczycy – tak ostatniej nocy Joe Biden tłumaczył decyzję o wycofaniu się Ameryki z 

Afganistanu. A w Kabulu wciąż trwa dramat tych, którzy chcą stamtąd uciec… 

[Ale Amerykanie przybyli do Afganistanu w odwecie za zburzenie dwóch wież World 

Trade Center w Nowym Jorku i zamordowanie wraz z budynkami prawie wszystkich ludzi, 

którzy w nich byli, a było aż 2753 ofiar. Ponadto zginęli strażacy, policjanci i pracownicy 

zaatakowanego równolegle Pentagonu. Winą za zamachy obarczono organizację Al-Ka'ida 

dowodzoną przez Osamę bin Ladena, który zapowiedział dalsze ataki. 

Islam od wieków przyjął za posłanie mordowanie niewiernych i zapanowanie nad 

światem. To masowe morderstwo udowodniło, że Islam jest wrogiem również współczesnych 

ludzi i w imię naszej cywilizacji należy zlikwidować Islam, a przynajmniej znacznie go 

ograniczyć. Taki był cel pobytu Amerykanów w Afganistanie oraz sojuszniczych armii NATO. 

Jednak przez 20 lat panowania nad Afganistanem (2001-2021) armie nic nie zrobiły z 

tamtejszym Islamem, organizacja islamskich talibów jeszcze się rozrosła i zajmowała kolejne 

rejony przy bezczynności NATO. Decyzja prezydenta USA Joe Bidena o wycofaniu się z 



Afganistanu została przeprowadzona bardzo nieprofesjonalnie, wręcz była to paniczna ucieczka, 

pozostawiająca wielkie ilości nowoczesnego sprzętu wojskowego talibom]. 

 

PK: – Jakie burze, grad i ulewy przeszły nad Polską… 

 

PK: – Informując o najsłynniejszej w tym stuleciu reasumpcji głosowania, marszałek 

Sejmu mówiła o zasięgnięciu w tej sprawie opinii 5 prawników. Okazuje się, że opinie były jak 

najbardziej stosowne, tyle że dotyczyły wydarzeń, które rozegrały się nie na tym posiedzeniu 

Sejmu, a 3 lata wcześniej… 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu, KP PiS, wypowiedź z 11 sierpnia: – Zasięgnęłam opinii 

5 prawników, którzy potwierdzili, że ten wniosek może być głosowany na tym posiedzeniu… 

Donald Tusk: – To jest to jawne już oszustwo i fałszerstwo w wykonaniu drugiej osoby w 

państwie. 

 

PK: – Dziś poznaliśmy odpowiedź polskiego rządu na pytanie Komisji Europejskiej 

w sprawie wykonania wyroku unijnego Trybunału Sprawiedliwości. Izba Dyscyplinarna ma być 

zlikwidowana, ale nie jest jasne, kiedy. Za to rząd jasno mówi, że chce uchylenia decyzji TSUE 

– taka odpowiedź może nas drogo kosztować… 

Tusk: – Jeśli my wykażemy, że nam mniej zależy na praworządności czy na demokracji 

niż innym w Europie, to nikt za nas tego nie załatwi. 

 

PK: – Po półtora roku oczekiwania na koncesję nadawania w Polsce, TVN24 otrzymało ją 

w Holandii, ale mimo że wiele stacji nadaje dzięki koncesjom przyznanym w innych krajach 

Europy, to Polska jest domem TVN24 i czekamy na polską koncesję… 

Witold Kołodziejski, przewodniczący Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, fragment 

audycji „Sygnały Dnia” Polskiego Radia: – Polacy mają do dyspozycji kilkaset programów 

w języku polskim adresowanych właśnie dla Polaków w najrozmaitszych koncesjach satelitarno-

kablowych, w koncesjach, które są zarówno w Polsce, jak i innych krajach Unii Europejskiej… 

Antony Blinken, amerykański Sekretarz Stanu 

„Oczekujemy dalszej współpracy z rządem Polski, by wprowadzać wspólnie to, co 

dla nas ważne – na podstawie demokratycznych wartości, łącznie z poszanowaniem 

podstawowej wolności słowa”. 

Baner: tvn24 od 20 lat zawsze razem 

Twoim prawem jest wiedzieć 

 

PK: – Na 24 godziny rolnicy z Agro-Unii zablokowali drogę nr 15 na mazurskie, 

domagają się wsparcia dla hodowców drobiu i świń, którzy znaleźli się w dramatycznej sytuacji 

z powodu ptasiej grypy.  
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Tygodnik SIECI 
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Okładka frontowa 

Tylko u nas KASA TUSKA I ŻONY 

Co naprawdę kryje się za zaskakującą decyzją o przepisaniu majątku 

Okładka tylna 

Kancelaria prezesa Rady Ministrów 

#szczepimysię 

I wygrywamy 

W loterii Narodowego Programu Szczepień 



Zarejestruj się na www.pacjent.gov.pl na swoim IKP lub zadzwoń pod 989 

2 x 1 000 000 zł 

2 x Toyota C-HR 

6 x Toyota Corolla 

6 x 100 000 zł 

60 x 50 000 zł 

720 x hulajnoga elektryczna Segway 

Nagrody natychmiastowe: 

500 zł dla co 2000. osoby 

200 zł dla co 500. osoby 

 

A wewnątrz: 

Donald Tusk obraził polskie matki 

Macierzyństwo jest udręką, tylko niewłaściwa damsko-męska relacja. 

Nowe życie to skarb. Jednak gdy kobieta tkwi w niewłaściwej relacji, to rodzicielstwo 

uwypukli, obnaży tę złą sytuację 

Z dr. Piotrem Wołochowiczem, dyrektorem Fundacji Misja Służby Rodzinie oraz autorem 

książek (w tym najnowszej „Mamo, zostań ze mną w domu”), rozmawia Dorota Łosiewicz 

- Kto w Polsce nie szanuje pracy mam? 

Piotr Wołochowicz: Ludzie, którzy są zdominowani przez współczesną 

postmodernistyczną wizję świata. Jest ona egoistyczna: każdy ma się troszczyć wyłącznie o 

siebie, walczyć o swoją wygodę, o własne prawa, nie patrząc na to, że mogą one naruszać prawa 

innych. Przy takim podejściu miarą sukcesu człowieka jest jego kariera zawodowa i bogactwo, 

a dziecko staje się problemem. W takiej koncepcji świata mamę, która wychowuje dziecko, 

decyduje się z nim zostać w domu, widzi się jako kogoś bezproduktywnego, pozbawionego 

wartości. 

- Czy to przeważająca w społeczeństwie opinia o matkach? 

Są ludzie, którzy naprawdę doceniają to, jak ważna jest rola matki w domu, że miłość 

i wysiłek dany dzieciom jest budowaniem samych fundamentów społeczeństwa kształtowaniem 

nowych ludzi, którzy będą stabilni, godni zaufania, zdolni do poświęcenia dla innych. Obok tego 

niestety jednak wciąż pokutuje opinia, że ta matka „siedzi w domu z dziećmi”, podczas gdy tak 

naprawdę ona prowadzi dom i wychowuje nowego człowieka, będąc z nim przez całą dobę 

przez siedem dni. Niejeden mąż przestał tak myśleć o swojej żonie, gdy przez kilka dni musiał 

sam zostać z dziećmi. Jest jeszcze trzecia kategoria, kiedy na kobietę patrzy się, że ona marnuje 

karierę zawodową. Ci ludzie nie rozumieją, że dla takiej matki teraz jest „sezon” na małe dzieci i 

ten czas niedługo się skończy – a wtedy będzie mogła wrócić do pracy. Na marginesie dodajmy, 

że być pełnoetatową matką rozwija kobietę i potem może ona być lepszym pracownikiem. O 

tym i innych ważnych aspektach pisze Jill Savage w książce „Mama – najlepszy zawód na 

świecie”. 

- Często słowa pogardy wobec mam wychowujących dzieci padają z ust tzw. feministek. 

Dlaczego? 

Początki ruchu feministycznego wynikały z tego, że kobiety były pozbawione części praw 

czy możliwości. Jednak pierwsze feministki były przeciwniczkami aborcji, a dzisiejsze mówią o 

niej jako o prawie kobiety. To marksistowski model walki klas przeniesiony sferę płci. 

Niezależna kobieta musi się realizować. Skąd jednak ta nienawiść do zwykłych kobiet? 

Podejrzewam, że feministki wychowane w duchu walki klas po prostu zazdroszczą im 

szczęśliwego, normalnego życia z mężem, dziećmi. Szczęśliwe kobiety, żyjące według 

tradycyjnego modelu, zadają kłam tezie, że nie może być szczęśliwy ten, kto nie dąży do 

realizacji feministycznych ideałów. Stąd niechęć, nienawiść, obrażanie konserwatystek. 

Możliwe, że niektóre feministki mają złe doświadczenia z mężczyznami, jednak obrażanie 

kobiet, których doświadczenia są skrajnie odmienne, do niczego nie prowadzi. Najlepiej byłoby 

nawiązać relację z mężczyzną godnym zaufania, który nikogo nie będzie krzywdził. 

- Jak rozumieć słowa Donalda Tuska o macierzyństwie jako udręce? Były premier 

tłumaczył, że wynikały one z troski o kobiety, które doznały krzywdy właśnie. 



Macierzyństwo nie jest udręką, tylko niewłaściwa damsko-męska relacja. Jeśli mężczyzna 

krzywdzi kobietę, to oczywiście taka relacja może być dla niej udręką. Jednak pojawienie się 

dziecka nie jest samo w sobie udręką. Nowe życie to skarb. Z kolei gdy kobieta tkwi 

w niewłaściwej relacji, to rodzicielstwo uwypukli, obnaży tę złą sytuację. Słowa byłego 

premiera były jak kulą w płot, były wręcz obrazą dla tysięcy zaangażowanych matek szczęśliwie 

wychowujących dzieci i i dlatego poniosły się takim echem. To była obraza macierzyństwa 

i wychowania, 

- Czy programy socjalne, w tym 500+, w podejściu do rodziny, macierzyństwa? 

500+ to świetna sprawa. O ponad 90 proc. zmniejszyła się strefa ubóstwa, rodziny mogą 

żyć bardziej godnie. Część matek mogła zostać w domu bez groźby popadnięcia rodziny 

w nędzę. Planowany Rodzinny Kapitał Opiekuńczy to też dobry pomysł. Szkoda jedynie, że 

program Maluch wsparł rozwój żłobków, klubów dziecięcych i miejsc u dziennych opiekunów – 

ale nie matki, które chciałyby zostać w domu. 

- Te matki wsparł program 500+, wraz z pieniędzmi dając kobietom wybór, jak te środki 

spożytkować. Poza tym rosnąca liczba żłobków to chyba dobra wiadomość. 

To fatalna wiadomość, że coraz więcej dzieci jest codziennie odrywanych od matek 

i zabieranych ze swoich domów! Oddawanie dziecka do żłobka w pierwszych trzech latach 

życia jest nienaturalnym, sztucznym zjawiskiem, wynikającym z polityki, gospodarki nacisków 

feministycznych, ale nie z obiektywnego dobra dzieci. W roku 2018 z inicjatywy Związku 

Dużych Rodzin powstał „List otwarty w sprawie opieki nad dziećmi do lat 3” – skierowany do 

premiera, posłów i senatorów, podpisany przez 50 lekarzy i psychologów polskich. Zwracają oni 

uwagę, że polityka aktywizacji zawodowej matek małych dzieci prowadzi do szkód w procesie 

wychowawczym. Współczesna wiedza pedagogiczna, psychologiczna, neuropsychologiczna i 

medyczna, oparta na wieloletnich badaniach naukowych, nie pozostawia wątpliwości, iż 

narażenie dziecka, zwłaszcza w pierwszych latach życia, na działanie 

niekorzystnych dla rozwoju czynników skutkuje trwałymi, często nieodwracalnymi, w jego 

przyszłym funkcjonowaniu, a także w jego zdrowiu (w tym psychicznym). W rozwoju dziecka 

do lat trzech kluczową rolę gra przywiązanie do matki, a także do ojca. Bezpieczna więź 

z bliską, znaną i kochaną dorosłą osobą stanowi fundament dla poczucia wartości, obrazu siebie 

i świata, kształtowania zainteresowania otoczeniem, gotowości do uczenia się i późniejszego 

wchodzenia w życie społeczne i kształtowanie własnych relacji rodzinnych w dorosłości. 

Dlatego państwo powinno faworyzować samodzielną opiekę rodziców nad najmłodszymi 

dziećmi, a nie oddawanie ich do żłobka. Malutkie dziecko potrzebuje przede wszystkim 

obecności matki, jej pełnej miłości i psychicznego zrozumienia. 

- Jednak z licznych badań wynika, że wraz ze zwiększoną opieką instytucjonalną państwa 

wzrasta dzietność. 

Moim zdaniem, gdyby te same pieniądze, które idą na żłobki, dać rodzinom do ręki, to 

wówczas miałyby one jeszcze więcej dzieci. 

[Do zapoznania się z dalszą częścią wywiadu odsyłam do tygodnika SIECI. 

Nie znalazłem zapisu pełnego tekstu wypowiedzi Tuska. Jeżeli powiedział, że urodzenie 

dziecka to dla kobiety udręka na najbliższe 20 lat, to z pewnością nie chodziło mu o relacje 

damsko męskie, bo dlaczego udręka tylko na 20 lat?]. 

♣ 
2021-08-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5547 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 208 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

PM: – Nielegalni imigranci i uciekinierzy z Afganistanu utknęli w lesie na granicy 

Białorusi z Polską. Są wśród nich kobiety i dzieci, kompletnie bezradni, nie wiedzą, co dalej. 

Reżim Łukaszenki nie zatrzymuje ich, lecz przerzuca na Litwę i do Polski. Ta grupa twierdzi, że 

była już w Polsce i została wyrzucona… 

 



PM: – [Talibowie w Afganistanie]. 

 

PM: – Szkoły przygotowują się do szczepień… 

 

PM: – Jeśli marszałek Sejmu, Elżbieta Witek ma honor, to powinna ustąpić – uważa 

Andrzej Zoll, były przewodniczący Trybunału Konstytucyjnego i były rzecznik praw 

obywatelskich. Zarzuca jej, że złamała prawo, decydując o reasumpcji głosowania. I 

wprowadziła posłów w błąd… 

Donald Tusk: – Nawet jej poplecznicy, nawet jej koleżanki i koledzy z PiS-u wyraźnie 

wiedzą, że my nie mamy żadnej pani marszałek Sejmu, mamy funkcjonariusza PiS-u, który 

wykonuje polecenia Kaczyńskiego. To jest bardzo upokarzające dla polskiego parlamentu. 

Ryszard Piotrowski, profesor, konstytucjonalista, Uniwersytet Warszawski: – Wprost 

także i w tej opinii z 2018 roku były wyraźne wskazówki, że nie można dokonać tego, czego 

dokonano. 

- …nie było awarii sprzętu, nikt z sali nie informował, że nie może oddać głosu, o 

pomyłce, która nie jest podstawą do reasumpcji, posłowie też natychmiast nie informowali… 

 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Nie używajmy słów 

„korupcja polityczna”. To jest po prostu zwykła korupcja. Dostał pracę i pensję 40 tysięcy za to, 

że powrócił do danego klubu. To jest korupcja, zwykła, to jest karalne. 

 

PM: – Ustawę anty-TVN trzeba odrzucić w całości – uważa marszałek Senatu… 

Opina dra Bartłomieja Opalińskiego ws. LEX TVN: 

• Naruszenie postanowień Traktatu o funkcjonowaniu Unii Europejskiej 

• Naruszenie postanowień Traktatu o stosunkach handlowych i gospodarczych 

między Rzeczpospolitą Polską a Stanami Zjednoczonymi Ameryki 

• Naruszenie konstytucyjnej zasady demokratycznego państwa prawnego 

• Naruszenie konstytucyjnej zasady ochrony praw słusznie nabytych 

• Naruszenie konstytucyjnej wolność środków społecznego przekazu 

• Naruszenie konstytucyjnej zasady społecznej gospodarki rynkowej 

• Naruszenie konstytucyjnej wolności działalności gospodarczej 

• Naruszenie konstytucyjnej wolności wyrażania poglądów 

• Naruszenie normy z art. 118 ust. 3 Konstytucji RP 

 

Marzanna Zielińska: – …z powodu braków pacjentów w punktach szczepień trzeba było 

zutylizować już około 300 tysięcy przeterminowanych dawek szczepionek. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Spór o dług 

Marek Rabij 

W pierwszym kwartale tego roku – jak podał niedawno Eurostat – relacja polskiego długu 

publicznego do produktu krajowego sięgnęła 59,1% PKB, choć jeszcze rok temu było to 47,5% 

PKB. W ubiegłym roku rząd pożyczył 290 miliardów złotych, a do grudnia – jak wynika z 

informacji właśnie przesłanych do Brukseli – dołoży jeszcze 143 miliardy złotych. W takim 

tempie Polska nie zadłużała się od czasów Gierka. Gdyby poważnie traktować konstytucyjny 

bezpiecznik trzech piątych relacji długu publicznego do PKB (art. 216 ust. 5), należałoby już 

szykować się na drastyczne cięcia wydatków. Właśnie ten scenariusz ma zapewne na myśli 

odchodzący wicepremier Jarosław Gowin, gdy straszy rychłą zmianą fiskalnych paradygmatów 

rządu. Ale jeszcze z Gowinem w roli koalicjanta PiS uprawiał kreatywną księgowość i ukrywał 

część wydatków poza budżetem, np. tworząc fundusze do realizacji określonych zadań, aby na 

papierze nie przekroczyć konstytucyjnych minimów. Dlaczego ugrupowanie Kaczyńskiego 

miałoby nagle zaprzestać tego procederu w sytuacji, gdy w Sejmie z trudem ciuła większość? 

Gowin zapewne postanowił wykorzystać przeciwko byłemu koalicjantowi ich wspólną do 

niedawna strategię i nastraszyć socjalny elektorat. Fiskalny optymizm polityków PiS będzie 

nadal dynamicznie rosnąć – także dzięki funduszom z Polskiego Ładu (w rzeczywistości – 



głównie unijnej dotacji). Dzięki temu relacja rosnącego długu do PKB nie ulegnie zmianie, a 

może nawet uda się ją poprawić – gdy część starych, wyżej oprocentowanych papierów 

skarbowych zostanie spłacona z kolejnych, tańszych pożyczek. Zdaniem neoliberalnych 

monetarystów, którzy w centrum ekonomii stawiają niski deficyt, takie podejście jest prostą 

drogą do katastrofy. Dla wielu ekonomistów młodszego pokolenia, przykładając większe 

znaczenie do równoważnego rozwoju gospodarki i społeczeństwa, kluczowe jest pytanie, na co 

rząd wyda pożyczone pieniądze, a nie skala deficytu. 

TYGODNIK POWSZECHNY, Katolickie pismo społeczno-kulturalne 

Kraków 22 sierpnia 2021 nr. 34 (3743) 

♣ 
2021-08-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5843 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 197 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

PM: – Nie tylko gwiazdy estrady, ale i dziennikarze tvn24 i Faktów wystąpią o 

dwudziestej na festiwalu Top of the Top w Sopocie. To będzie koncert na dwudziestolecie 

tvn24. Festiwal budzi w tym roku wyjątkowe emocje i przyciąga rzesze widzów przed ekrany 

TVN, wczoraj Dawid Kwiatkowski ze łzami w oczach odbierał przyznanego mu przez widzów, 

przez Państwa, Bursztynowego Słowika. Na miejscu jest reporter Faktów: 

Krzysztof Skórzyński: – …Rozmawiałem kilka minut temu i z Grzegorzem 

Kajdanowiczem i z Moniką Olejnik, i z Tomkiem Szaneckim – twierdzą, że zestresowani nie są, 

ale proszę mi uwierzyć – ja byłem na tej scenie, ona naprawdę onieśmiela… 

[Oglądałem pierwszą część, znać XXI wiek. Jako bardzo stary człowiek mogę tylko 

powiedzieć, że duża, raczej olbrzymia technika: ciągły, wijący się ekran z ciągle zmieniającymi 

się obrazami śmiałej i ostrej kolorowej grafiki, elementy dekoracji pnące się wysoko w górę, a w 

prześwitach widać rozbudowaną konstrukcję. Moc światła. Widownia przykryta rozpiętym 

dachem, z tyłu piętrowa stała trybuna. Miejsc kilka tysięcy. Na scenie wielu instrumentalistów i 

w tym wszystkim musieli stać się widoczni pojedynczy śpiewacy, to dla nich trudne zadanie, 

niemal biegali po tej scenie. Sytuację ratowały liczne kamery i rzucany obraz na ten szalony 

ekran. Pozwalało to obejrzeć każdy fragment całkowicie wytatuowanej skóry, nawet na głowie 

znacznie ogolonej artystki. Śpiew już nieprzyswajalny dla mnie. Wielki impet i ruchu, 

dźwięków, rozkołysania, nawoływań, emocji]. 

 

PM: – Ratownicy medyczni wypowiadają pracę. 

 

PM: – 7 tysięcy osób udało się ewakuować ze stolicy Afganistanu – Kabulu… 

 

PM: – Zrywamy liście z drzew i jemy – mówią uciekinierzy z Afganistanu, którzy utknęli 

na polsko-białoruskiej granicy [ale po polskiej stronie] otoczeni dwoma kordonami. Premier 

mówi, że rozwiązaniem problemu nie jest ich wpuszczenie i udzielenie im pomocy, bo zaraz 

przyjdą następni. Wojsko rozwija na granicy zasieki z drutów kolczastych. 

Andrzej Zaucha, Usnarz Górny: – Z podniesionymi rękami podchodzą do polskiej straży 

granicznej i jasno mówią, że chcą azylu. Uzbrojeni ludzie w mundurach nie mają zamiaru 

ustąpić nawet o krok. Grożą: Łamie pan polskie prawo. 

Piotr Bystrianin, fundacja „Ocalenie”: – W stronę pana wyciągnięty paralizator 

elektryczny. To też nie powinno mieć miejsca. Kiedy podszedł, straszono go użyciem przemocy. 

To też nie powinno mieć miejsca. 

AZ: – Od jedenastu dni są w pułapce na granicy między Polską a Białorusią. Mężczyźni, 

kobiety i dzieci z Afganistanu. Najmłodsza dziewczynka ma 15 lat. W nocy Białorusini 

pozwolili wrócić na swoje terytorium niewielkiej grupie Irakijczyków. 

Tahmina Rajabova, fundacja „Ocalenie”: – Nie mają wody, są bardzo dużo chorych ludzi. 



Maciej Konieczny, KKP Lewicy, razem: – Polscy żołnierze dostarczali tym ludziom 

jedzenie, po czym przyszedł najwidoczniej rozkaz z góry jakiegoś sukinsyna u władzy, który 

zakazał karmienia tych ludzi. 

- Tutaj są całe rodziny. Jesteśmy głodni. Zrywamy liście z drzew i to jemy. 

AZ: – Dziś jedzenie i śpiwory przywieźli wolontariusze z fundacji „Ocalenie”. Przez 

kordon żołnierzy przerzucał je poseł na Sejm, którego chronił immunitet. Przez tłumaczkę udało 

się nawiązać kontakt z uchodźcami. 

Tachima Rajabova: – Oni mówią, że zatrzymała ich policja, a potem przekazali straży 

granicznej i takimi ciężarówkami ich przywieźli. 

AZ: – Takimi ciężarówkami posługuje się polska armia… 

- Ratujcie nasze życia. Prosimy. Przychodzimy z kraju, gdzie jest wojna. Wiemy, że 

Polacy są gościnni. Okażcie nam tę gościnność. 

Marcin Wieremiejczuk z plakatem: WELLCOME wcześniej przywiózł jedzenie: – 

Myślałem, że przyda im się dobre słowo i takim słowem jest powitanie. 

AZ: – Nikt nie ukrywa, że blokada granicy i nieszczęście tych ludzi to jasny sygnał dla 

wszystkich uchodźców, którzy by chcieli przyjechać do Polski. Nie macie szans, by tu wejść. Na 

polskiej granicy rosną zasieki z drutu kolczastego. 

Wojciech Skurkiewicz, wiceminister obrony narodowej: – Tych urządzeń już 

wystawiliśmy ponad 106 kilometrów. Kolejne 50 kilometrów jest w przygotowaniu. Takie są 

oczekiwania i takie są potrzeby ze strony straży granicznej. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Rozwiązaniem problemu osób, które próbują wejść na 

terytorium Polski, nie jest wpuszczenie tych osób na terytorium Polski, bo za chwilę możemy 

mieć problem z dziesiątkami tysięcy tego typu osób. 

AZ: – A to oznacza, że uchodźcy pozostaną w pułapce na granicy. 

Kalina Czwarnóg, fundacja „Ocalenie”: – To jest nieludzkie, co się tutaj dzieje. 

AZ: – Kolejną noc spędzą na ziemi, paląc ogniska, by się ogrzać. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

PM: – Na dwa tygodnie przed rokiem szkolnym akcja szczepień leży. Prawie nikt się nie 

szczepi, a czwarta fala pandemii się zbliża. Liczba zachorowań rośnie – ostrzegają lekarze i 

wielu z nich słyszy groźby śmierci od tych, którzy tych szczepionek się boją. Papież Franciszek 

przekonuje, że szczepienie to gest miłości wobec siebie i swoich bliskich. 

Jacek Tacik: – Półtorej godziny i 17 zaszczepionych osób. Wykres, który pokazuje, jak 

Polacy się szczepią czy raczej jak się nie szczepią. Jeżeli w [3] czerwcu szczepiło się nawet 

652 186 osób dziennie, do dzisiaj 9 razy mniej (71 888), a to efekt: liczba osób w pełni 

zaszczepionych: 18 309 754 …duża część społeczeństwa wierzy tym, którzy przestrzegają przed 

szczepieniami. Doktor Tomasz Karauda, który zaangażował się w akcji promocji szczepień, 

dostał ochronę policji po tym, gdy na jego telefon zaczęły przychodzić wiadomości z groźbami. 

Tomasz Karauda, doktor: – Obiecywano śmierć mnie, mojej rodzinie za pomocą cyklonu 

B, porównywano do nazistów, do doktora Mengele, obiecywano karę śmierci. Moi rodzice 

otrzymywali głuche telefony. Bywało tak, że gdzieś tam w mieście niektórzy mnie 

rozpoznawali, rzucali inwektywami. 

Krzysztof Kopania, prokuratura okręgowa w Łodzi: – Przestępstwo gróźb z nienawiści jest 

czynem zagrożonym karą pozbawienia wolności w wymiarze do lat pięciu i o taki czyn toczy się 

śledztwo. 

JT: – A to zaledwie na dwa tygodnie przed rozpoczęciem roku szkolnego i groźbą czwartej 

fali. Minister zdrowia w liście do dyrektorów szkół, pedagogów i rodziców apeluje, żeby 

szczepić swoje dzieci… 

 

PM: – Miliardy złotych stracą samorządy na tak zwanym Polskim Ładzie. Rząd forsuje 

projekt PiS-u i przekonuje, że gdy zmniejszy samorządom dochody, to sam im dosypie 

pieniędzy z budżetu państwa. Samorządy pytają: Ile dosypie i komu? Czy to będzie po 

uważaniu? Przed uzależnieniem od władzy centralnej i arbitralnych decyzji ostrzega Jarosław 

Gowin. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu: – Sopot straci 28 milionów złotych, 7% budżetu… 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – 271 milionów rocznie mniej… 



Arkadiusz Chęciński, prezydent Sosnowca: – Ostatnie wyliczenie, które mamy w ramach 

Związku Miast Polskich – o kwocie ponad 80 milionów złotych. 

Beata Moskal-Słaniewska, prezydent Świdnicy: – Świdnica straci 17 milionów złotych. 

[Może i nawet dadzą z rządu samorządom pieniądze, ale osiągną zasadniczy cel, że 

samorządy nie będą miały bezpośrednich wpływów z podatków, lecz całe pieniądze będą 

centralnie rozdzielane. A na całkowitej centralizacji wszystkiego Kaczyńskiemu zależy]. 

Tusk: – Jak dzisiaj wiemy bez żadnych wątpliwości, że samorządy każdego szczebla będą 

płaciły za to bardzo słoną cenę. Za ich pomysły i za ich obietnice. 

Arleta Zalewska: – …Z analizy ministerstwa finansów wynika, że straty samorządów 

wyniosą 11 miliardów złotych rocznie. 

 

PM: – Małopolski sejmik nie uchylił uchwały LGBT, chciała tego opozycja. Ale w 

odpowiedzi słyszy, że to dyskryminacja rodziny i potępienie grzechu. Radni PiS-u uznali, że 

Komisja Europejska tylko straszy wstrzymaniem ponad 2,5 miliarda euro na ważne społecznie 

projekty. 

Katarzyna Górniak: – …dyskusja nad sprawą była długa, argumenty kwieciste, popisy 

oratorskie wysokiej próby… bo nie tylko Małopolska, ale cztery inne województwa mają 

uchwały, a mogą nie mieć pieniędzy… świętokrzyskie, podkarpackie, lubelskie i łódzkie – 

walka z nieistniejącym wrogiem może kosztować kolejne województwa… 

 

PM: – Lada dzień może nie mieć kto przyjechać po nas karetką pogotowia – protestują 

ratownicy medyczni, mówią, że zarabiają grosze, biorą dodatkowe dyżury, ale mają już ich dość 

i mają dość obietnic. 

Marek Nowicki: – …Tylko w Białymstoku 130 ratowników medycznych złożyło 

wypowiedzenia. Niedobrze też jest i w innych miastach. 

Ireneusz Szafraniec, wiceprezes Polskiego Towarzystwa Ratowników Medycznych: – 

…około 10 – 15 tysięcy ratowników medycznych w skali kraju znalazłoby pracę, żeby ten 

system normalnie funkcjonował. 

MN: – Czyli drugie tyle co dziś – ratownicy medyczni pracujący bez względu na dzień 

tygodnia i porę dnia po prostu domagają się godnych zarobków… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

NA WOJNIE Z CAŁYM ŚWIATEM 

Obóz władzy skreślił dogmat sojuszu z USA. Aby przetrwać nadchodzące 

problemy polityczne i gospodarcze, musi usunąć z koalicji niepewne elementy 

i doinwestować mniej zamożnych wyborców. Oraz uciszyć media. 

Marek Kęskrawiec 

Jarosław Kaczyński dokonał na naszych oczach dramatycznej zmiany w polskiej polityce. 

Nie tylko udało mu się przeforsować w Sejmie prawo wymuszające na Discovery sprzedaż 

pakietu kontrolnego korporacji TVN, ale jednocześnie zerwał z zasadą akceptowaną przez 

wszystkie rządy III RP, wedle której Stany Zjednoczone traktowano jako specjalnego gwaranta 

naszego bezpieczeństwa i najważniejszego sojusznika. Biorąc pod uwagę trwające od sześciu lat 

pryncypialne spory z Unią Europejską o praworządność, można powiedzieć, że lider Prawa i 

Sprawiedliwości uznał, że w interesie Polski będzie wybranie trzeciej drogi. Lecz na taką 

fundamentalną zmianę strategii mogą pozwolić sobie jedynie silne państwa, a i tak zazwyczaj 

ryzykują wiele. W przypadku Polski taka postawa może się skończyć katastrofą. 

Obserwując szaleńcze tempo głosowań, jakie podczas ostatniej sesji Sejmu narzuciła 

marszałek Elżbieta Witek, można było dojść do wniosku, że obrady prowadzone są w obliczu 

wrogich wojsk nadciągających pod budynek przy ul. Wiejskiej. Tymczasem nie głosowano nad 

szczególnymi uprawnieniami władz na czas wojny, ale nad przepisami dotyczącymi w zasadzie 

jednego podmiotu gospodarczego. Nie ma w tym jednak przypadku. Prezes PiS uznaje TVN za 

wroga Polski dysponującego konkretną siłą i zdecydował – niezależnie od gigantycznych 

kosztów całej operacji – o jego rozbiciu. 

[…] 

Zmianę stosunku do USA widać już wyraźnie w TVP. Od kilku dni dominuje tam narracja 

w stylu: „kupujemy od nich za miliardy najnowocześniejsze myśliwce F35, kupujemy czołgi, 

jesteśmy najwierniejsi w Europie, stawiamy się Putinowi – i co z tego mamy? Oni wciąż nie 

traktują nas poważnie”. 

[…] 

Wobec rozdętych programów socjalnych i napiętego do granic budżetu, rząd postanowił 

zabrać pieniądze prywatnemu biznesowi, dotychczas – wbrew rutynowym narzekaniom naszych 

organizacji gospodarczych – traktowanemu nieźle na tle polityki podatkowej innych państw 

Europy. Teraz będzie jednak obowiązywać prosta kalkulacja. Przy urnie wyborczej 

przedsiębiorcy znaczą dużo mniej niż pracownicy etatowi oraz rosnąca rzesza emerytów. To do 

nich kierowany jest dziś Polski Ład. Dla przykładu propozycja 30 tysięcy złotych kwoty wolnej 

od podatku oznacza, że ludzie zarabiający 2,5 tysiąca miesięcznie nie oddadzą fiskusowi ani 

grosza. 

[…] 
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2021-08-20 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5880 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 212 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

PM: – To był finałowy moment dwudziestych urodzin TVN24. Koncert – podziękowanie 

za to, że państwo są z nami. W demokratycznym kraju każdy ma prawo do nieograniczonego 

przez władze dostępu do informacji, to fundament wolności. Prowadzony przez dziennikarzy 

koncert był żywiołowy, mimo wszystko radosny i pełen wzruszeń… 

 

PM: – Mimo 500+ dzieci rodzi się mało… 

 

PM: – Blokowani w lesie na polsko-białoruskiej granicy uciekinierzy z Afganistanu 

próbują wystąpić o azyl, ale straż graniczna nie dopuszcza do nich prawników, twierdzi, że są 

teraz na białoruskiej ziemi i nie odpowiada na pytanie, czy zostali wcześniej wypchnięci 

z Polski? Opozycja widzi w tym pokaz siły, propagandową ustawkę, a rząd obroną ojczyzny 

przed atakiem hybrydowym Łukaszenki. 

Andrzej Zaucha: – Każdy z nich oddzielnie został wywołany po nazwisku: 

- Poproszę (są z Afganistanu, więc dla ich bezpieczeństwa nazwisk nie publikujemy). 

- Chce międzynarodowej ochrony. 

AZ: – Grupa adwokatów i radców prawnych dzisiaj na polsko-białoruskiej granicy 

udowodniła, że każdy z 32 afgańskich mężczyzn, kobiet i dzieci chce z Polsce ochrony i 

deklaruje to w obecności funkcjonariuszy straży granicznej. 

Patryk Radzimierski, radca prawny: – Stając oko w oko ze strażnikiem straży granicznej 

na terytorium Polski i wnosząc o objęcie ich międzynarodową ochroną, mają prawo do tego, 

żeby polskie władze ten wniosek rozpatrzyły. 

AZ: – Już wczoraj Afgańczycy wypełnili pełnomocnictwa dla polskich prawników, by ich 

reprezentowali. Dokumenty przez kordon funkcjonariuszy straży granicznej przenosił jeden z 

posłów. Dzisiaj prawnicy uchodźców nie zostali jednak przepuszczeni [do Afgańczyków?] 

Mikołaj Pietrzak, dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie: – Będziemy tym 

osobom pomagać. Obowiązkiem każdej formacji umundurowanej udzielić nam dostępu do osób 

zatrzymanych. A z takimi osobami mamy właśnie do czynienia. 

Anna Michalska, podporucznik, Komenda Główna Straży Granicznej: – Po stronie 

polskiej nie ma żadnych grup koczujących imigrantów. Tą grupę, którą widzimy, znajduje się po 

stronie białoruskiej. 

AZ: – Ale zapytana, czy ta grupa, jak twierdzą sami imigranci, została zatrzymana już na 

terytorium Polski i przewieziona na granicę, podporucznik Michalska nie odpowiedziała. 

Klaudia Jachira, KP Koalicja Obywatelska: – Jesteśmy po białoruskiej stronie. Jak patrzę 

na głowy, panowie nawet nie potrafią mi pokazać dowodu na to, że tam już jest granica. 

[Zdjęcie z wysokości 3 metrów: kordon Polaków w mundurach, w odległości 15 metrów 

kordon Ukraińców w mundurach, między kordonami prostokąt jakieś 15 na 10 metrów 

wykarczowanych krzewów, jeszcze wycięte krzewy leżą po bokach, a na tym placyku siedzą w 

zwartej grupie Afgańczycy zwróceni ku sobie]. 

AZ: – Straż graniczna nie przepuszcza też lekarstw i jedzenia. Lekarka z Bielska 

Podlaskiego przyjechała tutaj prywatnie, by pomóc, bo uchodźcy skarżą się na przeziębienia, 

ból, a nawet zapalenie płuc. 

Paulina Bownik, lekarka: – Straż graniczna ma swoje leki, straż graniczna ma swoich 

lekarzy, na pewno żeby chcieli, mogliby się tymi ludźmi zająć. Ja trochę nie rozumiem sytuacji. 

Co oni właściwie chcą osiągnąć? Chcą tutaj mieć trzydzieści trupów? 

Alfred Wierzbicki, ksiądz profesor, teolog, etyk, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – To jest 

ogromny dramat ludzki, te sceny urągają poczuciu człowieczeństwa, ludzkiej godności. Jeśli się 

słyszy o czymś takim, że spontanicznie ludzie przynoszą żywność, a przychodzi rozkaz, no po 

prostu, żeby jej nie dawać, no to jest to bestialstwo. 

Mariusz Błaszczak @mblaszczak. 6 g. 



Silne wsparcie sił zbrojnych RP na granicy. Wojsko Polskie wspólnie ze Strażą 

Graniczną patroluje odcinek graniczny z Białorusią. Dziś w operacji udział bierze 

ponad 900 żołnierzy. W razie potrzeby jesteśmy w stanie natychmiast zwiększyć 

zaangażowanie. 

[Minister Błaszczak może całą armię tam postawić. Może przywołać na pomoc 

wojska amerykańskie]. 

 

PM: – Dramatyczne sceny na lotnisku w Kabulu. Mimo ewakuacji tysięcy osób, coraz 

więcej jest uciekinierów liczących na obiecaną im pomoc… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

DIETA KACZYŃSKIEGO 

360 spółek skarbu państwa pada łupem zwycięskiej ekipy po każdych wyborach. Nie 

zawsze zdajemy sobie jednak sprawę z rozległości tych biznesowych latyfundiów, które obecny 

rząd uczynił niemal oficjalnie narzędziem politycznej korupcji. 149,9 mld zł – tyle warte są dziś 

należące do skarbu państwa akcje tylko dziesięciu największych SSP, ale ta liczba jedynie w 

części oddaje ich ekonomiczny potencjał. W wielu z nich rządowy właściciel jest bowiem 

udziałowcem mniejszościowym, ale w rozproszonym akcjonariacie dysponuje największą liczbą 

głosów. Tak jest np. w wartej obecnie ponad 32 mld zł spółce PKN Orlen, w której do państwa 

należy niespełna 28% akcji. Państwowe molochy dysponują gigantycznymi pieniędzmi. W ub. 

roku przychody Orlenu przekroczyły 86,2 mld zł. Grupy Lotos – 20,9 mld zł. Do kasy PZU 

wpadły ponad 23 mld zł. 

KGHM miał ponad 18 mld zł przychodów, a grupa Tauron – niemal 15 mld zł. Każdy z tych 

kolosów ma także na liście płac tysiące, a nawet dziesiątki tysięcy osób, opłacanych zgodnie 

z realiami rynkowymi, gdy mowa o zwykłych pracownikach lub na specjalnych zasadach, gdy w 

grę wchodzą partyjni nominaci. Media donosiły ostatnio o ok. 40 tys. zł miesięcznej pensji dla 

„skruszonego” posła Lecha Kołakowskiego, który miał wrócić do klubu PiS w zamian za posadę 

doradcy zarządu w Banku BGK. Wcześniej poseł nigdy nie parał się bankowością. Regułą 

politycznego kapitalizmu w Polsce był dotychczas ograniczony zasięg zmian kadrowych w SSP. 

Zwycięskie partie czyściły zarządy i zmieniały przedstawicieli w radach nadzorczych, ale nie 

ruszały stanowisk merytorycznych. PiS zerwał i z tą niepisaną zasadą, a dziś oferuje w ramach 

sejmowych targów wręcz pakiety stanowisk w SSP dla kaptowanych posłów. Przynosi to 

opłakane rezultaty biznesowe. W latach 2015-20 kapitalizacja 10 największych SSP stopniała o 

blisko 50 mld zł. W tym samym czasie indeks spółek giełdowych WIG-20 zyskał na wartości 

około 50%. 

Marek Rabiej 

TYGODNIK POWSZECHNY 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5880 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 222 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

GK: – Lekarka i prawnicy chcieli dostać się, porozmawiać i pomóc grupie imigrantów od 

13 dni koczujących w Usnarzu Górnym na granicy polsko-białoruskiej. Dostępu do nich broniła 

straż graniczna bardzo stanowczo, o czym przekonał się także nasz reporter. 

Andrzej Zaucha: – Są tam, ale już nie możemy pokazać, w jakich warunkach koczują 

afgańscy uchodźcy na granicy. Kordon żołnierzy stoi setki metrów od miejsca dramatu, przejść 

nie może nawet lekarka. Kontaktować się z uchodźcami już można tylko tak: [przez megafon]. 

Gestami poprosili pilnie o lekarza. Praktycznie niewidoczni zza wojskowych pojazdów z głośno 

pracującymi silnikami. Potem straż graniczna zakazała im podnoszenia rąk. 



Paulina Bownik, lekarka: – Trudno mi jest teraz nie rozpłakać, szczerze mówiąc. Jest to 

dla mnie niewiarygodne, że tak wygląda mój kraj i moja ojczyzna, że mnie ludzie z karabinami, 

służby mundurowe, trzeba baczyć na moje bezpieczeństwo, oddzielają mnie od potrzebujących. 

Mam nadzieję, że przeżyję, że to jest mój kraj. 

AZ: – Wojsko nie przepuszcza nikogo, także, a może przede wszystkim dziennikarzy. 

- Możemy przejść? 

- Nie. 

-Dlaczego? 

AZ: – Pytanie pozostaje bez odpowiedzi, podobnie jak wiele innych. Jak widać, straż 

graniczna nie przedstawia się. Może się pan przedstawić? Nie przedstawia się, nie mówi, 

z jakiego powodu nie możemy przejść. Jesteśmy kilkaset metrów od granicy. W tym momencie, 

w tym miejscu nie można nas zatrzymać. 

Patryk Radzimierski, radca prawny: – Absolutne bezprawie. Nie podano nam jako 

pełnomocnikom, nie podano lekarzom, przedstawicielom fundacji żadnych argumentów 

prawnych, dlaczego straż graniczna nie chce nas przepuścić. 

AZ: – Sytuacja uchodźców się pogarsza. Wczoraj wieczorem i w nocy padał ulewny 

deszcz. Temperatura spadała poniżej dziesięciu stopni Celsjusza. Ale wciąż nie są sami. 

Mahdieh Gholami, tłumaczka fundacji „Ocalenie”: – Powiedziałam, że nie martwcie się, 

jesteśmy tutaj, że walczymy. 

AZ: – Z głębi Polski przyjeżdżają już całe rodziny, które chcą pomagać. Nie są 

przepuszczani. 

- Kto wam dał prawo tutaj [na rękawie] nosić flagę polską? Jesteście zwykłymi zbirami. 

AZ: – Dlatego wykrzykują swoje oburzenie. 

Magda Marschall: – Ja nie mogę na to patrzeć. Dlatego jest tutaj mój mąż, jest dziecko, 

żeby wiedziało, co się dzieje, bo naprawdę ziemia jest mała i za chwilę nam się może coś 

takiego wydarzyć. 

Współczują też im mieszkańcy sąsiednich wiosek, ale boją się. Ich też nikt nie 

przepuszcza. Sytuacja jeszcze może się pogorszyć. Zaledwie kilometr od miejsca gdzie znajdują 

się uchodźcy, widać to: 

Polsko-białoruska granica – tak wygląda jej fortyfikowanie. Żołnierze ustawiają zasieki z 

drutu kolczastego. Mają uniemożliwić albo bardzo utrudnić nielegalne przekraczanie granicy. [A 

jak uchodźcy mają legalnie przekraczać granicę?] 

,GK: – Nawet jeśli to polityczna prowokacja reżimu Łukaszenki, to ludziom na granicy 

ktoś musi pomóc. Dziś są zakładnikami politycznych gier międzynarodowych i wewnętrznych. 

PiS bardzo chce udowodnić, że zatrzymani [nie zrozumiałem] do Polski. Ale warto zajrzeć w 

statystyki pozwoleń wydanych na pobyt w naszym kraju. 

Maciej Knapik: – Rząd mówi twardo: tych ludzi Polska nie wpuści. 

Paweł Jabłoński, wiceminister spraw zagranicznych: – To Białoruś wprowadziła tam tych 

ludzi, wykorzystuje ich cynicznie w swojej rozgrywce międzynarodowej. Przemytnicy 

wyciągnęli od nich pieniądze. Teraz używają ich jako narzędzia w swojej grze politycznej. Ale 

tym ludziom na Białorusi nie grozi niebezpieczeństwo, dlatego że Białoruś nie jest krajem, w 

którym toczy się wojna. 

[Jednak Łukaszence udało się dopiec polskim władzom i je zohydzić wobec opinii świata]. 

Donald Tusk 

Polskie granice muszą być szczelne i dobrze chronione. Kto to kwestionuje, nie 

rozumie, czym jest państwo. Ochrona nie polega na antyhumanitarnej propagandzie, 

tylko na sprawnym działaniu. Za czasów PiS polską granicę przekroczyło rekordowo 

dużo nielegalnych migrantów. 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Wszystkim, którzy potrzebują pomocy humanitarnej, 

należy udzielić pomocy humanitarnej. To jest proste jak drut. 

Aleksander Kwaśniewski, były prezydent: – To, że to jest dziś grupa mała, to jest o tyle 

dobrze, że można to właśnie przetestować, zobaczyć, jak to będzie działało, w którym jest na 

razie nie za dużo ludzi, ale może być więcej. 

Mariusz Błaszczak 



Problem na granicy polsko-białoruskiej to brudna gra Łukaszenki i Kremla. 

Uszkodzenie ogrodzenia to także efekt działalności białoruskich służb, co widać na 

zdjęciach. [Niezbyt widać cokolwiek]. Posłowie opozycji i ich happeningi na granicy 

wpisują się w scenariusz Łukaszenki. Nie bądźcie pożytecznymi idiotami, 

opamiętajcie się! 

MK: – Mając świadomość, że to jest rozgrywka Łukaszenki i tak powinniśmy tych ludzi 

przyjąć? 

Maciej Konieczny, KKP Lewicy, razem: – Tak. Powinniśmy przestrzegać prawa i 

zachować elementarne człowieczeństwo. Jeżeli celem Łukaszenki jest oczernianie Polski, 

destabilizowanie Polski, wzbudzanie napięć politycznych w Polsce, to sytuacja tych osób 

więzionych na granicy dokładnie realizuje jego cele. 

MK: – Tych nie wpuścimy. Ale jednocześnie inny członek rządu publikuje zdjęcia 

kolejnej grupy nielegalnych imigrantów w tamtej okolicy, którym straż graniczna jednak 

pomaga i umieszcza w ośrodku: 

Maciej Wąsik 

Straż Graniczna udzieliła pomocy 12 emigrantom, którzy po przekroczeniu granicy 

w Puszczy Białowieskiej, utknęli na bagnach. Wśród nich była ranna kobieta, osoba 

ze złamaną nogą i roczne dziecko. Łącznie 11 obywateli Iraku i 1 Egiptu. Wszyscy 

trafili do zamkniętego ośrodka. 

Bartłomiej Sienkiewicz, KP KO, PO, wypowiedź z czwartku: – To śmierdzi ustawką na 

kilometr. Ten rząd już wypina piersi po ordery za to, jak świetnie broni polskiej wschodniej 

granicy. 

Jakub Kumoch, szef biura polityki międzynarodowej kancelarii prezydenta, wypowiedź z 

czwartku: – My już przestaliśmy tak naprawdę patrzeć, ewakuujemy, kogo się da. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Wojciech Bonowicz 

I co teraz? 
Bezczelność nie zna granic. Bezczelność przesunie słupek i powie, że zawsze tam stał. 

Albo oskarży kogoś fałszywie, a gdy ten oskarżony zacznie protestować, bezczelność powie, że 

chcą jej zamknąć usta. 

Ma ona za nic ludzką godność, ale będzie się na tę godność powoływać, jeśli akurat może 

coś na tym zyskać. Podobnie z konstytucją, dobrymi obyczajami, cywilizacją chrześcijańską czy 

wartościami europejskimi. Bezczelność potrafi znakomicie szantażować innych moralnością, 

sięgać po prawa człowieka, zasłaniać się religią albo zdrowym rozsądkiem. Każdą z tych rzeczy 

z osobna traktuje instrumentalnie jako środek do osiągnięcia własnych celów. Może do jednej 

czy drugiej idei była kiedyś przywiązana, może nawet coś jeszcze z tego przywiązania 

pozostało, ale kiedy będzie miała wybrać między tym, w co wierzyła lub wierzy, a tym, co w 

danej sytuacji zadziała na jej korzyść, zawsze wybierze najpodlejszy pragmatyzm. 

Jej sojusze są zawsze tymczasowe, a więzi, które tworzy, zrywa pod byle pretekstem. 

Chętnie otacza się tymi, którzy jej przyklasną, dostarczą argumentu, nie powiedzą, że bezczelna, 

ale że skuteczna. Zawsze może liczyć na jakichś akolitów. Najlepiej, jeśli akolici chwalą ją w 

dobrej wierze, z przekonania, nie dla nagrody – brzmią wówczas autentycznie i potrafią 

przekonać innych. Kiedy bezczelność występuje przeciwko wolności, znajdzie się dość takich, 

którzy wyśmieją jej obrońców, mówiąc, że oni też nie tacy święci, a w ogóle to na nic taka 

mądrość, co przychodzi po wyrządzonej szkodzie. Nawet jeśli bezczelność zacznie być coraz 

bardziej ostentacyjna, akolici będą uparcie szukać poza nią powodów do ostentacji. W 

najgorszym razie – jak w tym słynnym opowiadaniu Mrożka – napiszą, że sytuacja wprawdzie 

niewesoła, ale przynajmniej wdowie urodziło się dziecko. 

Im bardziej zmącona woda, tym dla bezczelności lepiej. Jak powierzchnia jest mętna, 

nieprzejrzysta, to nikt nie zajrzy w głąb i nie zobaczy, jakie tam ryby pływają. 

Bezczelność stara się przede wszystkim zmącić znaczenie podstawowych pojęć opisując 

rzeczywistość. Ostatnio takim pojęciem stała się wolność słowa. Przypominam więc dla 

porządku: w wolności słowa nie chodzi o to, żeby każdy mógł w każdym miejscu powiedzieć, 



co chce. Wolność słowa – i wolność mediów – polega na tym, że jeśli w jakimś miejscu nie chcą 

tego, co napisałeś, możesz pójść do innego. Problem zaczyna się wtedy, kiedy z tym, co 

napisałeś, nie masz, dokąd pójść, bo wszystkie miejsca należą do jednego właściciela. 

Bezczelność lubi występować jako obrońca cnót. Cnoty się zmieniają, ale retoryka obrony 

pozostaje. Bezczelność zawsze broni kogoś przed kimś. Ludzie chętnie nadstawiają ucha, kiedy 

ktoś im mówi, że świat podzielony jest na winnych i niewinnych, a oni sami są ofiarami 

niesprawiedliwości. Często rzeczywiście są, ale to bezczelności wcale nie interesuje. Dla niej to 

tylko pożywka. Bezczelność w imię obrony niewinności organizuje kampanie, a nawet 

wywołuje wojny, wszystko po to jednak, żeby załatwić przy okazji jakiś własny interes. Sama 

bowiem pielęgnuje tylko jedną cnotę – relatywizmu. Dlatego zresztą w krytyce relatywizmu nikt 

jej prześcignąć nie może. Bezczelność tropi i piętnuje swoje własne odbicie. 

Owszem, zdarza się bezczelności wzruszać, wyznawać miłość albo nawet – choć rzadko – 

przyznawać do błędu. I wtedy trzeba być naprawdę czujnym. Bo kiedy bezczelność bije się w 

piersi albo mówi, że kocha, jesteśmy naprawdę w wielkim niebezpieczeństwie. 

TYGODNIK POWSZECHNY 

Kraków, 22 sierpnia 2021 nr 34 (3763) 

♣ 
2021-08-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5880 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 185 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Chaos i zmieniające się informacje liczby imigrantów przebywającej na polsko-

białoruskiej granicy. Były 32 osoby, później zostało 10. Teraz ma ich być 24. Nic nie wiadomo o 

stanie ich zdrowia. Straż graniczna nadal blokuje do nich dostęp. 

Wystawili transparenty na długich kijach po angielsku: 

Jesteśmy chorzy, potrzebujemy jedzenia wody, prosimy! 

Ratujcie nasze życie 

Chcemy ochrony międzynarodowej 

Andrzej Zaucha: – …Z Afganistanu wyjechali przed miesiącem. Na polskiej granicy są od 

dwóch tygodni… 

GK: – Musimy bronić swoich granic – takie jest stanowisko rządu i nic nie wskazuje na to, 

by miało się zmienić… 

POLITICO 

Takie nastroje są nadal powszechne w Polsce, gdzie zwycięstwu wyborczemu 

rządzącej partii Prawo i Sprawiedliwość (PiS) w 2015 roku pomogło demonizowanie 

migrantów i przedstawianie ich jako zagrożenia dla Polski. Wraz z rosnącą presją 

partii rządzącej z powodu utraty większości parlamentarnej, czołowi politycy PiS 

wracają do tych tematów. 

[Proszę wybaczyć banały: Człowiek ma jedno życie i chce je przeżyć jak najlepiej. Wielu 

na całym świecie znajduje ciepłe przyjęcie, bo jest fachowcem, bo ma pieniądze. Inną sprawą są 

cierpiące masy, bo głód, bo wojna. Migruje się do państw zachodnich Europy, bo tam jest 

dobrobyt. Migruje się z Ameryki Południowej do Ameryki Północnej, bo tam jest dobrobyt. 

Migruje się z Afryki, migruje się z Azji najlepiej do Europy. Teorii i uzasadnień zaistniałej 

sytuacji jest wiele, ale nikt nie wymyślił współczesnego rozwiązania procesu migracji. W 

konsekwencji powstają dramaty migrujących mas na samych granicach, a rządy budują potężne 

mury jak ten Stanów Zjednoczonych z Meksykiem. Italia próbowała zawracać przypływających, 

może nadal zawraca. Grodziły się Węgry. Teraz Morawiecki postanowił głodzić migrantów, 

żeby inni migranci widzieli, że przez Polskę nie warto migrować. Ale migracja nie ustanie. Tym 

bardziej że państwa dobrobytu potrzebują rąk do pracy. Rozwiązaniem byłyby ogólnoświatowe 

działania na rzecz znośnego życia ludzi wszędzie na całym świecie. Należałoby nie dopuszczać 

do nędzy, do wojen. Niestety nadal świat jest zlepkiem wielu państw, a państwa muszą strzec 

swych granic, by uchronić swój dobrobyt, nawet swoją religię. Zauważmy charakterystyczne 



zjawisko – Stany w Stanach Zjednoczonych nie prowadzą wojen ze sobą; państwa Unii 

Europejskiej już nie prowadzą wojen ze sobą, nawet republiki Federacji Rosyjskiej nie prowadzą 

wojen ze sobą. Bo niechby tylko zaszumiał któryś ze Stanów, rząd federalny zrobiłby porządek, 

rząd federalny nie wahałby się użyć wojsk federalnych, nawet wątpię, czy zdołałoby dochodzić 

do takich sytuacji – jest wiele sposobów na dogadywanie się ludzi ze sobą. Jeśli nie w XXI 

wielu, to w XXII wieku Ziemia uświadomi sobie, że Ziemia jest jednym organizmem. Ziemia 

będzie musiała stać się jednym państwem panującym nad głodem, nad wojnami, to znaczy nie 

będzie głodu, nie będzie wojen, nie będzie wielu samodzielnych i niezależnych rządów, nie 

będzie nawet kacyków takich jak…] 

GK – Australijczycy mają dość lockdown’u, Holendrzy na ulicach domagają się 

koncertów, a Francuzi protestują przeciwko certyfikatom sanitarnym, a wszystko u progu 

spodziewanej czwartej fali koronawirusa… 

Szczepienia w Polsce: 

Liczba osób w pełni zaszczepionych: 18 443 277 

Jedną dawką: 19 031 403 

Dwie dawki: 16 774 024 

Dzienna liczba szczepień: 39 205 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

[Nie rozumiem: dwie dawki to nie są w pełni zaszczepieni?] 

 

– Finał piłki nożnej w Londynie okazał się super-roznosicielem wirusa – ponad dwa 

tysiące zakażonych na stadionie, zaraziło trzy tysiące kolejnych. Powrót do normalności nie jest 

bezbolesny. Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

GK – Proszę dobrze zastanowić się, zanim dopłacą państwo niewielką kwotę, rzekomo do 

rachunku za prąd. Proszę sprawdzić wiarygodność esemesa, którego dostaniecie, bo oszuści 

mają nową skuteczną metodę wyłudzenia dostępu do konta i wyczyszczenia go do zera. 

Dariusz Prosiecki – Już są w areszcie i czekają na proces. Trzech obywateli Gruzji jeszcze 

kilka dni temu w Polsce wyłudzało i kradło gigantyczne pieniądze, w sumie blisko pół miliona 

złotych. 

Michał Gaweł, podkomisarz, Komenda Główna Policji – Wysyłali duże ilości sms, tych 

sms-ów było ponad 350 tysięcy z taką informacją okoliczności dopłaty do rachunku za energię 

elektryczną. 

Jak oszukiwali? 

Oszuści podszywali się pod firmę dostarczającą energię. W esemesie przesyłali komunikat 

.pl/doplata-do-rachunku-za-prad i link do fałszywej strony banku. 

Oficer operacyjny policji – Wchodzimy na stronę skonstruowaną przez przestępców, a 

która łudząco przypomina stronę naszego banku i tam podajemy dane do logowania, które już 

niestety służą przestępcom po to, aby uzyskać dostęp do naszych pieniędzy. 

DP – Warto zwrócić uwagę, że oficer operacyjny nie używa czasu przeszłego, bo mimo że 

jedną grupę zatrzymano, to w jej miejsce pojawiają się natychmiast następne. W trakcie naszej 

rozmowy jeden z policjantów otrzymał sms tej treści: 

Na dzień 18.08 zaplanowano odłączenie energii elektrycznej! Prosimy o 

uregulowanie należności. 

Jest też fałszywy link; 

Oficer operacyjny – To są kwoty kilkunastu złotych, rzadko kilkudziesięciu, a więc takie, 

które nie wzbudzają naszego niepokoju, jakiegoś naszego podejrzenia. 

DP – Jak dodają eksperci, właśnie w ten sposób działają cyber-przestępcy – chcą 

przyciągnąć naszą uwagę i skłonić do szybkiego działania, szybkiego załatwienia sprawy. I to 

dotyczy nie tylko kwestii rachunków. Oszuści, wykorzystując pandemię, oferowali w sieci 

szczepionki na koronawirusa, miejsca w kolejkach czy fałszywe zaświadczenia o szczepieniu. 

Pojawiły się też esemesy, że trzeba zapłacić za dezynfekcję paczki, którą mamy odebrać w 

paczkomacie. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Marek Orzechowski 

HOLANDIA presja depresji 

[fragmenty od strony 423 do 426] 

…Od 2004 roku, od chwili zamordowania przez islamskiego fanatyka na ulicy w 

Amsterdamie reżysera Theo van Gogha, Wildersowi przysługuje osobista ochrona, nocuje w 

różnych miejscach, a swoją węgierską żonę widzi, jak mówi, raz na tydzień lub na dwa 

tygodnie. Dla niego fakt, że musi się ukrywać, być chroniony, że we własnym kraju nie może 

spokojnie spotykać się z własną rodziną, jest absolutnym dowodem na to to, że sytuacja 

wymknęła się spod kontroli i nie jest w tej ocenie odosobniony. 

…Widziałem Geerta Wildersa w akcji na ulicy w Hadze, kiedy zbierałem materiały do 

reportażu o kampanii wyborczej. Otoczony wianuszkiem ochroniarzy, gromadził wokół spore 

grono zwolenników i ciekawskich. Spokojnie i wyczerpująco tłumaczył im, dlaczego opowiada 

się za zakazem publikacji Koranu w Holandii, dlaczego go odrzuca i wzywa mieszkających tu 

muzułmanów, aby wyrwali zeń przynajmniej połowę stronic. Według niego święta księga 

islamu zawiera wiele strasznych rzeczy, a sama doktryna odebrała muzułmanom godność, czego 

dowodem brak z ich strony jakiegokolwiek sprzeciwu wobec islamskich radykałów, którzy 

traktują dosłownie wezwania do krwawej wojny z niewiernymi. 

W licznych wypowiedziach i słownych interwencjach Wilders powołuje się na Orianę 

Fallaci, sławną włoską [italską] dziennikarkę, która przeczyła istnieniu „umiarkowanego 

islamu”. Twierdziła, że przemoc muzułmańska nie jest bynajmniej nadużyciem religii, ale z niej 

wynika, dlatego Koran można porównywać do Mein Kampf Adolfa Hitlera. Koran jako księga 

faszystowska powinien być w Holandii zakazany, a imigracja muzułmanów i budowa kolejnych 

meczetów powstrzymane, żąda Wilders. I nie ważne, czy ma rację. Ważne, że w tysiącach 

holenderskich domów mówi się to samo. 

Dla monoreligijnych Polaków widok meczetów w miastach holenderskich jest z 

pewnością obrazem niecodziennym i trudnym do zaakceptowania. Mniejsze, większe, 

skromniejsze, bogatsze – wpisały się w krajobraz Niderlandów jak kiedyś stare drewniane 

wiatraki. Tysiące żyjących w Holandii muzułmanów śpieszy do nich jako do domów modlitwy, 

refleksji i nauki, ale nie tylko. Problem w tym, że ze względu na swą kulturową, obyczajową i 

religijną odmienność nie wspierają oni integracji, przeciwstawiają się asymilacji, tworzą 

enklawy, a te krok po kroku poszerzają obszary wpływów i aneksji. Tysiące muzułmańskich 

mieszkańców Holandii zmieniają charakter starych miasteczek, wymuszają w sferze publicznej 

porzucenie tradycyjnych obyczajów holenderskich, narzucają swoje kodeksy i reguły 

postępowania. Dlatego Geert Wilders nie jest prestidigitatorem i nie spadł z nieba, jest jednym z 

tych polityków, którzy wyciągnęli wnioski z nastrojów. 

Kiedy w odwecie za zamordowanie Theo van Gogha w południowej Holandii podpalona 

została muzułmańska szkoła, pojechałem tam z kamerą jak wielu innych kolegów. Holendrzy 

muzułmańskiego pochodzenia nie oczekiwali ode mnie żadnych słów współczucia, nie chcieli ze 

mną w ogóle rozmawiać. Utrudniali nam filmowanie, straszyli zemstą, zapowiadali, że do nas i 

po nas także przyjdą. Nie obchodziło ich, z kim mają do czynienia. Wystarczyło, że nie byliśmy 

jednymi z nich. 

Według reprezentatywnych badań opinii publicznej niemal sześćdziesiąt procent 

Holendrów jest zdania, że dopuszczenie do tak wielkiej imigracji muzułmanów było 

największym w historii kraju błędem. Prawie tylu samo odbiera islam jako zagrożenie dla ich 

tożsamości. To właściwie nie są już tylko głosy refleksji socjologicznej, to w gruncie rzeczy 

syreny wielkiego alarmu, tym donośniejsze, że pojawiły się w historycznym momencie 

sekularyzacji, utraty znaczenia religii i Kościołów, odejścia od własnej chrześcijańskiej tradycji. 

Szlabany na granicy zawsze można postawić, to jedynie kwestia odpowiednich decyzji. Inaczej 

jest z żywą tkanką ludzką, która wrosła w krajobraz kraju i której nie da się wyrwać jednym 

pociągnięciem pióra. Dlatego złe nastroje i konflikty będą narastać. Niechęć Samych 

muzułmańskich imigrantów do asymilacji i po latach utrata zainteresowania tą asymilacją ze 

strony Holendrów czynią przyszły los nowego Babilonu wysoce niepewnym… 



♣ 
2021-08-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5876 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 107 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Dziś na granicy polsko-białoruskiej są prowizoryczne zasieki z drutu [kolczastego], 

wkrótce będzie 2,5 metrowy płot. Ma być przeszkodą nie do pokonania dla imigrantów, którzy 

chcą dostać się do Polski… 

 

GK: – kończymy z betonem [na placach. Przypominam o Placu Konstytucji w Warszawie, 

gdzie peerelowskie lipy były już przykryte szczelnymi stożkami całkowicie chroniącymi grunt 

przez dopływem wody deszczowej. No, chyba że jest tam podziemna instalacja sztucznie 

nawadniająca drzewa. Teraz jest tam płaski asfalt dokładnie wokół pni lip]. 

 

GK: – Nie chodzi o to, by straszyć Polaków i snuć czarne scenariusze, ale trzeba jak 

najlepiej przygotować się na czwartą falę pandemii. Specjaliści spodziewają się jej pod koniec 

października, w szczycie może być 16 tysięcy zakażeń dziennie, głownie osób 

niezaszczepionych… 

W pełni zaszczepione osoby w wieku 12-17 lat: 

Ogółem 2,3 miliona [mało] 

Zaszczepionych 577 562 osób 25% 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

 

GK: – W kwietniu odszedł z klubu parlamentarnego PiS i ta partia już nie może liczyć na 

jego głos. Andrzej Sośnierz opowiedział w tvn24, jaką dostał propozycję. Miałby być 

dyrektorem śląskiego oddziału NFZ [Narodowy Fundusz Zdrowia]. Warunek: zrzeka się 

mandatu, a do Sejmu wchodzi kolejna osoba z listy PiS… 

 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Pokazujemy, że możemy wywieźć tysiące 

ludzi dziennie z Kabulu, ewakuujemy naszych obywateli, sojuszników z NATO, Afgańczyków, 

którzy pomagali nam w czasie wojny. Ale przed nami długa droga i wciąż wiele może pójść nie 

tak. 

 

GK: – Kwestia Krymu nie jest nam obojętna i nikt z nas nie będzie obojętny wobec 

ewidentnego łamania prawa międzynarodowego – mówił prezydent Andrzej Duda w Kijowie na 

szczycie Platformy Krymskiej. Udział biorą przedstawiciele czterdziestu państw i organizacji 

międzynarodowych… 

Andrzej Duda na szczycie: – Polacy rozumieją waszą sytuację, wasze uczucia, wasze 

cierpienie. Możecie liczyć na nasze wsparcie. Nie uznajemy nielegalnej okupacji oraz aneksji 

autonomicznej Republiki Krymu i Sewastopola przez Federację Rosyjską. Najważniejszym 

wspólnym zadaniem jest przełożenie dzisiejszych ustaleń na konkretne działania wspólnoty 

międzynarodowej w duchu solidarności. Zapewniam, że Polska jest i będzie aktywnym 

uczestnikiem Platformy Krymskiej. Krym to Ukraina. 

 

GK: – Wyjazd jest dobrowolny, wszyscy strażacy zgłosili się na ochotnika. Do Grecji 

wyjechała kolejna grupa strażaków, którzy zastąpią poprzednią zmianę. Z powodu skrajnych 

upałów Grecja płonie od kilku tygodni… 

 

GK: – Licznik wskazuje ponad miliard 600 milionów złotych i bije dalej. Tyle na dziś 

wynosi kara, jaką Polska może zapłacić za niewykonanie orzeczeń Trybunału Sprawiedliwości 

Unii Europejskiej [poprawiłem], jeśli nie dogada się z Czechami w prawie kopalni Turów. 

 



GK: – Program jest w fazie testów i wkrótce może pomóc dużej grupie pacjentów, głównie 

starszych, tym, którzy przyjmują po kilka, a nawet kilkanaście leków dziennie. Czasem złe 

dawki, czasem wchodzące w szkodliwe iteracje. Farmaceuci zrobią im przeglądy lekowe. 

Katarzyna Górniak – …Ministerstwo zdrowia chce, by za dwa lata na przegląd leków 

można było pójść do każdej apteki. 

[Jeżeli mam recepty na wszystkie leki, to znaczy, że zestaw leków opracował lekarz 

prowadzący, to farmaceuta nie powinien dyskutować, lecz sprzedać leki. Problem powstaje przy 

zażywaniu wielu leków bez recepty. Ale i wówczas farmaceuta musi zdecydować, czy jest 

handlowcem dbającym o zwiększenie sprzedaży, czy lekarzem ograniczającym sprzedaż]. 

 

GK: – Dla władz decyzja będzie kosztowna, ale mieszkańcy odetchną pełną piersią. 

Skierniewice dają przykład, jak walczyć z betonozą – określenie kolokwialne, ale już zrozumiałe 

dla wszystkich. 

[Wykwintnie jest używać słowa „kolokwialny”, choć mamy tyle dokładniejszych słów: 

pospolity, luźny, plebejski, szorstki, gburowaty, swobodny, niedelikatny, prostacki, grubiański, 

arogancki, trywialny, popularny, niegrzeczny, nieliteracki, nieformalny, potoczny, siermiężny, 

wulgarny, ordynarny, prymitywny, uliczny, niewybredny, ...] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Hector Berlioz 

Harold en Italie 

Les siècles 

Philhamonie de Paris 

* 

Charles Lecocq 

Ô Paris, gai séjour de plaisir 

Thomas Hengelbrock 

Philharmonie de Paris 

* 

 

Franz Schubert 

Symphony No 3 | menuetto 

Orchestre de Paris 

Festival d’Aix-en-Provence 

* 

Franz Liszt 

Mephisto Waltz No 1 

Lucas Debargue 

Grande de Meslay 

mezzo 

 

♣ 
2021-08-24 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5848 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 233 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

GK: – Wodę piją z rzeki, chleb dostali od Białorusinów, a stan zdrowia kilku osób 

pogarsza się… 

Dariusz Prosiecki: – To już 16 doba nocowania imigrantów na polsko-białoruskiej granicy. 

Po polskiej stronie stanęły namioty [na razie dwa małe, jeden trochę większy] organizacji 

pomocowych, które starają się nawiązać kontakt z grupą imigrantów… 

 

GK: – Z Kabulu ewakuowano blisko 60 tysięcy ludzi, ponad 750 osób przyleciało do 

Polski. Afgański temat to wideoszczyt G7… 

 

GK: – XXX rocznica niepodległości Ukrainy… 

 

GK: – Są nowe, ale nie mają gwarancji producenta, poza tym wyprodukowano je do 

użytku poza Unią Europejską. Może dlatego respiratory od handlarza bronią są do kupienia na 

komorniczej licytacji już od 30 tysięcy złotych za sztukę… 

 



GK: – Nawet dwie doby może potrwać protest i blokady dróg w kilku województwach 

Polski. AgroUnia domaga się od rządu rozmów z rolnikami, by zacząć rozwiązywać problemy 

polskiej wsi. 

Michał Kołodziejcak, lider AgroUnii: – Jest źle, jest dramat. Polskie rolnictwo – uwaga – 

zostało zaorane. To rolnik do tej pory orał, a teraz politycy Prawa i Sprawiedliwości zaorali całą 

wieś łącznie z rolnikami, gospodarstwami, z marzeniami, z wszystkim, co mieliśmy. 

- Najważniejszy to jest problem trzody chlewnej, którą po prostu tracimy z dnia na dzień. 

Kilkanaście gospodarstw dziennie zamyka się. 

- Uprawiam głównie kapustę pekińską, w tym roku straty w moim gospodarstwie sięgnęły 

85%. 

- Mój dziadek po tej samej cenie sprzedawał mleko, co ja dziś. 

- My nie mamy innego wyjścia, jak blokować, będziemy protestować do skutku. 

Transparent – WOJNA O WIEŚ 

 

GK: – Jest zgoda rządu, a teraz rada medyczna przygotuje wytyczne: kto i kiedy jako 

pierwszy będzie mógł dostać trzecią dawkę szczepionki na Covid-19. 

[Myślę, że Krystyna Janda znów będzie na początku]. 

Piotr Rzymski, doktor, Uniwersytet Medyczny im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu: 

– Europejska Agencja Medyczna, póki co jest konserwatywna i nie wydaje rekomendacji co do 

podawania trzeciej dawki wszystkim. 

Mamy twarde dane, które nam wskazują, że ci pacjenci słabiej reagują na szczepienie. 

- Izrael zaleca podawanie seniorom. Zalecenia amerykańskiej FBI rekomendują podawanie 

dodatkowej dawki pacjentom po przeszczepieniach, po chemioterapii. 

- Trzecią dawką już szczepią Węgrzy. [Dość. Poczekamy na potwierdzenia]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

MEZZO 
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♣ 
2021-08-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5679 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 234 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

PK: – Uchodźcy na białorusko-polskiej granicy już nie mają ani jedzenia, ani lekarstw… 

Miejsc, w których ludzie próbują przekroczyć granicę, jest o wiele więcej. 



Dariusz Prosiecki: – …W ciągu ostatniej doby straż graniczna zatrzymała 52 osoby, które 

próbowały przekroczyć granicę, a blisko sto takich prób zostało udaremnionych przez 

pograniczników. 

Donald Tusk: – Nie może być tak, że rząd dużego europejskiego państwa nie jest w stanie 

zapewnić lekarstwa i kanapki matce z dzieckiem na naszej granicy. 

DP: – Pomoc musi być naprawdę, bo ci ludzie naprawdę czekają… Na wniosek 

prawników Europejski Trybunał Praw Człowieka wydał decyzję o podaniu koczującym 

(…) zapewnić wszystkim wnioskodawcom żywność, wodę, odzież, odpowiednią 

opiekę medyczną oraz, jeśli to możliwe, tymczasowe schronienie. 

[Ale czy oni są już wnioskodawcami?] 

 

PK: – Jak świat żegna legendę… 

 

PK: – Prezydent Andrzej Duda zabrał głos w sprawie ustawy Lex TVN, przekonywał, że 

ze względu na ochronę prawa własności, przywiązanie do wolności słowa to rozwiązanie jest 

niezrozumiałe dla amerykańskich partnerów. 



Andrzej Duda, prezydent: – To jest bardzo kontrowersyjne rozwiązanie, które jest 

niezrozumiałe dla naszych amerykańskich partnerów z dwóch względów: po pierwsze, ze 

względu na ochronę własności, do której wiadomo, jaki stosunek mają Amerykanie; a po drugie, 

z uwagi też na wartość wolności słowa, które w Stanach Zjednoczonych generalnie w mediach 

jest dosyć bezwzględna. Oczywiście zupełnie inną sprawą jest to, co prywatne media cyfrowe, 

myślę tutaj o tweeterze, zrobiły wobec prezydenta Donalda Trumpa. Zdumiewająca sytuacja. 

Coś, co nigdy nie powinno mieć miejsca. Natomiast, powtarzam jeszcze raz: w Ameryce 

wolność słowa jest posunięta bardzo daleko. Wystarczy porównać, jaki jest przekaz w różnych 

amerykańskich telewizjach chociażby, jedna bardziej prodemokratyczna, druga bardziej pro-

republikańska. To jest naturalne, krytyka nawet bardzo ostra jest w Stanach Zjednoczonych 

czymś naturalnym, bardzo trudno jest Amerykanom zrozumieć, że tutaj mogą być jakiekolwiek 

ograniczenia czy jakiekolwiek wątpliwości. W związku z czym, no, ta sytuacja jest dosyć 

szczególna i tutaj trzeba dobrze zważyć nasze intencje. 

[Trzeba sobie zdawać sprawę, że w Stanach Zjednoczonych jest inna demokracja 

i w Polsce jest inna demokracja. Różnimy się tym, że w Stanach Zjednoczonych wolno 

krytykować partię rządzącą, a w Polsce nie wolno krytykować partii będącej przy władzy. 

Ponadto my mamy lidera Prawa i Sprawiedliwości, któremu tak dużo naród zawdzięcza, że 

wręcz nieprzyzwoitością jest powiedzieć cokolwiek niekorzystnego o Kaczyńskim. A Stany 

Zjednoczone nie mają takiego męża opatrznościowego. Kaczyński jest ewenementem, bo mimo 

że jest nadal demokracja, On samodzielnie zastępuje rząd, sejm, Trybunał Konstytucyjny, Sąd 

Najwyższy i właściwie całą administrację państwa]. 

 

PK: – Drugi dzień protestu rolników. Część dróg wciąż jeszcze jest zablokowana. Lider 

AgoUnii zapowiada, że jeśli rząd nie spełni postulatów, to jest to skromna zapowiedź tego, co 

wydarzy się jesienią. 

Michał Kołodziejczak, lider AgroUnii: – Panie Kaczyński, koniec z paplaniną, jaką 

uprawiacie, koniec. Jest to władza podła, która pluje ludziom w twarz. 

Jakub Sobieniowski: – Nowy Leper – o nim mówią ci, którzy go lubią i ci którzy go nie 

lubią i dlatego opozycja nie próbuje uczestniczyć w tych protestach [?!] 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO – Protestują rolnicy, ratownicy medyczni, lekarze, 

nauczyciele, [dodam kobiety, budżetówkę, policję]. niemal każda grupa społeczna jest po prostu 

niezadowolona. 

[Tylko dlaczego nie protestują jednocześnie? Niedwuznacznie nie chcą być skuteczni]. 

 

PK: – Kiedy my mówimy o czwartej fali pandemii, w Izraelu szykują się do gotowości na 

piątą… Tylko wczoraj odnotowano 12 113 nowych przypadków zakażeń – najwięcej od 

początku pandemii… Trzecią dawkę otrzymało ponad milion Izraelczyków. 

Maciej Woroch, Londyn: – Na wyspach dziennie zakaża się ponad 30 tysięcy ludzi, 

a liczba zgonów wczoraj wyniosła 174 – najwięcej od marca… 

 

PK: – Czy kiedy dzieci wrócą do szkół, będą tam punkty szczepień? 

Katarzyna Górniak: – …W Polsce szczepić można dzieci od 12 roku życia. Swój zastrzyk 

dostało ponad milion 300 tysięcy dzieci… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 
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mezzo 

♣ 
2021-08-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5758 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 251 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

PK: – W pobliżu lotniska w Kabulu doszło do dwóch potężnych eksplozji. Według Times 

zginęło 40 osób, a co najmniej 120 jest rannych… 

Monika Krajewska: – …Atak prawdopodobnie przeprowadziło wrogie talibom państwo 

islamskie… W ciągu 11 dni od zdobycia Kabulu przez talibów drogą powietrzną Afganistan 

opuściło prawie 100 tysięcy ludzi. 

 

Dariusz Prosiecki: – Przy tej fatalnej pogodzie uchodźcy spędzili już w lesie osiemnastą 

dobę. Dziś jest znacznie gorzej niż wczoraj. Nadal obozowiska pilnują policja, straż graniczna i 

wojsko… Dzisiaj do wolontariuszy dotarli polscy duchowni, przywieźli wodę, jedzenie, napoje i 

leki, chcieli przekazać je uchodźcom, ale zostali zatrzymani przez żołnierzy około 150 metrów 

od obozowiska. Negocjacje z dowódcą trwały kilkanaście minut, nikomu nie udało się podejść 

do imigrantów i przekazać paczek z żywnością. 

Wojciech Lemański, ksiądz: – Jestem kapelanem w zakładzie karnym i tamci ludzie mają 

prawo do leczenia, nakarmienia, a tutaj słyszymy, że ci ludzie są tych praw pozbawieni. 

DP: – Według wolontariuszy uchodźcy dziś rano otrzymali chleb od białoruskich 

pograniczników, wodę piją z potoku. Polska straż utrzymuje, że Białorusini dostarczyli też 

konserwy [jeśli wieprzowe, to gratuluję, im tego jeść nie wolno], że uchodźcy czują się dobrze 

i nikt nie wymaga opieki medycznej. Trwa budowa zasieków wzdłuż polsko-białoruskiej 

granicy. 

[Rurki 3 metrowej długości powbijane w ziemię co 2 metry, do rurek przymocowane są 

trzy warstwy spiralnych zasieków z drutu kolczastego]. Docelowo płot ma mieć 190 kilometrów 

długości. Usnarz Górny. 

DP: – Decyzją Europejskiego Trybunału Praw Człowieka Polska powinna dostarczyć 

uchodźcom na granicy wodę, jedzenie i lekarstwa… [Ale wczoraj podano, że powinna zapewnić 

„wszystkim wnioskodawcom”, więc do dziś TVN powinien już wiedzieć, czy ci uchodźcy są 

wnioskodawcami, tymczasem podaje lepiej brzmiącą uproszczoną wersję]. 

 



PK: – Do tej pory zatrzymywaliśmy imigrantów i narkotyki na granicy, teraz sami 

będziecie ich łapać – tak mówił Łukaszenka po nałożeniu sankcji na jego reżim… 

 

[Żadnych nowych wiadomości]. 

 

PK: – Pajęczyna skazana czy receptura to nowe seriale, ale będą też kolejne serie chyłki i 

szadzi, i wielkie formaty takie jak: mam talent i top-model. I oczywiście zobaczyć je można, 

siedząc w domu przed telewizorem, ale też premierowo w dowolnym miejscu: w telefonie czy 

na komputerze na pleyer.pl Oto jesień w grupie Dicovery i: 

Jarosław Kostkowski: – [Jednak nie zapiszę tych wspaniałości, niech nas zaskoczą 

i szokują]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

une coproduction Opéra national de Paris 

telmondis 

avec la participation de France Télévisions MEZZO 

et le soutien de LA FONDATION ORANGE 

et du Centre National de la Cinematographie et de l’Image Animee 

LE PARC 

Wolfgang Amadeus Mozart 

création sonore Goran Vejvoda 

chorégraphie Angelin Preljocaj 

avec Alice Renavand – Danseuse Etoile 

Mathieu Ganio – Danseur Etoile 

Le corp de Ballet de l’Opéra national de Paris 

mezzo 

♣ 



2021-08-27 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5803 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 258 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

PK: – Nie zapomnimy i nie wybaczymy, dorwiemy was – tak ostatniej nocy mówił Joe 

Biden do odpowiedzialnych za zamachy w Kabulu. [Przecież jeden z dwóch zamachowców sam 

się wysadził, więc tylko jednego można jeszcze dorwać]. Zginęło w nich ponad 180 [Już można 

było opuścić słowo „ponad” i podać pełną ilość. Mówienie ponad ma sens przy tysiącach, a nie 

przy dziesiątkach], w tym 13 żołnierzy USA. Od 10 lat Ameryka nie poniosła takich strat w 

Afganistanie. [Należało fachowo zaplanować i potem fachowo przeprowadzić wycofywanie się 

z Afganistanu, tymczasem Amerykanie uciekali w żenujący wprost sposób]. 

Monika Krajewska: – …Odwrót miał sprawić, że więcej żołnierzy nie polegnie już 

w Afganistanie. Na miejscu poza wojskowymi wciąż jest ponad 1500 amerykańskich obywateli. 

W każdej chwili ktoś może znów uderzyć ponownie… Jak pisze New York Times, po 

zakończeniu ewakuacji Amerykanie zostawią ponad ćwierć miliona Afgańczyków, którzy 

współpracowali z nimi przez ostatnie dwie dekady. [Wychodzi na to, że po 20 latach 

Amerykanie nie powinni opuszczać już Afganistanu – zbyt dużo miejscowej ludności zaczęło 

inaczej żyć]. 

Sytuacji w Afganistanie z niepokojem przygląda się cały świat. Italianie proponują 

zwołanie specjalnego szczytu G20… 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Dla Amerykanów teraz kluczowa jest absolutnie jedna 

kwestia: Za wszelką cenę nie dopuścić do kolejnego ataku terrorystycznego, a to może być 

bardzo trudne [niemożliwe]. Dziś rano w tym słynnym Sytuation Room, czyli w Sali narad 

wojennych prezydent Joe Biden zapoznał się ze szczegółami wczorajszego ataku i udzielił 

wojskowym zgody na przeprowadzenie akcji odwetowej. Co teraz robią Amerykanie? 

Amerykanie zbierają informacje wywiadowcze, które ponad wszelką wątpliwość pozwolą 

ustalić, kto stał za wczorajszym atakiem oraz odpowiedzą na pytanie, czy ewentualny odwet nie 

pociągnie za sobą ofiar wśród ludności cywilnej. 

To zdeterminuje, czy będziemy mieli do czynienia z atakiem przy użyciu dronów, atakiem 

rakietowym czy może, tak jak w przypadku Osamy Bin Ladena (Usama Ibn Ladin) to działania, 

w których udział wezmą żołnierze amerykańskich jednostek specjalnych – to są teraz 

najważniejsze, najtrudniejsze kwestie, decyzje, pytania przed prezydentem Joe Bidenem. 

I jeszcze jedno, przed chwilą Joe Biden mówił o tym, że ostatnie dni ewakuacji z Afganistanu 

będą najtrudniejsze i najbardziej niebezpieczne. 

[Jednak nie zapiszę, co sobie pomyślałem]. 

 

PK: – Sprzeczne informacje docierają znad granicy z Białorusią. Straż graniczna 

przekonuje, że obecni tam uchodźcy to już nie jest ta sama grupa i otrzymuje wsparcie od 

Białorusinów. Według obecnych tam wolontariuszy to wciąż ci sami ludzie, są głodni i jest 

coraz więcej chorych… 

Dariusz Prosiecki: – …Dziś w obozie polskich wolontariuszy pojawili się publicyści, 

działacze organizacji społecznych i księża różnych wyznań, podpisali i odczytali specjalny apel 

do rządu: 

Jerzy Wójcik, Gazeta Wyborcza: – Domagamy się, aby polskie władze natychmiast 

umieściły tych uchodźców w odpowiednich ośrodkach, gdzie w cywilizowanych warunkach 

będą mogli czekać na rozpatrzenie swoich wniosków o azyl w Polsce. 

PK: – To było pierwsze takie wystąpienie Donalda Tuska i Rafała Trzaskowskiego. Mało 

co mobilizuje do działania jak rywalizacja, ale akurat ich rywalizacja itd. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To ich pierwsze publiczne wystąpienie… 

Campus Polska 

Rafał Trzaskowski: – To jest dowód na to, że jesteśmy normalni. Wyobrażacie sobie taką 

debatę z Jarosławem Kaczyńskim? 

Donald Tusk: – Wielkie uznanie dla ciebie za ten pomysł. 



KKZ: – Ich debata rozpoczęła Campus Polska. Autorski pomysł Rafała Trzaskowskiego 

przyciągnięcia do polityki młodych ludzi. To dla nich zorganizowano to spotkanie…  

Tusk: – Nic nas nie podzieli. Komukolwiek by się marzyło to, żeby rozbić czy rozwalić 

Platformę Obywatelską, albo w najmniejszym stopniu skłócić Rafała Trzaskowskiego i mnie, 

ten kompletnie nie rozumie tej rzeczywistości. 

Trzaskowski: – Jeżeli my po stronie opozycyjnej nie będziemy w stanie się porozumieć, to 

czego mamy szukać w polityce, a co dopiero w jednej partii. Mamy dokładnie takie same 

zadania do wykonania. 

KKZ: – Debata od razu rozpoczęła się na poważnie – od sytuacji na wschodniej granicy. 

Tusk: – Tam doszło do przekroczenia granicy – granicy podłości. Nie ma nic 

groźniejszego niż taką granicę, wytyczoną przez zupełnie elementarną moralność, przekracza już 

nie pojedynczy człowiek czy grupa ludzi, ale kiedy tę granicę podłości przekracza władza. 

- Nie chcę żyć w kraju, nikt normalny przed którym władza dylemat: albo bezpieczeństwo, 

albo człowieczeństwo. 

Trzaskowski: – To jest oczywiste, że tym ludziom trzeba natychmiast pomóc. Woda, 

jedzenie, leki… 

KKZ: – Nie debatowali sami ze sobą. Przez ponad godzinę odpowiadali na pytania 

uczestników spotkania, a Tusk wzywał młodych do ochrony uczciwości wyborów. 

Tusk: – Witkowanie w tej mierze, że użyję takiego słowa, grozi witkowaniem, jeśli chodzi 

o wybory parlamentarne. Ja nie chcę, żeby nam wywitkowali te wybory. 

KKZ: – Campus Polska potrwa tydzień. Na spotkanie z młodymi przyjedzie między 

innymi Swietłana Tichanouska, burmistrowie Londynu i Budapesztu, wielu ekspertów. 

 

PK: – …rekonstrukcja rządu: 

Jakub Sobieniowski: – …ma przywrócić ministerstwo sportu… Minister rolnictwa ma 

odejść, bo nie zapobiegł rolniczym protestom… Minister klimatu ma ponieść konsekwencje za 

konflikt w sprawie Turowa… 

 

PK: – To, że szkoła zaczyna się w przyszłym tygodniu, to wiadomo, ale jak się zaczyna? 

Paweł Płuska: – …minister edukacji przekonywał, że szkoły są gotowe do przyjęcia 

uczniów… Zaszczepionych – jak mówi minister – jest około 30% powyżej 12 roku życia… 

Kolejny problem, to brak kadry. Nauczyciele odchodzą, a nowych odstraszają niskie płace. 

Magdalena Kaszulanis, Związek Nauczycielstwa Polskiego: – Zaczynają się od 2800 zł 

brutto. To jest te pieniądze, które nie przyciągają… 

 

PK: – Będą trzecie dawki szczepień dla osób z zaburzeniami odporności [tyle już wiemy]. 

W większości szpitali wśród chorych na Covid są wyłącznie niezaszczepieni… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 
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♣ 
2021-08-28 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5803 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 290 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

PK – Kilkanaście godzin po tym jak Joe Biden powiedział do zamachowców w Kabulu: 

wytropimy was i zapłacicie za to, co zrobiliście, amerykańskie siły powietrzne przeprowadziły 

pierwszy atak odwetowy. 

Marcin Wrona – Zdecydowanie początek, bo zabici terroryści to nie są przywódcy 

państwa islamskiego. Co wiemy o wczorajszym ataku? Został on przeprowadzony 

najprawdopodobniej przy użyciu drona Riper, który wystartował z jednego z państw na Bliskim 

Wschodzie, a akcja odbyła się w prowincji Nangarhar, która znajduje się przy granicy z 

Pakistanem. Dzisiaj amerykańska administracja oficjalnie potwierdza, że w ataku zabici zostali 

dwaj terroryści z państwa islamskiego, którzy odpowiedzialni byli za planowanie, trzeci 

terrorysta został ranny i co bardzo ważne: nie ma ofiar wśród ludności cywilnej. Pentagon nie 

odpowiada, czy ci zabici byli odpowiedzialni za atak na lotnisko w Kabulu. Choć zabici 

terroryści nie byli przywódcami państwa islamskiego, to najprawdopodobniej planowali jakieś 

ataki w Afganistanie. Swoje śledztwo prowadzą też talibowie. 

 

PK – Czy elektrownie ugotują nasze rzeki? 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

„Największy zarzut pod adresem polityki brzmi, że polityka jest wewnątrz przeżarta 

kłamstwem, intrygami, nieprawdą i hipokryzją. Prawie wszyscy twierdzą, że o tym wiedzą, ale 

niewielu wie, skąd naprawdę się one biorą. Przyczyna, iż nie wszyscy zdają sobie z tego sprawę, 

leży w propagandzie, która mydli oczy, twierdzą krytycy polityki. Według nich polityka sama w 

sobie, posługuje się pustą ideologią i realizuje podejrzane interesy. Stosuje też różne formy 

gwałtu i nacisku, żeby uzyskać zamierzony efekt. 

Być może będę zbyt naiwny, jeżeli powiem, że taka ocena polityki nie powinna mieć 

zastosowania do całego ciągu zdarzeń, które zmieniły i zmieniają charakter stosunków w 

Europie, a których byłem też od wielu lat świadkiem. Jednym z ogniw w tym łańcuchu zdarzeń, 

był właśnie szczyt w Helsinkach, kiedy przy nikłym zainteresowaniu międzynarodowych 

mediów, a więc i właściwie poza uwagą opinii publicznej, ba samych państw, których decyzje te 

dotyczyły, polityka pokazała, jaki jest jej prawdziwy sens. Hannah Arendt powiedziałaby, że 

tym sensem byłą i jest wolność, a w tym ważnym przypadku – wręcz gwarancja wolności. Tak, 

Helsinki wypracowały gwarancje bezpieczeństwa i stabilizacji dla sporej części europejskiego 



kontynentu. Bezpieczeństwa, zatem i wolności. Taka odpowiedź dzisiaj, przy całym zamieszaniu 

w systemie wartości i niepewności orientacyjnych odniesień, wydaje się być nieczytelna i nie 

taka znów oczywista. Zbyt wiele bowiem niekoniecznie dobrych doświadczeń czy wręcz 

przestępczych doświadczeń, których sprawcą w ostatnich dziesięcioleciach była polityka 

właśnie, każe po prostu pytać, czy rzeczywiście? Czy rzeczywiście sensem polityki jest 

wolność? 

Tak, wolność wydaje się być najważniejszym sensem działalności politycznej, niezależnie 

od jakości samych polityków, którzy w niej uczestniczą. Oczywiście, jakość politycznej klasy 

nie jest produktem uniwersyteckich definicji. Zależy od samych ludzi, ich kulturowego zaplecza, 

doświadczenia, znajomości faktów, historii, języków, obyczaju i świata. Już chociażby z tego 

prostego zestawienia wynika olbrzymia odpowiedzialność za obecność w polityce i możliwość 

poruszania się po jej obszarach. Potrzebne są więc też i wizje oraz odwaga, aby je 

urzeczywistnić. Jakość wizji zależy od polityków, tempo realizacji tych wizji od wielu innych 

czynników, także od ich dobrej woli. Ale co najważniejsze, potrzebna jest umiejętność dalekiego 

spojrzenia, trzeba umieć sięgać w zburzone morze jak światło morskiej latarni. Tylko wówczas 

polityka spełni swoją funkcję tworzenia pokoju i ma sens w zapewnieniu wolności”. 

Marek Orzechowski 

Rozszerzenie Unii 2004, s. 139-140 

♣ 
2021-08-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5803 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 204 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

PK: – Według amerykańskiej telewizji IBC kilka godzin temu w Kabulu siły powietrzne 

USA przeprowadziły atak rakietowy, którego celem był terrorysta jadący na lotnisko z kolejnym 

ładunkiem wybuchowym… Departament obrony właśnie ujawnił ich nazwiska. Pięciu z nich 

miało zaledwie 20 lat… Z Kabulu odlecieli ostatni Brytyjczycy [żołnierze]. 

Trzy godziny temu Amerykanie dokonali kolejnego uderzenia z powietrza. Celem ataku 

rakietowego był zamachowiec samobójca… 

[I tak wojska powinny były postępować przez całe 20 lat tam pobytu, aby już dzisiaj nie 

było talibów i innych takich organizacji terrorystycznych]. 

 

PK: – Jak posprzątać po wakacjach? 

 

PK: – Krzyk i megafon to wciąż jedyne możliwości kontaktu z uchodźcami na granicy 

z Białorusią… 

 

PK: – Lider PO chce zebrać tysiące wolontariuszów, by nie doszło, jak to ujął: 

wywitkowania. [od nazwiska Witek] Prawica oburza się na sugestię, że mogłoby dojść do ich 

sfałszowania… 

[Wystarczy, że znów będzie można przesyłać głosy listownie, aby potem przyszło, ile 

trzeba listów z głosami jakich trzeba]. 

Tusk: – Te wybory jeszcze ciągle są uznawane przez świat, mówię o wyborach 

prezydenckich, jako wybory wolne i legalne, ale nie uczciwe – przy nadużywaniu mediów 

publicznych, już nie mówię o tych wszystkich aferach kopertowych et cetera. 

Sto procent frekwencji i sto procent głosów na Andrzeja Dudę w obwodach zamkniętych 

prowadzonych przez zakonnice dla osób bardzo ciężko chorych. Bardzo ciekawy wynik, jak się 

przyjrzeć. Ta różnica między wygranym a przegranym była minimalna. 

Jakub Sobieniowski: – Tichanouska przysłała film z przemówieniem. Dyskusje i warsztaty 

campusu trwają do środy. 

 



PK: – Ponad 40 różnych organizacji społecznych mających wsparcie Związku 

Nauczycielstwa Polskiego i Związku Miast Polskich [Unii Metropolii Polskich (12 największych 

miast)] zjednoczyło się w kampanii „wolna szkoła”, wolna od pomysłu, jaki ma na nią obecny 

minister edukacji. 

Fundacja na Rzecz Ucznia, Sieć Obywatelska Watchdog Polska, Helsińska Fundacja Praw 

Człowieka, Kampania Przeciw Homofobii, Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy, 

Stowarzyszenie Amnesty International, Fundacja Rodzice Mają Głos, Fundacja im. Stefana 

Batorego, Towarzystwo Edukacji Antydyskryminacyjnej, Polska Akcja Humanitarna, Nie Dla 

Chaosu w Szkole. 

 

[Papież Franciszek] „W grudniu skończy 85 lat, czyli będzie miał tyle, ile Benedykt 

XVI, gdy postanowił abdykować. Jednak powodem rezygnacji Bergoglio nie będzie 

wiek, ale jego stan zdrowia”. 

LO STRANIERO 

 

PK: – …W XXI wieku odkryć można nawet nowy, nieznany ląd. 

Morten Rasch, Uniwersytet Kopenhaski – Nagle Grenlandia kończy się 800 metrów dalej 

na północ od miejsca, w którym sądziliśmy, że się kończy. Dużo dyskutowaliśmy na temat tego, 

jak nazwać wyspę i w końcu udało nam się dojść do konsensusu, będzie się nazywać Wyspą 

Najdalej Wysuniętą na Północ. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

IL TROVATORE 

Giuseppe Verdi 

Opéra Royal de Wallonie-Liège 

mezzo 

♣ 



2021-08-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5691 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 151 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

DR: – To forma agresji na Polskę – mówi rzecznik Komisji Europejskiej o sytuacji przy 

granicy z Białorusią, czyli zewnętrznej granicy Unii. Ubiegłej doby 74 razy próbowano ją 

nielegalnie przekroczyć. Bruksela nie ma wątpliwości: reżim Łukaszeniki wykorzystuje 

imigrantów do celów politycznych, a policja nie miała wątpliwości, stawiając zarzuty 13 

osobom [Polakom], które próbowały przerwać zasieki. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – …Fronteks do tego powołany, 

instytucje Unii Europejskiej sądzą, [że Polska powinna zapewnić], aby ochrona tych granic była 

skuteczna. 

Anna Michalska, podporucznik, Komenda Główna Straży Granicznej: – Na granicy 

polsko-białoruskiej nie korzystamy z pomocy Fronteksu. 

Maciej Knapik: – …Główna siedziba Fronteksu jest właśnie w Polsce w Warszawie. To 

unijna agencja straży granicznych koordynująca działania na granicach. 

 

DR: – Nowy rok szkolny startuje na starych zasadach, znowu w ławkach, choć znowu 

z dystansem. Punkty szczepień w szkołach pewnym punktem spornym, ale pełna zgoda co do 

samych szczepień. 

Renata Kijowska: – …Po powrocie dzieci do szkół sytuacja może się pogorszyć. Po 

najgorszych od 15 lat wynikach matur… Zaszczepionych jest ponad 70% nauczycieli. Co do 

uczniów dziennikarze Onet portal obliczyli, że zaszczepiono tylko jedną czwartą od 12 do 17 

lat… 

 

Marcin Wrona: – To było prawdziwe monstrum, huragan jeden z największych w 

Luizjanie od roku 1850 uderzył w wybrzeże Zatoki Meksykańskiej, niosąc z sobą wiatr wiejący 

z prędkością 240 kilometrów na godzinę. Wiatr zrywał dachy, linie energetyczne i wyrywał 

drzewa z korzeniami, co najmniej kilka budynków zostało całkowicie zniszczonych. Miejscami 

mogło spaść nawet pół metra [sześciennego] deszczu na 1 metr kwadratowy, a wiatr głęboko na 

ląd spychał wodę z Zatoki Meksykańskiej… Łącznie bez dostaw energii jest przynajmniej 

milion sto tysięcy ludzi. Miejscami prądu nie będzie nawet przez trzy tygodnie. 

 

DR: – Nie jest przesądzone, ale jest otwarte – tak o wcześniejszych wyborach mówi 

Jarosław Gowin… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Antonin Dvořák 

RUSAŁKA 

czeska opera w trzech aktach 

libretto: Jaroslaw Kvapil 

Teatro Real 

Madrid 

mezzo 

♣ 
2021-08-31 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5374 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 285 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 



DR: – Stan wyjątkowy, nadzwyczajne rozwiązanie, po które sięga rząd w związku 

z kryzysem na granicy z Białorusią. Jest oczekiwanie na decyzję prezydenta. Jest też termin 

posiedzenia Sejmu, które zakończy legislacyjną ścieżkę. Nie ma politycznej zgody ponad 

podziałami, że to słuszna droga. Jeśli zapadnie formalne TAK na 30 dni zmieni się 

rzeczywistość części Podlasia i Lubelszczyzny, łącznie 183 miejscowości. 

Paweł Płuska z Usnarza Górnego: – …Ludzie pytają, co dalej? Bo stan wyjątkowy źle się 

kojarzy. Miałby być wprowadzony na określony czas i na określonym terytorium. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Przez okres 30 dni będziemy mogli dzięki temu lepiej 

zapewnić jakość szczelności naszej granicy i po prostu zapobiegać tym agresywnym działaniom. 

Mariusz Kamiński, minister spraw wewnętrznych i administracji: – Żadnych wycieczek, 

żadnych happeningów, żadnych manifestacji w tym pasie granicznym nie będzie można 

organizować. 

PP: – Z drugiej strony z ust polityków opozycji słyszymy pytanie: Dlaczego stanu 

wyjątkowego nie wprowadzono w czasie pandemii, gdy rzeczywiście był potrzebny, a ma być 

wprowadzony teraz? Czy chodzi o bezpieczeństwo? Czy o zwykłą grę polityczną? 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Nie będziemy mogli dowiedzieć 

się, co się dzieje na polskiej granicy, nie będziemy mogli dowiedzieć się o niehumanitarnym 

traktowaniu dzisiaj trzydziestu, a może w przyszłości kilkuset osób. 

PP: – Najważniejsze pytania padają jednak z ust mieszkańców terenów przygranicznych, 

zwłaszcza tych, którzy żyją z turystyki. Tu niedaleko są Kruszyniany – kolebka polskich 

Tatarów i tam też dziś byliśmy i widzieliśmy zaniepokojenie… Jak powiedział prezydent, 

wniosek jest analizowany. W Piątek, a najdalej w poniedziałek całą sprawą ma się zająć Sejm. 

DR: – Koniec misji Afganistan. Ostatni amerykański żołnierz wsiadł na pokład, ostatni 

amerykański samolot odleciał z Kabulu, kończąc dwutygodniową ewakuację i ponad 

dwudziestoletnią obecność w tym kraju. To była najdłuższa wojna w historii Stanów 

Zjednoczonych. Talibowie tryumfują, Amerykanie rozliczają. 

Cezary Grochot: – Zdjęcie symbol – tuż przed północą miejscowego czasu ostatni 

amerykański żołnierz, generał Chris Donahue wsiadł do samolotu transportowego (Boeing C-17 

Globemaster III), który po chwili odlatuje… Rano przywódcy talibów ogłosili, że mają teraz 

trzy cele: wprowadzenie prawa koranicznego – szariatu, pokoju i stabilności. W Afganistanie 

zostało co najmniej kilkaset osób z amerykańskimi i europejskimi paszportami oraz tysiące 

współpracowników, których nie zdążono ewakuować. Ich los stał się wielką niewiadomą… 

Oświadczenie prezydenta Stanów Zjednoczonych Joe Bidena 

„Poprosiłem sekretarza stanu, by prowadził dalszą koordynację z naszymi 

międzynarodowymi partnerami, aby zapewnić bezpieczne wyjście z kraju dla 

wszystkich Amerykanów, afgańskich partnerów i obcokrajowców, którzy chcą 

opuścić Afganistan”. 

Mitt Romney, senator Partii Republikańskiej: – Pozostawienie naszych przyjaciół 

i obywateli na pastwę talibów to wielka plama na naszym honorze. To można było 

przeprowadzić inaczej. 

Wojna w Afganistanie 2001 – 2021 

Ofiary: 

164 436 po stronie Afgańczyków i talibów 

3 562 po stronie koalicji (w tym 2448 Amerykanów i 44 Polaków) 

[A inni koalicjanci?] 

Koszt: ponad 2 biliony dolarów 

 

DR: – Prawo unijne czy prawo krajowe? – Pytanie o prymat wciąż bez rozstrzygnięcia… 

Trybunał Konstytucyjny znów odroczył rozprawę do 22 września… 

Maciej Knapik: – Wiceszefowa Komisji Europejskiej nieprzypadkowo jest w Polsce 

i nieprzypadkowo spotkała się z premierem. 

Artykuł 1 

Niniejszym Traktatem WYSOKIE UMAWIAJĄCE SIĘ STRONY ustanawiają 

między sobą UNIĘ EUROPEJSKĄ, zwaną dalej „Unią”, której Państwa 

Członkowskie przyznają kompetencje do osiągnięcia ich wspólnych celów. 



Niniejszy Traktat wyznacza nowy etap w procesie tworzenia coraz ściślejszego 

związku między narodami Europy, w którym decyzje podejmowane są z możliwie 

najwyższym poszanowaniem zasady otwartości i jak najbliżej obywateli. 

Artykuł 4 

(…) 

3. Zgodnie z zasadą lojalnej współpracy Unia i Państwa Członkowskie wzajemnie 

się szanują i udzielają sobie wzajemnego wsparcia w wykonaniu zadań 

wynikających z Traktatów. 

Artykuł 19 

(…) 

Państwa Członkowskie ustanawiają środki niezbędne do zapewnienia skutecznej 

ochrony prawnej w dziedzinach objętych prawem Unii. 

MK: – To posiedzenie odroczone jest kontynuacją niejako lipcowego posiedzenia 

odroczonego przez Stanisława Piotrowicza, że Polska nie musi wykonywać decyzji Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej, w ten sposób ominięto decyzję Trybunału o zawieszeniu 

Izby Dyscyplinarnej. Izba nadal działa, sędziowie nadal nie wrócili do pracy. Oprócz mglistych 

zapowiedzi nie ma projektu zmian w systemie dyscyplinarnym sędziów, czego domaga się Unia, 

a Zbigniew Ziobro i jego środowisko coraz mocniej występuje przeciwko Unii. 

Michał Woś, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Działania Unii 

Europejskiej to jest jawna agresja, o czym mówił minister Ziobro, w stosunku do Polski, bo Unia 

Europejska przekracza swoje kompetencje. 

 

Krzysztof Skórzyński: – Tą [tę] bramę Lech Wałęsa tradycyjnie raz w roku otwiera na 

oścież ostatniego dnia sierpnia, jak wtedy, gdy kończył się strajk. Dziś zrobił to w tym gronie z 

garstką opozycjonistów, z władzami Gdańska i z Europejską Komisarz. 

- Czy myśli pan, że kiedyś będą to wspólne obchody? 

Lech Wałęsa – Jak wymrze to pokolenie. 

[…] 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Siergiej Rachmaninow 

Piano concerto No 2, op. 18 et concerto pour piano No 4, op. 40 

Piano Varvara Nepomnyashchaya 

Direction musicale Yaron Traub 

Orchestre national de Lille 

* 

Anton Webern 

Passacaillé en ré mineur, op.1 

Richard Strauss 

Four last songs 

  Cesar Franck 

Symphonie en re mineur 

Orchestre national de France 

Emmanuel Krivine – direction 

Ann Petersen – soprano 

Audytorium Radio France 

Paris 

mezzo 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2021 – sierpień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2021-08-01 2 883 029 75 261 91 0 729 19 

2021-08-02 2 883 120 75 261 91 0   

2021-08-03 2 883 284 75 265 164 4   

2021-08-04 2 883 448 75 269 164 4   

2021-08-05 2 883 624 75 275 176 6   

2021-08-06 2 883 796 75 281 172 6   

2021-08-07 2 883 976 75 285 181 4   

2021-08-08 2 884 098 75 285 122 0 1 070 24 

2021-08-09 2 884 162 75 285 64 0   

2021-08-10 2 884 361 75 285 200 0   

2021-08-11 2 884 557 75 289 198 4   

2021-08-12 2 884 780 75 291 223 2   

2021-08-13 2 884 974 75 297 196 6   

2021-08-14 2 885 185 75 299 211 2   

2021-08-15 2 885 333 75 299 148 0 1 240 14 

2021-08-16 2 885 461 75 299 128 0   

2021-08-17 2 885 676 75 306 221 7   

2021-08-18 2 885 883 75 307 208 1   

2021-08-19 2 886 079 75 311 197 4   

2021-08-20 2 886 291 75 315 212 4   

2021-08-21 2 886 513 75 316 222 1   

2021-08-22 2 886 698 75 316 185 0 1 373 17 

2021-08-23 2 886 805 75 316 107 0   

2021-08-24 2 887 037 75 324 233 8   

2021-08-25 2 887 270 75 329 234 5   

2021-08-26 2 887 485 75 332 251 3   

2021-08-27 2 887 739 75 335 258 3   

2021-08-28 2 888 028 75 340 290 5   

2021-08-29 2 888 231 75 340 204 0 1 577 24 

2021-08-30 2 888 385 75 340 151 0   

2021-08-31 2 888 670 75 345 285 5   

 

♣ 



2021-09-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 366 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

AW: – Stan wyjątkowy przy granicy z Białorusią, czy konieczny? I czy akurat teraz? 

Opozycja ma konkretne pytania, bo kiedy Polskę zalewała epidemia, stanu wyjątkowego nie 

było. Teraz z Białorusi napływa fala uchodźców i to prezydent Duda zdecyduje, czy reagować 

na nią wyjątkowym prawem. 

Andrzej Szejna, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – To jest testowanie zamachu stanu 

w Polsce. 

AW: – Na Litwie, Łotwie już podobne decyzje zapadły. Stan ekstremalny czy stan 

wyjątkowy – nazwa nie ma tu znaczenia, znaczenie mają niecodzienne środki. Nielegalnych 

przekroczeń granicy z Białorusią jest szokująco więcej, a to też granica Unii Europejskiej. Nikt 

nie waha się mówić o tym wprost o działaniach hybrydowych i używaniu ludzi jak broni. 

Anna Czerwińska: – Niespełna trzymilionowa Litwa nie była gotowa na to, że stanie się 

jednym z głównych szlaków przerzutu ludzi w Europie. Zanim postawiono ten płot od stycznia 

przez granicę z Białorusią przedostało się nielegalnie blisko 4200 osób – to 50 razy więcej niż w 

całym zeszłym roku. Białoruskie służby wręcz wpychały cudzoziemców na Litwę, same 

przekraczały przy tym granicę. 

Gitanas Nauséda, prezydent Litwy, wypowiedź z 30 sierpnia: – Razem z naszymi 

sąsiadami, sojusznikami z NATO jesteśmy terenem wojny hybrydowej. Sztucznie stworzona 

przez białoruski reżim fala imigrantów jest wykorzystywana do destabilizowania sytuacji 

politycznej. 

AC: – Co najmniej do 10 listopada potrwa stan nadzwyczajny na Łotwie. Funkcjonariusze 

mogą zawracać migrantów, używać siły. Bruksela szykuje się na ewentualny kolejny kryzys 

migracyjny. 

Ylva Johansson, Unijna Komisarz do spraw wewnętrznych: – Musi być jasne, że chcemy 

ich powstrzymać przed ruszeniem w drogę. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Musimy wyciągnąć lekcję z ostatniego kryzysu – mówią 

unijni ministrowie do spraw wewnętrznych, dodają, że są odpowiedzialni przede wszystkim za 

ochronę granic. Inaczej niż w 2015 roku nikt nie mówi głośno o liczbach osób, które miałyby 

trafić do państw Unii, by w ten sposób nie zachęcać do migracji do Europy. Dziś nie słychać też 

o szeroko otwartych drzwiach – przeciwnie – granice mają być szczelnie zamknięte. 

AC: – … [Co będzie, zobaczymy]. 

 

AW: – Teraz manewry Zapad – czy mogą stać się groźnym pretekstem i budzić 

uzasadniony strach. Kiedy Rosja i Białoruś będą razem ćwiczyć wojskowe schematy, kiedy z 

drugiej strony granicy pojawi się nagle 200 tysięcy żołnierzy, a już są imigranci, warto zapytać o 

zagrożenia i perspektywy. [Ja spisuję raczej fakty, rzadziej przewidywania]. 

Prawie 200 000 żołnierzy 

Ponad 80 samolotów i śmigłowców 

Prawie 800 wozów bojowych 

290 czołgów, 15 okrętów 

Poligon Chmielewka, Obwód Kaliningradzki 

Poligon Różany, Białoruś 

AW: – Szkoła wita i to niezdalnie. Uczniowie zaczynają dziś naukę, ale oprócz lekcji ma 

czekać ich sporo niespodzianek od premiera i ministra Czarnka. 

„Narodowy program wsparcia uczniów po pandemii” 

Źródło: gov.pl/web/edukacja-i-nauka 

1. „WF z AWF – Aktywny powrót uczniów do szkoły” – przywrócenie i 

podniesienie poziomu sprawności fizycznej uczniów po długim czasie nauki 

zdalnej 

2. Wsparcie psychologiczno-pedagogiczne dla uczniów i nauczycieli 



3. Pomoc w uzupełnieniu wiedzy – dodatkowe zajęcia wspomagające 

4. „Dobrze widzieć” – program profilaktyki krótkowzroczności 

Renata Kijowska: – …Jest jeszcze fundusz „poznaj Polskę” – chwalił się nim minister 

edukacji. 

Minister Czarnek: – Żeby jeździć z dziećmi na wycieczki do tych wspaniałych punktów 

edukacyjnych rozsianych po całym kraju i posiadających niezwykły potencjał edukacyjny: 

muzeów, miejsc kultury, miejsc związanych z nauką polską, z demokracją polską, z historią 

polską, z naszymi wybitnymi przodkami. 

RK: – Brzmi pięknie, więc to niepokoi. 

Iga Kazimierczyk, doktor, prezeska fundacji „Przestrzeń dla edukacji” kampania „Wolna 

szkoła”: – Wycieczki śladami żołnierzy wyklętych i wycieczki śladami kardynała Wyszyńskiego 

– to znowu nie są takie treści, co do których wszyscy chcieliby, aby one pojawiały się w szkole. 

Dodanie kuratorom możliwości powoływania i odwoływania dyrektorów [szkół]. 

RK: – Do tego zmiany w lekturach szkolnych, z kanonu znika Szczeciński [może źle 

zrozumiałem], na listę lektur nadobowiązkowych wchodzi Jan Paweł II i znowu kardynał 

Wyszyński. 

 

AW: – Czwartą falę już widać. Jest o połowę więcej niż w zeszłym tygodniu… W Unii 

Europejskiej jest zaszczepionych 70% dorosłych, dla pozostałych 30% w wielu miejscach są 

specjalne przepisy i bezwzględne zakazy. 

Monika Krajewska: – …W Polsce w pełni zaszczepionych jest 18 787 636 osób, ale to za 

mało. Pierwsze niepokojące sygnały widać już w szpitalach. 

Marcin Krzanowski, doktor habilitowany nauk medycznych, zastępca dyrektora do spraw 

lecznictwa, Szpital Uniwersytecki w Krakowie: – W szpitalach obserwujemy niewielki, ale 

stopniowy wzrost pacjentów zakażonych wirusem Sars-Cov-2, analogicznie do ostatnich dwóch 

tygodni jest to wzrost mniej więcej o 50% pacjentów. 

MK: – …Europa ostrożnie mówi o sukcesie – zaszczepiło się 256 milionów obywateli. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Pełne zaszczepienie 70% 

dorosłych mieszkańców Unii, to kamień milowy w naszej kampanii szczepień. Ponad 250 

milionów zaszczepionych to wielkie osiągnięcie, ale pandemia nie dobiegła końca, musimy 

robić więcej. Apeluję do wszystkich osób, które mogą się szczepić, aby to zrobiły. 

 

AW: – Alarm na Westerplatte – zbombardowany wiernie na filmie… 

 

Marcin Wrona: – Choć Joe Biden z całych sił bronił swoich decyzji, to na Kapitolu coraz 

wyraźniej słychać głosy wzywające do dymisji doradcy do spraw bezpieczeństwa narodowego, 

sekretarza obrony albo sekretarza stanu… Najpoważniejsze zarzuty dotyczą właśnie 

pozostawienia obywateli Stanów Zjednoczonych na terytorium wroga oraz zostawienia sprzętu 

wojskowego, który teraz jest używany przez talibów. 

 

AW: – Woda lała się z nieba i nie chciała się przestać [lać]. Na Śląsku było wyjątkowo 

ciężko, w jednym miejscu osunęła się skarpa, w innym zeszła lawina błotna. W rzekach jest tak 

dużo wody, że alarmy powodziowe brzmią bardzo groźnie. 

Jarosław Kostkowski: – …Teraz największym zmartwieniem są rzeki. 

 

AW: – Wielkie podziękowania dla Państwa. Bo: Fakty TVN były w sierpniu najchętniej 

oglądanym programem informacyjnym. A tvn24 najchętniej oglądaną informacyjną telewizją. 

Wieczorne programy informacyjne – sierpień 2021 

Porównanie z sierpniem ubiegłego roku 

Źródło: Nielsen Audience Measurement 

FAKTY – 2 299 467 (+3,4%) 

WIADOMOŚCI – 2 188 203 (-5,2%) 

WYDARZENIA – 1 569 917 (-2,8%) 

 

Telewizje informacyjne – grupa 4+ 



tvn24 5,5% 

TVP-INFO 4,1% 

polsat news 2,0% 

AW: – Bardzo dziękujemy, bo jesteśmy tu dla państwa. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

RUSAŁKA 

Antonin Dvorák 

Orquestra y Coro titulares del Teatro Real 

Directeur musical – Ivor Bolton 

Madrid 

mezzo 

♣ 
2021-09-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5067 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 390 nowych zakażonych. 7 zgony. 

 

AW: – Stan wyjątkowy przy granicy z Białorusią. Prezydent podjął decyzję i prawo już 

działa. Nasze bezpieczeństwo jest zagrożone – wyjaśnia dziś szef MSWiA, więc przez 30 dni 

nieco zmieni się życie mieszkańców 183 miejscowości. Ale przede wszystkim zmienią się 

uprawnienia służb. Maćku, powiedz, co to znaczy dla zwykłych mieszkańców. 

Maciej Knapik: – My tutaj żadnych doświadczeń nie mamy, no bo taka sytuacja zdarza się 

nam po raz pierwszy. Ja może zacytuję ministra Kamińskiego precyzyjnie i z kartki, bo to ważne 

jedno zdanie z jego konferencji prasowej: „Dziś do godziny 24-ej wszystkie osoby, które nie są 

związane zawodowo czy życiowo z tym obszarem na stałe, będą musiały tę strefę opuścić”. A 

zatem mieszkańcy zostają, ich rodziny zostają, inne osoby związane życiowo czy zawodowo też 

zostają… Ale muszą liczyć się z licznymi kontrolami… 



[Wyjątki:] 

Zawieszenie prawa do organizowania i przeprowadzania, na obszarze objętym stanem 

wyjątkowym, zgromadzeń… 

Zawieszenie prawa organizowania… imprez masowych… 

Obowiązek posiadania przy sobie dowodu osobistego lub innego… 

Zakaz przebywania w ustalonym czasie w oznaczonych miejscach, obiektach i 

obszarach… 

Zakaz utrwalania za pomocą środków technicznych… obiektów lub obszarów… 

Ograniczenie prawa posiadania broni palnej… 

Ograniczenie dostępu do informacji publicznej… 

Uzasadnienie: 

Łukaszenka chce wywołać kryzys, przerzucając imigrantów na granicę. 

MK: – Stan wyjątkowy obejmuje pas około 3 kilometrów od granicy, obowiązuje 30 dni i 

dotyczy 183 miejscowości w województwach podlaskim i lubelskim… Rozporządzenie teraz 

trafi do Sejmu. Posłowie mogą je utrzymać w mocy bądź uchylić. Opozycja chce mieć dokładną 

wiedzę o sytuacji… 

 

AW: – Horror na granicy także na Litwie… imigranci są siłą przepychani przez granicę 

państwa i nawet nie wiedzą, że zostali wykorzystani. O tym, co wyprawia białoruski reżim, 

w Parlamencie Europejskim [na posiedzeniu Komisji] mówili dziś przedstawiciele Litwy, Łotwy 

i Polski… 

 

AW: – Czerwony dywan w Wenecji. 

 

AW: – Polski plan nadal bez akceptacji w Unii, a to oznacza pytanie o wypłatę miliardów 

euro. Unijny komisarz mówi jasno: Polska nie dostanie pieniędzy z funduszu odbudowy, skoro 

ma wątpliwości co do pierwszeństwa prawa unijnego przed krajowym. Chodzi o 36 miliardów 

euro. 

Maciej Sokołowski: – Po raz pierwszy unijni komisarze przyznali otwarcie to, o czym do 

tej pory w Brukseli mówiło się tylko za zamkniętymi drzwiami. Pieniądze z funduszu odbudowy 

do Polski wciąż nie płyną z powodu obaw o polskie sądownictwo i zasadę pierwszeństwa 

unijnego prawa. 

Paolo Gentiloni, Komisarz Unii Europejskiej do spraw gospodarki: – Nie osiągnęliśmy 

jeszcze porozumienia, cały czas dyskutujemy. Chodzi tu o wymogi prawne i o dopasowanie 

rozwiązań do konkretnych potrzeb poszczególnych państw. Ale to polskie władze dobrze 

wiedzą. Chodzi też o kwestie nadrzędności prawa unijnego nad krajowym i możliwy wpływ tej 

kwestii na polski krajowy plan odbudowy. 

MS: – Polska przesłała Komisji swoje plany już na początku maja i choć rząd kilka razy 

zapewniał, że rozmowy są na ukończeniu, to zgody brak. Ale jak wynika z wypowiedzi 

Komisarzy, którzy odpowiadali na pytanie europosłów, Polskie władze dobrze wiedzą o tych 

problemach i zanim do Polski trafią pieniądze, do Brukseli muszą trafić dodatkowe wyjaśnienia. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości: – Tak agresywne, nachalne i związane 

z swoistym szantażem żądania, by zlekceważyć, złamać to rozstrzygnięcie Trybunału 

Konstytucyjnego z 2011 roku, aby złamać tym samym Polską Konstytucję w sposób świadomy 

i stawianie tego jako warunku wypłacenia Polsce należnym nam środków europejskich, jest na 

przykład skandalem. 

MS: – Bez zgody Komisji do Polski nie popłynie ani jedno z 36 miliardów euro. Cały czas 

Bruksela dysponuje nieformalnym, ale bardzo silnym instrumentem nacisku na rząd, by ten 

respektował decyzje Unijnego Trybunału Sprawiedliwości. Dla Faktów Maciej Sokołowski, 

Bruksela. 

 

AW: – Nie ma ratowników, nie ma karetek i oby nikt na własnej skórze nie musiał 

przekonać się, co to oznacza. Ratownicy medyczni ratują nasze życie, ale od dawna nikt nie chce 

uratować ich pensji. To, co robią, jest bezcenne, ale za bezcen ratować nie chcą. 



Jan Błaszkowski: – Sami lotnicy ratownicy mówią, że to niecodzienne zdarzenie: Do 

młodej kobiety, która zasłabła koło szkoły na warszawskim Ursynowie oraz 

osiemdziesięciolatki, która chwilę później w tej samej dzielnicy źle się poczuła, nie przyjechała, 

jak to zwykle bywa, karetka pogotowia, lecz przyleciał ratowniczy śmigłowiec. 

JB: – Brak karetek to nie przypadek. Od środy w Warszawie i okolicach na dyżur nie 

wyjechał co trzeci ambulans, czyli około 30 z 80 zespołów ratownictwa medycznego. 

Mówi dyspozytor medyczny: – Jest to olbrzymi sygnał alarmowy, że to, co ratownicy 

mówili od wielu miesięcy, że jest ich za mało, że są przemęczeni, że system jest 

niedofinansowany – to rzeczywiście teraz widać. 

JB: – Warszawscy ratownicy medyczni zatrudnieni na kontraktach protestują i zgodnie z 

umową z wyprzedzeniem zgłosili gotowość do pracy, ale dopiero w przyszłym tygodniu. 

Michał Gościński, ratownik medyczny: – Chcemy być odpowiednio wynagradzani za 

ratowanie ludzkiego życia i zdrowia. 

JB: – Protest ratowników medycznych rozpoczęty kilka miesięcy temu rozlewa się na cały 

kraj. Każdego dnia w kolejnych stacjach pogotowia ratunkowego załogi karetek domagają się 

nowych umów i grożą odejściem z pracy. W Bydgoszczy czas dojazdu karetki może 

w październiku wydłużyć się do godziny. 

Michał Stefański, ratownik medyczny: – Pracując 250, 300, a nawet więcej godzin 

w miesiącu, tak naprawdę nie mamy czasu dla siebie, dla naszych rodzin, a co za tym idzie, przy 

obecnych warunkach płacowych, no, nie mamy innej możliwości niż złożyć wypowiedzenia, bo 

chcemy godnie żyć. 

Pensje ratowników ambulansu na Pomorzu: 

Przy stawce 40 złotych za godzinę, płaca dwóch ratowników to ponad 1900 złotych 

brutto za dobowy dyżur. Ratownicy chcą 60 złotych za godzinę. 

Krzysztof Tadrzak, dyrektor Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego w 

Bydgoszczy: – Z czego dyrektor może dołożyć, jak stawki dobo/karetki nie wzrosły. 

JB: – Ministerstwo zdrowia po dzisiejszych rozmowach z protestującymi i ich 

pracodawcami obiecuje na dniach nowe wyliczenie tej stawki. Ale twierdzi, że problem można 

rozwiązać lokalnie. Minister zdrowia zapewnia, że dziury w grafikach pracy mają być łatane na 

przykład strażakami z uprawnieniami ratowników. 

Bartłomiej Matyszewski, ratownik medyczny: – Do kogo nie pojedziemy, to umrze z tego 

powodu, że ktoś inny miał ochotę na nas zaoszczędzić. 

JB: – Warszawscy ratownicy medyczni zapowiadają pod koniec września wypowiedzenie 

umów, jeśli ich żądania nie zostaną spełnione. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

AW: – 30 przeszczepów płuc, 60 przeszczepów serca – w Zabrzu jest się czym w tym roku 

chwalić. A jak można to robić w towarzystwie księżnej Jorku, to jeszcze lepiej to smakuje. 

Marek Nowicki: – Księżna Jorku, Sara Ferguson nie po raz pierwszy udowodniła, że 

potrafi szybko nawiązać kontakt z otoczeniem i nie za bardzo dba o etykietę. 

Dziś w Śląskim Centrum Chorób Serca z Zabrzu wysłuchiwała opowieści uratowanych dzieci 

siedząc na podłodze. 

Marian Zembala, profesor, dyrektor naczelny Śląskiego Centrum Chorób Serca w Zabrzu: 

– Zobaczyła, pamiętam, mam to w głowie, wyniszczony, bo wątroba, [nie zrozumiałem, bo 

dalszy ciąg po angielsku] 

Księżna: – Teraz kiedy już pracuje twoja wątroba i płuca… …jakie masz plany na życie? 

- Podjąłem naukę. 

MN: – Rafała Kowalczuka pokazywaliśmy dwa lata temu. Za kilka dni minie podwójna 

rocznica jego przeszczepu. Lekarze z Zabrza są dumni z tego pacjenta, bo jeszcze nie tak dawno 

tak ciężko chory młody człowiek nie miałby szans na przeżycie. 

Rafał Kowalczuk: – …albo się nie zgodzić i umierać po woli, więc się zgodziłem. 

MN: – Sara Ferguson przyjechała do Zabrza, aby promować przeszczepy płuc u dzieci 

chorych właśnie na mukowiscydozę. Księżna pomaga też od lat polskim dzieciom chorym na 

raka. Czuje się i jest faktycznie związana z Polską od 30 lat. 



Sarah Ferguson, księżna Yorku: – Polskie dzieci przyznały mi kiedyś order uśmiechu, 

więc jestem ich ambasadorką, głosem tych, którzy nie mogą wołać. To pomaganie dzieciom na 

całym świecie zaczęło się właśnie tu, w Zabrzu. 

MN: – Zaczęło się w Zabrzu, bo tu księżna trafiła jako pacjentka podczas jednej ze swoich 

wizyt. Wtedy ośrodkiem kierował profesor Zbigniew Religa, teraz jego profesor po fachu 

profesor Marian Zębala, który nie zapomina, że sukces także tego szpitala ma wielu ojców. 

Marian Zębala, profesor, dyrektor naczelny Śląskiego Centrum Chorób Serca w Zabrzu: – 

Fantastyczna praca pod transplantu, fantastyczna współpraca polskich transplantologów z całego 

kraju, pomoc policji – a jakże – lotniczego pogotowia ratunkowego i wojska – to wszystko 

razem – dziękuję, dziękuję, dziękuję – zaowocowało, że mamy przedstawicieli chorych po 

przeszczepie. 

MN: – W tym roku do tej pory w Zabrzu lekarze dokonali 30 transplantacji płuc, to 

doskonały rezultat. W zeszłych latach przeszczepiali po 20, 30. Dobre wyniki mają też 

kardiochirurdzy. Do dziś wykonano tu 60 przeszczepów serca. Marek Nowicki, Fakty. 

 

AW: – Nowy Jork pod wodą. To przez huragan Ida. Jego echa dotarły także tam. Pogoda 

na wschodnim wybrzeżu USA jest dramatyczna i niebezpieczna… 

 

AW: – W Wenecji zaczęło się właśnie święto kina… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

mezzo présente une coproduction Teatro Real Madrid et NHK, RTVE 

IDOMENEO 

Opera seria en trois acts de 

Wolfgeng Amadeus Mozart 

Livret de Giovanni Battista Varesco 

D’après le livret d’ „Idoménée” de Antoine Danchet 

Direction musicale Ivor Bolton 

Chorégraphie Marco Berriel 

[Scenografia jak znad granicy polsko – białoruskiej]. 

♣ 
2021-09-03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5124 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 349 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

AW: – Pierwszy dzień stanu wyjątkowego przy granicy Białorusią. Nowe zasady i nowe 

prawo. Nowych zdjęć stamtąd dziś nie będzie… 

 

„Wojewoda Mazowiecki zwrócił się do Ministra Obrony Narodowej z prośbą 

o oddelegowanie żołnierzy Wojska Polskiego posiadających kwalifikacje ratownika 

medycznego lub pielęgniarki systemu (…) do zapewnienia obsady dyżurowej w 

czterdziestu zespołach ratownictwa medycznego.” 

 

AW: – Pożyczkowy oszust i ponad 40 tysięcy oszukanych… utworzył ponad sto stron 

internetowych… 

 

AW: – Unia wypłaca miliardy euro. Niektóre państwa Unii już mają je w kasie, ale nie 

Polska. Polska ma problem. Praworządność i sądownictwo są jak kula u naszej nogi i unijny 

Komisarz wyraźnie to opisał. Czy więc do polskiego rządu trafiają argumenty, skoro nie trafiają 

pieniądze? 

Donald Tusk: – Za obsesje Kaczyńskiego płacą dziś wszyscy Polacy. 



Maciej Knapik: – To fragment internetowej reakcji Donalda Tuska na słowa 

Europejskiego Komisarza do spraw gospodarczych w sprawie europejskich funduszy dla Polski. 

Wysoki urzędnik Unii w bezpośredni sposób połączył wypłatę unijnych środków z tym, co 

dzieje się w polskim sądownictwie… 

Kraje, które otrzymały środki z Funduszu Odbudowy: 

Italia 24,9 mld € 

Hiszpania 9 mld € 

Francja 5,1 mld € 

Grecja 4 mld € 

Dojczland 2,25 mld € 

Portugalia 2,2 mld € 

Belgia 770 mln € 

Litwa 289 mln € 

Dania 201 mln € 

Luksemburg 12,1 mln € 

MK: – Polska może liczyć na 57 mld € w grantach i pożyczkach, wnioskowała o 36. 

Decyzji Unii nie ma. 

Donald Tusk: – Kiedyś Polskę ominął Plan Marshalla, bo byliśmy krajem bezprawia 

rządzonym przez komunistów. Zamiast pomocy Zachodu [a już początki pomocy były], 

ufundowano nam wtedy sowiecki ład. Dziś zaczyna być podobnie. 

Mateusz Morawiecki 

Nikt nie będzie nas pouczał czym jest demokracja i praworządność, gdyż Polska ma 

bardzo długą i szlachetną historię walki z wszelkiego rodzaju totalitaryzmami i 

despotami. 



Morawiecki 

Walczyliśmy o praworządność i demokrację podczas strasznych lat komunizmu, ale 

mamy znacznie dłuższą tradycję demokratyzmu i nie chcemy być pouczani przez 

nikogo z Europy Zachodniej, czym jest demokracja, ponieważ wiemy to najlepiej. 

[Nie było demokracji między szlachtą, tym bardziej nie było demokracji między 

książętami, nie znali demokracji chłopi, którzy byli pod jarzmem pańszczyzny do XIX wieku. 

Szczególnie kwitła demokracja polska przez 120 lat pod zaborami – prawda? Panie premierze? – 

Mieliśmy demokrację bez praw głosu dla Polek do lat dwudziestych XX wieku. Czy mieliśmy 

demokrację pod okupacją? A może mieliśmy demokrację w PRL? Więc gdzie pan widzi te 

chwalebne tradycje demokratyzmu?] 

 

AW: – Kopalnia Turów i 102 dni na liczniku. Każdy dzień to 5 milionów euro 

potencjalnej kary. W maju premier Morawiecki mówił, że do porozumienia z Czechami jest 

blisko. We wrześniu wciąż nie ma porozumienia, a to, co jest, przypomina czeski film… 

 

AW: – Nie spodziewaliśmy się, że niebo się otworzy i na ulice Nowego Jorku spadnie 

wodospad Niagara – tak gubernator opisał to, co działo się w mieście… 

- Ulewy, burze i tornada spustoszyły obszar od Stanu Maryland po Conecticat 

[Connecticut] – to następstwo huraganu Ida, który uderzył w zeszłą sobotę… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Kiedy świat był o pięć stuleci młodszy, wszystkie sprawy życiowe przybierały znacznie 

ostrzejsze formy zewnętrzne niż obecnie. Dystans pomiędzy smutkiem i radością, dystans 

pomiędzy dobrym i złym losem wydawały się dużo większe niż dla nas; Każde z doświadczeń 

miało tę bezpośredniość i wyłączność, jaką radość i smutek ciągle jeszcze mają w umyśle 

dziecka. Każde wydarzenie, każdy czyn ujmowano w określone i wyraziste formy, i zgadzało się 

to z powagą ścisłego, niezmiennego stylu życia. Wielkie wydarzenia żywota ludzkiego – 

narodziny, małżeństwo, śmierć – opromieniała na mocy sakramentów boska tajemnica. Ale 

również i mniejszym wydarzeniom – jak podróż, praca, odwiedziny – towarzyszyła obfitość 

błogosławieństw, ceremonii, sformułowań słownych i konwencji. 

Mniejsze ulgi przysługiwały nieszczęściu i chorobie; pojawiały się one w sposób 

straszniejszy i bardziej bolesny. Choroba dotkliwiej kontrastowała ze zdrowiem. Ostry ziąb 

i zatrważające ciemności zimy były złem dużo bardziej rzeczowym. Gwałtowniej i żywiej 

cieszono się zdrowiem i bogactwem, bo jeszcze bardziej niż obecnie kontrastowały ona 

z godnym ubolewania ubóstwem. Podbita futrem szata urzędowa, jasno buchający ogień 

w piecu, popijawa i żart, i miękkie łoże, ciągle miały w doznaniu tę ogromną wartość, którą 

powieść angielska chyba najdłużej przedstawiała w opisach radości życia. Krótko mówiąc, 

wszystko w życiu miało w sobie coś olśniewającego i bezlitośnie publicznego. Trędowaci, 

chodząc w procesjach i trzęsąc swymi grzechotkami, otwarcie prezentowali swe ułomności. 

Każda pozycja społeczna, rzemiosło i profesja były do rozpoznania po stroju. Możni się nie 

pokazywali nigdy inaczej niż w ostentacyjnym pokazie broni, służby odpowiednio ubranej, 

budząc lęk i zawiść. Wymiar sprawiedliwości, sprzedaż dóbr, wesela i pogrzeby – wszystko to 

manifestowało się w procesjach, okrzykach, lamentach i muzyce. Kochanek nosił emblemat 

swojej damy, towarzysz cechowy oznakę swego bractwa, stronnictwo barwy i herb swego 

przywódcy. 

Również swym zewnętrznym wyglądem miasto i wieś wykazywały ten sam kontrast 

i barwę. Miasto nie rozpadało się, tak jak nasze miasta, w chaos bezładnie ukształtowanych, 

brzydkich fabryk i monotonnych domów wiejskich, lecz zawarte w swych murach przedstawiało 

całkiem spójny wizerunek sterczących bez liku wież. Jakkolwiek wysokie i zwaliste mogły być 

kamienne domy szlachty albo kupców, nad sylwetkami miast dominowały kościoły ze swym 

dumnie piętrzącym się masywem kamienia. 

Tak jak większy był, niż w naszym obecnym życiu, kontrast między latem a zimą, tak 

i różnice pomiędzy światłem a mrokiem, ciszą i hałasem. Współczesne miasto już niezbyt 



odróżnia zupełną ciemność i całkowitą ciszę, nie zna też efektów pojedynczego światełka lub 

odległego, samotnego krzyku. 

Z nieustannego kontrastu, z barwnych form, w jakich każde zjawisko narzucało się 

świadomości, codzienne życie czerpało ten rodzaj impulsów i gwałtownych sugestii, jaki 

przejawiał się w zmiennych nastrojach, od prymitywnej rozwiązłości, nagłego okrucieństwa 

i tkliwych emocji, pomiędzy którymi zawieszone było życie średniowiecznego miasta. 

Ale jeden dźwięk ciągle się unosił ponad zgiełk ruchliwego żywota i cokolwiek go 

zakłócało, nigdy nie dawał się pomylić z innymi odgłosami, przez chwilę unosząc wszystko 

w strefę porządku: to brzmienie dzwonów. W codzienne życie dzwony wkraczały jak dobre 

duchy, których doskonale znane brzmienie głosiło smutek lub radość, spokój lub niepokój, 

zwoływały lub upominały. Ludzie znali je z obiegowych przezwisk: Gruba Jacqueline, Bell 

Roeland, każdy znał ich różniące się tony i natychmiast rozpoznawał, co znaczą. Ludzie nigdy 

nie byli obojętni na te brzmienia, jakkolwiek by ich nadużywano. Podczas sławnego pojedynku 

między dwoma obywatelami z Valenciennes w 1455 roku, niezwykle pasjonującego cały dwór 

Burgundii, wielki dzwon bez ustanku grzmiał, dopóki trwał pojedynek, „aż trudno było 

słuchać”, powiada Chastellain. Jakże ogłuszające mogło być to brzmienie, kiedy dzwony 

wszystkich kościołów i klasztorów Paryża rozbrzmiewały przez cały dzień, albo i całą noc, 

ponieważ wybrano papieża, mającego skończyć ze schizmą, lub zawierano pokój Burgundów z 

Armaniakami. 

Głębokie poruszenie musiały też wywoływać procesje. W ciężkich czasach – a były one 

częste – mogły się one odbywać dzień po dniu, nawet całymi tygodniami. Kiedy w 1412 roku 

zabójczy konflikt pomiędzy domami burgundzkim i orleańskim doprowadził wreszcie do jawnej 

wojny domowej i król Karol VI rozwinął swój ognisty sztandar, aby wraz z Janem Bez Trwogi 

walczyć przeciwko Armaniakom, których przymierze z Anglią uczyniło zdrajcami swojego 

kraju. Codzienne procesje zarządzono w Paryżu, dopóki król będzie na obcej ziemi. Trwały one 

od końca maja aż do lipca i obejmowały coraz to inne grupy , zakony lub gildie, coraz to inną 

trasą idące z rozmaitymi relikwiami: „najbardziej wzruszające procesje, jakie widziano za 

ludzkiej pamięci”. Wszystkie one szły boso i z pustym żołądkiem; kto tylko mógł, ze świecą 

albo pochodnią; zawsze było w nich mnóstwo małych dzieci. Przybiegał nawet ubogi lud 

chłopski z wiosek otaczających Paryż. Przyłączano się do nich „ze łzami, z wielkim płaczem i 

oddaniem.” Przez cały ten okres prawie bez ustanku trwały ulewne deszcze. 

Johan Huizinga [czyt. Hauzinha] 

(1872-1945) Holender, pisarz, kulturoznawca, historyk i etnolog, 

profesor uniwersytetów w Griningen i Lejdzie. 
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AW: – Nie ma ratowników, więc nie ma karetek, ale wspólnego języka nie ma też z 

pielęgniarkami i lekarzami rezydentami. Do tego wszystkiego jest czwarta fala epidemii i to też 

nie jest dobra wiadomość. Jak na jednego ministra zdrowia to sporo kryzysów na raz.  

Renata Kijowska: – …Karetka stoi. Pan Paweł mógłby do niej teraz wsiadać, tak, jak to 

robił przez ostatnie 13 lat. Ale w Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego w Białymstoku 

już nie pracuje. Podobnie jak 140 innych osób złożył wypowiedzenie. 

Paweł Zaworski, ratownik medyczny: – Jesteśmy wszyscy zwyczajnie zmęczeni i być 

może zmienimy w ogóle profesje. Były pikiety, odbiliśmy się od ściany dyrektorów, 

wojewodów, w końcu ministrów. 



RK: – I ma poczucie, że to znów się dzieje. Minister zdrowia w tvn24 przyznał wczoraj, że 

w pocovidowej sytuacji nawarstwiły się problemy kadrowe, ale o podwyżkach płac ratownicy 

powinni rozmawiać głównie z pracodawcami. Ministerstwo dało już pieniądze. 

[Ale też określiło dyrektorom placówek pogotowia nieprzekraczalny limit wydatków na 

karetkę]. 

Adam Piechnik, ratownik medyczny: – Nie dojedzie na czas karetka pogotowia 

ratunkowego. Ktoś umrze, zginie. Częściowo dlatego, że to oni znów przyjęli politykę, taktykę 

odwracania oczu, zalepiania tego plasterkiem, udawania, że to się nie dzieje i czarowania 

rzeczywistości. 

Ariel Szczotok, ratownik medyczny: – W Warszawie mamy sytuację taką, że karetki stoją 

na parkingach, a nie ma w nich ludzi. Ministerstwo zdrowia mówi, że to konflikt z 

pracodawcami [więc ministerstwo powinno zmieniać złych pracodawców], my mówimy wprost: 

panie ministrze, to jest konflikt z panem. 

Artur Drobniak, wiceprezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Ja już nie mogę tego słuchać, 

kiedy minister mówi wielokrotnie, że w polskiej ochronie zdrowia jest coraz lepiej, a nasza 

perspektywa, czyli pracowników i pacjentów jest wręcz odwrotna. Jest coraz gorzej, coraz mniej 

sobie radzimy. 

RK: – Sfrustrowane, bo lekceważone czują się pielęgniarki. 

Krystyna Ptok, przewodnicząca Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek 

i Położnych: – My nie chcemy bylejakości, chcemy właściwie świadczyć pracę. Pacjenci 

niezadowoleni, my niezadowoleni, minister niezadowolony. 

RK: – Wyeksploatowani i pomijani czują się lekarze rezydenci. 

Wojciech Szaraniec, przewodniczący Porozumienia Rezydentów: – Już 11 września 

bieżącego roku w sobotę będzie wielka manifestacja wszystkich zawodów medycznych oraz 

niemedycznych. Po tej manifestacji budujemy białe miasteczko… 

RK: – To wszystko u progu czwartej fali… W Warszawie z powodu braku załóg karetek 

pacjentów ratowało wczoraj Lotnicze Pogotowie Ratunkowe. A niewykluczone, że ruszy też 

wojsko. 

Marcin Ociepa, wiceminister obrony narodowej, wypowiedź z wczoraj: – Mamy nasze 

szpitale wojskowe i mamy wreście [wreszcie] karetki wojskowe, które mogą służyć, one 

powinny służyć naszym obywatelom. 

Ireneusz Szafraniec, prezes elekt Polskiego Towarzystwa Ratowników Medycznych: – To 

kolejny policzek dla ratowników medycznych. Okazuje się, że wcale nie trzeba kończyć studiów 

wyższych. 

RK: – I o to też chodzi, o szacunek. 

Transparent: TO MY!!! MEDYCY GORSZEGO SORTU! 

Paweł Zaworski, ratownik medyczny, dalszy ciąg: – Nie ze względu na to, żeby zarabiać 

krocie, tylko ze względu na to, żebyśmy mogli pracować mniej. Zarabiać godziwie. Czy to jest 

duża stawka za ratowania ludzkiego życia? 30 złotych za godzinę? 

 

AW: – Herosi z Tokio. [Niepełnosprawni zwycięzcy]. 

 

AW: – Polska nie ma nad sobą żadnego pana. To nie są stosunki wasalne – tak premier 

Morawiecki o relacjach Polski z Unią, kiedy Unia nie wypłaca Polsce pieniędzy. Unia jasno 

mówi, dlaczego i nie od dziś wskazuje na sądy i praworządność. Miliardy w Unii są dla 

wszystkich krajów w Unii. Zasady praworządności też. 

Krzysztof Skórzyński: – …Pieniądze z unijnego budżetu to pieniądze, których potrzebują 

polskie miasta, wsie, gminy i powiaty. Bo wójt czy burmistrz czekają na nie, by wyremontować 

drogę lub wybudować przedszkole. A taka jest dziś perspektywa: 

Paolo Gentiloni, Komisarz Unii Europejskiej do spraw gospodarki: – Dyskusja dotyczy, 

jak dobrze polski rząd wie, także nadrzędności europejskiego prawa nad krajowym, a także 

konsekwencji, jakie ta kwestia niesie dla polskiego krajowego planu odbudowy. 

Morawiecki: – Ja oczywiście będę rozmawiał tam z decydentami w Komisji Europejskiej. 

Mam oczywiście też przygotowane różnego rodzaju nasze rezerwy. 

KS: – Nie ma dziś takich pieniędzy, którymi dałoby się zastąpić unijne fundusze 



[Europejski] Fundusz Odbudowy – 750 miliardów euro 

Polska ma [czy miała?] dostać aż 36 miliardów euro. Warunkiem jest zaakceptowanie 

przez Brukselę tak zwanego krajowego [czyli polskiego] planu odbudowy. [A akceptacja od 

czego zależy?] 

KS: – Bruksela widzi to, że upolityczniony Trybunał Konstytucyjny może orzec, że unijny 

traktat jest niezgodny z polską Konstytucją. Ta rozprawa jest odraczana tak, jak unijne środki dla 

Polski… Premier dziś nie powiedział, jakim argumentem przekona Unię, bo wniosku z 

Trybunału nie wycofa. Trybunał znów ma się zebrać 22 września. 

 

AW: – Gość specjalny Szymona Hołowni – aplikacja polityczna Jaśmina [?] Na 

pierwszym kongresie Ruchu Polska 2050 były jednak nie tylko polityczne gadżety – był 

polityczny plan: zlikwidować Trybunał Konstytucyjny i dać prawa wyborcze szesnastolatkom – 

to przykładowe dwa punkty planu. 

Szymon Hołownia na kongresie: – Rozliczymy każdą aferę, każdy przekręt, każde 

złamanie Konstytucji. A jednym z pierwszych naszych działań po odsunięciu PiS od władzy 

będzie uporządkowanie tego bagna, które wybiło w pobliżu i w siedzibie Trybunału 

Konstytucyjnego. Pierwszy plan – zlikwidować całkowicie Trybunał Konstytucyjny i dać 

zwykłym sędziom możliwość odwoływania się wprost do Konstytucji. Poza tym wprowadzimy 

zakaz pracy w spółkach skarbu państwa dla posłów, senatorów, ministrów i wiceministrów oraz 

ich dzieci, małżonków, rodziców i innych bliskich. Władzę chcemy sprawować tak, by gdzie się 

da, oddać ją w ręce obywateli. Po odsunięciu PiS od władzy umożliwimy głosowanie osobom od 

16 roku życia. Nie ma żadnego powodu, żeby szesnastolatkowie dzisiaj nie głosowali. 

 

AW: – Nie ma mediów, nie ma aktywistów, zostaliśmy z tym problemem tylko my… 

Tablica: OBSZAR OBJĘTY STANEM WYJĄTKOWYM 

Jacek Tacik: – To najbardziej wysunięty na wschód punkt w pobliżu granicy z Białorusią, 

który możemy dzisiaj pokazać… 

Stanem wyjątkowym zostały objęte powiaty: sejneński, augustowski, sokólski, białostocki, 

hajnowski, siemiatycki, bialski, włodawski. 

[A więc nie pas 3 kilometrowy od granicy, jak podano wczoraj. Jest też kuriozum: 

w powiatach białostockim i bialskim w środku są dziurki – obszary nieobjęte stanem 

wyjątkowym, kiedyś się wyda, z jakiego powodu. Poza tym jest miejsce, gdzie Białoruś styka 

się z Polską, gdzie nie ma stanu wyjątkowego – może jest tam przejście graniczne?] 

 

Operacja „Allies welcome” 

- „Sojusznicy mile widziani” 

50 000 Afgańczyków zamieszka w Stanach Zjednoczonych 

130 000 ewakuowanych z Afganistanu [Gdzie przebywają?] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

RTS Radio Télévision Suisse 

Ozango 

Orchestre de Chambre de Lausanne 

Christoph Eschenbach 

Christopher Park 

Joseph Haydn 

Symphony no 92 in G major „Oxford” 

Robert Schuman. 

Piano Concerto in A minor, op. 54 

Robert Schumann 

Introduction et Allegro appasionato (Konzertstück) en sol majeur, op. 92 

Joseph Haydn 

Symphonie no 104 en ré majeur, Hob. I:104, „Londres” 

mezzo 
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AW: – Za godzinę pracy ratownika można kupić kilka jogurtów albo kilkanaście bułek – 

mówią sami ratownicy i liczą na więcej. Ratują ludziom życie i to jest bezcenne, ale za bezcen 

robić tego dłużej nie chcą. Coraz więcej karetek stoi, zamiast jeździć i oby nikt z państwa nie 

musiał przekonać się, co to oznacza… 

Ireneusz Szafraniec, prezes elekt Polskiego Towarzystwa Ratowników Medycznych: – 

Sytuacja się rozszerza, w Warszawie tych karetek, które nie wyjeżdżają, już jest ponad 50%. 

[Dobo-karetka] Jest to około 3 300 złotych za karetkę podstawową, w skład której wchodzi co 

najmniej dwóch ratowników na dyżurze 12-godzinnym. 

Więc proszę sobie to podzielić 3300 złotych na cztery osoby [2 zespoły po 12 godzin dyżuru], 

ale to nie jest tylko płaca, bo to są [leki i środki sanitarne], również amortyzacja samochodu 

[utrzymanie samochodu i sprzętu]. 

Renata Kijowska: – Na mapie przybywa punktów z protestującymi zespołami. Ratownicy 

na kontraktach nie zgłaszają gotowości do pracy. Etatowi ratują swoje zdrowie na 

zwolnieniach… Po 12-godzinnym dyżurze ratownik wychodzi z 250 złotymi w kieszeni – mówi 

Ireneusz Szafraniec. Ten na kontrakcie nie zachowa całości dla siebie. 

Krzysztof Flis, ratownik medyczny: – Co najmniej jedna trzecia tej kwoty, którą 

zarabiamy, to są nasze koszta, koszta utrzymania naszej firmy, koszta właśnie ubezpieczeń, 

szkoleń dodatkowych, bardzo często też samego ubrania. 

RK: – Ratownicy chcą, by państwo płaciło większą stawkę za dobo-karetkę. Minister 

mówi, że podwyżki powinien dawać pracodawca. Niektórzy [pracodawcy] wypracowują rocznie 

kilka milionów złotych zysku, bo oszczędności są możliwe – przyznają sami ratownicy, o ile nic 

się nie dzieje, karetka nie wyjeżdża, a stawka i tak jest płacona [przez państwo dyrektorowi 

pogotowia]. 

Ireneusz Szafraniec, dalszy ciąg: – Zysk za poprzedni rok również może być przeznaczony 

na nowy sprzęt. 

RK: – Sami ratownicy mówią o kosztach – tych psychicznych, gdy akcja się nie uda, gdy 

oprócz ran pacjenta widzą przemoc i biedę. 

Adam Piechnik, ratownik medyczny: – Te skrzydła mamy podcięte. Często wloką się po 

szlamie uwalanych czymś paskudnym, bo znaczna część niż fekalia jest ratować ludzkie życie. 

To mamy okazję doświadczać nieszczęścia, dramatu. 

RK: – Sami często czują, że nie docenia ich nikt, ani państwo, ani pracodawcy, ani sami 

pacjenci. Teraz podczas kryzysu słyszą, że ich po studiach i szkoleniach można zastąpić. 

Potencjalni zastępcy – strażacy wcale nie są przekonani. 

Jednostka Ratowniczo-Gaśnicza nr 17 PSP [Państwowa Straż Pożarna] w Warszawie 

(wczoraj o 11:13) 

Chętnie pomagamy, ale pewnych rozwiązań nie da się pominąć lub zastąpić. 

Sprawny system ratowniczy i osoby wyszkolone na swoich stanowiskach są 

kluczowe w tym rozwiązaniu jak w każdym innym systemie. 

Uważajcie na siebie 

RK: – W tym proteście chodzi więc także o ustawę o zawodzie ratownika, o utworzenie 

samorządu [ratowników] i o godność [ratowników]. 

Rafał Dobkowski, ratownik medyczny: – My czujemy się takim trochę dzieckiem niczyim 

– ani medycyna nie do końca nas chce, bo jesteśmy trochę jednak stawiani na równi ze 

strażakami, policjantami, a służby mundurowe też nas nie chcą. 

RK: – Kancelaria prezydenta przez radio [Zet] zaprasza ratowników do pałacu na 

rozmowy. 

Bogna Janke, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta: – Ale miejmy na względzie to, że 

rząd nie ma fabryki pieniędzy, z której dosypuje każdemu, kto tylko wysunie żądania. 



[Wstydziłaby się pani mówić jak do przedszkolaków. Jesteśmy ludźmi świadomymi, na co 

rząd ma pieniądze w nadmiarze i z jakich powodów je rozdaje]. 

 

AW: – Szlaban na gry on-line. W Chinach. 

 

AW: – Mobilne punkty szczepień rozjechały się po kraju, wyjechały nawet na dożynki 

albo na pielgrzymkę i tam też szczepienie to najlepszy możliwy pomysł… 

Maria Mikołajewska: – Mają różne motywacje i różne powody, dla których nie zaszczepili 

się wcześniej, ale dziś byli tu w punktach szczepień, by podjąć najlepszą z możliwych decyzję… 

do tej pory w pełni zaszczepiło się 18 927 433 osób. 

 

AW: – Dożynki na Jasnej Górze, a na nich prezydent. [Chyba prezydent nadużywa zwrotu: 

„ogromnie się cieszę”]. 

 

AW: – Czy Sejm potwierdzi jutro stan wyjątkowy? Przed głosowaniem opozycja chce 

dodatkowych wyjaśnień… MON poinformował, że zaczyna ćwiczenia i przerzuca na wschód 

polskie wojska… 

Margaritis Schinas, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Jako Komisja 

Europejska rozumiemy, że w tych nadzwyczajnych okolicznościach wszystkie środki rozważane 

przez litewski rząd, jak i przez inne rządy, są w pełni zrozumiałe. Będziemy wspierać wszelkie 

wysiłki na rzecz skutecznego zarządzania granicami Unii. 

 

AW: – 200 tysięcy rosyjskich żołnierzy, to jedna piąta rosyjskiej armii. Manewry Zapad 

mają robić wrażenie, a mają się toczyć w Rosji i na Białorusi. Demonstracja siły i budowanie 

strachu na 14 poligonach Łukaszenki i Putina – co na to NATO? O tym: 

Andrzej Zaucha: – Wielka siła ognia i jeszcze większy efekt propagandowy – tak było 

cztery lata temu podczas ostatnich wspólnych manewrów rosyjsko-białoruskich… 

 

Stany Zjednoczone: – 157 997 nowych zakażonych dzisiaj 

Wielka Brytania: – 37 011 nowych zakażeń 

Nadhim Zahawi, wiceminister zdrowia Wielkiej Brytanii: – Według komisji jest więcej 

korzyści ze szczepienia niż z nieszczepienia dzieci, ale nie na tyle, by wydać ogólnokrajową 

rekomendację. 

Katarzyna Sławińska: – Wątpliwości nie mają władze Izraela. Od tygodnia trzecią dawką 

szczepić się może już każdy od 12 roku życia. W Izraelu już ponad 2,5 miliona ludzi przyjęło 

już trzecią dawkę, a mowa już tam o czwartej. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Salzburg Festival 

From the Grosses Festspielhaus 

Opera House 

24 December 1871 

Wiener Philharmoniker 

Giuseppe Verdi (1813-1901) 

AIDA 

Opera in four acts 

Libretto by Antonio Ghislanzoni 

after a scenario by Auguste Mariette First performance in Caire 

Aida – Anna Netrebko 

Radamès – Francesco Meli 

The king – Roberto Tagliavini 

mezzo 

♣ 



2021-09-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5134 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 183 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Specjalne posiedzenie Sejmu i trwająca od blisko trzech godzin debata nad stanem 

wyjątkowym na granicy polsko-białoruskiej. Premier mówił o zagrożeniu kryzysem 

migracyjnym… 

Krzysztof Skórzyński: – Polskie Stronnictwo Ludowe wstrzyma się od głosu, Paweł Kukiz 

poprze wprowadzenie stanu wyjątkowego, Konfederacja poprze… i ludzie Gowina poprą 

wprowadzenie stanu wyjątkowego… 

 

GK: – Ustawa jest szkodliwa, jej przepisy naruszają Polską Konstytucję, Unijne Traktaty, 

zasadę przedsiębiorczości i zakłócą rynek medialny. – To głos ekspertów z posiedzenia 

senackich komisji w sprawie ustawy anty-TVN. Marek Suski nie przybył… 

Jakub Sobieniowski: – …trzy senackie komisje: kultury, praw człowieka i ustawodawcza 

zagłosowały za odrzuceniem w całości ustawy anty-TVN. 

Marek Chmaj, profesor, Zespół Doradców do spraw Kontroli Konstytucyjności Prawa 

przy marszałku senatu: – Już na etapie procedowania ustawy w Sejmie doszło do rażącego 

złamania nie tylko Konstytucji, ale i regulaminu Sejmu. 

Weronika Mirowska, prezes fundacji „Grand Press”: – Marzeniem Jarosława 

Kaczyńskiego jest, by w Polsce zostały tylko media Rydzyka, Jacka Kurskiego, Sakiewicza i 

braci Karnowskich. Władza chciałaby, żeby w Polsce istnieli tylko dziennikarze pokorni. 

Jerzy Straszewski, prezes Polskiej Izby Komunikacji Elektronicznej: – Ale nie łudźmy się, 

bo to pójdzie dalej, jeżeli takiego typu ustawa zostanie, wejdzie do porządku prawnego 

w Polsce. 

Mirosław Wróblewski, biuro Rzecznika Praw Obywatelskich: – Polska jest stroną traktatu 

o stosunkach gospodarczych i handlowych ze Stanami Zjednoczonymi z 1990 roku, 

a wprowadzenie tej ustawy z pewnością mogłoby spowodować wystąpienie z roszczeniami 

odszkodowawczymi. 

Ryszard Schnepf, były ambasador Polski w Stanach Zjednoczonych: – Czy uczynili to 

celowo w celu pogorszenia relacji z naszym głównym partnerem w NATO? 

Sylwia Majkowska-Szulc, profesor, kierownik zakładu prawa prywatnego 

międzynarodowego, Uniwersytet Gdański: – Zagrożenie musi być jawne, jawne, rzeczywiste, 

wystarczająco poważne. To nie może być tajemne, niewiadome i nieznane opinii publicznej 

zagrożenie. 

Paweł Marcisz, doktor, katedra prawa europejskiego, Uniwersytet Warszawski: – Ta 

ustawa przede wszystkim narusza swobodę przedsiębiorczości. 

Wojciech Szymczak, Polska Izba Komunikacji Elektronicznej: – Cała ta ustawa nadaje się 

wyłącznie do odrzucenia w całości. 

Danuta Drypa, biuro legislacyjne Senatu: – W związku z powyższym nie powinna stać się 

częścią systemu prawnego. 

[Ponadto prawne opinie: prof. Hubert Izdebski, prof. Jędrzej Skrzypczak, prof. Artur 

Nowak-Far, dr Juliusz Braun, Jan Dworak] 

Mateusz Morawiecki w RMF FM: – To nie są wolne media. To są wolne żarty… 

Mikołaj Sowiński, pełnomocnik TVN Grupa Discovery: – TVN nie naruszał i obchodził 

prawa dotyczącego struktury kapitałowej nadawcy. [druga część] Chcę to bardzo mocno 

podkreślić, to nie TVN narusza prawo. 

Bartosz Krużewski, pełnomocnik TVN Grupa Discovery: – Zastanawiając się nad 

wysokością odszkodowania, które będziemy musieli zapłacić za obecne działania państwa, 

przypomnimy, że wartość TVN szacowana jest na 10 miliardów złotych. [trzecia część] Ta 

sprawa dotyczy wartości wspólnych dla Polaków i Amerykanów: dotrzymywanie raz danego 

słowa, wolności prowadzenia działalności gospodarczej, niezależności mediów i wolności 

słowa. Chcę podkreślić, że zarówno TVN jak i jego właściciel – Spółka Discovery, będą bronić 



tych wartości wspólnych dla Polaków i Amerykanów przy użyciu wszystkich dostępnych 

środków prawnych. 

JS: – Cały Senat zajmie się projektem ustawy anty-TVN w czwartek. 

 

GK: – Było zaproszenie na 9:00 rano, ale dziś nie doszło do spotkania ministra zdrowia i 

lidera Porozumienia Rezydentów. Proponują spotkanie w środę na forum ekonomicznym. I co 

najważniejsze, w rozmowach mają wziąć udział także przedstawiciele innych zawodów 

medycznych. 

Magda Łucjan: – Nie wyobrażam sobie rozmawiać z ministrem w pojedynkę – tak szef 

Porozumienia Rezydentów tłumaczy, dlaczego nie przyjął zaproszenia z resortu [z ministerstwa] 

zdrowia. 

Według niego na spotkaniu powinien być cały komitet strajkowy, a więc także 

przedstawiciele pielęgniarek, ratowników medycznych, fizjoterapeutów czy diagnostów. 

Wojciech Szafraniec, przewodniczący Porozumienia Rezydentów: – Założycielką tego 

komitetu jest pani Krystyna Ptok – przewodnicząca Ogólnopolskiego Związku Pielęgniarek 

i Położnych. Myślę, że przede wszystkim z panią Krystyną Ptok należałoby rozpocząć takie 

rozmowy. 

MŁ: – …Do strajku przyłączają się kolejni medycy w całym kraju. Są szpitale, na 

przykład ten w Trzciance, gdzie strajkuje 23 z 28 ratowników medycznych. Rząd zapowiada, że 

jest gotowy do rozmów, ale nie podaje konkretów. 

MŁ: – Jeżeli w tym tygodniu nie będzie spotkania, to wychodzi pan na ulicę? 

WS: – Oczywiście. 11 września rozpoczynamy wielką manifestację wszystkich zawodów 

medycznych i niemedycznych. 

MŁ: – Główny cel, to oczywiście lepsze zarobki, ale problemów jest znacznie więcej. 

Medyków jest tak mało, że często pracują ponad siły, a biurokracja zabiera im czas, który 

mogliby poświęcić pacjentom. Warszawa, Magda Łucjan, Fakty. 

 

GK: – Tysiące nauczycieli pilnie poszukiwanych, czekają szkoły, etaty i uczniowie. 

[Tylko nie czekają godne pieniądze]. Minister edukacji obiecuje podwyżki, ale to średnia 

zachęta, bo młodzi wykształceni mają lepsze oferty pracy. Najbardziej brakuje nauczycieli 

przedmiotów ścisłych i języków obcych. 

Katarzyna Górniak: – …W zawodówkach, podstawówkach i liceach wypełniły się klasy, 

ale w pokojach nauczycielskich puste krzesła. 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki, wypowiedź z 27 sierpnia: – Jakieś kłopoty 

kadrowe w sierpniu zawsze były, zawsze są uzupełniane, proszę się nie przejmować. 

KG: – Nauczyciele się policzyli i wyszło im, że we wrześniu jednak jest się czym 

przejmować. 

Sławomir Broniarz, prezes Związku Nauczycielstwa Polskiego: – Sytuacja uległa 

minimalnej poprawie, brakuje około 10 tysięcy nauczycieli. 

KG: – …Do tej szkoły w Bolesławcu nauczyciele przyjeżdżają z odległości ponad 50 

kilometrów. Gdy kilka placówek musi się dzielić jednym nauczycielem, ułożenie zwykłego 

planu lekcji staje się międzyszkolną akcją logistyczną. 

Dominika Naworska, dyrektorka Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 9 w Poznaniu: – 

Blokuje [łączy] się te godziny w porozumieniu oczywiście z drugą szkołą, żeby było 

bezpieczniej i dla nas, i dla tej drugiej szkoły. 

KG: – A przede wszystkim dla uczniów, którzy już na początku roku szkolnego mają 

w perspektywie okienka, zastępstwa i brak ciągłości w nauce… Na planach lekcji, które 

przysyłają państwo, widać lekcje do wieczora i najtrudniejsze przedmioty na ostatnich 

godzinach lekcyjnych… 

Odchodzą tam, gdzie jest mniej problemów i więcej pieniędzy. 

Bez podwyżek pensja początkującego nauczyciela byłaby niższa niż pensja minimalna. 

Justyna Matejczyk, dyrektor XXXIII Liceum Ogólnokształcącego Dwujęzycznego im. 

Mikołaja Kopernika w Warszawie: – Nauczyciel po studiach zarabia aktualnie mniej więcej tyle, 

co pani woźna. 

 



GK: – Mieć albo nie mieć – miliardy euro – to stawka w grze, w którą z Komisją 

Europejską zagrały władze pięciu województw, przyjmując uchwałę sprzeciwiającą się ideologii 

LGBT lub podpisując kartę przygotowaną przez Ordo-Iuris. Finansowa katastrofa wisi w 

powietrzu. 

Renata Kijowska: – Tydzień dzieli nas od straty, że rodziny z Krakowa, Kielc i inne 

zbiednieją. Może chodzić średnio o 10 miliardów złotych na województwo. 

Tomasz Urynowicz, wicemarszałek województwa małopolskiego: – Które mogą trafić do 

nowoczesnej, służby zdrowia, edukacji po budowę dróg. Kolejnym zagrożeniem jest 

wstrzymanie bieżących rozliczeń. 

RK: – Komisja Europejska władzom 5 województw: lubelskiego, łódzkiego, 

świętokrzyskiego, podkarpackiego i małopolskiego – przysłała list z przypomnieniem, że od 

lipca do 14 września czeka na wyjaśnienia i wycofanie się z uchwał, które, mogą jej zdaniem, 

dyskryminować społeczność LGBT+, bo wskazują, że te osoby nie są mile widziane, a tam, 

gdzie jest dyskryminacja, nie będzie pieniędzy. 

Michał Krawczyk, KP KO, PO: – Szpitale województwa mazowieckiego zadłużone są na 

ponad miliard złotych. A mieliśmy dostać 120 milionów złotych. 

RK: – Pieniądze będą. Uspokajają rzecznicy marszałków. 

Remigiusz Małecki, urząd marszałkowski województwa lubelskiego: – Tu żadna 

dyskryminacja nie ma miejsca. 

[…] 

RK: – Komisja Europejska już wstrzymała „Wstrzymamy wdrażanie programu REACT-

EU w odniesieniu do waszych regionalnych programów operacyjnych”. Który wspierać miał 

małych przedsiębiorców i ochronę zdrowia. We wskazanym terminie odda sprawę do 

Europejskiego Trybunału Sprawiedliwości. Renata Kijowska, Fakty, 

 

GK: – Łączymy się z Sejmem, bo jesteśmy już po głosowaniu w sprawie stanu 

wyjątkowego na granicy polsko-białoruskiej. 

Krzysztof Skórzyński: – …zabrakło głosów opozycji i stan nadzwyczajny został 

uchwalony… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Festival d’Aix-en-Provence. Mise en scène par Christophe Honoré, la première Tosca de 

Puccini à l’affiche du Festival d’Aix-en-Provence en 2019 réunit deux sublimes sopranos, 

Catherine Malfitano et Angel Blue. 

mezzo 

♣ 
2021-09-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5181 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 406 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

GK: – Zbigniew Ziobro może grzmieć na konferencji prasowej o kłamstwie, hipokryzji, 

faryzejstwie i atakowaniu Polski. [Bo Polska to jest Kaczyński, Ziobro i nikt więcej]. W niczym 

nie zmieni to decyzji Komisji Europejskiej, która wystąpiła do Unijnego Trybunału 

Sprawiedliwości o nałożenie na Polskę kar finansowych. Bo orzeczenia Trybunału trzeba 

wykonywać. 

Katarzyna Sławińska: – Komisja Europejska przechodzi do działania, bo Polska w sprawie 

postanowień unijnego Trybunału robi niewiele. 

[Jakie niewiele, rząd nic nie robi, najwyżej kpi]. 

European Commission 

Commission européenne 

Adalbert Jahnz, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej 



Decyzje Komisji mają na celu zapewnienie wykonania decyzji Trybunału 

Sprawiedliwości i są związane z działaniem polskich władz, które kontynuują 

degradację polskiego wymiaru sprawiedliwości. 

KS: – Chodzi o dwie decyzje Trybunału w Luksemburgu: 14 lipca nakazał wstrzymanie 

jakiejkolwiek działalności Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego. Dzień później zapadł wyrok, 

który cały system odpowiedzialności dyscyplinarnej sędziów uznał za niezgodny z prawem Unii, 

bo daje choćby możliwość politycznej kontroli orzeczeń. Minister sprawiedliwości mówi: 

działanie Komisji to bezprawie. 

Zbigniew Ziobro: – Mamy do czynienia z hipokryzją. Mamy do czynienia z polityką, a nie 

prawem. I mamy do czynienia z agresją wobec Polski. Pod pretekstem prawa. 

KS: – Wiceszefowa Komisji Europejskiej Vera Jourova nie pozostawia wątpliwości: 

orzeczenia Trybunału Sprawiedliwości muszą być przestrzegane w całej Unii Europejskiej. 

I dodaje: Jesteśmy gotowi do współpracy z polskimi władzami, aby znaleźć wyjście z tego 

kryzysu… 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Istnieje ryzyko, 

zagrożenie, że to Polki i Polacy zapłacą rachunek za brykanie szeryfa Ziobry. 

Robert Grzeszczak, profesor, Katedra Prawa Europejskiego Uniwersytetu Warszawskiego: 

– Idzie o całokształt tego, co się dzieje w wymiarze sprawiedliwości i co może spowodować, bo 

my jako obywatelki, obywatele RP być może jeszcze nie odczuwamy tak dużo tych 

konsekwencji. Ale to przed nami. 

KS: – Nieprzestrzeganie unijnych zasad może kosztować nas znacznie więcej: 

wstrzymanie miliardów euro-pomocy w ramach krajowego planu odbudowy. 

[Co my obywatele jeszcze możemy zrobić? Jedyny legalny protest – wychodzenie na ulicę 

nie ma sensu, bo władza się tym nie przejmuje i nadal szkodzi Polsce. Nawet Unia Europejska 

nie jest w stanie zmienić kierunku tego, co się dzieje w Polsce. Tusk głosi: Nikt za nas tego nie 

zrobi. Więc zamach na Kaczyńskiego? Uniknęliśmy krwawej rewolucji w latach 

osiemdziesiątych XX wieku, więc teraz musimy krwawą rewolucję odrobić?] 

 

Paweł Szrot, szef gabinetu prezydenta, w radiu Zet: – Pan prezydent zapowiedział 

zawetowanie projektu, już nie projektu, tylko uchwalonej ustawy w tym kształcie, który został 

przyjęty. 

Krzysztof Skórzyński: – …W sytuacji, w której pada tak jasna, tak zdecydowana i tak 

otwarta deklaracja, nie ma już pola do interpretacji… 

[Hola! Hola! Nie takich zapowiedzi wysłuchiwaliśmy, z których nic nie zostało 

zrealizowane]. 

 

Dariusz Prosiecki z Hajnówki: – …Na przykład w tym rejonie tuż przed wjazdem do 

Białowieży stoi policyjny patrol, nikt, kto nie ma specjalnego pozwolenia, zezwolenia nie może 

tam wjechać… Turyści musieli z Białowieży wyjechać, hotele i pensjonaty [bary i restauracje] 

stoją puste i dla ich właścicieli to jest kolejne zamknięcie i kolejne finansowe straty…  

- Tyle ile ja mam towaru w magazynie restauracji, to jest masakra. 

 

Andrzej Kisielewicz 

„…najwygodniejszym (z możliwych) polem konfliktu dla PiS (obecnego 

prezydenta) jest konflikt o sądy (tu jest największe poparcie wyborców dla PiS). 

Dlatego PiS nie powinien unikać tego właśnie konfliktu, a nawet go podsycać…” 

Źródło: onet.pl 

 

„…atak cybernetyczny został przeprowadzony z terenu Federacji Rosyjskiej. Jego 

skala i zasięg są szerokie…” 

18.06.2021 r. 

Jarosław Kaczyński, wicepremier, KP PiS 

Źródło: gov.pl 

 



„…skandaliczna wypowiedź Rydzyka w obecności Ziobry lekceważąca zbrodnię 

pedofilii („to, że ksiądz grzeszył… no zgrzeszył. A kto nie ma pokus?”) będzie 

obciążać całą prawicę i rząd. Wizerunkowa katastrofa. Chyba, że Ziobro publicznie 

się odetnie od słów Rydzyka, wyrazi ubolewanie, weźmie urlop i wyjedzie na 

ryby… Trzymamy za Ciebie kciuki i modlimy się!...” 

Jacek Jaśkiewicz 

[Ponieważ obok jest zdjęcie tegoż, to i jest podany autor zdjęcia: Kancelaria 

Sejmu…] 

 

Rafał Brudziński KP KO, PO 

Lekceważą, wręcz depczą zasady moralne tylko po to, żeby to władzę utrzymać 

skutecznie. 

 

„…w skrzynce mailowej będącej przedmiotem ataku hakerskiego nie znajdowały się 

żadne informacje, które miały charakter niejawny, zastrzeżony, tajny lub ściśle 

tajny…” 

09.06.2021 r. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera 

Źródło: twitter.com/michaldworczyk 

 

„…nie chcemy jednak robić kłopotów i jeśli będzie problem ze znalezieniem czegoś 

w Rzeszowie to Grupę Azory Tarnów również bierzemy pod uwagę. W pierwszej 

kolejności myśleliśmy nad PGE… cierpliwie czekamy na propozycje wujka…” 

[Chodzi o Joachima Brudzińskiego] 

[Te i następne rewelacje komentował: Jakub Sobieniowski]. 

 

GK: – …Warto zaszczepić się natychmiast, po pierwsze, dla bezpieczeństwa, po drugie, 

może już od października szczepionki będą płatne, a pracodawcy będą decydować, gdzie 

zatrudnić niezaszczepionych. 

 

Marcin Wrona: – … Joe Biden przekonywał, że wie, jak skutecznie walczyć z pandemią. 

Tymczasem dzisiaj liczba zakażeń jest o 300 procent większa niż dokładnie rok temu, gdy nie 

było jeszcze szczepionek, a dziennie na Covid umiera półtora tysiąca Amerykanów. Do tego 

dochodzi spowolnienie w tworzeniu miejsc pracy i bardzo wysoka inflacja. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Wiener Philharmoniker 

Herbert Blomstedt Conductor 

Artur Honegger (1892-1955) 

Symphony No. 3 „Liturgique” 

Johannes Brahms (1833-1897) 

Symphony No. 4 in E minor op. 98 Salzburg 

Grosses Festspielhaus, 28 August 2021 

mezzo 

♣ 
2021-09-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5175 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 533 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

GK: – Jeszcze nie dziś, ale ten licznik zacznie bić. Zacznie od setek tysięcy euro, a później 

będą miliony, może dziesiątki, a może setki milionów. To Unijny Trybunał Sprawiedliwości 



orzeknie o wysokości kary dla Polski za łamanie unijnego prawa. Partia władzy wydaje się tym 

nie przejmować. 

 

GK: – Od sześciu lat przy okazji ostrych sporów z Brukselą nieustannie padało słowo 

„Polexit”. Politycy PiS zaprzeczali, że chcą wyprowadzić Polskę z Unii Europejskiej. 

Ryszard Terlecki na forum ekonomicznym w Karpaczu: – Powinniśmy myśleć nad tym, 

jak najdalej, najbardziej możemy współpracować. Właśnie, żeby, żebyśmy wszyscy byli w Unii, 

ale żeby ta Unia była taka, jaka jest dla nas do przyjęcia, bo jeżeli pójdzie tak, jak się zanosi, że 

pójdzie, no to musimy szukać rozwiązań drastycznych, prawda. Brytyjczycy pokazali, że 

dyktatura brukselskiej biurokracji nie odpowiada im. I się odwrócili, i wyszli. 

- To jest groźba do wyjścia z Unii Europejskiej i to groźba nie szeregowego działacza albo 

mało znaczącego posła. Ryszard Terlecki to wicemarszałek sejmu i szef parlamentarnego klubu 

PiS-u. 

Radosław Sikorski, eurodeputowany PO: – Konsekwencje dla Polski i Polaków mogą być 

katastrofalne. Bo Wieka Brytania jest na wyspie. Ma Londyn, ma funta szterlinga, ma Bitlesów, 

Schaekspear’a i bombę atomową. Poradzą sobie. A my po wyjściu z Unii Europejskiej znowu 

bylibyśmy pomiędzy Dojczlandem a Rosją. 

- To, co powiedział Ryszard Terlecki, a powiedział dokładnie to na temat bycia Polski w 

Unii Europejskiej albo drastycznych rozwiązań Brytyjczyków nie jest wyrwane z kontekstu, to 

po pierwsze, a po drugie jest szeroki kontekst tej Polexitowej wypowiedzi. Tylko opinie z 

wczoraj i dzisiaj przedstawicieli obozu rządzącego na każdym szczeblu, wicemarszałka i posła 

PiS-u w Sejmie, koalicjanta PiS-u i ministra w rządzie, i posła PiS-u w Euro Parlamencie – 

wszyscy mówią o Unii jak najgorzej, mówią nawet o wojnie z Unią. 

Jacek Sariusz-Wolski, eurodeputowany PiS, źródło: polskieradio24.pl: – Po pierwsze, to 

nie jest wojenka, tylko wojna. Po drugie, nie przeciw rządowi tylko przeciw Polsce. 

Zbigniew Ziobro: – Nie da się tego inaczej skomentować, jak w kategoriach agresji. Jeśli 

chodzi o mocniejsze sformułowanie, powtórzę prawnej wojny hybrydowej. 

Terlecki: – U nas poparcie dla Unii jest bardzo silne, dla uczestnictwa w Unii, no, ale nie 

możemy zwariować, nie możemy dać się zwariować, prawda, zapędzić w jakieś czy ograniczy 

naszą wolność i co ograniczy nasz [nie zrozumiałem] 

Ziobro: – Musimy to nazywać jako stan agresji. 

Wolski: – Polacy rozumieją i zrozumieją to, kto jest po dobrej stronie, a kto jest po złej 

stronie, ponieważ w tej chwili to jest naruszenie naszej, naszej tożsamości i konstytucyjnej, 

i narodowej. 

Ziobro: – Nie patrząc na to, co mówi Komisja Europejska, powiedział w złej wierze, ma 

złą wolę. 

Terlecki: – Musimy szukać rozwiązań drastycznych, prawda. Brytyjczycy Pokazali… 

[Weszliśmy w bardzo poważny etap. Tu wypowiedzi muszą być pełne, niedopuszczalne 

jest teraz takie poszatkowanie i przemieszanie wypowiedzi w Faktach]. 

- To głosy opozycji na temat wojny z Unią, o której mówią rządzący. 

Dariusz Rosati, KP KO: – Będą starali się stworzyć wrażenie, że rzeczywiście Polska jest 

w jakiś sposób atakowana bądź krzywdzona przez Unię Europejską, co jest oczywistą bzdurą. 

Michał Kamiński, wicemarszałek senatu, KP KO, Unia Europejskich Demokratów: – Dla 

ambicji jednego albo dwóch ludzi ryzykujemy przyszłość naszych dzieci i to jest skandal. 

- O wejściu Polski do Unii Europejskiej zdecydowali Polacy w referendum. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

[Bardzo się zdenerwowałem. Nie mogę pisać dalej]. 

 

GK: – Minister aktywów państwowych, Jacek Sasin, nie ma dobrych wiadomości dla 

Polaków – podwyżka cen prądu jest nieuchronna. Zaboli nas wszystkich, osoby prywatne 

i firmy. Pytanie tylko o skalę podwyżek, bo o żadnych rekompensatach dla kogokolwiek nie ma 

mowy. 

„Spółki prawa handlowego nie mogą dokładać do swojego biznesu, muszą też 

inwestować, żeby w przyszłości ceny energii mogły być niższe. Nieuchronna logika 

jest taka, że ten wzrost musi nastąpić”. 



Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych 

Źródło: PAP 

Dariusz Prosiecki: – …W 2019 roku ceny energii dla gospodarstw domowych były 

zamrożone. W 2020 roku podwyżki były najwyższe od 8 lat o 11,6% i jak dodają eksperci, 

będzie coraz drożej. 

Rafał Zasuń, redaktor naczelny portalu wysokienapiecie.pl: – Ruszyły pełną parą fabryki, 

przemysł energochłonny i to powoduje wzrost popytu na prąd. 

DP: – Do tego rosną ceny węgla i co najważniejsze: koszty emisji CO2 – tak drogo za 

wyemitowanie jednej tony dwutlenku jeszcze nie było: 

Kontrakty na emisję CO2 

2015 – 7,08€; 

2016 – 6,04€; 

2018 – 23,63€; 

2020 – 18,03€; 

2020 listopad – 29,34€; 

2021 wrzesień – 63,02€ 

Jakub Wiech, energetyka24.pl: – Myśmy ignorowali sygnały, które płynęły chociażby 

z Unii Europejskiej dotyczące konieczności obniżenia emisji, dotyczące konieczności 

transformacji naszej energetyki w kierunku na przykład źródeł odnawialnych czy energetyki 

jądrowej. W tym momencie jesteśmy węglowym rodzynkiem w Unii Europejskiej. 

DP: – Według nieoficjalnych informacji firmy energetyczne mogą żądać podwyżek cen 

prądu nawet o 40%, choć zdaniem ekspertów na tak wysokie wzrosty nie zgodzi się Urząd 

Regulacji Energetyki. 

[Dostawą energii zajmują się spółki skarbu państwa, jak Energa i inne. Państwo ma 

monopol na dostawę energii. Ale państwo musiało powołać Urząd Regulacji Energetyki, żeby 

ograniczał samowolę spółek skarbu państwa. Słyszymy, że firmy energetyczne, czyli spółki 

skarbu państwa mogą zażądać nawet 40% podwyżek, czyli państwo polskie żąda tych 

podwyżek]. 

 

Patrol: Kobieta oświadczyła, że ma problemy z sercem, cukrzycę i że bardzo ją boli głowa. 

Moglibyście podjechać? 

Dyspozytor: Na chwilę obecną nie mamy żadnej możliwości zespołu. Nie mamy nic 

kompletnie. 

Dyspozytor: Wezwanie jest przyjęte, no ale nie potrafię ci określić, kiedy przyjedzie 

zespół. Postaramy się jak najszybciej, ale wiesz, co się dzieje aktualnie. 

[To też kryzys w organizacji państwa]. 

Bartłomiej Matyszewski, ratownik medyczny: – Mamy po prostu dosyć takiego 

nowoczesnego niewolnictwa, gdzie pracujemy po 300, 400 godzin. 

Marcin Serwach, ratownik medyczny: – Prosimy o ustawę o zawodzie ratownika 

medycznego, o samorząd [ratowników medycznych], a dolewanie pieniędzy to jest takie 

naklejanie plasterka na państwo z dykty i papieru. 

- Akcja ratowników to tylko fragment sporu w służbie zdrowia, zdecydowanej poprawy 

warunków pracy domagają się: pielęgniarki, rehabilitanci, lekarze i laboranci – wszyscy spotkają 

się w sobotę na demonstracji w Warszawie. Dariusz Łapiński, Fakty. 

 

Zabihullah Mudżahid, rzecznik afgańskich talibów: – Dzięki pomocy boga [zapewne 

Allaha] okupacja naszego kraju dobiegła końca. Wszystkie kwestie dotyczące rządu i życia 

w islamskim emiracie Afganistanu będą regulowane przez zasady świętego szariatu. 



Nowy rząd Afganistanu: 

Mułła Mohammad Hasan Achund – premier 

Mułła Abdul Ghani Baradar – wicepremier 

Cezary Grochot: – …protestujący to źli ludzie – ogłosił rzecznik talibów i zabronił 

dziennikarzom relacjonowania demonstracji…. Na czele rządu i w jego składzie sami 

twardogłowi, żadnej kobiety, żadnego przedstawiciela mniejszości etnicznych, wyłącznie 

dowódcy i weterani wojenni talibanu, wśród nich byli więźniowie Guantanamo… oraz wciąż 

poszukiwany przez FBI Sirajuddin Haqqani terrorysta, za którego głowę Amerykanie płacą 10 

milionów dolarów – został ministrem spraw wewnętrznych. 

[A może by też wyznaczyć nagrodę za głowę Kaczyńskiego?] 

Według New York Times w Afganistanie pozostało co najmniej stu Amerykanów i blisko 

ćwierć miliona uprawnionych do wyjazdu współpracowników. Jest wśród nich tłumacz, który w 

2008 roku pomagał ratować pasażerów dwóch amerykańskich śmigłowców, które zmuszone 

zostały do awaryjnego lądowania w odległej dolinie. Na pokładzie jednego z nich był ówczesny 

senator – Joe Biden. 

The Wall Street Journal 

Panie prezydencie, uratuj mnie i moją rodzinę! Nie zapominajcie o mnie tutaj” 

Mohammed, afgański tłumacz 

 

Magda Łucjan: – Na jednego Europejczyka w roku przypada 4500 m3 wody, w Polsce na 

jednego mieszkańca przypada 1600 m3, w okresie suszy jest to jedynie 1000 m3 na osobę. 

Co robimy nie tak, że nie potrafimy zatrzymać tej wody? 

Paweł Rowiński, profesor, hydrolog, wiceprezes Polskiej Akademii Nauk: – Wiele rzeczy 

robimy nie tak. Myśmy się nie nauczyli oszczędzać wody, nie nauczyliśmy się wody 

retencjonować. Mówi się o tym, że wodę powinno się zatrzymywać tam, gdzie ona spadnie. 

MŁ: – A to oznacza szereg zmian: trzeba stworzyć całą sieć małej retencji, tam, gdzie to 

możliwe, przywrócić rzekom ich naturalną linię brzegową i odbetonować miasta. 

Paweł Rowiński, dalszy ciąg: – Musimy zmienić nasze przyzwyczajenia, musimy zmienić 

architekturę, musimy, a może powinniśmy się z tego cieszyć, powinniśmy żyć wśród zieleni, bo 

zieleń zatrzymuje wodę. 

MŁ: – Czyli czeka nas rewolucja? 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Salle Philharmonique 

Liège 

Piano quitet 

César Franck 

III. Allegro non troppo ma con fuoco 

Il Viaggio 

La Poème Harmonique 

Eva Zaïcik and Vincent Dumestre 

mezzo 

♣ 



2021-09-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5315 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 510 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

GK: – Podczas debaty ławy senatorskie PiS-u świeciły pustkami. Jeden z nich złożył 

jedynie 2 poprawki do ustawy Lex TVN. Nikt nie próbował bronić jej zapisów. W głosowaniu w 

Senacie ustawa została odrzucona w całości stosunkiem głosów 53:37. Ustawa wróci teraz do 

Sejmu. 

Koncesja wygasa za 17 dni. 

 

GK: – Wczoraj na forum ekonomicznym szukał drastycznych rozwiązań i podawał 

przykład Brexitu. Dziś Ryszard Terlecki pisze, że Polska była, jest i będzie członkiem Unii 

Europejskiej. Pytanie, co tak naprawdę myśli i czego chce wicemarszałek Sejmu, bo te 

wypowiedzi są sprzeczne. 

Jarosław Gowin na forum ekonomicznym w Karpaczu: – Słowa pana marszałka Ryszarda 

Gowina są dzwonkiem alarmowym. Słowa pana marszałka Terleckiego wymagają reakcji. 

Osobą, która powinna zareagować, jest pan prezes, wicepremier, Jarosław Kaczyński. 

Polska była, jest i będzie członkiem UE. Polexit to szopka wymyślona przez PO 

i TVN24. Dziś trwa walka o to czy UE będzie wierna zasadom, które legły u jej 

podstaw czy pogrąży się w sporach podsycanych przez totalną opozycję. Wierzę, że 

obecny marazm i kryzys UE uda się przełamać 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS 

Źródło: twitter.com/RyszardTerlecki 

To było dzisiaj, a wczoraj: 

„…powinniśmy myśleć nad tym, jak najdalej możemy, jak najbardziej możemy 

współpracować. Właśnie żeby, żebyśmy wszyscy byli w Unii, ale żeby ta Unia była 

taka, jaka jest dla nas do przyjęcia, bo jeżeli pójdzie tak, jak się zanosi, że pójdzie, 

to, no to musimy szukać rozwiązań drastycznych. Brytyjczycy pokazali, że dyktatura 

brukselskiej biurokracji im nie odpowiada i się odwrócili, i wyszli…” 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek sejmu, KP PiS 

Jakub Sobieniowski: – …atakowanie kogoś za to, że widzi w tym snucie planów 

wyprowadzania Polski z Unii, przypomina strategię stosowaną przez lata, gdy politycy pod 

szyldem PiS-u wręcz zohydzali Unię, a Jarosław Kaczyński kłamstwem nazywał obawy innych, 

że PiS zmierza ku Polexitowi. A właśnie tego drastycznego rozwiązania dotyczyły wczorajsze 

słowa Ryszarda Terleckiego. 

Krystyna Pawłowicz, członek Trybunału Konstytucyjnego, wypowiedź archiwalna: – 

W Unii Europejskiej rządzi pokolenie 68 roku. To ci, którzy, za przeproszeniem, gzili się po 

tych placach, palili, ćpali, robili, co się chciało. 

Jarosław Kaczyński, wypowiedź archiwalna, Radom: – W centrum tej manipulacji jest 

jedno stwierdzanie, to mianowicie, że Prawo i Sprawiedliwość przygotowuje Polexit. 

Marek Suski, z przemówienia w Radomiu podczas 76 rocznicy uwolnienia żołnierzy 

Armii Krajowej z więzienia UB: – Polska „nielegalna” walczyła w czasie II wojny światowej z 

jednym okupantem, walczyła z okupantem sowieckim i będziemy walczyć z okupantem 

brukselskim. (nagrał Konrad Frysztak KP KO) 

 

GK: – W szkołach nie będzie podziału na dzieci zaszczepione i niezaszczepione – mówi 

minister edukacji. Konsekwencje są takie, że wystarczy, że jedno dziecko w klasie miało kontakt 

z zakażonym i cała klasa idzie na naukę zdalną bez względu na szczepienia, testy czy stan 

zdrowia. 

Renata Kijowska: – …Dzieci zaszczepione nie podlegają kwarantannie, ale muszą się 

uczyć zdalnie z całą klasą. 

Michał Sutkowski, doktor, Kolegium Lekarzy Rodzinnych w Polsce: – Jeżeli byłoby tak 

dobrze, że dzieci mało chorują albo wcale nie chorują, to nie byłoby tak dramatycznych danych 



jak ze Stanów Zjednoczonych, gdzie w ciągu kilku dni, dokładnie 5 dni zanotowano 252 tysiące 

zakażeń u dzieci. Szczególnie wirus Delta daje objawy dość nietypowe, większość dzieci trafia 

na oddziały z powodu odwodnienia, biegunki, wymiotów. 

Zaczęliśmy udawać, że nie chorujemy, mamy do czynienia z takim zjawiskiem 

szczególnie młodych osób dorosłych. 

Lidia Stopyra, lekarka kierująca oddziałem chorób infekcyjnych i pediatrii Szpital 

Specjalistyczny im. S. Żeromskiego w Krakowie: – Spodziewamy się zachorowań więcej wśród 

dzieci, zresztą na moim oddziale to też widać, w ciągu ostatniej doby zdecydowanie zwiększyła 

się ilość przyjmowanych dzieci. 

 

Konfederacja „Lewiatan” o Polskim Ładzie 

Już obecnie mamy jeden z najgorszych i najbardziej skomplikowanych systemów 

podatkowych na świecie. Można było sądzić, że już nie może być gorzej, a jednak 

rząd pokazuje, że może, i z niezrozumiałym dla nikogo uporem dąży, żeby tak było. 

[To skutek działania w rządzie dyletantów bez wykształcenia ekonomicznego]. 

 

GK: – Inflacja w Polsce jest najwyższa od 20 lat – przyznaje prezes Narodowego Banku 

Polskiego. Na razie nie należy spodziewać się podwyżki stóp procentowych. W sierpniu 

wyniosła on 5,4%. 

 

GK: – Z Anglikami na stadionie narodowym było 1:1 – jesteśmy w grze o Mundial… 

Polacy są na trzecim miejscu w grupie – po Anglii i Albanii, a przed Węgrami, Andorą i San 

Marino. 

 

GK: – Jedni pamiętają go jako Tomka Czereśniaka z „Czterech pancernych”, inni z 

występów w Kabarecie Starszych Panów, z filmu „Żona dla Australijczyka”. Znany, lubiany 

i ceniony aktor Wiesław Gołas – zmarł w wieku 90 lat. 

 

Wiesław Gołas 

1930 – 2021 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Paul Verlaine 

 

Piosneczka 

VI 

Blaskobiały księżyc 

Lśni wśród drzew; 

Od każdej gałęzi 

Pomyka śpiew 

Pod konary przesłanie… 

 

Jakież rozkochanie. 

 

Lustrzeniem staw błyska 

Nie przejrzeć się – gdzieżby, 

Sylwetek widowiska 

Mroczniejącej wierzby 

Gdzie wiatr zawodzi – gwarzy… 

 

Pora to by marzyć. 

 

Wszechpojętne i bliskie 

Po stopniach ukojenia 

Nachodzenie uroczyskie 

Z gwiezdnego sklepienia 

Jakoby tęcza w kolorach… 

 

I przebaczeń to pora. 

 

Około 1985 roku 

Przekład Marian Czesław Sokołowski 

Paul Verlaine 

 

La bonne chanson 

VI 

La lune blanche 

Luit dans le bois; 

De chaque branche 

Part une vois 

Sous la ramée… 

 

O bien aimée. 

 

L’étang reflète, 

Profond miroir 

La silhouette 

Du saule noir 

Où le vent pleure… 

 

Rêvons, c’est l’heure, 

 

Un vaste et tendere 

Apaisement 

Semble descendre 

Du firmament 

Que l’astre irise… 

 

C’est l’heure exquise. 

♣ 
2021-09-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5499 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 528 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

Donald Tusk, PO: – Mam takie wrażenie, że Polską rządzą takie nieznośne bachory, które 

stać na każdą głupotę, na wypowiedzenie każdej możliwej politycznej herezji. 

Takie słowa [Terleckiego] nie pozostają bez skutku i one nie są bezkarne, one są rujnujące 

dla naszej reputacji w Europie [nie zrozumiałem] i sobie myśli: a może oni nie chcą być w Unii. 

Żeby nie podjęto decyzji, która będzie dotkliwa dla Polski i Polaków. 

Arleta Zalewska: – …To konkretny kierunek antyunijnej polityki PiS-u. Politycy partii 

rządzącej próbują przekonywać, że PiS chce, by Polska w Unii pozostała, ale na warunkach PiS-

u, jeśli nie, to będą sięgać po inne scenariusze… Donald Tusk przekonuje, że o kwestiach kar 

dla Polski rozmawiał w ostatnich dniach z Unijnymi Komisarzami. 

Tusk: – Moja argumentacja, że karanie Polaków, no przecież za to, co robi rząd, rząd, 

który będzie jeszcze maksimum dwa lata i kilka miesięcy, bo ja jestem przekonany, że to jest 

możliwe, byłoby rzeczą nierozsądną. 

AZ: – Przeciwko anty-unijnej retoryce PiS-u wystąpili dziś we wspólnym oświadczeniu 

senatorowie opozycji. 

 



PK: – Strajk medyków nie zostanie odwołany, a przed kancelarią premiera wyrośnie białe 

miasteczko… zostało złożone żądanie wzrostu nakładów na służbę zdrowia – zdaniem ministra 

za duży… Na spotkanie z medykami miał przyjść premier, nie pojawił się… w tym samym 

czasie chwalił się osiągnięciami w służbie zdrowia, nazywając ją państwową w sytuacji, kiedy 

nie jest ona państwowa tylko publiczna [nie wiedziałem, nic na to nie wskazuje] od 30 lat, a to 

duża różnica. 

Krystyna Ptok, przewodnicząca Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek 

i Położnych [przewodnicząca komitetu strajkowego całej służby zdrowia]: – Ta ustawa 

podzieliła nas jako medyków bardzo. 

Transparent: 100% ZALECEŃ LEKARSKICH W REHABILITACJI 

WYKONUJE FIZJOTERAPEUTA 

Anna Bazydło, wiceprzewodnicząca porozumienia rezydentów: – Od wielu, wielu lat i od 

kolejnej ekipy rządzącej nie jesteśmy w stanie doprosić się zmian. Jeżeli obecny rząd nie 

rozumie tych postulatów, które nie zmieniły się, tak jak pani przewodnicząca [Ptok] mówiła, od 

minimum 14 lat, to chyba niedokładnie słuchali. 

[Widzę, że przed telewizją trzeba nauczyć się przemawiać. Może być wyemitowane tylko 

jedno zdanie i to musi być zdanie bardzo konkretne i uderzające w sedno, tak aby widzowie 

zrozumieli konkrety konfliktu]. 

Miesięczne przychody medyków 

Mediana 

Mediana, wartość środkowa, drugi kwartyl – wartość cechy w szeregu uporządkowanym, 

powyżej i poniżej której znajduje się jednakowa liczba obserwacji. Mediana jest kwantylem 

rzędu 1/2, czyli drugim kwartylem. Jest również trzecim kwantylem szóstego rzędu, piątym 

decylem itd. 

Mediana spełnia następujący warunek: jeśli szukamy liczby takiej, że średnia modułów 

odchyleń wartości dla wszystkich obserwacji od niej byłaby najmniejsza, to liczbą tą jest właśnie 

mediana. Dzięki temu mediana ma interpretację jako optymalne przewidywanie wartości za 

pomocą jednej liczby, jeśli przyjętą funkcją błędu przewidywania jest moduł odchylenia 

(różnicy). 

[To dopiero teraz trzeba zacząć wszystko tłumaczyć po tym objaśnieniu]. 

Źródło: Polski Instytut Ekonomiczny 

Pielęgniarki – 5,9 tys. PLN 

Fizjoterapeuci – 3,6 tys. PLN 

Marek Nowicki: – To oznacza, że połowa pielęgniarek zarabia poniżej 5,9 tys. PLN, 

a połowa zarabia powyżej tej kwoty. To dane spisu z roku 2019, najświeższe i najbardziej 

wiarygodne. 

Piotr Arak, dyrektor Polskiego Instytutu Ekonomicznego: – Okres z 2020 roku. jeżeli 

chodzi o [nie zrozumiałem] no to jest teraz nadzwyczajny. Na pewno to, czego się spodziewać, 

to że wynagrodzenia w 2020 roku znacznie wzrosły ze względu na dodatki, które były 

wypłacane w tym okresie dla części pracowników. 

[Jeżeli minister, a po nim premier opierają się na takich tekstach, jak te zapisane na 

poprzedniej stronie, to nie można się dziwić, że mówią o znacznym wzroście zarobków w 

służbie zdrowia]. 

 

PK: – Bez nas sądy nie istnieją i dość pracy za grosze – to hasła czerwonego marszu, jaki 

przeszedł dziś ulicami Warszawy. Pracownicy sądów i prokuratury domagali się podwyżki 

wynagrodzeń i zwiększenia liczby etatów. Jak powiedział przewodniczący Związku 

Zawodowego Prokuratorów, to stan wyjątkowy dla sądów i prokuratury. 

Pani: – Wychodzimy, ponieważ wszystko z dnia na dzień drożeje, nasze pensje są cały 

czas na tym samym miejscu. 

Pan: – Przede wszystkim waloryzacja płac, płac żenująco niskich. 

Pani: – Ja pracuję 14 lat i mam pensję 2700 złotych netto. 

Pan: – Jak będzie trzeba, będziemy przyjeżdżać dotąd, dopóki rząd tego nie da. 

 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Kwantyl


PK: – Kiedy o podwyżki i lepsze warunki płacy walczą przedstawiciele wszystkich 

zawodów medycznych, pracownicy sądów i prokuratury, ze swoich podwyżek cieszyć się mogą 

politycy i członkowie Rady Polityki Pieniężnej. W wypadku tych ostatnich mowa o podwyżkach 

sięgających 40%. A jak do nich doszło: 

Dariusz Prosiecki: – Był smutek i ubolewanie, właśnie w ten właśnie sposób szef 

Narodowego Banku Polskiego [Glapiński] komentował ostatnie dane dotyczące wysokiej 

inflacji i wzrostu cen. 

Glapiński: – Nie ma takiej czarodziejskiej różdżki, przy pomocy której można obniżyć 

inflację wynikającą… 

DP: – Adam Glapiński sporo mówił o globalnej gospodarce i ostatniej decyzji Rady 

Polityki Pieniężnej, która utrzymała stopy procentowe na tym samym poziomie. Ale o tej 

zmianie, o znaczących podwyżkach pensji dla członków Rady Polityki Pieniężnej już tak głośno 

nie było, bo wynagrodzenia w Radzie poszły w górę o czterdzieści procent, czyli dziewięciu 

członków Rady dostało podwyżkę w wysokości 11 tysięcy złotych. Od sierpnia zarabiają nie 

26 476 złotych, lecz 37 066 złotych. 

[O czym my tu słyszmy? Przecież nie tak znów dawno była wiadomość, że sekretarka 

Glapińskiego zarabia 50 tysięcy złotych. To jest ogólne mydlenie społeczeństwu, nie wiem, 

chyba oczu]. 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Nie można być takim 

hipokrytą, żeby ludziom mówić, że jest ciężko, jest kryzys, nie ma pieniędzy na podwyżki, 

a z drugiej strony przyznawać sobie wyższe pensje. 

[Przecież pani dostała podwyżkę pensji właśnie o 40%, a może nawet o 60% wraz 

z wszystkimi posłami i nie słyszałem, żeby pani nie przyjęła tej podwyżki. Wszyscy posłowie 

okazali zadowolenie i wdzięczność dla władzy]. 

Zmiana wynagrodzenia od dnia 1 sierpnia 2021 r. wynika z Rozporządzenia 

Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 30 lipca 2021 r. (Dz.U. z 2021 r. poz. 

1394) zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych zasad 

wynagradzania osób zajmujących kierownicze stanowiska państwowe 

Mateusz Morawiecki, premier: – Rada Polityki Pieniężnej, Narodowy Bank Polski to 

instytucje zupełnie niezależne, zupełnie odrębne, które rządzą się własnymi zasadami. 

[Ale zarobki podwyższa im prezydent RP]. 

DP: – Na mocy tego samego rozporządzenia więcej zarabiają też premier, marszałkowie 

Sejmu, Senatu i sami posłowie i senatorowie. 

Izabela Leszczyna, KP KO. PO: – Tak naprawdę ci, którzy są beneficjentami, czyli 

członkowie Rady Polityki Pieniężnej, no, w zasadzie niewiele mogą zrobić. Oni na konto 

dostaną takie pieniądze. 

[Jakaż przykrość, oni na konto dostaną takie pieniądze i co mogą zrobić? I pani z tak 

maciupcim rozumkiem została wybrana na przedstawicielkę narodu]. 

Marian Noga, profesor, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – Członkowie 

Rady Polityki Pieniężnej, którzy mają prawo zatwierdzać budżet Narodowego Banku Polskiego, 

mogą zrezygnować honorowo z tej podwyżki i to by świadczyło dobrze o ich służbie dla Polski. 

[Czyli szukajmy ze świecą Polaków honorowych]. 

DP: – Wkrótce do grona beneficjentów dołączą prezydent i samorządowcy. 

[Czyli po 40 latach władza znów sama się wyżywi]. 

 

PK: – Na 14 poligonach w Rosji i na Białorusi rozpoczęły się dziś ćwiczenia „Zapad 21” 

największe takie manewry w Europie od 40 lat. Bierze w nich udział około 200 tysięcy 

żołnierzy. Dla porównania: w ćwiczeniach „Zapad 17” wzięło udział nieco ponad 17 tysięcy… 

 

PK: – Od tamtego dnia jutro minie 20 lat. Wojna w Afganistanie, której początkiem były 

tamte wydarzenia, zakończyła się 10 dni temu. Ale dla wielu ludzi tamten 11 września wciąż 

trwa – pamiętają błękitne niebo, ciszę, a potem wszystko zmieniło się na zawsze… 

 

PK: – Wczoraj narodowy hołd na dziedzińcu Pałacu Inwalidów w Paryżu. Dziś pogrzeb, to 

było ostatnie pożegnanie legendy francuskiego kina. W ogóle jednej z największych gwiazd w 



historii filmu – Jean Paul Belmondo zmarł w poniedziałek, miał osiemdziesiąt osiem lat. W 

pogrzebie uczestniczyła rodzina i przyjaciele zmarłego… 

 

[Jeszcze o tym jak nagi, pijany prokurator na ulicy i ukradziony doberman wraz z 

samochodem]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Prima la musica e poi le parole 

Antonio SALIERI 

Opéra en un acte 

(divertimento teatrale) 

Libretto – Giovanni Battista Casti 

Créé a Vienne, orangerie du Cháteau de Schönbrunn 

Vienna 7 fevrier 1786 

Représentant pour l’Italie 

Casa Musicale Sonzogno, Milano 

mezzo 

♣ 



2021-09-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5499 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 530 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

PK: – Tysiące pracowników ochrony zdrowia, lekarze, pielęgniarki, ratownicy medyczni, 

fizjoterapeuci, diagności w wielkim marszu przeszli ulicami Warszawy aż do kancelarii 

premiera. Tam stanęło białe miasteczko. Jak mówią ci, którzy je wznieśli, ten protest będzie 

trwał do skutku. 

 

Marek Nowicki: – …Ile pan godzin pracuje miesięcznie? 

Wojciech Czerwiński, ratownik medyczny z Lęborka: – 350 do 400. 

MN: – A powinien pan, ile pracować? 

WC: – 168, tak jak na etacie pracują. 

MN: – …Rząd PiS-u w ciągu sześciu lat nie zahamował procesu zadłużania się szpitali, 

nie zahamował procesu odchodzenia medyków od zawodu. Tylko tego lata zamkniętych zostało 

kilkadziesiąt [dokładnie, ile] oddziałów szpitalnych z powodu braku personelu medycznego. 

Premier na razie do rozmów z protestującymi zasiadać nie ma zamiaru… Minister zdrowia 

przekonuje, że postulaty są niepoważne, bo jego zdaniem oznaczają wydanie dodatkowych 100 

miliardów złotych w 2022 roku oraz ponad 25 mld zł jeszcze w tym roku. Oznaczałoby to 

konieczność podwojenia nakładów na ochronę zdrowia i przekroczenie 10% PKB. 

Danuta Liśkiewicz, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Olsztynie: – Nie odchodzimy, 

proszę państwa, od łóżek chorych. My zostajemy z pacjentami. 

Piotr Tabat, ratownik medyczny: – Ostatnio byłem na wyjeździe, gdzie ratowałem 

pacjenta, który zaproponował mi pracę w magazynie – jak się dowiedział, jaką mam stawkę 

godzinową, to zaproponował mi pracę na magazynie. 

 

Czy pana(i) zdaniem polityka rządu PiS może doprowadzić do wyjścia Polski z Unii 

Europejskiej? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

Zdecydowanie tak – 23% 

Raczej tak              – 20% 

  Razem   – 43% 

Zdecydowanie nie – 14% 

Raczej nie              – 27% 

  Razem   – 41% 

Nie wiem, trudno powiedzieć – 16% 

 

Po uzyskaniu zgody wyrażonej w ustawie – wystarczy przegłosować w Sejmie 

Przedłożenie Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej – potem podpis prezydenta 

Prezes Rady Ministrów notyfikuje Radzie Europejskiej decyzję o wystąpieniu z Unii 

Europejskiej. 

Maciej Knapik: – Referendum nie jest konieczne? 

Robert Grzeszczak, profesor, katedra prawa europejskiego, Uniwersytet Warszawski: – 

Nie. Nie jest konieczne. Póki co, w polskim prawie obligatoryjne referendum nie jest konieczne. 

[Nie zrozumiałem]. Stawiają kontrolę graniczną nad Odrą i Nysą, z Czechami, Słowakami i 

Litwą. 

MK: – Politycy PiS-u mówią o okupacji, dyktaturze, bo Unia opóźnia wypłacanie Polsce 

funduszy. Chodzi o 36 miliardów euro, w tym prawie 24 [miliardy euro] bezzwrotnych dotacji, 

których nadal nie ma. Polskie władze ignorują decyzję Europejskiego Trybunału 

w Luksemburgu [raczej wyrok Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej w Luksemburgu] i 

podważają nadrzędność prawa europejskiego nad prawem krajowym. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Unia Europejska nas łupi. 



MK: – To kolejny anty unijny głos z obozu władzy, chociaż jednocześnie dane rządowe 

mówią, że jesteśmy 107 miliardów na plusie. W ostatnich latach na przykład tylko nieduża 

Świdnica dostała z Unii aż 200 milionów złotych. 

 

Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej 

15 lat w Unii Europejskiej. Bilans członkostwa 

107,4 MLD EURO – tyle jesteśmy „na plusie” w rozliczeniach z UE od 2004 r. 

Za kilka dni minie 15 lat od wejścia Polski do Unii Europejskiej. Dołączenie naszego 

kraju do Wspólnoty, miało nie tylko wymiar symboliczny, ale także ekonomiczny. 

Do Polski szerokim strumieniem popłynęły unijne pieniądze, które w połączeniu z 

pracowitością i przedsiębiorczością Polaków, zmieniły oblicze naszego kraju. Ponad 

200 tysięcy inwestycji o wartości 675 miliardów złotych, to imponujący bilans 

naszego członkostwa. 

Kiedy 15 zmieni się w 27… 

Unia Europejska jest wspólnotą krajów, które się różnią, mierzą się z wieloma 

wyzwaniami, ale jednocześnie są świadome pozytywnych efektów współpracy. 

Efekty rozszerzenia w 2004 roku można oceniać z różnych perspektyw. W wymiarze 

symbolicznym zakończyło ostatecznie erę historycznych podziałów, w politycznym 

przyczyniło się do poszerzenia obszaru współpracy, pokoju i stabilności. W aspekcie 

międzynarodowym wzmocniło pozycję Unii w zglobalizowanym świecie. Wśród 

zalet dla nowo przyjętych państw należy natomiast wskazać możliwość 

funkcjonowania w obrębie rynku wewnętrznego oraz pozytywny wpływ 

rozszerzenia na sytuację społeczno-ekonomiczną. 

MK: – Jeszcze we wrześniu Trybunał Konstytucyjny może orzec, że zapisy traktatu 

europejskiego są niezgodne z Polską Konstytucją. To byłby kolejny krok w nieznane. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

PK: – Wzywamy Rosję i Białoruś do działania w sposób przewidywalny i przejrzysty – 

tak jak zobowiązują ich do tego umowy międzynarodowe. To reakcja NATO na rozpoczęte 

wczoraj największe w tym stuleciu manewry „Zapad 21” … 

 

PK: – Na tym niezwykłym płaskowyżu znajdują się trzy wulkany: Elizjum, Albor i 

Hekates – nie są jednak groźne, spokojnie można by tam wędrować, a jeszcze lepiej pojeździć. 

Jest jeden kłopot – to dość daleko, ponad 50 milionów kilometrów stąd, na Marsie. 

Paweł Szot: – Płaskowyż Elizjum, kraina na Marsie. Jej fragment odwzorowano na 

kampusie Politechniki Świętokrzyskiej – to poligon dla łazików marsjańskich. Ich 

konstruktorzy, studenci kierunków technicznych przyjechali do Kielc z 37 krajów świata, by 

zmierzyć się w zawodach European Rover Challenge. Jest czynny wulkan, kratery po 

meteorytach i jaskinie. Przed zawodnikami zadanie jak na prawdziwej marsjańskiej misji. 



Łukasz Wilczyński, prezes Europejskiej Fundacji Kosmicznej: – Poszukiwanie śladów 

życia, ogólna nawigacja w terenie, żeby się odnaleźć i umieć zarządzać tym łazikiem w terenie, 

a gdy trzeba, gdy kamera się wyłączy, umieć wyznaczyć trajektorię [to rusycyzm – wyznaczyć 

trasę] powrotu. 

PS: – Sterujący pojazdem nie widzą go, komunikują się z nim zdalnie. Takie zawody 

odbywają się od lat, najsłynniejsze organizuje NASA, a zebrane doświadczenie wykorzystuje w 

prawdziwych misjach na Marsa. Studenci polskich politechnik wygrywają międzynarodowe 

konkursy, zdobywają światowe uznanie, a potem kończą studia i wyjeżdżają za granicę. 

Jarosław Juszkiewicz, dziennikarz naukowy, Polskie Radio Katowice, Planetarium 

Śląskie: – Oni patrzą na te miejsca, gdzie mogą realizować swoje marzenia. Stąd tylu polskich 

naukowców w NASA, w CERN-ie, w biznesach, które są w Krzemowej Dolinie. 

PS: – Krystian Bacławski zrealizował amerykański sen wielu polskich studentów – dostał 

pracę w głównej siedzibie głównego internetowego giganta Google… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

 
Porównajmy: 

Marian Czesław Sokołowski 

Blaskobiały księżyc lśni 

Wśród drzew Od każdej gałęzi 

Pomyka śpiew Pod konary 

przesłanie Jakież rozkochanie 

Lustrzeniem staw błyska 

Nie przejrzeć się gdzieżby 

Mroczniejącej wierzby Verlaine 

© 

 

♣ 
2021-09-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5499 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 476 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 



DR: – Papież Franciszek mówi o nich – wzór do naśladowania – prymas tysiąclecia, 

kardynał Stefan Wyszyński i siostra zakonna – matka Elżbieta Róża Czacka – nowymi 

błogosławionymi Kościoła katolickiego Z zasługami nie tylko dla kościoła… 

 

DR: – Białe miasteczko w pobliżu kancelarii premiera, mniejsze niż to sprzed 14 lat, ale z 

niemal identycznymi postulatami, bo jak mówią: pracownicy ochrony zdrowia znowu stoją na 

krawędzi przepaści… 

 

DR: – Przeciwko przemocy: 

Transparent: PRZYSIĘGAŁEŚ CHRONIĆ, A MORDUJESZ 

MACIE KREW NA RĘKACH 

Chcą sprawiedliwości i rozliczenia winnych. Protest przed Komendą Wojewódzką 

[Miejską Policji] we Wrocławiu także przeciwko brutalności [polskiej] policji. A to wszystko w 

związku ze śmiercią 25-latka z Ukrainy… 

 

Proszę powiedzieć, na którą partię by pan(i) zagłosował(a) 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

PiS i Solidarna Polska: 30% (przybył +1) 

Koalicja Obywatelska: 24% 

Polska 2050: 14% (ubył -1) 

Konfederacja: 8% (przybył +1) 

Lewica: 5% (ubyły -2) 

Odmowa\nie wiem\trudno powiedzieć: 15% (przybyły +2) 

Pozostałe ugrupowania poniżej progu wyborczego. 

 

DR: – O takim poparciu żadna z partii nie może nawet pomarzyć: 81% ankietowanych za 

obecnością Polski w Unii Europejskiej. To równe i zdecydowane TAK dla naszej wspólnotowej 

rzeczywistości i równie mocne NIE dla jakichkolwiek prób jej zmiany. Proeuropejski chór 

kontra anty-unijne solówki. O tym: 

Maciej Knapik: – Dla opozycji, to powód do satysfakcji. 

Bartłomiej Sienkiewicz, KP KO, PO: – Polacy doskonale wiedzą, że im bardziej 

rozkładająca się sytuacja w kraju z powodu rządów Prawa i Sprawiedliwości, tym bardziej 

powinniśmy być w Unii Europejskiej. 

Czy Polska powinna pozostać w Unii Europejskiej? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

TAK: 81% 

NIE: 7% 

NIE MAM ZDANIA: 12% 

[Z powyższego wynika, że znaczna część elektoratu PiS-u jest za pozostaniem w Unii 

Europejskiej]. 

MK: – …Obserwacja, jaka będzie reakcja opinii publicznej i łagodzenie tonu. Unia 

Europejska, zależnie od kogo i kiedy się mówi, raz jest obca i wroga, innym razem nasza 

własna: 

Andrzej Duda, prezydent: – Nie będą nam tutaj w obcych językach narzucali, jaki ustrój 

mamy mieć w Polsce. 

Andrzej Duda, prezydent: – Europa to my, Unia Europejska to my. 

Listopad 2020: TAK 87%. NIE 8%. Nie mam zdania 5%. 

Wrzesień 2021: TAK 81%. NIE 7%. Nie mam zdania 12%. 

 

DR: – Miliony maseczek za miliony z rządowego programu. Pod lupą dziennikarzy 

z Wizjera TVN… 

 

DR: – Bardzo młoda i bardzo dobra. A dokładnie najlepsza. 18-letnia debiutantka 

wygrywa US Open – jeden z czterech najważniejszych tenisowych turniejów w sezonie. Anna 

Radyukanu z Wielkiej Brytanii… 



 

DR: – 26 września wygasa koncesja TVN24… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

From the Philharmonie im Gasteig, Munich 

Münchner Philharmoniker 

Conductor Karina Canellakis 

Ludwig van Beethoven 

Symphony No. 4 in B flat major, Op. 60 

1. Adagio – Allegro vivace 

mezzo 

♣ 
2021-09-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5386 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 269 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

PK: – Ministerstwo zdrowia poinformowało o powołaniu nowego wiceministra… 

W wypadku psychiatrii dziecięcej problemem są nie tylko pieniądze, ale i brak lekarzy. Dzieci w 

potrzebie jest 400 tysięcy, psychiatrów niemal 1000 razy mniej. 

Magda Łucjan: – W przypadku pana Daniela to 40 dzieci na oddziale zaburzeń 

psychicznych. To są dzieci, które potrzebują przede wszystkim rozmowy. A na rozmowy nie ma 

czasu. 

Daniel Wyporski, pielęgniarz psychiatrii dziecięcej: – Jak jest ciężko opiekować się jedną 

osobą w domu, a my mamy tych pacjentów czterdziestu. Potrzebują przede wszystkim terapii i 

wsparcia, rozmowy, rozmowy i jeszcze raz rozmowy. A na nią nie ma czasu, ponieważ ja muszę 

też wykonać procedury medyczne. Niestety, dochodzi też do takich sytuacji, że targają się na 

swoje życie na oddziale. 

MŁ: – …To wszystko, o czym pan mówi, pana nie zniechęca? 

DW: – Mnie to nakręca, żeby po prostu działać i do przodu, bo nie wiadomo, kiedy my 

staniemy się mniejszością i kiedy my będziemy pacjentem. 

Napisy w białym miasteczku przed siedzibą premiera: 

Rządzie! Płać realnie za leczenie, a nie po przecenie. 

Nie ma medyków – nie ma leczenia. Same łóżka nie leczą! 

Adam Bełda, psychiatra, rezydent: – Niedobory kadrowe są ogromne. Jest problem 

z obsadzeniem stanowisk, jest problem z osadzeniem dyżurów. Jeżeli dziecko chce popełnić 

samobójstwo, to nie ma czasu. Nie można mu powiedzieć, przyjdziesz za miesiąc, przyjdziesz za 

dwa miesiące.  

Napis na koszulce Adama: 

POLAKU! Przez ich działania nie będzie miał Cię kto leczyć w Twoim szpitalu i 

przychodni – i zdjęcia: Niedzielski, Morawiecki, Kaczyński. 

[Chłopak się popłakał]. 

AB: – Przepraszam. Mnie to trochę boli. 

Róża Hajkuś, pediatra: – Mamy tylko 410 specjalistów dzieci i młodzieży w Polsce, 

a szacuje się że 400 tysięcy dzieci w tym momencie potrzebuje pomocy psychiatrów. 

MŁ: – Kolejnym problemem są przepełnione oddziały, na których zwyczajnie brakuje 

łóżek… Adam Niedzielski zaprasza medyków na jutro, ale ci już nie chcą rozmawiać z samym 

ministrem, apelują o spotkanie z premierem. 

PK: – Jedni pracują inni protestują – tak wygląda początek protestu tysięcy pracowników 

służby zdrowia… to wpis Karczewskiego. 

Marek Nowicki: – Przyjechało 30 tysięcy ludzi [na manifestację medyków] z całego 

kraju… 



 

PK: – Po słowach o brukselskiej okupacji, wojnie hybrydowej i drastycznych 

rozwiązaniach wydawało się, że nie sposób powiedzieć więcej, ale można zrobić więcej. 

Minister Waldemar Buda zapowiada, że polski rząd może postępować ostrzej. Tylko pytanie: 

Czy bardziej zaszkodzimy Brukseli czy sobie. 

Marek Grela, były ambasador RP przy Unii Europejskiej: – PiS powinien w tej chwili 

oświadczyć rolnikom: Wystąpimy z Unii, ale kosztem utraty dostępu do europejskiego rynku 

rolnego. Trza mieć odwagę. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, KP Koalicja Polska, PSL: – PiS może doprowadzić do tego, 

że rolnicy przez działania rządu zostaną ograbieni, ograbieni z dopłat rolniczych, ograbieni z 

pieniędzy na modernizację. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Jednak takich słów nie wypowiada się bez potrzeby: 

„działać drastyczniej – walczymy z okupantem brukselskim” 

Waldemar Buda, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS: – To jest taka 

przenośnia, myślę, że bardziej, nikt nie chce walczyć w dzisiejszych czasach, a tym bardziej 

z Unią Europejską. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny, wypowiedź 

z 7 września: – Nie da się tego inaczej skomentować, jak w kategoriach agresji. 

KKZ: – …Ryszard Terlecki i Marek Suski to najbliżsi współpracownicy Jarosława 

Kaczyńskiego, nie wypowiadają takich słów bez jego zgody, może testują… Ziobro po odejściu 

Gowina jest kluczowy dla zapewnienia większości Zjednoczonej Prawicy i to Solidarna Polska 

najgłośniej buntuje się przeciwko Komisji Europejskiej, która domaga się poszanowania 

wartości i zasad Unii, w tym praworządności. Premier musi więc grać coraz ostrzej, mimo 

zapewnień, że Polexit to absurd. 

WB, dalszy ciąg: – Mamy mnóstwo narzędzi do tego, żeby z Unią Europejską czy 

Komisją Europejską postępować ostrzej. Mamy wiele decyzji, które zapadają jednomyślnością. 

Możemy negocjować koalicje, przeciągać wiele spraw. 

KKZ: – To oznacza, że Polska wyznacza sobie rolę hamulcowego w Unii Europejskiej, 

blokującego najważniejsze wspólnotowe decyzje. 

Robert Grzeszczak, profesor, katedra prawa europejskiego, Uniwersytet Warszawski: – To 

są kwestie podatkowe, to są kwestie polityki zagranicznej i bezpieczeństwa, a więc sprawy 

relacji także z Rosją. My potrzebujemy w Unii raczej wsparcia niż blokowania, bo jesteśmy 

państwem, które ma granicę zewnętrzną i jako takie doświadczamy. 

 

Dariusz Prosiecki: – …Od początku ćwiczeń „Zapad” trwa spór o liczbę żołnierzy, którzy 

biorą udział w ćwiczeniach. Część zachodnich analityków uważa, że te liczby są zawyżone, że 

to propaganda. Kolejna odsłona sporu, to stan rosyjskiej armii. Eksperci podkreślają, że 

rosyjskie wydatki na modernizację są znacznie mniejsze niż pieniądze, które na wojsko wydają 

Amerykanie. 

Jarosław Stróżyk, generał, były zastępca dyrektora Zarządu Wywiadu NATO, Uniwersytet 

Wrocławski: – Budżet obronny Stanów Zjednoczonych to jest prawie już 800 miliardów 

dolarów, a budżet rosyjski około maksymalnie to było 70 miliardów dolarów. Mamy tutaj 

porównanie jak 1:10, około maksymalnie 10%. 

Mieczysław Bieniek, generał, były zastępca dowódcy strategicznego NATO: – Przy 

liczebności armii rosyjskiej, która wynosi około 800 tysięcy, a uwzględniając ich wydatki 

osobowe, jak również sprzętowe, to jest nieporównywalnie mniejsza kwota. 

Wydatki na obronność w 2020 roku 

Źródło: SIPRI 

Stany Zjednoczone – 778 mld $ 

Chiny – 252 mld $ 

Indie – 72,9 mld $ 

Rosja – 61,7 mld $ 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 



St Luke’s – London 

Lucy Crowe / Allan Clayton / London 

Symphony ORCHESRA 

Sir Simon Rattle 

dirige 

Knussen, Tournage end Britten 

mezzo 

Oliver KNUSSEN 

Chansons et intermède de la mer de „Where the Wild Things Are” 

Mark-Anthony TURNAGE 

Last Song for Olly (première mondiale) 

Richard Watkins – Cor 

Allan Clayton – ténor 

Benjamin BRITTEN 

Serenade pour tenor. Cor et cordes 

♣ 
2021-09-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5559 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 537 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

AW: – Rozmów nie było. Protestujący nie przyszli na spotkanie. Medycy nie chcą 

rozmawiać już z ministrem, chcą już rozmawiać z premierem. Białe miasteczko stoi. Rozmowy 

nawet nie ruszyły. Kolejne podejście w czwartek, ale premiera znowu nie będzie. Ma być za to 

Solidarność, którą zaprosił rząd. Po co? O tym: 

Krzysztof Skórzyński – … 

 

AW: – Nie będę orzekał z sędzią, który nie ma prawa orzekać – oświadcza Piotr Gąciarek i 

za takie podejście spotyka go kara… nie może orzekać przez 30 dni… 

KONSTYTUCJA 

Artykuł 91 

2. Umowa międzynarodowa ratyfikowana za uprzednią zgodą wyrażoną w ustawie 

ma pierwszeństwo przed ustawą, jeżeli ustawy tej nie da się pogodzić z umową. 

 

AW: – Co słychać przy granicy z Białorusią? Jak wygląda stan wyjątkowy? 

Dziennikarzom nie wolno tego oglądać, nie wolno relacjonować i pokazywać. W specjalnym 

liście 30 redakcji apeluje do rządu, żeby te zasady zmienić… 

(Onet, Wirtualna Polska, Gazeta.pl, OKO.press, „Gazeta Wyborcza”, „Fakt”, „Super 

Express”, „Rzeczpospolita”, „Polityka”, „Newsweek”, „Tygodnik Powszechny”, „Wprost”, 

„Przegląd”, „Angora”, Forum, Polityka Insight, „Liberte!”, „Trybuna”, TOK FM, „Press”, 

fundacja Grand Press, Towarzystwo Dziennikarskie, Stowarzyszenie Dziennikarzy RP, 

Reporterzy bez Granic, Fundacja Reporterów, RMF FM, Fakty TVN, Radio ZET, „Dziennik 

Gazeta Prawna”) 

 

Marek Nowicki: – …W skali całego kraju zaszczepiło się już 34,4% uczniów w wieku 12-

14 lat… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

And, of course, stability isn’t nearly so spectacular as instability. „No i, rzecz jasna, 

stabilność nie jest tak efektowna jak niestabilność”, napisał w 1932 Aldous Huxley w Brave New 

World (Nowy wspaniały świat, Muza, Warszawa 2008), ponad osiemdziesiąt lat temu, po 

Wielkiej Wojnie i przed kolejną, jeszcze większą, na długo przed doświadczeniami 



współczesnego świata i jego obowiązującą nieznośną narracją, że żyjemy w najbardziej 

stabilnym pokojowym okresie w jego dziejach. Tymczasem bliżej lub dalej od nas rządzi chaos i 

chaos urasta do rangi jedynego porządku zdolnego dziś skutecznie zapanować nad światem. 

Koniec historii nie nastąpił po upadku radzieckiego imperium, jak zapowiadał w 1992 

amerykański politolog Francis Fukuyama w swojej książce The End of History and the Last Man 

(Koniec historii, Znak, Kraków 2009). Historia i wojna powróciły w dwójnasób silniejsze i z 

takim rozmachem, że jedyna dostępna dziś stabilizacja jest osiągalna wyłącznie wewnątrz 

chaotycznego otoczenia. 

Po przezwyciężeniu trwającego prawie pół wieku konfliktu Wschód-Zachód na świecie 

panowało przekonanie, że nastanie wieczny pokój a wszystkie państwa zajmą się wyłącznie 

zapewnieniem ludzkości bezpieczeństwa i dobrobytu. Od tego czasu minęła zaledwie jedna 

generacja, i tyle wystarczyło, aby dostrzec, że ogłoszone wtedy braterstwo i optymizm miały 

krótki termin ważności. Rzeczywistość, w której żyjemy, wykreowała zupełnie inny wizerunek 

naszych czasów. Boimy się tego wizerunku. Wojna w roli narzędzia zdobywania pozycji 

mocarstwowych i rozstrzygania sporów, tak charakterystycznej dla XVIII i XIX wieku, przez 

lata uważane za relikt, na powrót wkroczyła na scenę – z rozmachem, wielką siłą rażenia, 

nieograniczoną mocą najnowszych technologii i rzadko spotykaną brutalnością. Tak jak niegdyś, 

silne państwa napadają na słabsze, wymuszają wymianę rządów i władców, stosują naciski i 

groźby, gwałcą ustanowione wspólnie prawo międzynarodowe. Niewidoczne w sferze polityki 

światowej koncerny bez pytania kogokolwiek o zdanie narzucają kierunek zmian, globalny 

rynek finansowy ponad głowami narodów decyduje o ich losach. Instytucje porządku 

międzynarodowego zamieniły się w kluby marionetek, zwykli ludzie ze zdumieniem konstatują, 

że udźwignąć nowych ciężarów nie są w stanie. Wszyscy – świat i my wraz z nim – żyjemy w 

czasach niepokoju, zagrożenia, strachu, nieobliczalnej przemocy; zjawisk w wielu wypadkach 

całkowicie anonimowych, tym dotkliwiej odczuwalnych, że do niczego nie dają się przypisać. 

Być może dawniej także nie było inaczej, może było jeszcze gorzej, ale to już przeszłość. 

Trzęsienia ziemi sprzed dwóch tysięcy lat, przykre jak każde nieszczęście, nas nie dotyczą. 

Tsunami sprzed wieku także nas już nie boli, rany po zakończonej wojnie goją się na cudzym 

ciele. Tym razem jednak chodzi o nas, nasze życie i życie naszych dzieci. I musi nas niepokoić 

świat na naszych oczach wyrywany z fundamentów – jedyny, jaki mamy. Natłok kryzysów i 

konfliktów wybuchających w różnych miejscach w tym samym czasie, nieobliczalność 

uczestniczących w nich aktorów i bezradność wobec faktu, że środki zastosowane, aby im 

zaradzić, stają się ich promotorem – to współczesny paradoks, od którego, jak sądzimy, nie ma 

ucieczki. Straż pożarna już nie gasi pożarów, swoją akcja sama wznieca je podtrzymuje. 

Jesteśmy świadomi spychania świata w otchłań chaosu z taką determinacją, jakby to była 

nieuchronna faza zaprowadzania obiecywanego nam lepszego nowego porządku z globalnym 

rządem, narzuconym światowym przywództwem, ambitnymi organizacjami międzynarodowymi 

zorientowanymi nie tylko na matkę Ziemię, ale i na Wszechświat, ze zintegrowanymi systemami 

społecznymi i politycznymi, jedną walutą w jednej wielkiej światowej federacji. Koncepcji nie 

brakuje, ich realizacji doświadczamy na własnej skórze. Jak dotąd, udało się już doprowadzić do 

ekspansji nieporządku, wywoływania niepokojów, zachwiania równowagi. 

Demontaż porządku światowego nie jest wyłącznie, nie głównie, skutkiem działania 

obłąkanych reżimów – te nie mają ani wystarczającej siły, ani możliwości współdecydowania o 

jakości życia w szerokiej przestrzeni. To uniwersalistyczna polityka upowszechniania własnych 

wartości bez względu na otoczenie i jego warunki setkom milionów przyniosła nieszczęście, 

milionom – śmierć. 

Marek Orzechowski 

CHAOS 

Nowy porządek świata 

s. 9-11 

♣ 
2021-09-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5502 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 



 

Polska – 767 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

AW: – Polexitu nie będzie. PiS napisało to dziś w uchwale i to ciekawe po tym, co 

politycy PiS mówili przez ostatnie trzy dni. Partyjne uchwały to jedno, publiczne komunikaty to 

drugie – miliardy euro nie płyną na razie do nas z Unii i to, co słychać dziś było w Sejmie raczej 

tego nie zmieni. 

Jakub Sobieniowski: – Jak widać, Marek Suski brał udział w posiedzeniu komitetu 

politycznego PiS pod hasłem: Polexitu nie będzie. Anita Czerwińska nie jest tak znaczącym 

w PiS-ie politykiem, jak Marek Suski, który mówił o brukselskim okupancie… 

 

AW: – Debata o wolności mediów i stanie praworządności w Polsce – dosłownie przed 

chwilą skończyła się w Strasburgu. Cała Europa wie, że niezależne media to wartość. Cała 

Europa słyszy, że w Polsce z tą niezależnością może być problem. Oprócz debaty jest też 

rezolucja, a w niej spory fragment o Lex TVN. 

Maciej Sokołowski, Strasburg: – Są takie określenia w języku dyplomacji, które oznaczają 

najwyższe potępienie i właśnie takie określenia znajdziemy także w tej rezolucji. To cytat: 

Krytykujemy w możliwie najsilniejszych słowach projekt tak zwanego Lex TVN. To próba 

uciszenia krytycznych głosów i bezpośredni atak na media. Takich, ale też mniej 

dyplomatycznych głosów nie zabrakło podczas debaty tutaj w Strasburgu; 

Juan Fernando, López Aguilar, grupa postępowego sojuszu socjalistów i demokratów 

w Parlamencie Europejskim: – Polska, znowu ta Polska. Jesteśmy zaniepokojeni stanem 

praworządności w Polsce, ograniczaniem wolności mediów, zagrożeniem niezawisłości sądów – 

to erozja praworządności, kolejne dokręcanie śruby, nierespektowanie wyroku Europejskiego 

Trybunału. To jest kolejna granica, którą przekroczono. 

MS: – Ale nauczeni doświadczeniem trochę już zniechęceni europosłowie nie apelują do 

polskich władz, ale apelują do unijnych instytucji – do Komisji, by ta działała zdecydowanie i 

blokowała pieniądze dla Polski. Głosowanie nad rezolucją jutro, ale wynik nie powinien być 

zaskoczeniem, bo pod projektem podpisały się największe frakcje w Parlamencie Europejskim. 

AW: – Maćku, dzisiaj też ważne słowa od szefowej Komisji Europejskiej w orędziu 

o stanie Unii, oprócz epidemii, obronności, między innymi wolne media i praworządność też 

miały tam swoje pięć minut. Powiedz, co dokładnie mówiła Ursula von der Leyen. 

MS: – Dobrze śmiałe przemówienie to zawsze taki początek nowego politycznego sezonu 

w Brukseli, gdzie Komisja Europejska określa najważniejsze zadania na najbliższe miesiące. 

Ursula von der Leyen nie zostawiła żadnych wątpliwości, że wśród najważniejszych zadań 

będzie właśnie ochrona niezależności mediów, nowe przepisy w tej sprawie Komisja Europejska 

ma przedstawić wkrótce, oraz ochrona praworządności. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Na początku zawsze jest 

dialog, ale też nie jest on celem samym w sobie, musi dawać efekty. Dlatego też działamy 

dwutorowo, prowadząc dialog i zdecydowane działania. Przykładem mogą być działania podjęte 

w zeszłym tygodniu i nadal będziemy tak postępować. 

MS: – Te działania podjęte w ostatnim tygodniu, wyjaśnimy, to są te kroki podjęte wobec 

Polski, a więc wnioski o nałożenie kar finansowych na nasz kraj. Pytałem dzisiaj Komisarza 

Didiera Reyders’a odpowiedzialnego w Komisja za właśnie sprawiedliwość, na jakie kary czeka 

Komisja, jakie według Komisji byłyby optymalne. Mówi Komisarz Reynders, według niego 

najważniejsza, najlepsza, najbardziej symboliczna byłaby kara w wysokości jednego miliona 

euro dziennie. 

 

AW: – Międzynarodowy dzień demokracji… 

 

AW: – Raport w sprawie dominikanina, Pawła M. w nim przemoc fizyczna, duchowa, 

a nawet seksualna. Mówiąc wprost, to gwałty, krzywdy i osaczenie… Komisja nie wie 

dokładnie, ile może być jeszcze ofiar… 

 



AW: – W białym miasteczku gorąco, jutro rozmowy, dziś burza mózgów, medycy wciąż 

walczą o swoje, choć na razie nie udało się wywalczyć nawet negocjacji. Pytanie na dziś, to czy 

zaostrzyć protest, czy nie… 

 

AW: – …Idziemy drogą zeszłorocznego czarnego scenariusza. 

Jan Szopiński w Sejmie, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Co zrobiliście z ruchami 

antyszczepionkowymi, co zrobiliście z ruchami antyszczepionkowymi w waszym klubie? Co 

zrobiliście z tymi, którzy promują ruch antyszczepionkowy? 

Krzysztof Skórzyński: – …Nazwisko Anny Marii Sierakowskiej, KP PiS, nie padło 

z mównicy, ale to ona jest ikoną dla wielu antyszczepionkowców. Tylko ostatnio restrykcje 

covidowe nazwała faszyzmem sanitarnym… 

 

AW: – Obowiązkowe szczepienia przeciw Covid dla pracowników służby zdrowia, 

domów opieki, strażaków i ratowników medycznych. We Francji taki obowiązek jest od dziś. 

Demonstracje i protesty nic nie dały. Władze Francji są nieugięte, a niezaszczepieni będą 

zawieszani w pełnieniu obowiązków, zawieszana też będzie wypłata ich pensji… 

 

AW: – 5,5% to inflacja w Polsce, najwyższa od 20 lat. GUS podaje dziś dane, a 

ekonomiści załamują ręce, Polacy też, bo drożyzna atakuje ich w sklepach każdego dnia. 

Dariusz Prosiecki: – Tu nikt nie ukrywa rozgoryczenia, wystarczy spojrzeć na sklepowe 

pułki, ceny (fasolka bez łyka 11,50 za kg), by szybko stało się jasne, jaki jest powód tego braku 

optymizmu. Jest drogo. Ceny w Polsce rosną najszybciej od 20 lat. Główny Urząd Statystyczny 

podał dziś, że inflacja w sierpniu wyniosłą 5,5%... 

Wzrost cen w sierpniu 2021: 

Żywność i napoje bezalkoholowe: 3,9% 

Pieczywo: 6,6% 

Mięso: 4,8% 

Warzywa: 7,9% 

 

Ceny surowców na światowych rynkach: 

Ropa brent: 73,75$/baryłka. 85,05% w ciągu roku 

Gaz ziemny: 5,34$/mln btu. 99,06% w ciągu pół roku 

Węgiel br index: 171,1$/t. 251% w ciągu pół roku 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – To nie musi być podwyżka stóp procentowych, 

to może być na przykład zapowiedź, że podwyżki stóp procentowych będą w momencie, jeśli 

ceny zaczną niepokojąco rosnąć. 

 

AW: – Premier Morawiecki przekroczył swoje uprawnienia. Minister Dworczyk nie 

dopełnił swoich obowiązków. Marian Banaś przypomniał o wyborach kopertowych i o 76 

milionach złotych, które na nie poszły… 
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Polska – 722 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

AW: – Krajowa Rada Radiofonii i Telewizji i kulisy jej dzisiejszych obrad w sprawie 

koncesji dla TVN24, głosowania nie było i jest oczekiwanie na nową ustawę w Sejmie. Słowa 

posła Terleckiego tej Radzie wyznaczają drogę… 

Koncesja tvn24 wygasa za 10 dni. 

Teresa Brykczyńska, rzeczniczka prasowa KRRiT: – W tej chwili jest taka sytuacja dosyć, 

no, zawieszona, jeśli chodzi o legislację nowelizacji ustawy o radiofonii i telewizji, czekamy, 

czy coś jeszcze może się wydarzy w Sejmie w tej sprawie. 

Jakub Sobieniowski: – W porządku obrad tej ustawy, która została odrzucona, w Sejmie 

nie ma. 

TB: – Nie ma, rzeczywiście, jednak pan poseł Terlecki podkreślił, że sprawa tej ustawy 

może być w każdym momencie podniesiona na posiedzeniu, może być przywrócona. 

JS: – Na tych słowach opiera się Krajowa Rada Radiofonii i Telewizji, planując taką 

decyzję, bądź jej nie planując? 

TB: – No, to są jednak słowa pana Terleckiego i my ufamy tym słowom. 

Tadeusz Kowalski, profesor, medioznawca, Uniwersytet Warszawski: – Uważam tę 

wypowiedź za skandaliczną i przyznam, że jestem zbulwersowany wywiadem, który przed 

chwilą usłyszałem z panią rzecznik, ponieważ jest to oczywiste przyznanie się, że oto organ, 

który powinien być suwerenny, niezależny, oczekuje na inicjatywę polityczną. 

TB: – Do wtorku mamy nadal podjąć tą [tę] decyzję. 

Krzysztof Luft, były członek KRRiT: – To jest coś przerażającego, co tutaj powiedziała 

pani rzeczniczka, bo powiedziała wprost, że ten organ wcale nie realizuje obowiązującego 

prawa. 

JS: – Jak widać, od 19 miesięcy konstytucyjny organ państwa nie podjął decyzji w sprawie 

koncesji, mimo prawidłowego wniosku TVN24, a teraz tłumaczy to nie przepisami prawa, tylko 

taką uwagą albo groźbą rzuconą przez polityka 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS, wypowiedź z wtorku: – Zrobimy tak, 

żeby zaskoczyć, wprowadzimy znienacka któregoś dnia. 

JS: – Parlament Europejski przegłosował rezolucję, w której, jak widać, stanowczo 

krytykuje projekt tak zwanej ustawy Lex TVN przyjęty przez Sejm, uważa, że jest to próba 

uciszenia głosów krytycznych i bezpośredni atak na pluralizm mediów. 

„…stanowczo krytykuje projekt tzw. ustawy „lex TVN” przyjęty przez Sejm; uważa, 

że jest to próba uciszenia głosów krytycznych i bezpośredni atak na pluralizm 

mediów…” 

JS: – Europosłowie mówili w debacie także o ustawie lex TVN. Patryk Jaki mówił o 

telewizji TVN jak najgorzej i nie mówił prawdy. 

Patryk Jaki w Parlamencie Europejskim: – Wam się to podoba, bo wszystko, co niszczy 

Polskę od środka, jest dla was dobre, aby Polska nigdy nie mogła do was dołączyć, bo Polacy są 

dla was dobrzy, ale do zbierania szparagów i truskawek. 

Siegfried Mureşan, eurodeputowany z Rumunii, Europejska Partia Ludowa: – Media 

muszą informować ludzi, a nie zadowalać polityków. Media muszą mówić prawdę, a nie to, co 

się podoba politykom. Tak musi być we wszystkich państwach członkowskich, także w Polsce. 

My jako Parlament Europejski chcemy pomóc Polakom. 

Joachim Brudziński, eurodeputowany PiS: – Polacy popierają Prawo i Sprawiedliwość 

[30% Polaków], Polska jest demokratyczna, a te dyrdymały o rzekomej łamanej praworządności, 

to jest kolejna odsłona telenoweli. 

Andrzej Halicki, eurodeputowany PO: – Nie mówcie Polska i Polacy, bo demokrację 

demoluje Prawo i Sprawiedliwość, to jest jedna partia, która ma minimalną większość w jednej z 

dwóch izb parlamentu. Polacy nie dali się zakneblować w czasach reżimu komunistycznego, nie 

dadzą dzisiaj. 

Beata Mazurek, eurodeputowana PiS: – Nowelizacja ustawy o radiofonii i telewizji to nic 

innego jak próba doprecyzowania prawa już istniejącego, a nie atak na wolność mediów 

w Polsce. 



Jeroen Lenaers, eurodeputowany z Holandii, Europejska Partia Ludowa: – Lex TVN to nic 

innego jak objaw desperacji rządu, który chce mieć absolutną kontrolę nad obywatelami. Ten 

rząd jest tak zdesperowany, że uciekł się nawet do drugiego nielegalnego głosowania, by 

przepchnąć tę ustawę przez niższą izbę parlamentu. To objaw słabości. 

[Nie ma słowa „objaw” w polskim języku, jest tylko liczba mnoga „objawy”]. 

Jadwiga Wiśniewska, eurodeputowana PiS: – Przestańcie bezprawnie obrażać Polskę 

i Polaków. 

Magdalena Adamowicz, eurodeputowana PO: – Wrogiem Polaków jest ten, który chce 

decydować, co Polacy mogą wiedzieć, wrogiem Polaków jest wreszcie ten, który mówi, że 

Polacy to ciemny lud, który kupi wszystko, co powie władza. A przyjacielem Polaków są wolne, 

niezależne od jakichkolwiek władzy media. Kto jest kim, dobrze wiemy. 

JS: – Rzetelne informowanie to obowiązek mediów, a to misja. 

Koncesja TVN24 wygasa 26 września. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Będziesz pan wisiał, tak poseł Braun mówi do ministra w Sejmie. Jedyny 

konkretny wniosek z dzisiejszej debaty o ochronie zdrowia, to wniosek do prokuratury. Na takie 

słowa nie ma miejsca nigdzie, a w kodeksie jest na nie paragraf. A czy z białym, w białym 

miasteczku jest szansa na porozumienie, o tym: 

Krzysztof Skórzyński: – Ten moment przejdzie do historii polskiego sejmu i zapisze się w 

nim jak najgorzej. Bo tak polski poseł zaczął debatę z ministrem zdrowia: 

Grzegorz Braun, koło poselskie Konfederacja: – Szczęść Boże wszystkim ciężko 

pracującym, uczciwym medykom… 

JS: – A tak zakończył swoje wystąpienie Grzegorz Braun z Konfederacji: 

GB: – Będziesz pan wisiał. 

Małgorzata Kidawa-Błońska, wicemarszałkini prowadząca obrady: – Panie pośle, jak się 

pan w Sejmie zachowuje. To jest skandal. 

G. Braun do W. Kosiniaka-Kamysza: – Nie bądź pan wspólnikiem przestępcy. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, KP Koalicja Polska, PSL: – Musimy zaprotestować 

wszyscy, jak tu jesteśmy. Nie zgadzam się z ministrem w wielu rzeczach, opowiadał głupoty z 

tej mównicy, ale będę pana bronił przed takimi tekstami. Panie pośle Braun, nie wolno nigdy 

wobec nikogo tak mówić. Nie wolno! To jest groźba karalna. 

[Ale po wypowiedzi Jarosława Kacyńskiego w Sejmie: „Zamordowaliście mi brata. 

Jesteście kanalie!” – takie słowa oburzenia nie padły. 

Niestety przypomnę po raz kolejny: Należało wygrać wybory. Wiedzieliśmy, do czego 

Kaczyński Polskę doprowadzi. Ale właśnie Kosiniak-Kamysz, a i Grzegorz Schetyna, liderzy 

Polskiego Stronnictwa Ludowego i Platformy Obywatelskiej zamiast utrzymać koalicję, która 

uzyskała większość w Senacie, nagle rozwalili koalicję, bo postanowili udowodnić narodowi, że 

z lewicą nie mają nic wspólnego, a przeciwnie, są tacy sami prawicowi jak Kaczyński. Naród 

oddał więcej głosów na opozycję niż na PiS, ale te głosy rozproszyły się między kilkoma 

partiami opozycyjnymi i w konsekwencji obowiązująca w Sejmie metoda D’Hondta przeliczania 

oddanych głosów na mandaty, dała przewagę mandatów dla Prawa i Sprawiedliwości. A 

Kaczyński nie powiedział ostatniego słowa – ma jeszcze dwa lata, czyli aż połowę kadencji. 

Jeszcze nie jedno wycierpimy]. 

 

AW: – …w ciągu ostatniej doby dziesięć osób zmarło na Covid, osiem z nich było 

niezaszczepionych… 

 

„Po rozmowie z PAD [prezydent Andrzej Duda] (Mucha z kancelarii prezydenta) 

zadzwonił [do Michała Dworczyka, a ten do premiera] i przedstawił propozycję. 

Prosił o przygotowanie (o ile to możliwe pilnie) listy osób, które krytycznie oceniasz 

i nie widzisz możliwości kontrasygnowania na stanowisko szefa nowej izby SN [Sąd 

Najwyższy]. Z pozostałych tzw. tych, którzy są do zaakceptowania przez Ciebie, 

PAD wybierze szefa. To rozwiązanie da wam obu możliwość wpływu na obsadę 

tego stanowiska”. 

Źródło: wyborcza.pl 



Adam Bodnar, doktor habilitowany, były rzecznik praw obywatelskich: – Maski opadają i 

pokazują, o co tak naprawdę chodziło, nie o żadną reformę sądownictwa, tylko o dalsze dążenie 

do tworzenia w Polsce systemu niedemokratycznego, systemu autorytarnego poprzez 

podporządkowanie sądownictwa politykom. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Z kolejnego mejla wynika, że premier zamierza 

konsultować z: 

„Rozmawiałem krótko telefonicznie wieczorem z prezes Julią i streściłem tę 

rozmowę. Odniosła się pozytywnie i poprosiła abyś do niej zadzwonił – chciałaby 

porozmawiać z Tobą na ten temat”. 

Źródło: wyborcza.pl 

[Zamieszczaniem takich faktów TVN24 się prosi, żeby nie dostać licencji na nadawanie]. 

 

AW: – Uchwała podobno została wykonana. Nepotyzmu podobno w PiS-ie już nie ma. 

Jest za to lista prawie stu wpływowych i to nie jest lista magazynu Times. Chodzi o wpływy 

u premiera i u zatrudnionych na państwowych posadach. Co z niej wynika, o tym: 

Arleta Zalewska: – …lista Radia Zet blisko 100 ludzi Morawieckiego. Pracują w spółkach 

Skarbu Państwa. 

„Na liście znajdują się zarówno prezesi, jak i członkowie rad nadzorczych dużych i 

małych spółek Skarbu Państwa. W rubryce zatytułowanej >Patron< wpisany jesr u 

wszystkich Mateusz Morawiecki. Lista została sporządzona w jednym z resortów”. 

 

AW: – Ludzie w kosmosie, czyli pierwsza w pełni cywilna załoga. To niesamowite, ale 

kosmonauci amatorzy są już na orbicie okołoziemskiej. Jest ich czworo i na pokładzie kapsuły 

Cruz Rider należącej do Space X piszą właśnie historię. W kosmosie spędzą trzy dni. 

Maciej Mazur: – Końcowe odliczanie, start, kolejna misja kosmiczna? Nie. To misja 

historyczna. 

Jarosław Juszkiewicz, dziennikarz naukowy, Planetarium Śląskie, Polskie Radio 

Katowice: – Po raz pierwszy w historii jest to misja całkowicie prywatna misja załogowa. 

MM: – Start z Przylądka Canaveral przebiegł bezproblemowo. Pierwszy raz na statku nie 

ma profesjonalnych astronautów. Dowódcą jest Jared Isaacman, 38 lat, przedsiębiorca, pilot 

odrzutowców, miliarder. Pilotką misji jest Sian Proctor, 51 lat, popularyzatorka nauki, profesor 

geologii, pilot. 

Sian Proctor: – To dla mnie bardzo ważne. Jestem pierwszą ciemnoskórą pilotką statku 

kosmicznego. 

Trzecią uczestniczką jest Hayley Arceneaux, 29 lat, asystentka w szpitalu dziecięcym… 

Hayley: – …pobrane próbki pozwolą pokazać, jak lot kosmiczny wpływa na bakterie 

żyjące w człowieku. 

Czwarte miejsce zdobył inżynier pracujący w koncernie lotniczym. Ten bilet losowano. 

Kupił los, ale wygrał jego kolega. Kolega bilet mu przekazał. 

Chris Sembroski, 42 lata, inżynier w koncernie lotniczym, weteran sił powietrznych. 

MM: – Misję sponsoruje jej dowódca. Stronę techniczną zapewnia Spice Ex Ilona Muska. 

Statek wystartował klasycznie z centrum kosmicznego NASA. Grubo ponad 100 kilometrów 

ponad orbitą międzynarodowej stacji kosmicznej. 

Mission INSPIRATION4 orbit comparison 

408 km International Space Station 

540 km Hubble Space Telescope 

575 km Inspiration4 

Reuters 

MM: – Uczestnicy misji oczywiście przeszli badania i półroczne szkolenie. Ale oni tego 

statku nie pilotują. Wszystko kontrolowane jest zdalnie. 

Karol Wójcicki, popularyzator naukowy, autor bloga „z głową w chmurach”: – Być może 

teraz jest, jak trwają Fakty, jeszcze na orbicie mamy po raz pierwszy w historii czternastu ludzi 

[jednocześnie]. 

Wcześniejsze loty miliarderów, szefa Amazona Iverdżin były tylko wyskokami na granicę 

przestrzeni, to jest prawdziwy kosmos. Maciej Mazur, Fakty. 
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Polska – 652 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

AW: – Poseł Terlecki mówi, Krajowa Rada robi. Robi tak, jak mówi poseł, a nie jak mówi 

prawo. W sprawie koncesji dla TVN24 przepisy są jasne, a wniosek od dawna złożony… 

Koncesja tvn24 wygasa za 9 dni… 

„…z prezydentem trzeba oczywiście rozmawiać. Przecież to nie jest osoba, której 

nie można przekonać…” 

Jarosław Kaczyński, wicepremier, KP PiS 

Źródło: PAP 

 

…teraz na Covid chorują głównie niezaszczepieni. W szpitalu w Bolesławcu to prawie 

100% wszystkich chorych… 911 zajętych łóżek [covidowych], 101 zajętych respiratorów… 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

AW: – Do pracy tylko z paszportem covidowym. [Italia] 

 

AW: – Sejmowa kara dla posła Brauna – przez pół roku będzie dostawał połowę swojej 

pensji i nie dostanie poselskiej diety. Prezydium Sejmu decyzję podjęło jednomyślnie. 

Są też wnioski do prokuratury. 

[Ale dla posła Kaczyńskiego kary nie było, przecież obrażał tylko Lewicę]. 

 

AW: – Za przestępstwo urzędnicze czeka kara do pięciu lat więzienia, tak mówią 

prawnicy… [kolejny mail] 

 

AW: – Rząd na dwa głosy w sprawie uchwał LGBT, najpierw wiceminister Buda pisze list 

i apeluje o analizę – otwiera to samorządowcom oczy i przypomina o unijne miliony. 

Katarzyna Górniak: – Ta sprawa to już serial, a w nim nieoczekiwany zwrot akcji – 

minister rządu pisze do wszystkich samorządowców, którzy przyjęli uchwały anty-LGBT i 

mówi: Dobrze się zastanówcie. Rozpoczynamy negocjacje z Komisją Europejską w sprawie 

pieniędzy, a za dyskryminację Unia pieniędzy nie da. 

 

Data: 15 września 2021 r. 

Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej 
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Dotyczy: przestrzegania zasad horyzontalnych w realizacji programów i projektów 

dofinansowywanych środkami UE w perspektywie finansowej 2021-2027 

 

Szanowni Państwo 

Marszałkowie, Starostowie, 

Prezydenci Miast, Burmistrzowie, Wójtowie. 

 

chciałbym Państwa poinformować, że wkrótce rozpoczną się formalne negocjacje z 

Komisją Europejską projektu Umowy Partnerstwa 2021-2027 – dokumentu, który 

definiuje strategię wykorzystania funduszy polityki spójności w Polsce. Zakładamy, 

że proces ten powinien zakończyć się w tym roku. Równolegle trwają prace nad 

programami krajowymi i regionalnymi. Przyjęcie programów umożliwi rozpoczęcie 

naborów wniosków o dofinansowanie. 

Podobnie jak w poprzednich perspektywach finansowych, jednostki samorządu 

terytorialnego będą największymi beneficjentami projektów unijnych. Jestem 

przekonany, że doświadczenia zdobyte przez Państwa w ramach poprzednich edycji 

wdrażania funduszy europejskich pozwoli sprawnie i efektywnie aplikować środki 

unijne i realizować projekty współfinansowane z Europejskiego Funduszu Rozwoju 

Regionalnego oraz Europejskiego Funduszu Społecznego. 

W tym kontekście chciałbym podkreślić konieczność przestrzegania zasad 

horyzontalnych wynikających z przepisów unijnych. Jedną z nich jest zasada 

zapobiegania wszelkiej dyskryminacji ze względu na płeć, rasę oraz pochodzenie 

etniczne, religię lub światopogląd, niepełnosprawność (zapewnienie dostępności dla 

osób z niepełnosprawnościami), wiek lub orientację seksualną, podczas 

przygotowywania, wdrażania, monitorowania, sprawozdawczości i ewaluacji 

programów. 

Przestrzeganie zasad horyzontalnych stanowiło w trwającej perspektywie finansowej 

kryterium obligatoryjne wyboru projektów do dofinansowania. Żaden projekt, który 

nie spełnił powyższego kryterium nie mógłby zostać wybrany do dofinansowania. 

Takie samo rozwiązanie musi zostać zastosowane w perspektywie 2021-2027, na co 

chciałbym zwrócić Państwa szczególną uwagę. 

Zakaz dyskryminacji w życiu politycznym, społecznym lub gospodarczym z 

jakiejkolwiek przyczyny wynika wprost z polskiej Konstytucji. Każda uchwała czy 

stanowisko światopoglądowe przyjmowane przez organy stanowiące samorządów 

różnych szczebli musi pozostać w zgodzie z Konstytucją. 

Mając na uwadze powyższe, zwracam się do samorządów, których organy 

uchwałodawcze przyjęły tego typu dokumenty, o ich analizę i weryfikację czy nie 

zawierają one zapisów, które niekiedy – nawet wbrew intencjom organów 

stanowiącym – mogłyby potencjalnie stać się przedmiotem nadinterpretacji w tym 

zakresie. 

Przykładem takiej nadinterpretacji są, w naszej opinii, uwagi formułowane pod 

adresem Samorządowych Kart Praw Rodzin, które w swych zamierzeniach i istocie 

odnoszą się do wspierania rodziny i rodzicielstwa. Jako takie, nie naruszają zasad 

dotyczących równości wszystkich obywateli wobec prawa dyskryminacji 

z jakiejkolwiek przyczyny. 

Bywa jednak, że nieprecyzyjne sformułowania tych dokumentów stanowią 

przedmiot dyskusji publicznej w kontekście dyskryminacji. W przypadku 

zdefiniowania takich zapisów, uprzejmie proszę o podjęcie stosownych modyfikacji. 



 

Jestem przekonany, że fundusze europejskie, dostępne w obecnej oraz nowej 

perspektywie finansowej przynoszą wymierne korzyści wszystkim obywatelom 

naszego kraju. 

Z poważaniem 

(-) 

Waldemar Buda 

Sekretarz Stanu 

[odpis] 

 

KG: – Powodów do zmartwień nie zabraknie teraz i samorządowcom, bo podczas gdy 

jeden minister uprzejmie prosi, by uchwały zmienić, drugi minister właśnie pogroził palcem 

i powiedział – Ani kroku wstecz. 

Zbigniew Ziobro: – Polscy samorządowcy powinni bronić się, swoich decyzji, swoich 

przekonań i e ny, też swojego honoru i nie powinni zmieniać swoich uchwał, które z 

przekonaniem podjęli. 

KG: – Posłuchać którego z ministrów czy mieszkańców – samorządowcy mają się teraz 

nad czym zastanawiać. Unijne pieniądze będą do podziału jeszcze w tym roku dla tych, którzy 

wybiorą mądrze. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

AW: – Gaz też drożeje i to mocno. I to będzie już trzecia podwyżka w tym roku. Kto 

gazem ogrzewa dom, będzie miał kosztowną zimę, a ci, którzy gazu nie używają, podwyżkę 

odczują w sklepach. [Trochę współczucia by się przydało]. 

Dariusz Prosiecki: – …Wzrost cen gazu o 7,4%. Ci co mają kuchnie domowe, zapłacą 

więcej 0,72 zł miesięcznie. Grzejący wodę zapłacą o 4,48 zł miesięcznie więcej. Ogrzewający 

dom gazem zapłacą o 13,76 zł miesięcznie więcej. 

[Czy to jest wzrost ceny jednostkowej, czy może rzeczywiście zapłacą tylko o 0,72 złotego 

więcej miesięcznie? Oczekujemy precyzyjnych wypowiedzi]. 

Barbara Mroczek, Urząd Regulacji Energetyki: – Od początku tego roku ceny paliwa 

gazowego na giełdzie towarowej, giełdzie energii wzrosły ponad trzykrotnie, a to samo dzieje 

się na giełdach w Europie zachodniej. [Ale to już zapisałem we środę]. 

AW: – Wielka Brytania i pobrexitowa formalność – status osoby osiedlonej powinni go 

mieć wszyscy mieszkający na wyspach Europejczycy, w tym ponad milion Polaków. Jak widać 

z danych brytyjskiego MSW zdecydowana większość zdążyła z wnioskami na czas. 

Spóźnialskich jest mniej niż 2% i dostaną jeszcze jedną szansę… 

Maciej Woroch: – …Ci, którzy w czerwcu przegapili termin, to głównie rodzice 

nieświadomi tego, że powinni wystąpić z wnioskami w imieniu swoich niepełnoletnich dzieci 

oraz osoby starsze i objęte opieką – wszyscy mają jeszcze szanse ubiegać się o status osoby 

osiedlonej. Aby go uzyskać, muszą udowodnić, że byli na terytorium Zjednoczonego Królestwa 

przez przynajmniej 5 lat i nie złamali żadnego z warunków, które unieważnią taki wniosek. 

[1 107 050 wniosków Polaków. 8050 wniosków odrzuconych]. 

Kevin Foster, minister ds. przyszłych granic i imigracji Wielkiej Brytanii: – Najczęstszym 

powodem odmowy, powtórzę, że chodzi o niecały procent Polaków, były: poważna kryminalna 

przeszłość i brak dowodów, że ktoś w Wielkiej Brytanii rzeczywiście mieszka. 

MW: – Polacy, którzy nie mają statusu osoby osiedlonej, by móc ubiegać się o pracę na 

wyspach, muszą zdobyć wizę pracowniczą, która w nowym punktowym systemie imigracyjnym 

przyznawana jest w zależności zapotrzebowania pracodawców posiadanych przez pracowników 

kwalifikacji i liczby punktów, które przyznawane są także za gwarancje wynagrodzenia, a ono 

nie może wynosić mniej niż 25 600 ₤ [funt] rocznie – to równowartość blisko 140 tysięcy 

złotych. 

[140 000: 12 miesięcy = 11 666 złotych miesięcznie – to chyba większość Polaków 

w Polsce tyle nie zarabia. Daje to obraz, jak nisko Polacy w kraju są opłacani, zwłaszcza 

strajkujący medycy, nauczyciele, pracownicy budżetówki i nie tylko]. 

[Maciej Woroch polubił określenie „na wyspach”, a to tylko jedna wyspa i czwarta część 

Irlandii, więc nie za bardzo „na wyspach”. Należałoby używać określenia „Wielka Brytania”, ale 



i z tym jest problem, bo Wielka Brytania już dawno przestała być „Wielką”, nawet jest mniejsza 

od Polski o 20%]. 

 

AW: – 10 milionów złotych w prezencie dla Krakowa. Najpierw był tajemniczy telefon, 

później tajemniczy pan, tajemnicą nie jest tylko cel: ma być z tego centrum muzyki. Pieniądze 

wpłynęły na konto, czy więc wszystko gra? 

Maciej Mazur: – …brak umowy, umowa jest, ale ustna. 

[Tu skończyło się nagranie. To dużo pieniędzy, ale trochę mało na obiekt koncertowy]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA.© 

 

♣ 
2021-09-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5789 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 797 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

DR: – Apelem w uchwałę. PiS zapewnia: nie ma mowy o Polexicie. Platforma mówi: 

sprawdzam. Donald Tusk proponuje prezesowi Kaczyńskiemu zmianę w Konstytucji, tak, by nie 

zwykła większość, a większość dwóch trzecich mogła zdecydować o ewentualnym wyjściu 

Polski z Unii. O zmianę konwencji [Konstytucji] na konwencji w Płońsku pyta: 

Arleta Zalewska: – To miał być pierwszy poważny test dla Donalda Tuska i Platformy pod 

jego przywództwem… 

Donald Tusk: – Pyta mnie pani, czy jestem usatysfakcjonowany tymi pierwszymi dwoma 

miesiącami? Jak najbardziej tak. Czy to jest wystarczające, żeby spocząć na laurach? 

Oczywiście nie. 

AZ: – Pierwszą widoczną zmianą miało być miejsce i styl, w jakim Platforma 

zorganizowała dziś swoją konwencję. Bez telebimów, świateł, bez dużej sceny i nie w 

Warszawie, a z dala od dużego miasta. Taki był pomysł Donalda Tuska. 

Donald Tusk: – Być Europejczykiem, to znaczy być Polakiem, być mieszkańcem Płońska, 

być mieszkańcem polskiej wsi. Tu się nic nie kłóci. Polityka to jest ciężka robota. Trzeba sobie 

łapy ubrudzić w ziemi, żeby zrozumieć, żeby naprawdę przekonać do siebie tych wszystkich, dla 

których codzienne życie też bywa ciężką charówą. 

AZ: – I to stąd premier zaapelował do prezesa PiS-u o zmianę Konstytucji w tym punkcie. 

Chodzi o to, by to nie zwykła większość posłów w Sejmie, ale dopiero większość dwóch 

trzecich miała prawo zdecydować o wyjściu Polski z Unii. 

Donald Tusk, dalszy ciąg: – Pozwoli uniknąć ryzyka… 



AZ: – Z jednej strony Tusk mówi: sprawdzam i pyta o wiarygodność słów Jarosława 

Kaczyńskiego, że Polexit to bajka. Z drugiej, poprawia uchwaloną kiedyś przez Platformę 

ustawę o umowach międzynarodowych, która taką furtkę posłom w Sejmie dała. 

Donald Tusk, dalszy ciąg: – Ciężko pracują, każdego dnia, każdego tygodnia, o każdej 

godzinie, żeby Polakom obrzydzić, namieszać w głowach i żeby w finale na końcu wyprowadzić 

Polskę z Unii Europejskiej. 

Mateusz Morawiecki: – Pomijając propagandowy aspekt takiego zagajenia, oczywiście 

jesteśmy w stanie jak najbardziej podjąć dyskusję. 

AZ: – Na konwencji wielokrotnie wracała też ta sprawa, gdy zapytany o ceny chleba, 

premier w trwającej ponad minutę odpowiedzi, mówił o wszystkim: 

Mateusz Morawiecki: – Chcemy zdecydowanie poprawić los emerytów… 

AZ: – Ale konkretnej ceny nie podał. 

Marzena Okła-Drewnowicz, KP KO, PO: – Nie potrafi odpowiedzieć. Niech zapyta polską 

babcię. I często na ten chleb brakuje pieniędzy. 

AZ: – Obok polityków Platformy głos zabrała: Barbara Balicka, studentka Uniwersytetu 

Wrocławskiego; Emilia Bury, burmistrz Białogardu; Tomasz Biniek, żołnierz rezerwy Wojska 

Polskiego. 

- Jest pan światełkiem w tunelu. 

AZ: – To ludzie, którzy niedawno do Platformy dołączyli. 

- Marzę o społeczeństwie, które nie mówi mi odgórnie, autorytarnie, kim mam być, 

a słucha mojego głosu, kiedy mówię, kim właśnie się staję. 

Tomasz Biniek, żołnierz rezerwy Wojska Polskiego: – Cywilna kontrola armii nad 

wojskiem nie istnieje. Wojsko jest narzędziem. Nie potrafię się z tym pogodzić. 

 

DR: – Kapitol znowu otoczony wysokim płotem. Służby w stanie alertu. Waszyngton 

w stanie napięcia. Amerykański wywiad ostrzega przed zagrożeniami w związku z dzisiejszym 

wiecem poparcia dla tych, którzy 6 stycznia zaatakowali Parlament. Ten wiec zaczął się przed 

godziną. 

Marcin Wrona: – …Na razie jest spokojnie, ale ten wiec, na który od tygodni 

przygotowywał się cały Waszyngton, tak naprawdę okazuje się być niewielkim wydarzeniem. 

Tutaj jest najwyżej kilkaset osób, a połowa z nich to są dziennikarze… 

- Chcemy okazać poparcie ludziom, którzy są wciąż w więzieniu od 6 stycznia. Oni nie 

popełnili przestępstwa. 

 

DR: – Jest wyrok i jest spór co do jego interpretacji, czyli batalii o Westerplatte ciąg 

dalszy. Władze Gdańska przekonują, że decyzją NSA działka wraz z pomnikiem wraca do 

miasta. Muzeum II wojny światowej, że wciąż jest jej właścicielem… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

London Symphony Orchestra 

Barbican Hall - London 

Michael Tilson Thomas dirige 

Yuja Wang on piano 

GRIEG 

Dernier printemps de „Deux mélodies élégiaques” 

RACHMANINOV 

Concerto pour piano No 2 

I. Moderato 

II. Adagio sostenuto 

III. Allegro scherzando 

BEETHOVEN 

Symphonie No 5 

I.  Allegro con brio 

II. Andante con moto 



III. Allegro 

IV. Allegro 

mezzo 

♣ 



2021-09-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5789 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 540 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

DR: – Wprowadzenie zmian w Konstytucji, by zablokować wyprowadzenie Polski z Unii 

[Europejskiej] – propozycja Donalda Tuska i pytanie, czy rzeczywiście nie do odrzucenia. PiS 

nie mówi nie, ale dorzuca słowa o manipulacji i propagandzie… 

Donald Tusk: – Jeśli się na to nie zgodzicie, to będę każdego dnia, niczym starożytny 

mówca o Kartaginie, będę powtarzał każdego dnia: Nie zgodzili się na tę drobną zmianę 

w Konstytucji, bo wyprowadzają Polskę z Unii Europejskiej… 

 

DR: – Tragiczna informacja z rejonu przygranicznego z Białorusią. Straż graniczna 

potwierdziła, że w trzech miejscach znaleziono zwłoki trzech osób. Wszystko wskazuje na to, że 

to prawdopodobnie nielegalni imigranci. Czynności w tej sprawie prowadzi prokuratura. 

 

DR: – Kosmiczna misja. [Wodowali w morzu, a raczej w oceanie]. Witajcie na planecie 

Ziemia. 

 

DR: – Cała Rosja wybiera. Wygra Jedna Rosja, partia prezydenta Putina… 

 

DR: – Po raz pierwszy w Bielsku-Białej marsz równości. 

 

Ile rozkładają się śmieci? 

Źródło: Lasy Państwowe 

Papier: 2-4 tygodni. Skórka od pomarańczy: 6 miesięcy. Karton po mleku:5 lat. 

Reklamówka: 15 lat. Puszka: 100 lat. Opona samochodowa: 300 lat. 

Plastikowa butelka: 450 lat. Szklana butelka: 500 lat. Sztuczna choinka i styropianowy 

kubek: nigdy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Babican Hall London 

London Symphony Chorus 

Simon Halsey, chef de choeur 

London Symphony Orchestra 

Dirigés par Kazushi Ono 

mezzo 

LEOŚ JANÁČEK 

Ballad of Blanik 

ANTONIN DVOŔÁK 

The Golden Spinnig Wheel 

LEOŚ JANÁČEK 

Glagolitic Mass 

♣ 
2021-09-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5999 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 363 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Byli skrajnie wycieńczeni i wyziębieni, to prawdopodobnie przyczyna śmierci 

trzech mężczyzn, których ciała znalazła straż graniczna. Po stronie białoruskiej zmarła kobieta… 



 

GK: – Pół miliona kary [złotych, euro?] dziennie ma płacić Polska za niewykonanie 

orzeczenia unijnego Trybunału Sprawiedliwości [Unii Europejskiej]. Nakazał on wstrzymanie 

wydobycia węgla [brunatnego] w kopalni Turów. O karę dla Polski wnioskowali Czesi. Polski 

rząd twierdzi, że kopalni nie zamknie. 

Maciej Sokołowski: – To pierwszy taki przypadek w historii. Nigdy wcześniej unijny 

[znów unijny] trybunał nie nałożył kar finansowych za ignorowanie środków tymczasowych… 

Polska musi wpłacać kary do budżetu Unii Europejskiej. 

- dwa miliony złotych polskich dziennie… 

 

GK: – By wejść do Unii Europejskiej, potrzebne było referendum. By z Unii wyjść 

wystarczy decyzja zwykłej parlamentarnej większości i podpis prezydenta. Dlatego Donald Tusk 

zaproponował politykom, by zmienić w tej sprawie zapisy Konstytucji. 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Województwo świętokrzyskie ma wstrzymane fundusze 

unijne z powodu uchwały sprzeciwiającej się wprowadzeniu ideologii LGBT [to ludzie nie 

ideologia] … 

 

GK: – Ostrzeżenie i apel pacjenta: Sam się nie zaszczepiłem. Przyjechałem w ciężkim 

stanie. Proszę was ludzie, zaszczepcie się. 

- 95% osób, które są hospitalizowane to osoby niezaszczepione. 

 

Rozmowy w cieniu tragedii. W trakcie sobotniej konferencji medyków, w ich pobliżu 

starszy mężczyzna dokonał samookaleczenia [zastrzelił się z pistoletu], które zakończyło się 

jego śmiercią. Od tamtej tragedii białe miasteczko zmieniło sposób działania. 

- Jesteśmy obecni, ale mamy tak zwany cichy dyżur. To znaczy zaznaczamy swoją 

obecność, ale bez wszystkich aktywności, które miały miejsce do tej pory. 

 

GK: – Pierwsza prezes Sądu Najwyższego apeluje do rządu o pilne działania 

ustawodawcze, by zakończyć konflikt wokół Izby Dyscyplinarnej i przywrócić spokój w 

wymiarze sprawiedliwości. Izba działa mimo orzeczenia unijnego Trybunału Sprawiedliwości, 

nakazującego jej zawieszenie… 

 

Magda Łucjan: – W Polsce trzecie dawki od początku września mogą przyjmować ci 

z najmniejszą odpornością… 

 

GK: – …Na Uniwersytecie w Permie w Rosji doszło do strzelaniny… 

 

GK: – Brzmi to mało zrozumiale, ale informacja jest bardzo ważna dla milionów widzów. 

W marcu zmieni się standard nadawania telewizji naziemnej. DVBT na system DVBT2. Po to, 

by oglądać więcej kanałów w lepszej jakości. Proszę sprawdzić, czy państwa telewizory są na to 

gotowe. 

Dariusz Prosiecki: – Technika i świat technologii rozwijają się w szalonym tempie. 

Czasami tych zmian nie zauważamy, ale na tę zmianę naprawdę warto zwrócić uwagę, bo chodzi 

o naszych widzów i możliwość oglądania telewizji naziemnej. Już w przyszłym roku zmienia się 

standard nadawania z DVB-T/MPEG4 na zupełnie nowy DVB-T2/HEVC. Ta zmiana dotyczy 

tych, którzy używają nie anten satelitarnych czy telewizji kablowej, ale zwykłych tradycyjnych 

anten zamontowanych na dachu czy elewacji budynku. 

Po co ta zmiana? Tak jak w przeszłości przechodziliśmy z telewizji analogowej na 

cyfrową, tak teraz następuje kolejny skok w rozwoju i kolejne ulepszenie w telewizyjnej jakości. 

Witold Tomaszewski, p.o. rzecznika prasowego, Urząd Komunikacji Elektronicznej: – W 

tym eterze, w tych częstotliwościach jesteśmy w stanie upakować więcej danych. Więcej danych 

to więcej kanałów. Tak naprawdę telewizja nam pozwoli na przenikanie internetu i klasycznej 

telewizji. Bo oglądając film, możemy od razu zobaczyć życiorysy wszystkich aktorów, 

oglądając mecz, możemy zobaczyć pełny skład drużyn. 



DP: – Ta zmiana nadawania będzie następowała w pierwszym półroczu przyszłego roku, 

ale już teraz warto sprawdzić, czy nasz telewizor jest przystosowany do odbioru sygnału właśnie 

w tym standardzie. 

Jak przygotować się do zmian: 

Sprawdź swój odbiornik – DVB-T2/HEVC 

Dane w instrukcji obsługi lub w internecie 

Nie musisz wymieniać telewizora, nie zmieniaj anteny 

Kup dekoder/przystawkę 

DP: – Koszt takiej przystawki wynosi około 100 złotych. Nowsze telewizory te dwuletnie 

już mają możliwość odbioru właśnie w tej nowej jakości. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Dwa razy konstytucja 

Cała opozycja dyskutuje na płaszczyźnie narzuconej: że chodzi o wyższość polskiej 

konstytucji nad prawem unijnym. Tymczasem wszystkie zastrzeżenia TSUE odnoszą się do 

sytuacji, która powstała w wyniku niezgodności „reform” sądowniczych z konstytucją i braku 

potrzebnej do wprowadzenia zmian ustrojowych większości w Sejmie. Chodzi więc w istocie 

nie o kwestionowanie prawa krajowego, lecz o wytknięcie nieporządku, który wziął się z jego 

łamania. Podporządkowanie się dotyczy wyłącznie wyroków TSUE, do czego Polska, wstępując 

do Unii, się zobowiązała. 

Druga kwestia to pytanie o nieodpisywanie składki zdrowotnej od podatku. Dlatego była 

odpisywana, że konstytucja zapewnia opłacenie służby zdrowia ze środków publicznych. 

Człowiek wiedział, jaką płaci składkę, ale państwo mu ją zwracało. Teraz ma to być coś 

w rodzaju obowiązkowego ubezpieczenia. Jak to się ma do prawa najwyższego, niech się 

wypowiedzą konstytucjonaliści. 

Andrzej Lam 
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♣ 
2021-09-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6154 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 711 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

GK: – Kilka wypowiedzi w sprawie kopalni Turów i milionowych kar nałożonych na 

Polskę. Nie zamierzamy wyłączyć Turowa – mówi premier Morawiecki. 

Muszą zapłacić, to ich prawny obowiązek – to rzecznik Komisji Europejskiej. 

Nie dostaniecie ani centa – ta wypowiedź wiceministra sprawiedliwości pokazuje, jak 

daleki od rozwiązania jest ten spór. 

Maciej Knapik: – …Czy stać nas na płacenie około 2 300 000 złotych dziennej kary? 

Nikogo nie stać na takie marnowanie publicznych pieniędzy – odpowiada opozycja. 

Kara naliczana jest od wczoraj…  

- …lub należne kwoty będą odliczane od przyznanej Polsce puli w wieloletnich ramach 

finansowych… 

 

GK: – Było głosowanie, ale nie ma rozstrzygnięcia. Krajowa Rada Radiofonii i Telewizji 

nie zdecydowała o przedłużeniu koncesji dla TVN24 lub odmowie. Zmienił się nieco układ sił. 

Trzy z pięciu głosów oddano za przyznaniem koncesji. Jutro kolejne spotkanie. 

Teresa Brykczyńska, rzeczniczka prasowa KRRiT: – Za uchwałą o udzielenie koncesji 

oddano dzisiej [dzisiaj] trzy głosy, przeciwko były dwa głosy. Za odmową udzielenia koncesji 

były dwa głosy, przeciw również dwa i jeden wstrzymał się. 

TB: – Będzie prowadzona, w ogóle odrębne postępowanie zobowiązujące spółkę TVN do 

dostosowania swojej struktury właścicielskiej do obowiązujących przepisów. 



Jakub Sobieniowski: – …za: Witold Kołodziejski, Teresa Bochwic, Elżbieta Więcławska-

Sauk. Przeciw: Janusz Kawecki i Andrzej Sabatowski… [to przedstawiciele prezydenta] 

 

GK: – Licytacja odwołana z braku chętnych [respiratory] 

 

GK: – Nowy Jork, gdzie trwa sesja zgromadzenia ogólnego ONZ. Za nami wystąpienie 

amerykańskiego prezydenta Joe Bidena. 

Marcin Wrona: – Joe Biden mówił, że nie możemy dłużej marnować czasu i wzywał świat 

do jedności wobec walki z pandemią czy też wobec zmian klimatycznych, bo mówił, że przed 

nami jest dekada, która zdecyduje o przyszłości świata. Jesteśmy w punkcie zwrotnym – 

powiedział prezydent Stanów Zjednoczonych… 

Joe Biden na sesji ONZ: – Stany Zjednoczone będą rywalizować, rywalizować 

energicznie, będziemy promować nasze wartości i naszą siłę, wspierać naszych sojuszników 

i sprzeciwiać się próbom silnych krajów, by zdominować słabsze. Ale nie chcemy nowej zimnej 

wojny ani świata podzielonego na sztywne bloki. 

MW: – …Nie będzie rozmowy [prezydenta Andrzeja Dudy] z Joe Bidenem. 

 

GK: – Cztery godziny trwało pierwsze spotkanie protestujących medyków z 

wiceministrem zdrowia. Strona medyczna mówi o spotkaniu technicznym, strona rządowa o 

merytorycznym. Ale odpowiedzi o pytanie finansowanie ochrony zdrowia nie padły. Medycy 

wrócili do białego miasteczka. 



POSTULATY 

1. Szybszy niż planowany wzrost nakładów na system opieki zdrowotnej do 

wysokości 8% PKB. 

2. Zwiększenie wynagrodzeń pracowników ochrony zdrowia do poziomów średnich 

w OECD i UE względem średniej krajowej. 

3. Zwiększenie liczby pracowników w systemie ochrony zdrowia do poziomów 

średnich w krajach OECD i UE i wprowadzenie norm zatrudnienia 

uzależnionych od liczby pacjentów. 

4. Realny wzrost wyceny, świadczeń medycznych, ryczałtów i tzw. dobokaretki 

oraz poprawa dostępności pacjenta do świadczeń. 

5. Podniesienie jakości usług medycznych – poprawa jakości opieki lekarskiej, 

pielęgniarskiej, fizjoterapeutycznej, rehabilitacyjnej, farmaceutycznej oraz 

zwiększenie dostępu do nowoczesnych form diagnostyki laboratoryjnej i 

obrazowej. 

6. Uchwalenie ustaw o medycynie laboratoryjnej, zawodzie ratownika medycznego i 

innych zawodach medycznych. 

7. Wprowadzenie urlopów zdrowotnych po 15 latach pracy zawodowej. 

8. Zapewnienie zawodom medycznym statusu funkcjonariusza publicznego. 

Jacek Tacik: – …dla strony rządowej postulaty są absurdalne… 

 

GK: – Łotysze już współpracę z Fronteksem podjęli. Polacy takiej współpracy nie podjęli, 

choć ze strony Brukseli jest taka propozycja. Pracownicy Fronteksu nie podlegaliby polskim 

władzom, mieliby dużo swobody. 

Maciej Sokołowski: – Udział Fronteksu podkreśliłby fakt, że granica z Białorusią jest 

wspólną granicą Unii, powinna być chroniona wspólnymi siłami. [Ale polska władza nie czuje 

się częścią Unii Europejskiej]. A dodatkowo obecność funkcjonariuszy unijnej agencji 

zapewniałaby, że ochrona granic odbywa się z poszanowaniem unijnych zasad – taki argument 

usłyszeli przedstawiciele rządu w czasie spotkania w Brukseli, ale mimo to Polska nie 

zdecydowała się, by Fronteks w operację zaangażować. 

Jan Błaszkowski: – …Polski rząd przyznaje, że sytuacja na granicy z Białorusią jest 

bardzo poważna. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Szturm na granicę polską… 

 

GK: – Pracownicy ochrony zdrowia i wszystkie osoby po pięćdziesiątce będą mogły 

przyjąć trzecią dawkę szczepionki na Covid-19. Szczepić można się w pół roku po przyjęciu 

drugiej dawki. [Ale od kiedy?] 

 

GK: – Prezydent Brazylii musiał jeść pizzę na chodniku w Nowym Jorku – bez 

szczepienia nikt nie wpuścił go do Restauracji. We Włoszech [w Italii] niezaszczepieni nie 

wejdą do pracy, kina czy na basen. We Francji medycy bez szczepień nie pracują i nie dostają 

pensji. 

 

GK: – Partia Putina „Jedna Rosja” wygrała wybory, zdobywając połowę wszystkich 

głosów. Nie pierwszy raz były cuda nad urną. [Wrzucano do urny jednocześnie całe pliki kart do 

głosowania – widać to było na filmie]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Czy jesienne strajki są zapowiedzią radykalnych zmian? 

Dopóki ludzie postrzegają wszystkie problemy osobno, rządzący mogą spać spokojnie 

[Właśnie o to chodzi]. 

…W historii III RP próżno szukać strajków generalnych i zatrzymania gospodarki na 

poważną skalę, nie było też sytuacji, w której protestowałoby tak wiele branż jednocześnie. 

Czy jesienne strajki są zapowiedzią radykalnych zmian? O odpowiedź na to pytanie 

poprosiliśmy kilku ekspertów. 

dr hab. Rafał Matyja, politolog, profesor Uniwersytetu Ekonomicznego w Krakowie 

…Taki wspólny protest jest możliwy z trzech powodów. Po pierwsze – z powodu metod 

polemiki PiS z przeciwnikami, opartych na brutalnych atakach telewizyjnej propagandy, 

insynuacjach personalnych wobec liderów, traktowanie opozycji jak wroga państwa. Grup, które 

doświadczyły takiego traktowania, jest z roku na rok coraz więcej. Po drugie – Ze względu na 

politykę podporządkowaną kalkulacjom sondażowym i ostentacyjne lekceważenie grup 

zawodowych i społecznych, w których poparcie dla PiS jest niewielkie. Po trzecie – ze względu 

na świadomość, że działania rządu prowadzą do zapaści sektora publicznego. 

Jednak warunkiem koniecznym wyjścia poza doraźność i partykularyzm jest stworzenie w 

świadomości społecznej całościowego obrazu – nie tożsamego z tym, którym posługuje się od 

kilku lat opozycja, ale zbudowanego przez liderów społecznego sprzeciwu należących do 

różnych grup. 

dr hab. Marzena Cichosz, politolożka z Uniwersytetu Wrocławskiego 

…Jakie czynniki mogą przyspieszyć zmiany? Istotne są: masowość protestów, 

determinacja protestujących oraz, niestety, dotkliwość strajków dla innych grup społecznych. I 

solidarność wśród protestujących. Wiadomo, że gdy protesty są rozdrobnione, nie przebijają się 

w świadomości społecznej, a ich energia często zostaje zmarnowana. Stąd taktyka 

Kaczyńskiego: dziel i rządź – drobne grupy łatwo zignorować czy spacyfikować… 

dr hab. Jarosław Flis, socjolog, profesor Uniwersytetu Jagiellońskiego 

…Jeśli chodzi o generalne nastroje, to mamy do czynienia z podręcznikowymi 

okolicznościami sprzyjającymi rewolucji… 

Katarzyna Rakowska, socjolożka z UW, członkini związku zawodowego Inicjatywa 

Pracownicza 

Jest na to szansa, ale potrzeba czasu, dużej pracy, ogromnego wsparcia ogólnospołecznego 

i zmiany narracji wokół pracy i związków zawodowych. Zawsze podkreślam, że to pracownice i 

pracownicy mają największą siłę zmian społecznych, a strajk ma najsilniejszy wpływ na 

rzeczywistość społeczną. Żadne oświadczenia, listy, podpisy nawet setki najbardziej światłych i 

zacnych obywateli nie mają takiej mocy jak ekonomiczna blokada kraju czy danego sektora. 

Musimy jednak pamiętać, że protesty pracownicze mają podłoże ekonomiczne, że jest to 

walka o płace i warunki pracy, a nie np. walka z PiS. Bez uznania ekonomicznych interesów 

pracowniczych nie da się wykorzystać protestów do celów politycznych ani próbować za ich 

pomocą jednoczyć społeczeństwo przeciwko władzy. Tego typu próby ominięcia kwestii 

interesu ekonomicznego to zawsze pułapka, prowadząca do antagonizmu między kiepsko 

zarabiającymi osobami z prowincji, głosującymi na PiS, a wielkomiejską inteligencją, walczącą 

o prawa człowieka. Choć to fałszywa przeciwstawność, bo przecież kobiety w małych miastach 

także występowały masowo przeciw władzy w protestach aborcyjnych – a jednocześnie wielu 

nauczycieli, a więc ludzi wykształconych, również z dużych miast, ma konserwatywne 

poglądy… 

dr Iza Desperak, socjolożka, Uniwersytet Łódzki 

Zacznę od zastrzeżenia: socjologia nie odpowiada na pytania dotyczące przyszłości – nie 

dysponuje żadnymi narzędziami naukowymi, które pozwoliłyby ocenić, co się stanie… 

Anna Brzeska, współpraca Paula Leśniewska 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6308 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 882 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

GK: – 594 dni temu złożyliśmy wniosek o przedłużenie koncesji dla TVN24. Za 4 dni 

mija termin na podjęcie decyzji. Od ośmiu godzin członkowie Krajowej Rady Radiofonii 

i Telewizji debatują nad tą decyzją. Sytuacja jest absolutnie wyjątkowa. Czekamy na wynik 

głosowania, mamy za to uchwałę Rady. 

Jakub Sobieniowski: – Najkrótsze streszczenie tej uchwały to chęć wyrażona przez 

KRRiT, by koncesji nie udzielano, jeśli większość jakiegoś udziału w medium należy do 

inwestora spoza europejskiego obszaru gospodarczego. KRRiT chciałaby, by jej 

przewodniczący zwrócił się do właścicieli, by zmienili tę strukturę właścicielską w mediach. 

KRRiT w tej uchwale jeszcze przed głosowaniem wyraziła także nadzieję, że jej 

przewodniczący zwróci się w tej sprawie do premiera, by przepisy zostały zmienione. KRRiT 

chciałaby także, by sprawą zajął się Trybunał Konstytucyjny, ale ciągle KRRiT od 19 miesięcy 

nie podjęła tej najważniejszej decyzji. Nie ma decyzji w sprawie, czy TVN24 dostanie koncesję, 

czy nie. 

Teresa Brykczyńska, rzeczniczka KRRiT: – To dotyczy właśnie uporządkowania tych 

zasad rozpowszechniania programów w Polsce i jest to, ma to związek oczywiście z tymi 

rozmaitymi interpretacjami uchwały. 

RMF: – Pani rzecznik, ja zapytam wprost, czy w tej uchwale jest to, co znajduje się 

w projekcie anty TVN autorstwa PiS? 

TB: – Nie do końca. 

RMF: – Nie do końca, to znaczy w ilu procentach to odpowiada temu… 

TB: – O jej, pan… 

RMF: – To jest bardzo ważne pytanie. 

TB: – Rozumiem. Myślę, że… 

RMF: – PiS wiąże politykę z koncesją? 

TB: – Absolutnie nie ma to związku z polityką. 

GK: – Raz jeszcze JS – Jakubie, to spotkanie członków KRRiT nadal trwa? Kiedy 

możemy spodziewać się głosowania? 

JS: – Gdybym miał obstawiać, to pewnie bym powiedział, że możemy decyzji spodziewać 

się w ciągu kilku minut. Ale na pewno nie postawiłbym dużych pieniędzy, bo powiedzieć, że 

właściwie do ostatniej chwili niewiele wiemy, to nic nie powiedzieć. To jest właściwie ostatnia 

chwila ostatniej chwili, gdzie właściwie nic nie wiemy, jeśli chodzi o przyszłość TVN24 i jej 

koncesji w Polsce. 

GK: – To jeśli będziemy znali te wyniki głosowania, połączymy się raz jeszcze z Jakubem 

Sobieniowskim… 

 

GK: – To nie jest zaskoczenie, zamiast decyzji mamy kolejne odroczenie rozpatrzenia 

wniosku premiera do Trybunału Konstytucyjnego w sprawie nadrzędności prawa krajowego nad 

unijnym. Są nowe okoliczności i zarzuty. Mają być wnikliwe pytania – uzasadniała Julia 

Przyłębska. 

Maciej Knapik: – I tym razem znowu nic. To było już piąte podejście Trybunału bez 

wydania decyzji. Kolejne 30 września… 

 

Porozumienie pomiędzy Ministrem Zdrowia, Komitetem Protestacyjnym 

Ratowników Medycznych oraz Związkiem Pracodawców Ratownictwa Medycznego 

SP ZOZ: (21 września 2021 r.) 

- dodatek wyjazdowy +30% wynagrodzenia zasadniczego 

- wynagrodzenie ratowników medycznych, zatrudnionych na podstawie umów 

cywilnoprawnych – minimum 40 zł/godzinę 

[Warunek:] zaprzestanie akcji protestacyjnej 21 września 2021 r. 



Gilbert Kolbe, pielęgniarz, rzecznik prasowy protestujących: – W porozumieniu między 

innymi nie zawarto ratowników pracujących w SOR-ach, w izbach przyjęć, na oddziałach 

szpitalnych w transporcie sanitarnym, w związku z czym czują się oni bardzo pominięci. 

Tomasz Słomka, doktor habilitowany, politolog, Uniwersytet Warszawski: – Rząd PiS 

i Zjednoczonej Prawicy już wielokrotnie pokazał, że bardzo specyficznie traktuje dialog 

społeczny, że tak naprawdę wybiera sobie partnerów do dyskusji. 

 

GK: – Jest proszę państwa decyzja w sprawie przedłużenia koncesji dla TVN24 i jest to 

decyzja pozytywna: cztery do jednego – taki jest wynik głosowania członków KRRiT… 

[Czyli Kaczyński się złamał i ustąpił. Hura!!!] 

 

- Rząd zaczyna szczepionkę trzecią dawką, na pierwszy ogień pracownicy medyczni. 

Równocześnie dawkę przypominającą będą mogły dostać wszystkie osoby powyżej 50 roku 

życia. Warunek: Od ostatniego szczepienia musi minąć przynajmniej pół roku. Dla tych 

szczepienie będzie preparatem firmy Pfizer bez względu na to, jaką szczepionkę przyjęło się 

wcześniej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Unia się doigrała 

Uchwała rządu PiS „W sprawie przynależności Polski do Unii Europejskiej” pokazała, że 

Unia jest wobec Polski bezsilna. Dokument ostatecznie pozbawia Unię złudzeń, że suwerenna 

Polska dobrowolnie zrezygnuje z członkostwa w UE. Bruksela grozi, że ten nieprzyjazny krok 

może Polskę sporo kosztować, ale wygląda na to, że żadne wymierzone w Polskę sankcje jej 

twardej postawy nie zmienią. 

Uchwała rządu PiS to nie tylko definitywny koniec naiwnych nadziei brukselskich elit na 

pozbycie się Polski. To także koniec marzeń o tym, że razem z Polską z Parlamentu 

Europejskiego znikną postaci takie, jak Joachim Brudziński, Patryk Jaki, Beata Kempa czy 

Beata Szydło. Nie jest tajemnicą, że ich antyunijne tyrady – cechujące się niezbyt wysokim 

poziomem intelektualnym, za to bardzo wysokim poziomem patriotyzmu – strasznie już 

wszystkich zmęczyły. 

Mimo że Unia od dłuższego czasu nie spełnia oczekiwań polskiego rządu, do wyjścia z UE 

nie była w stanie doprowadzić ani ostra krytyka reformy polskiego sądownictwa, ani wściekły 

atak Parlamentu Europejskiego na polskie strefy wolne od LGBT. 

Istnienie tych stref uznano za przejaw odejścia Polski od wartości cywilizacyjnych Zachodu, 

jednak Polska pokazała, że brak akceptacji dla wartości cywilizacyjnych Zachodu, chociaż 

osłabia Unię, to nie osłabia woli Polski do bycia jej członkiem. 

Rząd PiS podkreśla, że posiada własne wartości, które w pełni akceptuje. Ale jest 

tolerancyjny, dlatego nie wymaga, żeby pozostałe państwa UE także je akceptowały albo żeby 

z tego powodu wychodziły z Unii. Rząd PiS zgadza się, żeby państwa nieakceptujące jego 

wartości pozostały członkami UE. I zapewnia, że nie będzie wnioskował o nałożenie na te 

państwa żadnych sankcji. 

Szczególnie rozczarowani uchwałą „W sprawie przynależności Polski do Unii 

Europejskiej” będą niektórzy celebryci, przewidujący, że wyjdziemy z UE, „bo to nie jest dla 

nas miejsce”. Może rzeczywiście nie jest, ale premier zapewnia, że łatwo się nie poddamy. 

Będziemy cierpieć, ale będziemy do upadłego do UE należeć i znosić brukselską okupację. 

W funkcjonowaniu pod okupacją mamy duże doświadczenie i każdemu okupantowi potrafimy 

uprzykrzyć życie. 

Uchwała nie pozostawia wątpliwości, że Polska będzie w UE co najmniej tak długo, jak 

długo będą w niej pieniądze, które się Polsce należą, a które Unia bezprawnie przetrzymuje. 

Jarosław Kaczyński uważa, że jeśli Polska ma z Unii wyjść, to tylko razem z pieniędzmi. 

Chociaż nie wyklucza, że jak Polska te pieniądze dostanie, to też nie wyjdzie. Taka twarda, 

bezkompromisowa postawa wywołuje entuzjazm elektoratu PiS, który od dawna jest za tym, 

żeby UE dostała od Polski to, na co sobie zasłużyła. 



- Pogrywali z nami i sami się w końcu doigrali – skomentował uchwałę z zadowoleniem 

jeden z ministrów. 

Sławomir Mizerski 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6012 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 974 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

GK: – Koncesja dla TVN24 zostanie przedłużona. To bardzo dobra informacja, o czym 

mówi nawet Komisja Europejska. Ale jest jeszcze uchwała KRRiT. Zdaniem ekspertów to może 

być wstęp do wymuszenia zmiany właściciela stacji bez nowelizacji ustawy medialnej. 

Jakub Sobieniowski: – W sprawie koncesji dla TVN24 ten komunikat jest najważniejszy: 

Teresa Brykczyńska, rzeczniczka KRRiT: – cztery głosy były za przyznaniem koncesji, 

jeden głos przeciwko. 

JS: – A to jeden z ważniejszych komentarzy Komisji Europejskiej: 

Christian Wigand, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Przyjęliśmy do wiadomości, 

że polski regulator przedłużył koncesję na prowadzenie kanału informacyjnego TVN24, choć 

jest to pozytywna zmiana, wiemy też, że w tym kontekście została przyjęta wczoraj specjalna 

uchwała, która do zasad udzielania koncesji na nadawanie kanałów telewizyjnych i radiowych – 

będziemy bardzo uważnie śledzić rozwój sytuacji. 

JS: – To chce obserwować Komisja Europejska – losy uchwały 

„…nie jest uprawnionym do uzyskania koncesji w zakresie rozpowszechniania 

programów radiowych lub telewizyjnych w Polsce podmiot z siedzibą w Polsce, w 

którym udział kapitałowy podmiotu dominującego spoza Europejskiego Obszaru 

Gospodarczego przekracza 49%...” 

Źródło: Uchwała KRRiT z dn. 22 września 2021 r. 

JS: – w której pierwszy punkt stwierdza, że koncesja, którą Rada przyznała, według Rady 

nie powinna zostać przyznana, bo większość udziałów w TVN ma inwestor spoza Europejskiego 

Obszaru Gospodarczego – amerykański inwestor. Skojarzenia są nieuniknione. 

RMF: – Czy w tej uchwale jest to, co znajduje się w projekcie anty-TVN autorstwa PiS? 

[wczoraj zanotowałem]. 

Jerzy Zajadło, profesor, Katedra Teorii i Filozofii Państwa i Prawa, Uniwersytet Gdański: 

– Cały Lex TVN z uwagi na swój charakter i sposób procedowania nad tym aktem był jednym 

wielkim legislacyjnym szwindlem. I teraz istnieje obawa, że ten szwindel przeniósł się na taki 

poziom decyzyjny KRRiT. 

JS: – To jest związane wprost z polityką: 

„…zwrócenie się do Prezesa Rady Ministrów z wnioskiem o podjęcie prac 

legislacyjnych mających na celu uporządkowanie regulacji prawnych w wyżej 

wskazanym zakresie…” 

Przed głosowaniem w sprawie koncesji dla 

programu TVN24 KRRiT wypracowała projekt uchwały, 

która została jednogłośnie przegłosowana. 

Uchwała 

Nr 230/2021 

z dnia 22 września 2021 r. 

w sprawie podjęcia działań mających na celu uporządkowanie zasad 

rozpowszechniania programów radiowych i telewizyjnych w Polsce w zakresie 

możliwości działania podmiotów spoza Europejskiego Obszaru Gospodarczego. 

jest efektem wielomiesięcznych analiz prowadzonych w ramach postępowania 

koncesyjnego. 

Źródło: Uchwała KRRiT z dn. 22 września 2021 r. 



JS: – To wpis internetowy: 

Koncesja przedłużona, w ten sposób TVN24 nie przechodzi w ręce holenderskie, co 

oznacza pozostanie w jurysdykcji polskiej 

Teresa Bochwic, wiceprzewodnicząca KRRiT 

Żródło: twitter.com/TBochwic 

JS: – To TVN: 

„…TVN Grupa Discovery zawsze spełniała wszystkie wymogi określone w ustawie 

o radiofonii i telewizji. Uchwała KRRiT ws. koncesji dla TVN24 jednoznacznie 

pokazuje, że nie było żadnego uzasadnienia dla jej odwlekania przez 19 miesięcy…” 

Źródło: Komunikat TVN Grupa Discovery 

Krzysztof Grzegorzewski, medioznawca, Uniwersytet Łódzki: – Sądzę, że problemy 

państwa się nie skończyły – być może, że zaczęły się nowe. 

„…jednocześnie KRRiT przyjęła drugą uchwałę, której celem jest wprowadzenie w 

życie zapisów ustawy lex TVN, jednak z pominięciem procesu legislacyjnego oraz z 

obejściem zapowiadanego przez Prezydenta RP weta. 

Ta uchwała, podobnie jak lex TVN, zmusza Discovery do ograniczenia działalności 

w Polsce i stanowi bezpośrednie zagrożenie dla rządów prawa i wolności mediów 

oraz wywołuje niepokój wśród inwestorów zagranicznych w Polsce…” 

Źródło: Komunikat TVN Grupa Discovery 

 

GK: – Trwało posiedzenie Sejmu. Przemawiał prezes NIK-u, ale sala była niemal pusta, 

bo część posłów z różnych partii poszła na urodzinową imprezę dziennikarza. Konsekwencje 

ponieśli na razie tylko dwaj politycy za naruszenie standardów Platformy Obywatelskiej. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na wyjaśnienie Borysa Budki dotyczące zabawy z 

politykami PiS-u na urodzinach jednego z dziennikarzy nie było dzisiaj szans… 

Po tych zdjęciach w dzienniku Fakt przewodniczący Platformy, Donald Tusk wezwał 

wiceprzewodniczących partii Borysa Budkę i Tomasza Siemoniaka na rozmowę. Obaj oddali się 

do dyspozycji… 

Andrzej Rychard, profesor, socjolog, politolog, Polska Akademia Nauk: – Komunikat do 

opinii publicznej jest taki, że my tylko gramy, a my się dobrze czujemy w tym zwarciu, w tym 

konflikcie, a tak naprawdę między nami nie ma żadnego konfliktu. Otóż to jest komunikat 

kompletnie demobilizujący. 

KKZ: – …zdjęcia ukazały się kilkadziesiąt godzin po tym, gdy: 

Donald Tusk, PO, wypowiedź z soboty w Płońsku: – Polityka musi stać się też wreszcie 

bardzo serio. Te litery PO – Platforma Obywatelska muszą znowu tak jak kiedyś znaczyć też: 

pełna odpowiedzialność. 

Jesteście odpowiedzialni za nadzieje i lęki Polaków. Nie dla swojej kariery. 

KKZ: – …problemem jest też to, że posłowie bawili się podczas obrad Sejmu, gdy 

o działalności NIK-u mówił Marian Banaś… Budka tłumaczył, że nie było go na sali, bo 

przygotowywał konwencję w Płońsku. W przyszłych losach zapadnie decyzja o dalszych losach 

Platformy. 

[Oj, Kaczyński zyska dwóch posłów]. 

 

GK: – Uchwała w sprawie LGBT wycofana. [Ale przez kogo i która uchwała?] 

 

GK: – To było pierwsze spotkanie ministrów spraw zagranicznych Polski i Rosji od 

dwóch lat. W Nowym Jorku przez blisko pół godziny rozmawiali Zbigniew Rau i Siergiej 

Ławrow. 

Marcin Wrona, Nowy Jork: – Oficjalny powód spotkania to objęcie przez nas w przyszłym 

roku przewodnictwa w OBWE, ale poruszone zostały też kwestie dwustronne: polska strona 

sygnalizowała, że wśród nich jest między innymi zwrot wraku po katastrofie smoleńskiej i 

kryzys z Białorusią… 

 

GK: – Osoby LGBT nie mają zakazu wstępu do restauracji czy sklepów – w ten osobliwy 

sposób poseł Solidarnej Polski rozumie tolerancję. To był głos w dyskusji na sesji sejmiku 



świętokrzyskiego. Radni wycofali się z uchwały anty LGBT pod groźbą Komisji Europejskiej i 

utraty pieniędzy… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Philharminie de Paris 

HEKTOR BERLIOZ 

Marche Hongroise de la Damnation de Faust op.24 

Concerto Köln 

Teatru Manoel - Malta 

JOHANN SEBASTIAN BACH 

Air de la Suite pour orchestre No 3 en ré majeur BWV 1068 

Thomas Dunford 

Concertgrbouw 

Brugge 

JOHANN SEBASTIAN BACH 

II Allemande 

Cello Suite (arr. For Lute) BWV 1007 

Lucas Debargue 

Grange de Meslay 

FRÉDÉRIC CHOPIN 

Grande valse brillante en mi bemol majeur opus 18 

Auditorium de Radio France 

Paris 

Orchestre National de France 

ANTONIN DVOŔÁK 

Symphony No 7 – Scherzo 

mezzo 

♣ 
2021-09-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6085 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 813 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

GK: – O kolejnej rundzie rozmów polsko-czeskich w sprawie Turowa można powiedzieć 

tyle, że się odbyła. Nie ma przełomu, a licznik milionowych kar dla Polski bije. 

Panie Morawiecki, ani kroku w tył – mówi szef Solidarności i zapowiada związkowy 

protest w Luksemburgu. 

 

GK: – Po szesnastu latach urzędowania kończy się era Angeli Merkel. W niedzielę Dojcze 

wybiorą nowy parlament, a lider zwycięskiej partii zostanie kanclerzem. To wielka zmiana dla 

Dojczlandu, Europy i Polski… 

 

GK: – 7500 miast na świecie, 20 w Polsce – liczba uczestników jest trudna do policzenia, 

ale to są miliony. Strajk klimatyczny rośnie w siłę, bo młodzi ludzie zdają sobie sprawę 

z zagrożenia. To jest walka o zdrowie i życie – tu, teraz i w niedalekiej przyszłości… 

 

GK: – Analiza trwała kilka dni, bo ekonomiści zachodzili w głowę, jakim cudem z jakiego 

raportu wynika, że Polska straciła na członkostwie w Unii ponad pół biliona złotych… 

- Z jakich środków był finansowany ten raport? 

Patryk Jaki: – Ze środków europejskich. Bardzo ważne jest to, abyśmy mieli uczciwą 

dyskusję. 

Bilans finansowy Polski w UE 

 

W okresie 2004-2020 Polska otrzymała z budżetu UE netto 

około: 

 

+593 mld zł 



Bilans finansowy spółek UE transferujących zyski z Polski 

oraz zyski polskich spółek z UE: 

 

-981mld zł 

Saldo przepływów z tych 2 czynników tworzy strefę dla Polski 

w kwocie około: 

 

-388 mld zł 

Eksport Polski do UE uwzględniający wartość wsadu z 

importu: 

 

-147 mld zł 

Całkowite straty dla Polski w okresie 2004-2020 wynoszą 

około: 

 

-535 mld zł 

 

- Z raportu wynika w skrócie, że Polska straciła na członkostwie w Unii ponad 500 

miliardów złotych, bo chociaż dostawała fundusze, to w ramach wolnego rynku firmy z Unii 

miały wypompować z Polski ogromne pieniądze. 

Patryk Jaki: – Było wiadomo, że jak godzimy się na wspólny rynek, to duża część polskiej 

gospodarki zostanie skolonizowana. 

- Dwa dni później minister do spraw europejskich powiedział coś odwrotnego. Oto 

wspólny rynek to dla nas większy zysk, niż nawet same fundusze unijne. 

Konrad Szymański, minister do spraw Unii Europejskiej, wypowiedź z wczoraj: – Zyski 

Polski w integracji europejskiej w obszarze integracji handlowej, w obszarze przepływów 

handlowych są około dziesięciokrotnie wyższe niż ten niezwykle dodatni, niezwykle pozytywny 

bilans transferów bezpośrednich. 

- Minister kontra ekspert Patryka Jakiego: 

Zbigniew Krysiak, doktor habilitowany, ekonomista, wypowiedź z 20 września: – Czyli 

wszyscy pracują na Dojczland. 

Konrad Szymański, dalszy ciąg: – My wszyscy zarabiamy na wspólnym rynku. 

- Rząd PiS od lat chwali się astronomicznymi zyskami z Unii, 15 lat Polski w UE: 

Tyle jesteśmy „na plusie” w rozliczeniach z UE od 2004 r. 107,4 mld euro 

Minister Małgorzata Jarosińska-Jedynak: – …Ponad 30 mld zł „na czysto” przypada 

średnio na każdy rok członkostwa Polski w Unii Europejskiej. 

- Mimo że Polska jest „dojona”, regularnie chwali się świetnymi wynikami. Ostatnio dzień 

po konferencji Jakiego: 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z 21 września: – Dobry stan naszej gospodarki 

tu i teraz. 

Sławomir Dudek, doktor, Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Autorzy raportu pomylili się 

na półtora biliona złotych. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Gdyby Polska nie została członkiem Unii 

Europejskiej – hipotetycznie – to byłaby dzisiaj biedniejsza od Bułgarii. 

Marian Noga, profesor, ekonomista: – Powiem krótko, jest to obliczenie na zamówienie 

polityczne. 

 

Skorygowane saldo Krysiaka: 

Napływ netto środków z budżetu UE +593 mld zł 

Napływ „nowych” bezpośrednich inwestycji zagranicznych z 

krajów UE 

 

+399 mld zł 

Wypłacone dywidendy i odsetki -558 mld zł 

Saldo bilansu handlowego w kategoriach wartości dodanej +495 mld zł 

RAZEM +929 mld zł 

- Zbigniew Krysiak, tu ekspert, pracuje w Szkole Głównej Handlowej. 

Agnieszka Chłoń-Domińczak, doktor habilitowany, prorektor do spraw nauki, Szkoła 

Główna Handlowa: – Jeżeli będzie znane tutaj uchybienie, to oczywiście odpowiednie kroki, 

działania będą podejmowane. 

Sławomir Dudek, doktor, Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Albo to jest celowe, albo to 

jest kompletny brak elementarnej wiedzy dotyczącej rachunku… 

Maciej Knapik: – Nie, proszę pana, to jest celowe. Tylko pytanie, dlaczego celowe? 

SD: – No, chodzi. Żeby rozpocząć dyskusję o Polexicie. 



MK: – Dzisiaj kolejna konferencja Solidarnej Polski obrzydzająca Unię, która ma nam 

rzekomo szkodzić. 

Zbigniew Ziobro: – Poprzez nadmierną regulację bardzo wielu obszarów, regulację, która 

uderza często w interesy poszczególnych państw… 

MK: – I tu posłuchajmy Borysa Johnsona w trakcie kampanii brexitowej: 

Johnson: – Dwa i pół tysiąca nowych regulacji rocznie, to kosztuje nasz biznes 650 

milionów funtów tygodniowo. 

MK: – To strategia oparta na żonglowaniu ogromnymi liczbami. 

Maciej Woroch: – Wielkie finansowe zyski z Brexitu okazały się kłamstwem, a zamiast 

setek mionów funtów co tydzień zaoszczędzanych na składkach do Unii, trzeba było podnieść 

Brytyjczykom składki na służbę zdrowia. Na tym kłopoty się nie kończą. Właśnie zamknięto 

część stacji benzynowych, bo po Brexicie brakuje kierowców dowożących na nie paliwa, z tego 

samego powodu w sklepach zaczyna brakować mięsa i świeżych warzyw. 

 

GK: – Medycy i wszyscy powyżej 50 roku życia mogą od dzisiaj rejestrować się na 

szczepienie trzecią dawką szczepionki na Covid-19. [Musi upłynąć 6 miesięcy od ostatniego 

szczepienia]. 

 

GK: – Były manifestacje na ulicach, listy poparcia, apele i głosy poparcia z kraju i 

zagranicy, od dziennikarzy, polityków, dyplomatów, a przede wszystkim od widzów. Tvn24 ma 

ich miliony. Za zbiorową solidarność, która w sprawie koncesji – to właśnie ona, tak właśnie 

wygląda, jest na dziesięć lat, ta solidarność doprowadziła do szczęśliwego finału i za to Państwu 

dziękujemy. 

Jerzy Zajadło, profesor, Katedra Teorii i Filozofii Państwa i Prawa, Uniwersytet Gdański, 

wypowiedź ze środy: – Trzymając się etosu dziennikarskiego i trzymając się etosu przekazu 

rzetelnej informacji, Państwo niweczycie cały wysiłek propagandowy rządu. 

[…] 

 

 



Warszawa, dnia 24 września 2021 r. 

PRZEWODNICZĄCY 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji 

DR 413.4.60/2020 

TVN S.A. 

ul. Wiertnicza 166 

02-952 Warszawa 

KONCESJA 

Nr 479/K/2021-T 

Na podstawie art. 33 ust. 2 i 3, art.35a,art. 36 ust. 3, art. 37 ust. 1 i 2 oraz art. 40 ust. 

1, 3 pkt 2 i ust. 8-11 ustawy z dnia 29 grudnia 1992 r. o radiofonii i telewizji (Dz.U. 

z 2021 r. poz. 805), w związku z art. 104 i art. 107nustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. 

Kodeks postępowania administracyjnego (Dz.U. 2021 r. poz. 735), po rozpatrzeniu 

wniosku z dnia 6 lutego 2020 r. (sygn.DR.413.4/2020) spółki TVN S.A. z siedzibą w 

Warszawie o udzielenie koncesji na rozpowszechnianie programu telewizyjnego na 

kolejny okres oraz w wykonaniu uchwały Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji Nr 

231/2021 z dnia 22 września 2021 r. 

postanawia się 

1. Udzielić spółce TVN z siedzibą w Warszawie – zwanej dalej 

„Koncesjonariuszem”, koncesji na kolejny okres, po wygaśnięciu koncesji Nr 

474/2011-T udzielonej na rozpowszechnianie w sposób rozsiewczy satelitarny 

programu telewizyjnego pod nazwą „TVN – 24”, zwanego dalej „programem”. 

Program będzie: 

a) Oznaczany na ekranie przez jego nazwę zapisaną w koncesji; 

b) Rozpowszechniany codziennie, przez 24 godziny na dobę; 

c) Miał charakter wyspecjalizowany: informacyjno-publicystyczny, tzn. będzie 

prezentował i omawiał wydarzenia w kraju i ze świata, dotyczące różnych 

dziedzin. Audycje i inne przekazy realizujące wyspecjalizowany: informacyjno-

publicystyczny charakter programu będą zajmowały nie mniej niż 80% 

miesięcznego czasu nadawania programu w godz. 6.00-23,00, rozliczanego 

w okresach tygodniowych w wymienionych godzinach; 

1/11 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Cité de la Musique – Paris 

Tetzaff Quartet 

WOLFGANG AMADEUS MOZART 

String quartet No. 16 – Allegro vivace 

Salle Gaveau – Paris 

Francois-Frederic Guy 

JOHANNES BRAHMS 

Piano sonata No. 2 – Andante con espressione 

mezzo 

♣ 



2021-09-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6085 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 917 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

PK: – Zależnie od tego, kogo z rządzących będziemy słuchać, okaże się, że w sprawie 

Turowa winni są Czesi; Czesi i Dojczland; Czesi, Dojczland i Rosjanie albo oni wszyscy 

i jeszcze Unijny Trybunał Sprawiedliwości… 

 

PK: – Dlaczego jest nas coraz mniej. 

- Od wielu, wielu lat dramatycznie zmniejszyła się liczba porodów. 

- O 200 tysięcy więcej zgonów niż urodzeń. 

- To jest ogromna luka demograficzna. 

- Ludzie zachowują się racjonalnie, nie chcą ryzykować rodzenia potomstwa, wiedząc, że 

nie jest to najlepszy czas. 

 

PK: – Zmiana premiera w Polsce zawsze wywołuje emocje, często oznacza trzęsienie 

ziemi, ale my do zmiany jesteśmy przyzwyczajeni, mamy 16-go premiera od 1989 roku. 

Angela Merkel jest ósmym kanclerzem Dojczlandu od zakończenia drugiej wojny światowej. 

Jutrzejsze wybory i koniec jej rządów, to koniec epoki. 

Anna Czerwińska: – …Angela Merkel jest córką pastora. Ponieważ wychowała się we 

wschodnich Niemczech [NRD – Niemiecka Republika Demokratyczna], wie, czym są mury 

i płoty. Jej poprzednik Helmut Kohl jest nazwany kanclerzem zjednoczenia [Dojczlandu]. Ona 

może przejść do historii jako kanclerz rozwiązywania kryzysów. 

[Ale też zafundowała Unii Europejskiej największy kryzys migracyjny, otwierając drzwi 

imigrantom. Potem usiłowała ten ponad milion imigrantów rozprowadzić po całej Unii 

Europejskiej, na co nie zgodziło się wiele państw, w tym Polska]. 

Ralf Bollmann, autor biografii Angeli Merkel: – Z jej cierpliwością i szukania 

kompromisów sprawdzała się. W polityce krajowej wielu reform się nie podjęła – albo były dla 

niej zbyt ryzykowne, albo była zajęta rozwiązywaniem problemów na świecie. 

[…] 

Angela Merkel. Deutscher Bundestag: – Jeśli upadnie euro, upadnie też Europa. 

Almar Brok, polityk CDU: – Ona nie jest z tych, co tańczą na stole, ale ma duże poczucie 

humoru, trochę ironiczne, lubi dobre żarty, lubi posiedzieć przy lampce wina i dobrze czuje się 

w męskim towarzystwie. Potrafi zapanować nad męskim ego. 

 

PK: – W ciągu ostatnich miesięcy było więcej zgonów niż narodzin, a zgonów o 130 

tysięcy więcej niż średnio w ostatnich latach… 

- Na 5 żłobków tylko w jednym było miejsce. 

- Wspieranie rodziców, którzy pracują, mam [matek], żeby im się łatwiej wracało do 

pracy, tańsze żłobki. 

- Brak miejsc z żłobkach, brak miejsc w przedszkolach i ceny za żłobki. 

Magda Łucjan: – Jednak coraz więcej jest takich, którzy na dzieci nie decydują się wcale. 

Czy to już jest tak, że na porodówkach jest puściej, niż było kilkanaście lat temu? 

Michał Sutkowski, doktor, Kolegium Lekarzy Rodzinnych w Polsce: – To jest tak od 

wielu, wielu lat. Kiedyś na porodówce w średnim szpitaliku powiatowym przyjeżdżało 12 

kobiet. Dziś bywa, że jest ich tam tylko kilka… 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Philharmonie de Paris 

Nicholas Angelich 

JOHANN SEBASTIAN BACH 

Nun komm der Heiden Heiland 

Concertbebouw – Amsterdam 



Royal Concertbrbouw Orchestra 

GIUSEPPE VERDI 

Vespri Siciliani – ouverture 

Auditorium Maurice Ravel – Lyon 

Leonidas Kavakos 

JOHANN SEBASTIAN BACH 

Violin partita No.3 

Gavotte en rondeau BWV 1006 

Concertgebouw – Brugge 

Adrien Perruchon 

ALBERTO GINESTERA 

Danza del trigo 

mezzo 

♣ 
2021-09-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6085 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 643 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

PK: – Godzinę temu w Dojczlandzie zakończyły się najciekawsze od lat wybory do 

Bundestagu, bo po raz pierwszy od 16 lat nie było oczywiste, że wygrają chadecy i Angela 

Merkel. To koniec jej epoki i to jedyne, co pewne, bo nie wiadomo, czyja epoka się zaczyna. 

Według wstępnych sondaży CDU i SPD zdobyły po 25% głosów. 

Anna Czerwińska: – Wiemy, że nie możemy wskazać zwycięzcy – dwie główne partie 

SPD i CDU mają: 

SPD 25% 

CDU CSU 25% 

Zieloni 15% 

Freie Demokraten FDP 11% 

AfD 11% 

Die Linke 5% 

PK: – Dla Polski Niemcy [Dojczland] są najważniejszym partnerem handlowym. My dla 

Dojczlandu nie jesteśmy numerem 1, ale 5 miejsce oznacza, że wymiana handlowa między 

Polską a Dojczlandem jest większa niż między Dojczlandem a Rosją czy Wielką Brytanią. Gdy 

wchodziliśmy do Unii, mało kto się tego spodziewał. 

Renata Kijowska: – …Toporne żarty o Polakach, to już odległa przeszłość. Mechanicy 

z Berlina prowadzą warsztat od trzech lat. Klientów przybywa z każdym miesiącem… Dojcze 

cenią sobie urlop w Polsce, ponad połowa uważa, że te stosunki dobrze się układają… 

PK: – Nic nie wywołuje takiej paniki jak rząd, który mówi – Tylko nie panikujcie. – I to 

się właśnie stało w Wielkiej Brytanii. Ale to też ilustracja tego, jak mogą się skończyć, tu cytat: 

„drastyczne rozwiązania w relacjach z Unią”: Puste pułki w sklepach, zamknięte stacje 

benzynowe i dość mroczna wizja świąt. 

Maciej Woroch: – Panika przy dystrybutorach to efekt apeli rządu, by nie panikować i nie 

robić zapasów, które Brytyjczycy odczytali jako zapowiedź nieuchronnej katastrofy. Od 

kilkudziesięciu godzin gigantyczne kolejki tworzą się przed czynnymi stacjami paliw. Na części 

z nich można napełnić bak tylko za 30 funtów. Setki stacji już są zamknięte, bo choć 

w magazynach paliw nie brakuje, to nie ma ich kto rozwozić. Brakuje około 100 tysięcy 

kierowców. 

- Bardzo wielu Europejczyków nie wróciło, a młodzi nie garną się do pracy w dostawach i 

przez to znaleźliśmy się w tej sytuacji. 

MW: – Kierowcy z kontynentu nie chcą tracić czasu i pieniędzy na staranie się o wizy 

i stanie w kolejkach w Dover. Zamiast tego Polacy między innymi wybierają kursy wewnątrz 



Unii Europejskiej. Brytyjczyków chętnych zająć ich miejsca jest mniej niż się spodziewano, 

a przez zawieszone na czas pandemii egzaminy mniej jest posiadających uprawnienia. 

- To tylko jedna z rzeczy, które się obecnie dzieją, pułki w sklepach są kompletnie puste. 

- Wsiadłam w samochód, przyjechałam na stację, żeby wziąć paliwo, a co będzie później, 

jeszcze nie wiem. 

MW: – Zdesperowani szefowie sieci supermarketów, którzy już planują święta Bożego 

Narodzenia, oferują kierowcom rekordowe stawki sięgające w przeliczeniu 400 tysięcy złotych 

rocznie, byle tylko zagwarantować dostawy tradycyjnego świątecznego indyka. Ale z tym też 

może być problem, bo w rzeźniach brakuje sezonowych pracowników z Unii Europejskiej – ich 

nieobecność najlepiej pokazują puste pułki w sklepach. Kryzysowi mają zaradzić ważne do 24 

grudnia tymczasowe wizy dla obcokrajowców. Przeciwnicy Brexitu mówią, że ostrzegali i że 

właśnie takie będą skutki wyjścia z Unii. Eksperci plan rządu nazywają krótkowzrocznym, bo 

jeśli nawet uda się ocalić święta, to po nich problemy wrócą ze zdwojoną siłą. Maciej Woroch, 

Fakty, Londyn. 

 

PK: – Kiedy zbadano stan polskich jezior, to okazało się, że 90% z nich jest w fatalnym 

stanie. Trudno sobie wyobrazić, że może być gorzej i wtedy zbadano rzeki: 97% z nich jest 

w złym stanie. 

Magda Łucjan: – Azot, nikiel, fosfor, rtęć to dopiero początek. Żeby wymienić wszystkie 

zanieczyszczenia, które można znaleźć w polskich rzekach, niezbędna jest niemal cała tablica 

Mendelejewa. To my zniszczyliśmy rzeki? 

Artur Magnuszewski, profesor, hydrolog, Uniwersytet Warszawski: – Gdyby nie było 

człowieka i jego działalności gospodarczej, te rzeki byłyby w świetnym stanie. 

MŁ: – Pierwszą zmorą są rolnicze nawozy, które mogą prowadzić do wymierania ryb. 

Kolejną ścieki, które nadal, choć nielegalnie trafiają do wody. To też, czego nie brakuje 

w polskich rzekach, to śmieci – tak jak do lasów, tak i do wody wyrzucamy wszystko. Do tego 

tony plastiku, które później z rybą lądują na naszym talerzu. Niestety śmieci i trujące substancje 

to nie koniec problemów. 

Jacek Engel, fundacja Greenmind koalicja ratujmy rzeki: – To są regulacje rzek, budowa 

stopni wodnych i zamienianie rzek w kanały. A tak naprawdę największym zagrożeniem dla 

dużych rzek, to są rządowe plany przekształcenia ich w kanały żeglugowe. 

MŁ: – Choć świadomość jest coraz większa, nadal jest wiele miejsc, gdzie przez zbyt dużą 

ingerencję rzeki albo gwałtownie tracą poziom wody, albo wylewają. Są też jednak dobre 

przykłady, jak tu na Odrze: 

- Odsunęliśmy wały od rzeki. 

MŁ: – A wtedy przyroda poradziła sobie sama. Po pierwsze nowe tereny zalewowe 

zwiększyły bezpieczeństwo okolicznych mieszkańców. Po drugie, udało się odbudować dziką 

przyrodę, która była tu od wieków. 

- Uzyskaliśmy taką przestrzeń, na której lasy łęgowe mogą się odradzać i [nie 

zrozumiałem] siedlisko w skali europejskiej. 

MŁ: – I tutaj wygranymi są wszyscy: i ludzie, i klimat. Magda Łucjan, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

[Od kilku lat notuję nazwiska: a to Magda Łucjan, a to Jakub Sobieniowski i wiele, wiele 

innych dziennikarek i dziennikarzy. Dla oddania im czci zapiszę pewien fragment książki:] 

„Jego depesza uruchomiła więc jak zwykle naszych redaktorów, którzy mając ją już 

w ręku natychmiast wysyłali nas wszystkich (tych niewielu, którzy w Brukseli byli) na linię 

frontu. Kto, co, kiedy, w jakich warunkach, opinie, stanowiska, poparcie, sprzeciw, szczegóły, 

eksperci, vox populi. Zwykła praca, która nie toleruje ani spóźnienia, ani niedyspozycyjności – i 

to nie tylko korespondenta, ale i jego rozmówców. Biada bowiem przewodniczącemu Komisji 

Europejskiej Barroso, jeżeli nie czeka z wypiekami na twarzy na korespondenta Telewizji 

Polskiej czy Polskiego Radia i nie podaje im natychmiast swojej opinii, swojego stanowiska, 

skoro wysłał go do niego warszawski redaktor prowadzący,  wydawca wieczornych 

„Wiadomości”… Biada prezydentowi Parlamentu Europejskiego, jeśli nie rzuci natychmiast 



całej roboty i nie przyjmie ekipy polskiej telewizji, skoro redaktor prowadzący w Warszawie 

uznał, że chce go mieć w programie. No i biada wszystkim rzecznikom prasowym w Komisji, 

jeżeli odmówią jakiegokolwiek komentarza, zasłaniając się opinią, że nie mają o czym mówić. 

Jeżeli warszawski wydawca „Wiadomości” wpadł o czwartej po południu na pomysł, by w 

wieczornym programie mieć wypowiedź przewodniczącego Komisji Romano Prodiego (niżej 

nie sięgano), to musiał go po prostu mieć, niezależnie od tego, czy Prodi miał na to ochotę, czy 

nie. Tak sobie myślał warszawski wydawca, przyzwyczajony do samoofert polskich polityków, 

którzy nawet w niedzielę wychodzili w pidżamach przed swoje domy, by skomentować 

zdarzenia, o których dowiedzieli się z radia przy śniadaniu i aby pokłócić się na słowa z innymi 

politykami, którzy też przed chwilą zbudzeni zostali w łóżkach telefonami od zaprzyjaźnionych 

reporterów. Nic więc dziwnego, że warszawski wydawca bardzo się dziwił, kiedy usłyszał, że 

Prodi nie czeka w pidżamie pod bramą. 

Marek Orzechowski 

Günter Verheugen 

Rozszerzenie Unii 2004 

s. 260-261 

♣ 



2021-09-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5912 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 421 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

AW: – Minister Błaszczyk, minister Kamiński o sytuacji na granicy z Białorusią: Tu nie 

chodzi o uchodźców, a o terrorystów, kryminalistów i narkomanów, a także o pedofilów 

i zoofilów. Szef MSWiA ma na to dowody i przed kamerami pokazuje je na zdjęciach. Chce 

przedłużenia stanu wyjątkowego o 60 dni i o to właśnie prosi premiera… 

Ustalenia dotyczące nielegalnych migrantów: 

• Zweryfikowano kilkuset nielegalnych migrantów, którzy przebywają 

w ośrodkach Straży Granicznej. 

• 2/3 z badanych osób zostało wytypowane do głębokiej weryfikacji z uwagi 

na zagrożenie dla bezpieczeństwa RP. 

• Obecne formacje dotyczące 25% badanych wskazują na ich niebezpieczne 

powiązania i udział w praktykach niezgodnych z prawem. 

[Dalej nie widać na ekranie]. 

Jacek Tacik: – …Z informacji przekazanej przez MSWiA wynika, że przez granicę 

białorusko-polską próbowało przedostać się nielegalnie na przełomie sierpnia i września 9400 

osób. 1200 z nich zostało zatrzymanych przez straż graniczną, 200 sprawdzono przez służby, a 

50 okazało się mieć, tu cytat: „niebezpieczne powiązania”. 

Błaszczyk: – Mają kontakty czy też mieli kontakty z organizacjami terrorystycznymi, że 

wśród tej grupy są kryminaliści, że są ludzie zaburzeni, którzy stanowią zagrożenie. 

JT: – Na dowód tego tu na konferencji prasowej pokazano to, co znaleziono w telefonach 

komórkowych migrantów. 

Fot. 1 Ob. Iraku Husham M.H. posiadał kontakty do osoby mającej związki z Państwem 

Islamskim – specjalistą od mat. wybuchowych i uzbrojenia. 

JT: – Smsy, numery telefonów i przede wszystkim zdjęcia, które mają ich obciążać, bo 

widać na nich egzekucje i ciała ofiar oraz konkretne uzbrojenie. Są też materiały pedofilskie 

i zoofilskie… 

Kamiński: – W części te materiały były zniszczone w telefonach, zostały odzyskane przez 

nasze służby. 

JT: – Migranci, zdaniem rządzących, dalej są zwożeni przez reżim Łukaszenki na granicę 

białorusko-polską. To grupa 15 osób w tym dzieci, której udało się przedostać w głąb kraju i 

poprosić o azyl… 

 

AW: – Partia i spółki, czyli w skrócie PiS. Dziennikarze Gazety Wyborczej, Onet-u i radia 

zet razem poszli tropem rządzącej partii i państwowych spółek i z tych tropów wyszło im wiele 

ciekawych połączeń. Nepotyzm i kolesiostwo PiS chciało tępić, nie będąc u władzy. 

Arleta Zalewska: – …Dziennikarze [jak wyżej] przeanalizowali składy zarządów i rad 

nadzorczych wszystkich państwowych spółek. Według ich ustaleń, na 5000 nazwisk 

przynajmniej 900 ma związki z politykami Zjednoczonej Prawicy… 

 

AW: – Wybory do Bundestagu wygrywa SPD. Są wyniki, jest lider, teraz będą 

negocjacje… 



Anna Czerwińska z Berlina: – …Olaf Scholz kandydat socjaldemokratów na kanclerza 

mówi o wielkim sukcesie i obiecuje, że rządom SPD towarzyszyć będą: pragmatyzm, pewność i 

jedność… W CDU zaczyna się czas rozliczeń, dlatego że chadecja jeszcze nigdy nie wypadła 

tak źle… 

Olaf Scholz, kandydat na stanowisko kanclerza Dojczlandu, Socjaldemokratyczna Partia 

Dojczlandu: – Wyborcy jasno powiedzieli, kto powinien utworzyć nowy rząd. 

Źródło: Dojczlandzka Komisja Wyborcza: 

SPD: 25,7% 

CDU CSU: 24,1% 

Zieloni: 14,8% 

Freie Demokraten FDP: 11,5% 

AfD: 10,3% 

Die Linke.: 4,9% 

Inne: 8,7% 

AC: – Olaf Scholz w rządzie Angeli Merkel był wicekanclerzem i ministrem finansów, 

szanował jej politykę… Rozmowy koalicyjne mogą potrwać kilka miesięcy, do tego czasu 

rządzić będzie Angela Merkel. 

 

AW: – Łamanie języków na uchwałach anty-LGBT. Jak zostawić sens, tylko inaczej go 

opisać? Radni trzech województw mieli z tym spory problem, a do tego musieli uważać, żeby 

nie połamać sobie kręgosłupów. Chodzi o tolerancję i o unijne pieniądze. 

Katarzyna Górniak: – …Dziś radni trzech województw: Małopolski, Podkarpacia i 

Lubelszczyzny musieli się zmierzyć z konsekwencjami swoich decyzji… Radni uradzili w 

końcu podmianę uchwał: 

Lubelscy: 

(…) przejawiające troskę o rozwój moralny młodego pokolenia, instytucję rodziny 

oraz szkoły opartych o wartości chrześcijańskie. 

Małopolscy za radą opozycji: 

Radni Województwa Małopolskiego deklarują wsparcie każdej małopolskiej 

rodziny. 

Ci na Podkarpaciu: 

Podkarpacie jako region o utrwalonej tolerancji 

Pytanie teraz czy Komisja Europejska da się uwieść sprytowi radnych wojewódzkich, 

którzy stare uchwały zastąpili nowymi… 

 

AW: – Polska i Czechy przy jednym negocjacyjnym stole w sprawie kopalni Turów czas 

na kolejne rozmowy. Pół miliona [euro] dziennie to wysoka cena za spór… 

Maciej Knapik: – … 

 

AW: – Skierowanie na trzecią dawkę szczepionki jest bardzo proste i ta trzecia tarcza to 

jeszcze większa ochrona dla osób po pięćdziesiątce… 

Jan Błaszkowski: – To może jeszcze nie szturm, ale w punktach szczepień widać ruch… 

Skierowanie pojawia się automatycznie na portalu pacjenta. Wystarczy przyjść do punktu 

szczepień, gdzie trzecia dawka czeka na każdego uprawnionego. 

1 731 000 uprawnionych 

150 166 zarejestrowanych 

26 500 zaszczepionych 

JB: – Wśród nich są głównie pracownicy medyczni… 

[Zostałem dzisiaj zaszczepiony trzecią dawką szczepionki Pfizera]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Jerzy Domański 

Sami swoi na imprezce 



Każdego dnia życie dostarcza nowych dowodów, jak wielkim złudzeniem jest wiara, że 

ludzie wybrani na posłów czy senatorów będą się zachowywać inaczej, niż to robili wcześniej. 

Albo że domowi przemocowcy i bumelanci nagle staną się aniołami i pracusiami. 

Zdarzają się oczywiście wyjątki. Bywa, że człowiek dorasta do ważnych funkcji czy 

stanowisk. Ale najczęściej jest tak, że po wyborach nie obserwujemy w życiu wybrańców 

narodu przypływu mądrości, uczciwości i przejścia od prywaty do dbania o interesy państwa. 

Kto miał pociąg do lewych interesów, ten w parlamencie może tę przypadłość twórczo 

rozwinąć, i to na dużą skalę. A ten, kto traktuje politykę jako trampolinę do kariery, będzie 

zmieniał partie z każdą zmianą wiatru. Kto zaś uważa za największą wartość dobro własnej 

rodziny, ten powsadza nawet najdalszych kuzynów na dobrze płatne posady. I tak dalej, i tak 

dalej. A efekt jest taki, że prysła nadzieja. Kto jeszcze wierzy, że politycy odmienią nasz kraj? 

Zostało rozczarowanie. I coraz bardziej krytyczny stosunek do całego świata polityki. W 

rosnącym pesymizmie umacniają ludzi kolejne informacje o kulisach życia na Wiejskiej, 

przecieki z ministerstw czy sztabów partyjnych. 

W minionym tygodniu mieliśmy głośną imprezę. Taką, która jest jednocześnie zbiorem 

głupoty, bezczelności i obłudy. Polityka w pigułce. Na urodzinach dziennikarza o prawicowych 

sympatiach pojawiła się kawalkada polityków wszystkich opcji. Jak wszyscy mają oni prawo 

chodzić, gdzie chcą – byle nie robili tego w godzinach pracy. Gdy w Sejmie prezes NIK Marian 

Banaś prezentował doroczne sprawozdanie z pracy Izby, mówił do pustej sali. Frekwencja 

przegrała z urodzinami. Tam był tłum. Czasem błahe wydarzenie towarzyskie lepiej opisuje 

naszą klasę polityczną niż tysiące debat i wywiadów dla mediów. Gdy dziennik „Fakt” pokazał 

zdjęcia z tej imprezki, zobaczyliśmy świat inny od tego, jaki widzimy w czasie obrad Sejmu. 

Zobaczyliśmy polityków PO w komitywie z prawicowcami. W dobrze bawiącym się i dobrze 

dogadującym towarzystwie byli też reprezentanci lewicy, PSL i Hołowni. Ileż interesików sobie 

wtedy załatwili? 

A jak ta mozaika personalna świadczy o wiarygodności dziennikarza jubilata? I do tej 

politycznie wielobarwnej grupki? 

Skoro więc oni ciągle kpią sobie z traktowanego instrumentalnie społeczeństwa, to czas 

pomyśleć o radykalnym przerwaniu tego chocholego tańca. I przyspieszonych wyborach. 

PRZEGLĄD Nr 40 (1134) s. 3. 27.09-3.10.2021. 

[Ale na tym felietonie się problem zakończył, nie było żadnych innych komunikatów. 

Tusk nie wyrzucił Budki, Hołownia nie ruszył swoje trójki posłów – zostało po staremu]. 

♣ 



2021-09-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6192 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 975 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

AW: – Pytania o człowieczeństwo na granicy z Białorusią. Prawnicy i tłumaczka nie 

przebili się przez umundurowany mur, więc wciąż nie znamy ludzi, którzy potrzebują tam 

pomocy… 

AW: – Partia i spółki – ciąg dalszy ciekawych tropów i to że minister Sasin jest ministrem 

od spółek, nie tłumaczy wcale tego, jak dobierał kadry… 

 

AW: – Białe miasteczko stoi, negocjacje też. Dziś był kolejny odcinek rozmów i jak 

mówią medycy – ze strony rządu padły propozycje, o których wcześniej nie było mowy… 

Paweł Płuska: – …Obie strony, także strona rządowa są zdania, że sytuacja musi się 

zmienić, ulec poprawie. Różnią się jednak co do tego, kiedy miałoby to nastąpić – w ciągu kilku 

miesięcy czy kilku lat? 

Piotr Bromber, wiceminister zdrowia: – Szukamy też rozwiązania. Mówimy, co jest 

możliwe, co zrobiliśmy i co proponujemy jeszcze zrobić. Szukamy kompromisu. 

[Bromber jest wiceministrem od bardzo niedawna, więc nie może wiedzieć, co jest 

możliwe, bo problem wykracza poza możliwości ministerstwa zdrowia. Szukanie kompromisu 

sprowadza się do zmęczenia medyków, którzy w końcu ulegną władzy. Rozwiązanie problemu 

musi polegać na zmianie struktury budżetu: władza musi podjąć trud przeznaczenia większych 

pieniędzy na żebracze płace dla dziedzin służących społeczeństwu. A są to: służba zdrowia, 

nauczyciele i nie wiem, kto jeszcze. Obecnie władza finansuje te dziedziny, które zapewniają 

trwanie władzy]. 

 

AW: – Rząd przyjął projekt budżetu na 2022 rok. Jest w nim ponad 30 miliardów złotych 

deficytu. 

Tadeusz Kościński, minister finansów, funduszy i polityki regionalnej: – Szacujemy, że w 

przyszłym roku przychody będą na poziomie około 481,4 miliardy, a wydatki nie przekroczą 

512,4 miliardów. Więc maksymalny deficyt powinien być 30,9 miliardów [złotych]. 

Prognozujemy, że dług publiczny w przyszłym roku będzie na poziomie 56,% [ale od czego? 

Należało też podać kwotę]. 

 

AW: – Nie będzie żadnego Polexitu – podkreślał prezes Kaczyński i tłumaczył, że to 

wyłącznie propagandowy wymysł. Ale kiedy telewizja publiczna staje się telewizją rządową, 

propagandę można robić własną, a Unię zohydzać codziennie. Jak to się robi, pokaże państwu: 

Jakub Sobieniowski: – PiS i rząd mówią, że Polexitu nie będzie, a rządowa telewizja mówi 

o Unii tak: 

Z ekranu TVP: 

- Decyzja unijnego trybunału zagraża Polakom 

- Polska odporna na szantaż finansowy 

- Ideologiczne rezolucje Parlamentu Europejskiego 

- Eurobilans korzyści i strat 

- Podwójne standardy w Unii Europejskiej 

- W obronie polskiej suwerenności 

- Kolejne kontrowersyjne orzeczenie TSUE 

- W obronie godności i suwerenności 

Fragment programu „Wiadomości” w TVP1: 

Trzy dni po zapewnieniu, że Prawo i Sprawiedliwość nie dąży do Polexitu, Donald Tusk 

znowu swoje: 

Tusk w Płońsku: – PiS i Kaczyński chcą wyprowadzić Polskę z Unii Europejskiej. 

Z programu Jedziemy TVP1: 



- Pytanie dla mnie pierwsze dla wszystkich widzów – Czy chcecie być kolonią? Czy 

chcecie być kolonizowani? 

Sariusz-Wolski: – Unia jest w trakcie nieprzepoczwarzania się, tylko wynaturzania. 

[Przecież ten człowiek był głównym wprowadzającym Polskę do Unii Europejskiej – był 

sekretarzem Komitetu Integracji Europejskiej i szefem Urzędu KIE w randze sekretarza stanu]. 

- Powrót Donalda Tuska do polskiej polityki zbiegł się w czasie z ofensywą unijnych 

instytucji i Trybunału przeciwko Polsce. 

- Można odnieść wrażenie, że politycy opozycji płynnie weszli w tę niemiecką grę. 

- Niech idzie do Brukseli i mówi trzeba z tym coś zrobić, bo nie mamy demokracji. 

- Interesy Dojczlandu załatwiane rękami unijnych urzędników, przy wykorzystaniu 

unijnego bata, którym stał się na przykład Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

- Sankcje w sprawie kopalni w Turowie, to kolejne w ostatnim czasie uderzenie unijnych 

instytucji w polską gospodarkę. Ta mimo pandemii dynamicznie się rozwija i według ekspertów 

w niedługim czasie może stanowić poważną konkurencję dla państw Zachodniej Europy. 

- Decyzja sędzi unijnego Trybunału zagraża Polakom. 

- To decyzja niewykonalna. 

- Tylko jedna sędzia z Hiszpanii Rosario Silve de la Puerta 

- Ona naprawdę nie wygląda na osobę tępą, może na osobę zawziętą. 

- Ona była działaczką partii, która wchodzi w skład Europejskiej Partii Ludowej, której 

szefuje Donald Tusk. 

- Za nią stoi jakieś polityczne lobby, nie chcę teraz wskazywać jakie, ale to nietrudno się 

domyśleć. 

- W takim jakimś molochu europejskim nagle się okazuje, że z tego się szykuje jakaś 

kolejna międzynarodówka socjalistyczna. Kieruje się w taką stronę, którą nazywał piekłem 

komunizmu. 

- też swoją ideologię opierał na dziwacznie pojętym ekologizmie – spójrzmy na źródła 

nazizmu. 

- Pod dyktando Berlina Unia Europejska coraz bardziej wkracza w kompetencje państw 

członkowskich, narzucając między innymi ideologię. To coraz bardziej irytuje Polaków. Unia 

naciska na Polskę w sprawie ideologii LGBT. Samorządy, które nie chcą wspierać LGBT, 

szantażowane są odbieraniem funduszy europejskich. 

- Aby nie ulegały bezprawiu. 

- Bezprawiu, które zagraża polskiej suwerenności. Damian Diaz, Wiadomości. 

- Unijne instytucje robią wszystko, by przy pomocy opozycji obalić polski rząd, którego 

działania gospodarcze i polityczne naruszyły przede wszystkim interesy Niemiec. 

- Unijni biurokraci chcą uderzyć w polską gospodarkę. 

- Dziś zaprezentowano bilans finansowy w Unii Europejskiej. Wynika z niego 

uwzględniając transfery finansowe między Polską a Wspólnotą, że nasz kraj stracił 535 

miliardów złotych. 

- Po to, żeby nas rozłożyć, skolonizować. 

- Raport [europosła Jakiego] ma naprawianie błędów przez polityczne elity rządzące Unią 

Europejską, która coraz bardziej oddala się od jej pierwotnych założeń. 

Sariusz-Wolski: – Póki co zablokować to zło, które idzie z Brukseli. 

- Sukces Polaków coraz mocniej irytuje polityków rządzących w zachodnioeuropejskich 

państwach, których gospodarki nadal tkwią w korona-kryzysie. Stąd zdaniem komentatorów w 

Brukseli rośnie presja, żeby osłabić tempo rozwoju Polski, tak byśmy nie dogonili najbogatszych 

państw Wspólnoty. Stąd plotka o Polexicie, który planuje Prawo i Sprawiedliwość, wciąż 

pozostaje plotką, łatwą to zweryfikować. 

Sobieniowski: – Do tej weryfikacji służyły tylko treści z września. Większość rządowa 

telewizja wyemitowała już po zapewnieniach rządu i PiS-u, że nie chodzi o wyjście Polski 

z Unii. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Studenci szykują się do nauki. Od poniedziałku na dobre zaczną swój akademicki 

rok i na różnych uczelniach może on wyglądać różnie. Jedni zanim wejdą na wykład, będą 



musieli zrobić test, inni nie wejdą do akademika swoich kolegów. Wszystko dla bezpieczeństwa, 

choć nie wszystko dla bezpieczeństwa jest możliwe. 

Katarzyna Górniak: – …Uczelnie jednak nie mogą robić tego, aby powrót do nauki był 

bezpieczniejszy. 

Ewa Chojnacka, rzeczniczka prasowa Politechniki Łódzkiej [feministki zapadły się pod 

ziemię, bo nie reagują na rodzaj żeński zawodów]: – Nie możemy pytać studentów, czy są 

zaszczepieni. Więc nie pytamy. 

 

AW: – Plan awaryjny na paliwowy kryzys. W Wielkiej Brytanii nie ma żartów i nie ma 

paliwa. Na stacjach benzynowych niektórym już puszczają nerwy. Rząd na czarną godzinę 

uruchamia wojsko. 

Maciej Woroch: – Ceny paliwa są najwyższe od 8 lat i choć w magazynach benzyny i ropy 

nie brakuje, to niektóre stacje trzeba było zamknąć, a na innych paliwa są racjonowane. 

Niepewność i złość sprawiają, że coraz trudniej utrzymać nerwy na wodzy. We wschodnim 

Londynie wpychającemu się w kolejkę kierowcy inny groził nożem. W wielu miejscach 

dochodzi do kłótni i przepychanek. Lekarze, pielęgniarki i pracownice opieki społecznej boją 

się, że przez pustki w bakach nie dotrą do pacjentów, a rząd rozważa przyznanie pierwszeństwa 

tankowania niektórym grupom zawodowym. Eksperci mówią, że winne są Brexit i pandemia. 

Ministrowie przekonują, że to nie paliwowy kryzys, a histeria, choć mimo tych zapewnień 

premier kazał postawić żołnierzy w stan gotowości i oferuje kierowcom z kontynentu ponad 5 

tysięcy tymczasowych wiz zezwalających na pracę na wyspach do świąt Bożego Narodzenia, 

byle tylko wrócili zapełnić wakaty. Ale to, jak się okazuje, niezbyt kusząca propozycja. Na 

wyspach brakuje 100 tysięcy kierowców ciężarówek… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

[o tym się nie mówi, a należy pamiętać] 

…następnego dnia, w piątek, na krótko przed piętnastą, szczyt został przerwany i 

zakończony. Odjazdy rządowych delegacji miały charakter ewakuacji. Niektóre z nich nie 

zostały nawet na tradycyjnym lunchu, walizki pakowały już około południa. Wszystkim 

zależało, by to miejsce porażki jak najszybciej opuścić. 

Szczyt, na który premier Miller przywiózł ze sobą wózek inwalidzki (tydzień wcześniej 

premier uszedł z życiem z katastrofy wojskowego helikoptera, którym wracał do Warszawy), a 

w pokoju polskiej delegacji zainstalowano łóżko, na którym mógł wypoczywać po trudach 

siedzenia przy stole obrad, zakończył się wielkim fiaskiem… Drugi powód był bardziej 

merytoryczny. W Brukseli miało się okazać, czy Leszek Miller odda życie za Niceę. Spotkanie, 

które sfinalizować miało Konferencję Międzynarodową w sprawie Traktatu Konstytucyjnego 

dogonił polski spór polityczny, na którego sztandarze opozycja wypisała hasło „Nicea albo 

śmierć”. Premier Miller wpędzony tym hasłem do kąta, Traktat Konstytucyjny zawetował. 

Leszek Miller nie wierzył, jak można przypuszczać, że jego weto doprowadzi do zerwania 

szczytu i wielkiej politycznej konfuzji. Kanclerz Schröder główną przyczynę fiaska szczytu 

widział w fakcie, że „niektóre kraje postawiły własne interesy narodowe ponad ideą integracji 

europejskiej”. W rozmowie z premierem Millerem Schröder, według własnych słów, szczerze 

zapytał, czy polska delegacja może odejść od swojej pozycji i pójść dalej dla dobra Europy. Na 

pytanie to otrzymał negatywną odpowiedź. Schröder wyciągnął z tego wniosek, że stanowisko 

Millera było podyktowane sytuacją wewnętrzną w Polsce, czym, trzeba przyznać, Ameryki nie 

odkrył. Fiasko szczytu powinno skłonić niektóre kraje do zastanowienia się nad sensem 

europejskiej idei – podsumował kanclerz. 

Bardziej konkretny był prezydent Francji Jacques Chirac. Z Millerem rozmawiał 

wprawdzie cztery razy dłużej, wspominał o „wiecznej” przyjaźni francusko-polskiej, ale też 

niewiele uzyskał. W reakcji na to, co się stało, Chirac powrócił do swojej wcześniejszej 

propozycji zacieśnienia współpracy w ramach tej szóstki krajów Unii, które w latach 

pięćdziesiątych dały początek europejskiej integracji. „Europa dwóch prędkości” stała się 

koniecznością, mówił Chirac. Awangarda musi zostawić w tyle kraje, które mają wątpliwości 

albo nie chcą się angażować w proces integracji. Tak zniesiono granice w Europie, w ten 

również sposób powstała unia walutowa. Euro wprowadzono tylko w części krajów Unii. 

Zdecydowana większość europejskiej prasy uznała, że winna niepowodzenia szczytu jest 

Polska. Prasa francuska pisała o „historycznym fiasku” i „żenującym spektaklu”. Dziennik 

„Liberation” pisał, że Warszawie chodziło może nie tyle o storpedowanie projektu 

europejskiego, co w „nieudolny sposób” próbowała potwierdzić swój status „dużego państwa 

w rozszerzonej Unii”. Niemiecka gazeta, konserwatywno-liberalna „Süddeutsche Zeitung” 

oceniała, że „Polska udaje wielką, ale nie pokazała prawdziwej wielkości”. Rząd polski nie pojął 

tajemnicy sukcesu Europy, która polega na rezygnacji z części suwerenności. „Warszawa będzie 

musiała się tego nauczyć”, jeżeli będzie chciała dotrzymać kroku. Austriacka „Die Presse” w 

stanowisku premiera Millera dostrzegła również brak politycznej dojrzałości. „Ktoś, kto 

zachowuje się w tak uparty i nieracjonalny sposób zanim jeszcze przystąpił do Unii, w 

przyszłości nie będzie grał w najwyższej lidze”. Brytyjski „Financial Times” prorokował, że 

taktyka premiera Millera sprawi, że Polska straci życzliwość Niemiec i zostanie z tego powodu 

poszkodowana finansowo. „Polska i Hiszpania były niepotrzebnie nieprzejednane. Odmówiły 

zrzeczenia się niewspółmiernie wspaniałomyślnych praw w głosowaniu w zamian za inne 

korzyści”. 

Sam premier Miller na konferencji prasowej w Brukseli, najkrótszej, jaką odbył 

z dziennikarzami w stolicy Belgii wychwalał „ciepły klimat” prowadzonych negocjacji, co 

według niego dobrze rokowało na przyszłość… „Nie było presji, niechęci, ani agresji” – 

objaśniał dziennikarzom fakt, że nie został zjedzony, ponieważ przebywał w kulturalnym 

towarzystwie unijnych przywódców. „Było zrozumienie warunków, w jakich przychodzi nam 

działać, zrozumienie intencji”, pocieszał siebie i Polaków. Verheugen mówił o Millerze, że był 

politykiem z substancją i posiadał złożoną osobowość. Ale i on dociekał w wielu krytycznych 

sytuacjach, co Leszek Miller tak naprawdę zrozumiał z Europy i jak Europę tę rozumie. Dość 



charakterystyczny pod tym względem był wywiad, którego zaraz po szczycie w Brukseli udzielił 

jednemu z brukselskich dzienników premier Węgier Peter Medgyessy. Stanowisko Polski 

uważał on za „przesadne”, a stanowisko Niemiec za „słuszne”…  

Polska z pewnością stała się widoczna w Brukseli, pisał były ambasador Polski w Paryżu 

Jerzy Łukaszewski w „Rzeczypospolitej”, ale ta widoczność przyniosła jej więcej szkody niż 

pożytku. Prawdziwa wielkość kraju polega na trzeźwym rozpoznaniu własnej kondycji 

i dostosowaniu do niej swych projektów i działań. Polska to kraj zrujnowany przez komunizm, 

kraj na dorobku, wciąż jeszcze słaby i zacofany. Polska nie była jeszcze pełnoprawnym 

członkiem Unii i po raz pierwszy brała udział w Konferencji Międzynarodowej. Na tym tle 

postawa, jaką rząd Millera zaprezentował na szczycie brukselskim, konkludował ambasador 

Łukaszewski, nie mogła budzić wśród naszych partnerów innej reakcji niż antypatia i niechęć do 

jakiegokolwiek kompromisu. 

Grudniowa konferencja unijnych przywódców ujawniła istotne trudności, wręcz 

sprzeczności procesu integracyjnego. Ich źródłem były nie tylko odmienne polityczne i 

historyczne doświadczenia „starych” i „nowych” krajów członkowskich, odmienne wrażliwości 

i zrozumienie idei integracji, ale i nierówne potencjały ekonomiczne oraz różne poziomy 

świadomości. Przebieg spotkania sugerował uważnym obserwatorom w Europie potwierdzenie 

tezy, że Polska rzeczywiście nie jest jeszcze wystarczająco dojrzała do integracji z zachodnią 

częścią Europy tak pod względem gospodarczym jak i mentalnym. Źródłem takiego stanu rzeczy 

było kilkudziesięcioletnie oderwanie Polski od Europy i zakwestionowanie jej cywilizacyjnych 

korzeni. Stąd między innymi brały i biorą się w Polsce obawy, przed utratą lub ograniczeniem 

narodowej i państwowej suwerenności, nawet jeżeli proces ten obejmuje wszystkie państwa 

partnerskie i odbywa się na zasadzie dobrowolności. Polacy zapominają na przykład, że już 

nasze członkostwo w sojuszu NATO skutkuje pewnymi ograniczeniami naszej suwerenności, 

tyle że na co dzień nikt o nich nie rozprawia. 

W Polsce o suwerenności mówi się bardzo dużo, ale mówi się o niej tak, jakby Polska żyła 

w okresie zaborów lub krótko po nich, i jak gdyby pewne grupy patriotów (bo nie wszyscy, 

skoro sam Sejm zatwierdzał rozbiory kraju), szykowały się do jej odzyskania lub obrony… 

Już dwa dni po brukselskim szczycie przywódcy sześciu krajów – Austrii, Niemiec, 

Wielkie Brytanii, Holandii, Szwecji i Francji – przypomnieli w specjalnym liście, że unijny 

budżet wymaga konsolidacji podobnej do tej, jakiej doświadczają budżety narodowe. Zażądały 

one zamrożenia przyszłego budżetu Unii na lata 2007-2013 na obecnym poziomie, czyli 1% 

PKB, co daje około 100 miliardów euro (w cenach 2007 circa 110-112 mld). Po rozszerzeniu 

Unii, takie były przymiarki, budżet miał wzrosnąć do 1,24%, czyli o 24 mld euro. 

Inicjatorem listu była Szwecja. Już w pierwszych komentarzach brukselskich ekspertów 

pojawiła się opinia, że list i żądania jego sygnatariuszy są reakcją na zachowanie się Polski 

i Hiszpanii podczas nieudanego szczytu. „Blair popiera ruch karzący Polskę i Hiszpanię” – 

napisał brytyjski „The Guardian”. Ale nie tyle chęć „ukarania” za fiasko Konstytucji była 

dominującym przesłaniem inicjatywy sześciu krajów, co chęć ukarania pewnych krajów, w tym 

głównie Polski za nadmierny apetyt, na który nie zasłużyliśmy. W grupie bowiem sześciu 

państw, które chciały zamrozić wydatki Unii po wejściu do niej nowych państw była przecież 

Szwecja, która odmówiła w ogóle poparcia Polski w sporze o Konstytucję i Austria, której było 

to obojętne. Była Wielka Brytania, której premier Blair nie chciał stawiać Polski i Hiszpanii pod 

ścianą, i były Francja i Niemcy, które zdecydowanie chciały Konstytucji, a polską odmowę 

potraktowały personalnie, i była w końcu też i Holandia, która siedziała na dwóch stołkach. 

…Najwięcej do stracenia, po 2007 roku miała Polska i Hiszpania, oraz wszystkie nowe 

państwa członkowskie z Europy Wschodniej. 

…spór o Traktat Konstytucyjny był najpoważniejszym, dotyczył bowiem 

fundamentalnych zasad funkcjonowania Unii. 

[Szczyt miał miejsce 12-13 grudnia 2003 roku w Brukseli]. 

Marek Orzechowski, Günter Verheugen 
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Polska – 1234 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

AW: – Co się stało z dziećmi z Michałowa? Co to znaczy, że zawrócono je do granicy 

państwowej? – Pytamy służby, bo sami nie możemy tego sprawdzić… Czy kilkuletnie dzieci 

znowu wylądowały w lesie? 

Renata Kijowska: – …Nie ma ich ani w tym budynku straży granicznej, ani też pod 

żadnym innym polskim dachem. Straż graniczna wywiozła ich i dorosłych imigrantów. 

W oświadczeniu podała, że wobec tych osób zastosowano procedury z rozporządzenia MSWiA. 

Zostały one zawrócone do granicy państwowej… 

[Gdy w 1982 roku pracowałem jako architekt w Algerii w Batnie, poszedłem w jeden 

dzień wolny na granicę miasta, gdzie miałem zaprojektować osiedle „1020 logements” – (1200 

mieszkań). Tam właśnie muzułmańskie dzieci (poniżej 10 lat) odcięły mi drogę powrotu i 

rzucały we mnie kamieniami. Uchylałem się i brnąłem do domu. Innym razem, gdy była już 

żona z córką, któregoś wieczoru dzieci muzułmańskie rzuciły masę kamieni w nasze okiennice, 

gdyby nie były zamknięte, nie ostałyby się szyby w oknach. Rano zebrałem kamienie z balkonu 

i zaniosłem szefowi. Byliśmy z żoną już w samochodzie po wyjściu ze sklepu, gdy znów 

chłopiec stanął przed samochodem z dużym kamieniem, za chwilę miał wybić szybę w naszym 

samochodzie. Trudno zgadnąć, dlaczego nie wybił szyby. Mieszkaliśmy na brzegu Sahary, a 

tęskniliśmy za morzem. Któregoś dnia zdołaliśmy przejechać kilkaset kilometrów do 

miejscowości El Kala, nad Morze Śródziemne blisko granicy z Tunezją – tu był pofrancuski 

hotel i miła zatoczka. Wskoczyliśmy do wody i ani się nie spostrzegłem, jak moją żonę obległo 

w wodzie kilku wyrostków i bezczelnie zaczęło obmacywać. Walczyliśmy i zaraz wróciliśmy do 

domu. Dzieci muzułmanów już wiedzą z meczetów, że trzeba walczyć z niewiernymi. Wiedzą 

też, że niewierna kobieta w stroju kąpielowym sama prosi się o gwałt. Niestety. Kilka lat później 

Algerczycy ścinali księży…] 

[…] 

 

Maciej Knapik: – zmiana regulaminu Sejmu ma ułatwić przedłużenie stanu wyjątkowego 

na granicy wschodniej, ułatwić opcji rządzącej… A zatem nie większością bezwzględną [której 

PiS nie ma], ale zwykłą. A także brak możliwości odsyłania do komisji, odraczania czy 

zamknięcia posiedzenia… 

 

AW: – …ministerstwo i lekarze wiedzą, czego się spodziewać i za miesiąc to może być 

pięć tysięcy zakażonych. Wielu z tych, którzy mają Covid za sobą, mają przed sobą długie 

miesiące rehabilitacji… 

 

Była posłanka Małgorzata Sadurska zarabiała jako posłanka 176,6 tys. zł rocznie. To jest 

14,7 tys. zł miesięcznie. Obecnie jako członek zarządu PZU SA rocznie zarabia 1,58 mln zł, 

średnia miesięczna 131,8 tys. zł 

Dariusz Rosati: – To jest nie tylko bogacenie się ludzi niekompetentnych, którzy nie 

znaleźliby żadnej roboty w prywatnym sektorze, ale to jest również kontrola nad zasobami tych 

spółek. 

- Daniel Obajtek był wójtem Pcimia i zarabiał tam 195 364,76 zł rocznie, miesięcznie 16,3 

tys. zł. Obajtek jako prezes Orlenu według sprawozdania za ubiegły rok zarabia rocznie 1,3 mln 

zł – miesięcznie 107,7 tys. zł nie licząc premii. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

AW: – Sędziowie protestują przed sądem przeciwko temu, co w sądach się wyrabia. Kiedy 

palcem wskazują, gdzie do sądu wkracza polityka, spotyka ich kara, zemsta i represja. Tak o tym 

mówią, bo mówić się nie boją, podobnie chcą bronić niezawisłości. 

- Pierwszy w Polsce protest całodniowy… 

 



AW: – Eksport rośnie, produkcja rośnie, konsumpcja rośnie. Minister finansów ma same 

dobre wiadomości, a do tego PiS ma Polski Ład. Od stycznia w Polskim Ładzie nie wszystkim 

będzie rosnąć. Gdziekolwiek się spojrzy, rosną za to ceny. 

(brzoskwinie 12 złotych za kilogram, gruszki tak samo, ogórki 7 zł/kg; papryka czerwona 

6 zł/kg; Diesel ON 5,99; Ultimate Diesel 6,33; …super 95Pb 5,99; …mate 98Pb 6,39; Autogaz 

3,05) 

Paweł Płuska: – …Wysokość kursu euro 29.09.2021: 4,63 złotych. 

Marian Noga, profesor, ekonomista: – To jest bardzo nieodpowiedzialne działanie Rady 

Polityki Pieniężnej, jeżeli ona nie chce podnieść tych stóp procentowych… 

PP: – Nie żartujemy. Im wyższe ceny, tym wyższe wpływy z wat i dzięki którym 

członkowie rządu mogą dziś mówić o nadwyżce budżetowej. 

- To jest podatek inflacyjny. Wszyscy zapłaciliśmy. 

PP: – Trudno jednak mówić o nadwyżce, gdy generalnie ten i poprzedni rok były pod 

znakiem rekordowego zadłużenia państwa. Jednak to dług, którego próżno szukać w oficjalnych 

dokumentach. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – W tym roku potężny, mam nadzieję, że 

w przyszłym mniejszy. Natomiast ten deficyt nie jest przez rząd nigdzie pokazywany i dla 

naiwnych jest informacja, jakoby stan finansów publicznych był dobry. Kto głupi, niech wierzy. 

Sławomir Dudek, doktor, Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Mamy ogromny budżet – 

500 stron dokumentów, tysiące liczb i w parlamencie procedujemy, jest deficyt jakieś 30 

miliardów, ale premier ma równoległy budżet poza kontrolą parlamentu w funduszach przy 

Banku Gospodarstwa Krajowego. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Obecny prezydent Turcji Recep Tayyip Erdoğan, kiedy mówił o przyszłości islamu – 

wtedy był jeszcze burmistrzem Stambułu – wyraził się jasno: meczety są jego koszarami, 

minarety bagnetami, kopuły meczetów hełmami, a system demokratyczny to narzędzie, które 

posłuży do uzyskania przewagi islamu nad pozostałymi państwami. Erdoğan konsekwentnie 

redukuje w Turcji laicką tradycję Mustafy Kemala Atatürka, twórcy nowoczesnego państwa 

tureckiego, i to do tego stopnia, że z ulic zniknęły jego portrety, a nową siedzibę prezydenta, 

czyli swoją, wyniósł z Ankary, miasta wielkiego tureckiego przywódcy. Tylko patrzeć, jak 

lotnisko stambulskie jego imienia również zniknie z mapy – po drugiej stronie miasta, w 

azjatyckiej części Stambułu budowane jest nowe, już bez dotychczasowego patrona. 

Podczas swoich podróży do Niemiec [do Dojczlandu] Erdoğan, którego żona 

demonstracyjnie nosi chustę na głowie, za każdym razem przestrzega dość liczną grupę 

mieszkających w tym kraju Turków, aby za bardzo nie integrowali się z Niemcami [z 

Dojczami], z Europą, bo zawsze odbywa się to ze stratą dla tożsamości religijnej, a przecież nie 

taki jest cel wyznawców islamu. Turcy, zakotwiczeni od dziesiątków lat w Dojczlandzie, liczni i 

aktywni, nie należą wcale do najbardziej radykalnych. Pod tym względem ustępują wielu innym 

współmieszkańcom Dojczlandu „z tłem migracyjnym”, jak eufemistycznie określa się nie-

Dojczów. Momo to przedstawiciel muzułmanów tureckich w Dojczlandzie napisał list do 

jednego z polityków i wyłożył karty na stół. 

Napisał wprost, że to obcokrajowcy, w większości Turcy, odbudowali Dojczland ze 

zniszczeń wojennych i gdyby nie ich wysiłek, Dojcze błąkaliby się do dziś po gruzach swoich 

miast. Jaki stąd wniosek? Ano taki, że kraj należy do tych, którzy go odbudowali, czyli do 

Turków. Dlatego muzułmański przywódca żąda, aby następnym kanclerzem Dojczlandu był 

Turek, krzyże zniknęły, a islam stał się najsilniejszą religią kraju. Islam zresztą i tak zwycięży, 

zapowiedział bez ogródek, a może postraszył. 

s.202-203 

[…] 

No i na końcu jeszcze raz Polska. Polacy sadzą, że co dwudziesty mieszkaniec Polski to 

muzułmanin, tymczasem w rzeczywistości jest nim tylko co tysięczny. Polska nie ma więc 

problemu islamu i jego wyznawców. Problem islamizacji Polski nie dotyczy. 



Nasze wyobrażenia i projekcje tak dalece nie odpowiadają rzeczywistości, że można by 

powiedzieć: aż tak całkiem źle nie jest, mogłoby być gorzej. I że na razie jesteśmy jeszcze we 

własnym domu. Islamofobia bez islamistów? Kamień z serca? Zbędny alarm, nadwrażliwość? 

Niekoniecznie. Rozbieżność między tym, co postrzegamy, a tym, co realne, nie jest bowiem 

argumentem islamizacji. To dobry argument dla polityków, którzy muszą gasić pożary, ale dla 

praktyki życia codziennego w miastach zachodnich rozbieżność ta nie ma większego znaczenia. 

Liczą się bowiem ludzkie odczucia i refleksje, doświadczenia i obserwacje, zdarzenia 

i konfrontacje – na ulicach, w sklepach, w miejscach pracy i zamieszkania. A te nie biorą się 

z powietrza, nie są wirtualne. Wprost przeciwnie, ideologiczna ekspansja islamu, rozmiary jego 

przenikania do świadomości społeczeństw zachodnich, spotęgowane przez celowe, zamierzone 

akcje terrorystyczne, przynoszą widoczne rezultaty w postaci rozszerzających się obszarów 

niepewności, strachu i szantażu. I sugerują nieuchronność zwolenników Allaha. Bo boimy się 

bardziej, niż powinniśmy. Bo widzimy ich częściej i więcej, niżby należało. Jesteśmy 

przekonani, że już dzielimy nasze mieszkanie z islamem, a jeszcze chwila i z wieży Eiffla 

rozlegnie się wezwanie do modlitwy [Allah akbar! – słyszałem przez trzy lata cztery razy 

dziennie]. A więc ustąpiliśmy mentalnie, uważamy, że nasz opór jest bez sensu. Paranoiczna 

ocena rzeczywistości? Zamglony obraz ślepców i głuchych? 

Nie, wcale nie. Meczety są prawdziwe, wypychanie rdzennych mieszkańców 

praktykowane, redukowanie naszej obecności skuteczne, ustępowanie dla świętego spokoju 

powszechne, a zamachy boleśnie realne. Kiedy kościoły zamienia się w meczety, kiedy 

brytyjska policja ściga mężczyznę głośno krzyczącego w autobusie islam, kiedy w wielu 

szwedzkich gminach Szwedzi stanowią mniejszość, kiedy sąd w Brukseli odstępuje od 

wymierzenia kary, aby z islamisty nie czynić męczennika, kiedy policja belgijska pilnuje 

porządku na basenach publicznych, gdzie muzułmańska chuliganeria poluje na dziewczyny nie 

muzułmanki, kiedy młodzi Marokańczycy, gwałciciele, tłumaczą, że nie dokonaliby gwałtu, 

gdyby ofiara była muzułmanką, wcale nie mamy do czynienia z dywagacjami na temat 

islamizacji, która ma nastąpić – ten proces jest w toku. Terrorystyczne zamachy w Europie są 

fragmentem krwawej wojny prowadzonej w globalnej skali… 

s. 206-207 

Jaka czeka nas przyszłość? Taka, jakiej symbol widniał na zablokowanej stronie 

Scharia4Belgium – czarna flaga dżihadystów nad belgijskim parlamentem.  

Anjem Choudary, ekstremalny fundamentalista z paszportem brytyjskim, twórca zakazanej 

organizacji Islam4UK, objaśnił w jednym z wywiadów dla belgijskiej gazety „De Standaard”, 

jak szariat poradzi sobie z opornymi Belgami, którzy nie chcą dojrzeć światła jego wiary: albo 

większość dobrowolnie przejdzie na islam, albo zagraniczna potęga islamska zdobędzie Belgię, 

albo dojdzie do powstania ludności muzułmańskiej przeciw jej uciskowi, albo muzułmanie po 

prostu obalą belgijski reżim. Pardonu, jak widać, nie będzie. Nastanie za to pokój i spokój, bo 

islam wszystkich nas zjednoczy i pojedna. 

Tych słów mądrzy ludzie oczywiście nie lekceważą, ale nie bardzo wiedzą, jak im 

przeciwdziałać. Sama mądrość i wykształcenie najwyraźniej nie wystarczą. Jak się dotąd 

wydawało, większość Belgów nastawionych rasistowsko to ludzie o niskim potencjale 

intelektualnym. Tymczasem badania przeprowadzone wśród studentów alarmują: ponad połowa 

licznych studentów muzułmańskich jest nastawiona antysemicko i wcale tego nie kryje. […] 

Władze belgijskie zbyt późno dostrzegły realne niebezpieczeństwo w działalności 

salafitów i ich organizacji. Wielkiego zarzutu za ten poślizg stawiać im nie wypada, cały Zachód 

oślepł i nadal brodzi po omacku. Islamizacja posunęła się już tak daleko, że każde działania 

władz, każda reakcja urzędów trafia obok, przynosi oczywiste skutki. […] 

Niejeden z czytelników zapyta – i słusznie – jak na to wszystko reaguje Unia Europejska, 

w końcu Bruksela to jej matecznik, a większość demonstracji odbywa się w pobliżu jej 

gmachów. Jak ma reagować? Artykuł siedemnasty Traktatu z Lizbony zobowiązuje Wspólnotę 

do regularnego dialogu ze wspólnotami religijnymi, […] 

Toteż Belgia pozostawiona jest sama sobie. W Antwerpii islamiści próbowali przetestować 

odporność policji i wysyłali na ulice własne „obyczajowe patrole policyjne” zabraniające 

sprzedaży alkoholu i piwa w barach (oczywiście niemuzułmańskich, tyle że działających na 

obszarze „ich dzielnicy”) czy zmuszające kobiety do zakrywania twarzy. Podobnie jest 



w islamskich dzielnicach Brukseli, gdzie aktywiści szariatu pilnują, aby w sklepach 

sprzedawano tylko mięso halal, pochodzące z rytualnego uboju. W więzieniach z uwagi na 

liczebność więźniów muzułmańskich kuchnia przygotowuje tylko z ich obyczajem potrawy – 

dla wszystkich. W szpitalach muzułmanie żądają przestawiania ich łóżek, aby mogli modlić się 

zwróceni twarzą do Mekki – inaczej krzyczą o dyskryminacji. Żądają, aby opiekę nad nimi 

sprawowały osoby tej samej płci i wyznania, niezależnie od tego, czy szpital dysponuje 

wystarczającym personelem. Chociaż nie wolno [zarzynać], podczas ramadanu na brukselskich 

ulicach zarzynanych jest dwadzieścia tysięcy owiec i jagniąt. 

Nauczyciele w szkołach są obrażani czynnie przez uczniów muzułmańskich, kiedy wykładają 

ewolucyjną teorię powstania świata i człowieka lub uczą o Holokauście. […] Miasta, sklepy 

i szkoły rezygnują z wystawiania bożonarodzeniowych choinek, ponieważ muzułmańscy 

funkcjonariusze żądają zachowania całkowitej neutralności. Nie sposób kupić świątecznych 

kartek z tradycyjnymi elementami religii chrześcijańskiej, [I tak dalej. A przecież opisałem 

zagrożenie islamem dokładnie już w 1984 roku w książce pod tytułem Fi laman, której nikt nie 

chciał wydać]. 

s. 213-217 

Marek Orzechowski 

EUROPOLIS 

Czyli 

diabeł mieszka w Brukseli 

2015 rok 

♣ 
2021-09-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6329 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1208 nowych zakażonych. 27 zgonów. 

 

Krok po kroku stajemy się państwem permanentnego stanu wyjątkowego. – 

Marzenie Kaczyńskiego od zawsze. 

 

Folwark zwierzęcy po polsku, czyli jak dwa wieprze na rozkaz kaczora miały przy 

pomocy jednej krowy odwrócić uwagę od stada tłustych kotów. 

Wszelkie podobieństwo do prawdziwych postaci jest przypadkowe. 

Donald Tusk, PO 

Źródło: twitter.com/donaldtusk 

 

GK: – Władze nie chcą, by ktokolwiek widział dramatyczne sceny, o których już dziś 

wiemy, że mają miejsce… 

Jakub Sobienowski: – …były premier i były szef Rady Europejskiej nawiązał do folwarku 

zwierzęcego Georga Orwella, który był i pozostaje symbolem krytyki systemów totalitarnych, 

terroryzmu państwowego i politycznego… 

 

GK: – Niezgodnie z przepisami, nierzetelnie i niecelowo wydano 280 milionów złotych z 

funduszu sprawiedliwości podlegającego Zbigniewowi Ziobrze. Miażdżący jest raport 

Najwyższej Izby Kontroli. Nie wszystko da się zrzucić na fakt, że na jej czele stoi Marian Banaś. 

Paweł Płuska: – …Fundusz sprawiedliwości miał się zajmować przede wszystkim pomocą 

dla ofiar przestępstw i pomocą postpenitencjarną. Tymczasem pieniądze płynęły, co wykazała 

Izba, nie tylko tam, gdzie powinny, a nawet głównie nie tam. Co wspólnego z ofiarami 

przestępstw miała konferencja na temat współpracy państw trójmorza czy ta fundacja Mamy i 

Taty, która dostała 1,5 miliona złotych za promowanie małżeństwa. 

Paweł Gibuła, NIK: – Tylko 34% z tego funduszu było przeznaczone na pomoc. Instytut 

Wymiaru Sprawiedliwości, szanowni państwo, otrzymał 2,5 miliona dotacji na badanie 

prześladowań chrześcijan w Polsce. 



PP: – …Prace badawcze często miały być kroplówką finansową dla konkretnych 

instytucji. 

- Analizowano między innymi stabilność związków małżeńskich w Peru. 

- Uczyli się między innymi, jak pozycjonować produkty w internecie, jak zarządzać 

zespołem, jak zarządzać zmianą. 

PP: – …A propos zmian: NIK wykazała, że podejmując decyzje, kto pieniądze dostanie, 

zdarzały się przypadki wykreślania najlepszych, za to dostawały takie instytucje, jak ta z Opola 

powołana ad hoc, przed konkursem, bez kadry, doświadczenia i lokali. 

Michał Wójcik minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – To jest jedna 

wielka bujda i kłamstwo, to jest bojaźń przed atakami ministra sprawiedliwości, prokuratorem 

generalnym Zbigniewem Ziobro, który złożył wniosek o uchylenie immunitetu. No, tak się 

składa, że prezesa NIK. 

 

GK: – Krajowe czy unijne? Które prawo jest nadrzędne? Znów nie doczekaliśmy się 

wyroku Trybunału Konstytucyjnego. Podczas rozprawy doszło do ostrego spięcia: Krystyny 

Pawłowicz i zastępcy rzecznika praw obywatelskich Macieja Saborowskiego, trudno mu było 

dojść do słowa. 

 

GK: – Medycy pod kancelarią premiera zaostrzają protest. 

Krystyna Ptok: – te rozmowy są nieefektywne, mamy wrażenie rozmywania tematu… 

 

GK: – Rok akademicki czas zacząć – dziś zaczął się uroczyście… 

 

GK: – Od jutra ważne zmiany dla podróżujących do Wielkiej Brytanii. Przekroczenie 

granicy będzie możliwe tylko z paszportem w ręku. Wyjątki będą tylko dla osiedlonych. To 

kolejne konsekwencje Brexitu… 

 

GK: – Chełm kontra Chełm, czyli gmina kontra miasto. Jest pomysł prezydenta, żeby 

jedno z drugim połączyć, ale w gminie od razu wiedzą, że to podstęp, bo działki pod inwestycje 

należą do gminy i miasto chce je przejąć… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Une coproduction 

Fondazione Teatro La Fenice 

mezzo 

VINCENZO BELLINI 

NORMA 

Mélodrame en deux actes 

Livret – Felice Romani 

D’après – Alexandre Soumet – Norma ou l’infanticide, 1831 

Créé à Milan, Teatro alla Scala 

Pollione – Stefan Pop 

Oroveso – Luca Tittoto 

Norma – Mariella Devia 

Adalgisa – Carmela Remigio 

Clotilde – Anna Bordignon 

Flavio – Emanuele Giannino 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2021 – wrzesień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 



2021-09-01 2 889 036 75 358 366 13   

2021-09-02 2 889 412 75 367 390 7   

2021-09-03 2 889 773 75 372 349 5   

2021-09-04 2 890 161 75 379 389 7   

2021-09-05 2 890 484 75 379 324 0 2254 37 

2021-09-06 2 890 666 75 379 183 0   

2021-09-07 2 891 071 75 392 406 13   

2021-09-08 2 891 602 75 403 533 11   

2021-09-09 2 892 113 75 409 510 6   

2021-09-10 2 892 642 75 417 528 8   

2021-09-11 2 893 173 75 425 530 8   

2021-09-12 2 893 649 75 425 476 0 3166 46 

2021-09-13 2 893 919 75 425 269 0   

2021-09-14 2 894 455 75 433 537 8   

2021-09-15 2 895 223 75 454 767 21   

2021-09-16 2 895 947 75 464 722 10   

2021-09-17 2 896 599 75 473 652 8   

2021-09-18 2 897 395 75 487 797 14   

2021-09-19 2 897 935 75 488 540 1 4284 62 

2021-09-20 2 898 299 75 488 363 0   

2021-09-21 2 899 008 75 503 711 15   

2021-09-22 2 899 888 75 523 882 20   

2021-09-23 2 900 862 75 537 974 14   

2021-09-24 2 901 674 75 551 813 14   

2021-09-25 2 902 591 75 571 917 20   

2021-09-26 2 903 234 75 572 643 1 5303 84 

2021-09-27 2 903 655 75 572 421 0   

2021-09-28 2 904 631 75 601 975 29   

2021-09-29 2 905 866 75 623 1234 22   

2021-09-30 2 907 071 75 650 1208 27   

 

♣ 
2021-10-01piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5941 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 1362 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

AW: – Sejm przedłużył stan wyjątkowy o kolejne 60 dni. Ale dłuższej debaty na ten temat 

nie wytrzymałyby chyba sejmowe mury. Emocje sięgnęły zenitu, a słowa w emocjach dna… 

- To jest jedna z tych groźnych bojowniczek [dziewczynka trzyletnia] 

- Panie prezydencie [którego nie ma], niech pan nam powie, gdzie jest to dziecko? Co się z 

nim stało? 

- No, lewactwo! Ręka w górę, który z was przyjmie pod swoje, pod swój dach, do swojego 

domu zboczeńca, który gwałcił krowę albo kobyłę?! Tak będzie wyglądało wasze dziecko po 

takim czymś. 

- Publiczne prezentowanie pornografii w sposób narzucający jej odbiór, to przestępstwo. 

Nawet wtedy, kiedy robi to minister polskiego rządu. 

- Za prowokację, za przekroczenie uprawnień został pan skazany na trzy lata 

bezwzględnego więzienia. I to jest wystarczający powód, żeby panu nie wierzyć. I to jest 

wystarczający powód, żeby cały ten stan wyjątkowy traktować jako kurtynę, którą chcecie 

przykryć waszą nieudolność i niekompetencję. 

[To wszystko padło z mównicy sejmowej]. 



Jakub Sobieniowski: – Minister spraw wewnętrznych nie powiedział, gdzie są dzieci, 

których zdjęcia pokazywała opozycja. Wielkimi nieobecnymi byli także prezydent, chociaż stan 

wyjątkowy i to wydłużany, to coś w historii Polski super wyjątkowego. Premiera nie było w 

ogóle, a Jarosław Kaczyński przyszedł zagłosować Za. 

[Za parę dni okaże się, że wywiezione na Białoruś, znów przedarły się przez granicę, 

zostały przewiezione nielegalnym transportem, już są w Dojczlandzie i czekają na rodziców, 

którzy przybędą za którymś razem w ten sam sposób, bo granica jest pozornie strzeżona]. 

Donald Tusk, PO: – Łajdactwo nie może być takim projektem politycznym. Ale równie 

dużą, mocną potrzebą jest poczucie bezpieczeństwa. Chcemy mieć szczelną granicę. Przecież to 

jest paradoks, że ja tutaj stoję, a nie Jarosław Kaczyński, on jest wicepremierem do spraw 

bezpieczeństwa. 

[Znów Sejm:] 

Kamiński: – Posłuchaj mnie niemądry człowieku. Państwo nie chcecie informacji, ale 

opinia publiczna ma prawo usłyszeć… 

Bartłomiej Sienkiewicz KP KO, PO: – Żeby nikt nie widział, jak wam nie wychodzi 

dbanie o bezpieczeństwo granicy Polski – tu jest istota tak naprawdę przedłużenia tego stanu 

wyjątkowego. 

JS: – Większość posłów, także z PiS-u na wezwanie lewicy uczciła minutą ciszy, nawet 

modlitwą zmarłych na granicy. Wcześniej poseł PiS-u użył terminu szantaż humanitarny. 

Zdzisław Sipiera KP PiS, w Sejmie: – Nieuleganie szantażowi politycznemu, 

humanitarnemu i społecznemu. 

Monika Falej KKP Lewica, Nowa Lewica: – Zamknij oczy i po prostu sobie wyobraź, że 

to są wasze dzieci. 

JS: – W czasie 30 sekundowych wypowiedzi i pytań częściej zabierała głos opozycja. 

 

AW: – Migranci, to też ludzie. Mają imiona, nazwiska i twarze. Chwilowo nie mają domu, 

chcą mieć lepszą przyszłość. W szpitalach w Sokółce i Białymstoku znają już wielu z nich. 

Dzieci, nastolatkowie, z hipotermią, wycieńczeni i z urazami stawów. Historia każdego z nich to 

bunt, strach i niepewność… 

Katarzyna Górniak: – …Dzieci emigrantów z polsko-białoruskiej granicy dziesiątkami 

trafiają do polskich szpitali. 

Elżbieta Sienkiewicz, Uniwersytecki Szpital Kliniczny: – Jedno dziecko było dwa razy u 

nas. 

KG: – Mają po kilka, kilkanaście lat i całą masę dolegliwości. Do szpitali przyjeżdżają 

chore, wyziębione i wyczerpane. 

ES, dalszy ciąg: – Są to dzieci, które przyjeżdżają do nas z powodu infekcji dróg 

oddechowych, infekcji układu moczowego. 

Maciej Tomkiel, Uniwersytet Medyczny w Białymstoku: – Wycieńczenie, wychłodzenie 

ogólne, ale są też przypadki na przykład skręconych stawów skokowych. 

KG: – W ostatnich tygodniach do szpitala w Sokółce trafiło 19-ro dzieci imigrantów 

z hipotermią i zapaleniem płuc. Pochodziły z Iranu, Afganistanu, Syrii. Szpital Uniwersytecki w 

Białymstoku ratował 16-ro dzieci z infekcją dróg oddechowych, infekcją dróg moczowych, 

skręcone stawy, także z takich krajów jak Kongo, Kamerun, Gwatemala. Te szpitale udzieliły 

nam informacji, ale dzieci imigrantów trafiają także do innych placówek, codziennie straż 

graniczna znajduje kolejne. 

Anna Michalska, podporucznik, rzeczniczka prasowa straży granicznej: – Dzisiaj w nocy 

to obywatele Konga – dwoje dorosłych osób i jedno dziecko w wieku 10 lat. 

Piotr Dederko, major, zastępca komendanta Straży Granicznej w Michałowie, wypowiedź 

z wczoraj: – Zatrzymaliśmy dwie kobiety. Jedna z nich leżała na drodze i nie dawała, że tak 

powiem, oznak życia. Okazało się, że w terenie zostały jej dzieci. Znaleźliśmy te dwie rodziny, z 

mężami tych pań. Płacz był niesamowity, dzieci oczywiście w pisk: „Mama is dead.” Mama nie 

żyje. 

KG: – Straż graniczna nie ukrywa, że migrantów odwozi z powrotem na granicę. 

Organizacje pozarządowe twierdzą, że nie tylko odwozi, ale i przepycha na stronę białoruską… 



AM, dalszy ciąg: – Żadna z tych rodzin, żadna z tych dorosłych osób nie chciała złożyć 

wniosku o ochronę międzynarodową w Polsce. Wszyscy mówili, że chcą złożyć wnioski 

w Dojczlandzie. 

KG: – Oni także zostali wywiezieni na granicę – 3 rodziny z małymi dziećmi. Gdzie 

dokładnie zostały wywiezione, straż graniczna nie podaje. Jak tłumaczy, ze względów 

bezpieczeństwa. Pytanie tylko, czyjego? Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

AW: – Aleksandr Łukaszenka udziela wywiadu CNN i mówi: wszystko, co mówi polski 

rząd, to szaleństwo. Nikt jego zdaniem migrantami nie steruje i nikt migrantów przez granicę nie 

przepycha… 

- A to fakty: wczoraj 529 prób nielegalnego przekroczenia polsko-białoruskiej granicy. Od 

początku tego roku 11 500 prób, w całym zeszłym roku 123 próby… 

 

AW: – Ratownicy znikają z systemu. 

- W ciągu doby 13 zwolnień lekarskich. 

- Razem z moim 60 w sumie. 

- Takich wypowiedzeń w przeciągu tygodnia jest ponad 300. 

- Praca na naszym SORze jest sparaliżowana. 

[…] 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

ec-poland@ec.europa.eu 

Przedstawicielstwo Komisji Europejskiej w Polsce 

Jasna 14/16A, 00-041 Warszawa 

 

Szanowni Państwo, 

ośmielam się napisać ten list, bo sprawa jest bardzo ważna. 

Mam 88 lat, bardzo uważnie obserwuję wydarzenia w Polsce i w Unii Europejskiej. Zbliża 

się kolejna fala pandemii, nasza służba zdrowia przeżywa bardzo poważny kryzys wymagający 

niezwłocznego zażegnania. Białe miasteczko pod kancelarią premiera, ogłoszone zaostrzenie 

protestu, bo ci ludzie chcą godnie żyć, chociaż trochę bardziej godnie żyć. Naprawdę mają 

żebracze pensje. W dobie pandemii to najważniejsza służba w państwie. Teraz nędza nie może 

ich załamać. Niech przyszłość rozsądzi, czy rząd nie chce, czy nie może im podnieść płac. Tu 

trzeba natychmiast działać. Pokładam nadzieję we Wspólnocie Europejskiej na dobre i na złe. 

Proszę Komisję Europejską o rozważenie czy incydentalnie, nawet na kredyt, który zaciągamy 

my wszyscy pacjenci… – proszę, aby Komisja Europejska wprowadziła doraźne dopłaty 

bezpośrednie do pensji pracownikom polskiej służby zdrowia. Tak trzeba. To się stokrotnie 

zwróci. 

Najgłębsze słowa uznania i nadziei 

♣ 
2021-10-02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5941 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 1344 nowych zakażonych. 23 zgony. 

 

PM: – Dwa miesiące czekania na wynik tomografii. 

 

PM: – Żadna z osób pracujących przy tym projekcie [Polski Ład] nie zdążyła przeczytać 

go w całości – ostrzegło sejmowe biuro legislacyjne, ale obóz rządowy i tak przegłosował go 

wczoraj w Sejmie… 

„Prawo i Sprawiedliwość wprowadziło wiele postulowanych przez przedsiębiorców i 

obywateli zmian w Polskim Ładzie. To były także moje postulaty. Dlatego po 

rozmowie z prezesem PiS Jarosławem Kaczyńskim i premierem Mateuszem 

mailto:ec-poland@ec.europa.eu


Morawieckim, podjęłam decyzję o wstąpieniu do Klubu Parlamentarnego PiS, by 

wspierać rozwiązania niezbędne dla dalszego, szybkiego rozwoju Polski” 

Monika Pawłowska 

Źródło: PAP 

…zagłosowała inaczej niż Lewica, czyli pierwsza [jej] partia… zagłosowała też inaczej 

niż druga [jej] partia Jarosława Gowina… 

 

PM: – Nadal brak karetek pogotowia, bo nie ma ratowników. Władze wysyłają na ich 

miejsca strażaków i żołnierzy, ale oni też, jak w Poznaniu, solidaryzują się z protestem. 

Wprawdzie rząd uznał sprawę za zakończoną, ale protest trwa i problem się nie kończy. 

- Widzisz często tatę? Tak słabo, nie? 

Jarosław Kostkowski: – Mąż pani Justyny w pogotowiu pracuje od dziesięciu lat. W domu 

tylko się mijają. To los tysięcy takich rodzin. 

Justyna Gozdur, żona ratownika medycznego: – Bardzo dużo go nie ma w domu. Teraz 

kiedy są braki w kadrach. To jest śmieszne w ogóle, co się dzieje. Musiałyśmy przyjechać, żeby 

trochę jednak powalczyć za tych ratowników. 

Maciej Lechaj, lekarz Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego w Poznaniu: – 

Przyjechały tutaj, ale to cudowna rzecz, są za nami, za naszymi postulatami, za ratownikami, no 

i tak naprawdę nie zgadzają się na te rzeczy, które próbują z nich zrobić. 

JK: – W powiecie poznańskim nie wyjechało aż 16 z 26 karetek… 

Adam Białowąs, ratownik medyczny: – Nie jestem dyspozycyjny w dniach od 1 do 10 

października… 

ML, dalszy ciąg: – Solidaryzujemy się wszyscy z ratownikami medycznymi. 

JK: – Załogi, które są w pracy, muszą się dwoić i troić. 

Jarosław Heydrych, ratownik medyczny: – Z punktu widzenia mieszkańca nic się nie 

zmienia. Ktoś do niego przyjedzie. Prędzej czy później. Pytanie, kiedy. 

Dariusz Rajman, sanitariusz: – Pierwszy raz. Nie było jeszcze takiej sytuacji. 

JK: – Poznań nie jest osamotnioną wyspą. W Sopocie dyrektor pogotowia dałby 

podwyżkę, ale nie ma skąd [brać]. W Opolu ratowników zabrakło na SORze. 

Ryszard Karpiński, dyrektor pogotowia ratunkowego w Sopocie: – Pracodawcy niestety 

pieniędzy nie mają, mimo że pan minister mówi, że te pieniądze są, to tych pieniędzy faktycznie 

nie ma. 

Justyna Gozdur, dalszy ciąg: – Za to, co oni robią [stawka godzinowa], wierzy mi pan, że 

to jest śmieszne. 

JK: – Nie mają wielkich nadziei. Dlatego załóg do karetek ze świecą szukać. 

Jarosław Heydrych, dalszy ciąg: – Jest wiele żalu przede wszystkim z tego, że nikt nas nie 

traktuje poważnie. Taka tania siła robocza, przyjdzie, zrobi swoje, dostanie psie pieniądze i 

najlepiej się nie odzywaj. 

JK: – W Poznaniu na ratunek jak do pożaru wezwano ponad 50 strażaków, którzy mają 

przeszkolenie ratowników. 

Adam Białowąs, dalszy ciąg: – Wygląda jakby każdego można było zastąpić. Tak? 

Ratowników można zastąpić strażą. Strażaków można zastąpić, nie wiem, piekarzami. 

JK: – Ostatecznie strażacy mają dostać 5 pustych karetek do obsady. 

Sławomir Brandt, bryg. Państwowa straż pożarna w Poznaniu: – Na tyle, na ile będą mogli 

pomóc, będą udzielać tej pomocy. 

Justyna Gozdur, dalszy ciąg: – Ile masz Hania lat? Trzy, nie. 

JK: – Dla Hani tata ratownik pewnie jeszcze długo będzie tatą od święta. 

Justyna, dalszy ciąg: – Tak z przedszkola, jak uda się, tata ją odbierze, to ja jesteśmy 

w dwójkę, to mama nie – leci: Tata! 

[Ale mimo opanowania i pogody, w głosie Pani słychać było żal]. 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

PM: – Pacjent chory na raka ma czekać na wyniki tomografii komputerowej aż 2 miesiące. 

Jest zszokowany, przecież po dwóch miesiącach ten opis guza może już być nieaktualny. Nie 



mając opisu, nie wie, w jakim jest stanie. Nie wie, jak się leczyć. Dowiedział się tylko, że 

brakuje radiologów. 

Maria Mikołajewska: – Diagnoza, chemioterapia i stała kontrola tego, jak postępuje 

choroba – to opis ostatnich czterech lat życia pana Sławomira, u którego przez przypadek przy 

okazji zapalenia wyrostka robaczkowego lekarze wykryli złośliwy nowotwór przestrzeni 

zaostrzednowej… Według danych z sierpnia tego roku, lekarzy specjalizacji radiologia i 

diagnostyka obrazowa jest w Polsce zaledwie 3 927. Szanse na poprawę sytuacji wydają się 

żadne, bo w tym roku miejsc rezydenckich dla radiologów było tylko 16. 

Jacek Jassem, profesor, onkolog, Gdański Uniwersytet Medyczny: – Opis badania 

radiologicznego czy w ogóle badania obrazowego powinien być dostępny w ciągu kilku dni. To 

jest choroba, która ma charakter progresywny. Ona się nie zatrzyma w czasie oczekiwania na 

wynik jakiegoś badania. 

MM: – Ale problem z diagnostyką pacjentów onkologicznych jest szerszy. Pan Marek, 

który od sześciu lat zmaga się ze szpiczakiem, na wynik trepanobiopcji czeka od trzech 

miesięcy, co opóźnia radioterapię. Z każdym tygodniem jest coraz słabszy, boi się każdego 

ruchu. To czekanie, które w tej walce może przeważyć szalę. 

 

PM: – …informacja o doskonałych wynikach oglądalności Faktów tvn24: 

  Wieczorne programy informacyjne – wrzesień 2021 

 Źródło: Nielsen Audience Measurement 

 FAKTY: 2 451 311 

 WIADOMOŚCI: 2 422 632 

 WYDARZENIA: 1 519 978 

Telewizje informacyjne – grupa 4+ 

Źródło: jak wyżej 

Tvn24: 5,1% 

TVP-INFO: 4,0% 

polsat news: 1,5% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

No cóż, Samie, czy wciąż jest tak zimno? – zapytał pan Pickwick swego ulubionego 

służącego, gdy ten w dzień Bożego Narodzenia przyniósł mu rano potrzebną do toalety gorącą 

wodę. 

- Woda w kadzi przybrała prawdziwą maskę lodową. 

- Mroźno, Samie – zauważył pan Pickwick. 

- Piękny czas dla tych, co mają ciepłe ubranie, jak mówił biały niedźwiedź ślizgając się na 

łyżwach. 

- Za kwadrans zejdę – rzekł pan Pickwick zdejmując szlafmycę. 

- Bardzo dobrze, panie. Na dole znajdzie pan dwóch rzezignatów. 

- Dwóch – co? – zawołał pan Pickwick podnosząc się na łóżku. 

- Dwóch rzezignatów – rzekł Sam. 

- Co to znaczy „rzezignatów”? – zapytał Pan Pickwick, niezupełnie pewny, czy to jest 

jakaś żywa istota, czy też coś do jedzenia. 

- Co? Pan nie wie, cot o są rzezignaty? – zapytał Weller. – Myślałem, że wszyscy wiedzą, 

iż każdy chirurg jest rzezignatem. 

- Ach, tak! A więc dwóch chirurgów – rzekł z uśmiechem pan Pickwick. 

Karol Dickens 

KLUB PICKWICKA 

t. 2. s 5 

♣ 
2021-10-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5941 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 



 

Polska – 1090 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

PM: – Stajemy przed egzaminem z człowieczeństwa – apeluje siostra Małgorzata 

Chmielewska i wzywa, by nie wywozić dzieci imigrantów z powrotem na zimno i głód. Prymas 

Wojciech Polak mówi, że nawet jeśli ci ludzie są wykorzystywani w politycznej rozgrywce, to 

nie możemy się godzić na to, by umierali… 

 

PM: – Kto uratuje Zawiszę? [żaglowiec harcerski] 

- Przychodzą komornicy, żeby zajmować poszczególne elementy… 

 

PM: – Jutro w Watykanie pierwsza grupa polskich biskupów stanie przed papieżem i jego 

najbliższymi współpracownikami. Takie wizyty odbywają się cyklicznie co kilka lat, ale tym 

razem po ukaraniu kilku biskupów, kontekst rozmów jest inny… 

 

PM: – Najpierw praworządność, a potem unijne pieniądze – to kolejny taki sygnał 

z Komisji Europejskiej dla polskiego rządu… 

 

PM: – W Warszawie Klinika Psychiatrii Dziecięcej może zostać zamknięta, bo lekarze 

złożyli wypowiedzenia. Mówią, że jest ich za mało, a pacjentów za dużo – tak się nie da leczyć. 

Co będzie z pacjentami? To pytanie rozlega się od lat w całej Polsce. A dzieci z problemami jest 

coraz więcej. 

Maria Mikołajewska: – Kiedy kryzys jest tak poważny, że zaczynają sobie zagrażać, 

nastolatkowie trafiają tu, na oddział zamknięty Instytutu Psychiatrii i Neurologii w Warszawie. 

Barbara Remberk, doktor habilitowany, kierownik Kliniki Psychiatrii Dzieci i Młodzieży, 

Instytut Psychiatrii i Neurologii w Warszawie: – U nas wczoraj było o dwunastu więcej 

pacjentów niż miejsc. Z powodu tego, że miejsc nie ma, są przyjęci pacjenci wyłącznie w stanie 

bezpośredniego zagrożenia zdrowia i życia. 

MM: – Czterdzieścioro pacjentów na 28 łóżek. To sytuacja, która, jak mówi Barbara 

Remberk, przed pandemią zdarzała się każdego roku po powrocie dzieci do szkół, jesienią i zimą 

pacjenci leżą tu nawet na korytarzu. 

Łukasz Szostakiewicz, doktor, psychiatra i psychoterapeuta dziecięcy, pracownik Kliniki 

Psychiatrii Dzieci i Młodzieży w Warszawie: – To nie są warunki, w których można leczyć. To 

jest nasz ostateczny i jedyny, jaki widzimy protest, w którym możemy pokazać, że nie zgadzamy 

się na takie warunki pracy. 

MM: – Z tego powodu i z powodu niezmiennie niskich pensji lekarze kliniki dziecięcej 

Instytutu powiedzieli dość. Pięcioro członków sześcioosobowej kadry złożyło wypowiedzenia. 

Po 12 latach studiów, stażu i specjalizacji doktor Łukasz Szostakiewicz zarabia 5300 złotych 

miesięcznie. Rozmowy z dyrekcją Instytutu nie przynoszą skutku. 

Barbara Remberk, dalszy ciąg: – Jeżeli oni rzeczywiście odejdą z pracy, to oddział 

przestanie istnieć. 

Aleksandra Lewandowska, doktor, ordynator Oddziału Psychiatrycznego dla Dzieci, 

Szpital im. Józefa Babińskiego w Łodzi: – Jak dotarły do mnie te informacje, to mi serce mocno 

zabiło i ja się przestraszyłam i myślę, że nie tylko ja, ale również pewnie inne 

oddziały. Mamy teraz coraz młodsze dzieci, czyli cztery i pół roku, pięć lat – również tacy 

pacjenci są hospitalizowani. 

MM: – Warszawski Oddział razem z dwiema innymi placówkami przyjmuje młodzież 

z całego Mazowsza i Podlasia. Jeżeli przestałby istnieć, przeniesienie dzieci gdzieindziej, 

mogłoby być niemożliwe, bo tam też jest pełno. 

Agnieszka Wierzbicka-Fijołek, rezydentka na Oddziale Psychiatrii Dzieci, Szpital 

Dziecięcy św. Ludwika w Krakowie: – Nasz oddział ma 16 łóżek, staramy się, najczęściej, żeby 

choć jedno na weekend było wolne, niestety często się to nie udaje. 

MM: – Reforma psychiatrii dzieci i młodzieży jest na etapie tworzenia poradni 

psychologicznych i nie objęła jeszcze oddziałów całodobowych. Dodatkowe wsparcie 

psychologiczne miał oferować finansowany przez ministerstwo zdrowia telefon zaufania, ale 



mimo uzyskania wysokiej punktacji przez fundację „Dajemy dzieciom siłę” resort [resort nie 

unieważnił, bo resort to calutka służba zdrowia w Polsce, unieważniło kilku urzędników w 

ministerstwie zdrowia]  

Szanowna Pani Redaktor, 

w imieniu rzecznika prasowego informuję, że Ministerstwo Zdrowia aktualnie nie 

finansuje infolinii wsparcia dla dzieci i młodzieży. 

Jednocześnie informuję, że zdrowie psychiczne dzieci i młodzieży, które zostały 

szczególnie obciążone przebiegiem pandemii jest jednym z priorytetów Ministerstwa 

Zdrowia. Infolinia powstanie na bazie współpracy instytucji publicznych 

zaangażowanych w pomoc dzieciom, wykorzystując istniejący potencjał Instytucji. 

Wkrótce ogłosimy więcej szczegółów. Naszym celem jest by program ruszył 

w najbliższych tygodniach. 

Ponadto informuję, że całodobowa, bezpłatna, ogólnopolska infolinia dla dzieci 

i rodziców prowadzona jest w ramach środków publicznych na zlecenie 

Ministerstwa Edukacji i Nauki. Więcej informacji o uruchomieniu infolinii można 

znaleźć na stronie https//www.gov.pl/web/edukacja i nauka/800 605… ruszyła 

całodobowa bezpłatna infolinia dla 

dzieci młodzieży rodzicow i pedagogow pomagamy?... 

Z poważaniem 

Jarosław Rybarczyk 

Główny specjalista 

Biuro Komunikacji 

Ministerstwa Zdrowia 

[W ministerstwie zdrowia nawet rzecznik prasowy ma personel, bo on jest tylko od 

telewizji – co kilka dni występuje przed kamerą przez kilkadziesiąt sekund]. 

MM: – Według raportu NIK w zeszłym roku w pięciu województwach nie funkcjonował 

żaden dzienny oddział psychiatryczny. Dla Faktów Maria Mikołajewska. 

 

PM: – Zawisza Czarny jest w śmiertelnym niebezpieczeństwie. Słynny harcerski jacht nie 

pływa, jest zadłużony, odwiedzają go komornicy. Trzeba mu szybko pomóc, zanim będzie za 

późno. 

Jarosław Kostkowski: – …Zawiszy Czarnego kurs w nieznane… 

- Doniesienie o możliwości dokonania przestępstwa. 

JK: – Kapitan statku zawiadamia prokuraturę i oskarża władze Związku Harcerstwa 

Polskiego, że celowo zadłużono statek, by sprzedać go za grosze… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Opéra Royal de Waaonie-Liège 

GAETANO DONIZETTI 

Anna Bolena 

in two acts 

♣ 
2021-10-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5716 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 684 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

PK: – Dawno nie zadawano w Polsce tak prostego pytania, które wywoływałoby takie 

emocje: Gdzie są dzieci? Dzieci, które razem z rodzicami przedostały się już do Polski, a potem 

znowu trafiły na granicę… 

„…grupa irackich migrantów przebywających tymczasowo na posterunku Straży 

Granicznej w Michałowie nie chciała pozostać w Polsce. Domagali się zawiezienia 

ich do Niemiec [do Dojczlandu]. Zgodnie z prawem Straż Graniczna musiała ich 

przekazać stronie białoruskiej – w bezpiecznych dla nich warunkach, a nie „do 

lasu”…” 

Mikołaj Pawlak 

Rzecznik Praw Dziecka 

Źródło: brpd.gov.pl 

 

PK: – Żeby największa od lat zmiana podatkowa weszła w życie od stycznia, musi być 

przyjęta do końca listopada, a mówimy o siedmiuset stronach bardzo skomplikowanych 

zapisów… kłopot w tym, że podatnicy mogą się pogubić… 

 

PK: – Marszałek Sejmu przekonuje, że nie można oddać polskiej suwerenności w ręce 

Brukseli. A były koalicjant PiS-u Jarosław Gowin odpowiada, że nie powinien rządzić Polską 

ktoś, kto nie rozumie, że w pełni suwerenni możemy być tylko w Unii… 

Michał Tracz: – Wizyta szefowej Komisji Europejskiej w Helsinkach dziś oznacza jedno: 

Finlandia, to kolejny kraj, któremu Bruksela zaakceptowała plan odbudowy po pandemii. 

Ursula von der Leyen: – Komisja Europejska daje zielone światło fińskiemu planowi 

odbudowy. 

MT: – Kilka dni temu Chorwacja dostała przelew na sumę 818 milionów euro… 

 

PK: – …brak karetek to efekt sporu ratowników medycznych z ich pracodawcą. 

Ministerstwo zdrowia twierdzi, że pieniądze na podwyżki zostały przekazane. Szef stacji 

pogotowia przekonuje, że nie… 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia: – Ministerstwo finansów takie pieniądze 

zagwarantowało i dyspozycje przekazało do wojewodów… Naprawdę te pieniądze trafią. 

 

PK: – Laureaci tegorocznej nagrody Nobla w dziedzinie medycyny … to jak to się dzieje, 

że w ogóle czujemy ciepło, ból, właśnie dotyk – do tej pory było bardzo mało zbadane. 

Marek Nowicki: – David Julius i Ardem Patapoutian – obaj pracują w Stanach 

Zjednoczonych. Julius konkretnie tutaj na Uniwersytecie Kalifornijskim w San Francisco. 

Pataputian w innym ośrodku, ale też w Kalifornii. Zbadali, jak to się dzieje, że czujemy ciepło, 

ból i dotyk. 

David Julius, laureat nagrody Nobla z dziedziny medycyny: – Odczucie bólu i dotyku 

wśród naszych zmysłów były najmniej rozumiane i myślę, że nasze badania naprawdę pomogły 

w stworzeniu dla nich molekularnych ram. 



MN: – Czyli naukowcy wyjaśnili od strony biologiczno-chemicznej na poziomie błony 

komórkowej jak działają receptory, dzięki którym wiemy, że istniejemy… 

…i zmysł orientacji. 

Jacek Malejczyk, profesor, katedra i zakład histologii i embriologii Centrum Biostruktury 

WUM: – Proszę zwrócić uwagę, że to jest nagroda z medycyny i fizjologii. I to jest, a to, co 

zrobili, to jest czysta fizjologia. 

MN: – Fizjologia, która może się przydać na przykład w robotyce do konstruowania protez 

kończyn nie tylko sprawnych mechanicznie, ale też czułych na dotyk i temperaturę… 

Łukasz Grabarczyk, doktor, neurochirurg, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Olsztynie: – 

Te receptory, które zostały odkryte, one znajdują się prawie w całym organizmie. One znajdują 

się w naczyniach krwionośnych, one się znajdują w układzie oddechowym, w pęcherzu, no i 

wiemy tak naprawdę jak można je przesuwać, transmitować w inne miejsca. 

MN: – Dzięki temu będzie można bardzo skutecznie i punktowo leczyć ból. Marek 

Nowicki, Fakty. 

ANTIDOTUM  DNIA 
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♣ 
2021-10-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6034 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 1325 nowych zakażonych. 46 zgonów. 

 

PK: – Niemal każdego dnia dochodzi teraz do kilkuset prób przekroczenia granicy polsko-

białoruskiej. Ale służby zatrzymują nie tylko uchodźców, także dziennikarzy, którzy chcą 

relacjonować to, co tam się dzieje. Jedną z zatrzymanych była dojczlandzka dziennikarka, którą 

potem doprowadzono w kajdankach do sądu. 

Jakub Sobieniowski: – Jest ktoś, kto mówi, gdzie są dzieci. 

Julia Theus, dziennikarka OKO.Press: – Nawiązaliśmy kontakt z bratem jednej z kobiet. 

[przekroczyli znów granicę wschodnią i zachodnią] Ta podróż trwała dwa dni, jest 

w Dojczlandzie na obowiązkowej kwarantannie. 

http://ec.europa.eu/polska
mailto:COMM-REP-POLAND@ec.europa.eu
mailto:Joanna.RESZKO@ec.europa.eu


„…w sierpniu 2021 roku na całej granicy polsko-dojczlandzkiej wykryto 474 

nielegalnych migrantów. We wrześniu było już ponad 2 tys. nielegalnych 

migrantów, z czego około 1,3 tys. zatrzymano w Branderburgii…” 

Źródło: PAP 

JS: – …polsko-białoruska granica nie jest w 100% szczelna… Polska nie zwróciła się do 

Frontexu… 

 

PK: – Niemal jedna czwarta samolotów, które lądują w stolicy Białorusi, to te, które 

przywożą też uchodźców. Dramat, który przeszli wcześniej i jaki czekać ich może w dalszej 

drodze i na naszej granicy jest prawdziwy, ale prawdziwa jest też bezwzględność Łukaszenki, 

który tych ludzi wykorzystuje. 

Andrzej Zaucha: – W kurdyjskim miasteczku Sziladze od kilku miesięcy Białoruś jest 

jednym z najpopularniejszych krajów na świecie, z której szybko i łatwo można się dostać do 

Europy. Przemytnik ludzi, który nie chce pokazać twarzy, twierdzi, że na wielu innych trasach 

do Europy zamknęły się granice i są nie do przebycia, a Białoruś robi wszystko, by ułatwić 

podróż do Unii Europejskiej. 

Transparent gdzieś: FLIGT TO BELARUS 

AZ: – Biura podróży w wielu krajach arabskich kuszą niskimi cenami tygodniowych 

wycieczek do Mińska: Belarus 625$; Belarus 550$; Białoruś 540$, zapewniają komfortową 

podróż, a dalej nadzór nad turystami biorą na siebie białoruskie służby specjalne… W Mińsku 

tylko dzisiaj aż 8 to te z Damaszku, Stambułu i Dubaju [cztery tego dnia to białoruska linia 

Belavia] – to stamtąd najczęściej przylatują samoloty z turystami, którzy już nie wracają – ustalił 

białoruski niezależny portal informacyjny (ZERKALO). 

„Średnio na pokładach takich samolotów brakuje 40 osób, a w niektórych 

przypadkach ta liczba sięga 100”. 

[Ale o czym to świadczy?] 

AZ: – Białoruskie władze twierdzą, że na ich terytorium nie ma uchodźców, chociaż widać 

ich na każdym kroku – tutaj na dworcu autobusowym w Grodnie. Wszystkie tanie hotele są ich 

pełne. Białoruska opozycja ocenia, że może ich być nawet 10 tysięcy. Sytuacja na granicy jest 

coraz bardziej napięta… Kurdowie uciekają przed biedą i wojną… 

 

PK: – Jeżeli chcemy być naprawdę bezpieczni, może się nie skończyć na trzeciej dawce 

Covid, może potrzebna będzie podobna regularność szczepień jak przeciwko grypie… 

 

PK: – Nawet półtora miliona rocznie mogą zarabiać partyjni nominaci… 

[Co znaczy „mogą”? – Mogą, a nie chcą? Czy mogą, bo nie wiem tego na pewno]. 

 

PK: – Jak wam się nie podobają warunki, to zmieńcie pracę albo wyjedźcie. Protestujący 

medycy tłumaczą, że słyszeli to już tyle razy, że teraz to po prostu zrobili. Służba zdrowia 

będzie miała gigantyczny problem nie tylko wtedy, gdy lekarze, pielęgniarki czy ratownicy 

odejdą z pracy. Wystarczy, że przestaną brać godziny nadliczbowe. 

Maria Mikołajewska: – …nastawienie pracodawcy w ostatnich dniach miało wyglądać 

zupełnie inaczej, co skłoniło ich do złożenia wniosku o odwołanie dyrekcji. [Widzimy wniosek 

o odwołanie dyrektora, a nie dyrekcji]. 

 

Jacek Tacik: – Dokument opublikowany [przez CIASE Commision Indépendante sur les 

Abus Seunis dans l’église – Conférence du 5 octobre 2021] dzisiaj w Paryżu trzy dni po 

powrocie biskupów ma 2500 stron, na którym są dowody na to, że blisko 216 tysięcy dzieci 

zostało wykorzystanych przez duchownych katolickich we Francji od 1950 roku… 

[Czyli we Francji jest gorzej niż w Polsce]. 

 

PK: – Rzecznik praw obywatelskich staje w obronie sędziów zawieszonych w 

obowiązkach służbowych, zawieszonych za to, że nie chcieli orzekać razem z sędziami 

powołanymi przy udziale nowej KRS. Tyle że wydawane przez takich sędziów wyroki, mogą 

być po tym uchylane i mówimy o tysiącach wyroków. 



Michał Tracz: – Odsuniętego od orzekania sędziego w obronę bierze rzecznik praw 

obywatelskich. 

Adam Synakiewicz, sędzia Sądu Okręgowego w Częstochowie: – Tą kwestią powinna się 

zająć prokuratura. 

MT: – Adam Synakiewicz to sędzia z Częstochowy, uchylił wyrok niższej instancji, bo w 

składzie zasiadał sędzia powołany przy udziale nowej Krajowej Rady Sądownictwa. 

AS, dalszy ciąg: – Co do takiego sędziego można mieć zastrzeżenia, czy będzie sędzią 

niezależnym od władzy wykonawczej. 

MT: – To za to sędzia został ukarany przez ministra sprawiedliwości karą odsunięcia na 30 

dni od orzekania… Sędziów z nowej nominacji jest już ponad tysiąc, a zatem sprawa może 

dotyczyć setek tysięcy spraw ludzi, które już są w sądach w całej Polsce… 

 

PK: – Syukuro Manabe – urodzony w 1931 Japonia, pracuje w Princeton University USA, 

Klaus Hasselmann – urodzony w 1931 Dojczland, pracuje w Max Planck Institute Dojczland i 

Giorgio Parisi – urodzony 1948 Italia, pracuje w Sapienza University Italia – otrzymają 

[Nagrodę] Nobla za pracę na rzecz zrozumienia złożonych układów fizycznych – można by 

pomyśleć, że trzeba być noblistą, żeby w pełni zrozumieć, za co przyznano nagrodę – ci trzej 

naukowcy dowiedli, jak bardzo my ludzie zmieniamy klimat na naszej planecie. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Prawda i tylko prawda i czasem małe kłamstwo 

Dziennikarstwo to fascynujący zawód. Uprawnia do bycia tam, gdzie miliony być nie 

mogą, daje możliwość zobaczenia jako pierwszy tego, co widzi niewielu, a co chcieliby 

zobaczyć na własne oczy wszyscy. Dobrze rozumiany daje możliwość pośredniczenia między 

tymi, którzy tworzą fakty, a tymi, którzy chcą lub powinni się o nich dowiedzieć. To duża 

odpowiedzialność i wielkie wyzwanie. 

Jest oczywiste, że dziennikarz może wiele. Od jego oczu, słuchu, węchu, wiedzy i 

doświadczenia, wykształcenia i obyczaju, dyscypliny i kultury osobistej zależy, jak i co 

pokazuje, ile prawdy przekazuje, o czym donosi, w jakim stylu, co i jak komentuje, a przede 

wszystkim – na ile jest wiarygodny. 

  Moralizatorzy i donosiciele 

Ani matka, ani ojciec, ani szkoła, ani nawet Kościół nie mają tak wielkiego wpływu na 

naszą codzienną świadomość, jak media. Media, czyli dziennikarze. Lepsi i gorsi. Łasi na 

przywileje i ortodoksyjnie prostolinijni. Awanturnicy i misjonarze. Oportuniści i zbawcy świata, 

łgarze i spowiednicy. Profesjonaliści i amatorzy, uczciwi i kłamcy. Moralizatorzy i donosiciele. 

Jak w każdym innym zawodzie. 

Jak w każdym innym zawodzie? Zapewne tak, tyle że z zupełnie innymi skutkami. Gdy 

kłamie inżynier, lekarz, ksiądz – skutki są przykre, ale ograniczone. Kiedy kłamie dziennikarz, 

nieprawda, którą upowszechnia, sama się klonuje. Nie może zmienić rzeczywistości, ale zmienia 

nastawienie do niej, jej zrozumienie, a także zmniejsza odporność na nieprawdę. Przykładów nie 

brakuje, nie warto ich przytaczać, lepiej o nich zapomnieć. I nie warto też pytać o przyczynę: był 

to przypadek, niedopatrzenie, brak dobrej woli czy też celowy zły zamiar, manipulacja? I tak 

prawda zapłaciła najwięcej, a wraz z nią odbiorca, dla którego była przeznaczona. 

Czy płaci również dziennikarz? Tak, ale cena nie zależy wyłącznie od niego. Wiele lat 

pracowałem w Voice of America (VoA), i to w czasach, w których – nazwijmy to tak – drobne 

kłamstwo, złośliwa konfabulacja, jakieś niedopowiedzenie lub przeciwnie, nadinterpretacja, 

mogły jakoś ujść w zamieciach trwającej wówczas wojny propagandowej między Wschodem a 

Zachodem. A jednak najważniejszą bronią strony zachodniej były fakty, wschodnia zaś 

wyspecjalizowała się w ich interpretacji i manipulacji. Ale i po zachodniej stronie nie każdy 

dziennikarz był do bólu dokładny i precyzyjny; wielu z nich kusiła słowna ekwilibrystyka, którą 

popisywała się komunistyczna propaganda. Bardzo prędko doświadczyłem i nauczyłem się 

dziennikarskiej dyscypliny w amerykańskim rozumieniu tego zawodu, która skutecznie chroniła 

mnie przed wszelkimi możliwymi wypadkami i kłopotami. Amerykańskie dziennikarstwo, 

operujące z dalekiej od komunistycznej przestrzeni, podlegające także różnym naciskom, ale 

przecież nie ideologicznym, wypracowało katalog zasad, które są w tym zawodzie bardzo 

przydatne, wręcz konieczne, aby bez szwanku przejść przez największe nawet pola minowe. 

  Pisz, chociaż nie wiesz 

Kiedy dziennikarz relacjonujący jakieś zdarzenie nie jest pewien, co powiedzieć lub 

napisać (takie przypadki zdarzają się niestety często), albo nie do końca może powołać się na 

wiarygodność swojego źródła, stosuje wybieg. Używa partykuły „jakoby” – która „gwarantuje” 

mu bezpieczeństwo. Zasady przestrzegane w VoA nakazywały raczej w ogóle zrezygnować w 

takim przypadku z podania informacji niż narazić się na zarzut szerzenia dezinformacji. Inaczej 

było i jest po naszej stronie Atlantyku – tu dziennikarz nie rezygnuje z podania wątpliwej 

informacji, bo nie chce przyznać, że wie niedokładnie, nie sprawdził źródła, a więc nie wykonał 

zadania, liczy też na pobłażliwość oraz nieuwagę odbiorców. Bardzo prędko nauczyłem się, że 

lepiej stosować regułę „kiedy nie wiesz, nie pisz” niż „pisz, chociaż nie wiesz”. Fakt może być 

tylko jeden, jest od dziennikarza niezależny, jak słońce, które świeci na horyzoncie. Skłonność 

niektórych kolegów do panowania nad faktem kończy się dla nich z reguły, prędzej czy później, 

zawodowym dramatem. 

Każdy naoczny świadek zdarzenia skłania się do nadmiernej ekspozycji własnych wrażeń. 

Ta ułomność jest nieobca także dziennikarzom, zwłaszcza mało doświadczonym. 

Ekskluzywność obecności w miejscu zdarzenia prowokuje do wyróżnienia własnych ocen, 

wykraczających poza zawodowy warsztat. Taka postawa zmienia w zasadniczy sposób wymowę 



i znaczenie podawanej informacji. Przykład: dziennikarz będący świadkiem jakiejś demonstracji 

skłonny jest dla podkreślenia ważności wydarzenia i swojej w nim obecności wyolbrzymić jej 

rozmiary i skutki. Jest więc ona w jego relacji dramatyczna, drastyczna, ważna i potężna, inaczej 

przecież by jej nie relacjonował. A policja dla jej rozpędzenia „musiała” użyć siły. Określenie 

„musiała” nie ma jednak nic wspólnego z rzetelnością, to już ocena dziennikarska, wybiegająca 

poza kanon czystego faktu. Tymczasem policja nic nie „musiała”. Wystarczyłoby powiedzieć 

„policja użyła siły” i wszystko byłoby jasne i poprawne, bez agitacji i zbędnej sugestii. Tego 

właśnie uczą amerykańskich kolegów: samoograniczenia w narzucaniu własnych opinii. 

Demonstracja przecież może być duża i gwałtowna, ale taktyka policji, która wie lepiej, z jakim 

zagrożeniem jest konfrontowana, polegać może akurat na rezygnacji z użycia siły – i co wtedy? 

Ale młody dziennikarz nie jest skłonny do respektowania prostych faktów – był w końcu na 

miejscu, był świadkiem wydarzenia, więc musiało być ono dramatyczne i policja „musiała” 

interweniować, chociaż pewnie „nie powinna”. 

  Podniecenie zamiast informacji 

[I kolejny rozdział] 

  Nic tak nie ożywia gazety jak trup 

Marek Orzechowski 

EUROPOLIS 

czyli diabeł mieszka w Brukseli 

s.7-12 

♣ 
2021-10-06 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6203 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 2085 nowych zakażonych. 33 zgony. 

 

PK: – Pytanie o to, gdzie dokładnie odwieziono rodziny z dziećmi z Michałowa, straż 

graniczna nie odpowiada… 

 

PK: – Od czasu rozbiorów nie mieliśmy takich sukcesów gospodarczych – to słowa 

Adama Glapińskiego prezesa NBP. Przekonywał też, że od nikogo nie musimy pieniędzy 

pożyczać. To świat ustawia się w kolejce do nas. Tylko jak to się ma do półtora biliona złotych 

długu publicznego i czekający na podwyżki nauczycieli i pielęgniarek. 

Jakub Sobieniowski: – Jest tak dobrze, aż tak dobrze: 

Glapiński: – To jest polski cud gospodarczy. To jest o wiele większy cud niż w gospodarce 

dojczlandzkiej po wojnie. Mówiło się dojczlandzki cud gospodarczy. Przecież my mamy o wiele 

większy cud gospodarczy. 

JS: – …niektórzy z nich zarabiają poniżej trzech tysięcy miesięcznie. Nauczyciele 

zaprotestują w sobotę mimo takiej oceny sytuacji. 

Glapiński: – Charakter Unii Europejskiej, sposób podejmowania decyzji jest taki, że 

zbiurokratyzowanie decyzji… 

Glapiński: – Unia Europejska jak dawniej tak zwane kraje tak zwane socjalistyczne 

funduje co jakiś czas problem, który sam kreuje i potem go bohaterko przezwycięża. 

Glapiński: – To jest własny wybór Unii Europejskiej, że sobie zafundowała taki problem. 

Krzysztof Brejza, senator, PO: – Głos zniechęcania Polaków do Unii Europejskiej, 

przygotowywania do tego kroku ostatecznego, czyli wyprowadzenia Polski z Unii Europejskiej. 

JS: – Adam Glapiński to szef NBP, były partyjny kolega Jarosława Kaczyńskiego i jak 

widać [zdjęcie] od bardzo dawna, kolega po prostu. 

[A więc definitywnie pieniędzy z Unii Europejskiej nie będzie, stąd ten jazgot]. 

 

PK: – Rada Polityki Pieniężnej zdecydowała o podniesieniu stóp procentowych o niecałe 

pół punkta procentowego. Takiej decyzji spodziewano się w listopadzie albo nawet w przyszłym 



roku. Taka zmiana o 0,4 może się wydawać minimalna, ale jak poważne są tego konsekwencje i 

co to dla nas wszystkich oznacza: 

Paweł Płuska: – Przede wszystkim oznacza wyższe raty kredytów. Wyższe ich 

oprocentowanie. To pierwsza tego typu podwyżka od ponad dziewięciu lat, która jest oczywiście 

reakcją na szalejącą inflację, która w ostatnim czasie osiągnęła poziom 5,8%, może też być 

odpowiedzią na nieco zaskakujące słowa premiera, rano pytany o inflację powiedział, że ona go 

oczywiście martwi, co leży przede wszystkim w kompetencjach NBP. Ma nadzieję, że reakcja 

NBP będzie należyta. Kilka godzin później Rada Polityki Pieniężnej stopy podniosła. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Mam wrażenie, że ta podwyżka przede 

wszystkim mówi o tym, że się rząd i bank centralny przestraszyły już tego, co się dzieje. Po 

długim okresie lekceważenia problemu, myślę, że bank centralny będzie musiał przeprowadzić 

całą serię podwyżek stóp procentowych, które przynajmniej zbliżą stopy do poziomu, no, 

porównywalnego z inflacją. 

PP: – Kredyty mamy wciąż bardzo tanie, to oczywiście wspomaga gospodarkę, z drugiej 

strony mamy szalejącą inflację, która drenuje nasze kieszenie, ale wspomaga budżet państwa. 

Jednak zapowiadane lub wprowadzane już podwyżki cen energii, gazu, rosnące ceny węgla 

mogą jeszcze wywindować inflację, stąd ta dzisiejsza reakcja, reakcja symboliczna, ale 

pokazująca trend. Musimy się chyba przyzwyczaić, że tanie kredyty odchodzą do historii. 

 

PK: – Co się stanie z zabójcą prezydenta Adamowicza? 

Prokuratura: – Biegli stwierdzili, że podejrzany w chwili czynu miał ograniczoną 

poczytalność. 

[Nie jestem za odwetem i mściwością, ale przywiązuję wagę do słów. Jaki „podejrzany”? 

Przecież zamordował na oczach setek patrzących bezpośrednio na placu i tysięcy telewidzów. 

Po drugie: „w chwili czynu miał…” – Chwilę czynu można ocenić niezwłocznie albo wcale nie 

można ocenić. Tymczasem słyszymy, że biegli stwierdzają chwilę czynu po niemal trzech 

latach. Po takim okresie należy mówić już tylko o zdrowiu psychicznym zabójcy. Dzisiejsze 

oświadczenie prokuratury pozornie precyzyjne jest jednak manipulacją]. 

PK: – Przeniesienie sędziego bez jego zgody do innego sądu może naruszać zasady jego 

niezawisłości, a nowi sędziowie Sądu Najwyższego mogli być powołani z rażącym naruszeniem 

reguł polskiego sądownictwa. 

[W tej formie to jest pogląd pana Kraśki, a nie informacja o fakcie. Przed podaniem takiej 

wiadomości należy ustalić, czy narusza zasady niezawisłości. Ponadto „mogli być” też wymaga 

sprawdzenia. Przywołuję złą zasadę dziennikarską: „Mów, chociaż nie wiesz”. Inna sprawa, że 

fakt był inny i od tego należało zacząć:]. 

…to wynika z dzisiejszego orzeczenia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

Michał Tracz: – Trybunał jednoznacznie uznał, że karne przenoszenie sędziego z sądu do 

sądu i z wydziału do wydziału jest niezgodne z prawem. 

Sędzia Waldemar Żurek: – To jest dzisiaj bardzo ważny dzień. To jest naprawdę potężna 

broń, jaką dzisiaj uzyskujemy w walce z państwem autorytarnym. 

[I to jest cała wiadomość. Piotr Kraśko jednak ubarwił, zamieszał, poprzestawiał, 

w wyniku rozdmuchał wiadomość i niepotrzebnie mnie zdenerwował]. 

 

PK: – W Warszawie samorządowcy przekonywali dziś, że rządzący Polski Ład chcą 

realizować za pieniądze, które stracą miasta, gminy i powiaty. W wypadku tych mniejszych 

mowa o milionach, ale w Warszawie to już ponad miliard złotych… 

Ile stracą samorządy? 

Sopot – 28,4 mln zł 

Wołomin – 18,9 mln zł 

Łódź – 323 mln zł 

Sosnowiec – 81,3 mln zł 

Płużniaca – 707 tys. zł 

Warszawa – 1,7 mld zł 

Źródło: Związek Miast Polskich, Unia Metropolii Polskich 



Elżbieta Radwan, burmistrz Wołomina: – 20 milionów to jest dla Wołomina wybudowanie 

szkoły, plus na przykład dodatkowo jeszcze trzech kilometrów dróg. To jest bardzo dużo. Ja 

mam budżet około 300 milionów złotych. 

Marcin Skonieczka, wójt gminy Płużnica: – Planowane ubytki to jest 700 tysięcy złotych. 

To jest w tym roku. Dla porównania na fundusz sołecki wydajemy 500 tysięcy. 

Jakub Banaszek, prezydent miasta Chełm: – Nie ma dzisiaj żadnego zagrożenia. Budżet 

miasta Chełm nie odczuje żadnych negatywnych skutków. Przewidziana rekompensata dla 

miasta Chełm to będzie kilkanaście milionów złotych, tak wynika z tego roku. 

- Prezydent Chełma przekonywał, że tu Polski Ład wszystkim wyjdzie na plus. 

- Rekompensata w Warszawie ma pokryć zaledwie 17% poniesionych strat. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – W pierwszym roku to będzie 300 milionów 

przy stracie miliard czterysta milionów, a w kolejnych latach tych rekompensat tak naprawdę dla 

Warszawy nie będzie, bo rządzący wzięli na celownik właściwie wszystkie samorządy, ale 

głównie miasta. 

- PiS ustala wzrost kwoty wolnej od podatku do 30 tysięcy złotych, to popierają też 

samorządy, ale im mniejsze podatki tym mniejsze wpływy do ich budżetów, stąd spór toczy się 

dziś o to, kto za to zapłaci. Samorządowcy nie chcą, by to rząd w Warszawie decydował, czy w 

ogóle i na co samorządowcy przeznaczą złotówki z podatków ich mieszkańców. 

[Czyli powrót do centralnego planowania jak w PRL: był rządowy plan centralny i 

rządowy plan terenowy – gdzie wicepremier Jagielski decydował na przykład, że nie należy 

rozbudowywać szkoły w Sosnowcu]. 

 

Koronawirus w Polsce – dane z 6 października: 

Podlasie: 268 dzisiejszych zakażeń; około 43% w pełni zaszczepionych; 46% 

zajętych łóżek 

Lubelskie: 399 dzisiejszych zakażeń; około 38% w pełni zaszczepionych; 55% 

zajętych łóżek 

Podkarpacie: 89 dzisiejszych zakażeń; około 35% w pełni zaszczepionych; 40% 

zajętych łóżek 

- Na oddziałach covidowych przeważają niezaszczepieni. Dziś zmarły 33 osoby. Dla 

Faktów Maria Mikołajewska. 

 

PK: – Są miasta, gdzie brakuje ponad połowy karetek. Ratownicy medyczni protestują, bo 

wciąż nie mogą doczekać się zapowiadanych podwyżek. Wiceminister zdrowia pyta, czy ma im 

krwią obiecać na piśmie… 

Marek Nowicki: – Gdańskie pogotowie sparaliżowane. Ponad połowa karetek stoi, bo nie 

ma obsługi. Od wczoraj nic się nie zmieniło. 

Mariola: – Nie wyjechało 9 zespołów ratunkowych na 14, które obsługuje Gdańsk, 

2 w Sopocie i 2 w Gdyni… 

- W Warszawie nie wyjechało dziś 18 zespołów ratunkowych. Jest kłopot także ze 

zwykłym transportem medycznym. Artur Krajewski po wypadku przewieziony śmigłowcem do 

szpitala z pękniętym oczodołem został wysłany na badania do innej placówki, bez karetki. 

- Dobrze, no to wezmę taksówkę… ale nic nie widziałem, byłem ślepy. 

Artur Nowak, wiceprezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Chcemy, żeby pacjenci wiedzieli: 

to nie my, nie lekarze, nie pielęgniarki odpowiadamy za to, że czekacie wiele miesięcy w 

kolejce, że czekacie na karetkę, która nie przyjeżdża. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Concertgebouworkest 

Openingnight at the Dam Square 

Amsterdam 

violin – Leonidas Kavakos 

conductor – Daniel Harding 

Joey Roukens (1982) 



CHACE (2013) 

for orchestra 

RICHARD STRAUSS (1864-1949) 

DON JUAN (1888) 

Symphonic poem 

GIUSEPPE VERDI (1813-1901 

OVERTURE TO „LA FORZA DEL DESTINO” 

(1962, rev. 1968-69) 

Lili Noulanger (1893-1918) 

D’UN MATIN DE PRONTEMS 

(1917, version for orchestra 1918) 

Maurice Ravel (1875-19370 

TZIGANE (1924) 

Concert rhapsody for violin and orchestra 



George Gershwin (1898-1937) 

AN AMERICAN IN PARIS (1928) 

Symphonic poem 

Pietro Mascagni (1863-1945) 

INTERMEZZO FROM „CAVALLERIA RUSTICANA” (1888) 

Fritz Kreisler (1875-1962) 

LIEBESLEID 

(1905, version for violin with orchestral accompaniment) 

♣ 
2021-10-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5472 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 2007 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

PK: – Trybunał Konstytucyjny orzekł w sprawie wniosku, jaki skierował do niego premier 

Morawiecki, uznał, że wybrane przepisy Traktatu o Unii Europejskiej są niezgodne z Polską 

Konstytucją. Tylko jeśli tak, to co teraz? Zmiana Konstytucji? Traktatów? Czy to, czego nie 

chce 80% z nas – wyjść z Unii? 

Julia Przyłębska, prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Organy Unii Europejskiej działają 

poza granicami przyznanych kompetencji przekazanych przez Rzeczpospolitą Polską 

w Traktatach. Konstytucja nie jest najwyższym prawem Rzeczypospolitej Polskiej mającym 

pierwszeństwo obowiązywania i stosowania. Rzeczpospolita Polska nie może funkcjonować 

jako państwo suwerenne. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – I o to jest decyzja, że niektóre przepisy prawa unijnego są 

niezgodne z Polską Konstytucją. 

[Ale na razie słyszę to z ust Kolendy-Zaleskiej, a nie Julii Przyłębskiej]. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Ten wyrok jest dla nas 

jakimś otwarciem drogi i to już tak przy bardzo bliskim zakończeniu procesu do wystąpienia z 

Unii Europejskiej. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, Inicjatywa „Wolne Sądy”: – Tak szybka reakcja tego 

atrapowego trybunału Julii Przyłębskiej jest związana z wczorajszym orzeczeniem Trybunału 

Sprawiedliwości, to bardzo mocne orzeczenie, które tak naprawdę prawnie zdelegalizowało Izbę 

Kontroli Nadzwyczajnej. 

KKZ: – …TSUE uznał wczoraj, że wyroki mają być uznawane za niebyłe, jeśli sędziego 

powołano z naruszeniem zasady jego niezawisłości. Dotyczy to neo-sędziów wybranych przez 

neo-KRS. Trybunał zdecydował, że sądy krajowe nie mają prawa badać legalności powoływania 

sędziów. 

Przyłębska: – Stwierdzenia przez sąd krajowy wadliwości procesu nominacji sędziego i w 

jego efekcie odmowy uznania osoby sędziego powołanej na urząd sędziowski zgodnie 

z artykułem 179 Konstytucji są niezgodne. 

Wawrykiewicz, dalszy ciąg: – Zakwestionowane zostały dwa filary działania Unii 

Europejskiej: zasada lojalności i zasada prymatu prawa Unii Europejskiej nad prawem 

krajowym. Bez przestrzegania, bez respektowania tych zasad w zasadzie członkostwo w Unii 

Europejskiej jest niemożliwe. 

Andrzej Zoll, dalszy ciąg: – Czekają nas pewnie dalsze próby ministra sprawiedliwości 

reformowania naszego sądownictwa, które prowadzi do psucia, do zniszczenia dobrze 

funkcjonujących sądów od strony merytorycznej. 

Mikołaj Małecki, doktor habilitowany, prezes Krakowskiego Instytutu Prawa Karnego, 

Uniwersytet Jagielloński: – Chodzi tutaj o danie rządowi, danie władzy politycznej podkładki do 

tego, żeby dalej łamać prawo w Polsce. Bo nie ma żadnej sprzeczności między Polską 

Konstytucją a Traktatami Unii Europejskiej. 

PK: – Bez długich wstępów. Co ten wyrok oznacza dla naszej obecności w Unii? 



Maciej Sokołowski, Bruksela: – Częściowo na to pytanie odpowiedział sam Trybunał 

Sprawiedliwości w Luksemburgu. Ja tylko przypomnę, że w połowie lipca był inny wyrok 

Trybunału Konstytucyjnego w Warszawie stwierdzający, że środki tymczasowe Trybunału 

[Sprawiedliwości w Luksemburgu] są niezgodne z Konstytucją. Na tej podstawie Polska chciała 

ich uchylenia, poszła z tym do Trybunału [Konstytucyjnego w Warszawie], Trybunał wczoraj 

odpowiedział i co zrobił? No, nic nie zrobił. To jest fragment postanowienia. Okoliczności, że 

krajowy Trybunał Konstytucyjny stwierdza, że takie klocki są sprzeczne z porządkiem 

konstytucyjnym danego państwa, w żaden sposób nie wpływają na taką ocenę, na ich ocenę. To 

oznacza, że to po prostu zostało zignorowane, takie orzeczenie płynące z Warszawy zostało 

zignorowane. Nie zmienia się więc nic, jeśli chodzi o polskie obowiązki – nadal trzeba płacić 

kary, nadal trzeba dostosowywać się do orzeczeń Trybunału [Sprawiedliwości w Luksemburgu], 

i wtedy ta sprawa jeszcze do Luksemburga trafi po kolejnej skardze Komisji Europejskiej – to 

będzie takie starcie Trybunału tego warszawskiego i tego w Luksemburgu. Na efekt potyczki 

trzeba będzie poczekać. Ważniejsze pytanie jest inne, bo czekamy teraz na ogromne pieniądze z 

Funduszu Odbudowy, które Komisja wstrzymuje właśnie z powodu obaw o polską 

praworządność, więc pytanie, jak ten wyrok na te pieniądze wpłynie. Teraz decydujące będzie, 

jak zachowa się polski rząd? On może rzeczywiście po tym wyroku zasłonić się i powiedzieć, że 

teraz nie będziemy płacić kar, nie będziemy wykonywać orzeczeń Trybunału [Sprawiedliwości 

w Luksemburgu], wtedy będzie problem. Ale też jednocześnie Polska, polski rząd może za kilka 

tygodni złożyć wniosek, nowelizację, zlikwidować Izbę Dyscyplinarną i wtedy pieniądze mogą 

popłynąć. To będzie zależało od decyzji polskich władz i praktyki – nie od tego wyroku. 

PK: – Nie wolno nam zmarnować takiej szansy, nie wolno nam zmarnować drugiego 

Planu Marshalla. Rozkwit Polski możliwy jest dzięki środkom unijnym, to miliardy dla polskich 

rolników, polskich szkół, rodzin i szpitali – tak premier mówił premier w maju w Sejmie… 

 

Anna Michalska, podporucznik, rzeczniczka prasowa straży granicznej: – Dzisiaj w nocy 

było 700 prób przekroczenia granicy, [a ile było tych udanych, może kiedyś się dowiemy]. 

 

Paweł Płuska: – To, co się wydarzyło dziś w Nowym Dworze Gdańskim [rozcinanie 

worków z saletrą], to protest rolników, którzy mają dość rosnących i już absurdalnie wysokich 

cen nawozów. 

Andrzej Sobociński, rolnik: – Cena saletry 3400 złotych brutto [za ile kilogramów?] jest to 

300% drożej rok do roku. 

PP: – Skąd takie skoki? Za tym wszystkim stoi gaz i wielka polityka. Przemysł chemiczny, 

zakłady produkujące nawozy potrzebują gazu, a tego, nie tylko w Polsce, ale w całej Europie 

brakuje. 

Robert Tomaszewski, analityk do spraw gospodarczych i energetycznych, Polityka Insight: 

– Mamy bardzo niskie poziomy rezerw gazu w europejskich magazynach, niski import ze strony 

Rosji, która jasno deklaruje, że zwiększy go, gdy Unia Europejska szybko znostryfikuje 

Nordsreem-2. 

PP: – Póki tego nie ma, gaz drożeje… 

Rekordowe ceny na rynkach: 

1. węgiel – 274USD/tona (rok temu około 58USD/tona) 

2. gaz – 161 euro/MWh (wzrost 10x w stosunku do początku roku) 

3. prąd – ponad 300 euro/MWh (zwykle około 40-50 euro/MWh) 

Ceny prądu na towarowej giełdzie energii: 

09.2021 – 465,70 zł/MWh 

10.2020 – około 244 zł/MWh 

03.2020 – około 150 zł/mwh 

W przyszłym roku, zdaniem ekspertów, odbiorców indywidualnych czekają minimum 

20% podwyżki. 

 

Marek Nowicki: – …leży pod tlenem [nie zaszczepił się]… prawie 100% na intensywnej 

terapii to niezaszczepieni. 

Lubelskie: 80% wzrost zakażeń tydzień do tygodnia; 57% zajętych łóżek 



Podlasie: 110% wzrost zakażeń tydzień do tygodnia; 47% zajętych łóżek 

Podkarpacie ? 

 

PK: – Po raz pierwszy w historii literacką Nagrodę Nobla otrzymał pisarz urodzony na 

Zanzibarze – To Abdulrazak Gurnah. Gdy miał 20 lat wyjechał z wyspy do Wielkiej Brytanii i 

był tam początkowo nielegalnym imigrantem… 

Mats Malm, sekretarz Akademii Szwedzkiej: – Nagroda Nobla w dziedzinie literatury 

zostaje przyznana powieściopisarzowi Abdulrazak’owi Gurnah’owi za jego bezkompromisowe i 

współczujące zgłębianie wpływu kolonializmu na los uchodźców związanych z przepaścią 

pomiędzy kulturami i kontynentami. 

 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Amerykański sekretarz obrony Lloyd Austin wspominał, 

że jako dowódca służył z polskimi żołnierzami. Szefowie w Pentagonie mówili o dalszym 

zacieśnianiu amerykańskiej współpracy wojskowej, w tym o zakupie czołgów Abrams dla naszej 

armii… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 
Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

KOMUNIKAT PRASOWY nr 180/21 

Luksemburg, 6 października 2021 r. 

Postanowienie wiceprezes Trybunału w sprawie C-204/21 R-RAP 

Polska/Komisja 

 
Wiceprezes Trybunału oddaliła wniosek Polski o uchylenie postanowienia 

z dnia 14 lipca 2021 r., którym nakazano natychmiastowe zawieszenie stosowania 

przepisów krajowych dotyczących w szczególności właściwości 

Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego 

Wyrok Trybunału Konstytucyjnego, który zapadł po wydaniu tego postanowienia, nie stanowi zmiany 

okoliczności mogącej podważyć zawartą w tym postanowieniu ocenę 
Wyrokiem z dnia 19 listopada 2019 r.1 Trybunał, do którego zwrócił się Sąd Najwyższy – Izba Pracy 

i Ubezpieczeń Społecznych stwierdził w szczególności, że prawo Unii stoi na przeszkodzie temu, aby 

spory dotyczące stosowania tego prawa mogły należeć do wyłącznej właściwości organu, który nie 

jest niezawisłym i bezstronnym sądem2 . Następnie Sąd Najwyższy – Izba Pracy i Ubezpieczeń 

Społecznych, orzekając w sprawach, w ramach których wystąpił z wnioskiem o wydanie orzeczenia 

w trybie prejudycjalnym, orzekł w wyroku z dnia 5 grudnia 2019 r. oraz w postanowieniach z dnia 15 

stycznia 2020 r., że Izba Dyscyplinarna Sądu Najwyższego, z uwagi na okoliczności jej utworzenia, 

zakres uprawnień, skład oraz udział w jej powołaniu Krajowej Rady Sądownictwa w nowym składzie, 

nie może być uznana za sąd ani w rozumieniu prawa Unii, ani prawa polskiego. 

W dniu 14 lutego 2020 r. weszła w życie ustawa o zmianie ustawy – Prawo o ustroju sądów 

powszechnych, ustawy o Sądzie Najwyższym oraz niektórych innych ustaw („ustawa zmieniająca”). 

Uznawszy, że obowiązujące przepisy krajowe naruszają prawo Unii, Komisja wniosła do Trybunału, 

w dniu 1 kwietnia 2021 r., skargę o stwierdzenie uchybienia zobowiązaniom państwa 

członkowskiego3 . W szczególności według Komisji ustawą zmieniającą zakazano wszystkim sądom 

krajowym badania spełnienia wymogów Unii dotyczących niezawisłego i bezstronnego sądu 

ustanowionego uprzednio na mocy ustawy. Ponadto w ocenie Komisji sprzeczne z prawem Unii są 

zarówno przepisy ustanawiające wyłączną właściwość Izby Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw 

Publicznych Sądu Najwyższego (Polska) do rozpoznawania zarzutów i zagadnień prawnych 

dotyczących braku niezależności sądu lub braku niezawisłości sędziego, jak i te pozwalające na 

zakwalifikowanie badania poszanowania wymogów Unii dotyczących niezawisłego i bezstronnego 

sądu ustanowionego uprzednio na mocy ustawy jako przewinienia dyscyplinarnego. Wreszcie 

zdaniem Komisji Polska naruszyła prawo Unii, ponieważ powierzyła Izbie Dyscyplinarnej, której 

niezawisłość i bezstronność nie są zagwarantowane, właściwość do orzekania w sprawach 

dotyczących statusu sędziów i asesorów sądowych oraz pełnienia przez nich urzędu, takich jak z 

jednej strony sprawy o zezwolenie na pociągnięcie do odpowiedzialności karnej lub tymczasowe 

aresztowanie sędziów lub asesorów sądowych oraz z drugiej strony sprawy z zakresu prawa pracy i 

ubezpieczeń społecznych dotyczące sędziów Sądu Najwyższego i sprawy z zakresu przeniesienia 

sędziego Sądu Najwyższego w stan spoczynku. Ponadto kwestionowane przepisy krajowe naruszają 

w ocenie Komisji prawo do poszanowania życia prywatnego i ochrony danych osobowych. 

W oczekiwaniu na wyrok kończący postępowanie w sprawie C-204/21 („ostateczny wyrok") Komisja 

wystąpiła do Trybunału, w ramach postępowania w przedmiocie środków tymczasowych, z 

wnioskiem o zarządzenie wobec Polski środków tymczasowych zobowiązujących ją do: 1) 

zawieszenia, po pierwsze, stosowania przepisów, na podstawie których Izba Dyscyplinarna jest 



właściwa do orzekania w sprawach o zezwolenie na pociągnięcie sędziów i asesorów sądowych do 

odpowiedzialności karnej lub na ich tymczasowe aresztowanie, zatrzymanie lub przymusowe 

doprowadzenie, oraz po drugie, do zawieszenia skutków wydanych już uchwał Izby Dyscyplinarnej 

zezwalających na pociągnięcie sędziego do odpowiedzialności karnej lub jego tymczasowe 

aresztowanie, a także do powstrzymania się od przekazania wyżej wskazanych spraw do rozpoznania 

przez organ sądowy, który nie spełnia wymogów niezależności wskazanych w szczególności w wyżej 

przywołanym wyroku w sprawie A.K; 2) zawieszenia stosowania przepisów, na podstawie których 

Izba Dyscyplinarna jest właściwa do orzekania w sprawach dotyczących statusu sędziów Sądu 

Najwyższego i pełnienia przez nich urzędu, w szczególności w sprawach z zakresu prawa pracy i 

ubezpieczeń społecznych dotyczących sędziów Sądu Najwyższego i w sprawach z zakresu 

przeniesienia sędziego Sądu Najwyższego w stan spoczynku oraz do powstrzymania się od 

przekazania tych spraw do rozpoznania przez organ sądowy, który nie spełnia wymogów 

niezależności wskazanych w szczególności w wyżej przywołanym wyroku w sprawie A.K.; 3) 

zawieszenia stosowania przepisów zezwalających na pociągnięcie do odpowiedzialności 

dyscyplinarnej sędziów za badanie spełnienia wymogów niezawisłości i bezstronności sądu 

ustanowionego uprzednio na mocy ustawy; 4) zawieszenia stosowania przepisów krajowych w 

zakresie, w jakim zakazują sądom krajowym badania spełnienia wymogów Unii dotyczących 

niezawisłego i bezstronnego sądu ustanowionego uprzednio na mocy ustawy; 5) zawieszenia 

stosowania przepisów przekazujących do wyłącznej właściwości Izby Kontroli Nadzwyczajnej i 

Spraw Publicznych rozpoznawanie zarzutów braku niezawisłości sędziego lub braku niezależności 

sądu; 6) powiadomienia Komisji, nie później niż w ciągu miesiąca od doręczenia postanowienia 

(wiceprezes) Trybunału o wszystkich środkach, które przyjęła w celu pełnego zastosowania się do 

tego postanowienia. 

W postanowieniu z dnia 14 lipca 2021 r.4 . („postanowienie w przedmiocie środków tymczasowych”) 

wiceprezes Trybunału uwzględniła wszystkie wnioski Komisji do czasu wydania ostatecznego 

wyroku. 

Polska, uznawszy, że po wydaniu postanowienia w przedmiocie środków tymczasowych nastąpiła 

zmiana okoliczności, wniosek o uchylenie tego postanowienia5 . Ponadto to państwo członkowskie 

wniosło o przekazanie tego wniosku do rozpoznania przez Trybunał w składzie wielkiej izby. 

W wydanym dziś postanowieniu wiceprezes Trybunału, sędzia Rosario Silva de Lapuerta, 

oddaliła złożony przez Polskę wniosek. 

Po pierwsze, w odniesieniu do wniosku o przekazanie sprawy do rozpoznania przez Trybunał w 

składzie wielkiej izby wiceprezes przypomniała, że zgodnie z regulaminem postępowania6 

wiceprezes Trybunału orzeka samodzielnie w przedmiocie wniosków o zawieszenie wykonania aktu 

lub o zastosowanie innych środków tymczasowych albo natychmiast przekazuje wniosek 

Trybunałowi. W rezultacie wiceprezesowi Trybunału przysługuje właściwość do orzekania w sprawie 

wszelkich wniosków w przedmiocie środków tymczasowych lub też, gdy ze względu na szczególne 

okoliczności uzna on, że dany wniosek wymaga przekazania go składowi orzekającemu, do 

przekazania takiego wniosku Trybunałowi. Wynika z tego, że to wyłącznie do wiceprezesa Trybunału 

należy dokonanie w każdym konkretnym przypadku oceny tego, czy złożone do niego wnioski w 

przedmiocie środków tymczasowych wymagają przekazania ich Trybunałowi w celu przydzielenia 

ich składowi orzekającemu. 

Po drugie, wiceprezes rozważyła argument Polski dotyczący zmiany okoliczności, która miałaby 

wynikać z faktu wydania przez Trybunał Konstytucyjny (Polska) wyroku z dnia 14 lipca 2021 r.7 

(„wyrok Trybunału Konstytucyjnego). Zdaniem tego państwa członkowskiego postanowienie z dnia 

14 lipca 2021 r. jest sprzeczne z polskim porządkiem konstytucyjnym. Wiceprezes przypomniała w 

tym względzie, że zgodnie z utrwalonym orzecznictwem Trybunału zasada pierwszeństwa prawa 

Unii ustanawia prymat prawa Unii nad prawem państw członkowskich. Zasada ta nakłada zatem 

na wszystkie organy państw członkowskich obowiązek zapewnienia pełnej skuteczności różnych 

norm prawa Unii, a prawo państw członkowskich nie może mieć wpływu na skuteczność przyznaną 

tym różnym normom w obrębie terytorium tych państw. Otóż, jak wielokrotnie wskazywał na to 

Trybunał, na podstawie art. 19 ust. 1 akapit drugi TUE8 każde państwo członkowskie powinno 

zapewnić w szczególności, by organy należące – jako „sądy” w rozumieniu prawa Unii – do 

systemu środków odwoławczych w dziedzinach objętych prawem Unii i mogące w związku z 

tym rozstrzygać w tym charakterze o stosowaniu lub wykładni prawa Unii odpowiadały 

wymogom skutecznej ochrony sądowej. Postanowienie to nakłada zatem na państwa członkowskie 

jasny i precyzyjny obowiązek osiągnięcia rezultatu, który jest bezwarunkowy, jeśli chodzi o wymogi, 

jakie muszą spełniać sądy, do których należy dokonywanie wykładni i stosowanie prawa Unii. I tak, 

chociaż organizacja wymiaru sprawiedliwości w państwach członkowskich należy do kompetencji 

tych ostatnich, to przy wykonywaniu tej kompetencji państwa członkowskie mają obowiązek 

dotrzymywać zobowiązań wynikających dla nich z art. 19 ust. 1 akapit drugi TUE. Wynika stąd, że 

przepisy krajowe dotyczące organizacji wymiaru sprawiedliwości w państwach członkowskich 

mogą być przedmiotem kontroli w świetle art. 19 ust. 1 akapit drugi TUE w ramach skargi o 

stwierdzenie uchybienia zobowiązaniom państwa członkowskiego, a w konsekwencji także 

środków tymczasowych9 związanych w szczególności z zawieszeniem stosowania wspomnianych 

przepisów. Okoliczność, że krajowy trybunał konstytucyjny stwierdza, iż takie środki są 



sprzeczne z porządkiem konstytucyjnym danego państwa członkowskiego, w żaden sposób nie 

wpływa na powyższą ocenę. Zgodnie bowiem z zasadą pierwszeństwa prawa Unii okoliczność, że 

państwo członkowskie powołuje się na przepisy prawa krajowego, nawet jeśli są one rangi 

konstytucyjnej, nie może naruszać jedności i skuteczności prawa Unii. Wynika z tego, że wyrok 

Trybunału Konstytucyjnego nie stanowi „zmiany okoliczności” w rozumieniu regulaminu 

postępowania10, która mogłaby podważyć ocenę zawartą w postanowieniu w przedmiocie środków 

tymczasowych. W konsekwencji należy oddalić wniosek Polski o uchylenie postanowienia w 

przedmiocie środków tymczasowych. 
UWAGA: Trybunał wyda wyrok co do istoty sprawy w terminie późniejszym. Postanowienie w 

przedmiocie środków tymczasowych nie przesądza kwestii powództwa głównego. 

UWAGA: Skarga o stwierdzenie uchybienia państwa członkowskiego jest kierowana przeciwko 

państwu członkowskiemu, które uchybiło zobowiązaniom wynikającym z prawa Unii, przez Komisję 

lub inne państwo członkowskie. Jeżeli Trybunał Sprawiedliwości stwierdzi uchybienie, państwo, 

którego to dotyczy, powinno jak najszybciej zastosować się do wyroku. Jeżeli Komisja uzna, że 

państwo członkowskie nie zastosowało się do wyroku, może wnieść nową skargę i domagać się 

sankcji finansowych. Jednak w sytuacji nieprzekazania Komisji krajowych środków transpozycji 

dyrektywy Trybunał Sprawiedliwości może, na jej wniosek, nakładać kary pieniężne już na etapie 

pierwszego wyroku. 

 

1 Wyrok Trybunału z dnia 19 listopada 2019 r., A.K. i in. (niezależność Izby Dyscyplinarnej Sądu 

Najwyższego) (C-585/18, C-624/18 i C-625/18, zob. komunikat prasowy nr 145/19). 2 W ocenie 

Trybunału jest tak wówczas, gdy obiektywne okoliczności, w jakich został utworzony dany organ, 

oraz jego cechy, a także sposób, w jaki zostali powołani jego członkowie, mogą wzbudzić w 

przekonaniu jednostek uzasadnione wątpliwości co do niezależności tego organu od czynników 

zewnętrznych, w szczególności od bezpośrednich lub pośrednich wpływów władzy ustawodawczej i 

wykonawczej, oraz jego neutralności względem ścierających się przed nim interesów, i prowadzić w 

ten sposób do braku przejawiania przez ten organ oznak niezawisłości lub bezstronności, co mogłoby 

podważyć zaufanie, jakie sądownictwo powinno budzić w jednostkach w społeczeństwie 

demokratycznym. 3 Sprawa C-204/21. 

4 Sprawa C-204/21 R (zob. komunikat prasowy nr 127/21). 5 Jednocześnie Komisja, uznawszy, że 

Polska nie zastosowała się do obowiązków nałożonych na nią na mocy postanowienia w przedmiocie 

środków tymczasowych, wniosła, w dniu 7 września 2021 r., o nałożenie na Polskę dziennej kary 

pieniężnej do zapłaty na poczet budżetu Unii w wysokości niezbędnej, aby skłonić to państwo 

członkowskie do jak najszybszego zapewnienia skuteczności środków tymczasowych zarządzonych 

w dniu 14 lipca 2021 r. Wniosek ten nie został jeszcze rozpatrzony. 6 Artykuł 161 § 1 w związku z 

art. 1 decyzji Trybunału Sprawiedliwości 2012/671/UE z dnia 23 października 2012 r. w sprawie 

obowiązków wiceprezesa Trybunału w zakresie orzekania (Dz.U. 2012, L 300, s. 47). 

7 Sprawa P 7/20. W wyroku tym Trybunał Konstytucyjny orzekł w szczególności, że art. 4 ust. 3 

akapit drugi TUE w związku z art. 279 TFUE jest niezgodny z art. 2, art. 7, art. 8 ust. 1 oraz art. 90 

ust. 1 w związku z art. 4 ust. 1 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej z tego względu, że Trybunał 

Sprawiedliwości przekroczył przyznane mu kompetencje, a mianowicie orzekł ultra vires, zarządzając 

wobec Polski jako państwa członkowskiego Unii środki tymczasowe odnoszące się do ustroju i 

właściwości polskich sądów oraz trybu postępowania przed tymi sądami, wskutek czego w stosunku 

do tych środków nie znajdują zastosowania zasady pierwszeństwa oraz bezpośredniego stosowania 

prawa Unii określone w art. 91 ust. 1–3 Konstytucji. 8 Postanowienie to stanowi, że Państwa 

Członkowskie ustanawiają środki niezbędne do zapewnienia skutecznej ochrony prawnej w 

dziedzinach objętych prawem Unii. 9 Zarządzanych przez Trybunał na podstawie art. 279 TFUE, 

który stanowi, że w sprawach, które rozpatruje, Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej może 

zarządzić niezbędne środki tymczasowe. 10 Artykuł 163. 
Dokument nieoficjalny, sporządzony na użytek mediów, który nie wiąże Trybunału Sprawiedliwości. 

Pełny tekst postanowienia jest publikowany na stronie internetowej CURIA w dniu ogłoszenia. Osoba 

odpowiedzialna za kontakty z mediami: Ireneusz Kolowca ( (+352) 4303 2793 

♣ 
2021-10-08 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5956 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 1895 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

PK: – W przyjętej dwie godziny temu rezolucji Senat ocenia, że wczorajszy wyrok 

Trybunału Konstytucyjnego to prawny wstęp do wyprowadzenia Polski z Unii Europejskiej. 

Jakub Sobieniowski: – To jest reakcja Europy: 



Juan Fernando López Aguilar, przewodniczący Komisji Wolności Obywatelskich, 

Sprawiedliwości i Spraw Wewnętrznych, Parlamentu Europejskiego: – To wygląda, jak Polexit, 

ale nikt tego nie chce, ani nikt tego nie chce w Unii, ani w Parlamencie, ani Polacy tego nie 

chcą. Ale wygląda to jak strategia polskiego rządu od lat. 

Clément Beaune, minister do spraw europejskich Francji: – To jest bardzo poważne, jest 

ryzyko de facto wyjścia Polski z Unii. 

Jeroen Lenaers, eurodeputowany z Holandii, Europejska Partia Ludowa: – Jeśli stawiasz 

się ponad porządkiem prawnym Unii, to po prostu nie jesteś naprawdę w Unii. 

Marek Ast, KP PiS: – Jesteśmy państwem prounijnym, informacją rządową o żadnym 

Polexicie nie może być mowy. 

Arkadiusz Mularczyk, KP PiS: – TSUE ma związek z [nie zrozumiałem] rząd polski po 

prostu ma nie rządzić w Polsce, ma być nierząd. 

„…jestem głęboko zaniepokojona wczorajszym orzeczeniem polskiego Trybunału 

Konstytucyjnego. Zleciłam służbom Komisji przeprowadzenie dogłębnej i szybkiej 

analizy. Na tej podstawie podejmiemy decyzję co do dalszych kroków…” 

Ursula von der Leyen 

Przewodnicząca Komisji Europejskiej 

Didier Reynders, Komisarz Unii Europejskiej do spraw Sprawiedliwości: – Jesteśmy 

w trakcie dyskusji o Funduszu Odbudowy, kontynuujemy ocenę planu i rozpoczynamy proces 

mechanizmu warunkowości. 

Maciej Sokołowski z Brukseli: – Komisja zapowiada szybką i stanowczą reakcję, bo wie, 

że każdy rząd w Unii marzy o takiej możliwości, by wybierać sobie tylko te unijne przepisy, 

które mu odpowiadają i ignorować te niewygodne. [To pogląd tylko Macieja S.] 

Tusk: – Operacja wyprowadzania Polski z Europy zaplanowana przez Jarosława 

Kaczyńskiego ruszyła pełną parą. Jeśli pozostaniemy bierni, nic go nie zatrzyma. Coraz więcej 

ludzi mówi dziś, że ciśnie im się na usta tylko jedno słowo: Zdrada. Bo to jest zdrada. Zdrada 

najważniejszych narodowych interesów i naszych zwykłych polskich marzeń o bezpieczeństwie, 

dobrobycie, o wolności. 

PK: – Orzeczenia TSUE nigdy nie kwestionowały Polskiej Konstytucji, a ustawy, które 

mogły być z nią niegodne. Wyższość Konstytucji nie ulegała wątpliwości… 

Tusk: – Wzywam więc wszystkich, którzy kochają Polskę 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Lider Platformy zaprasza w niedzielę na Plac Zamkowy w 

Warszawie i apeluje, by tym razem nie pozostawać obojętnym. 

Tusk: – Polska jest warta naszego zaangażowania. Nasza przyszłość jest tego warta. 

Jan Paweł II: – Polska potrzebuje Europy. Od Unii Lubelskiej do Unii Europejskiej. 

[Jest jeszcze szereg innych informacji, ale nie ma nic ważniejszego niż apel Tuska. 

Szkoda, że TVN tak apel spostponowało i nie nadało tych historycznych słów w całości. 

Zapewne chodziło o niepodanie godziny spotkania, co świadczyłoby, że TVN pośredniczy 

w spotkaniu Polaków. Może licencja dla TVN za spuszczenie z tonu?] 

- Wzywam wszystkich, którzy chcą bronić Polski europejskiej, w niedzielę 
na Płac Zamkowy w Warszawie, godzina 18. Tylko razem możemy ich 
zatrzymać – oświadczył w mediach społecznościowych Donald Tusk 
(pisownia oryginalna). [to na tweeterze] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 
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WYROK 
W IMIENIU RZECZYPOSPOLITEJ POLSKIEJ 

Warszawa, dnia 7 października 2021 r. 

Trybunał Konstytucyjny w składzie: 

Julia Przyłębska – przewodniczący 
Zbigniew Jędrzejewski 
Mariusz Muszyński 
Krystyna Pawłowicz 
Stanisław Piotrowicz 

https://trybunal.gov.pl/s/k-3-21


Justyn Piskorski 
Piotr Pszczółkowski 
Bartłomiej Sochański – sprawozdawca 
Michał Warciński 
Rafał Wojciechowski 
Jarosław Wyrembak 
Andrzej Zielonacki, 

  protokolant: Grażyna Szałygo, Krzysztof Zalecki, 

po rozpoznaniu, z udziałem wnioskodawcy oraz Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, Sejmu, Ministra Spraw 
Zagranicznych, Prokuratora Generalnego i Rzecznika Praw Obywatelskich, na rozprawie w dniach 13 lipca, 31 
sierpnia, 22 i 30 września oraz 7 października 2021 r., wniosku Prezesa Rady Ministrów o zbadanie zgodności: 
1) art. 1 akapit pierwszy i drugi w związku z art. 4 ust. 3 Traktatu o Unii Europejskiej (Dz. U. z 2004 r. Nr 90, poz. 
864/30, ze zm.), rozumianego w ten sposób, że uprawnia lub zobowiązuje organ stosujący prawo do odstąpienia od 
stosowania Konstytucji RP lub nakazuje stosować przepisy prawa w sposób niezgodny z Konstytucją RP, z art. 2, 
art. 7, art. 8 ust. 1 w związku z art. 8 ust. 2, art. 90 ust. 1 i art. 91 ust. 2 oraz art. 178 ust. 1 Konstytucji 
Rzeczypospolitej Polskiej, 
2) art. 19 ust. 1 akapit drugi w związku z art. 4 ust. 3 traktatu powołanego w punkcie 1, rozumianego w ten sposób, 
że ze względu na zapewnienie skutecznej ochrony prawnej organ stosujący prawo jest uprawniony lub zobowiązany 
stosować przepisy prawa w sposób niezgodny z Konstytucją, w tym stosować przepis, który na mocy orzeczenia 
Trybunału Konstytucyjnego utracił moc obowiązującą jako niezgodny z ustawą zasadniczą, z art. 2, art. 7, art. 8 ust. 
1 w związku z art. 8 ust. 2 i art. 91 ust. 2, art. 90 ust. 1, art. 178 ust. 1 oraz art. 190 ust. 1 Konstytucji 
Rzeczypospolitej Polskiej, 
3) art. 19 ust. 1 akapit drugi w związku z art. 2 traktatu powołanego w punkcie 1, rozumianego jako uprawniający sąd 
do przeprowadzenia kontroli niezawisłości sędziów powołanych przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej oraz 
kontroli uchwały Krajowej Rady Sądownictwa dotyczącej wystąpienia z wnioskiem do Prezydenta RP o mianowanie 
sędziego, z art. 8 ust. 1 w związku z art. 8 ust. 2, art. 90 ust. 1 i art. 91 ust. 2, art. 144 ust. 3 pkt 17 oraz art. 186 ust. 
1 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej, 

o r z e k a: 

1. Art. 1 akapit pierwszy i drugi w związku z art. 4 ust. 3 Traktatu o Unii Europejskiej (Dz. U. z 2004 r. Nr 90, 
poz. 864/30, ze zm.) w zakresie, w jakim Unia Europejska ustanowiona przez równe i suwerenne państwa, 
tworząca „coraz ściślejszy związek między narodami Europy”, których integracja – odbywająca się na 
podstawie prawa unijnego oraz poprzez jego wykładnię dokonywaną przez Trybunał Sprawiedliwości Unii 
Europejskiej – osiąga „nowy etap”, w którym: 
a) organy Unii Europejskiej działają poza granicami kompetencji przekazanych przez Rzeczpospolitą Polską 
w traktatach, 
b) Konstytucja nie jest najwyższym prawem Rzeczypospolitej Polskiej, mającym pierwszeństwo 
obowiązywania i stosowania, 
c) Rzeczpospolita Polska nie może funkcjonować jako państwo suwerenne i demokratyczne 
– jest niezgodny z art. 2, art. 8 i art. 90 ust. 1 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej. 

2. Art. 19 ust. 1 akapit drugi Traktatu o Unii Europejskiej w zakresie, w jakim – w celu zapewnienia skutecznej 
ochrony prawnej w dziedzinach objętych prawem Unii – przyznaje sądom krajowym (sądom powszechnym, 
sądom administracyjnym, sądom wojskowym i Sądowi Najwyższemu) kompetencje do: 
a) pomijania w procesie orzekania przepisów Konstytucji, jest niezgodny z art. 2, art. 7, art. 8 ust. 1, art. 90 
ust. 1 i art. 178 ust. 1 Konstytucji, 
b) orzekania na podstawie przepisów nieobowiązujących, uchylonych przez Sejm lub uznanych przez 
Trybunał Konstytucyjny za niezgodne z Konstytucją, jest niezgodny z art. 2, art. 7 i art. 8 ust. 1, art. 90 ust. 1, 
art. 178 ust. 1 i art. 190 ust. 1 Konstytucji. 

3. Art. 19 ust. 1 akapit drugi i art. 2 Traktatu o Unii Europejskiej w zakresie, w jakim – w celu zapewnienia 
skutecznej ochrony prawnej w dziedzinach objętych prawem Unii oraz zapewnienia niezawisłości 
sędziowskiej – przyznają sądom krajowym (sądom powszechnym, sądom administracyjnym, sądom 
wojskowym i Sądowi Najwyższemu) kompetencje do: 
a) kontroli legalności procedury powołania sędziego, w tym badania zgodności z prawem aktu powołania 
sędziego przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, są niezgodne z art. 2, art. 8 ust. 1, art. 90 ust. 1 i art. 
179 w związku z art. 144 ust. 3 pkt 17 Konstytucji, 
b) kontroli legalności uchwały Krajowej Rady Sądownictwa zawierającej wniosek do Prezydenta o powołanie 
sędziego, są niezgodne z art. 2, art. 8 ust. 1, art. 90 ust. 1 i art. 186 ust. 1 Konstytucji, 
c) stwierdzania przez sąd krajowy wadliwości procesu nominacji sędziego i w jego efekcie odmowy uznania 
za sędziego osoby powołanej na urząd sędziowski zgodnie z art. 179 Konstytucji, są niezgodne z art. 2, art. 8 
ust. 1, art. 90 ust. 1 i art. 179 w związku z art. 144 ust. 3 pkt 17 Konstytucji. 

Ponadto p o s t a n a w i a: 

umorzyć postępowanie w pozostałym zakresie. 

Orzeczenie zapadło większością głosów. 

Julia Przyłębska 
Zbigniew Jędrzejewski 

Mariusz Muszyński 
Krystyna Pawłowicz 
Stanisław Piotrowicz 

Justyn Piskorski 

Piotr Pszczółkowski (zdanie odrębne) 
Bartłomiej Sochański 
Michał Warciński 
Rafał Wojciechowski 
Jarosław Wyrembak (votum separatum) 
Andrzej Zielonacki 



  

 

♣ 
2021-10-09 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5956 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 2012 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

DR: – Unijny niepokój o polskie członkostwo. Rząd polski igra z ogniem, mówi szef 

dyplomacji Luksemburga, ministrowie z Dojczlandu i Francji we wspólnym oświadczeniu 

przypominają, że przynależność do Wspólnoty obliguje do przestrzegania wszystkich wspólnych 

zasad bezwarunkowo. Do bezwarunkowej walki o powstrzymanie Polexitu nawołuje Donald 

Tusk. Racja władzy i polska racja stanu o tym: 

Arleta Zalewska: – Jako pierwszy wysłał zaproszenie Donald Tusk. 

- Kogo pan zaprasza? 

Tusk – Wszystkich. 

AZ: – Lider Platformy chce, by jutro tu na Placu Zamkowym głos zabrała opozycyjna 

i prounijna Polska. 

Tusk: – Gdybym tam miał stać sam, to w tej sprawie jestem gotów stać sam i głośno 

krzyczeć, bo po pierwsze uważam, że oni się cofną albo przynajmniej zatrzymają wtedy, kiedy 

zobaczą opór. 

Hołownia: – Donald Tusk dzwonił, zapraszał. 

AZ: – Na proteście będzie Szymon Hołownia i liderzy Lewicy. Zaproszenia nie przyjął 

szef ludowców… 

Tusk: – Im łatwo te złe rzeczy przychodzą, bo przecież mówimy o całym procesie 

niszczenia państwa prawa, niszczenia tej Polski, o jakiej marzyliśmy i nigdy nie dlatego, że my 

tak często milczymy, mówię my Polacy. Że tak często machamy ręką, e nic nie da się zrobić. Da 

się zrobić. 

AZ: – …Liderzy partii rządzącej wzięli dziś udział w konwencji, gdzie ogłosili polski plan 

dla wsi. 

Kaczyński: – Jesteśmy reprezentantem polskiej wsi. Chcemy, by to nasze hasło „jedna 

Polska, jeden naród, jedne szanse, jedna godność” zostało zrealizowane. Żaden przeciwnik, sam 

diabeł nas nie zatrzyma. 

AZ: – Premier przekonywał, że to PiS broni polskiej wsi. 

Morawiecki: – Tym partiom, którym bliżej jest do Brukseli albo do Berlina, a nie do Bożej 

Woli albo Przysuchy. 

 

DR: – Protest na ulicach Warszawy. Protest pracowników oświaty w obronie zawodu 

coraz gorzej opłacanego, coraz mniej prestiżowego. Walczą i o siebie, i o szkołę, wolną od 

reform ministra Czarnka… 

 

Proszę powiedzieć, na którą partię by pa(i) zagłosował(a)? 

PiS + Solidarna Polska: 30% (wzrost +1) 

Koalicja Obywatelska: 24% 

Polska 2050: 14% (spadek -1) 

Konfederacja: 8% (wzrost +1) 

Lewica: 5% (spadek -2) 

Odmowa/nie wiem/trudno powiedzieć: 15% (wzrost +2) 

Źródło: Kantar dla „Faktów”, TVN i TVN24 

Opublikowany 12 września 2021 roku 

 

DR: – Kontrola była rutynowa, a jej wynik zaskoczył. U prezesa piłki nożnej znaleziono 

podsłuch… 



 

WYDARZENIA 

Sondaż IBRIS dla „Wydarzeń” 

Zjednoczona prawica: 34,3% (spadek -2,2 p.p.) 

Koalicja Obywatelska: 21,6% (spadek -1,4 p.p.) 

Polska 2050: 10,5% (spadek -0,8 p.p.) 

Konfederacja: 8,4% (wzrost +0,8 p.p.) 

Lewica: 8,0% (spadek -0,5 p.p.) 

PSL Koalicja Polska: 5.4% (wzrost +2,5 p.p.) 

Porozumienie [Gowin]: 0,0% (spadek -0,3 p.p.) 

Nie wiem/trudno powiedzieć: 11,7% (wzrost +1,8 p.p.) 

Kto jest najlepszym liderem Lewicy? 

Źródło: IPSOS/Oko.press/Gazeta Wyborcza 

Adrian Zandberg: 51% 

Robert Biedroń: 29% 

Włodzimierz Czarzasty: 20% 

 

- Studenci włączyli się do protestu medyków. Wyszli na ulice dziesięciu polskich miast, by 

domagać się zmian w polskiej służbie zdrowia. Chcą godnie zarabiać, nie pracować ponad siły. 

Kompromisu w rozmowach z rządem nie widać, widać za to zaostrzający się protest i kolejne 

wakaty w szpitalach i to w chwili, gdy liczba zakażeń idzie ostro w górę… 

W szpitalach jest 2273 pacjentów i 214 pacjentów pod respiratorem. 

 

Polska i Świat 

the guardian 

„To wielki krok w stronę <prawnego Polexitu>. Dla Warszawy będzie on miał 

dalekosiężne konsekwencje w zakresie otrzymywanych funduszy oraz przyszłych 

relacji ze Wspólnotą”. 

Le Figaro 

„Pojawiły się obawy, że na skutek konfliktu wokół sądownictwa Polska opuści Unię 

Europejską, a to z kolei zagrozi stabilności całej Wspólnoty”. 

Die Zeit 

„Pseudowyrok pseudosądu. Polski Trybunał Konstytucyjny jest dzisiaj prawną 

wydmuszką, a jego wyrok przeciwko wyższości prawa unijnego to farsa”. 

  EL PAÍS 

„Trybunał Konstytucyjny wydał wstrząsający wyrok, który może mieć 

nieprzewidywalne konsekwencje. (…) To deklaracja prawnej wojny przeciwko 

fundamentom Unii, przeciwko wyższości prawa wspólnotowego nad krajowym”. 

  BBC NEWS 

„Po raz pierwszy w historii Unii przywódca państwa członkowskiego 

zakwestionował europejskie traktaty i skierował w tej sprawie wniosek do Trybunału 

Konstytucyjnego”. 



BBC WORLD NEWS 

Komisja Europejska już rozważa opóźnienia przekazania funduszy z unijnego budżetu 

i oczywiście jest to bardzo mocny argument, który może realnie wpłynąć na rozmowy z polskim 

rządem. Polska chciałaby tego uniknąć. 

GOOD MORNING EUROPE 

Nie można tej sytuacji porównywać z Brexitem, bo zdecydowana większość Polaków chce 

pozostać w Unii Europejskiej i nie popiera tej konfrontacyjnej postawy wobec Europy. 

The New York Times 

„Podważanie europejskich norm przez Polskę i Węgry sprawiło, że Unia musi się 

zmierzyć z najpoważniejszym wyzwaniem od czasu Brexitu. Nieustanne spory dotyczące 

przyszłości Wspólnoty pogłębiają przepaść między ‘starą’ a postkomunistyczną Europą”. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Rudilfinum – Prague 

Czech Philharmonic presents 

Opening Concert of the 125th Season 

Tribute Concert to Václav Neumann 

Semyon Bychkov – Music Director and Chief Conductor 

Daniil Trifonov – piano 

Slina Ott – trumpet 

Ute Feudel – director 

mezzo 

Dmitri Shostakovich 

Concerto C minor for Piano, Trumpet and String Orchestra Op. 35 

I. Allegro moderato 

II. Lento 

III. Moderato 

Sergei Rachmaninoff 

6 Romances, Op. 4, No. 4 „Oh, never sing to me egain” 

Antonín Dvořák 

Symphony No. 8 in G Major, Op. 88 

I. Allegro con brio 

II. Adagio 

III. Allegretto grazioso 

IV. Allegro ma non troppo 

♣ 



2021-10-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5956 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 1527 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

DR: – Z Polski płynie dziś mocne i wyraźne TAK dla naszej obecności w Unii 

Europejskiej i równie mocne NIE dla jakichkolwiek prób Polexitu. Mobilizacja Polaków i 

manifestacja sprzeciwu po orzeczeniu Trybunału Konstytucyjnego kierowanego przez Julię 

Przyłębską, najgłośniejsza i najliczniejsza na stołecznym Placu Zamkowym. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Tutaj wszyscy mówią takie dwa zdania: „Zostajemy, 

zostajemy w Unii Europejskiej.” i „Nie damy się wypchnąć z Unii Europejskiej.” Donald Tusk, 

kiedy zwoływał tę demonstrację mówił, że choćby miał stanąć tutaj sam, to będzie warto, bo 

warto zostać w Unii Europejskiej. Nie jest tutaj sam. Są naprawdę tłumy ludzi, trudno mi 

powiedzieć, ile osób jest. 

Tusk: – Pseudo Trybunał, grupa przebierańców przebranych w sędziowskie togi, na 

polecenie prezesa rządzącej partii, gwałcąc Polską Konstytucję, postanowiła wyprowadzić naszą 

ojczyznę z Unii Europejskiej. Pseudo ustawy, pseudo werdykty, które gwałcą i traktaty 

europejskie, i przede wszystkim Konstytucję naszej ojczyzny. Tak jak przez ostatnie lata także 

dzisiaj macie prawo i obowiązek głośno krzyczeć: Konstytucja! To my bronimy Konstytucji. 

KKZ: – Atmosfera jest tutaj dosyć nerwowa, ponieważ narodowcy niedaleko stąd 

zorganizowali kontrmanifestację i cały czas zakłócają wystąpienia tutaj występujących podczas 

wiecu na tym Placu zamkowym. Co więcej – narodowcy zakłócali też moment, w którym 

będący tutaj na Placu Zamkowym uczestnicy demonstracji zaczęli śpiewać „Jeszcze Polska nie 

zginęła”. Warto powiedzieć, kto tu jest na scenie – na scenie są powstańcy warszawscy, są 

przedstawiciele niemal wszystkich sił opozycyjnych [poza PSL]. Ta manifestacja będzie jeszcze 

jakiś czas trwała. 

DR: – Popatrzymy jeszcze chwilę na stolicę. A za chwilę jeszcze Gdańsk, a za chwilę 

Szczecin, potem Łódź – to na państwa ekranach, ale ta lista miast uczestniczących w tym 

proeuropejskim społecznym ruszeniu jest o wiele dłuższa – kilkadziesiąt punktów na 

manifestacyjnej mapie Polski, wszędzie z tym samym przesłaniem: Zostajemy w Unii… i 

pytanie teraz brzmi – Co rządzący z tym głosem zrobią? Czy jak zareagują. Najwyraźniej ani 

uchwała PiS, ani zapewnienia polityków władzy, że Polexit to wymysł opozycji nie działają, 

może dlatego, że to tylko słowa, a Trybunał Julii Przyłębskiej przeszedł do konkretnych czynów, 

które mogą mieć konkretną cenę. 

Arleta Zalewska: – Wielogłosy, które tu dziś wybrzmiały, też mogą mieć znaczenie 

symboliczne. 

- Olga Mianowicz, 24 lata. Unia Europejska daje szanse, a to jest nasza przyszłość. A tu, 

co się dzieje?  Spójrzcie, ile tu ludzi przyszło razem. 

- Osiem [lat]. Kuba. 

- Zosia Jankiewicz, 21. No, kurcze. To jest nieprawdopodobne, dążyliśmy do tego tyle lat. 

Dla mnie to oczywistość. Ale wyobrażam sobie, dla moich rodziców czy dla moich dziadków to 

jest nieprawdopodobny przywilej. 

- [zbyt szybko mówi] 24. Możemy wyjeżdżać, możemy też funkcjonować w takiej 

międzynarodowej wspólnocie. 

- Nazywam się Maciej Hofman i mam 21 lat. Gdyby nie Unia Europejska, to nie byłbym 

takim człowiekiem, jakim jestem dzisiaj. I tak naprawdę nie wyobrażam sobie ani przeszłości, 

ani przyszłości bez Polski w Unii. 

Pani: – Jestem wielkim fanem Unii Europejskiej, dała mi dużą możliwość. Byłam 

studentem Erasmus, był to najlepszy czas w moim życiu. 

Pan [bardzo młody], a na czapce HOMIÉS: – Są aspekty, wobec których jestem krytyczny, 

ale uważam, że nie byłoby szansy, żeby Polska była w tym miejscu, w którym obecnie jest, bez 

Unii Europejskiej. 

Kraków, pan z synem na barana: – Dla niego ta przyszłość jest kluczowa, jeżeli dalej 

będziemy szli w tym kierunku, w którym obecnie idziemy, no to możemy bardzo źle skończyć. 



AZ: – Manifestacje odbyły się w dziesiątkach miast i miasteczek w całej Polsce. 

Inicjatorem akcji jest szef Platformy Donald Tusk, ale na ulice wyszła dziś większość liderów 

opozycyjnych partii – wszystko pod hasłem „Zostajemy w Unii” … Za kilka dni w Parlamencie 

Europejskim odbędzie się debata o sytuacji w Polsce właśnie w kontekście ostatniego orzeczenia 

Trybunału Konstytucyjnego. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

DR: – Wybór Czechów. Nieoczekiwany zwrot na ostatniej prostej i powyborcza 

niepewność. Ruch „ANO” premiera Babisza minimalnie, ale przegrywa, co wcale nie oznacza 

że wiadomo, kto będzie tworzył nowy rząd… 

ANO – 27,1%; SPOLU – 27,8%; PIRÁTI STAROSTOVÉ – 15,6%; SPD – 9,6% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Palazzo Farnese – Roma – Italia 

mezzo 

IL VIAGGIO 

Le Poème Harmonique 

Vincent Dumestre - direction 

Eva Zaïcik – mezzo-soprano 

Monteverdi 

Castaldi, Frecobaldi 

Salome Rossi (1570-1630) 

Sinfonia Bellerofonte Castaldi (1581-1649) 

♣ 
2021-10-11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6120 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 903 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – W Brexit też niewielu wierzyło, dziś jest faktem. Polexitu nie chce większość 

Polaków, dlatego Plac Zamkowy był wczoraj pełny. Tysiące obywateli manifestowało 

proeuropejskie poglądy. Dla nich Unia nie jest wyimaginowaną wspólnotą [jak ogłosił prezydent 

Anrzej Duda], która prowadzi z Polską hybrydową walkę. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Warszawa, Plac Zamkowy. Na zorganizowanie tej 

demonstracji musiały wystarczyć dwa dni. 

Transparenty: 

jesteśmy europejczykami 

PiS z Unii wychodzi, my zostajemy 

Jesteśmy Europejczykami, a nie ideologią PiS-u 

- Nie chcemy wyjść z Unii. Myślę, że to się dzieje i że może się stać. 

- Będzie to widać, ile ludzi chce pozostać w Unii. 

- Musimy pokazać, że chcemy pozostać w Unii. Nie wyobrażam sobie, żeby moje dzieci 

mogły się wychowywać w kraju niebędącym w Unii Europejskiej. 

KKZ: – Jeśli ktoś myślał, że młodzi protest zignorują, mocno się pomylił. 

- Jesteśmy zwolennikami pozostania Polski w Unii i uznaliśmy, że jak przyjdziemy, to 

będzie jakieś świadectwo tej myśli. 

- Przyszliśmy tutaj, żeby mówić, że jesteśmy Europejczykami. 

- Zjednoczyć z tymi, którzy myślą podobnie, jak my. 

KKZ: – Jeśli ktoś myślał, że nie wiedzą i że ich nie obchodzi to, co robi władza, też się 

pomylił. 

- Jesteśmy zaniepokojeni tym, co się dzieje. Zacierane są granice pomiędzy trójpodziałem 

władzy i wszystkimi ostatnimi wydarzeniami, Trybunałem. 

- Próbujemy reagować, jak możemy. 



[Wszystko to wypowiedzi młodych ludzi]. 

KKZ: – Plac Zamkowy nie wystarczył. Tłum zapełniał sąsiednie ulice, bulwary, balkony. 

Spotkały się tu różne pokolenia: ludzie pamiętający PRL i reżim jednej partii. 

Ci, którzy urodzili się w Unii i ci, którzy walczyli o wolną Polskę w ekstremalnej sytuacji 

w Powstaniu Warszawskim. 

Wanda Traczyk-Stawska: – Prosto ze szpitala. Naprawdę. Jestem w imieniu moich 

kolegów, tych, co polegli i tych co zmarli. I całej ludności cywilnej Warszawy. Nie 

umieralibyśmy w ten sposób, gdybyśmy byli Unią w tym czasie. Nie bylibyśmy samotni. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Mnóstwo jest tych, którzy próbują nas dzielić, 

którzy próbują nas uczyć patriotyzmu. I pamiętacie, co krzyczeliśmy w tamtej kampanii 

wyborczej? Mamy dość takich ludzi! 

Katarzyna Grochola, pisarka: – Nie jestem politykiem, ale jestem tutaj, bo widzę i czuję, 

bo mam serce rozdarte podziałem Polski, bo mam dosyć zaimków: oni i my. Wszyscy jesteśmy 

za Polską. 

Jurek Owsiak: – Jak bardzo powinniśmy się kochać nawzajem? Jak bardzo powinniśmy 

być ze sobą? Polska to jest zbiór różnych ludzi. Nie zgubmy wolności. Cieszmy się nią. 

KKZ: – Atmosfery nie zakłóciły próby zagłuszania przez narodowców. 

- Jestem Polakiem, kocham ten kraj. Jestem członkiem Unii Europejskiej. Kocham Unię 

Europejską. 

KKZ: – Twierdzeniom o utracie suwerenności nie wierzą, wierzą w siłę Europejskiej 

Wspólnoty. Organizator manifestacji zapewniał, że ich nadzieje i zaangażowanie nie zostaną 

zmarnowane. 

Tusk: – Zwycięstwo nastąpi i szybciej niż o tym myślicie. Ciąg dalszy nastąpi. 

[Hymn Unii Europejskiej]. 

GK: – Wczorajszą manifestację zagłuszali narodowcy – finansowani przez partię władzy. 

Zagłuszali nawet uczestniczkę Powstania Warszawskiego. 

Jakub Sobieniowski: – To był jeden opozycyjny głos w jednej sprawie. I nie tylko tutaj w 

Warszawie. 

Tusk, dalszy ciąg: – Pseudo Trybunał, grupa przebierańców przebranych w sędziowskie 

togi na polecenie prezesa rządzącej partii, gwałcąc Polską Konstytucję, postanowiła 

wyprowadzić naszą ojczyznę z Unii Europejskiej. 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – My to obronimy i my z tej Unii Europejskiej nie 

wyjdziemy. Jeżeli oni chcą wyjść – samoloty do Mińska latają cały czas, można się jeszcze 

załapać. 

Aleksander Kwaśniewski: – Historia zna wielu ludzi, zna wiele środowisk i wiele 

narodów, które łudziły się do samego końca, że tak źle nie będzie. Później okazywało się, że 

było gorzej niż oni nawet przewidywali. 

Jarosław Kalinowski, eurodeputowany PSL: – Będziemy jako rolnicy pierwszą grupą, 

która zapłaci największe pieniądze. Dlatego póki czas bądźmy wszyscy razem, zatrzymajmy 

szaleństwo. 

Tusk, dalszy ciąg: – Dobrze wiemy, dlaczego oni chcą wyjść z Unii Europejskiej [ja nie za 

bardzo wiem, dlaczego], tak naprawdę, żeby bezkarnie gwałcić prawo obywateli, gwałcić zasady 

demokracji, kraść bez opamiętania. Przecież tak naprawdę o co dokładnie chodzi? 

[…] 

JS: – Zaproszenie Donalda Tuska przyjęli ludzie o tak różnych biografiach, jak Leszek 

Miller i Leszek Moczulski. W różnych miastach w tej samej sprawie demonstrowali Zbigniew 

Hołdys i Aleksander Kwaśniewski i tysiące tych, którzy tak zdecydowanie widzą miejsce Polski 

w Unii i zdecydowanie wykluczają Polexit. 

[Leszek Cezary Miller – polski polityk i politolog samouk. W latach 1986–1989 pierwszy 

sekretarz Komitetu Wojewódzkiego PZPR w Skierniewicach, w latach 1989–1990 członek 

Biura Politycznego KC PZPR Prezes Rady Ministrów w latach 2001–2004. Zawetował 

konstytucję Unii Europejskiej. Obecnie europoseł]. 

[Leszek Moczulski, właściwie Robert Leszek Moczulski – polski dziennikarz, publicysta, 

polityk, historyk i geopolityk, doktor habilitowany nauk humanistycznych. Kandydat na urząd 

prezydenta RP w wyborach w 1990]. 



[Zbigniew Hołdys – polski wokalista, muzyk, kompozytor i instrumentalista, poeta, 

dziennikarz, grafik oraz scenarzysta filmowy. W latach 1977–1991 lider, kompozytor i 

gitarzysta grupy muzycznej Perfect, której był współzałożycielem]. 

[Aleksander Kwaśniewski – polski polityk i dziennikarz (studencka gazeta „itd.”, potem 

„Sztandar Módych”). W 1977 wstąpił do Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej. W latach 

1985–1989 minister-członek Rady Ministrów w rządach Zbigniewa Messnera i Mieczysława 

Rakowskiego, w latach 1985–1990. Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej w latach 1995–2005] 

 

GK: – Nie trzeba było jechać do stolicy na Plac Zamkowy. Spontaniczne mniejsze 

i większe manifestacje zorganizowano w dziesiątkach miast i miasteczek w całej Polsce. Za 

granicą pod ambasadami. Bez polityków, wzniosłych przemówień, ale pod tym samym hasłem: 

Zostajemy w Unii. 

- Unia to ja. 

- Chcę zostać w Unii Europejskiej, bo jestem Europejką. 

Arleta Zalewska: – Niezależnie, ile mają lat. Niezależnie jak dobrze i czy w ogóle 

pamiętają Polskę poza Unią Europejską. To wczoraj. W tą [tę] niedzielę popołudniu również 

w wielu państwach zdecydowało się wyjść na ulice, by zamanifestować coś dla siebie bardzo 

ważnego. 

- Zostajemy w Unii! 

AZ: – Twarzą wczorajszych demonstracji byli młodzi. 

- Chcemy przynależeć do Unii Europejskiej. 

AZ: – Mieszkańcy Zakopanego, Zielonej Góry czy Katowic, były rodziny, z którymi ekipy 

Faktów rozmawiały czy to w Poznaniu, Opolu czy Olsztynie. To była pierwsza od dawna tak 

liczna pro-unijna demonstracja, bo swoje poparcie dla wartości, praw i obowiązków 

wynikających z przynależności do Unii Europejskiej pokazali mieszkańcy łącznie około 120 

miejscowości w całej Polsce. 

- Milczenie jest przyzwoleniem. Nie wolno nam już milczeć. Naprawdę nie wolno. 

AZ: – Panie Łucja, Bożena i Krystyna, niezależnie od wieku, kłopotów ze zdrowiem, 

chciały tu wczoraj być. To Piła. 

- I tak jesteśmy za Unią. Mnie nie śniło się nawet, że doczekam takiego czegoś. 

- Będę walczyć o to, żeby pozostać w tej Unii. Nie ma przyszłości bez Unii. 

AZ: – Gdy pytamy panią Dorotę, dlaczego zdecydowała się przyjść tu na plac w 

Bydgoszczy, przyznaje nam, że jest osobą niewidomą i że przyszła, bo obawiała się, że 

frekwencja nie dopisze. Ale takich osób jak ona i to na wielu placach w Polsce było dużo więcej. 

- Bo nie wyobrażam sobie, żeby mój kraj wyszedł z Unii. Ja po prostu znam tą 

rzeczywistość, bo jestem człowiekiem wiekowym. Znam tamtą rzeczywistość. Chcę dla moich 

bliskich, wnuków, córki wolnego państwa. 

AZ: – Historię wczorajszych demonstracji napisali też w Unii. 

- Chciałabym, żeby moje dzieci żyły w wolnym kraju, żeby nie musiały manifestować, że 

chcą żyć w wolnej Polsce. 

- Ja jestem dumny, że córka to wszystko rozumie. 

- Jest nam przykro. My jesteśmy starsi, ale mamy rodziny, mamy wnuczki no i chcemy dla 

nich dobrze. Płakać mi się chce. 

AZ: – To dziadkowie i rodzice, którzy stawili się tu całymi rodzinami, by swoją 

obecnością symbolicznie dać wyraz poparcia dla tej i tej flagi. Bo taką chcą dla swoich dzieci 

przyszłość. 

- Upłynęło, ile lat od referendum? To jest moja wnuczka, ma 12 lat. I tak, jakby zaczynała 

od zera. Nie można do tego dopuścić. 

- Nie możemy wyjść z Unii. 

- Jesteśmy w Europie. Wolimy być w tej Europie wspólnej. 

Transparenty: 

Jestem Europejczykiem 

Europa to mój dom 

Słuchajmy się, żeby móc być razem w Europie. 



AZ: – Mieszkańcy niespełna 30-tysięcznych Gorlic czy Brodnicy, ale też Szczecina, 

Poznania i Gdańska był jeden wspólny: zostajemy. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Wiele razy zadawaliśmy to pytanie. Już wiemy, gdzie są dzieci z Michałowa – dalej 

na granicy po stronie białoruskiej, wciąż w warunkach urągającym zasadom humanitarnego 

traktowania. Grupę imigrantów widać na filmie, do którego dotarły Fakty… 

 

GK: – 26 sędziów Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku pisze o „niszczących 

następstwach dla pozycji Polski w Unii Europejskiej”. Chodzi o czwartkowy wyrok Trybunału. 

Nieprawdą jest – aż dziesięć razy od tych słów zaczynają prostowanie fałszywych ich zdaniem 

tez orzeczenia. 

Maciej Knapik: – Do kogo jest kierowany ten list? 

Wojciech Hermeliński, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku: – Do 

wszystkich, którzy zechcą go przeczytać. 



Oświadczenie sędziów Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku 

z 10 października 2021 r. 

Trybunał Konstytucyjny wydał w dniu 7 października 2021 r. wyrok w sprawie 

K 3/21dotyczący miejsca prawa unijnego w polskim porządku prawnym. Wyrok ten 

wywołał wielkie zaniepokojenie społeczne ze względu na jego przewidywalne 

niszczące następstwa dla pozycji Rzeczypospolitej Polskiej jako państwa 

członkowskiego Unii Europejskiej. 

Sędziowie Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku w pełni podzielają to 

zaniepokojenie. Ponadto jednak uważają za swój obowiązek sprostowanie wielu 

fałszywych twierdzeń zawartych w wyroku, jego ustnym uzasadnieniu i 

komentarzach przedstawicieli władzy politycznej. Tak więc 

* nieprawdą jest, że wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 7 października 2021 r. 

został wydany w celu zagwarantowania nadrzędności Konstytucji wobec prawa 

unijnego, ponieważ taka pozycja Konstytucji została wystarczająco utrwalona 

w dotychczasowym orzecznictwie Trybunału (w sprawach K 18/04, K 32/09, 

SK 45/09); 

* nieprawdą jest, że sam wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 7 października 2021 r. 

mieści się w ramach kompetencji Trybunału i jest zgodny z Konstytucją; 

* nieprawdą jest, że prawo unijne i dotychczasowe orzecznictwo TSUE kwestionują 

czy naruszają nadrzędność Konstytucji w polskim porządku prawnym; 

* nieprawdą jest, że TSUE wymaga od polskich sądów zaniechania przestrzegania i 

stosowania Konstytucji jako nadrzędnego prawa Rzeczypospolitej; 

* nieprawdą jest, że stosowania przez polskie sądy prawa unijnego nie da się 

pogodzić ze stosowaniem przez nie Konstytucji; 

* nieprawdą jest, że kwestionowanie przez instytucje unijne naruszania przez polskie 

ustawy i praktykę ich stosowania zasad niezawisłości polskich sędziów, 

orzekających także w dziedzinach objętych prawem Unii, wykracza poza 

kompetencje przyznane Unii Europejskiej na podstawie art. 90 ust. 1 Konstytucji; 

* nieprawdą jest, że prawo Unii Europejskiej i orzecznictwo TSUE wkraczają 

w normowanie ustroju sądownictwa w Polsce, ponieważ obrona niezawisłości 

sędziowskiej nie należy do ustroju sądownictwa; 

* nieprawdą jest, że wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 7 października 2021 r. 

będzie w stanie wywołać inne skutki prawne, niż wywieranie nacisku na działalność 

orzeczniczą polskich sędziów i grożenie im postępowaniem dyscyplinarnym; 

* nieprawdą jest, że Trybunał Konstytucyjny ma kompetencje do badania zgodności 

orzeczeń TSUE z Konstytucją i decydowania o wybiórczym respektowaniu 

orzecznictwa TSUE przez Polskę jako państwo członkowskie; 

* nieprawdą jest, że sądy konstytucyjne innych państw członkowskich w sprawach 

relacji między prawem krajowym a prawem unijnym wydawały wyroki podobne do 

wyroku Trybunału Konstytucyjnego z 7 października 2021 r. 

Pod wspólnym oświadczeniem podpisali się: Stanisław Biernat, Teresa Dębowska-

Romanowska, Kazimierz Działocha, Lech Garlicki, Mirosław Granat, Wojciech 

Hermeliński, Adam Jamróz, Stefan Jaworski, Leon Kieres, Biruta Lewaszkiewicz-

Petrykowska, Wojciech Łączkowski, Ewa Łętowska, Marek Mazurkiewicz, Andrzej 

Mączyński, Janusz Niemcewicz, Małgorzata Pyziak-Szafnicka, Stanisław Rymar, 

Ferdynand Rymarz, Andrzej Rzepliński, Jerzy Stępień, Piotr Tuleja, Sławomira 

Wronkowska-Jaśkiewicz, Mirosław Wyrzykowski, Bohdan Zdziennicki, Andrzej 

Zoll i Marek Zubik 

GK: – Przed Unijnym Trybunałem Sprawiedliwości rozpoczęła się przyspieszona 

rozprawa w sprawie – fundusze za przestrzeganie zasad praworządności. Skargi złożyły w 

marcu Polska i Węgry. 

Michał Tracz, Luksemburg: – Wyrok za kilka, kilkanaście tygodni, ale już dzisiaj o wadze 

tej sprawy niech świadczy choćby skład, w jakim Trybunał orzeka – to pełen skład 27 sędziów 

Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej… 

 



GK: – Trzech Amerykanów, trzech różnych uczelni podzieli między siebie Nagrodę Nobla 

z ekonomii. Połowę weźmie David Card badający ekonomię pracy, drugą połowę Joshua Angrist 

i Guido Imbens zajmujący się analizą związków przyczynowych. 

 

GK: – Miejsc w szpitalach brakuje, warunki są dramatyczne, lekarze odchodzą z pracy, a 

pacjentów przybywa. Psychiatria dziecięca w Polsce jest w dramatycznym stanie. O problemie 

rozmawiali w debacie TVN24 rodzice małych pacjentów, lekarze i pracownicy fundacji… 

- W całym kraju jest 482 psychiatrów dzieci i młodzieży, na jednego z nich teoretycznie 

przypada 15 tysięcy dzieci [chorych?] 

 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Depuis l’Opéra d’État de Hambourg 

Philharmonic State Orchestra Hamburg 

Chorus of the Hamburg State Opera 

mezzo 

Jacques Offenbach 

Les Contes d’Hoffmann 

Opéra fantastique in five acts 

Libretto by 

Jules Barbier 

Hoffmann – Benjamin Bernheim 

Olympia – Olga Peretyatko 

La Muse – Angela Brower 

Lindorf – Luca Pisaroni 

Andrès – Andrew Dictinson 

♣ 
2021-10-12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5859 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2118 nowych zakażonych. 49 zgonów. 

 

GK: – W Czechach jest wyborczy remis, a to oznacza polityczny pat. W Polsce Turów 

pracuje, licznik kar bije, a negocjacje z najbliższymi sąsiadami stoją w miejscu. Nie tak miało 

być. Komisja Europejska wystawi nam wezwanie do zapłaty i to nie jest straszak, to rachunek za 

błędy… 

GK: – Ostatniej doby było 605 prób przekroczenia polskiej granicy. Teoretycznie granica 

jest szczelna. Praktycznie do Dojczlandu przez Polskę trafiają tysiące imigrantów. To dane 

dojczlandzkie. Ma ich powstrzymać ogrodzenie na wzór węgierskiego… 

Od początku września przedostało się przez polską granicę prawie 4000 migrantów, od 4-

10 października 1183 migrantów. 

 

GK: – …Dziś jedni medycy muszą walczyć o pieniądze w prokuraturze, inni piszą listy i 

są odsyłani z ministerstwa [zdrowia] do NFZ, od dyrekcji do wojewody. 

Paweł Płuska: – Ten transparent „oklaski ucichły, pacjenci zostali, dodatki znikły!!!” nad 

Szpitalem Uniwersyteckim w Krakowie chyba najlepiej pokazuje, jak czuje się personel, który 

od roku nieprzerwanie ratuje życie ofiar pandemii. W maju nagle się okazało, że pracownikom 

tego szpitala covidowego dodatki covidowe się nie należą. Zgodnie z poleceniem ministra 

zdrowia dodatki covidowe przysługują w szpitalach co najmniej drugiego poziomu [co to jest 

ten drugi poziom?] To oferta pracy: 

LEKARZ ANESTEZJOLOG – LUB LEKARZ W TRAKCIE SPECJALIZACJI 

Miejsce pracy: Warszawa 



Region: mazowieckie 

Specjalizacja: Anestezjologia i intensywna terapia 

Pracodawca: Centralny Szpital Kliniczny MSWiA Warszawa, Klinika Anestezjologii 

i Intensywnej Terapii 

 

Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w Warszawie zatrudni do pełnienia dyżurów 

medycznych w Klinice Anestezjologii i Intensywnej Terapii: 

lekarzy specjalistów w dziedzinie anestezjologii i intensywnej terapii 

lub 

lekarzy w trakcie specjalizacji w dziedzinie anestezjologii i intensywnej terapii 

Oferujemy: 

pracę w oparciu o umowę cywilnoprawną z wynagrodzeniem 200 zł/godz. 

dodatek w wysokości 100% wynagrodzenia miesięcznego finansowany przez 

Narodowy Fundusz Zdrowia (nie więcej niż 15000 zł/miesięcznie) 

Oferty zawierające CV prosimy kierować na adres e-mail. 

Na dokumentach aplikacyjnych prosimy o zamieszczenie klauzuli: 

„Informuję, że zapoznałem się z klauzulą informacyjną dotyczącą przetwarzania 

moich danych osobowych i dobrowolnie wyrażam zgodę na przetwarzanie moich 

danych osobowych zawartych w dostarczonych przeze mnie dokumentach 

aplikacyjnych przez Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w Warszawie, ul. Wolska 

137 w celu prowadzenia procesu rekrutacji”. 

Odpowiadamy tylko wybranym kandydatom. 

 

GK: – Na co dzień niewielu angażuje się w politykę i demonstracje. W niedzielę Polacy 

wyszli na ulice, bo boją się, że polityczne gry skończą się Polexitem. Protestują, bo na co dzień 

widzą i doświadczają cywilizacyjnych zmian, jaką jest dla Polski członkostwo w Unii 

Europejskiej. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …W tym największym w Małopolsce Szpitalu 

Uniwersyteckim dofinansowania na leczenie ludzi jest rekordowe: 

244 miliony złotych 

Szpital Uniwersytecki 

Europejski Fundusz Rozwoju Regionalnego 

Dział Regionalny Program Operacyjny 

Województwa Małopolskiego 

2014-2020 

[Ta rekordowa kwota dotyczyła lat 2014-2020, więc dofinansowanie nie jest, a było 

i skończyło się w ubiegłym roku]. 

Maria Włodkowska, rzeczniczka prasowa Szpitala Uniwersyteckiego w Krakowie: – 

Kupiono przede wszystkim najnowocześniejszy sprzęt medyczny. 

KKZ: – W Kartuzach na Pomorzu 100 milionów z Unii w ciągu kilku lat całkowicie 

zmieniło obraz i charakter miasta. 

Mieczysław Gołuński, burmistrz Kartuz: – Rewitalizacja wielu domów, kamienic, które 

również zostały dofinansowane ze środków unijnych. To kanalizacja sanitarna i kanalizacja 

burzowa. To oczyszczenie kartuskich jezior. To oczywiście wymiana dużej części oświaty. 

[Wymieniono nauczycieli?] 

KKZ: – Na drugim końcu Polski, na Podkarpaciu jest podobnie. [Zabetonowany duży 

plac]. W tej małej miejscowości [nazwa] zbudowano centrum, gdzie spotykają się 

przedsiębiorcy, seniorzy, artyści, dzieci. 

Justyna Placha-Adamska, zastępca burmistrza Boguchwały: – Projekty, które podnoszą 

jakość życia mieszkańców na różnych płaszczyznach czy to edukacyjnej, czy mieszkaniowej, 

czy rozwojowej. 

KKZ: – Rzeszów od 2004 roku wykorzystał z unijnych pieniędzy 2,5 miliarda złotych na 

rozwój miasta i regionu. 



Konrad Fiołek, prezydent Rzeszowa: – Unia Europejska to nie tylko pieniądze, ale także 

pewna filozofia inwestowania, to także powiązanie tych środków z celami i efektami, jakimi 

trzeba się wykazać. 

KKZ: – Ten tunel w Świnoujściu, którym tak chwalił się rząd i przypisywał sobie zasługi, 

nie został sfinansowany przez władze PiS ani budżet państwa. 85% to pieniądze unijne – 776 

milionów złotych, resztę wyłożył samorząd. Unia na pewno nie jest tworem idealnym, [ale jest 

tworem na miarę historii Europy], ale standardy, które w niej obowiązują: poszanowanie 

państwa prawa, niezawisłość sądów, prawa człowieka, tolerancja – gwarantują, że tu wszyscy 

mogą czuć się u siebie, pod warunkiem, że te wartości nie będą kwestionowane przez [kolejny 

wielki plac zabrukowany] państwa narodowe, które chcą być w Unii ze względu na pieniądze, 

ale chcą się rządzić po swojemu i bez kontroli. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

GK: – Pieniądze miały zostać w kraju, a problemy w Brukseli. Dobrze brzmiało, więc 

ludzie uwierzyli brexitowcom. Dziś w sklepach brakuje towarów, za francuski ser czy wino 

trzeba płacić cło. Paliwo jest na stacjach tylko dzięki pomocy wojska. Tysiące kierowców, 

hydraulików czy rzeźników wyjechało. 

Z Londynu Maciej Woroch: – 150 tysięcy świń zamiast trafić do rzeźni, będzie musiało 

zostać odstrzelonych i spalonych, bo rolnicy nie mają komu ich sprzedać. Stifen Thompson 

zamiast na mięsie zarabiać, tygodniowo musi dopłacać do hodowli ponad 17 tysięcy funtów, 

czyli około 90 tysięcy złotych. 

Stephen Thompson, hodowca świń: – To największy bałagan, jaki kiedykolwiek udało się 

wywołać jakiemukolwiek rządowi w tym kraju. Niczego podobnego sobie nie przypominam. To 

po prostu przerażające. 

MW: – Świnie trzeba zutylizować, bo po Brexicie brakuje rzeźników, którzy mogliby 

przerobić je na szynkę, bekon i kiełbasę. Jack jest zaledwie jednym z czterystu Brytyjczyków 

uczących się tego zawodu. 

Jack Western, kandydat na rzeźnika: – Jestem jedynym z całej naszej szkoły, który 

zdecydował się zostać rzeźnikiem. Ten zawód wymiera. 

MW: – A brakuje tysięcy do zapełnienia miejsc pracy w rzeźniach, na polach i w 

transporcie. Po wyjeździe Europejczyków te wakaty przekładają się na takie pustki na 

sklepowych pułkach. 

Maria, mieszkanka Londynu: – Pewna grupa Polaków i wschodnich Europejczyków po 

prostu wyjechała i choć ceniliśmy ich jako hydraulików, elektryków i specjalistów w innych 

branżach, nie doceniliśmy, jak wiele ich exodus zmieni. 

MW: – Towar nie dociera na czas, bo wciąż brakuje 5 tysięcy kierowców tirów. 

To było do przewidzenia – mówi profesor, który od lat prognozował takie skutki wyjścia z 

Unii Europejskiej. 

Jonathan Portes, profesor, Wydział Ekonomiczny King’s College London: – 

Przystosowanie się zajmie pewien czas. A zmiany wywołają dotkliwy ból w niektórych 

branżach w całej brytyjskiej gospodarce i u konsumentów. Gospodarka się wyreguluje, nie 

umrzemy z głodu i pewnie nawet nie zabraknie świątecznego indyka, ale ceny wzrosną i nie 

obejdzie się bez strat. 

MW: – Dzięki pomocy wojska udało się chwilowo opanować braki w dostawach paliwa, 

ale na horyzoncie pojawia się kolejny kryzys – Francja grozi, że jeśli Londyn nie zacznie płacić 

za zatrzymywanie nielegalnych imigrantów, odetnie dostawy prądu. 

Część Brytyjczyków twierdzi, że nie zauważa zmian, jakie Brexit wywołał w ich życiu, a 

rząd przekonuje, że podwyżki to przede wszystkim efekt pandemii. Przedsiębiorcy na wyspach 

mówią jednak, że wzrost cen sięgający 10% to przede wszystkim skutek braku robotników z 

kontynentu i dodatkowych opłat związanych z byciem poza wspólnym europejskim rynkiem. 

Już teraz Brytyjczycy zamawiając wino z Francji czy ser z Italii muszą dodatkowo opłacić 

cło, a kolejne wydatki czekają ich już w przyszłym roku, gdy za wjazd do Unii Europejskiej 

będą musieli płacić 7 euro od osoby, co znacznie zwiększy koszt rodzinnych wakacji w 

Hiszpanii czy Portugalii, nie wspominając już o tym, że o wiele dłużej muszą stać w kolejkach 

na granicy. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 



Marek Nowicki: – Do wojewódzkiego szpitala specjalistycznego w Białej Podlaskiej 

karetki przyjeżdżają jedna za drugą, przywożąc kolejnych pacjentów chorych na Covid. Leży tu 

już stu zakażonych koronawirusem. Dyrektor szpitala właśnie zamienia kolejny zwykły oddział 

na covidowy. 

Wystarczy spojrzeć na te dane – Biała Podlaska jest na szczycie epidemii w przeliczeniu 

na ilość mieszkańców – tu jest najgorzej. Tylko co trzeci mieszkaniec jest zaszczepiony. W 

placówce, w której lawinowo rośnie liczba chorych na Covid, jedna czwarta personelu nie chce 

się zaszczepić. Marek Nowicki, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Charles Bronfman Auditorium – Tel Aviv 

Isralel Philharmonic Oechestra 

Dirigé par Manfred Honeck 

mezzo 

Johannes BRAHMS 

Ein Deutsches Requiem 

„Selig sind, die da Leid tragen” 

♣ 
2021-10-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5806 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2640 nowych zakażonych. 40 zgonów. 

 

GK: – Rano projekt trafił do Sejmu, po kilku godzinach zajęli się nim posłowie z komisji, 

a już jutro może zostać przegłosowany. Sejmowym ekspresem ruszyła spec-ustawa o budowie 

muru na granicy z Białorusią. Ma kosztować miliard 615 milionów złotych – bez przetargu, pod 

nadzorem CBA… 

GK: – Jeśli ktokolwiek chce wyprowadzić Polskę z Unii Europejskiej, to będzie miał 

przeciwko sobie dziewięciu na dziesięciu Polaków. Zadowolona z członkostwa we Wspólnocie 

jest doskonała większość społeczeństwa. Jednocześnie rośnie liczba tych, których zdaniem 

polityka PiS-u może doprowadzić do Polexitu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Widok polskich miast i miasteczek nie pokazuje skali 

poparcia dla członkostwa Polski w Unii Europejskiej. Na ulice wyszło dużo ludzi, ale w sondażu 

dla Faktów: 

Jakie jest Pana(i) zdanie na temat obecności Polski w Unii Europejskiej? 

Czy Pana(i) zdaniem to dobrze, że Polska jest członkiem Unii Europejskiej? 

Źródło: Kantar dla „Faktów”, TVN i TVN24 

TAK – 90% (przybyło +9% w ciągu miesiąca) 

NIE – 6% (ubył -1%) 

Nie wiem / trudno powiedzieć – 4% (ubyło -8%) 

Wanda Traczyk-Stawska, uczestniczka Powstania Warszawskiego: – Mam do powiedzenia 

dla całej Polski wiadomość, że musimy w tej chwili być czujni, bo nie możemy dać się 

wyprowadzić z Unii. W żadnym razie. 

Anna Przedpełska-Trzeciakowska, uczestniczka Powstania Warszawskiego: – Na litość 

Boską, ludzie, ratujmy się. Przecież my stoimy przed przepaścią. Odejście z Unii, wyjście z Unii 

to jest przepaść. 

KKZ: – PiS gorliwie zapewnia, że o żadnym Polexicie nie ma mowy… 

Josep Borell, szef Unijnej dyplomacji: – Jedna rzecz jest jasna, jeśli zostajesz członkiem 

Unii Europejskiej, akceptujesz wyższość prawa unijnego nad prawem krajowym. Inaczej Unia 

nie jest w stanie funkcjonować. 



KKZ: – W tym przypadku chodzi o ustawy, a nie Konstytucję, która jest w Polsce prawem 

nadrzędnym. Ale PiS przedstawia to inaczej. Choć rząd deklaruje przywiązanie do Unii, to 

jednocześnie padają takie słowa: 

Piotr Müller, rzecznik prasowy rządu: – Jest kuriozalną sytuacją, w której Komisja 

Europejska działa w sposób nielegalny, znaczy wstrzymuje plan odbudowy. 

[on przemawia jakby już był premierem, a jest tylko rzecznikiem] 

KKZ: – Proces obrzydzania Unii Europejskiej może przynieść fatalne konsekwencje… 

 

GK: – Prawo i Sprawiedliwość wciąż jest na czele sondaży poparcia dla partii 

politycznych, na drugim miejscu Platforma Obywatelska. Obie partie w sondażu Kantar dla 

Faktów, TVN i TVN24 zyskały po dwa punkty procentowe: 



Proszę powiedzieć, na którą partię by Pan(i) zagłosował(a)? 

PiS i Solidarna Polska 32% (przybyło +2%) 

Koalicja Obywatelska 26% (przybyło +2%) 

Polska 2050 15% (przybył +1%) 

Konfederacja 9% (przybył +1%) 

Lewica 6% (przybył +1%) 

Inne 5% (przybył 1%) 

Odmowa / nie wiem / trudno powiedzieć 7% (ubyło -8%) 

 

GK: – …nawet minister zdrowia nie rozmawia już z protestującymi przed kancelarią 

premiera medykami. Zaczynają myśleć o zmianie formy protestu. 

Marek Nowicki: – Mętnie i zimno w białym miasteczku przed kancelarią premiera. Dziś 

na dyżurze protestacyjnym spotykamy Łukasza Florczaka. W tym roku skończył studia. Pracuje 

jako stażysta w szpitalu w Nowej Soli i już ma dość: 

- Już teraz na początku zderzyłem się z rzeczywistością i widzę, że jeżeli człowiek będzie 

chciał gdzieś tam godnie żyć, to będzie musiał brać tych dyżurów pełno, wspierać, nie ma 

wsparcia, jeśli chodzi o pielęgniarki, bo jest za mało personelu medycznego ogólnie. 

[…] 

Krystyna Ptok, przewodnicząca ogólnopolskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek 

i położnych: – Pan premier decyduje, w jakim składzie przyjmie to zaproszenie i my będziemy 

w piątek w siedzibie naczelnej rady pielęgniarek i położnych o 9-ej rano czekać na pana 

premiera. 

 

GK: – Polski Ład to mega podatek. Przyszli, by krzyczeć to na ulicy i wręczyć apel 

politykom. Prezydenci, burmistrzowie i wójtowie miast i gmin z całej Polski ostrzegają, że 

samorządy stracą miliardy złotych. Zabraknie pieniędzy na szkoły, służbę zdrowia, transport czy 

inwestycje. 

[Kaczyński dąży do centralizacji władzy i w związku z tym samorządy są sprzeczne z jego 

ideą i należy samorządy ograniczyć w możliwościach – zaczęto od pozbawienia ich pieniędzy w 

znacznym zakresie]. 

Arleta Zalewska: – …To nie jest inicjatywa jednego prezydenta. Jak widać, ulicami 

Warszawy przeszły setki samorządowców. Na wypełnionej po brzegi sali rządowe plany ocenili 

krótko: Wasz ład za nasze pieniądze. 

Trzaskowski: – Skok na kasę i nowy mega podatek. 

Tadeusz Truskolaski, prezydent Białegostoku: – Są to pieniądze naszych mieszkańców. 

AZ: – Ich postulat jest jasny: ponieważ wzrośnie kwota wolna od podatku do 30 tysięcy 

złotych, oni będą mieli mniejsze wpływy pieniędzy i domagają się od rządu rekompensaty. 

[Nie bronią idei samorządu, ale godzą się na centralizację władzy, bo rekompensata 

znaczyłaby, że to władza centralna zadecyduje, komu, ile, a zwłaszcza na co. O remoncie każdej 

szkoły teraz zadecyduje urzędnik w Warszawie. Przez 50 lat mieliśmy PKPG – Państwową 

Komisję Planowania Gospodarczego. Wicepremier decydował o każdej pozycji planu 

terenowego Warszawy – ustalał, co definitywnie skreślić z planu, uznawał, że szkoła 

pożarnictwa może poczekać do następnych lat, a piekarni na razie można nie rozbudowywać – 

w ten sposób bilansował budżet państwa z potrzebami Polski. Tak będzie i teraz]. 

 



[Dźwig na budowie przewrócił się. Sprawę relacjonuje starsza pani, policjantka – dwie 

belki i gwiazdka – z przylepionymi ponad centymetrowymi czarnymi gęstymi rzęsami – 

wygląda to paradnie, zwłaszcza, że kamerzysta robi wielkie zbliżenie tych rzęs. Cóż zrobić, 

skoro wystąpienie przed kamerą trzeba koniecznie poprzedzić wizytą u fryzjerki, kosmetyczki, 

wizażystki i kogo tam jeszcze – to obowiązujący kanon]. 

 

Jerzy Sołtysiak, zachodniopomorski wicekurator oświaty: – Na kwarantannie są trzy 

przedszkola, 34 szkoły podstawowe i 12 szkół ponadpodstawowych. 

Magda Łucjan: – To daje liczbę ponad 2 tysięcy uczniów. 

Paweł Grzesiowski, doktor, ekspert Naczelnej Rady Lekarskiej do spraw pandemii Covid-

19: – W szkołach możemy spodziewać się tego, że zachorowania będą miały charakter masowy. 

Jeżeli spojrzymy na kraje, które zastosowały podobną metodę, czyli wszystkie dzieci są w 

szkołach bez większych ograniczeń, to 30% wszystkich zachorowań stanowią dzieci. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Teatro Real de Madrid 

Orchestre, choeurs et studio 

de l’Opéra de Lyon 

mezzo 

ARIANE ET BARBE-BLUE 

Opéra de Paul Dukas 

Livret de Maurice Materlinck 

♣ 
2021-10-14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5770 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3000 nowych zakażonych. 60 zgonów. 

 

GK: – 24-letni Syryjczyk to kolejna ofiara śmiertelna kryzysu na granicy polsko-

białoruskiej. Ciało mężczyźny znaleźli policjanci na polu w strefie wciąż obowiązującego stanu 

wyjątkowego… 

 

GK: – Na początku roku Jarosław Kaczyński odejdzie z rządu, przestanie być 

wiceministrem, wicepremierem i zajmie się partią, przede wszystkim utrzymaniem sejmowej 

większości. By ją na nowo odbudować, trzeba było odtworzyć stare ministerstwo sportu. 

Arleta Zalewska: – Te dwa głosy dla ratowania sejmowej większości są dziś dla Jarosława 

Kaczyńskiego na tyle ważne, że Kamil Bortniczuk zostanie ministrem sportu, a Łukasz Mejza 

jego zastępcą… 

„Nowa Zjednoczona Prawica” 

Klub PiS 228 

Byli posłowie J. Gowina 12 

Kamil Bortniczuk, Marcin Ociepa, Andrzej Gut-Mostowy 

Niezrzeszeni: Łukasz Mejza, Zbigniew Ajchler 

Od Pawła Kukiza trzech 

GK: – …w Polsce brakuje tysięcy nauczycieli, zarabiają mało, a szkoła bywa miejscem 

indoktrynacji. 

[Indoktrynacja (łac. doctrina – nauka) – świadomy i systematyczny proces, którego celem 

jest wpojenie człowiekowi określonych ideologii i doktryn]. 

Katarzyna Górniak: – …Za niewiele ponad dwa tysiące niewielu chce pracować ani na co 

dzień, ani od święta… 

 

GK: – Coraz bardziej dotkliwa drożyzna i szukanie winnego. 



Na stacji benzynowej: 

D – 6,12 

95 – 6,09 

D – 6,47 

98 – 6,44; Gaz – 3,25 

Średnie zarobki brutto 1kWh Ile można kupić kWh 

Polska 5843,75 zł Polska 0,165 € = 0,75 zł Polska 7792 

Dojczland 3975 € Dojczland 0,306 € = 1,40 zł Dojczland 12975 

Czechy 38275 czk Czechy 0,173 € = 0,79 zł Czechy 8721 

Źródło: Eurostat 

Cena za litr 95 Pb Ile można zatankować 

Polska 5,89 zł Polska 992 litrów 

Czechy 6,38 zł Czechy 2080 litrów 

Dojczland 7,55 zł Dojczland 2406 litrów 

kWh - kilowatogodzina 

 

GK: – Kadencja Marka Safiana skończyła się tydzień temu [Trybunał Sprawiedliwości 

Unii Europejskiej]. Rząd wciąż nie przedstawił kandydata na jego miejsce. Na stanowisko 

sędziego w unijnym Trybunale Sprawiedliwości. To powinien być wybitny, doświadczony 

i niezależny prawnik – na innego Unia może się nie zgodzić. 

[Proponuję: sędzia Włodzimierz Wróbel, profesor, Sąd Najwyższy]. 

Michał Tracz: – Marek Safian orzeka w Trybunale Sprawiedliwości od 2009 roku. Był 

prezesem Trybunału Konstytucyjnego. Rząd nie zaproponował mu przedłużenia kadencji. Jest 

znany z obrony praworządności w Polsce… Sędzia Marek Safian będzie orzekał w Trybunale 

Sprawiedliwości do czasu wyboru następcy. 

 

GK: – To nie Covid i powikłania po nim są dziś największym zagrożeniem dla dzieci, 

alarmują lekarze – to wirus RSV atakujący drogi oddechowe. Dziecięce oddziały pękają 

w szwach. Lekarze ostrzegają i opisują, na jakie objawy chorobowe zwrócić uwagę, by nie było 

za późno. 

Magda Łucjan: – To zdjęcie wskazuje, że jest źle – [w szpitalu dwójka dzieci w jednym 

łóżku]. 

Lidia Stopyra, doktor, ordynator Oddziału Chorób Infekcyjnych i Pediatrii, Szpital 

Specjalistyczny im. S. Żeromskiego w Krakowie: – Mamy przepełnione oddziały pediatryczne. 

Mamy sytuację taką, że brakuje miejsc, brakuje łóżeczek, natomiast dzieci musimy przyjmować, 

dlatego że to są dzieci z ciężkim zapaleniem płuc, z ciężkim zapaleniem oskrzeli. 

MŁ: – I takie dramatyczne głosy płyną ze szpitali w całej Polsce. Bo jak mówią lekarze: to 

już nie fala, a lawina. 



Ewelina Gowin, doktor habilitowany, pediatra i specjalista chorób zakaźnych, Szpital im. 

św. Józefa w Poznaniu: – Problem polega na tym, że tych zachorowań jest naprawdę bardzo 

dużo. To nie są pojedynczy pacjenci. Izba przyjęć rzeczywiście pracuje na pełnych obrotach. 

Ten wirus bardzo łatwo szerzy się między ludźmi, na drodze kropelkowej, na drodze 

kontaktowej. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Monte Carlo, salle Garnier 

Les Ballets de Monte Carlo 

mezzo 

Un film chorégraphique de 

Jean-Christophe Maillot 

CINDERELLA 

♣ 
2021-10-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5733 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2771 nowych zakażonych. 49 zgonów. 

 

GK: – Całe sejmowe przemówienie i całą masę retorycznych figur poświęcił premier na 

próbę przekonania, że Polexit to fejt nius i kłamstwa opozycji… 

 

GK: – Nie ma żadnych widoków na porozumienie medyków z białego miasteczka 

z rządem, bo nie doszło do spotkania komitetu protestacyjnego z ministrem zdrowia i 

premierem. Sytuację komplikuje fakt, że minister prowadził rozmowy w centrum dialog, ale z 

innymi medykami. [Z kim?] 

Marek Nowicki: – …dofinansowania potrzebuje wysokospecjalistyczna pediatria. Wielkie 

szpitale: Centrum Zdrowia Dziecka w Warszawie i Centrum Zdrowia Matki Polki w Łodzi mają 

gigantyczne, kilkusetmilionowe długi. A Centrum Psychiatrii Dzieci i Młodzieży w Warszawie 

w ogóle grozi zamknięcie. 

Barbara Rembek, profesor, kierownik Kliniki Psychiatrii Dzieci i Młodzieży, Instytutu 

Psychiatrii i Neurologii w Warszawie: – Jeżeli nic się nie wydarzy, to pięciu lekarzy od stycznia 

przestanie uczestniczyć w tym procesie terapeutycznym, co oznacza, że nie da się leczyć ludzi 

bez lekarzy, jak łatwo zgadnąć. 

MN: – Równie źle jest w Krakowie w Uniwersyteckim Szpitalu Dziecięcym. 

Agata Hałabuda, doktor nauk medycznych, przewodnicząca Małopolskiego Oddziału 

Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Lekarzy, Uniwersytecki Szpital Dziecięcy w 

Krakowie: – Dwudziestu sześciu lekarzy z naszego szpitala złożyło już wypowiedzenia. Tutaj 

mam kolejnych, nawet nie wiem, ile, chyba 28, bo cały czas od samego rana wpływają na moje 

ręce wypowiedzenia kolejnych lekarzy. 

MN: – Wypowiedzenia podpisali wszyscy lekarze z gastroeterologii, endokrynologii 

i poradni genetyki. A do tego kilku chirurgów i radiologów. 

Łukasz Klasa, wiceprzewodniczący [dalej jak wyżej]: – Złożenie wypowiedzenia przez 

lekarzy z tych oddziałów, będzie bezpośrednim zagrożeniem życia i zdrowia dzieci. Nie ma 

czasu już na plany długofalowe. My jesteśmy przed widmem zamknięcia tego szpitala. 

MN: – Ministerstwo zdrowia jednak bagatelizuje zagrożenie. Na razie. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia, rzecznik prasowy: – Jesteśmy w stałym 

kontakcie z dyrekcją szpitala. Z dniem dzisiejszym dyrekcja stwierdziła, że nie ma żadnego 

zagrożenia dla zdrowia i życia pacjentów, małych pacjentów w Prokocimiu. 

MN: – Dlatego dziś minister zdrowia spotykał się w centrum dialog z medykami z komisji 

trójstronnej, a nie z protestującymi z białego miasteczka, których popiera większość środowiska 

łącznie z samorządami lekarzy i pielęgniarek. Problem polega jednak na tym, że to, co rząd 



bagatelizuje, a co dzieje się w szpitalach pediatrycznych, za chwilę może także zacząć się dziać 

w innych placówkach. Jednym słowem, protest może zmienić charakter – o szczegółach medycy 

poinformują w poniedziałek. 

Transparent w białym miasteczku: 

W POLSCE NA 10 000 MIESZKAŃCÓW 

PRZYPADA 24 LEKARZY 

NIE MA MEDYKÓW – NIE MA LECZENIA 

SAME ŁÓŻKA NIE LECZĄ 

 

GK: – Granice braku wyobraźni zostały mocno przekroczone – skakanie po dachu karetki 

jest czystą głupotą, poza tym karalnym wandalizmem. Nawet 5 lat więzienia grozi 17 i 18-

latkowi. 16-latkiem zajmie się sąd rodzinny… 

…karetka została zdemolowana, gdy udzielali pomocy pacjentowi i już nadaje się do 

kapitalnego remontu – powgniatana maska i przede wszystkim dach samochodu, wyrwana 

antena, uszkodzone oświetlenie… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

REYKJANESHRYGGUR 

63°48ʹ56ʺN - 22°42ʹ15ʺW 

Z wielu powodów Reykjaneshryggur jest wyjątkowy w skali globu. Tworzy jedną 

z najdłuższych nieprzerwanych stref spreadingu w paśmie Grzbietu Śródatlantyckiego, a 

zarazem jest jedyną strefą rozrzutu nieusytuowaną pod kątem prostym względem kierunku 

dryfu. Pasmo rozciąga się dziewięćset kilometrów na południe od półwyspu Raykjanes do pasa 

uskoków Bight mniej więcej na 56,5° północnej szerokości geograficznej. 

Podwodne wulkany występują na Reykjaneshryggurze częściej niż w innych rejonach 

Grzbietu Śródatlantyckiego. 

Armann Höskyuldsson, Einar Kjartansson, Arni Thor Vesteinsson, Sigurdur 

Steinthorrsson, Oddur Sigurdsson, Eldstödvar i sjo. Eldstödvar Islands (podwodne wulkany. 

Wulkany Islandii) 

s. 15 

POD NASZYMI STOPAMI BIJE OGNISTE SERCE 

Płaszcz islandzki to pióropusz płaszcza pod Islandią, transportujący gorącą materię z 

głębi Ziemi na jej powierzchnię. Strumień ten osłabia skorupę ziemską i umożliwia 

rozdzielanie się płyt. 

Gillian R. Foulger, Plates vs Plumes. A Geological Controversy (Płyty czy 

pióropusze. Kontrowersje geologiczne), Wiley-Blackwell, Hoboken 2010 

Reykjaneshryggur trzęsie się od trzech tygodni. Oczywiście ciągle był w ruchu, od kiedy 

sześćdziesiąt sześć milionów lat temu skorupa ziemska zaczęła się rozpadać, a Norwegia 

i Grenlandia odpływać, każdy kontynent w swoim kierunku. Samo w sobie nic nowego, ale w 

ostatnich dniach wstrząsy koło Eldey się wzmogły, a epicentrum przesuwa się bliżej lądu. 

Sytuacja jeszcze nie powoduje popłochu, moi koledzy tradycyjnie robią swoje, grzebią w 

papierach, wpatrują się w monitory, okupują kafeterię i omawiają sytuację przy filiżance kawy, 

przenoszą ciężar z pięt na palce i z powrotem, chrząkają i potakują, w powietrzu wisi nabrzmiałe 

oczekiwanie. Milkną, gdy mnie widzą, każdy chciałby lecieć helikopterem, ale tym razem są 

tylko dwa miejsca. 

Johannes Ruriksson opiera się o sfatygowane sprzęty i świdruje mnie wzrokiem spod 

siwiejących brwi. 

- A więc masz zamiar załapać się na lot, Anno. Coś ty sobie wymyśliła? Przecież wulkan 

drży, jak drżał zawsze. Tak jak w zeszłym roku i dwa lata temu. To pikuś. 

Pozostali milczą. Stary, barczysty wiarus góruje nad nami, krzyżuje umięśnione ramiona 

na zmechaconym swetrze z wełny i żując gumę antynikotynową, przygląda mi się wyzywająco. 

Patrzę mu prosto w oczy i unoszę brwi. 

- Nie szkodzi polecieć i zbadać sprawę. 



- Czysta histeria, zupełnie jak w przypadku Thorbjörna. Uważam, że lepiej byłoby, 

gdybyście polecieli nad Bardarbungę, sprawdzili kratery na lodowcu Vatnajökull. Tak uważam. 

Wie równie dobrze jak ja, że obecnie nic się dzieje z Bardarbungą, ale jest pyskaty niczym 

nastolatek, choć za chwilę stuknie mu sześćdziesiątka. Miewałam już z nim poważne rozmowy z 

powodu jego zatargów z koleżankami i nieodpowiedzialnego zachowania w terenie, ale nie 

bardzo ucierpiał, dostał tylko jedno upomnienie – kiedy podbił okładki zagranicznych mediów 

podczas erupcji Holuhraun, skacząc na kamienną płytę dryfującą w płynnej lawie i pozując na 

niej z uśmiechem przed obiektywami aparatów, jakby był jakimś surferem z piekła rodem. 

- Możesz to nazwać histerią – przytakuję. – Ale o ile mi wiadomo, geologia nie opiera się 

na twoich poglądach, lecz na pomiarach i badaniach naukowych. 

- Trzeba tylko odwołać ten siejący panikę alert, tam się nic niezwykłego nie dzieje. Nie 

bardziej niż w Grindaviku. 

Podchodzę do niego, krzyżuję ramiona na piersiach, patrzę mu prosto w oczy. 

- Aleś ty cholernie wrażliwy, Joi. Może Instytut Meteorologii powinien odpiąć wszystkie 

przyrządy pomiarowe i w ich miejsce podłączyć ciebie? 

Mierzymy się spojrzeniem, a nasi współpracownicy przyglądają się nam i czekają, co 

będzie dalej. On jednak z uśmiechem odwraca wzrok i gładzi się po szarej czuprynie. 

- Strasznie pani waleczna o świcie. 

- Oboje wiemy, jak niedokładne są wyniki pomiarów podwodnych wstrząsów, równie 

dobrze może to być podwodna erupcja tuż przy kamieniach granicznych, a my o niczym nie 

mamy pojęcia. Chyba nie zaszkodzi się tam przelecieć, prawda? Ale może uważasz, że lepiej by 

było, gdybyś wybrał się tam osobiście? 

Przewodnicząca Rady Wydziału Nauk o Ziemi wygląda przez szparę w drzwiach swojego 

gabinetu i kończy ten minipojedynek, prosząc mnie na słowo. Myszowata czupryna Elisabet 

Kaaberg jest nieco zwichrzona, na jasnoróżowym sweterku zauważam plamę z kawy. 

- Nie prowokuj chłopaków, Anno, wiesz, że się ciebie boją – mówi, wpatrując się oczyma 

krótkowidza w tablicę wstrząsów na stronie Instytutu Meteorologii, po czym zaczyna się wiercić 

w fotelu. Każdą płaską powierzchnię gabinetu wypełniają książki, mapy i akta, filiżanki, wazony 

i kamienie, ten bałagan jest bezpośrednim przedłużeniem jej chaotycznej i inteligentnej 

osobowości. – A tak poważnie, myślisz, że coś zobaczycie? Może nie ma sensu tam lecieć? 

Wielkie chmury popiołów w powietrzu. Czegoś takiego nie pamiętam. Nie tam. 

- To na pewno nic takiego, ale nie zaszkodzi rozejrzeć się po okolicy. To nie jest 

zwyczajna aktywność, wiemy, że po tym wulkanie można się spodziewać wszystkiego – 

tłumaczę, rozglądam się wokół i się krzywię. – Ebba, poważnie, nie uważasz, że należałoby tu 

zrobić porządek? Jak ty cokolwiek możesz znaleźć? 

- Weź nie zaczynaj. Mam świetny system, doskonale wiem, co gdzie jest. Wulkan może 

wybuchnąć w każdej chwili, półwysep Reykjanes zresztą też, skoro o tym mowa. 

- Spokojnie. Nie wyprzedzajmy zdarzeń. Zacznijmy od tego lotu, a potem się zobaczy. 

Elisabet kiwa głową. 

- Mały Eirikur będzie ci towarzyszył. I jakieś media chcą się zabrać. Jak zwykle. 

Publicznej brakuje materiału z lotu ptaka, poleci Dwójka i „Morgunbladid”, i jeszcze jakiś 

fotograf, nie znam go, obco brzmiące nazwisko. 

- Ebba, do cholery. To jest lot badawczy… 

Sigrídur Hagalín Björnsdóttir 
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Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3236 nowych zakażonych. 44 zgony. 

 



PM: – Przekonując, że nie chce Polexitu, Jarosław Kaczyński obiecuje likwidację 

zakwestionowanej przez Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej Izby Dyscyplinarnej. Ale 

jednocześnie zapowiada też głębokie zmiany strukturalne i personalne w sądownictwie. 

Niektórzy sędziowie poszukaliby pracy poza sądami – ujawnia polityk Solidarnej Polski. Prezes 

PiS-u zapewnia, że weryfikacja sędziów nie byłaby polityczna… [poczekamy na działania]. 

Elżbieta Płonka w Sejmie, KP PiS, wypowiedź z czwartku: – Na dole nie są sądy nasze – 

jeszcze – bośmy ich nie zreformowali, są to sądy jeszcze wasze… 

Najwyższy czas na nowoczesne sądownictwo. To czas na powrót do twardych 

reform @ZiobroPL, które będą końcem PRL w sądownictwie. Czekamy na to 4 lata. 

A rozpolitykowanej kaście III RP trzeba otworzyć drogę kariery poza 

sądownictwem. Mogą robić kariery u Tuska czy w Brukseli. 
Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska 

Źródło: twitter.com/JKowalski_posel 

 

PM: – Prezes Najwyższej Izby Kontroli zwrócił się do premiera o zablokowanie funduszu 

sprawiedliwości ministra Zbigniewa Ziobry. Według raportu NIK-u tylko jedna trzecia 

pieniędzy wydawana jest zgodnie z założeniami, a wydawanie reszty może być uwikłane 

w politykę i korupcję. Chodzi o grube miliony złotych… 

 



PM: – Żeby w Wielkiej Brytanii na Boże Narodzenie nie zabrakło prezentów, rząd 

zamierza znieść restrykcje w sprawie liczby dostaw realizowanych przez zagranicznych 

kierowców. Sklepy czekają na towar, który jest w kontenerach, a one piętrzą się w portach i nie 

ma kto ich przywieźć. 

Maciej Woroch, Londyn: – Najczęściej w wymienianych tegorocznych listach do świętego 

Mikołaja zabawek może lada moment zabraknąć – ostrzegają szefowie sklepów – bo przez zator 

w portach i brak kierowców ciężarówek lalki, piłki, gry i maskotki nie dotrą na czas. W 

największym brytyjskim porcie Felixtow aż 36% wszystkich towarów – stoją tysiące pustych i 

nierozładowanych kontenerów, a jeden na trzy statki trzeba przekierowywać do Holandii, by tam 

przenieść na mniejsze jednostki i wysłać do mniejszych portów, tak by przez nie trafiły do 

hurtowni na wyspach. By uniknąć katastrofy, rząd planuje teraz złagodzenie pobrexitowych 

przepisów. Kierowcy z Unii Europejskiej będą mogli przyjeżdżać na wyspy na dwa tygodnie i 

wykonywać tu dowolną liczbę dostaw. Dotąd pozwalano im na dwa załadunki w tygodniu. Jeśli 

po trwających tydzień konsultacjach propozycja zostanie przyjęta, wejdzie w życie przed 

końcem roku i będzie obowiązywać przez sześć miesięcy. Na uproszczonych zasadach mają też 

być wpuszczeni rzeźnicy, nawet ci, którzy nie znają angielskiego, by ratować angielskie święta. 

Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

SALZBURG FESTIVAL 

Grosses Festspielhaus 

Herbert Blomsted 

and the Wiener Philharmoniker 

mezzo 

ARTHUR HONEGGER 

Symphony No. 3 „Liturgique” 

I. Dies Irae – Allegro marcato 

II. De profundis clamavi – Adagio 

III. Dona nobis pacem - Andante 

JOHANNES BRAHMS 

Symphony No. 4 in E minor, Op. 98 

I.   Allegro non troppo 

II. Andante moderato 

III. Allegro giocoso – poco meno – presto – Tempo I 

IV. Allegro energico e passionato – Piu allegro 

 

♣ 



2021-10-17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5733 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 2523 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

PM: – Kolejne wielkie zmiany w sądownictwie zapowiada Jarosław Kaczyński. 

Strukturalne i personalne. Zmienią się tabliczki na sądach, przy okazji władza będzie mogła 

zabrać się za sędziów. Jedni mają awansować, a drudzy przeciwnie. Argument jest ten co 

zawsze. Ma być szybciej i sprawniej. Już miało tak być, a nie jest. 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich 

„Iustitia”: – Ja nie widzę jakiegokolwiek innego sensu tych pseudo reform od czterech lat, 

innego sensu aniżeli to, żeby sędzia bał się polityka i oglądał się na ministra, czy mu się wyrok 

spodobał, który sędzia wydał. Nie wiem, o co poza tym innych chodzi, żeby wziąć sędziów pod 

but. 

 

PM: – W Warszawie i Krakowie marsz solidarności z uchodźcami i imigrantami pod 

hasłem stop torturom na granicy. Uczestnicy przekonują, że chronienie granicy nie powinno 

oznaczać nieratowania zdrowia i życia i wypychania z powrotem do lasu. 

Transparenty: 

Stop torturom na granicy 

W bezpiecznej granicy nie umierają ludzie 

Stop wywózkom na Białoruś 

Tam umierają ludzie!!! 

Pomoc zamiast muru 

Tam zamarzają dzieci!! 

Ludzie wywożeni do lasu na śmierć. 

Boli mnie Polska 

Zburz mur w głowie otwórz serce 

- Dlaczego uznajemy, ile widzimy. Byłem tu 20 dni. Wiem, jak tu jest ciężko. Ja miałem 

szczęście widząc was tutaj ludzi z bardzo dobrymi sercami, bardzo wam za to dziękuję. 

- Chrońmy ludzi, nie granice. 

Agnieszka Holland, reżyserka: – Nie zgadzam się na metody stosowane przez nasze 

władze, nie możemy pozwolić na to, żeby niewinni ludzie na naszej ziemi i w pewnym sensie z 

naszym przyzwoleniem u naszych władz byli skazywani na śmierć. 

- Tam – są – ludzie! – Nie ubowcy! 

- Takiego barbarzyństwa, jesteśmy cywilizowanym krajem i rano, jak się budzę, to płaczę, 

bo nie wyobrażam sobie, ci ludzie przebywają w lesie. Jak jest zimno, głodno, nie można tego 

zostawiać tak sobie. 

- Żyję w kraju, w którym za dwa miesiące wszyscy będą wystawiać polewę dla 

nieznajomych, a w tej chwili części ludzi nie przeszkadza, że na naszej granicy umierają ludzie. 

- Nie pozwólmy sobie wmówić, że to nie są ludzie. 

PM: – Dla ludzi oszukanych przez reżim Aleksandra Łukaszenki, że bez problemu przejdą 

przez granice, odbijani od jednych i drugich wojsk i kolejne noce spędzone na bagnach i w lesie, 

to śmiertelna pułapka. Nie mają do Polski wstępu i nie mają też odwrotu. Jeden z nich, 

Syryjczyk, znany naszemu reporterowi z obozu w Jordanii, mówi, że jest na granicy i boi się, 

czy przeżyje. 

- Nie ma wody, nie ma jedzenia. Tylko trochę wody. Nie piłem chyba przez ostatnie 24 

godziny, żeby oszczędzać wodę. Nie chcę tu umrzeć. 

Jacek Tacik: – Zanim Hamza znalazł się w pułapce bez wyjścia między Polską, a 

Białorusią bez wody, jedzenia i ciepłej odzieży, ocierając się o śmierć… Po ośmiu latach 

czekania na koniec wojny, która się nie skończyła i na powrót do domu, którego już nie ma, 

Hamza postanowił zrealizować swoje marzenie: 

- Gdybym tylko miał możliwość, ruszyłbym do Europy, to moje marzenie, żeby 

kontynuować studia, mieć wyższe wykształcenie, a także narodowość. 



JT: – Cztery lata później to marzenie przerwały metalowe zasieki na granicy polsko-

białoruskiej. Hamza znajduje się zaledwie 3 godziny jazdy samochodem od Warszawy, ale po 

stronie Białorusi. 

- Trzy razy próbowałem przekroczyć granicę, ale za każdym razem Polacy nas wypychali. 

Jacek, nie mamy już prawa powrotu na Białoruś. Oni nas pchają do Polski, a Polacy wypychają 

na Białoruś. Jesteśmy jak piłki w jakiejś grze. 

[Hamza, a gdzie zostawiłeś żonę i czwórkę dzieci?] 

JT: – Żona i dzieci zostały w obozie w Jordanii. Dla nich podróż byłaby zbyt 

niebezpieczna. Umówili się, że jak tylko Hamza dotrze do Dojczlandu, bo to cel jego podróży 

sprowadzi ich do siebie. 

Hamza: – Za paszport zapłaciłem ponad tysiąc dolarów, za wizę ponad 1500 dolarów. Oni 

chcą nas w Europie: w Dojczlandzie, Francji, Wielkiej Brytanii, w wielu miejscach, a w Polsce 

chyba nie. Wybacz mi, ale to jakaś gra między polską a białoruską stroną. To jakaś gra. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Właściwie aż się prosiło, aby tekst ten rozpocząć od przeglądu codziennej kroniki 

policyjnej z Bundesrepublik Deutschland, Anno Domini 2016, marzec. Jest to lektura w Europie 

nowa, na swój sposób niezwykle pouczająca, odkrywająca świat dotychczas nam nieznany 

i tylko przez niektórych z utęsknieniem chciany i wyczekiwany. Lektura wciągająca, ale dla 

dobrze wychowanych ludzi bardzo smutna i przykra. Nie będę więc przytaczał szczegółów 

informacji o ekscesach na dojczlandzkich pływalniach, gdzie obmacywanie, seksualne 

molestowanie, a nawet gwałty na nieletnich stają się codziennością. Sprawcami są „mężczyźni 

w wielu od 14 do 45 lat” – a kto dokładnie, dowiadujemy się zawsze dopiero gdzieś na końcu 

tekstu (dojczlandzkie gazety leczą się powoli z epidemii ślepoty i głuchoty) i wówczas 

uzmysławiamy sobie, że to skrzywdzeni przez los i przedzierający się do nas „bałkańskim 

szlakiem” Afgańczycy, Irakijczycy, Syryjczycy, Albańczycy. Nowe nabytki „kultury otwarcia”, 

wzbogacający dojczlandzkie, mało obyte i zacofane społeczeństwo. 

Wśród wydarzeń basenowych są i takie, że nasi nowi współmieszkańcy, od których 

„powinniśmy się uczyć świata”, onanizują się publicznie z jacuzzi, i co szczególnie atrakcyjne – 

załatwiają w nich swoje naturalne potrzeby. Oczywiście jacuzzi i baseny trzeba solidnie 

dezynfekować, ale drzwi do nich muszą pozostać dla przybyszów otwarte, ponieważ ich 

zamknięcie dla sprawców zanieczyszczeń oznaczałoby dyskryminację… 

Te otwarte baseny i przychodzące tam skąpo ubrane dziewczyny i chłopcy to prawdziwa 

pokusa, oczywiste zaproszenie do seksualnych nadużyć. Afgańczycy, ale nie tylko oni, również 

Syryjczycy, Irakijczycy, Somalijczycy, Marokańczycy – wybierają się tam całymi gromadami 

na polowania… 



Bundesrepublik nie skąpi też od miesiąca pieniędzy na „akcję wyjaśniającą” w samym 

Afganistanie, korygującą powszechne przekonanie o bezpłatnym, darmowym dobrobycie 

leżącym w Dojczlandzie na ulicach. Mieszkańcy Afganistanu są z jakiegoś powodu przekonani, 

że czeka na nich w Dojczlandzie, tylko dla nich, na samych Afgańczyków – 800 tysięcy 

(słownie – osiemset tysięcy) mieszkań. Stoją puste, są wyposażone, więc tylko iść i brać. Zatem 

idą… 

…system socjalny Bundesrepublik – wystarczy bowiem cicho posiedzieć trzy lata, aby 

pieniądze odzyskać. A jeżeli uda się sprowadzić w miarę szybko rodzinę, dobrobyt sam puka do 

drzwi, i to bez pracy. 

Afganistan, my home – brzmi tytuł finansowanej przez Bundesrepublik kampanii, która ma 

nakłonić Afgańczyków do pozostania w domach [w Afganistanie] … 

Być może odniosłaby nawet jakiś skutek, gdyby nie było telewizji i internetu. No, ale tak 

nie jest. W Afganistanie brakuje wielu rzeczy, ale nie smartfonów. Można dzięki nim zobaczyć, 

jak żyje się w Dojczlandzie, i porównać z życiem za oknem. Różnice dojrzy nawet talibski 

duchowny i każdy ślepiec. W Dojczlandzie niestety jest zbyt wiele mercedesów, blondynek i 

basenów. I zbyt liczna afgańska społeczność, już prawie sto tysięcy, której się jakoś powiodło… 

2016 

Marek Orzechowski 

EUROPOLIS 

s. 511-515 

♣ 
2021-10-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5715 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 1537 nowych zakażonych. 3 zgony. 

Łóżka dla pacjentów z Covid-19: 8032; zajęte 3264 

Łóżka respiratorowe: 829; zajęte 296 

 

PK: – Prezes NIK chce powołania sejmowej komisji śledczej, która skontroluje działania 

prokuratora generalnego Zbigniewa Ziobro. Banaś ma dowody na to, że prokuratura namawiała 

do składania fałszywych zeznań przeciwko niemu… 

 

Maciej Sokołowski, TVN24 bis, Bruksela: – To tydzień na przekonanie unijnych 

instytucji, by nie blokowały pieniędzy dla Polski. Jutro premier Morawiecki będzie próbował 

w Sztrasburgu, choć gdyby to zależało od europosłów, już dawno Polska nie dostałaby żadnych 

funduszy. Ale zależy to przede wszystkim od Komisji i szefów państw – z nimi premier spotka 

się w czwartek na szczycie. Kompromis jest możliwy, jeśli w sprawie sądów Polska zapowie 

kroki wstecz. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Wszystko o islamie w Europie i na świecie: 

Marek Orzechowski 

CHAOS 

Nowy porządek świata 

♣ 
2021-10-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5717 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 3931 nowych zakażonych. 64 zgonów. 



 

PK: – Wyrok Trybunału Konstytucyjnego w Polsce przykłada siekierę do jedności Unii – 

tak obrazowo w czasie debaty w Europarlamencie szefowa Komisji Europejskiej opisała stan 

relacji między polskim rządem, a Brukselą… 

Ursula ven der Loyen, prezydent Komisji Europejskiej: – Polsko, jesteś i zawsze będziesz 

w mym sercu Europa [to było po polsku]. 

Maciej Knapik: – Jeśli pominąć takie miłe gesty, to było frontalne zderzenie polskiego 

rządu z Unią, gdzie stanowisko wybrzmiało jasno: 

UvdL: – Jeśli chodzi o korzystanie z funduszu odbudowy reguły są jasne. Zalecenia dla 

Polski brzmią: odtworzyć niezależność wymiaru sprawiedliwości, zlikwidować Izbę 

Dyscyplinarną i przywrócić do pracy zwolnionych sędziów. Proszę to więc uczynić. 

MK: – Premier i szefowa Komisji Europejskiej występowali dwukrotnie i nie było miło. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Odrzucam język gróźb, pogróżek i wymuszeń. 

UvdL: – Nie możemy i nie pozwolimy, by nasze wspólne wartości były narażane. 

MM: – Nie możemy milczeć, gdy nasz kraj także na tej sali jest atakowany w sposób 

niesprawiedliwy. 

UvdL: – Jest obowiązkiem mojej Komisji bronić spraw obywateli, gdziekolwiek mieszkają 

w naszej Unii. 

MK: – Unia będzie broniła swojego budżetu – to padło kilkukrotnie, a pieniądze dla Polski 

po tej debacie wydają się nadal mocno zagrożone. Sednem sporu PiS-owskie zmiany w sądach, a 

kroplą, która przelewa czarę goryczy, jest ostatnie orzeczenie Trybunału Konstytucyjnego w 

Warszawie, że wybrane przepisy Traktatu Unii Europejskiej są niezgodne z Polską Konstytucją. 

Guy Verhofstadt, eurodeputowany z Belgii „Odnówmy Europę”: – Nigdy nikt tak nie 

postąpił, nie orzekł, że artykuł pierwszy, dziewiętnasty nie będą stosowane w Polsce czy 

w innym kraju. 

MK: – To odpowiedź na powtarzaną retorykę PiS-u. Podobne wyroki były też w innych 

krajach, na przykład w Dojczlandzie. 

Katarina Barley, eurodeputowana z Dojczlandu, Grupa Postępowego Sojuszu Socjalistów i 

Demokratów: – W Dojczlandzie Trybunał orzekał przeciwko rządowi, co miało zupełnie inne 

znaczenie. W Polsce to rząd poprosił o orzeczenie i je dostał. 

MK: – Premier mówił o miejscu Polski w Europie: 

MM: – Tu jesteśmy, tu jest nasze miejsce i nigdzie się stąd nie wybieramy. 

MK: – Ale niewielu przekonał. 

Manfred Weber, eurodeputowany z Dojczlandu, Europejska Partia Ludowa: – Sieje pan 

zamęt i podziały, osłabia pan Unię Europejską. I kto się na pewno będzie cieszył? Władimir 

Putin. 

Iratxe Garcia Pérez, eurodeputowana z Hiszpanii, Grupa Postępowego Sojuszu Socjalistów 

i Demokratów: – Jeśli ktoś grozi, że nie będzie przestrzegał reguł i zasad, sam się ustawia przy 

wyjściu – nikt go nie wyrzuca, sam to robi. 

Malik Azmani, eurodeputowany z Holandii, „Odnówmy Europę”: – Słuchamy pańskich 

zaprzeczeń, ale tak naprawdę te pańskie działania, to prosta droga do wyjścia z Unii 

Europejskiej. Niech pan wreszcie zacznie być uczciwy. 

MK: – W tle antyunijne wpisy internetowe: 

Jacek Saryusz-Wolski 

Dotychczasowy przebieg debaty OE sprawia wrażenie dialogu głuchych, ciągu 

dalszego krucjaty przeciw Polsce, bez nawet próby odpowiedzi na polskie 

argumenty, okopywania się unijnych przeciwników Polski na wcześniej zajętych 

pozycjach, eskalacji pouczania Polski i grożenia jej 

  Joachim Brudziński 

Rozpoczęliśmy dziś ważne posiedzenie #PE w #Strasburg. Jutro wystąpienie 

Premier @MorawieckiM i niestety znając życie, (jak przy okazji każdej sesji) 

antypolski #kociokwik oszalałego lewactwa. 

  Krystyna Pawłowicz 

Godne, nie na kolanach przemówienie Premiera Morawieckiego! 

A teraz sfora atakuje Polskę i po dojczlandzku poucza! 



Ten dojczlandzki krzyk na Polskę brzmi okropnie ! 

Nie do przyjęcia ! Tym do Polaków nie traficie.Dojcz… 

[Nie zabłysnęli oratorskimi umiejętnościami]. 

Andrzej Duda, prezydent: – To jest po prostu nieuprawniona ingerencja w wewnętrzne 

sprawy państwa członkowskiego. 

Jorge Buxadé Villalba, eurodeputowany z Holandii, „Europejscy Konserwatyści i 

Reformatorzy”: – Zatrzymajcie to prześladowanie kraju, które bronią swojej suwerenności. 

Beata Szydło, eurodeputowana Prawa i Sprawiedliwości, Europejscy Konserwatyści 

i Reformatorzy: – Czas skończyć z kłamstwami i z tymi nieprawdziwymi tezami. 

Bogusław Liberadzki, eurodeputowany Nowej Lewicy, Grupa Postępowego Sojuszu 

Socjalistów i Demokratów: – …wolność, równość, prawa człowieka, praworządność, 

solidarność – no i Polacy to po prostu popierają, stąd prawie 90% Polaków jest zwolennikami 

pozostania w Unii Europejskiej. 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany Platformy Obywatelskiej, Europejska Partia 

Ludowa: – Nie pozwolimy wam na to, żebyście okradli nasze dzieci z przyszłości! 

 

PK: – Rada medyczna rekomenduje trzecią dawkę już nie tylko dla osób 50+, ale dla 

wszystkich pełnoletnich. 

Marek Nowicki: – Szpital Żeromskiego w Krakowie – 20 łóżek dla chorych na Covid i już 

tylko dwa wolne. Ludzie pod tlenem i respiratorami walczą o życie. Lada moment tu trafią 

kolejni i trzeba będzie dostawiać łóżka. W województwie lubelskim odsetek pozytywnych 

testów na koronawirusa wynosi w tej chwili 20%. W reszcie kraju pozytywnych testów jest 

zaledwie 8%. Tydzień temu w wojewódzkim szpitalu specjalistycznym w Białej Podlaskiej, do 

którego pojechaliśmy z kamerą, zajętych było niemal 100 łóżek covidowych. Teraz jest już 

zajętych 128 i będą dostawiane nowe. 

Krystyna Bieńkowska-Szewczyk, profesor, Zakład Biologii Molekularnej Wirusów, 

Uniwersytet Gdański: – Naprawdę przerażająca perspektywa, za chwilę będziemy mieli 

niedostępny praktycznie system ochrony zdrowia w stosunku do wszystkich innych chorób. Ja to 

widzę przez ostatnie miesiące naokoło siebie, ludzie umierają wcześniej – nie z powodu Covid, a 

z powodu nieleczonych chorób serca. 

MN: – Oprócz Białej Podlaskiej źle jest także w powiatach: Puławski, Kraśnicki, 

Łęczyński oraz w Chełmie i samym Lublinie. 

PK: – Na Łotwie wprowadzono godzinę policyjną i zamknięto większość sklepów. Jaką 

winę za to ponoszą niezaszczepieni i dlaczego władze przepraszają zaszczepionych: 

Anna Czerwińska: – …Łotwa ma najwyższy wskaźnik zachorowań na Covid-19 na 

świecie. Zaszczepiło się tylko 54%. By uniknąć najczarniejszego scenariusza Łotwa zamyka się 

na blisko miesiąc. Godzina policyjna 20:00 do 05:00. Otwarte tylko sklepy z artykułami 

pierwszej potrzeby. Dzieci nie pójdą do szkół, zamknięte będą restauracje… 

Italia – tempo szczepień jest takie, że do końca roku zaszczepionych będzie 90% powyżej 

12-go roku życia. 

Auckland, Nowa Zelandia – 1 470 000 mieszkańców – zaszczepionych 88% co najmniej 

jedną dawką. Ma być jeszcze zamknięte przez dwa tygodnie. 

 

PK: – To Łukaszenka doprowadził do tragedii na naszej wschodniej granicy. Pytanie, co 

my możemy zrobić, kiedy dramat dzieje się na polskiej ziemi, a przeżywają go też małe dzieci. 

Bezradni uchodźcy piją wodę z kałuży i jedzą liście. Ubranie butów jest już bardzo dużo, a 

brakuje filtrów do wody… 

- Tam się tworzy taki ruch lokalny. Jest i empatia, i współczucie, i pomoc… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Fundacja Ocalenie radzi każdemu, kto chce pomóc 

odszukać lokalnych inicjatyw, których w całej Polsce jest mnóstwo. Wyrażać swój sprzeciw 

i nie milczeć. Codziennie przy granicy spotkać można ludzi, są w lasach czy na bagnach. Są 

wywożeni do ośrodków albo wypychani za granicę, wyszukiwani na ulicach i zamykani 

w radiowozach. Nie są jednak sami. Siła bezsilnych ma moc. 

PK: – Dla pianistów Konkurs Chopinowski jest ten najważniejszy na świecie. Teraz 

odbywa się po raz osiemnasty i to już jego ostatnie godziny… 



Finaliści XVIII Konkursu Chopinowskiego w Warszawie 

Źródło: chopin2020.pl 

Leonida Armellini – Italia 

JJ Jun Li Bui – Kanada 

Alexander Gadjiev – Italia, Słowenia 

Martin Garcia Garcia – Hiszpania 

Eva Gevorgyan – Rosja, Armenia 

Aimi Kobayashi – Japonia 

Jakub Koszlik – Polska 

Hyuk Lee – Korea Południowa 

Bruce (Xiaoyu) Liu – Kanada 

Kamil Pacholec – Polska 

Hao Rao – Chiny 

Kyohei Sorita – Japonia 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

[Na granicy z Białorusią cierpią ludzie, którzy nielegalną drogą, bo legalnie się nie da, 

legalnie nawet nikt nie próbuje, wbrew Europie i jej stanowisku brną na przekór, stawiają na 

swoim – zmierzają do dobrobytu w Dojczlandzie. Narażają się na okropne trudności: wiele 

kilometrów przez las, utykają na bagnach, nie dają rady przekroczyć granicy, bo zasieki z drutu 

kolczastego, wysyłają przodem grupki dzieci, nawet bez butów, by wzbudzić litość, starzy 

ludzie, kobiety w ciąży decydują się na niebezpieczną wędrówkę po obcej ziemi, nielegalnie, 

tylko tak można próbować sforsować granicę. Polacy niosą im pomoc, bo to przecież ludzie. 

Przybywają od wielu lat, najpierw przez Italię, potem przez Bałkany. 

Kiedyś z nimi mieli poważny problem Węgrzy, aż postawili solidny mur. Teraz trasa 

wiedzie przez Białoruś i Polskę. Przybywają, ale nie przyjmują naszego stylu życia, tworzą 

enklawy islamu w Europie, to Europejczycy muszą się z nimi asymilować. Muzułmanie niosą 

bezwzględnie islam do Europy, bo islam musi zapanować na całym świecie. Żyłem trzy lata w 

islamie i wiem, jaką przyszłość nam niosą ci nieszczęśliwcy znad granicy białoruskiej. 

W Batnie, w której przyszło mi żyć, było jedno boisko, bez trybun. Przez trzy lata mojego 

pobytu nie ujrzałem na boisku żadnych ludzi. Jeżeli na międzynarodowych zawodach 

sportowych pojawiają się drużyny na przykład z Algerii, to są to sportowcy mieszkający na stałe 

we Francji. 

W Algerze jest wielki teatr, którzy zostawili Francuzi. Nie ma tam żadnych spektakli, nie 

wiszą plakaty. Zapytałem Abasiego konstruktora, dlaczego ten teatr jest nieczynny, 

odpowiedział, że „teatr jest wylęgarnią więźniów”. Teatr miesza ludziom w głowach i w 

konsekwencji trafiają do więzień. 

Jeżdżąc po Algerii, natrafialiśmy na zaniedbane niszczejące obiekty służące kiedyś 

Francuzom. Rozmawiałem z szefem, dlaczego tak jest. Usłyszałem, że już niedługo znikną 

wszelkie ślady po Francuzach. 

W Batnie było jedno kino, tam małżeństwa zasiadały na parterze, a osoby samotne tylko 

na balkonie. Filmy były bardzo dobrane. 

W Batnie był jeden niewielki park otoczony wysokim ogrodzeniem, tam strażnicy 

pilnowali zachowania się zgodnie z islamem. 

W naszej firmie pracowało kilka kobiet, tylko pannom wolno było pracować. Jedna z nich 

zaczęła flirtować z naszym Abasim. Po paru dniach zniknęła, została wydalona z pracy. 

Mówiliśmy Abasiemu, że przecież powinien ją bronić. Usłyszeliśmy: „to nie był materiał na 

żonę”. 

Zdarzyło się, że wybrałem się samolotem do Oranu w sprawach służbowych. Jechaliśmy 

we dwójkę z panią Polką pracownicą naszej firmy. Przy drzwiach wyjścia na płytę lotniska był 

tłumek podróżnych. Nie pchałem się, zostałem na końcu, ale pani udało się i weszła na 

początku. Gdy wreszcie przeszedłem przez drzwi, okazało się, że stało tam kilku tajniaków, 

którzy wpuszczali do samolotu same małżeństwa, a samotne osoby odstawiali na bok. Pani 

niemal z płaczem krzyknęła: Ja jestem z tym panem! – Tak weszliśmy do samolotu. 



To tylko epizody, ale nie ma życia w islamie. Mężczyźni jakoś sobie radzą, są panami, 

a kobiety zamężne chodzą zakryte zupełnie i rodzą dzieci bez ustanku. 

W islamie nie ma życia]. 

♣ 
2021-10-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5841 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5559 nowych zakażonych. 75 zgonów. 

 

AW: – Jasny przekaz z Unii i jasny plan w Polsce: – Będziemy robić swoje – mówi prezes 

PiS – I to nie brzmi, jak naprawianie samorządności. Izba Dyscyplinarna wciąż działa, choć nie 

powinna, a pomysły PiS-u na sądy wciąż rozmijają się z niezawisłością. 

Didier Reynders, Komisarz Unii Europejskiej do spraw Sprawiedliwości, wypowiedź 

z wczoraj: – Jak państwo wiedzą, w ramach zabezpieczenia wymagane będzie wstrzymanie 

działań dyscyplinarnych – i to już by była pierwsza rzecz. 

Maciej Knapik: – …Stawka to miliardy euro funduszy dla Polski. Likwidacja Izby ma być 

częścią głębokiej zmiany – spłaszczenia struktury sądów; likwidacji sądów rejonowych 

i apelacyjnych… Stowarzyszenia sędziowskie obawiają się czystek personalnych i chaosu… 

Ursula von der Leyen: – To trafia nas w samo serce, czegoś takiego jeszcze nie było. 

O tym rozmawiamy. Ten Trybunał przykłada siekierę do korzeni jedności Unii Europejskiej. 

 

AW: – Nasze miejsce, to Europa, tu jest nasz dom. Tylko jak mówi to polski premier, 

Europa już mu nie wierzy. Niech pan wreszcie zacznie być uczciwy – to premier Morawiecki 

usłyszał na arenie Unii; bo Polexit to nie fake news, to może być zagrożenie, a obrzydzanie Unii, 

to nie zabawa, to może być plan. 

Esteban Gonzáles Ponts: – Słuchając pana, nie byłem przekonany, czy słyszę pana, czy 

Nigela Farage’a. 

Anna Júlia Donáth, eurodeputowana z Węgier, „Odnówmy Europę”: – By wzmocnić 

swoją władzę, przywódcy Polski i Węgier prowadzą tę niemoralną wojnę w Europie, łamiąc jej 

prawa i rozważając jej opuszczenie. 

Abir Al-Sahlani, eurodeputowana ze Szwecji „Odnówmy Europę”: – Polacy należą do 

Unii Europejskiej. Pojawia się pytanie, czy pana partia należy do Unii Europejskiej? 

Tomas Tobé, eurodeputowany ze Szwecji, Europejska Patria Ludowa: – Dlaczego 

otwieracie drzwi do wyprowadzenia waszego kraju z Unii? Bądźcie szczerzy. 

Jakub Sobieniowski: – …Te obawy o Polexit, były i są mimo takich wystąpień polskich 

premierów: 

Mateusz Morawiecki, premier: – Niech żyje Europa – najwspanialsze miejsce w świecie. 

Beata Szydło, eurodeputowana PiS, była premier: – Nie wypchniecie Polski z Unii 

Europejskiej. 

Beata Szydło 

Wobec Polski czy Węgier to jest retoryka oparta właśnie na wymuszaniu, 

nastraszaniu, na szantażowaniu. 

Źródło: Polskie Radio 

Marek Belka, eurodeputowany, były premier: – Każdy wie, że to minister Ziobro 

odpowiedzialny jest za politykę unijną w waszym rządzie. 

Donald Tusk: – Jeśli widzę jakąś różnicę, no to widzę, że Ziobro już dziś chce wyjść 

z Unii Europejskiej, a Kaczyński jutro. To jest ta jedyna różnica. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Blokować wszelkiego rodzaju decyzje Unii 

Europejskiej na każdym szczeblu, nawet nie uczestniczyć w posiedzeniach Rady Europejskiej. 

 

AW: – A teraz jeszcze chwilę o tym, co dzieje się w Europarlamencie, bo też dużo jest o 

Polsce. Debata o niemal całkowitym zakazie aborcji w Polsce też rozgrzała emocje, tym 



bardziej, że rząd PiS nie miał w niej żadnych sojuszników, a wieczorem będzie jeszcze o 

migrantach na granicy Polski z Białorusią. O szczegółach teraz: 

Radomir Wit, Strasburg: – To ma być system, w którym kobiety wykorzystywane są tylko 

do rodzenia dzieci. Między innymi to mówili europosłowie – to już wybrzmiało rok po 

wprowadzeniu zakazu aborcji w Polsce. Część eurodeputowanych wzywała Komisję Europejską 

do podjęcia działań w zakresie ochrony praw kobiet w Polsce. Z kolei Komisarz do spraw 

równości zwraca uwagę na trudną sytuację kobiet w Polsce, między innymi zwracając uwagę na 

te kobiety, które ze względów finansowych nie mogą pozwolić sobie na aborcję za granicą. 

Głosy w tej sprawie w czasie debaty zabierali też polscy eurodeputowani: 

Robert Biedroń, eurodeputowany „Wiosny” [której nie ma, bo połączyła się z Lewicą]: – 

Rok temu Kaczyński przypieczętował wyrok na kobiety. Polska stała się de facto patriarchalnym 

państwem religijnym, w którym Polki są pozbawiane głosu i sprowadzane do roli inkubatora. 

Izabela Kloc, eurodeputowana, PiS: – Kultura śmierci potrzebuje takich igrzysk. W 

waszym gronie są też kobiety, które aborcję nazywają prawem człowieka. Zgodnie z tą logiką 

mordowane dzieci nie mają żadnych praw. 

AW: – W sprawie tej debaty będzie przyjęta przez Parlament rezolucja, ale to dopiero przy 

okazji kolejnego posiedzenia, a jeszcze dziś tak mniej więcej po dwudziestej trzydzieści 

dyskusja i debata o sytuacji na granicy [polsko-białoruskiej]. 

 

AW: – Możemy wam pomóc – do Polski wyciągają rękę Dojcze. Ale na granicy z 

Białorusią mamy poważny kryzys, ale PiS-owi ta pomoc kojarzy się źle. 

Jan Błaszkowski: – Takich wspólnych patroli polskich i dojczlandzkich strażników 

granicznych mogłoby się na zachodzie kraju pojawić więcej – patroli, ale nie kontroli 

granicznych. 

Horst Seehofer, minister spraw wewnętrznych Dojczlandu: – Nikt nie chce zamknięcia 

granicy, co byłoby wątpliwe prawnie, szczególnie w politycznym aspekcie. Ponieważ Polska ze 

swojej strony wykonuje ogromny wysiłek, by zabezpieczyć granicę przed nieuregulowaną 

migracją. 

JB: – Dojczlandzki minister spraw wewnętrznych proponuje jednak Polsce wsparcie 

w walce z imigrantami szturmującymi granicę z Białorusią i zmierzającymi stamtąd na zachód 

do Dojczlendu. W liście do polskiego ministra spraw wewnętrznych HS proponuje: 

Horst Seehofer 

„dalsze odczuwalne wzmocnienie (…) naszych sprawdzonych wspólnych patroli 

polskiej i dojczlandzkiej Straży Granicznej na granicy polsko-dojczlandzkiej”. 

„pragnę zaproponować znaczące zwiększenie w tym celu udziału funkcjonariuszek i 

funkcjonariuszy Policji Federalnej”. 

„wspólne patrole powinny być prowadzone na bazie polsko-dojczlandzkiej umowy o 

Policji przede wszystkim na terytorium Polski, oczywiście pod kierownictwem 

funkcjonariuszy polskiej Straży Granicznej”. 

Rafał Fogiel, KP PiS: – To nie o patrole chodzi. Dojczlandzkie patrole na polskich 

granicach mają nienajlepsze konotacje historyczne… 

JB: – Mimo płotu na granicy z Białorusią coraz więcej osób przedziera się w kierunku 

Dojczlandu… 

- Salem alejkum! 

JB: – Tego busa lubuscy policjanci zatrzymali w pobliżu przejścia granicznego w 

Kostrzynie nad Odrą – w środku 34 przemycanych, mdlejących w ciasnocie obywateli krajów 

arabskich… Po drugiej stronie granicy tylko do 18 października ponad trzy tysiące 

zatrzymanych: Meklemburgia – Pomorze Przednie - 458; Brandenburgia - 1828; Saksonia – 820. 

Ta liczba każdego dnia rośnie. 

Heiko Teggatz, szef Związku Zawodowego Dojczlandzkich Policjantów: – Domagamy się 

wprowadzenia stacjonarnych kontroli na granicy dojczlandzko-polskiej, ponieważ obserwujemy, 

że z powodu masowego napływu imigrantów z Białorusi polskie władze prawdopodobnie nie 

mogą wszystkich skontrolować albo zawrócić. 

JB: – Na polsko-dojczlandzkiej granicy nie będzie kontroli – zapewniał Andrzej Duda po 

rozmowie z prezydentem Dojczlandu… 



 

Katarzyna Górniak: – …pięciu tysięcy zakażeń na dobę rząd spodziewał się dopiero pod 

koniec miesiąca. Plany zmieniają się centralnie i lokalnie. To szpital w Łęcznej na 

Lubelszczyźnie – statystycznie jest tu najwięcej, bo 8,55 zakażonych na 10 tysięcy chorych w 

całym kraju. W poniedziałek ruszy tu oddział covidowy zaplanowany na 22 łóżka… Cmentarze 

na zbliżające się święta będą otwarte. Dodatkowych obostrzeń nie ma. 

Łukasz Jankowski, prezes Okręgowej Rady Lekarskiej w Warszawie: – Jestem 

zaniepokojony, mam poczucie jako lekarz, jako medyk, że znów zostajemy bez planu. 

KG: – Najdrastyczniejsze są na razie zaostrzone kontrole policji. 

- W 90% to są pacjenci niezaszczepieni. 

KG: – We Wronkach zaszczepiło się 69,2% mieszkańców – to daje drugie miejsce 

w kraju. W całym powiecie chora jest tu dziś jedna osoba. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

BETHOVEN 

Spring sonata 

BRAHMS 

Violin sonata No. 3 

♣ 
2021-10-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5930 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5592 nowych zakażonych. 46 zgonów. 

 

AW: – Kryzys samorządności w Polsce – to słowa zapisane już w rezolucji, 

przegłosowanej dziś przez europejski Parlament. Jest w niej o bezprawnej decyzji Trybunału 

Konstytucyjnego i zamachu na wspólnotę wartości. Jest też o tym, że rządom, które wartości 

łamią, nie powinny być przekazywane żadne pieniądze podatników Unii. 

Parlament Europejski 

P9_TA(2021)0439 

Kryzys praworządności w Polsce i nadrzędność prawa UE 

Rezolucja Parlamentu Europejskiego z dnia 21 października 2021 r. w sprawie 

kryzysu praworządności w Polsce i nadrzędności prawa UE (2021/2935(RSP)) 

[wzywa do:] 

- wstrzymanie się z zatwierdzeniem projektu planu odbudowy 

- wstrzymanie lub zawieszenie płatności 

- wszczęcie przez Komisję procedury przewidzianej w art. 6 ust. 1 rozporządzenia w 

sprawie warunkowości w zakresie praworządności wobec Polski 

[ze względu na:] 

- brak niezależności sądów, który zagraża legalności i prawidłowości wydatków 

[Parlament] 

- wyraża uznanie dla dziesiątek tysięcy polskich obywateli, którzy wyszli na ulice w 

masowych pokojowych protestach 

- wyraża głębokie zaniepokojenie faktem, że polski „Trybunał Konstytucyjny” ze 

skutecznego strażnika Konstytucji został przekształcony w narzędzie legalizacji 

bezprawnych działań władz 

- głęboko ubolewa nad decyzją nielegalnego „Trybunału Konstytucyjnego” wydaną 

7 października 2021 r., która stanowi atak na całą europejską wspólnotę wartości i 

praw 

Aleksander De Croo, premier Belgii: – Jeśli chcesz należeć do klubu, to musisz 

przestrzegać zasad, a te zasady są tu bardzo jasne. 



Mark Rutte, premier Holandii: – Trudno sobie wyobrazić przekazanie Polsce nowych 

środków, zanim rozwiążemy tę sprawę. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Popieram stanowisko Komisji Europejskiej, ale 

musimy znaleźć drogę do osiągnięcia porozumienia. 

Maciej Knapik: – …Parlament wyraźnie wezwał też Komisję, by znalazła kanały 

przekazania Polakom funduszy z pominięciem obecnego rządu, tak by nie karać narodu 

polskiego. 

Trzaskowski: – Jeżeli chcemy być w Unii, to musimy się stosować do wspólnych wartości. 

To nie są obce wartości, to są wspólne wartości. 

MK: – Likwidacji Izby Dyscyplinarnej ciągle nie ma. Zawieszeni sędziowie ciągle nie 

pracują. To jasne warunki do spełnienia. 

Radosław Sikorski: – Utrata dziesiątków miliardów złotych, czyli po kilka do kilkanaście 

miliardów na sędziego byłoby zbyt dużym rachunkiem za czyjś upór. 

[…] 

AW: – Szczyt Rady Europejskiej to dwa dni rozmów przywódców państw Unii. Wśród 

przywódców Mateusz Morawiecki, a wśród tematów także praworządność. 

Maciej Sokołowski z Brukseli: – …Węgry to jedno z niewielu państw, które nie dostrzega 

problemu z praworządnością w Polsce. Większość grupa takich państw problem dostrzegają, ale 

chcą go rozwiązać bardzo spokojnie. Dziś w tej grupie, to między innymi Francja czy 

Dojczland. Premier Morawiecki spotkał się jeszcze przed szczytem z prezydentem Macronem i 

kanclerz Merkel. Kanclerz Merkel, to może być [jej] ostatni ze 107 szczytów Unii Europejskiej, 

nastawiona na dialog nie chce, aby to spotkanie skończyło się wielką awanturą o praworządność. 

Ale jest też trzecia grupa państw, na jej czele premier Holandii – on powtarza, że na najwyższym 

szczeblu, także tutaj trzeba o praworządności w Polsce rozmawiać, w tej grupie są takie kraje, 

jak kraje Beneluxu, kraje nordyckie, które dodają, że pieniądze nie powinny płynąć do Polski tak 

długo, jak długo Polska nie wykona wszystkich orzeczeń Trybunału w Luksemburgu, a te kraje 

większość tych grup będzie liczyć szefowa Komisji Europejskiej, Ursula von der Leyen będzie 

przysłuchiwać się dyskusji, ona chce, aby każdy zajął stanowisko, by kraje w końcu nie 

zasłaniały się Brukselą w sprawie Polski. Ale to Bruksela, to Komisja będzie podejmować 

decyzje o pieniądzach dla naszego kraju w najbliższych tygodniach i duży wpływ na te decyzje 

Komisji Europejskiej będzie miał przebieg tej dyskusji dzisiaj wieczorem tutaj na szczycie w 

Brukseli. 

 

AW: – Umieramy jeden po drugim, dzieci padają jedno po drugim – mówi Irakijka, która 

miała szczęście i dostała pomoc. Była w grupie dwudziestu dziewięciu osób, w której było też 

szesnaścioro dzieci. W nocy przy polsko-białoruskiej granicy dotarli do tej grupy wolontariusze 

i mówią, że czegoś takiego jeszcze nie widzieli. 

Paweł Płuska: – …zdjęcia straży granicznej – próby nielegalnego przekroczenia granicy, 

niszczenia ogrodzenia. Coraz częściej dochodzi do prób siłowego pokonania barier, 

przekroczenia granicy przez wielkie grupy. Zawsze są wśród nich ludzie, którzy zagrzewają 

innych do działania, ale sami nigdy granicy nie przekraczają. Pilnowanie granicy to jedno,  

drugie, to walka z międzynarodowymi gangami przemytników ludzi, którzy działają tuż przy 

strefie stanu wyjątkowego. 

Arkadiusz Olejnik, pułkownik, zastępca dyrektora Zarządu Operacyjno-Śledczego 

Komendy Głównej Straży Granicznej: – To jest tak doskonale zorganizowane, szanowni 

państwo, że grupa, która idzie, wie, gdzie ma wsiąść, samochód czeka. Na miejsce, gdzie grupa 

przychodzi, dojeżdża w ostatnich minutach. 

PP: – …Od początku roku w okolicach granicy z Białorusią zatrzymano 337 

przemytników ludzi, kolejnych 100 przy granicy z Dojczlandem. Paweł Płuska, Fakty. 

 

AW: – Brus [Bruce (Xiaoyu) Liu – Kanada] i jego Chopin. Właśnie wygrał w 

Międzynarodowym Konkursie Chopinowskim. 

 



AW: – Potworne wichury i jego skutki – nie żyją aż cztery osoby. Najmocniej wiało dziś 

na Dolnym Śląsku. Drzewa przewracało na jadące samochody, na placu budowy runęła ściana 

budynku. W nocy też może groźnie wiać… 

 

AW: – Można uczyć się na doświadczeniach innych, żeby uniknąć dramatów, które inni 

już przerabiali. W Austrii też do pracy tylko z covidowym paszportem. W Czechach już 

niedługo z takim paszportem tylko do restauracji. W Dojczlandzie niezaszczepieni na 

kwarantannie nie dostaną zasiłku. 

Anna Czerwińska: – …Od 1 listopada w Austrii obowiązkowe szczepienie, test albo 

zaświadczenie, że jest się ozdrowieńcem. Austriacy wzięli przykład z Italii – kara za brak 

certyfikatu, to 3600 euro dla pracodawcy i 500 dla pracownika. A od połowy listopada nawet 

utrata pracy. W Austrii każdy ma dostęp do darmowych testów. 

- Takie testy wykonuje się w setkach tysięcy, na przykład dwa razy w tygodniu testowane 

są dzieci w szkołach. 

[Nie jest jasne, czy testy zastępują tam szczepienia, czy też testy są dodatkiem do 

szczepień]. 

AC: – …Surowe zasady wprowadza Słowacja, w [niektórych] powiatach przy granicy 

z Polską zamknięte mają być hotele, schroniska, siłownie i restauracje, a to może nie być koniec 

ze zmian. Czechy – od poniedziałku maseczki będą obowiązkowe we wszystkich wnętrzach, a 

od 1 listopada do restauracji będzie można wejść tylko z paszportem covidowym… 

- od 1 listopada za testy będzie się płaciło. 

AC: – W Rumunii mówi się o katastrofie zdrowotnej. …Wszystkie łóżka są zajęte, na 

korytarzach leżą kolejni chorzy. Nawet 100 tysięcy zakarzeń dziennie może być w Wielkiej 

Brytanii (dzisiaj 52 009), ale rząd nie zamierza wprowadzać planu B. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Barbican Hall – London 

London Symphony Orchestra 

dirigé par Sir Simon Rattle 

London Symphony Chorus 

soprano Iwona Sobotka 

mezzo-soprano Anna Stéphany 

tenor Robert Murray 

bariton Florian Boesch 

mezzo 

ALBAN BERG 

Lulu Suite 

I Rondo: Andante und Hymne 

II Ostinato: Allegro 

III Lied del Lulu: Comodo 

IV Variationen: Moderato 

V Adagio: Sostenuto Lento Grawe 

 

LUDWIG VAN BEETHOVEN 

Symphonie No 9 „Ode à la Joie” - „Choral” 

I Allegro ma non troppo, un poco maestoso (d-moll) 

II Allegro vivace (d-moll) 

III Adagio molto e cantabile – Andante moderato (B-dur) 

IV Presto – Allegro assai – Andante maestoso – Allegro energico, sempre ben marcato – 

Allegro ma non tanto – Prestissimo (d-moll/D-dur) 

 

♣ 
2021-10-22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6072 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5706 nowych zakażonych. 59 zgonów. 

 

AW: – Wspólnie omówiliśmy niedopuszczalny szantaż stosowany przez Komisję 

Europejską w sprawie Polski – pisze Marine Le Pen pod zdjęciem, bo to Mateusz Morawiecki 

zaprosił ją do takiej rozmowy. Jak na mecie unijnego szczytu wygląda polski uścisk z 

sojusznikiem Putina, o tym: 

Arleta Zalewska: – Dziś rano przed drugim dniem szczytu premier spotkał się z Marine Le 

Pen, liderką Francuskiego Frontu Narodowego. Spotkanie odbyło się na zaproszenie francuskiej 

strony. 

[Anita Werner podaje, że Morawiecki zaprosił Marine Le Pen, a chwilę później Arleta 

Zalewska odwrotnie informuje, że spotkanie odbyło się na zaproszenie francuskiej strony. Taka 

informacja to dezinformacja]. 

Marek Belka: – To jest skrajna głupota. To jest kolejna prowokacja. Wczoraj na tym 

szczycie, jakby to powiedzieć, odroczono egzekucję co najmniej albo złagodzono wyrok i to 

dzięki kanclerz Merkel. 

AZ: – …Morawieckiego wsparli premierzy Węgier, Słowacji i Słowenii, ale zdecydowana 

większość zachęcała do dialogu… 

Ursule von der Leyen: – Praworządność leży u serca Unii. Praworządność zapewnia 

wspólne zaufanie, pewność prawną w całej Unii Europejskiej. Mamy przed nami długą drogę. 

Ta droga, to połączenie dialogu, odpowiedzi prawnych i konkretnych działań na rzecz 

przywrócenia niezawisłości sądownictwa. 



AZ: – Już po tym, jak większość uczestników szczytu rozjechała się do swoich stolic, 

premier [Morawiecki] spotkał się ponownie z szefową [Prezydent] Komisji Europejskiej. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Po kilku burzliwych tygodniach, jak sytuacja zaczynała 

wymykać się spod kontroli, szczyt przynosi premierowi [Polski] uspokojenie atmosfery. 

Komisja ma nadal wymagać od Polski wykonania wyroku TSUE, ale po woli, bez gwałtownych 

politycznych ruchów, by każda strona mogła trochę ochłonąć. 

AZ: – Polska obok Węgier i Szwecji wciąż nie otrzymała akceptacji Komisji Europejskiej 

dla pieniędzy z krajowego planu odbudowy. 

 

AW: – Rok od wyroku, który zmienił życie tysięcy kobiet [w Polsce]. Nie spodziewałam 

się, że będę ofiarą tego wyroku – mówi jedna z nich i opowiada, jak pomocy musiała szukać za 

granicą. Orzeczenie Trybunału Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej wprowadziło w Polsce 

faktyczny zakaz aborcji, także w przypadkach nieodwracalnych wad genetycznych płodu. Dziś 

na ulicach kobiety chcą o tym przypomnieć… 

 

AW: – Horror w biały dzień. 

- Dobrze, że ludzi nie było. 

- Nastąpił tak zwany efekt domina. 

AW: – Wiadukt zawala się jak w filmie, kawałek po kawałku, jak klocki domina. Wielkie 

betonowe fragmenty spadają na ulicę, na ulicy jadą samochody. To nie film, to czwartek w 

Koszalinie. Nie wiadomo, jakim cudem, ale nikomu nic się nie stało. 

- Cały wiadukt złożył się podczas wyburzania jednego przęsła. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

From the Bayerische Staatsoper, Munich 

mezzo 

Giuseppe Verdi 

UN BALLO IN MASCHERA 

Melodramma in three asts 

Libretto by Antonio Somma 

After 

Eugène Scribe’s „Gustave III ou La bal masqué” 

Stage Director 

Johannes Erath 

Riccardo – Piotr Beczała 

Renato – George Petean 

Amelia – Anja Harteros 

Ulrica – Okka von der Damerau 

♣ 
2021-10-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6072 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 6274 nowych zakażonych. 75 zgonów. 

 

AW: – Miejsce dzieci nie jest w lesie – mówią głośno wszyscy, którzy mogą, nie tylko 

przy granicy, nie tylko w Michałowie. Choć tam przyjechały dziś nawet byłe pierwsze damy. 

Apel do władz jest prosty – do strefy stanu wyjątkowego dopuśćcie chociaż lekarzy. 

Andrzej Zaucha: – Setki matek i ojców z całej Polski apelowało do serc i sumień 

rządzących, by okazali litość dzieciom zamarzającym w lasach przy granicy z Białorusią. 

Manifestowali przed strażnicą w Michałowie… Michałowo jest pierwszą gminą, która zbiera 

dary dla imigrantów i pomaga. Punkt pomocy jest w siedzibie ochotniczej straży pożarnej… 

Wystarczy wyruszyć na poszukiwania w pobliżu strefy stanu wyjątkowego, by natknąć się na 



pozostawione przez migrantów ślady [białoruskie pudełko po maśle Дружба, paczka białych 

papierowych ręczników z napisem: „Mimosa Tissues prime quality made in Lebanon”, pudełko 

po chipsach „ALDAR products LUNCHEON MEAT”]. Obóz uchodźców pośród zabudowań 

wsi Planta w pobliżu granicy z Białorusią, porzucone kurtki, plecaki, ten pełny, w środku na 

przykład karton papierosów z Libanu. Uchodźców dalej na zachód zabrał zapewne przewoźnik 

[nielegalny]. Znaleźliśmy też kartę pokładową, jej właściciel przyleciał do Mińska z Dubaju 17 

października. [Bardzo dziwne. Przecież Dubaj to nie miejsce skąd ktoś ucieka z nędzy lub 

zagrożenia życia]. 

O skali przerzutu do Dojczlandu świadczy ta interwencja policji – w dwóch busach 

zatrzymanych w województwie łódzkim jechało w przeraźliwym ścisku w sumie 78 osób. 

Przemytnicy ryzykują dla pieniędzy, każdy imigrant musi zapłacić za przewiezienie przez 

Polskę nawet 10 tysięcy euro. 

Ursula von der Leyen (European Council Brussels 21-22 October 2021): – Bardzo jasno 

powiedziałam, że Komisja Europejska i Parlament Europejski od dawna stoją na stanowisku, że 

nie będzie finansowania drutu kolczastego i murów. 

AZ: – Bruksela uznała jednak, że działania Łukaszenki za hybrydowy atak na całą Unię i 

szykuje dla Mińska kolejne, jeszcze ostrzejsze sankcje. Andrzej Zaucha, Fakty, Michałowo. 

 

AW – Unia swoje, Polska swoje. Unia staje na straży praworządności, polski premier staje 

obok sojuszniczki Putina. Unia apeluje o zmianę w polskich sądach, prezes polskiego sądu 

zawiesza sędziego, który stosował się do wyroku TSUE. Dokąd prowadzi ta droga, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Być może to zupełny przypadek bądź przedziwny zbieg 

okoliczności: 

Morawiecki, Stałe Przedstawicielstwo Rzeczypospolitej Polskiej przy Unii Europejskiej: – 

Kwestia tak zwanej praworządności [a gdzie reszta słów?] 

KKZ: – W dniu szczytu Unii Europejskiej, na którym premier Morawiecki przekonywał, 

że Polska nie ma problemu z praworządnością, prezes sądu okręgowego zawiesza na miesiąc 

Macieja Fereka. 

Maciej Ferek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie: – To, za co zawiesiła mnie pani 

prezes, to jest wyłącznie orzecznictwo. [Czyli?] 

KKZ: – Sędziego ukarano za stosowanie się do wyroków Europejskiego Trybunału 

Sprawiedliwości, który uznał powoływanie neo-sędziów za wadliwe. Teraz w sprawie Macieja 

Fereka ma się wypowiedzieć Izba Dyscyplinarna, która zgodnie z lipcowym orzeczeniem TSUE 

powinna być natychmiast zawieszona. Respektowania wyroków TSUE domaga się i Parlament 

Europejski, i Komisja Europejska. 

Ursula von der Leyen, w Parlamencie Europejskim, wypowiedź z 19 października: – 

Zalecenia dla Polski brzmią: odtworzyć niezależność wymiaru sprawiedliwości, zlikwidować 

izbę Dyscyplinarną i przywrócić do pracy zwolnionych sędziów. 

KKZ: – Jeśli Polska się nie dostosuje, może stracić pieniądze z Funduszu Odbudowy, na 

razie są blokowane. 

Emanuel Macron, Conseil européen Bruxelles – Vendredi 22 octobre 2021: – Czekamy na 

konkretne gesty ze strony polskiego rządu. 

KKZ: – I konkret jest – zamiast dopuszczenia do orzekania zawieszonych sędziów, kolejni 

są zawieszani. A premier w Brukseli złożył jasne zobowiązanie w sprawie Izby Dyscyplinarnej: 

Morawiecki w Parlamencie: – Tak, zamierzamy ją zlikwidować. 

Tusk: – Pytanie jest, na ile PiS szybko wywiąże się z danej publicznie obietnicy, i 

Polakom, i także złożonej tam w Parlamencie Europejskim przez premiera Morawieckiego, czyli 

wycofa się z tak zwanej Izby Dyscyplinarnej. 

KKZ: – Zawieszenie tego sędziego tuż po rozmowach premiera w Brukseli, raczej nie 

doda wiarygodności składanym prze Mateusza Morawieckiego deklaracjom, zwłaszcza że 

władza mówi wprost, że sędziów przywracać nie chce… A pierwsza prezes Sądu Najwyższego 

(Małgorzata Manowska) dołącza się do nagonki na tych sędziów, sugeruje, że „zgodnie ze 

złożonym ślubowaniem powinien odejść ze służby. Ich działanie nazywa „szykany polegające 

na odmowie orzekania z niektórymi sędziami”. „może prowadzić do sędziowskiej tyranii,” 

„Wyrażam pełne poparcie dla sędziów” (neo-sędziów). Sędziowie widzą, że władza nie 



zamierza im odpuścić. PiS zapowiada kolejne zmiany w tym de facto likwidację Sądu 

Najwyższego. PiS nie zamierza się cofnąć, mimo że na szali są pieniądze z Funduszu 

Odbudowy. Donald Tusk, uczestnik rozmów w Brukseli, uważa, że Bruksela nie chce karać 

Polaków za poczynania władzy. 

Tusk: – Kłopot polega na tym, że wypowiedziano na Nowogrodzkiej posłuszeństwo 

Traktatom Europejskim i Polskiej Konstytucji. 

KKZ: – Według byłego prezydenta Rady Europejskiej, jeśli PiS zlikwiduje Izbę 

Dyscyplinarną, zaliczka na fundusz odbudowy może być wypłacona. Ale na razie nie ma 

żadnego projektu w tej sprawie. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – Wśród zakażonych na pierwszym miejscu województwo lubelskie (1446). Wielu 

niezaszczepionych tam teraz walczy o życie. Na mapie Europy też są czerwone punkty, 

a w Rosji jest najgorzej od początku pandemii. 

Katarzyna Sławińska: – …W Wielkiej Brytanii w ciągu ostatniej doby 49 139 nowych 

zakażeń. Mimo tego premier wyklucza zimowy lockdown…  

 

AW: – Możesz pomóc w znalezieniu obsady pediatrii? Zadzwoń – apeluje prezydent 

Zamościa. To krzyk rozpaczy, bo kiedy na pediatrii nie ma lekarzy, dzieci nie mają pomocy. A 

prezydent nie ma już pomysłu, co zrobić, bo zrobił, co mógł. [Powinien własną pensję 

zaoferować poszukiwanemu pediatrze]. Nie tylko w Zamościu jest taki problem. 

Paweł Szot: – …oddział pediatryczny szpitala w Cieszynie niebawem może zostać 

zamknięty. Brakuje lekarzy. [Rada jak wyżej]. 

Mieczysław Szczurek, starosta cieszyński: – To nie jest problem finansowy. Szpital ma 

zabezpieczone środki [zapewne po 2000 złotych na lekarza]. Problemem jest generalny na tym 

terenie, a myślę, że i w Polsce brak kadry medycznej… 

PS: – We Włocławku z powodu braku miejsc wstrzymano przyjęcia, a oddział dziecięcy w 

Wysokiem Mazowieckiem został przekształcony w covidowy. Nieczynna jest pediatria 

w Radomsku. Dramatyczne braki kadrowe ma także Uniwersytecki Szpital Dziecięcy w 

krakowskim Prokocimiu. Oddziały dla najmłodszych w całym kraju przeżywają oblężenie. 

Główny powód – choroby zakaźne… Aż trzy czwarte lekarzy dziecięcych w Polsce to osoby, 

które skończyły 50 lat. Dla Faktów Paweł Szot. 

 

[Ja tego nie wytrzymuję. Rządzący Polską od iluś lat nie reagują na stały odpływ 

pracowników służby zdrowia: odchodzą lekarze, pielęgniarki, ratownicy pogotowia – nie godzą 

się na tak niskie wynagrodzenia. Władza zmusza nas, abyśmy z tym się godzili. 

Nie wytrzymuję tego, co robi z nami islam, który postanowił zalać Europę – inaczej tego 

nie mogę określić. W strefie przy granicy z Białorusią umierają ludzie, inni nocują w lesie, z 

dziećmi, w chłodzie, bez wody, bez jedzenia, często chorzy – my płaczemy, protestujemy, 

żądamy opieki medycznej dla nich. Oni uciekają przed wojną u siebie, przed nędzą. Ale przecież 

w Damaszku, w Stambule czy w Dubaju, dokąd dotarli, nie ma wojny, nie ma nędzy. Nie ma też 

wojny na Białorusi. Więc już nie są uciekinierami przed wojną. Nie może mówić, że ucieka 

przed nędzą ktoś, kogo stać było na samolot, na opłacenie się Białorusinom, na zapłacenie kilka 

tysięcy euro przemytnikom za przemyt przez Polskę. Prawda, że przy ich użyciu Łukaszenka 

mści się na Unii Europejskiej, że przepycha ich przez polską granicę. Są pionkami w tej grze, ale 

też faktem jest, że wykupili bilet tylko w jedną stronę. Nie może być wątpliwości, że świadomie 

brną tym szlakiem przerzutu do Europy. Nielegalnie przekraczają naszą granicę – przecież to 

jest przestępstwo. Dlaczego oczekują wyrozumienia od nas, skoro są przestępcami. I ostatecznie 

niechby osiedlali się wśród nas – nic w tym zdrożnego, wystarczy, aby starali się nas zrozumieć, 

aby akceptowali nasz sposób bycia. Ale muzułmanie się nie asymilują, widzą w nas wrogów, bo 

niewiernych, nawet gdy już urodzili się w Europie]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Opéra national de Paris – Opéra Bastille 

Orchestre de l’Opéra nationale de Paris 



mezzo 

Cycle PIOTR ILJICZ CZAJKOWSKI 

Symphonie No 3 en ré majeur, opus 29 

I.  Introduzione e Allegro: Moderato assai (Tempo di marcia funebre) (d-moll) — Allegro 

briliante (D-dur) 

II. Alla tedesca: Allegro moderato e semplice (H ♭ dur→g - moll) 

III. Andante elegiaco (d-moll→B ♭ dur→D-dur) 

IV. Scherzo: Allegro vivo (h-moll) 

V. Finał: Allegro con fuoco (Tempo di polacca) (D-dur) 

 

Symphonie No 6 en si mineur, „Pathétique”, opus 74 

I. Adagio - Allegro Non Troppo  

II. Allegro Con Grazia  

III. Allegro Molto Vivace  

IV. Finale: Adagio Lamentoso  

♣ 
2021-10-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6072 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4728 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

AW: – 70 kilometrów przez las, 7 dni bez jedzenia i wody – ośmioro Syryjczyków 

opowiada, co przeżyło. Dotarli do Hajnówki, ale teraz nie wiadomo, gdzie są. 

[Może już w Dojczlandzie]. 

 

AW: – Donald Tusk z mocnym głosowaniem w Platformie. W Nocnym głosowaniu ma 

dowód, że jest niekwestionowanym szefem… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – 97,4% ZA… Po zmianach w statucie szefowie regionów 

nie będą tak jak dotąd rządzić partią. Największe znaczenie ma mieć powiększony 10-osobowy 

zarząd. Nieoficjalnie wiceprzewodniczącymi ma być pięciu mężczyzn i pięć kobiet, w tym Ewa 

Kopacz, Małgorzata Kidawa-Błońska, Izabela Leszczyna, Marzena Drewnowicz i Dorota 

Niedziela. W zarządzie zostają: Borys Budka, Rafał Trzaskowski i Tomasz Siemoniak. 

Dołączają: Bartosz Arłukowicz i Cezary Tomczyk. Kandydatów wskaże Donald Tusk. Wybory 

mają się odbyć do 10 lutego. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Warszawa, 2021-10-24 

redakcja@wydawnictwofiltry.pl 

Wydawnictwo Filtry sp. z o.o. 

Zwracam się z prośbą do Wydawnictwa Filtry o przekazanie, jeśli to możliwe, mojego listu do 

Pana Grzegorza Piątka, Autora książki NIEZNISZCZALNY. 

Wydawnictwu i Drukarni gratuluję pięknego wydania tej książki. Ważkie są liczne zdjęcia 

ilustrujące książkę. 

Pozdrawiam i dziękuję 

 



Do Pisarza Pana Grzegorza Piątka 

Wielce szanowny Panie, 

z bardzo dużym zainteresowaniem czytam Pana książkę NIEZNISZCZALNY o profesorze 

Bohdanie Pniewskim. Doszedłem do lat pięćdziesiątych XX wieku. Wówczas robiłem projekt w 

Katedrze Profesora Bohdana Pniewskiego, pośrednio, bo pod kierunkiem Profesora Zbigniewa 

Karpińskiego i architekta Leszka Kołacza. Studia na Wydziale Architektury zakończyły się dla 

mnie wielkim dramatem osobistym. Opisałem lata 1953 – 1960 na Wydziale Architektury wśród 

innych spraw w jednej z moich książek pod tytułem Debiut. Pomyślałem, że wspomnę o 

istnieniu tej książki, która z innej perspektywy i w innym kontekście niewielkim fragmentem 

zahacza o te lata na Wydziale Architektury. 

Wszystkie moje książki wydane w zasadzie w jednym egzemplarzu znajdują się w Bibliotece 

Narodowej. 

Daruje Pan, że zboczyłem na swoje sprawy. Wróćmy do Pana książki NIEZNISZCZALNY. Moje 

tu słowa w żadnym wypadku nie są próbą recenzji. Czytam jak jeden z czytelników. Książkę 

bardzo dobrze się czyta, liczne zdjęcia mają duże znaczenie w książce o Architekcie. 

Przypomnieli mi się wymienieni ludzie, których znałem, chodziłem po opisanych obiektach, 

często niewykończonych. 

Po tylu latach, po więcej niż pół wieku zdołał Pan odtworzyć tamtą rzeczywistość. Z książki 

dowiedziałem się o wielu sprawach, które wyjaśniły mi moje urywkowe wspomnienia. Czytając, 

znów przeżywam moje życie. Jestem wzruszony. 

Wyrazy głębokiego szacunku 

Marian Czesław Sokołowski 

Postscriptum 

Kozierski, który nauczał nas instalacji sanitarnych, a był wówczas dziekanem Wydziału, 

na jednym zebraniu próbował pouczać Pniewskiego, ale usłyszał: Milcz! Twoje zadanie, to tylko 

połączenie dupy z Wisłą. 

Wejchert przekonywał Pniewskiego o konieczności nauki urbanistyki. Pniewski orzekł: 

Ja się urbanistyki nie uczyłem, a ją projektuję. To widać – odparł Wejchert. 

Po zakończeniu budowy Domu Chłopa Pniewski prezentował swoje dzieło innym 

profesorom. Był słoneczny dzień, patrząc na elewacje i na narożnik Domu (z wklęsłymi złotymi 

narożnikami), Bogusławski powiedział: No tak, miałeś chamie złoty róg. 

Wszystko to byli profesorowie, ale dla nas studentów mieli tylko nazwiska. 

♣ 



2021-10-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6018 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2950 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

GK: – Komisja Europejska przystawia Polsce pistolet do głowy i może rozpocząć trzecią 

wojnę światową. Szokujące są słowa i metafory premiera Morawieckiego z wywiadu dla 

prestiżowego Financial Times. Kilka dni po debacie w Strasburgu i szczycie w Brukseli. 

„W polityce głupota jest przyczyną większości poważnych nieszczęść” – komentuje Donald 

Tusk. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Szanowni państwo… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Pierwsza strona w jednym z najbardziej prestiżowym 

dzienniku świata daje gwarancje, że nie przejdzie niezauważony: (Poland tells Brussels to stop 

the threats as EU tensions escalate – Polska wzywa Brukselę do zaprzestania gróźb, gdy napięcia 

w UE się nasilają). Wywiad znalazł się na czołówce. Europa usłyszała: 

Komisja Europejska stawia Polsce żądania przystawiając jej pistolet do głowy. 

[Morawiecki z Kaczyńskim i nawet z PiS to bardzo mało, żeby mówić – Polska]. 

Co będzie, jeśli Komisja rozpocznie trzecią wojnę światową? Będziemy bronić naszych 

praw bronią, która jest do dyspozycji. 

Eric Mamer, rzecznik Komisji Europejskiej: – Nie ma miejsca na wojenną retorykę 

między krajami członkowskimi albo krajami członkowskimi a instytucjami europejskimi, które 

są instytucjami wspólnymi. 

KKZ: – … Financial Times nazywa szyderstwem z praworządności. 

Maciej Woroch, Londyn: – FT zarzuca polskiemu premierowi, że przez działania w złej 

wierze zaprzepaścił szanse na poważną debatę o równowadze pomiędzy unijnym prawem, 

a suwerennością państw członkowskich. Oceniając, że działania polskiego rządu wyraźnie są 

nakierowane na uniknięcie jakichkolwiek prawnych ograniczeń, by rząd mógł robić, co tylko 

chce, gazeta podsumowuje, że Warszawa musi zapłacić za swoje wykroczenia. 

 

Donald Tusk 

Świat zdębiał po wywiadzie polskiego premiera, w którym zapowiada on III wojnę 

światową wywołaną konfliktem między Polską a Unią Europejską. W polityce 

głupota jest przyczyną większości poważnych nieszczęść. 

Źródło: twitter.com/donaldtusk 

[…] 

 

GK: – A teraz zmasowana akcja promocyjna Polskiego Ładu – premier, ministrowie, 

posłowie i senatorowie PiS-u ruszyli w Polskę, by ogłosić, która gmina, ile milionów dostanie, 

że to z polskiego, a nie z unijnego budżetu. Ale fakty są takie, że jesteśmy na razie na etapie 

obietnic… 

 

- …prawie połowa Polaków (53% zaszczepionych co najmniej jedną dawką – 20,1 mln 

osób) Polska jest dopiero na 23 miejscu w Unii Europejskiej, źródło: ourworldindata.org 

- Mówiąc wprost, gdy w regionie liczba zajętych łóżek przez osoby zakażone 

koronawirusem osiągnęłaby niebezpieczny dla wydolności szpitali poziom… [ważniejsza jest 

wydolność lekarzy, a nie liczba łóżek] 

 

GK: – Wieczorem mogą wyjść z domu tylko zaszczepieni lub ozdrowieńcy, tylko oni 

wejdą do urzędów czy galerii handlowych – w Rumunii mocno zaostrzono restrykcje. Rosjanie 

dostali nawet przymusowe wolne od pracy. 

Katarzyna Sławińska: – …Rumuńska służba zdrowia nie daje już rady. Dramat też 

w Rosji, gdzie zapełniają się cmentarze. Od ponad tygodnia codziennie na Covid umiera tu 

ponad tysiąc osób. Rosjanie dostaną ponad tydzień przymusowego wolnego od pracy. W 



Moskwie od czwartku obowiązywać będzie lockdown.  Niemal wszystko już piąty dzień 

zamknięte jest na Łotwie. 

Poziom całkowitego wyszczepienia populacji: 

Rosja 33%; Łotwa 52%; Polska 52%; Słowacja 42%; Rumunia 31%; Bułgaria 21%; 

Dania 75%; Wielka Brytania 66%; Belgia 73%; Francja 68%; Italia 71%; Portugalia 

87%; Hiszpania 80%. 

 

Andrzej Zaucha: – Wciąż wielu nowych migrantów. I coraz bardziej agresywne 

atakowania polskiej granicy z Białorusią – alarmuje straż graniczna i pokazuje ten film: Według 

straży 70 cudzoziemców próbowało pokonać ten płot z drutu kolczastego, rzucali w żołnierzy 

kamieniami i konarami drzew. Dwóch [żołnierzy] zostało rannych. Jeden z nich uderzony 

kamieniem w twarz, obaj zostali odwiezieni do szpitala, ale po opatrzeniu zostali wypisani. 

W atakach mieli pomagać funkcjonariusze białoruskich służb. 

[Więc jak: pomagali czy może mieli pomagać?] 

Anna Michalska, podporucznik, rzeczniczka prasowa straży granicznej: – Oni byli 

przebrani w ubrania cywilne, namawiali tę grupę, aby dalej próbowała siłą forsować… 

przecinali za pomocą nożyc do cięcia tych drutów. 

Marek Nabzdyjak, major, 16 Pomorska Dywizja Zmechanizowana: – Jak zauważamy, 

sterują migrantami, którzy w zwiększonej ilości, w zwiększonych grupach próbują sforsować 

granicę polsko-białoruską… 

AZ: – Ministerstwo do 7500 żołnierzy już patrolujących granicę dośle jeszcze 2500 

żołnierzy… 

 

GK: – Gwałtownie rosnące ceny prądu, paliwa i żywności spychają poniżej granicy 

ubóstwa tysiące Polaków. Statystycznie to już ponad dwa miliony osób. Największy problem 

jest w rodzinach wielodzietnych i wśród rencistów. Potrzebna jest pomoc… 

Marzanna Zielińska: – Ta granica [ubóstwa] to cztery złote dziennie – musi wystarczyć na 

ubranie, opłaty na przeżycie. 

[Nie wierzę w to, co pani mówi. To miesięcznie tylko 120 złotych. Za cztery złote nie da 

się zjeść śniadania, a gdzie reszta? Może chodzi o 40 złotych, wówczas 1200 złotych 

miesięcznie też nie może stanowić rzeczywistej granicy ubóstwa. 

[W 2020 roku zasięg ubóstwa ustawowego prawie się nie zmienił i wyniósł 9,1 proc., 

wobec 9,0 proc. rok wcześniej. W tym przypadku za próg uznaje się 701 zł na osobę samotną i 

2112 zł na rodzinę czteroosobową – te kwoty nie zmieniły się od 2018 roku, zależą bowiem od 

decyzji administracyjnych. google] 

[701 złotych miesięcznie, to 23 złote dziennie – to urzędnicze wyliczanki. Nie potrafię tak 

myśleć. Czy 702 złote miesięcznie to już nie jest ubogi? Paranoja!] 

 

GK: – Skoda wstrzymuje produkcję aut i zamyka fabryki w Czechach – przynajmniej do 

końca roku. Kryzys jest globalny i dotyka wielu producentów samochodów. Brakuje 

półprzewodników niezbędnych w każdym aucie… 

Marek Jancák, dyrektor wykonawczy Škoda Auto: – Obecnie mamy do czynienia 

z przestojami w Malezji, gdzie zamknięto całą produkcję [półprzewodników] z powodu Covid-

19. 

Dariusz Łapiński: – Chodzi o mikroczipy – zminiaturyzowane urządzenia na bazie 

krzemowych półprzewodników potrafiących bardzo szybko liczyć – odpowiedzialne za pracę 

silnika, zawieszenia, układu kierowniczego, systemów podwyższających poziom 

bezpieczeństwa, elektryczne sterowanie fotelami, działanie alarmów i oświetlenia – bez nich 

współczesny samochód jest bezużyteczny, w każdym jest od kilkudziesięciu nawet do kilkuset. 

Wszystkim producentom samochodów dostarcza je zaledwie kilku dostawców głównie z Azji. Z 

powodu pandemii część fabryk mikroczipów ograniczyło produkcję albo wręcz stanęło… Nie 

ma wyjątków, wszystkie marki mają problemy z produkcją. …będą nowe ceny używanych i 

nowych samochodów. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 



 

Lekcja historii 

Przypomnijmy, w 541 r. w Pelusium w Delcie Nilu zadebiutował nowy patogen, bakteria 

Yersinia pestis i wywołana przez nią choroba – dżuma, która pod nazwą plagi Justyniana (od 

imienia panującego wówczas w Bizancjum cesarza) w 18 falach przez ponad 200 lat, do 755 r., 

niszczyła Azję, Afrykę i Europę. Historyk medycyny Frank Snowden, autor książki „Epidemics 

and Society: From the Black Death to the Present” (Epidemie i społeczeństwo. Od Czarnej 

Śmierci do współczesności), nazywa ten okres panowania dżumy pierwszą pandemią. 

Pochłonęła ona od 20 do 50 mln ofiar, swą bezwzględną brutalnością oznaczając nieodwracalny 

koniec wcześniejszego świata. Bizancjum, liczące przed wybuchem pandemii 30 mln 

mieszkańców, po zakończeniu morderczego cyklu skurczyło się o ponad połowę, do mniej niż 

15 mln. Wybuch choroby poprzedziły zmiany klimatyczne, ochłodzenie się klimatu z 

kulminacją w okresie 536-660 zwanym późną antyczną epoką lodową. 

Pandemia skończyła się równie nieoczekiwanie, jak się zaczęła. W Europie rozpoczęło się 

średniowiecze, wcale nie takie ciemne, jak podpowiadają popularne wyobrażenia o kresie po 

pierwszej pandemii. W IX w. klimat ponownie zaczął się ocieplać, dając początek 

Średniowiecznemu Optimum Klimatycznemu, trwającego do XIII w.; brytyjski historyk Bruce 

Campbell nazwał ten okres czasem rozkwitu, pojawiły się wtedy takie innowacje, jak podwójne 

księgi rachunkowe, skrypty dłużne, strzemię, pług, gotyckie katedry. 

Sprzyjające warunki klimatyczne przekładały się nie tylko na rozwój rolnictwa, ale i 

korzystne warunki żeglowania również po północnych akwenach w kierunku Islandii, 

Grenlandii i Nowej Funlandii. Kwitła łacińska Europa, ale też Chiny dynastii Song oraz 

cywilizacje Azji Wschodniej. Wydawało się, że rozkwit i krzepnący ład feudalny trwać będą 

wiecznie. Groza pierwszej pandemii wyparowała z pamięci – warunki klimatyczne, sprzyjające 

rozwojowi gospodarczemu i cywilizacyjnemu, okazały się mniej pożywne dla patogenów. 

Niestety, pogodny obraz świata zaczął się psuć w XIII w. na skutek paradoksalnego 

nałożenia się wielu czynników. Stulecie rozpoczął pochód Mongołów Czyngis-chana. Oni także 

skorzystali ze sprzyjającego klimatu, dzięki któremu początek stulecia oznaczał 

bezprecedensowy w historii piętnastoletni okres ciepłej i wilgotnej pogody w Mongolii 

Centralnej. Rozkwit pastwisk stał się paliwem umożliwiającym budowę i ekspansję 

mongolskiego imperium, którego jeźdźcy dotarli daleko w głąb Europy. 

Już jednak w drugiej połowie XIII w. klimat zaczął się ochładzać, dając sygnał do procesu 

wielkiego przejścia, którego w tamtym czasie nikt jeszcze sobie nie wyobrażał. Pogarszające się 

warunki dla rolnictwa, malejące i niestabilne zbiory przekładały się na fale głodu, z kulminacją 

w okresie wielkiego głodu lat 1315-1317. Kryzysy wstrząsające Europą w pierwszej połowie 

XIV w. ujawniały narastające słabości systemu feudalnego. 

Główny czynnik zmiany, twierdzi Bruce Campbell w książce „The Great Transition” 

(Wielkie przejście), zaczął się budzić ok. 1268 r. na terenie zachodnich Chin. To znana już 

bakteria Yersinia pestis, pałeczka dżumy. Patogen ruszył wzdłuż jedwabnego szlaku, by pod 

koniec lat 30. XIX w. dotrzeć jeszcze w niepełnej aktywnej postaci do Morza Czarnego. 

Początek lat 40. to czas „sztormu doskonałego”, polegającego na połączeniu skutków 

różnych czynników kryzysowych: przyspieszenia zmian klimatycznych, nasilenia wojen 

przyczyniających się do upadku gospodarczego i recesji, w końcu nowej plagi dżumy, która 

ujawniła w pełni swą grozę podczas oblężenia w 1346 r. przez Mongołów portowej Teodozji 

(podlegającej Genui). 

[Podczas oblężenia portu przez Złotą Ordę, Tatarzy na rozkaz Dżany Bega w 1346 po raz 

pierwszy zastosowali dżumę jako broń biologiczną. Oblegający przy pomocy katapult wrzucali 

za mury miasta zwłoki zmarłych na tę chorobę.] 

Rozpoczęła się druga pandemia trwająca przez 350 lat – ostatnie jej wybuchy obserwowano 

jeszcze na początku XVIII w. m.in. w Marsylii. 

Pierwsze fale lat 1346-1383 wyludniły Europę, powodując śmieć około połowy 

mieszkańców zachodniej części kontynentu. Dżuma nie ograniczyła się oczywiście do Europy, 

łącznie przyczyniając się do śmierci w Eurazji 75 do 200 mln osób w najgorszej, początkowej 

fazie XIV w. Druga pandemia wraz z destabilizacją i ochłodzeniem klimatu, które przeszło do 



historii jako mała epoka lodowa (trwała aż do XIX w.), wywołały nie tylko wieloletni kryzys w 

XV w., ale także falę innowacji, z których narodził się współczesny kapitalizm. 

Edwin Bendyk 

W Polsce, czyli wszędzie 

Rzecz o upadku i przyszłości świata 

s. 20-22 

♣ 
2021-10-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6134 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 6265 nowych zakażonych. 93 zgonów. 

 

GK: – Minister klimatu odchodzi z rządu, będzie, minister rolnictwa, będzie teraz 

ministrem funduszy i polityki regionalnej. Będą nowi ministrowie sportu, rozwoju i technologii, 

klimatu oraz rolnictwa. [Coś pan zamieszał, ale może dalej się wyjaśni]. 

Arleta Zalewska: – To jedna z tych nominacji, która przejdzie do historii rekonstrukcji w 

polskiej polityce – Kamil Bortniczuk (Partia Republikańska) [a to co takiego?] nie tylko został 

dziś nowym ministrem sportu. Ale by mógł nim pozostać, PiS musiało zaledwie po roku 

wycofać się z decyzji o likwidacji resortu, odebrać ministrowi kultury i powołać na nowo – 

wszystko po tym, jak poseł Bortniczuk opuścił Jarosława Gowina, aby wesprzeć, głosować z 

Jarosławem Kaczyńskim. A partia Adama Bielana, obecnego tu na zaprzysiężeniu, stała się 

nowym koalicjantem PiS-u. Łukasz Mejza, który do sejmu wszedł z listy PSL-u, ale niemal od 

początku głosował z PiS-em, po rekonstrukcji zostanie nowym wiceministrem sportu. 

Michał Kurtyka, były minister klimatu i środowiska: – Dzisiaj jest ostatni dzień mojej 

pracy. 

AZ: – Oficjalnie minister Michał Kurtyka odchodzi z powodów rodzinnych, nieoficjalnie 

miały się do tego przyczynić trwające od dawna spory z ministrem Zbigniewem Ziobro między 

innymi o pakiet klimatyczny oraz wciąż nierozwiązana sprawa z Czechami wokół kopalni 

Turów. Kurtykę zastąpi Anna Moskwa. Ale to ta zmiana w resorcie rolnictwa jest dla prezesa 

PiS-u kluczowa, bo jak wynika z nieoficjalnych informacji, Grzegorz Puda po pierwsze, traci 

stanowisko po porażce programu „piątka dla zwierząt”, której Kaczyński był twarzą. Po drugie, 

z powodu słabnących notowań PiS-u wśród rolników. Nowy minister Henryk Kowalczyk ma to 

poparcie PiS-owi odbudować, również dzięki silniejszej pozycji w rządzie. Bo Henryk 

Kowalczyk będzie też wicepremierem. Odchodzący minister rolnictwa przejdzie do resortu 

funduszy i polityki regionalnej. A nowym ministrem rozwoju został Piotr Nowak. 

Przeprowadzone dziś w rządzie zmiany osłabiają przede wszystkim jego szefa, bo to ludzie 

związani z premierem Morawieckim musieli dziś ustąpić ze stanowisk, a zastąpili ich 

ministrowie wybrani przez prezesa PiS-u. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Nazwa ustawy brzmi dumnie, a cele są ambitne. Chcesz pokoju, szykuj się na 

wojnę – uzasadniał wicepremier Jarosław Kaczyński potrzebę przyjęcia ustawy o obronie 

ojczyzny. Dobrowolna zasadnicza służba wojskowa ma zwiększyć armię do 250 tysięcy 

żołnierzy. Mają też więcej zarabiać. 

Maciej Knapik: – …ustawa ma ponad 700 artykułów… ponad 50 tysięcy wojsk obrony 

terytorialnej… minister obiecuje uposażenie szeregowca 4400 złotych brutto. 

Mirosław Różański, generał, były dowódca generalny rodzajów sił zbrojnych: – 

Zdecydowanie nie stać nas na taką armię. Budżet [chyba obrony narodowej], który wynosi 52 

miliardy plus te 6 przydzielone, obrona z dzisiejszego budżetu ma 60% tych pieniędzy. 

MK: – Wszystko będzie na kredyt. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Zamiast na ochronę zdrowia przeznaczy na 

wojsko, zamiast na edukację przeznaczy na wojsko, zamiast na pomoc społeczną przeznaczy na 

wojsko. Wojsko, wojsko i jeszcze raz wojsko, bo będzie stan wojenny. 

Nowe źródła finasowania: Fundusz Wsparcia Sił Zbrojnych przy BKG 



• Wpływy ze skarbowych papierów wartościowych 

• Środki z obligacji wyemitowanych przez BGK objętych gwarancją skarbu 

państwa 

• Wpłaty z budżetu państwa 

• Wpłaty z zysku NBP 

MK: – Wczoraj ta instytucja finansowała Polski Ład, dzisiaj polską armię – jakby 

dysponowała nieograniczoną ilością pieniędzy. 

 

GK: – Marek Nowicki pojechał do Łęcznej gdzie na szczepienia nie ma chętnych, za to 

szpitale są pełne. 

[Na każdym przystanku autobusowym wielki napis: 

FAŁSZYWA PANDEMIA 

UWAŻAJ TO JEST FAŁSZYWA PANDEMIA 

FAŁSZYWA PLAN DEMIA 

KTÓRA FALA CIĘ OBUDZI? 

MN: – …Powiat łęczyński w województwie lubelskim należy do czołówki, jeśli chodzi o 

odsetek zakażeń na liczbę mieszkańców. Tu też bardzo mało osób skorzystało z możliwości 

zaszczepienia. 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

 

Stambuł. Sto procent gwarancji – zapewnia mnie przemytnik. 

Reporter OKO.press na szlaku uchodźców 

 

Masz auto po polskiej stronie? Zapłacę tysiąc euro za każdą osobę. Tak mówi 

jeden. Drugi parska śmiechem. Dam tysiąc pięćset. To pierwszy materiał 

reporterskiego cyklu OKO.press. Jutro odcinek z Mińska. Potem kolejne, coraz 

bardziej dramatyczne... 

Przez dzielnicę Aksaray, powykręcane jelita europejskiej części Stambułu, prowadzi mnie nos. 
Zapach chińskich tekstyliów roznosi się wśród krzyków straganiarzy, miesza z wonią wietnamskiej 
smażeniny i smrodkiem uzbeckich kożuchów. Tutaj niczego nie gotuje się na wolnym ogniu: usługi cargo, 
bilety lotnicze, wymiana walut, transfer pieniędzy – wszystko w trybie ekspres – pisze ze Stambułu 
reporter Szymon Opryszek* 

Można tutaj kupić niemal wszystko: bojówki, buty trekkingowe, liofilizowaną żywność, greckie 
prawo jazdy, syryjski paszport, wycieczkę w jedną stronę do Niemiec. Płatność tylko gotówką. 

To pierwszy materiał reporterskiego cyklu OKO.press. Szymon Opryszek ruszył samotnie trasą 
tysięcy uchodźców, którzy docierają do granicy z Białorusią. W Stambule, skąd wielu zaczyna podróż 
białoruskim szlakiem do Polski i – jak się uda – dalej do Europy, rozmawia z przemytnikami, pyta o ceny, 
popularne kierunki. Przemytnicy kupują jego „legendę” o pięknej Dżamilii… Jutro odcinek z Mińska, 
potem kolejne coraz bardziej dramatyczne. 

W wąskiej uliczce pachnącej gotowaną ciecierzycą szukam Ahmeda, ale nikt z sąsiadów nie słyszał o 
takim człowieku. Dzwonię, piszę, czekam. Jest. Ahmed, który okazał się nie być Ahmedem, siada 
zgarbiony za stołem. Za jego plecami mapa Turcji trzyma się ścian, z których schodzi stara farba. W biurze 
z trudem mieszczą się dwa krzesła, oparcie jednego wystaje na zewnątrz. 

– A więc miłość? – pyta Ahmed. Ma na oko czterdzieści lat, kozią bródkę, ręce pokryte wyblakłymi 
tatuażami i obgryzione paznokcie. 

Potakuję i pokazuję Dżamilę, uśmiecha się do Ahmeda z tapety na moim telefonie. Opowiadam, jak 
poznaliśmy się w obozie dla uchodźców w Libanie. Trafiła tam w czasie wojny w Syrii, ja pracowałem jako 
wolontariusz. Lada dzień spotkamy się w Stambule, potem wyjedziemy razem do Mińska, by znów się 
rozdzielić: ona ruszy przez las, ja będę czekał po polskiej stronie. 

Potrzebujemy tylko kogoś, kto pomoże nam zorganizować przejście przez las. Kogoś, kto oswoi nas 
ze strachem. Ja boję się o nią. Ona boi się ciemnego lasu, trudnej drogi, pograniczników. 

– Piękne oczy – Ahmed jeszcze raz zerka na zdjęcie Dżamili. 
Nie spodziewałem się romantyka wśród przemytników. Piękne, potwierdzam. 
– Znam się na tym. To moja robota. Patrzę ludziom w oczy i wiem, czy dadzą radę pokonać strach. 
– I? – rozkładam ręce. 
– Widzę oczy gotowe na podróż. Smutne, ale zdeterminowane – mówi łamaną angielszczyzną. 



Jak wyglądały oczy tych, którzy z pomocą Ahmeda wypływali łódkami z Bodrum lub Izmiru przez 
Morze Śródziemne w kierunku greckiego wybrzeża? Ślepia wpatrzone w nieruchomą ciemność? 
Przerażone? Rozmodlone? Tak sobie je wyobrażam, ale nie o tym przyszedłem rozmawiać. 

– Łódek można było się bać. A teraz? Białoruś? – Ahmed prycha, a potem pstryka palcami. – To 
ledwie piętnaście kilometrów spaceru przez las. Zaufaj mądrości tej kobiety. Zrób to dla niej… 

♣ 
2021-10-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6165 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 8361 nowych zakażonych. 133 zgonów. 

 

GK: – Milion kary dziennie nałożył na Polskę Unijny Trybunał Sprawiedliwości 

w związku z funkcjonowaniem Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego w lipcu tego roku. 

Trybunał nakazał jej zawieszenie, bo system dyscyplinowania sędziów może być [jest] 

niezgodny z unijnym prawem. 

Maciej Sokołowski, z Brukseli: – Dobry wieczór. To, czy Polska zapłaci dobrowolnie, czy 

też nie, nie ma żadnego znaczenia, bo te pieniądze i tak znajdą się na koncie Unii Europejskiej – 

ma tego dopilnować Komisja Europejska, która ma specjalną procedurę w tej sprawie dla 

państw, które nie płacą nałożonych kar. Ale nigdy wcześniej nie musiała po taką procedurę 

sięgać. Na końcu tej długiej drogi jest możliwość potrącenia środków z unijnych funduszy. 

 

GK: – Nie ma zgody na marsz narodowców 11 listopada w Warszawie. Sąd uchylił 

decyzję wojewody, który wydał pozwolenie na marsz niepodległości. Organizatorzy odwołają 

się do sądu apelacyjnego… 

GK: – Burzliwa dyskusja w Senacie o granicy-murze – będzie bardzo drogi. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – To obrazy wycieńczonych ludzi, których pokazujemy, by 

nie zapominać i nie obojętnieć na ich cierpienie… Budowa muru ma kosztować 1 miliard 600 

milionów złotych. 

Marcin Bosacki, senator, KP KO, PO: – Polski duch polega na tym, żeby być twardym 

wobec silnych i agresywnych, czyli Łukaszenki. Ale żeby być hojnym i gościnnym wobec 

słabych, czyli tych rodzin z dziećmi. 

 

GK: – …Szpitale, przychodnie przygotowują się na czarny scenariusz. Pandemia. [Samo 

gdybanie, żadnych konkretów]. 

 

Stężenie gazów cieplarnianych w atmosferze: 

Dwutlenek węgla (CO2) – 413,2 ppm – 149% stężenia z okresu przedindustrialnego 

Metan (CH4) – 1889 ppb – 262% stężenia z okresu przedindustrialnego 

Podtlenek azotu (N2O) – 333,2 ppb – 123% stężenia z okresu przedindustrialnego 

[źródło: raport ONZ]. 

[Sposoby zapisu bezwymiarowego stosunku dwóch wielkości – oznaczenia stosowane do 

zapisu bezwymiarowego stosunku dwóch liczb lub wartości liczbowych dwóch wielkości o 

takich samych jednostkach. Zapis takich stosunków możliwy jest w postaci procentów bądź 

promili. W rachunkach finansowych wykorzystuje się punkt bazowy. 

ppm (liczba części na milion, 10−6), ppb (liczba części na miliard, 10−9) i ppt (liczba części 

na bilion, 10−12). Symbole te nie są jednostkami miary. Wikipedia] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

mezzo 

Sergei Rachmaninov (1873-1943) 

Sonate pour violoncelle et piano op. 19 Edison Denisov (1929-1996) 

Victor Julien-Laferrière (violoncelle) 

Jonas Vitaud (piano) 



♣ 
2021-10-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6284 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 8378 nowych zakażonych. 101 zgonów. 

 

GK: – Nie ma pieniędzy w Brukseli, nie ma projektu ustawy likwidującej Izbę 

Dyscyplinarną. Nie ma w tej sprawie nawet zgody w koalicji. Szefowa Komisji Europejskiej nie 

pozostawia złudzeń. W planie dla Polski będą konkretne warunki do spełnienia. Zbigniew 

Ziobro odpowiada – tylko słabi ulegają presji. 

Arleta Zalewska: – …W rządzie nie ma zgody. Kara 1 mln euro/dzień. 7 dni = 32,3 

miliony złotych. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Chcemy umieścić w tym 

planie wyraźne zobowiązanie dotyczące likwidacji Izby Dyscyplinarnej, zakończenia lub 

reformy reżimu dyscyplinarnego i rozpoczęcia procesu przywracania sędziów. Mam nadzieję, że 

osiągniemy porozumienie. Ale to część dotycząca niezależności sądów jest warunkiem 

koniecznym. 

 

GK: – Gdyby nie pomoc okolicznych mieszkańców, to kobieta i dwójka jej dzieci 

mogłyby już nie żyć. Utknęli w bagnie przy granicy polsko-białoruskiej. Mimo telefonów straż 

graniczna ani pogotowie nie przyjechały. Mieszkańcy sami wynieśli z bagna migrantów i 

odwieźli do przychodni… 

[Migranci z Afryki, Bliskiego Wschodu i Azji od wielu lat wędrują do Europy, bo 

w Europie dobrobyt. Najpierw przeprawiali się na tysiącach pontonów przez Morze Śródziemne 

i osiadali na całym południu Europy od Grecji po Portugalię. Gdy południe Europy zapełniło się 

imigrantami, i to w nadmiarze, południe jakoś uodporniło się, i zdołało znacznie ograniczyć 

migrację, fala poszła przez Węgry. Wybudowany szczelny mur na Węgrzech zamknął ten szlak. 

Teraz Białoruś wskazała i umożliwiła drogę przez Polskę. Trzeba odnotować, że ta migracja to 

wielki nielegalny biznes. Każdy imigrant wielkimi kwotami dolarów opłaca się za obiecany 

przerzut do Europy, a ostatnio też płacą tysiące dolarów za przewóz przez Polskę. 

Google podaje: w 2017 roku do UE przybyło 2,4 mln imigrantów z państw trzecich. Na 

dzień 1 stycznia 2018 r. 22,3 mln (4,4 %) z 512,4 mln osób mieszkających w UE nie było 

obywatelami Unii. 

Jest nas pół miliarda Europejczyków, ale w biednej Afryce mieszka parę miliardów, 

podobnie na południu Azji, więc ilu migrantów Europa może wchłonąć? Też pół miliarda? 

Wystarczy kilkadziesiąt lat, żeby to się zrealizowało. Na tym się nie skończy. Jesteśmy w 

sytuacji bez wyjścia – poddać się i dopuścić wymianę ludności w Europie na muzułmanów? 

Wcześniej zniknie dobrobyt. Bo gdyby muzułmanie potrafili zaprowadzać dobrobyt, to dobrobyt 

byłby i w Afryce. Ale muzułmanin w każdej chwili powtarza: Insz Allah, znaczy: jeśli Allah 

zechce – i czeka, aż Allah da bądź zechce W Europie więcej umiera niż się rodzi, odwrotnie 

muzułmanie – mają wiele dzieci. Parę dziesięcioleci wystarczy, aby było więcej muzułmanów 

niż rdzennych Europejczyków. Kolej przyszła na Polaków, żeby zrozumieli, co się na naszych 

oczach dzieje. A muzułmanie dążą do Dojczlandu, bo tam wystarczy być z żoną i dwójką dzieci, 

aby otrzymywać tak duże zasiłki socjalne, że nie trzeba pracować]. 

 

GK: – Przytłaczającą większością głosów, stosunkiem 86 do 6 głosów wstrzymujących, 

nowa [polska] Krajowa Rada Sądownictwa została usunięta z Europejskiej Sieci Rad 

Sądownictwa. Decyzja zapadła na specjalnym posiedzeniu w Wilnie. 

Michał Tracz: – …Europejska Sieć listę zarzutów miała bardzo długą. Nie jest niezależna 

od polityków, nie jest niezależna od władzy i co więcej, staje w obronie sędziów, którzy w 

Polsce walczą o praworządność… Po stronie polskiego rządu i KRS nie było ani jednego głosu. 

Filippo Donati, przewodniczący Europejskiej Sieci Rad Sądownictwa: – Dzisiaj walne 

zgromadzenie zagłosowało za wyrzuceniem polskiej KRS. KRS nie stoi na straży niezawisłości 



polskiego sądownictwa, nie broni sędziów w sposób, który byłby zgodny z jej deklarowaną rolą 

gwaranta niezawisłości sądownictwa. 

 

GK: – To podłość. Urzędnicy państwowi mówią językiem zbrodniarzy wojennych – 

mówił w emocjonalnym sejmowym wystąpieniu były szef MSW, odnosił się do mejla, którego 

autorem miał być Michał Dworczyk, do fragmentu o kierowaniu się zasadą wygrawerowaną na 

sztyletach wafen SS – nazistowska formacja uznana za zbrodniczą. 

Paweł Płuska: – …od miesięcy nie ma informacji, czy mejle są prawdziwe… 

 

GK: – Zjednoczona Prawica to już cztery koalicyjne ugrupowania. Dziś oficjalnie dołączył 

ruch „Odnowa”, tworzą go pięcioro posłów i jeden senator – byli członkowie „Porozumienia” 

Jarosława Gowina… 

 

GK: – Plan był taki: na początek remonty obiektów sportowych i infrastruktury. Później na 

igrzyska europejskie przyjadą tysiące sportowców i kibiców. – Kraków zarobi duże pieniądze… 

 

GK: – …Szczepienia od tygodni stoją w miejscu… 

Marek Nowicki: – Testy kliniczne na tych dzieciach wykazały, że szczepionka przeciwko 

Covid firmy Phiser jest bezpieczna i skuteczna w grupie wiekowej od pięciu do 11 lat. Dlatego 

Amerykańska Agencja do spraw Leków zatwierdziła ten produkt do użytku. 



Amanda Cohn, doktor, ekspertka do spraw szczepień dzieci, Amerykańskie Centrum 

Kontroli i Zapobiegania Chorób: – Dla mnie sprawa jest całkowicie jasna. Nie chcemy, aby 

dzieci umierały na Covid, nawet jeśli umiera ich znacznie mniej niż dorosłych. I nie chcemy ich 

na intensywnej terapii. 

Włodzimierz Gut, profesor, wirusolog: – Dzieci rzeczywiście przechodzą łagodniej, za to 

mają sporo później następstw. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Aleksandra 
Kardaczyńska <aleksandra.kardaczynska@wyda
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do mnie, Redakcja 

 
 

Szanowny Panie, 
serdecznie dziękujemy za miłe słowa oraz list – z przyjemnością przekażemy Autorowi. 
 
Łączę wyrazy szacunku 
Aleksandra Kardaczyńska 

 

♣ 
2021-10-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6208 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 9387 nowych zakażonych. 102 zgony. 

 

GK: – To miała być sejmowa debata nad bardzo kontrowersyjnym projektem, który 

autorzy zatytułowali „stop LGBT”, ale to nie była debata – była mowa nienawiści, były 

obraźliwe, dyskryminujące określenia i zwykłe kłamstwa… 

GK: – Realizuje się czarny scenariusz, w którym inflacja kolejny raz bije rekordy. Według 

GUS w październiku wyniosła 6,8%... Drożeje energia i żywność… Przegłosowano Polski 

Ład… 

 

GK: – Nie ma zgody na marsz narodowców w Warszawie. Decyzja sądu jest już 

prawomocna. To nie gwarantuje, że marszu niepodległości nie będzie… 

 

GK: – …Przed nami bardzo trudny czas – wyjazdy na Wszystkich Świętych i rodzinne 

spotkania… 

 

GK: – Lech Wałęsa usłyszał prokuratorski zarzut złożenia nieprawdziwych zeznań 

w postępowaniu karnym prowadzonym w sprawie podrobienia na jego szkodę dokumentów 

Służby Bezpieczeństwa. Były prezydent nie przyznał się do winy i odmówił składania zeznań… 

GK: – Minister obrony narodowej przemawia do żołnierzy, a za nim jedzie konwój 

ciężarówek. To obrazek z dziś, z Polski… 

Andrzej Zaucha: – Hikmat dzwoni z Syrii, jego brat Jasir od kilkunastu dni próbuje przejść 

przez las na polsko-białoruskiej granicy. Są z nim Mahmud i Ahmed, który ma poważną 

astmę… Kilka godzin później zostali złapani… Od wtorku obowiązuje ustawa pozwalająca 

natychmiast wyrzucić z Polski każdego, kto nielegalnie przekroczył polsko-białoruską granicę, 

nawet jeśli potrzebuje ochrony międzynarodowej… Migrantów wykorzystują przemytnicy. Ten 

bus wpadł do rowu, jechał ponad 200 kilometrów na godzinę, uciekając przed policją na zachód. 

Kierowca przewoził 9 osób, w tym czworo dzieci… 

 



GK: – 68 milionów 845 tysięcy 609 złotych – wydała Wielka Orkiestra Świątecznej 

Pomocy na zakupy w ramach dwudziestego ósmego finału. Sprzęt trafi do 105 placówek w 79 

miastach… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

medici.tv – Mezzo – Radio Classique 

Valery Gergiev – dirige 

Alexandre Kantorȃow – piano 

Daniel Lozakowich – violon 

Orchestre du Théȃtre Mariinsky 

Auditorium – fondation Louis Vuitton 

PIOTR ILITCH TCHAÏKOVSKI 

Concerto pour piano No 2 en sol majeur, op. 44 

1. Allegro brillante et molto vivace 

2. Andante non troppo 

3. Allegro con fuoco 

 

CLAUD DEBUSSY 

Prélude à l’après-midi d’un faune 

 

PIOTR ILITCH TCHAÏKOVSKI 

Concero pour violon en ré majeur, op. 35 

♣ 
2021-10-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6208 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 9798 nowych zakażonych. 115 zgonów. 

 

DR: – Czwarta fala w drodze na szczyt. Nie ma go nawet na horyzoncie, a zbliżamy się do 

dziesięciu tysięcy zakażeń dziennie… 

Marzanna Zielińska: – Szczecin. Jest gorzej niż podczas trzeciej fali. W szpitalu 

wojewódzkim kolejne oddziały przekształcane są na covidowe. Brakuje medyków. Do 17 

szpitali tymczasowych od wtorku dołączą dwa kolejne – w Poznaniu i w Warszawie na 

Okęciu… 

Certyfikat szczepienny wymagany jest od klientów w lokalach publicznych we Francji, w 

Italii, w Czechach (od 1 listopada), Irlandii, Grecji. Pracodawcy mogą żądać go od swoich 

pracowników w Italii i Austrii. 

 

DR: – Fala drożyzny już nas zalewa, też kulminacji jeszcze nie ma, bo choć jest drogo, jak 

dawno nie było, to będzie jeszcze drożej… 

Paweł Płuska: – …trudno wskazać to, co nie podrożało. Te podstawowe produkty są 

kluczowe. Wzrost ich cen, mówią ekonomiści jest najboleśniejszy dla najbiedniejszych. Oni 

kupują dużo artykułów, które drożeją najbardziej. 

(jarmuż 5 zł, pekińska 5 zł, brukselka 8 zł, kalafior 5 zł, pomidory 25 zł, jajka 1 zł, cebula 

4 zł, buraki młode 4 zł) 

Ceny paliw w Unii Europejskiej – wrzesień 2021 

Źródło: ec.europa.eu/Eurostat 

W ciągu roku paliwa podrożały w państwach Unii: 

Luksemburg 30,7% 

Rumunia 29,3% 

Słowenia 28,7% 

Polska 28,5% 



Grecja 18,1% 

Finlandia 17,8% 

Italia 17,5% 

Irlandia 15% 

 

INFLACJA W POLSCE 6,8% 

Październik 2020 / październik 2021 

Źródło: Główny Urząd Statystyczny, dane z wczoraj 

Andrzej Duda, prezydent – O 25% zdrożał chleb i o 25% zdrożał cukier. Ale z kolei 

w ogromnym stopniu potaniał olej (olej kujawski 9,99 zł/litr). Musicie państwo mieć 

świadomość, że jak rosną wynagrodzenia, to niestety rosną i ceny. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Inflacja jest kwestią, którą należy odnosić do wzrostu 

wynagrodzeń. 

Przeciętne wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw we wrześniu 2021 

5841,16 zł brutto – wzrost o 8,74% rok do roku 

 

DR: – Parlament Europejski, który przechodzi od słów do czynów i naciska, by to samo 

zrobiła Komisja Europejska, która choć ma narzędzie obrony praworządności, to go nie używa. 

Stąd pozew do TSUE za niestosowanie mechanizmu warunkowości w unijnym budżecie. A co 

to oznacza dla polskiego budżetu, o tym: 

Michał Tracz: – Cierpliwość europosłów właśnie się skończyła, a Komisję Europejską 

pozwali do Unijnego Trybunału. Chodzi o mechanizm fundusze za praworządność, a ten 

pozwoli odebrać część europejskich pieniędzy krajom, które łamią zasady unijnego prawa. 

Parlament od dawna apeluje, by wstrzymać fundusze Polsce, mogłaby to zrobić Komisja, ale ta 

cały czas zwleka. Europarlamentarzyści oczekują jeszcze bardziej stanowczych kroków wobec 

Węgier i Polski… 

 

DR: – Klimat do rozmów o klimacie jest, bo nie ma innego wyjścia. Ekolodzy od dawna 

ostrzegają, że stoimy nad przepaścią i tylko komenda: cała wstecz – może nas ocalić od 

katastrofy. Problem w tym, że ochrona ziemi zbyt często przegrywa z ochroną zysków. Zmiana 

tego trendu, to najpoważniejsze wyzwanie Szczytu G20. PEOPLE PLANET PROSPERITY 

[Na zdjęciu 33 osoby]. 

Jacek Tacik z Rzymu: – Do Rzymu przyjechali przedstawiciele największych gospodarek 

świata, które nie tylko odpowiadają za 80% światowego PKB, ale również za 75% emisji gazów 

cieplarnianych. Szczyt G20 jest kluczowy przed rozpoczynającym się jutro Szczytem 

Klimatycznym w Glasgow. Bez porozumienia dzisiaj – zdaniem ekspertów – nie będzie 

porozumienia jutro… Do Rzymu nie przyjechali prezydenci Meksyku i Rosji, ale największym 

nieobecnym jest przywódca kraju, który odpowiada za niemal 30% gazów cieplarnianych. 

[Czyli szczyty się odfajkuje, coś tam napisze i będziemy brnąć w tym samym kierunku – 

po nas choćby potop]. 

 

DR: – Ponad 100 kilometrów na godzinę i zero stania w korkach, bo porusza się w 

powietrzu i na dodatek jest eko, bo lata na baterie. Samochodom i śmigłowcom wyrasta potężna 

konkurencja – pasażerski dron, tak zwany optokopter – trafił do seryjnej produkcji w Europie i 

główna w tym zasługa Polaka. 

Paweł Abramowicz: – …i cóż, że firma jest ze Szwecji, skoro konstruktorem i pilotem jest 

Polak. 

Tomasz Patan, główny konstruktor oktokoptera „Jetson One”: – Najfajniejsze jest 

wrażenie prędkości, kiedy poruszamy się nisko nad ziemią – to jednak jest nie do przebicia. To 

jest taka klasa US115, która pozwala również poruszać się bez licencji pilota, ale potrzebny jest 

jeszcze do tego kurs. 

PA: – Regulacje prawne są nawet w Polsce. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 



około 610 [roku] 

Pięć filarów islamu 

Mahomet 

Pięć podstawowych obowiązków, których powinien dopełnić każdy muzułmanin. 

Sformułowanie pięciu filarów islamu przypisuje się Mahometowi (około 570 – 632), który 

podobno otrzymał je od anioła Gabriela (Dżibrila). Spisano je po śmierci proroka i nadano im 

status hadisu (poświadczonej wypowiedzi, czynu lub milczącej aprobaty Mahometa). 

Pierwszym i najważniejszym filarem jest szahada, czyli islamskie wyznanie wiary. Każdy 

muzułmanin musi je złożyć, mówiąc: „Nie ma bóstwa oprócz Boga jedynego, a Mahomet jest 

jego prorokiem”. To credo w ideologiczny sposób oddziela muzułmanów od niewiernych: w 

pierwszym rzędzie wydziela wyznawców religii monoteistycznych od innych, w drugim zaś – 

tych, którzy uważają Mahometa za Bożego proroka od pozostałych monoteistów (w tym 

chrześcijan i żydów). 

Drugi filar to salat, muzułmańska modlitwa. Islam przypuszczalnie zaczerpnąwszy tę ideę 

z zaratustrianizmu, wymaga, by wszyscy wierni modlili się pięć razy dziennie (o świcie, w 

południe, po południu, wieczorem i w nocy). 

Trzeci filar, zakat, nakazuje dawanie jałmużny. Zamożni muzułmanie powinni 2,5% 

swoich dochodów oddawać biednym, zwłaszcza ubogim wyznawcom islamu. W krajach 

muzułmańskich taka jałmużna jest prawie wbudowana w system podatkowy. 

Czwarty filar, saun, czyli post, dotyczy głównie miesiąca ramadan, w którym muzułmanie 

od świtu do zmierzchu powstrzymują się od jedzenia i picia. 

Piąty filar, hadżdż, oznacza pielgrzymkę do Mekki – każdy wyznawca islamu powinien ją 

odbyć przynajmniej raz w życiu, o ile pozwala mu na to stan majątkowy. Niektóre odłamy 

islamu, takie jak imamizm, od prawdziwych muzułmanów wymagają dodatkowych zobowiązań, 

ale większość wyznawców zgadza się co do pięciu filarów (nie włączając w nie dżihadu). 

1001 IDEI 

Które zmieniły nasz sposób myślenia 

Redaktor prowadzący Robert ARP 

s. 275 

♣ 
2021-10-31 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6208 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 7145 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

DR: – Przez Rzym do Glasgow, czyli szczyt ostatniej szansy i pytanie, czy nie będzie 

szczytem pobożnych życzeń… 

Cezary Grochot: – Rzut monetą [uczestnicy szczytu rzucają monety do fontanny di Trevi] i 

pamiątkowe zdjęcie… Uczestnicy wyznaczyli sobie cel, ograniczenie średniej globalnej 

temperatury o +1,5°C. Jest też zapowiedź przeznaczenia 100 miliardów dolarów na fundusz 

klimatyczny. Negocjacje będą kontynuowane w Glasgow – Szkocja: UN CLIMATE CHANGE 

CONFERENCE UK 2021… 

 

DR: – Nie żyje Andrzej Zaorski (1942-2021), aktor, satyryk, twórca radiowy i telewizyjny, 

autor wielu programów i słuchowisk. 

 

Maciej Knapik: – Sejm uchwalił Polski Ład w piątek… 

Paweł Wojciechowski, profesor, Pracodawcy RP: – Będzie kontynuacja drożyzny. 

Przemysław Pruszyński, ekspert Konfederacji „Lewiatan”: – Polski Ład bardzo napędzi 

inflację. Przedsiębiorcy podniosą ceny. Oni muszą zapłacić więcej podatku, automatycznie ten 

wyższy podatek wliczą w ceny. 

Emeryci zyskają. Dla rolników będzie neutralny. Dla osób z niższymi wynagrodzeniami 

do 5700 złotych brutto zyskają. Przedsiębiorcy tracą. 



SKŁADKA ZDROWOTNA – PRZEDSIĘBIORCY 

Której nie będzie można odliczyć od podatku 

Podatek liniowy – 4,9% od dochodu 

Podatek według skali – 9% od dochodu 

Ryczałt – zależy od przychodu 

Maciej Knapik: – Kto zarobi na Polskim Ładzie? Podatnicy czy rząd? 

PP, dalszy ciąg: – Przede wszystkim zarobi rząd. 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Ten najniżej zarabiający 

dostanie 100 – 150 złotych, a inflacja mu zeżre 200 – 300. 

Donald Tusk: – Zarabiają, pracują i nagle któregoś dnia okazuje się, że to wszystko obraca 

się w nicość, że to jest jak krew w piach. 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Dostaną pieniądze do kieszeni, następnie będą 

musieli je wydać na prywatnego lekarza, na prywatną ochronę zdrowia, na prywatną edukację, 

na prywatny transport – ponieważ samorządy zaczną ciąć te wydatki. 

 

DR: – W tej historii można by o niejednej mądrości ludowej: że mądry po szkodzie; jak 

sobie pościelisz, tak się wyśpisz; ale to nie będzie o mądrości, będzie o polityku ze Słupska, 

który publicznie głosił, że koronawirusa się nie boi, a w szczepionki nie wierzy. Zachorował. 

Nie mógł uwierzyć, że ma zmiany w płucach i nie ma dla niego miejsca, bo oddziały są pełne. 

Michał Tracz: – Ta historia zaczyna się tu w szpitalu w Słupsku, do którego trafił polityk. 

Zbigniew Konwicki, poseł Platformy ze Słupska: – Jest kojarzony jako 

antyszczepionkowiec. 

MT: – Na Pomorzu znany doskonale, głównie z tego, jak ostatnio negował pandemię. Nie 

wierzył, że wirus może być zabójczy, krytykował nakaz noszenia maseczek, w internecie pisał: 

Bogdan Wątor 

Mówiono, że skoro się nie szczepię, to boję się „szczepionki”. Nie! Tak jak ja nie 

boję się wirusa, tak samo nie boję się preparatu który ma przed nim ratować. Po 

prostu nie wstrzykuję sobie każdego gówna które się reklamuje, a na wirusa znam 

skuteczne leki. 

MT: – Zachorował i trafił do szpitala: 

Od 16:00 czekam w izolatce w szpitalu w Słupsku na przyjęcie na jakikolwiek 

oddział Covidowy. Bez jakiegokolwiek leczenia. 

! 

Badanie TK wykazało 50% zmiany w płucach… Duszę się. 

Czy to normalne? @MZ_GOV_PL @a_niedzielski @ Piotr Muller? 

4:08 PM 28 paź 2021 

MT: – Niecierpliwił się polityk po zaledwie ośmiu minutach czekania na pomoc. Dziś 

pisze, że już czuje się lepiej, ale odmówił komentarza. 

MT: – Pandemia jest, a na Covid umiera, każdego dnia umierają ludzie i muszą o tym 

dzisiaj pamiętać przede wszystkim tak zwani koronasceptycy – szpitale są ich pełne. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolożka, Europejskie Towarzystwo Zdrowia Publicznego: 

– Praktycznie 99% tych pacjentów to są osoby niezaszczepione. 

MT: – Gdy już trafią do szpitala, najczęściej szybko zmieniają zdanie. 

MT: – Takim koronasceptykiem był premier Słowacji Robert Fico. – Był przeciwnikiem 

szczepień i noszenia maseczek, dopóki nie zakaził się na wakacjach na Krecie. Potem, gdy 

lekarze uratowali mu życie napisał: 

Robert Fico 

Były premier Słowacji 

„To straszna choroba, a przecież nie chorowałem ciężko”. 

MT: – Znany ukraiński bloger (Stuzhuk Dmitriy) też negował pandemię. Jego internetowe 

wpisy podważające zagrożenie obserwowało ponad 800 tysięcy osób. W końcu sam zachorował. 

„Nie wierzyłem, że Covid-19 istnieje. Aż sam zachorowałem. To nie jest błaha 

choroba” 

MT: – To był jego ostatni wpis. Niedługo później zmarł. 



MT: – Poseł Konfederacji był jednym z tych, którzy głośno mówili, że maseczki nie 

założą. Później ciężko zachorował, trafił do szpitala [zapewne rządowego]. To już wypowiedź 

z dziś: 

Artur Dziambor, koło poselskie Konfederacja: – Nie polecam. Jest to choroba załatwiająca 

właściwie całkowicie jakiekolwiek chęci do tego, żeby się ruszać. 

MT: – Poseł PiS Jerzy Polaczek nigdy nie był koronasceptykiem. Jest przykładem 

polityka, który Covid przeszedł bardzo ciężko. Widział śmierć i sam walczył o życie. Dziś 

apeluje, by się szczepić. 

Jerzy Polaczek, KP PiS: – Uciekłem spod kosy. Każdy z nas jest odpowiedzialny nie tylko 

za siebie, za bliskich, ale również za wspólnotę lokalną. 

MT: – Byleby tylko taka refleksja nie przyszła zbyt późno. Dla Faktów Michał Tracz. 

 

DR: – Kierunek La Palma – wyspa się trzęsie i to coraz bardziej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 
Wszystkie cytaty pochodzą z: 

KORAN (AL. KORAN) 
Z ARABSKIEGO PRZEKŁAD POLSKI 

JANA MURZY TARAK BUCZACKIEGO 

TATARA Z PODLASIA 

WZBOGACONY OBJAŚNIENIAMI WŁADYSŁAWA 

KOŚCIUSZKI 

WARSZAWA 

NAKŁAD ALEKSANDRA NOWOLECKIEGO 

1858 

 

Miecz 
 Mahomet zrazu przemawiał do swych wrogów słodko jak Chrystus. Tu w Mekce stanął na czele 

walecznych ludzi. Uznał więc, że cuda Mojżesza i Chrystusa na nic się zdały - przyszła pora na miecz. Orzekł: 

Wyznawcy moi niech nie wdają się w spory z niewiernymi, mieczem niech ich opór łamią. Ktokolwiek walczy za 

wiarę, pada czy zwycięża, odbierze świetną nagrodę. Miecz jest kluczem do nieba i piekła; ktokolwiek walczy nim 

za wiarę, wynagrodzonym będzie, każda kropla krwi wylanej, każdy znój zapisanym mu będzie w niebie. Jeśli 

padnie w boju, grzechy jego zgonem tym zmazane będą. Czeka go raj, rozkoszować się będzie w towarzystwie 

czarnookich hurysek. Tak więc jeśli zwyciężył, czekały go łupy; jeśli poległ, czekał go raj. 

187. Zabijajcie nieprzyjaciół waszéj wiary wszędzie gdzie ich spotkacie, wypędzajcie zewsząd, zkąd was 

wypędzono, niebezpieczeństwo ze zmiany wiary gorsze jest niżeli zabójstwo. Nie napadajcie na nich przy świątyni 

Bożéj, chyba was sami do tego zmuszą i wyzwą. Jeżeli was napadną, pływajcie w ich krwi, bo taką powinna być 

zapłata niewiernym. 
KORAN II 187-188 

214. Pytać się będą: czy godzi się wojować w miesiącach świętych? powiedz im: wojna w tym czasie ciężkim jest 

grzechem, ale sprowadzić wiernych z drogi zbawienia, być niewiernymi Bogu, lub wypędzać sługi z kościoła 

świętego, są straszniejsze zbrodnie w oczach Jego. Bałwochwalstwo gorsze jest od zabójstwa. Niewierni z bronią w 

ręku nie przestaną na was napadać. Aż póki, jeżeliby to być mogło, nie odbiorą wam wiary waszéj? Kto opuści 

Islamizm i umrze w odszczepieństwie, zniszczy zasługi dzieł swoich, na tym i przyszłym świecie, będzie oddany 

wiecznemu ogniowi. 
KORAN II 212-214 

220. Nie wchodź w małżeńskie związki z niewiernymi, póki nieprzyjmą wiary twojéj; prawowierna niewolnica 

lepszą jest od bałwochwalczéj wolnéj kobiety, chociażby ostatnia, bardziej ci się podobała. Nie wydawaj córek 

twoich za niewiernych, dopóki wiary twojéj nie przyjmą; niewolnik wierny, lepszy jest od wolnego niedowiarka, 

chociażby ten był ci przyjemniejszy, wystrzegaj się takowych małżeństw, bo one zaprowadzą do piekła. 
KORAN II 220 

78. Wierni są obrońcami nieba; a niewierni noszą broń pod chorągwiami Tagota. Walczcie więc przeciw zastępom 

szatana, słabe on tylko siły przeciw wam wystawić może. 
KORAN IV 76-78 

105. Nie wstrzymujcie się w prześladowaniu niewiernych; oni równie jak i wy mają swoje cierpienia; ale wy macie 

korzyść nad nimi, bo macie nadzieję w Bogu mądrym i rozumnym. 
KORAN IV 101-105 

57. Niewierny, który się wzbrania wierzyć w Islamizm, gorzej bydlęcia ohydny jest Bogu. 

58. Ci, którzy w każdem przymierzu, gwałcą przymierze które zawarli, nie mają bojaźni Pańskiéj. 

59. Jeżeli los wojny odda ich w ręce twoje, karami, jakie dla nich zgotujesz, przestrasz tych którzy idą za nimi, a to, 

iżby się upamiętali. 

60. Nie lękaj się tych, od których spodziewasz się zdrady, obchodź się z nimi, tak jak oni postępują. Bóg nienawidzi 

zdrajców. 



61. Niech niewierny nie myśli, iżby mógł zemsty Boskiéj uniknąć; on jéj nie potrafi wstrzymać. 
KORAN VIII 57-61 

Po upływie świętych miesięcy (*), zabijajcie niewiernych wszędzie gdzie ich napotkacie, bierzcie ich w niewolę, 

oblegajcie im miasta, ze wszystkich stron stawcie na nich zasadzki. Jeżeli się nawrócą i odprawiać będą modlitwy, 

zapłacić powinni haracz święty: zostawcie ich w pokoju, Pan jest miłosierny i łaskawy. 
 (* Cztery miesiące: szawwal, dhulkada, dhulhiddżie i moharram.) 
KORAN IX 5 

36. Gdy Wszechmocny stworzył niebo i ziemię, podzielił rok na dwanaście miesięcy (*), ta liczba wyrytą była w 

świętéj księdze; z nich cztery miesiące są święte; to jest wiara prawdziwa. Podczas tych miesięcy wystrzegajcie się 

niegodziwości, lecz z niewiernymi walczcie w każdym czasie, jak oni wam nie dają pokoju. Pamiętajcie, że Bóg 

jest z tymi którzy się Go boją. 
 (* Przez ten ustęp, dodanie jednego miesiąca co lat trzy, co było u Arabów we zwyczaju równie jak u Żydów dla 

porównania lat księżycowych ze słonecznemi, jest stanowczo wzbronione.) 
KORAN IX 36 

124. O wierni! walczcie z niewiernymi sąsiady, niech was mają za nieubłaganych nieprzyjaciół. Pamiętajcie! że 

Najwyższy jest z tymi którzy się Go boją. 
KORAN IX 124 

59. Ten, który wymierzywszy zemstę nad niewiernym, dozna od niego nowéj zniewagi, będzie mieć ku swéj 

pomocy ramię łaskawego i miłosiernego Boga. 
KORAN XXII 57-59 

ROZDZIAŁ LV. 
wydany w Mekce - zawiera 78 wierszy 

MIŁOSIERNY. 
70. Huryski przecudnéj piękności, ożywiać będą ten przybytek. 

71. Któremuż z Boskich dobrodziejstw możecie zaprzeczyć? (*) 
 (* Słowo możecie zaprzeczyć, jest w texcie w liczbie podwójnéj; ponieważ ściąga się do ludzi i genjuszów.) 

72. Dziewice te z pięknemi czarnemi oczyma, będą zakryte przepysznemi zasłonami. 

ROZDZIAŁ LVI. 
wydany w Mekce - zawiera 96 wierszy 

SĄD. 
22. Koło nich przebywać będą Huryski, z pięknemi czarnemi oczyma; białość ich cery równać się będzie światłości 

pereł zakrytych (*) 
 (* To jest osłonionych od kurzu i t.d.) 

23. Takie będą nagrody cnoty. 

 

51. Sprawiedliwi mieszkać będą w przybytku pokoju. 

52. Ogrody i źródła będą ich dziedzictwem. 

53. Oni będą przyodziani w szaty jedwabne i poglądać będą na siebie z uprzejmością. 

54. Huryski z alabastrowem łonem i pięknemi oczyma, będą ich małżonkami. 
KORAN XLIV 42-54 

4. Jeżeli napotkacie niewiernych, walczcie (*), aż uczynicie straszliwą rzeź między nimi, niewolników okuwajcie w 

kajdany. 
 (* Mahometanie obrzędu Sunnickiego do rzędu których Turcy, Tatarzy, Egipcjanie, Lezgini etc. należą, słusznie 

utrzymują że rozkaz ten stosował się do wojny pod Bedr oraz innych okropnych wojen z niewiernemi pokoleniami Arabów, lecz 

że w obecnych czasach kiedy wiara Islamska nabyła swéj potęgi, rozkaz ten stracił swoją siłę. Szyici zaś, szczególnie Persowie, 

sądzą że to prawo ma dotychczas moc swoją, i dla tego więźniów zabranych w czasie wojny do niewoli zabijają zwykle; zabrani 

zaś po bitwie nie mogą być zabijani lecz oddani za wykup, lub w zamian za prawowiernych Muzułmanów zostających w niewoli 

u nieprzyjaciół.) 
KORAN XLVII 4 

ROZDZIAŁ CIX. 
wydany w Medynie - zawiera 6 wierszy 

NIEWIERNI. 
— 

W imie Boga litościwego i miłosiernego. 

1. Mów Mahomecie! Niewierni! 

2. Nie będę się kłaniał waszym bożyszczom. 

3. Wy nie chcecie kłaniać się memu Bogu prawdziwemu. 

4. A ja nie mogę oddawać hołdów fałszywym przez was wystawionym bożyszczom. 

5. Wy niechcecie się kłaniać memu Bogu. 

6. Ja zostanę w mojéj wierze, a wy w waszych błędach. 

 

15. Niewierni zmawiają się zdradliwie przeciwko tobie, 

16. Ja użyję moich środków przeciw nim. 
KORAN LXXXVI 15, 16 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2021 – październik 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2021-10-01 2 908 432 75 666 1362 16   

2021-10-02 2 909 776 75 689 1344 23   

2021-10-03 2 910 866 75 695 1090 6 7634 123 

2021-10-04 2 911 549 75 695 684 0   

2021-10-05 2 912 876 75 741 1325 46   

2021-10-06 2 914 962 75 774 2085 33   

2021-10-07 2 916 969 75 803 2007 29   

2021-10-08 2 918 863 75 834 1895 31   

2021-10-09 2 920 874 75 864 2012 29   

2021-10-10 2 922 401 75 869 1527 5 11 535 173 

2021-10-11 2 923 304 75 869 903 0   

2021-10-12 2 925 425 75 918 2118 49   

2021-10-13 2 928 065 75 958 2640 40   

2021-10-14 2 931 064 76 018 3000 60   

2021-10-15 2 933 834 76 067 2771 49   

2021-10-16 2 937 069 76 111 3236 44   

2021-10-17 2 939 590 76 112 2523 1 17 191 243 

2021-10-18 2 941 126 76 115 1537 3   

2021-10-19 2 945 056 76 179 3931 64   

2021-10-20 2 950 615 76 254 5559 75   

2021-10-21 2 956 207 76 300 5592 46   

2021-10-22 2 961 923 76 359 5706 59   

2021-10-23 2 968 200 76 434 6274 75   

2021-10-24 2 972 927 76 447 4728 13 33 327 335 

2021-10-25 2 975 880 76 447 2950 0   

2021-10-26 2 982 143 76 540 6265 93   

2021-10-27 2 990 509 76 672 8361 133   

2021-10-28 2 998 891 76 773 8378 101   

2021-10-29 3 008 294 76 875 9387 102   

2021-10-30 3 018 100 76 990 9798 115   

2021-10-31 3 025 247 76 999 7145 9 52 284 553 

 

♣ 
2021-11-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6208 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 4894 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

PK: – To jest zawsze wyjątkowy dzień. Ale tym razem jest jeszcze inaczej, bo nigdy od 70 

lat nie zdarzyło się, żebyśmy o tyle częściej w Polsce żegnali naszych bliskich niż cieszyli z 

kolejnych narodzin. Pandemia pozbawiła nas już niemal 80 tysięcy osób. Rok temu, to była 

tragedia, której trudno było uniknąć. Teraz mamy szczepienia, trwają sekundy, ale ratują życie. 

Arleta Zalewska: – …Od początku pandemii 77 025 zgonów. Polska jest na siódmym pod 

tym względem miejscu w Europie. 

Mirosław Czuczwar, profesor, Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 1 w Lublinie: 

– To, że wiele osób uważa, że problem się skończył, to jest po prostu nieprawda. 



AZ: – Sytuacja jest zła, bo przestaliśmy pilnować, by nos i usta były zakryte. Po drugie, 

nie trzymamy odpowiedniego dystansu, a po trzecie, jest tylko 53% w pełni zaszczepionych 

(źródło: ourworldindata.org). Połowa z nas nie chce się zaszczepić, a rząd PiS-u wciąż nie 

wprowadza żadnych nowych zasad i ograniczeń dla osób niezaszczepionych… 

 

PK: – Zawsze tego dnia zapalamy znicze na grobach tych, których znaliśmy tak dobrze. 

Ale tym razem zapalamy znicze jako znak pamięci o nieznajomych… [zmarli na granicy] 

 

PK: – Szczyt Klimatyczny w Glasgow. 

Jonas Gahr Store, premier Norwegii: – Jeśli będziemy tylko czekać i się przyglądać, a nie 

zaczniemy działać, wtedy staniemy się pesymistą, bo sprawy toczyć się będą w złym kierunku. 

Ale wierzę, że współpracując, możemy zwyciężyć. Na początku to nawet lepiej, jeśli wszyscy 

się trochę martwią, bo to dobra motywacja do współpracy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

PARS Media and Naxos present 

In association with Mezzo 

Live from the Tanzsaal an der Panke 

Isabelle Faust plays a Stradivari violin (1704) 

Alexander Melnikov plays an Alois Graff grand piano (1828) 

Ludwig van Beethoven 

Sonatas for violin and piano 

Sonata No. 4 in A minor, Op. 23 

 

2nd movement 

Andante scherzoso, più allegretto 

Adagio molto espressivo 

 

Sonata No. 3 in E flat major, Op. 12 

 

3rd movement 

Rondo – Allegro molto 

♣ 
2021-11-02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6129 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 4514 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

PK: – [O projektach ustaw, którymi Sejm się nie zajął]. 

 

PK: – [O zaniedbaniach epidemicznych w Bułgarii]. 

 

PK: – [W Kijowie ostatniej doby wśród ofiar koronawirusa było nawet czteroletnie 

dziecko]. 

 

Maciej Woroch: – …przez wycinkę i wypalanie drzew tak wyglądają [bez drzew] coraz 

większe połacie Puszczy Amazońskiej. W Glasgow przywódcy ponad stu państw zgodzili się za 

9 lat skończyć z niszczeniem lasów i poważnie zająć się przywracaniem do takiego stanu. 

[Nie trzeba stu ze świata, wystarczy, że przywódcy Amazonii o tym zadecydują]. 

MW: – Na zakończenie drugiego dnia był bankiet wydany przez królową Elżbietę II. 

MW: – Prezydenci i przywódcy wyjeżdżają ze Szkocji zostawiając swoich ekspertów – to 

od ich ciężkiej pracy zależeć będzie, co uzgodnią i wytargują… 



 

PK: – … prezes NBP znalazł się w pierwszej trójce najgorzej ocenianych banków w 

Europie… Adam Glapiński + Paweł Kallaur BIAŁORUŚ + Kirił Szewczenko UKRAINA 

 

Marek Nowicki: – Z każdym dniem pogarsza się sytuacja w Uniwersyteckim Szpitalu 

Dziecięcym w krakowskim Prokocimiu, ze względu na złe warunki pracy wypowiedzenia 

składają kolejni lekarze. 

Katarzyna Pokorna-Hryniszyn, Uniwersytecki Szpital Dziecięcy w Krakowie: – W 

szpitalu mamy łącznie 72 wypowiedzenia. 

 

PK: – Fakty są wciąż najchętniej oglądanym programem informacyjnym: 

Wieczorne programy informacyjne – październik 2021 

Źródło: Nielsen Television Audience Measurement 

Fakty – 2 820 430 

Wiadomości – 2 682 170 

Wydarzenia – 1 802 758 

[Czy to są sumaryczne ilości października?] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

UNITED NATIONS 

Climate Change 

UN CLIMATE CHANGE 

CONFERENCE UK 2021 

Glasgow Szkocja 

SZCZYT KLIMATYCZNY COP 26 

- To ostatnia chwila, kiedy można jeszcze coś zrobić, zanim sprawy wymkną się spod 

kontroli. Cele powinny być ambitniejsze. Jest za minutę dwunasta i to ostatni dzwonek dla 

Świata, by się przebudził i działał, bo później dla nas i naszych dzieci, ich dzieci może już być 

za późno. 

Jonas Gahr Store, premier Norwegii: – Ważne jest, byśmy ściśle współpracowali z 

naszymi społecznymi partnerami i żeby na zmianach w przemyśle nie cierpieli ludzie, gdyż jako 

państwo musimy zacząć inwestować w społeczną sprawiedliwość. Jeśli tego zabraknie to ludzie 

zaczną się buntować. I chciałbym dodać, że bardzo cenię sobie bliską współpracę z Polską. 

Macie w wielu dziedzinach doświadczenie, którego potrzebujemy. My też mamy obszary, na 

których korzystacie. 

- Polska zamyka pierwszą dwudziestkę największych trucicieli na planecie. 

- „…pchnął planetę na niezbadane terytorium z daleko idącymi skutkami dla obecnych 

i przyszłych pokoleń” 

Joe Biden: – Jeśli chodzi o rozczarowanie, to jest nim fakt, że Rosja i Chiny zasadniczo 

nie pojawiły się tu na miejscu, żeby zaangażować się w sprawy walki za zmianami 

klimatycznymi, a mamy powody, żeby ludzie tą nieobecnością Rosji i Chin byli rozczarowani. 

Dla mnie to też mocno rozczarowujące. 

Greta Thunberg: – Blah. Blah. Blah. 

Mario Draghi, premier Italii: – Musimy skupić się na implementacji postanowień, na 

wprowadzaniu ich w życie. Pamiętajmy, że sądzeni będziemy z tego, co robimy, a nie z tego co 

tylko mówimy. Aktywiści mówią, że mają dosyć pustych słów. Ale według mnie ten szczyt jest 

wypełniony konkretną treścią i postanowieniami. 

WORLD LEADERS SUMMIT 

OPENING CEREMONY 

Glasgow 2021 

Pani gra na kobzie… 

Pisarz, opowiadacz, poeta. Nic prócz ciebie nie będzie prawdziwe. Ważne znaczenie 

faktów, że to jest twoje zaproszenie, by prowadzić światła. Zrodziliście się, aby być Beatrice dla 

tej ziemi, które wam powierzony, wczorajszy, ci, którzy korzystali, którzy odziedziczyli ziemię. 



Nadzieja – tylko to nam zostało – świat w naszych rękach. Dzięki temu mam możliwość 

uczczenia ziemi, nieba, wody, to nasz był, ale jeszcze się nie zakończył. Nadchodzi zmierzch, a 

jednak jeszcze się nie skończył. Przybądźcie … świata, bo urodziliśmy się, aby być tworzącymi 

przyszłość. Prawda nie pójdzie naprzód bez nas, jakkolwiek to może być. W tej chwili, że 

niesamowity ciężar. Godzina, w której stoimy, już zawiera odcień miedzi i ognia.  Przodkowie 

jutra, to jest wołanie. Ziemia mówi do was dzisiej [dzisiaj]. Ta ziemia ma dużo do 

zapowiedzenia. Bądźcie architektami czegoś nowego, obrońcami dnia. Bądźcie ostateczną 

nadzieją tych, którzy będą tworzyć czasy i zmiany. Światło nabiera odcieni czerwieni i błękitu. 

Jesteśmy ludźmi. Jesteśmy winni naszemu domowi szacunek. To są implikacje, a zatem musimy 

zakończyć aktem. Cokolwiek mniej niż najlepszy wynik będzie zbyt wysoką ceną. Cokolwiek 

później niż teraz, będzie oznaczało zbyt mało. Nic nie zmieni się bez was. 

[Tak brzmi angielska poezja, tłumaczona na żywo, tłumaczona niemal szeptem, którą ja 

usiłowałem zapisać]. 

Boris Johnson, premier Zjednoczonego Królestwa: – Dzień dobry. Witam wszystkich. 

Witamy na Szczycie COP, witamy w Glasgow. Witamy w Szkocji, której najsłynniejsze i z całą 

pewnością człowiekiem, który zasadniczo dochodzi w tej chwili do początku swych najlepszych 

dni, próbując zrozumieć, który konkretnie powinien wysiąść, aby od… podczas gdy cały czas 

odlicza do wybuchu, do godziny i minuty zegar. 

Wybuchu, który zakończy ludzkie życie, jakie znamy. Jesteśmy niemal w tej samej pozycji. Moi 

drodzy liderzy, co James Bond w dniu dzisiejszym. Za wyjątkiem tego, że tragedia polega na 

tym, że nie jesteśmy w filmie, a bomba jest zupełnie prawdziwa, a zegar odmierza minuty, do 

wściekłego, do setek, miliardów, tłoków, turbin, pieców i silników, którymi pompujemy 

dwutlenek węgla w powietrze coraz szybciej i szybciej. Z rekordowym wynikiem, pokrywają 

ziemię niewidzialnym, duszącym końcem, podnosząc temperaturę planety z gwałtownością, 

które absolutnie zemrą, co mówią naukowcy. Nauczyliśmy się, że nie należy ignorować dwa 

stopni więcej. I zagrażamy całemu łańcuchowi dostaw żywności dla setek milionów ludzi. Tak 

jak pojawia się szarańcza i susza o trzy stopnie, zadziwiających cyklonów oraz pożarów pięć 

razy więcej plus trzydzieści sześć razy – żegnamy się z całymi miastami. Aleksandria, Szanghaj, 

wszystkie znikną pod falami oceanów. Im dłużej nie będziemy dawali rady nic zrobić, tym 

będzie wyższa cena, gdy w końcu będziemy zmuszeni przez te fakty, aby coś zrobić, ponieważ 

ludzkość od dawna bierze na przeczekanie. Zegar końca czasu jest za minutę północ… 

[Rozpacz! Skoro pan to rozumie, to co pan jako premier zrobił wczoraj i zamierza zrobić 

jutro – o ile zmniejszył pan w Zjednoczonym Królestwie emisję dwutlenku węgla, odkąd pan 

rządzi oraz o ile zmniejszy pan tę emisję w przyszłym roku? Nie mówmy, co będzie za 

pięćdziesiąt, siedemdziesiąt lat. To pytanie dotyczy wszystkich państw. 

Tego zapisu nie ma sensu ciągnąć dalej. Zapewne jest to bardzo dobrze przygotowany 

spektakl, ale tylko spektakl, wprawdzie pozornie na temat, ale taki spektakl musiał się pojawić, 

aby przykryć bezradność ludzką wobec zjawisk, które postępują na ziemi. Gdybym znał 

angielski, mógłbym zdać relację z postaw i wybiegów poszczególnych przywódców 

światowych, ale przywołany przez TVN tłumacz nie radził sobie z przekładem. 

Nie można oczekiwać, aby przywódcy światowi, którym zostało jeszcze parę lat rządzenia 

i którzy mają urwanie głowy z bieżącymi problemami, aby przejęli się tym, co będzie za 

kilkadziesiąt lat, nawet nie dożyją tych spraw i lat. 

Już dziś należałoby wyhamować wiele metod współczesnego życia. Po kolei truciciele: 

Tróją samochody, samoloty – należy przestać jeździć lub latać, bo samochody na prąd też są 

przyczyną emisji dwutlenku węgla – przecież elektrownie też emitują zanieczyszczenia 

atmosfery. Zmniejszyć hodowle bydła – nie staniemy się jaroszami itd. 

Jest gorsze zjawisko – ludzie nie zjednoczą się dla ochrony planety, skoro nawet ze 

szczepieniami jest problem. Zawsze będą ci, którzy uznają – nas to nie dotyczy – tak jak 

przywódcy Chin i Rosji. 

Może życie na ziemi musi zamrzeć. Może sama Ziemia ma wyznaczony kres. Chciałoby 

się chociaż to trochę odsunąć, opóźnić]. 

♣ 
2021-11-03 środa 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6000 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 10 429 nowych zakażonych. 124 zgonów. 

 

PK: – Rada Polityki Pieniężnej zdecydowała o podwyżce stóp procentowych. To będzie 

miało wiele konsekwencji, ale jedno jest oczywiste – wyższe raty kredytów. Dla Prezesa NBP 

widniał dziś napis „dbamy o wartość polskiego pieniądza”. 

[To nie była informacja, to barokowa elokwencja]. 

Adam Glapiński, prezes NBP: – Po tej górce w styczniu [2022 roku] ceny będą spadać. 

Cały czas stopy procentowe NBP będą dostosowywane w taki sposób, aby zapobiec utrwaleniu 

się inflacji. [Ale jakie są stopy procentowe? O ile wzrosły?] 

 

[Jak rząd nic nie robi z pandemią]. 

 

[Jak nasze siły podwodne stały się bezsilne. Jedyny w Polsce okręt podwodny „Orzeł” 

poszedł do remontu]. 

 

[Jak mogą wzrosnąć kary za aborcję]. 

 

[Na granicy z Białorusią może być kilkanaście tysięcy osób]. 

 

Tusk: – W Polsce narasta fala nienawiści, pogardy, coraz częściej także przemocy. 

Jarosławie Kaczyński jesteś za to bezpośrednio odpowiedzialny. 

 

- Kolejna sędzia Agnieszka Niklas-Bibik (Sędzia Sądu Okręgowego w Słupsku) została 

zawieszona na miesiąc za stosowanie prawa europejskiego. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – Władza 

polityczna także przez prezesów sądów zmusza sędziów do tego, żeby na dobrą sprawę tak 

z przymknięciem oka sądzili sprawę ludzi. 

[To były najgorsze Fakty tvn24]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Isarphilharmonie „HP8” München 

Orchestre Philharmonique de Munich 

Direction musicale – Valery Gergiev 

Danil Trifonov – piano 

Andreas Herrmann – szef des choeurs 

mezzo 

Ludwig Van Beethoven 

Concerto for Piano and Orchestra No. 4 in G major, Opus 58 

Allegro moderato 

Andante con moto 

Rondo (Vivace) 

 

Maurice Ravel 

Daphnis et Chloe 

Część I •Wprowadzenie et Danse religieuse•Danse generale•Danse grotesque de Dorcon 

•Danse légère et gracieuse de Daphnis•Danse de Lycéion 

•Danse lente et mystérieuse des Nymphes 

Część II •Wstęp•Danse guerrière•Danse suppliante de Chloé 

Część III •Dźwignia dnia•Pantomima (Les amours de Pan et Syrinx) 

•Danse générale (Bachanale) 



♣ 
2021-11-04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5987 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 15 515 nowych zakażonych. 250 zgonów. 

 

PK: – Ponad 15 tysięcy nowych zakażeń. 5 tysięcy więcej niż dzień wcześniej. Najgorsza 

wiadomość to ta o śmierci 250 osób. Gdyby tyle osób zginęło w jakiejś katastrofie, to jutro 

mówilibyśmy o żałobie narodowej. 

Jacek Tacik: – Nie czekając na decyzję rządu, ale jak sami twierdzą, zgodnie ze zdrowym 

rozsądkiem tu w kopalni „Nowy Ląd” na Dolnym Śląsku niezaszczepieni zostali przesunięci 

tam, gdzie z zaszczepionymi się nie spotkają. Ale mają kontrolę z Państwowej Inspekcji Pracy. 

Trend jest rosnący i zdaniem ekspertów za chwilę krzywa z dziś może pokryć się z krzywą 

z ubiegłego roku. 

Gdy w ubiegłym roku liczba zakażonych przekroczyła 10 tysięcy dziennie, premier mówił 

o lockdown’ie, a dzisiaj minister mówi o obowiązkowym noszeniu maseczek w sklepach i 

restauracjach. 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia: – Mamy przygotowaną bazę łóżkową na 

poziomie ponad 13 tysięcy, zwiększamy tą [tę] bazę do około 20 tysięcy. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, ordynator w Wojewódzkim Szpitalu Zakaźnym 

w Warszawie: – Wyznacza się oddziały, które mają się przygotować i przekształcić na oddziały 

covidowe i ta decyzja ma być wykonana z dnia na dzień czy w krótkim okresie czasu, a w tych 

szpitalach dziś leżą pacjenci. 

JT: – A na tych oddziałach brakuje przede wszystkim personelu medycznego i nie 

wiadomo, jak ten problem rozwiązać. Tylko wczoraj z powodu koronawirusa zmarło 250 osób. 

 

PK: – Jeśli stan demokracji jest tam coraz gorszy, to może powinniśmy rozważyć zmianę 

lokalizacji naszych wojsk w regionie i ewentualne sankcje. – To słowa, jakie wczoraj wieczorem 

padły w Amerykańskim Kongresie. Tak zdecydowanej oceny sytuacji w Polsce i na Węgrzech w 

stolicy USA jeszcze nie było. 

Marcin Wrona z Waszyngtonu: – Mocne słowa, ponure prognozy i bardzo konkretne 

ostrzeżenia padły na Kapitolu pod adresem Polski i Węgier. Amerykańska Komisja Helsińska 

(U.S. HELSINKI COMMISSION) oceniała stan instytucji demokratycznych, mediów, władzy 

sądowniczej oraz stosunki z Unią Europejską. 

Ben Cardin, senator Partii Demokratycznej: – Niestety widzimy tutaj trajektorię, która 

zmierza w dół, jeśli chodzi o wolności demokratyczne i praworządność w Polsce i na Węgrzech. 

MW: – To senatorowi Cardinowi, przewodniczącemu Komisji zależało na zorganizowaniu 

tego przesłuchania. Komisja składa się z członków Izby Reprezentantów, senatorów 

i przedstawicieli Departamentów Handlu, Stanu i Obrony. Jej zadaniem jest monitorowanie 

przestrzegania zasad OBWE w krajach członkowskich i rekomendowanie kroków w polityce 

zagranicznej wobec tych krajów. Tym mocniej zabrzmiały słowa o możliwości powiązania 

amerykańskiej obecności w Polsce ze stanem naszej demokracji. 

Ms. Heather A. Conley, wiceszefowa Centrum Studiów Strategicznych i 

Międzynarodowych: – Oczywiście są to suwerenne kraje, mogą kształtować własną politykę, ale 

my możemy ich nie wspierać militarnie, nie wspierać ich finansowo, jeśli podejmują takie 

decyzje, że nie chcą być demokracją. 

MW: – W rozmowie z Faktami Conley mówiła też o możliwości sankcji w przypadku 

Polski i Węgier. 

Heather Conley: – Możliwe, że będziemy musieli pomyśleć o bardzo szczegółowych 

sankcjach, zwłaszcza w przypadku zachowań korupcyjnych, ale także w przypadku szkodzenia 

amerykańskim firmom, gdy nie są przestrzegane rządy prawa. 

MW: – Eksperci Komisji Helsińskiej zwracali też uwagę na osłabienie niezależności 

sądów: 



Zselyke Csaky: – Organizacja Freedom House – W ciągu ostatnich kilku lat rząd 

przebudował system sądowniczy nieprawnie i w sposób niekonstytucyjny. W Polsce sędziowie 

są oskarżani o to, że są wrogami państwa, są zastraszani i toczone są przeciwko nim procesy. 

MW: – Wiele wypowiedzi dotyczyło wolności mediów: 

Dalibor Roháč, analityk American Entreprise Institute: – Polska i Węgry są świadkami 

wielu procesów przeciwko mediom opozycyjnym oraz arbitralnego prowadzenia polityki 

dotyczącej na przykład kwestii licencji nadawczej. Ostatnio w Polsce była sprawa koncesji dla 

TVN24. 

MW: – Po ponadpartyjnych oświadczeniach kongresmenów i senatorów przesłuchanie 

przed Komisją Helsińską to kolejny głos z niepokojem oceniający sytuację w Polsce. Marcin 

Wrona, Fakty, Waszyngton. 

Źródło: twitter.com/donaldtusk 

Pisownia oryginalna 

Kongres USA dyskutuje o możliwych sankcjach na Polskę i wycofaniu wojsk 

amerykański z naszego kraju. 

Tego samego dnia PiS ustami posła Kowalskiego wskazuje 2027 rok jako datę 

referendum w sprawie wyjścia Polski z Unii. 

TAK WYGLĄDA ZDRADA STANU. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …władza od słów Kowalskiego się odcina. 

Jarosław Gowin, Koło Parlamentarne POROZUMIENIE: – Ta wypowiedź nie jest 

przypadkowa, to jest przygotowanie gruntu do tego, żeby zniechęcić Polaków do Unii 

Europejskiej. 

KKZ: – …Teraz na Polexit nie ma szans, ale przez 6 lat wiele może się zmienić. 

Kowalski mówi, że drożyzna będzie jeszcze większa, gdy zostaniemy w Unii… 

Adam Glapiński, prezes NBP: – Sytuacja, jest niemiła, niedobra, niekomfortowa, inflacja 

jest za wysoka. (6,8%) 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Jeśli ktoś 

zarabia o 20% więcej, a inflacja jest 6%, to mu 14% zostaje w kieszeni. 

- Jak na polityka, to bardzo odważna wypowiedź, bo każdy widz albo słuchacz pyta sam 

siebie, kiedy taką podwyżkę dostał? Szczególnie w momencie, gdy nawet medycy nie mogli się 

doprosić od rządu podwyżek. 

STOPA REFERENCYJNA NBP 

0,5% → 1,25% (+0,75%) 

 



ZMIANA STÓP W NBP A ZMIANA RAT KREDYTÓW 

Kredyt hipoteczny w złotych na 30 lat 

Raty stałe, marża 2,5% 

 

 Stopa referencyjna NBP 

 0,1% 0,5% 1,25% 

kredyt rata zmiany 

300 000 zł 1225 zł +72 zł +199 zł 

500 000 zł 2041 zł +121 zł +332 zł 

1 000 000 zł 4082 zł +243 zł +663 zł 

Źródło: wyliczenia dr M.Starczewska-Krzysztosek dla TVN24bis 

 

- …wicepremier, minister rolnictwa, kiedyś odpowiedzialny za skarb państwa i komitet 

ekonomiczny i szef sejmowej komisji finansów z PiS-u powątpiewa w te większe raty od 

kredytów: 

Henryk Kowalczyk w radiu zet: – Nie sądzę. Chyba nie potrafią liczyć. No jak od jednego 

procenta, przez jeden procent można płacić 200 złotych miesięcznie. No, to trzeba po prostu 

policzyć, a nie opowiadać takich rzeczy. 

Sławomir Dudek, doktor: – Są oderwani od rzeczywistości. 

- Gdy ten ekonomista mówił o oderwaniu od rzeczywistości, to mówił także o Adamie 

Glapińskim, który w momencie największej od 20 lat inflacji mówił tak: 

Adam Glapiński, prezes NBP: – Polska przeżywa od pewnego czasu, już dłuższego, cud 

gospodarczy. 

- A to już zestawienie Adama Glapińskiego z Adamem Glapińskim wcześniej, na przykład 

wczoraj. Prezes NBP mówił, czego jego zdaniem nie robił, a robił: 

Glapiński 2 listopada 2021: – Jak można przewidzieć, jakie będą stopy procentowe za rok 

czy jakie działania Rady będą w tym kierunku zmierzać. 

Glapiński 5 marca 2021: – Prawdopodobieństwo podwyżek stóp procentowych w czasie 

obecnej kadencji Rady Polityki Pieniężnej wynosi, jak to powiedzieć, może abstrakcyjne jest, 

ale wynosi zero. 

Glapiński 3 listopada 2021: – Co do stóp procentowych NBP, jak wiele innych banków 

centralnych, do których się odnosimy, nie publikuje prognozy własnych stóp procentowych. 

Glapiński 15 stycznia 2021: – Jak będzie potrzeba, zawsze te stopy podniesie. Ale do tego 

minie kilka lat, co najmniej dwa. 

- Gdyby wcześniej prezes NBP nie wykluczał podniesienia stóp, a raczej przestrzegał, że 

to możliwe albo po prostu nie zapowiadał, że stóp nie podniesie i to przez dwa lata, to decyzję o 

zakupie mieszkania ktoś mógłby podejmować ostrożniej. 

Glapiński: – Cud dojczlandzki jest niczym w porównaniu z tym cudem, który my mamy w 

Polsce. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – To jest 

tak, jakby: pali się, mamy pożar, przyjeżdża strażak, zamiast mówić o tym, co zrobić, jak zgasić 

pożar, gdzie wejść, to opowiada, jaki świetny ma wóz. 

[Porównania zawsze są niezręczne i należy ich unikać]. 

Biuro Prasowe NBP 

„Kierownik polowania zagrał na trąbce i ogary poszły w las” 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Mariusz Kamiński, minister spraw wewnętrznych i administracji – Zapora, którą chcemy 

postawić na naszej granicy z Białorusią, jest tak naprawdę symbolem determinacji państwa 

polskiego w ograniczaniu masowej nielegalnej migracji na teren naszego kraju. 

Część nadziemna: 

50cm betonowy cokół powyżej 450cm stalowe sztachety w ramie, wyżej zwoje drutu 

kolczastego. 

Część podziemna: 



100 do 300cm szczelna zapora betonowa, niżej 200 do 300cm punktowe fundamenty 

betonowe dla słupów zapory rozstawionych co 250 do 500cm. 

Zapora długości 180km ma powstać do połowy przyszłego roku. 

[Zapora przedzieli białowieską faunę, zwłaszcza żubry mogą zostać odcięte po białoruskiej 

stronie]. 

 

- Polska Akademia Nauk szuka chętnych na długi wyjazd na Szpicbergen Spitsbergen 

Wyspa na Svalbardzie i Jan Mayen na cały rok lub na całe lato. 

Włodzimierz Sielski, kierownik polskiej stacji polarnej HORNSUND, Instytut Geofizyki 

PAN: – Nie poszukujemy profesorów, ci są, poszukujemy pracowników technicznych: 

mechanik-konserwator oraz osoby, które będą odpowiedzialne za prowadzenie monitoringu, 

czyli zbieranie danych. 

- Pracodawca gwarantuje niezapomniane przeżycia: zacznijmy od tego, że właśnie zrobiło 

się ciemno [zapadła noc polarna] – zorza polarna. Jest ciemno i raczej chłodno. 

Sebastian Szczurek, Polska Stacja Polarna HORNSUND: – Minus 15, 20 stopni. Tutaj tak 

naprawdę niekiedy bywa dużo chłodniej, ale w programie jest wiatr, który potrafi tutaj mocno 

mieszać, no i wtedy, kiedy wieje sto na godzinę lub więcej, no to wtedy czuje się, że jest zima. 

- Podczas zeszłorocznej rekrutacji było kilkanaście miejsc – zgłosiło się około siedmiuset 

chętnych. 

Włodzimierz Sielski: – Generalnie są to osoby żądne przygód. 

- To jest normalna ciężka robota. 

WS: – Znaczy, z tym, że ciężka – zgodzę się. Że normalna nie do końca. 

- Pracy przypatrują się miejscowi obserwatorzy [białe niedźwiedzie], stąd surowy 

regulamin: 

Mateusz Moskalik, doktor habilitowany, uczestnik wypraw etc.: – Chodzenie z bronią, to 

jest dodatkowy element, o którym trzeba zawsze ze sobą, pamiętać i przestrzegać środki 

bezpieczeństwa. 

- A poza tym, to prawie jak w domu. Pokoje, stołówka, siłownia, internet [?!] 

- Tam przysługuje urlop? Można się urwać? 

WS: – Nie, niestety, podpisuje się pewnego rodzaju cyrograf, że jeżeli jedzie się tam na 

rok… 

- Dobrze trzeba się zastanowić. 

Hanna Fałtynowicz, etc.: – Jest taki system, że trzeba być 12 miesięcy i niezależnie od 

tego co by się działo w kraju, jak bardzo chciałoby się wrócić, to takiej możliwości nie ma. 

M. Moskalik: – Tam nie będzie sytuacji: zabrakło czegoś, pójdę do sklepu. Nie. 

- To wyprawa polarna, a nie szkolna wycieczka krajoznawcza. 

- A najbliższy prom do Trondheim to o której? 

- W czerwcu. 

- Więc jeżeli ktoś nadal chce rzucić wszystko i wyjechać na Szpicbergen (Spitsbergen), to 

zgłoszenia przyjmują do 22 listopada. Maciej Mazur, Fakty. 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Jak to jest, że PiS mnoży sobie tych wrogów i wciąż zachowuje wysokie poparcie? 

I umie wykorzystać partykularyzmy, szczuć jednych przeciwko drugim, jak to było np. ze 

strajkiem nauczycieli. 

We wszystkich wyborach, poza drugą turą prezydenckich, kandydat PiS otrzymywał mniej 

głosów niż pozostali. W wyborach do Sejmu w 2019 r. na PiS głosowało 8 mln Polaków, na 

opozycję 9 mln. Coś się tu odbywa na poziomie elit, że nie potrafią tej swojej przewagi 

wykorzystać, przekuć w wyborczy sukces. Metoda D’Hondta wzmacnia silnych, a nie słabych i 

z tego opozycja musi wyciągnąć wnioski. Z kolei PiS jest nowoczesną partią, która potrafi 

profesjonalnie segmentować wyborców. Wycina sobie ten fragment elektoratu, który w danym 

momencie jest ważny, i zwraca się do niego, to nie jest żadne rocket science… [rakietowa 

nauka, coś bardzo skomplikowanego, trudnego do zrozumienia] W pewnym sensie to 

zwycięstwo nauki nad improwizacją. 

To co opozycja ma zrobić? 



Przede wszystkim zdać sobie sprawę z tego, że mimo tych wysiłków, wydawania 

ogromnych pieniędzy – czeki, wozy strażackie, dotacje – PiS nie wygrywa w takim stopniu, w 

jakim by oczekiwał. Przegrał np. Senat i samorządy. Po stronie opozycji wciąż pozostają 

ogromne aktywa. Wciąż więcej wyborców nie chce głosować na PiS, niż na nich głosuje. Trzeba 

coś z tym zrobić. 

Warto sobie uświadomić, że autorzy konstytucji nieprzypadkowo wpisali do niej wybory 

proporcjonalne, a z drugiej strony listy otwarte [do głosowania], na których kandydujący 

politycy ze sobą współzawodniczą. To jest kompletny mit, że będąc osobami o różnych, 

zróżnicowanych przekonaniach, nie można być na jednej liście wyborczej. Wspólna lista, jeśli 

jest listą – roboczo to nazywam – sojuszu demokratycznego, to mogą być na niej kandydatki 

i kandydaci, którzy mówią, że my jesteśmy przywiązani do tej ramy demokracji liberalnej, a cała 

reszta nas fundamentalnie różni. 

Można przecież oznaczyć na tej wspólnej liście, kto jest z jakiej partii, koalicja może być 

czysto taktycznym związkiem. I obywatele to już w jakimś stopniu rozumieją, jeśli dobrze 

odczytuję słowa Mai Ostaszewskiej z wiecu na Placu Zamkowym. Choć trzeba pamiętać, że PiS 

oczywiście, na różne sposoby, bardziej i mniej eleganckie, będzie podsycać animozje wśród 

opozycji. 

Z politologiem Mikołajem Aleksandrem Cześnikiem rozmawiał Łukasz Lipiński 

POLITYKA 

Nr 45 (3337) 

3.11- 8.11.2021 

[Niestety, wspólna lista musiałaby mieć pięciu równoważnych liderów: Czarzasty, 

Hołownia, Korwin-Mikke, Kosiniak-Kamysz, Tusk, a tylko pod takim warunkiem partie zgodzą 

się na wspólną listę. Już w ostatnim proteście za Unią to rozbicie dało brutalnie znać o sobie: 

Protestował sam Tusk z tłumem Polek i Polaków. Wcale nie bratni Hołownia protestował, ale na 

innym placu. Kosiniak-Kamysz zapowiedział, że nie przyjdzie i nie przyszedł. Konfederacja jest 

przeciwko Unii Europejskiej. Jej narodowcy zagłuszali protest. Nie pamiętam, co zrobiła 

Lewica. Rzecz w tym, że lider listy ma fizyczne prawo zostać przyszłym premierem, ale żaden 

lider nie ustąpi, nie zgodzi się, by ktoś znalazł się nad nim, to już wolą, aby zwyciężył znów 

Kaczyński, a oni, no cóż, całkiem im dobrze w opozycji. Opozycyjny lider może mieć pensję 

wicemarszałka sejmu]. 

♣ 
2021-11-05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6065 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 15 904 nowych zakażonych. 152 zgonów. 

 

PK: – W Białymstoku i Lublinie teraz sytuacja jest najgorsza od początku epidemii. 

Jakub Sobieniowski: – …W takim momencie minister zdrowia podejmuje takie działania i 

sam o nich mówi: 

Niedzielski: – Spotkałem się z prezesem zrzeszenia galerii handlowych w Polsce, 

poprosiłem o wprowadzenie nowego standardu, który miał polegać na tym, że przy wejściu do 

galerii stoi pracownik ochrony, który przypomina o obowiązku noszenia maseczki. 

Tusk: – Powołaliście radę medyczną, realizujcie jej rekomendacje i wskazania. A ja 

oferuję wsparcie ze strony opozycji. 

Morawiecki: – My nie chcemy postępować wbrew bardzo dużej części opinii publicznej. 

Tusk: – Rządzący mają gdzieś zdrowie i bezpieczeństwo Polaków w czasie pandemii. 

Myślą wyłącznie o swoim politycznym interesie. 

Morawiecki: – Po wielkich protestach w Dojczlandzie, we Francji, tam te protesty 

doprowadziły do tysięcy zgonów. 

Nadmiarowe zgony od początku pandemii Covid-19 

Źródło: Financial Times 

1. Stany Zjednoczone 853 971 



2. Rosja 753 583 

3. Brazylia 723 108 

4. Meksyk 550 146 

5. Republika Południowej Afryki 247 222 

6. Peru 204 438 

7. Egipt 195 390 

8. Italia 145 150 

9. Kolumbia 140 484 

10. POLSKA 129 350 

JS: – Te tragiczne statystyki są faktem i komentarzem do pandemicznych porównań 

premiera [Polski] do Dojczlandu i Francji, że tam jest źle albo gorzej niż w Polsce. Ten 

najstraszniejszy: statystyka i ranking zgonów nadmiarowych, czyli zmarłych z powodu 

zakażenia, ale także zmarłych z powodu utrudnionego dostępu do lekarzy i szpitali. I Polska jest 

na dziesiątym miejscu [na świecie], najczęściej za dużo większymi krajami i niestety przed 

Francją i Dojczlandem, też dużo większymi. I to się kryje za tą statystyką – trumna na oddziale 

covidowym. I to też [cmentarz]. Jeśli ktoś odwiedzając grób bliskich kilka dni temu miał 

wrażenie, że cmentarz się rozrósł, to bardzo często miał rację. Od początku pandemii tylu 

(129 350) zmarłych Polaków zalicza się do statystyki nawet koszmarnie nazywanej – 

nadmiarowymi zgonami. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

PK: – Dzisiaj w Pradze wznowiono polsko-czeskie negocjacje w sprawie kopalni Turów i 

była to już osiemnasta runda tych rozmów. Mimo to o sukcesie powiedzieć nie możemy… 

PK: – Od ponad miesiąca trwa protest pracowników sądów i prokuratur. Problemem jest, 

że się z nimi nie rozmawia… 

- Walczymy o 12% podwyżki wynagrodzenia… To jest 37 dzień protestu. 

Ewa Marcjoniak, Stowarzyszenie Adwokackie „Defensor Iuris”: – W Sądzie Apelacyjnym 

w Warszawie średni czas oczekiwania na rozpoznanie apelacji wynosi 24 miesiące… 

Maciej Knapik: – …Działanie ministra Ziobry jest jak sabotaż – sądy mają działać źle, by 

obywatele źle o sądach myśleli. Zmiany będą spore: Sąd Najwyższy ma być zmniejszony 

z pięciu do dwóch izb: Izba Prawa Publicznego i Izba Prawa Prywatnego. Sędziowie mają być 

zweryfikowani, część wysłana na emeryturę, a część zdegradowana do sądów apelacyjnych, ale 

inne zapowiedzi mówią o likwidacji sądów apelacyjnych, bo struktura ma być spłaszczona. Ale 

jednocześnie poszerzona o sędziów pokoju. Właśnie Paweł Kukiz z prezydentem skierowali 

projekt ustawy do Sejmu. Sędziowie pokoju, prawnicy wybierani przez obywateli zajmujący się 

drobnymi sprawami to nowość. Ale wprowadzona [jeszcze nie wprowadzona] bez związku z 

innymi zmianami. Jeśli sędzia Sądu Najwyższego podważy status innego sędziego, zostanie 

usunięty z zawodu – słychać w zapowiedziach. 

Tusk: – Sądownictwo będzie wzięte pod polityczny but Ziobry i Kaczyńskiego już tak 

prawie w 100%. 

 

PK: – Jeśli na Szczycie Klimatycznym w Glasgow nie zapadną żadne przełomowe 

decyzje, to nie oznacza, że na świecie będzie tak, jak jest i jakoś da się żyć. Będzie coraz gorzej. 

Młodzi ludzie chodzą tam [w Glasgow] z transparentami: „Palicie naszą przyszłość” … 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Abbaye aux Dames, la cité musicale – Saintes Ozango 

En association avec France 3 Nouvelle – Aquitaine 

Mezzo – present 

Mélodies Françaises 

Lucile Richardot – mezzo-soprano 

Kwartett 

Luis Créac’h – Alice Julien-Laferrière – violons 

Josèphe Cotte – Alto 

Keiko Gomi – violoncelle 



Hector BERLIOZ 

Villanelle 

Gabriel FAURE 

Au bord de l’eau 

Le secret 

Le papillon et la fleur 

Prison 

Reynaldo HAHN 

D’une proson 

Henri DUPARC 

Le manoir de Resemonde 

Au pays où se fait la guerre 

Claude DEBUSSY 

Noël des enfants qui n’on plus de maison 

♣ 
2021-11-06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6065 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 15 190 nowych zakażonych. 186 zgonów. 

 

PM: – W kilkudziesięciu miastach w Polsce marsze dla Izy pod wspólnym hasłem „Ani 

jednej więcej”. Uczestnicy wyszli na ulice po tragedii w Pszczynie – nie godzą się na to, by takie 

rzeczy działy się w demokratycznej Polsce, w Europie w XXI wieku. Nie godzą się na to, by 

kobietom, gdy zajdą w ciążę, groziła śmierć. 

Arleta Zalewska: – Był tu dziś każdy, kto właśnie w taki sposób maszerując, często z tą 

fotografią pani Izabeli chciał wyrazić swą solidarność z nią i jej rodziną. Marsz zakończył się 

przed ministerstwem zdrowia, ale nie był polityczny, był obywatelski i wzięło w nim udział 

nawet 25 tysięcy osób. Marsze miały wiele różnych twarzy, ale każdy z nich chciał tu być 

z powodu tej jednej… 

Pszczyna – nazwa tej miejscowości jest na ustach wszystkich. Śmierć 30-letniej Izy 

będącej w 22 tygodniu ciąży wstrząsnęła Polską. Iza będąc w szpitalu w Pszczynie sms-owała 

do rodziny, że zagrożone jest jej zdrowie. Lekarze jednak według Izy przyjęli postawę 

wyczekującą. Powód? Ustawa aborcyjna przyjęta przez PiS, tak uważała Iza. 

AZ: – Izabela trafiła do szpitala w 22 tygodniu ciąży po tym, jak odeszły jej wody 

płodowe. W szpitalu lekarze potwierdzili wady genetyczne płodu. Z sms-ów wysłanych do 

matki wynika, że mimo wysokiej temperatury i obaw przed zakażeniem, lekarze czekali… 

 

PM: – Zbigniew Ziobro spieszy z pomocą narodowcom w sprawie organizowanego przez 

nich marszu w święto niepodległości. Ponieważ prawomocne decyzje dwóch instancji sądu 

unieważniły zgodę wojewody mazowieckiego na kolejny marsz cykliczny w Warszawie – 

minister złożył skargę nadzwyczajną. Argumentuje, że w ubiegłym roku marsz się jednak odbył 

– to nic, że nielegalnie… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Bayerische Staatsoper, Munich 

Gaetano Donizetti 

LA FAVORITE 

Opera in four acts 

Libretto by 

Alphonse Ryoyer, Gustav Vaëz and Eugène Scribe 

Léonor de Guzman – Alina Garanča 

Fernand – Matthew Polenzani 



Alphonse XI – Mariusz Kwiecień 

Balthazar – Mika Kares 

Don Gaspard – Joshua Owen Mills 

Inès – Elsa Benoit 

♣ 
2021-11-07 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6065 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 12 493 nowych zakażonych. 24 zgony. 

 

PM: – Dzień po masowych protestach po tragedii w Pszczynie ministerstwo zdrowia 

ogłosiło wytyczne dla lekarzy, że mogą bez obawy dokonywać aborcji w przypadku zagrożenia 

życia lub zdrowia matki. Dzisiaj kolejny protest – młode kobiety czują się zagrożone, czytają 

smsy zmarłej, mówią, że to oskarżanie zza grobu… 

 

PM: – Ministerstwo obrony ogłosiło, że grupa imigrantów zaatakowała posterunki na 

granicy z Białorusią… 

 

PM: – Covid jest coraz bliżej każdego zwłaszcza niezaszczepionego. Za akcję szczepień 

wzięli się także strażacy i z dobrym skutkiem, bo wolnych łóżek w szpitalach jest coraz mniej. 

Jan Błaszkowski: – Tak szybkiego napływu zakażonych lekarze się nie spodziewali. 

Uruchomiony ponownie pierwszy moduł szpitala tymczasowego na terenie Międzynarodowych 

Targów w Poznaniu, zapełnił się w dwa dni. Szpital poszukuje personelu… przyspieszyły 

szczepienia, co udowodnili strażacy z Trzebieży w zachodniopomorskiem. Wynajęli turystyczne 

kampery, objechali prawie 50 miejscowości i przez dwa miesiące wykonali ponad 10 tysięcy 

szczepień. Pierwsze miejsce w Polsce. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

RTS Radio Télévision Suisse 

La Salle Métropole 

Arte Concert 

avec la participation de 

mezzo 

TV5MONDE 

RENAUD CAPUÇON 

Le grand concert 

Francois Sochard – violin 

JOHANN SEBASTIAN BACH 

Concerto pour violon No 1 en la mineur, BWV 1041 

Concerto pour violon No 2 en mi majeur, BWV 1042 

ARVO PÄRT 

Tabula rasa 

FELIX MENDELSSOHN 

Symphonie No 4 en la majeur, op. 90 „Italienne” 

♣ 



2021-11-08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5950 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 7316 nowych zakażonych. 3 zgony odnotowane. 

 

AW: – Dramatyczne zdjęcia na granicy z Białorusią, a na nich setki imigrantów i szturm 

na Polskę. Zdjęcia publikuje straż graniczna, a najwyższe polskie władze spotykają się, żeby się 

naradzić. 

Maciej Knapik: – …Zwarta duża grupa imigrantów [wprost pochód kilkuset osób po 

szosie], jak przekonywano, zmierzająca ku polskiej granicy… Po 13-ej rozpoczęło się 

posiedzenie sztabu kryzysowego MON z udziałem Jarosława Kaczyńskiego. Było też spotkanie 

u prezydenta. Być może to jest czas na konsultacje w ramach NATO – mówi lider Platformy. 

Tusk: – Już czas czy nie powinniśmy się zastanowić uruchomić artykułu czwartego NATO 

TRAKTAT PÓŁNOCNOATLANTYCKI 

Artykuł 4 

Strony będą wspólnie konsultowały, ilekroć – zdaniem którejkolwiek z nich – 

zagrożone będą: integralność terytorialna, niezależność polityczna lub 

bezpieczeństwo którejkolwiek ze stron. 

Jeśli nasza granica będzie bezpośrednio zagrożona presją fizyczną przy udziale 

Białorusinów. 

Bix Aliu 

@USAmbPoland 

Reżim Łukaszenki naraża życie i zdrowie migrantów, wykorzystując ich do eskalacji 

kryzysu granicznego i prowokacji wobec Polski. Wrogie działania Białorusi 

niebezpiecznie zaostrzają sytuację na granicy z UE i NATO i muszą się natychmiast 

zakończyć. 

 

Wykorzystywanie migrantów przez reżim Łukaszenki jako taktyki hybrydowej jest 

niedopuszczalne. Sekretarz Generalny pozostaje w bliskim kontakcie z rządami 

państw sojuszniczych w tej sprawie. 

Kwatera Główna NATO 

Adalbert Jahnz, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Komisja zdecydowanie odrzuca 

próby instrumentalizacji ludzi do celów politycznych. 

MK: – Rzecznik Frontexu, europejskiej agencji straży granicznej, mówi, że nad polsko-

białoruską granicę Frontexu nie zaproszono. Zdaniem opozycji udział służb innych państw 

europejskich, będących też w NATO, byłby odpowiedzią całego Sojuszu wobec Łukaszenki. 

Dałby też nowe możliwości powstrzymania napływu imigrantów. 

[Polsko-białoruska granica, zasieki z trzech warstw zwojów drutu kolczastego, rozpięte na 

stalowych słupkach. Po polskiej stronie zwarta grupa straży granicznej i żołnierzy. Po 

białoruskiej stronie tłum może tysiąca osób – imigrantów – rozlokowany na kilkuset metrach 

rzadkiego lasu. To nie są już kobiety z dziećmi, to mężczyźni w sile wieku. Zdjęcie imigranta 

przecinającego drut kolczasty specjalnymi nożycami. W kilku miejscach imigranci ponarzucali 

całe drzewa na zasieki, które tu są zmiażdżone, można by przejść, ale straż graniczna i wojsko 

co odważniejszych odpiera gazem rozpylanym na kilka metrów. Niektórzy imigranci rzucają 

kamieniami na straż graniczną i żołnierzy. Pojawiły się namioty imigrantów]. 

Adrian Zandberg, razem: – Te samoloty, którymi Białorusini zwożą oszukiwanych ludzi z 

wielu krajów na świecie, samoloty należą do firm z krajów Unii Europejskiej, co można 

zatrzymać. 

[Nie są to oszukiwani ludzie, skoro zdobywają się na skuteczny szturm polskiej granicy. 

Samoloty to normalne loty rejsowe również białoruskich linii lotniczych. Dubaj już wstrzymał 

wszystkie loty do Mińska. Mija się pan z prawdą]. 

 



AW: – Jutro o 16-ej zbierze się Sejm na posiedzeniu, w trakcie którego wysłucha 

informacji rządu o sytuacji na granicy Polski z Białorusią – poinformowało po dzisiejszym 

spotkaniu prezydium Sejmu, wicemarszałek Małgorzata Kidawa-Błońska. 

Jaki jest cel Łukaszenki i co robić, żeby popsuć mu plan? 

Paweł Szot: – To już otwarty atak białoruskiego reżimu na polską granicę. W rękach 

Aleksandra Łukaszenki migranci stali się bronią. Jaki cel chce osiągnąć w ten sposób białoruski 

dyktator? Odpowiedź na to pytanie to klucz do rozwiązania kryzysu. 

Białoruś nigdy nie była tak uzależniona od Rosji, jak teraz. Zdaniem ekspertów działania 

na granicy mają akceptację Kremla. W ten sposób Rosjanie rozbijają jedność Unii Europejskiej i 

pogłębiają wewnętrzne spory w Polsce. Polska nie poprosiła o zwołanie Rady Europejskiej w 

sprawie kryzysu. Nie poprosiła też o wsparcie Frontexu – unijnej agencji do spraw granic. Bez 

przeszkód działa 6 drogowych przejść granicznych między Polską i Białorusią (Kuźnica 

Białostocka-Bruzgi, Bobrowniki-Bierestowica, Połowce-Pieszczatka, Kukuryki-Kozłowiczy, 

Terespol-Brześć, Sławatycze-Domaczewo i ogromny terminal kolejowy w Małaszewiczach, 

przez który przejeżdżają towary eksportowane do Unii Europejskiej przez Chiny i Rosję. 

Michał Kacewicz, Newsweek, Biełsat TV: – Mamy też możliwości sięgnięcia po taką 

bombę atomową w relacjach gospodarczych, czyli zablokowanie przejść granicznych dla ruchu 

towarowego. 

PS: – To ostateczność, bo taka decyzja uderzyłaby również w polski biznes i całą strefę 

Schengen (Szengen). Każdego dnia w Mińsku lądują setki przybyszów z Bliskiego Wschodu 

i Afryki. Porozumienie z reżimem mogłoby zakończyć kryzys, ale oznaczałoby zdradę 

białoruskiej opozycji i na lata pogrzebać marzenia Białorusinów o wolności i demokracji. Dla 

Faktów Paweł Szot. 

[To TVN niewiele wymyśliła]. 

 

AW: – Boję się zajść w ciążę w tym kraju – mówią dziesiątki kobiet, a obok nich są setki 

innych, które po prostu maszerują. Marsze dla Izy to jedność, sprzeciw i pytania, na które nie 

chciały dziś odpowiedzieć posłanki PiS. 

Niedzielski, minister zdrowia, wypowiedź z soboty: – Interpretacja tego orzeczenia 

rzeczywiście mogła tak działać, stąd będą wydane te wytyczne. 

[Nie interpretacja, a samo orzeczenie tak działa. Słyszeliśmy, że wytyczne już są wydane]. 

Oświadczenie dyrektora Szpitala Powiatowego w Pszczynie 

W naszym Szpitalu przestrzegane są wszystkie standardy postępowania 

zaprezentowane przez Ministerstwo Zdrowia. 

Nienaruszalność tajemnicy lekarskiej nigdy nie pozwoli nam na publiczną obronę 

przed faktycznymi oskarżeniami formułowanymi w mowie nienawiści. 

Presja, wywierana przez bezkarnie krzywdzące opinie, może mieć w pływ na 

decyzje lekarskie, w związku z tym, dla dobra Pacjentek i bezpieczeństwa lekarzy, 

zawiesiłem kontrakty naszych kolegów. 

Dziękując za liczne choć ciche głosy solidarności jako lekarz Oddziału 

ginekologiczno-położniczego i dyrektor Szpitala, pragnę docenić i wesprzeć moich 

najbliższych Współpracowników: położne, lekarzy, salowe oraz wszystkich innych 

Szpitalników oddanych pacjentom. 

W stosunku Do Bliskich naszej zmarłej Pacjentki niezmiennie pozostaję w głębokim 

współczuciu. 

Marcin Leśniewski 

Arleta Zalewska: – …W nieoficjalnych rozmowach polityków PiS-u, przyznają, że Sejm 

powinien uchwalić prezydencką ustawę dotyczącą zmian w prawie aborcyjnym. Teraz pytanie: 

czy znajdzie się posłanka albo poseł, którzy odważą się zażądać tego publicznie. 

 

AW: – A teraz prognoza NBP, a w niej inflacja poniżej 4% za dwa lata. Więc na takie 

wartości trzeba będzie jeszcze poczekać… 

 

AW: – Minister Ziobro dostaje lekcję prawa i tę lekcję znowu daje mu sąd. Minister chciał 

uchylenia decyzji w sprawie zakazu marszu narodowców, ale po sądach dwóch instancji także 



Sąd Apelacyjny ministrowi nie dał szans. Zbigniew Ziobro mówi o wyrokach politycznych, 

narodowcy mówią, że chcą wyrazić swoją radość i że mimo zakazów w centrum Warszawy 

będą… 

 

AW: – Europejski Trybunał o polskim sądzie, czyli orzeczenie, które miażdży zmiany 

wprowadzone przez PiS. Sprawa w Europejskim Trybunale dotyczy dwojga sędziów i przy tej 

okazji pada jasny komunikat: Izba Kontroli Nadzwyczajnej Polskiego Sądu Najwyższego nie 

jest niezależnym i niezawisłym sądem, bo system powoływania sędziów jest niewłaściwy. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – To kolejna przegrana Polski w Sztrasburgu. Przegrana 

znacząca, bo Trybunał Spraw Człowieka uznał, że Izba Kontroli Nadzwyczajnej Sądu 

Najwyższego nie jest niezależnym i bezstronnym sądem. Nie może takim być, bo główny 

problem leży w Krajowej Radzie Sądownictwa, która sędziów wybiera, a po reformie 

Zjednoczonej Prawicy też nie jest niezależna. Teraz rząd ma obowiązek podjęcia szybkich 

działań, by taką niezależność przywrócić. To wyrok w sprawie dwojga sędziów: Moniki 

Dolińskiej i Artura Ozimka, którzy pozwali Polskę do Strasburga po tym, jak ich awanse 

zablokowała nowa KRS, a nowa Izba w Sądzie Najwyższym odwołania oddaliła. 

Zbigniew Ziobro: – Traktujemy to jako element szeroko zakrojonej akcji politycznej, która 

jest prowadzona wobec państwa polskiego, która neguje status państwa polskiego takiego, ale 

my się tym nie przejmujemy. 

MS: – Trybunał Praw Człowieka w Strasburgu jest sądem Rady Europy, a nie Unii 

Europejskiej. Nie może więc nakładać tak wysokich kar finansowych jak Unijny Trybunał 

w Luksemburgu, gdzie rachunek za działanie Izby Dyscyplinarnej przekroczył już 6 milionów 

euro. Sędziowie nie mówią też o naruszaniu unijnego prawa, ale o łamaniu podstawowych praw 

człowieka i to właśnie za brak prawa do niezależnego sądu Polska musi zapłacić dwojgu 

sędziom po 15 tysięcy euro. I to nie ostatni taki wyrok. Do Strasburga wpłynęło już 57 

podobnych skarg na Polskę. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

AW: – …W Austrii zaczyna się wielką zmianą. Bez covidowego certyfikatu tam ani rusz. 

Podobnie jest w kilku dojczlandzkich Landach, a także na Ukrainie. 

Katarzyna Sławińska: – Austriacy od dziś żyją w nowej rzeczywistości, drzwi do 

restauracji, kina, fryzjera, sali koncertowej czy klubu fitness otworzy im jedynie dowód pełnego 

zaszczepienia lub przechorowania Covid-19. 

Mimo oporu części społeczeństwa. Władze zdecydowały się na radykalne kroki, bo liczba 

nowych zakażeń szybko rosła, a szczepienia niemal stanęły w miejscu. 

Alexander Schallenberg, kanclerz Austrii: – To ma być zachęta, mocna zachęta, by ludzie 

poszli się zaszczepić. To nasz najważniejszy cel. 

KS: – Zachęta, jak się okazało, niezwykle skuteczna. Nastąpiła potężna inwazja na centra 

szczepieniowe i miejsca, gdzie są szczepienia. Dzisiaj około 50 tysięcy nowych szczepień. O 

wprowadzenie podobnych rozwiązań w całym Dojczlandzie apeluje minister zdrowia. Na razie 

potwierdzenia szczepienia lub przechorowania covidu wymaga kilka landów, w tym Saksonia 

czy Nadrenia, Północna Westfalia. Jeszcze dalej poszły władze Ukrainy: niezaszczepieni 

pracownicy oświaty i administracji od tego tygodnia nie mogą przyjść do pracy i tracą prawo do 

wynagrodzenia. Chętnych do szczepień nagle przybyło. 

Rosja – w ciągu doby: 39 400 zakażeń i 1190 zgonów. 

 

AW: – Od jutra od godziny 7-ej rano do odwołania zawieszony zostanie ruch graniczny na 

przejściu w kuźnicy, zarówno osobowy, jak i towarowy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Andrzej Romanowski – Refleksje pesymisty 

Tu jest Polska, a nie Unia 

Paralelnie do wydanej przed laty książki Janusza Tazbira „Dzieje polskiej tolerancji” 

powinna dziś pojawić się książka „Dzieje polskiej nietolerancji”. Znalazłoby się w niej i spalenie 

na stosie (w roku 1539 na Małym Rynku w Krakowie) staruszki Katarzyny Weiglowej za 



odstępstwo od katolicyzmu, i podpalenie przez polskie wojsko w roku 1656 „gniazda 

heretyków” Leszna (wraz z bezcennymi rękopisami uchodzącego wtedy z miasta Jana Amosa 

Komeńskiego), i wygnanie dwa lata później braci polskich (wśród nich jednego z 

najwybitniejszych ówczesnych poetów, Zbigniewa Morsztyna), i ścięcie w 1689 r. na rynku 

Starego Miasta w Warszawie Kazimierza Łyszczyńskiego za ateizm, i podobne ścięcie w roku 

1724 w Toruniu burmistrza i dziewięciu rajców za niezapobieżenie antykatolickiemu 

tumultowi… długa to lista – daleka od kompletności. Gdy Europa zmierzała do tolerancji, 

Polska stawała się oazą fanatyzmu. 

Zarówno Pierwsza, jak Druga i trzecia Rzeczpospolita nadawały religii katolickiej status 

uprzywilejowany. A tym samym otwierały wrota państwu wyznaniowemu. Że nie zawsze 

przechodzono przez te wrota, to już zasługa „porządnej niedbałości naszej”… Niemniej jednak 

wiek XVII widział obwołanie Matki Boskiej Królową Korony Polskiej, a w XXI – ruch na rzecz 

intronizacji Jezusa na Króla Polski. Przez ostatnie cztery stulecia ciągnie się nić polskiej 

odmienności, egzotyki, dziwaczności, cudaczności. Joanna Schopenhauer, matka wielkiego 

filozofa zapamiętała z gdańskiego dzieciństwa „malowniczy i wspaniały strój narodowy 

Polaków”. Co znaczy, że w XVIII-wiecznym Gdańsku byliśmy uznawani za obcych. W czasie 

odsieczy wiedeńskiej musieliśmy opasywać się słomianymi powrósłami. Co znaczy, że 

w „narodowym” ubiorze niczym nie różniliśmy się od Turków. 

A jednak – jak widać choćby z tego przykładu – Polska, ten dziwny kraj ni to z Zachodu, 

ni ze Wschodu, ni z Europy, ni z Azji, potrafiła bronić cywilizacji europejskiej. Dziś z tej obrony 

został już tylko drut kolczasty na granicy z Białorusią. A z polskiego nieprzystawania do Europy 

władze zrobiły program – co samo w sobie jest ewenementem. Postawiły też władze na 

izolacjonizm – co w naszym położeniu geopolitycznym jest samo w sobie zabójcze. Tymczasem 

nawet zaborcy (w tym Rosja uwłaszczająca chłopów) dokonywali awansu cywilizacyjnego 

swoich poddanych. Ale pisowska władza dokonuje regresu: zamyka Polaków w narodowym 

getcie, konfliktuje ich z niemal wszystkimi już sąsiadami, skazuje na status raczej plemienia niż 

narodu, bo przecież natura nie znosi próżni. Czy znów, jak w XVIII w., ockniemy się jako 

Irokezi? 

PiS – to nie jest wypadek przy pracy, jak wciąż wydaje się sądzić opozycja. PiS – to 

Polska właśnie. Zbyt długo idealizowaliśmy swoją przeszłość, zbyt długo piętnowaliśmy tych, 

co starali się mówić prawdę, by dziś nie wziąć się na lep fałszywych proroków bredzących o 

patriotyzmie i suwerenności. Ogromna większość narodu chce polskiej obecności w Unii? Ależ 

to dlatego, że Unia jest gigantycznym bankomatem – gdyby było inaczej, PiS nie brylowałby w 

sondażach. Nad tym, co sami moglibyśmy dać Unii, w ogóle się nie zastanawiamy. Działamy 

odwrotnie: maniacko pielęgnujemy naszą odrębność, niepowtarzalność, wyższość… Bartosz 

Kownacki, wiceminister obrony narodowej, informuje, że to od Polaków Francuzi przyjęli 

używanie widelca. Arkady Rzegocki, ambasador RP, udaje się do królowej Elżbiety II w 

kontuszu. Beata Szydło, premier rządu, wyprowadza z gabinetu flagę Unii Europejskiej, 

deklamując, że „polska flaga jest najpiękniejsza”. „Tu jest Polska, a nie Unia!”, krzyczy 

marszałek Sejmu Elżbieta Witek. Druga osoba w państwie nie wie, że Polska jest częścią Unii. 

Skądinąd to ta pani, która o Katyniu dowiedziała się z książek przedwojennych. 

Czas to wreszcie powiedzieć: Polska ze swym prostactwem i ignorancją, z kompleksami i 

agresywnością, z bagażem fanatycznego katolicyzmu, z martyrologią typu „wybili, panie, za 

wolność wybili” nie pasuje do Unii Europejskiej. Jedyne, co dziś tam robi, to paraliżuje jej 

działania. Polska stała się szkodliwa dla Europy, a polskie wyjście z Unii byłoby dla niej ulgą. 

Lecz może stałoby się szansą dla Polaków? Bo gdy któregoś wszystkie już polskie media będą 

pisowskie, gdy rządzący zmienią nam hymn narodowy, a na polskim godle umieszczą krzyż, 

gdy rozszaleje się cenzura i zapełnią się cele więzienne – wówczas raz jeszcze się okaże, została 

nam tylko Europa. Ta sama „lewacka” Europa, na którą kiedyś napluliśmy i którą tak 

nieopatrznie porzuciliśmy. Ale Europa nie będzie już mogła nam pomóc. Może tylko przysyłać 

paczki żywnościowe. Choć i to nie jest pewne, bo jak tu pomagać niewdzięcznikom? 

Nie, nie życzę nikomu polexitu. Na samą myśl o tym przechodzą mnie ciarki. Jednak 

z polskich dziejów warto wyciągać wnioski – inne niż te służące nieustannemu krzepieniu serc. 

Dziś przeżywamy jeden z największych zakrętów w naszej historii. Ciekawe, jacy z niego 



wyjdziemy. „Narodowi i kobiecie nie wybacza się owej chwili nieopatrzności, kiedy lada 

awanturnik może na nich dopuścić się gwałtu”, powiada stary Marks. 

a.romanowski@tygodnikprzegląd.pl 
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Polska – 13 644 nowych zakażonych. 220 zgonów. 

 

AW: – To pierwsza taka sytuacja od trzydziestu lat, kiedy integralność naszych granic jest 

w tak brutalny sposób atakowana. – Tak mówi premier. Swoje głosy dokładają też prezydent, 

marszałek i ministrowie. Po wczorajszym szturmie na granicy dziś nadzwyczajne posiedzenie w 

Sejmie. 

Maciej Knapik: – Marszałek Witek w orędziu wzywa do zgody. 

Witek: – Są takie momenty w życiu naszego narodu, gdzie musimy zapomnieć o 

politycznych interesach, animozjach, sporach – bądźmy razem. 

MK: – kilka godzin później wicemarszałek z PiS-u i prezydent oskarżyli opozycję 

o szkodzenie i współdziałanie z Łukaszenką. 

Terlecki: – Ja bym proponował opozycji, która dotąd robiła wszystko, co mogła, żeby 

szkodzić i przeszkadzać w osłonie granicy, żeby nie stawiała warunków. 

Duda: – Te działania, które de facto sprzyjały reżimowi białoruskiemu. 

MK: – Obaj politycy nie powiedzieli, o co konkretnie chodzi, ale do tej pory PiS często 

narzekało na poseł Starczewskiego, który uciekał policji, by zanieść pomoc imigrantom, Zrobił 

to raz i było to już ponad dwa miesiące temu. Opozycja zarzuca władzy brak dialogu. 

Morawiecki w Sejmie: – Musimy być zjednoczeni. 

Kamiński w Sejmie: – Apeluję o jedność. Jeśli nie jesteście w stanie poprzeć nas, to nie 

przeszkadzajcie. 

MK: – Na granicy nie będzie europejskiej agencji Frontex. Premier sugerował, że agencja 

jest zbyt mała. 

Morawiecki w Sejmie: – wszystkich pracowników mniej niż dwa tysiące, a 

funkcjonariuszy mniej niż tysiąc. 

Jens Stoltenberg 

sekretarz generalny NATO 

Rozmawiałem z prezydentem @AndrzejDuda o poważnej sytuacji na #Polskiej 

granicy. Wykorzystywanie przez #Białoruś migrantów jako taktyki hybrydowej 

[wojny] jest niedopuszczalne. #NATO solidaryzuje się z Polską i wszystkimi 

naszymi sojusznikami w regionie. 

Ned Price, rzecznik prasowy Departamentu Stanu Stanów Zjednoczonych: – Nie 

zmniejszymy naszej presji na Łukaszenkę. Stany Zjednoczone dalej będą stały ramię w ramię z 

Polską oraz wszystkimi naszymi europejskimi partnerami, którym zagrażają nieakceptowalne 

działania Białorusi. 

Komisja Europejska - Oświadczenie 

Oświadczenie przewodniczącej Ursuli von der Leyen w sprawie sytuacji na 

granicy między Polską a Białorusią 

Washington, DC, 8 listopada 2021 r. 

Białoruś musi położyć kres narażaniu życia ludzkiego na ryzyko. 

Instrumentalizacja migrantów przez Białoruś do celów politycznych jest nie do 

przyjęcia. 

Władze białoruskie muszą zrozumieć, że wywieranie nacisku na Unię Europejską w 

ten sposób, poprzez cyniczną instrumentalizację migrantów, nie pomoże im 

w osiągnięciu ich celów. 

Rozmawiałam z premierem Polski Mateuszem Morawieckim, premier Litwy Ingridą 

Šimonyté i premierem Łotwy Artusem Krišjánisem Karipšem, by wyrazić 

solidarność UE i omówić z nimi środki, jakie UE może podjąć, aby wesprzeć ich w 

ich wysiłkach na rzecz rozwiązania tego kryzysu. 

Wzywam państwa członkowskie do zatwierdzenia rozszerzonego systemu sankcji 

wobec białoruskich władz odpowiedzialnych za ten hybrydowy atak. 



Wiceprzewodniczący Margaritis Schinas, we współpracy z wysokim 

przedstawicielem/wiceprzewodniczącym Josepem Borellem, uda się w najbliższych 

dniach do głównych krajów pochodzenia i tranzytu, aby zapewnić, że podejmą one 

działania, by ich obywatele nie wpadli w pułapkę zastawioną przez władze 

białoruskie. 

UE zbada w szczególności, w jaki sposób sankcjonować – w tym poprzez 

umieszczanie na czarnej liście – linie lotnicze z państw trzecich, które prowadzą 

działalność w zakresie handlu ludźmi. 

Ponadto Komisja zbada wraz z ONZ i jej wyspecjalizowanymi agencjami, jak 

zapobiec rozwojowi kryzysu humanitarnego i zapewnić bezpieczny powrót do ich 

kraju pochodzenia, przy wsparciu ich organów krajowych. 

STATEMENT/21/5867 

MK: – … Polska zamknęła przejście na granicy w Kuźnicy. Pozostałych na razie nie 

zamknie. Wicepremiera do spraw bezpieczeństwa nie było w Sejmie, jak usłyszeliśmy, 

zachorował. 

 

AW: – Noc była spokojna, a dzień pokazał obozowisko, setki ludzi i dziesiątki namiotów, 

śmigłowce w powietrzu i strażników wokół... 

Paweł Płuska: – … Ci ludzie czekają na sygnał, by znowu podjąć szturm na polską 

granicę, ale jak słyszymy, to nie będzie zaskoczeniem. 

Marek Pietrzak, pułkownik, rzecznik prasowy dowództwa wojsk obrony terytorialnej: – 

Blisko 12 tysięcy żołnierzy na całym odcinku granicy w tej chwili wspiera straż graniczną, 

w tym jest około 800 żołnierzy wojsk obrony terytorialnej, no i wczoraj to takie powołanie 

w trybie natychmiastowego stawiennictwa dotyczyło tysiąca żołnierzy dwóch batalionów 

z Hajnówki i Białegostoku. 

[Gdyby przyjąć 12 tysięcy strzegących polskiej granicy na trzy zmiany, to pozwoliłoby 

ustawić na granicy jednego strzegącego co 30m, ale wobec ataku w jakimś miejscu należałoby 

tam zgromadzić około 500 strzegących, co natychmiast spowoduje, że 15km jest niestrzeżone i 

tam można przeprowadzić skuteczny atak dużej grupy imigrantów. Czyli jest to słabe strzeżenie 

granicy]. 

PP: – Według szacunku straży granicznej po drugiej stronie granicy koczuje około 

czterech tysięcy osób. Paweł Płuska, Fakty, Sokółka. 

AW: – Musimy pomóc polskiemu rządowi w zabezpieczeniu granicy zewnętrznej – to 

ważny głos z Dojczlandu, ale nie tylko tam, zdjęcia z granicy wyglądają strasznie. Na Polskę 

patrzy cały świat i tego, co widzi nie zostawia bez echa. 

Katarzyna Sławińska: – Coraz poważniejszy kryzys na polsko-białoruskiej granicy. 

Działania reżimu Łukaszenki (Good morning Europe) i odpowiedź Polski na nie. Europejskie i 

światowe stacje telewizyjne informują o (France24) tym w czołówkach serwisów. Wiele 

redakcji na granicy stanu wyjątkowego ma swoich korespondentów. 

Kysia Hekster, korespondentka holenderskiej telewizji NOS: – W Holandii to ważny temat 

ze względu na straszne zdjęcia z granicy. Chcemy więc być tak blisko, jak to możliwe. Ta 

sprawa nas dotyczy, bo część tych ludzi zmierza do Holandii. 

BBC WORLD NEWS – Polskie władze, które obawiają się możliwych zbrojnych 

prowokacji na granicy. Brytyjska prasa szeroko komentuje sytuację. 

Maciej Woroch, Londyn: – O dramatycznych scenach na granicy pisze Gardian [The 

Guardian], tłumacząc, że migranci są uwięzieni między dwoma krajami, bo Białoruś 

zablokowała za ich plecami drogi. The Telegraph „NATO deklaruje, że jest gotowe się 

włączyć”. Relacjonuje zamknięcie polsko-białoruskiego przejścia granicznego i wysłanie na 

granicę dodatkowych oddziałów wojska. THE TIMES „Mińsk w hybrydowej wojnie posługuje 

się migrantami jako bronią”. I opisuje, jak białoruscy żołnierze eskortują setki ludzi do granicy. 

WELT [dojczlandzki dziennik] „W najbliższym czasie loty z Bliskiego Wschodu mogą 

być obsługiwane przez pięć kolejnych lotnisk na Białorusi”. „Chroniąc swoją granicę, Polska 

wyświadcza Unii Europejskiej przysługę”. 



Bild „Putin i Erdogan mają zapewnić wsparcie logistyczne, jeśli chodzi o jak najszybszy 

przelot jak największej liczby migrantów do Mińska, aby stamtąd mogli się oni przedostać przez 

granice Unii Europejskiej”. 

Bild Horst Seehofer, minister spraw wewnętrznych Dojczlandu: – „Musimy pomóc 

polskiemu rządowi w zabezpieczeniu granicy zewnętrznej”. 

Ben Knapen, minister spraw zagranicznych Holandii: – „Traktowanie ludzi jako broni w 

walce z Unią Europejską jest niegodziwe”. 

„Grecja wspiera Polskę, swojego sojusznika z UE i NATO”. 

Jakub Kulhanek: – Czechy w pełni solidaryzują się z naszymi polskimi przyjaciółmi”. 

Janez Janša: – „Macie nasze pełne wsparcie”. 

Marcin Wrona: – The Washington Post zamieszcza obszerny artykuł ilustrowany 

zdjęciami które pokazują próby nielegalnego przedarcia się przez granicę. Gazeta przypomina, 

że „Reżim w Mińsku stara się wywierać presję na Unię Europejską” po sankcjach za zmuszenie 

do lądowania samolotu RYANAIR (Rajaner). Washington Post podkreśla też mocne stanowisko 

polskiego rządu. Z kolei The Wall Street Journal na stronie internetowej zamieszcza materiał 

video pokazujący sytuację na granicy. 

Korespondent telewizji LIVE CNN zaznacza, że celem wielu imigrantów jest Dojczland, 

stąd wzmożone kontrole na polsko-dojczlandzkiej granicy, między innymi we Frankfurcie nad 

Odrą. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

AW: – Stan wyjątkowy to szlaban dla dziennikarzy, więc na własne oczy nie widzimy 

tego, co się dzieje. Bez kamer i reporterów jedyne relacje, to relacje władzy. I ta władza właśnie 

uprzejmie wysyła nas na Białoruś. O granicach prawnych i granicach przyzwoitości: 

Jakub Sobieniowski: – To mówi polski wiceszef dyplomacji polskim dziennikarzom, 

którzy nie mogą Polakom przedstawić pełnej i nieskrępowanej informacji o kryzysie na granicy: 

Piotr Wawrzyk, wiceminister spraw zagranicznych, KP PiS: – Nic nie stoi na 

przeszkodzie, żeby pani redaktor, czy ktoś z dziennikarzy pojechał na Białoruś i tam też 

relacjonował. 

[…] 

GRAND PRESS FOUND 

„…silna i odpowiedzialna władza nie boi się kontroli społecznej, którą zapewniają 

wolne i niezależne media. Utrzymanie zakazu pracy dziennikarskiej na granicy 

polsko-białoruskiej może być rozumiane jako próba utajnienia działalności 

niezgodnej z prawem i ludzką przyzwoitością…” 

Źródło: List otwarty do Prezesa Rady Ministrów 

Mateusza Morawieckiego; press.pl 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Jerzy Domański – Mój Przegląd 

Bez buntu nic się nie zmieni 

Gdy widzimy, że łamane są prawa człowieka, a życie i zdrowie kobiety nie ma dla władzy 

większego znaczenia, nie możemy być bierni. Bo ta bierność jest dziś w Polsce faktycznym 

współsprawstwem. Nie wystarczy powiedzieć czy napisać, jak bardzo oburza nas śmierć pani 

Izabeli w szpitalu w Pszczynie. Nie pierwsza to przecież ofiara barbarzyńskiego wyroku 

Trybunału Przyłębskiej, który pozbawił kobiety możliwości usunięcia ciąży nawet 

w przypadku nieodwracalnej i nieuleczalnej wady płodu. Za tę i inne śmieci, za krzywdy 

i cierpienie wielu tysięcy kobiet i ich rodzin odpowiadają wszyscy, którzy doprowadzili do tego 

haniebnego wyroku. Są ofiary. I są sprawcy. Pora na ich osądzenie. Na rachunek za 

przehandlowanie praw kobiet, byle tylko dostać poparcie Kościoła. Za oportunizm i 

kunktatorstwo polityków. I za tchórzostwo, z jakim cynicy schowani za religijnymi sztandarami 

przymykali oczy, głosując za represyjnymi przepisami. 

Wszyscy, co do jednego, powinni się znaleźć na publicznej liście hańby. Każdy z nich 

musi odpowiedzieć za stworzenie polskim kobietom piekła na ziemi. 



Prawicowym fundamentalistom od lat dedykuję tę samą radę: nie chcecie aborcji, to jej 

sobie nie róbcie. Zacznijcie właśnie od siebie. Od polityków PiS, Solidarnej Polski czy 

Konfederacji. Od księży i zakonników. Bo lista tych, którzy zmusili swoje żony lub partnerki do 

aborcji, jest za długa na łamy PRZEGLĄDU. 

Do tych, którzy są na liście hańby, trzeba mówić takim językiem, który potrafią 

zrozumieć. Czyli tym, którego zwykli używać, rozmawiając ze sobą, gdy nie ma kamer. Bo 

tylko taki język jak ten ze Strajku Kobiet sprowadza ich na ziemię. Widziałem wtedy u nich i ich 

medialnych pomagierów przerażenie wizją utraty władzy i strach przed odpowiedzialnością za te 

paranoiczne rządy. Za łamanie praw człowieka, za korupcję, złodziejstwo i cały wór patologii. 

Potencjał do buntu społeczeństwa przeciwko tym praktykom jest już ogromny. I gdyby nie 

tak mało wiarygodna opozycja i jej popiskiwanie, byłoby już po PiS posprzątane. Ale naprawdę 

lepiej może być w Polsce, dopiero gdy do historii przejdzie cały POPIS. Mądrzy i uczciwi 

politycy powinni zbudować sobie inny statek na te nowe, trudne czasy. A przestępców 

politycznych rozliczyć trzeba. Na czele z Jarosławem Kaczyńskim, który jest autorem tak 

paskudnych słów: „Partia będzie dążyć do tego, by nawet przypadki ciąż bardzo trudnych, kiedy 

dziecko jest skazane na śmierć, mocno zdeformowane, kończyły się porodem, by to dziecko 

mogło być ochrzczone, pochowane, miało imię”. 

PRZEGLĄD, 8-14.11.2021, nr. 46 (1140), s. 3 
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PK: – Ostatniej nocy po raz pierwszy zdarzyło się, że trzy tak duże grupy imigrantów 

przedarły się przez polsko-białoruską granicę. Według MON wszyscy zostali zatrzymani. 

Białoruskie służby są coraz bardziej brutalne w zmuszaniu ludzi do przekraczania granicy. 

Dramat setek rodzin z dziećmi wciąż jest autentyczny. 

Katarzyna Zdanowicz, major, polski oddział straży granicznej: – W Krynkach, tu około stu 

osób, popołudniem koło godziny 16-ej grupa około dwustu osób w terenie odpowiedzialnym 

placówki w Białowieży oraz w nocy placówka w Dubiczach Cerkiewnych. 

Paweł Płuska: – Straż graniczna zapewnia, że większość imigrantów, którzy nielegalnie 

przedostali się do Polski, zostało zatrzymanych i odesłanych z powrotem na Białoruś. Ale dziś 

rano w wielu miejscach nawet tuż przy wiejskich zabudowaniach poza strefą stanu wyjątkowego 

trafialiśmy na takie porzucone przez imigrantów przemoczone kurtki, skarpety, puste plecaki…  

Mateusz Morawiecki, premier: – Dzisiaj cała Unia Europejska mówi jednym głosem 

i zresztą Sojusz Północnoatlantycki całe NATO również. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej w kancelarii premiera: – Musimy być 

gotowi na odpowiednie sankcje. Musimy być twardzi. To co się dzieje, jest na tyle poważne, że 

musimy być zjednoczeni i działać zdecydowanie. 

Morawiecki: – Dziękuję, Charles, że tutaj przybyłeś do Polski. 

PK: – Jak widać, są szanse, żeby Unia dość szybko podjęła decyzję o sankcjach na linie 

lotnicze przewożące tych ludzi i na państwa, które to umożliwiają… A wczoraj w Sejmie mówił 

źle o Zachodzie i o Unii też. 

Morawiecki: – chwaleni przez was nasi partnerzy z Zachodu, Dojcze, Holendrzy, Francuzi 

są 15 razy bardziej brutalni w dużo bardziej pokojowych sytuacjach. 

Oczywiście jest różne traktowanie Europy Wschodniej i Europy Zachodniej, no, my się na 

to nie zgadzamy, ale taka jest niestety sytuacja. 

To nie jest, że oni, że Unia Europejska, że Komisja Europejska, Rada Europejska zalewa 

nas propozycjami wsparcia. Na razie to jest tak, jak mąki worki otuchy i tłuszczu dobre rady 

miasta Herberta. 

Nie pogardzimy tą pomocą. Oczywiście że tak. Ale też nie damy się zaszantażować, jeżeli 

z tamtej strony będą jakieś warunki stawiane czy coś takiego… 

Bronisław Komorowski, były prezydent – To jest jakieś podlizywanie się wyborcom, tej 

grupie, która jest zdecydowanie antyeuropejska, nawet kiedy mamy bardzo groźny kryzys na 

naszej granicy. 

Bruksela wzywa do przyjęcia pomocy!?! Bruksela dąży do przejęcia kontroli nad 

polską granicą. Kolejny zamach na traktaty europejskie i prerogatywy państwa 

członkowskiego 

Witold Waszczykowski 

eurodeputowany PiS, były minister spraw zagranicznych 

źródło: twitter.com/WaszczykowskiW 

[W sprawie nie tylko przejęcia kontroli i kolejnego zamachu zdecydowanie wolę Brukselę 

niż Waszczykowskiego]. 

- …Z Frontexem na granicy byłoby tak, jak z amerykańskimi żołnierzami w Polsce, nie 

jest ich wielu, ale sama obecność ma u agresorów wywołać poczucie, że atak na Polskę, to atak 

na USA. Tu mógłby być jeden Italczyk albo Francuz i efekt mrożący dla białoruskich służb 

byłby ten sam i poczucie bezpieczeństwa polskich funkcjonariuszy i żołnierzy też byłoby 

większe – tak starał się tłumaczyć szef [prezydent] Rady Europejskiej. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europy: – Wyjaśniałem premierowi, że Frontex jest 

dostępny, by wspierać wszystkie wysiłki i pokazać naszą solidarność. 

- Nawet w tej wypowiedzi wynika, że pomocy Frontexu nie trzeba nawet negocjować, 

wystarczy się o nią zwrócić. Jakub Sobieniowski, Fakty. 



[Ale Kaczyński i PiS zmierzają do opuszczenia Unii, więc nie dopuszczą nawet na cal 

obecności Unii w Polsce]. 

PK: – W rozmowie z Władimirem Putinem Angela Merkel stwierdziła, że działania 

Białorusi na granicy z Polską są niedopuszczalne. Prezydent Rosji jest gotów do dalszych 

rozmów, ale generalnie odesłał Angelę Merkel do Łukaszenki. Za to Ławrow sugeruje, że Unia 

powinna Łukaszence po prostu zapłacić. I Bruksela, i Waszyngton, i NATO zapewniają Polskę o 

pełnym wsparciu. 

Katarzyna Sławińska: – Od północy na litewsko-białoruskiej granicy obowiązuje 

zaostrzony stan wyjątkowy. W pasie 5km ograniczony został ruch pojazdów, wzmocniono 

ochronę granicy – takie decyzje podjęto pierwszy raz w historii niepodległej Litwy. 

Ingrida Šimonyté, premier Litwy: – Nie chcę nikogo straszyć, ale widzicie sytuację na 

granicy z Polską. Ta sytuacja już nieraz pokazała, że musimy być przygotowani na 

niespodzianki. 

Źródło: PAP 

OŚWIADCZENIE KWATERY GŁÓWNEJ NATO 

„Białoruś ponosi odpowiedzialność za kryzys, a wykorzystywanie migrantów przez 

reżim Łukaszenki jako taktyka hybrydowa jest nieludzkie, nielegalne i 

niedopuszczalne”. 

[To chyba stare oświadczenie]. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Prace nad piątym już pakietem sankcji nabrały już 

przyspieszenia w ostatnich tygodniach wraz z napływem zdjęć z białoruskiej 

granicy. Unia chce jak najszybciej nałożyć restrykcje nie tylko na kolejnych 

funkcjonariuszy reżimu Łukaszenki, ale przede wszystkim na sektor lotniczy, by 

przeciąć powietrzny szlak, którym Białoruś sprowadza tysiące imigrantów do siebie. 

[Jednak wolno to idzie]. 

KS: – To był też jeden z głównych tematów rozmowy w Waszyngtonie szefowej Komisji 

Europejskiej z prezydentem Bidenem. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Absolutnie wspólnie 

oceniamy, że to hybrydowy atak autorytarnego reżimu w celu próby destabilizacji 

demokratycznych sąsiadów. To się nie uda. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – W czasie rozmów Ursula von der Leyen i Joe Biden 

uzgodnili, że będą koordynować działania w krajach pochodzenia migrantów, tak, by ci nie 

wpadali w pułapkę zastawioną przez Łukaszenkę. Mowa była też o umożliwieniu dostępu ONZ-

owskich agencji humanitarnych do ludzi uwięzionych po białoruskiej stronie granicy i o karanie 

sankcjami białoruskiego reżimu. 

- Pytanie, na ile działania Zachodu będą skuteczne? Jak wyliczył dziennik Rzeczpospolita, 

mimo sankcji… 



RZECZPOSPOLITA 

Kwitnie handel z Łukaszenką 

Białoruś Aleksandra Łukaszenki zwiększa wymianę handlową z państwami Unii 

Europejskiej. Wygląda na to, że Wspólnota jedynie pozoruje walkę z dyktatorem. 

Dotychczas Unia Europejska wprowadziła wobec reżimu Łukaszenki aż cztery pakiety 

sankcji i przygotowuje już piąty. Białoruski dyktator oraz ponad 160 ludzi z jego bliższego 

otoczenia mają zakaz wjazdu do Unii Europejskiej i nie mogą tu robić interesów. Na sankcyjnej 

liście znalazło się też kilkanaście kontrolowanych przez Łukaszenkę organizacji i 

przedsiębiorstw. A po uziemieniu w maju przez Mińsk samolotu pasażerskiego Ryanair i 

aresztowaniu lecącego z Aten do Wilna opozycyjnego dziennikarza Ramana Pratasiewicza 

Bruksela zdecydowała się na wprowadzenie ograniczeń wobec tego, co najważniejsze dla 

gospodarki Łukaszenki: nawozów potasowych oraz produktów ropopochodnych wytwarzanych 

w białoruskich rafineriach. Z ust polityków sankcje brzmią groźnie, ale rzeczywistość jest inna. 

Handel UE z Białorusią kwitnie, budżet Łukaszenki się zwiększa. 

Handel z dyktatorem 

Dane białoruskiego urzędu statystycznego Biełstat pokazują, że w ciągu dziewięciu 

miesięcy bieżącego roku wymiana handlowa z państwami Unii Europejskiej zwiększyła się 

o ponad 40 proc. w stosunku do analogicznego okresu roku ubiegłego. Co więcej, eksport 

białoruski do UE (w porównaniu z danymi 2020 r.) zwiększył się dwukrotnie i wraca do 

poziomu sprzed pandemii. 

W pierwszym półroczu wyniósł 7 mld dolarów, a przez cały 2019 rok Mińsk zarobił na 

handlu z UE 8,4 mld dolarów. To gigantyczne pieniądze dla kraju, którego PKB to 60 mld 

dolarów. 

Z kim Mińsk handluje przede wszystkim? Głównymi partnerami handlowymi Łukaszenki 

w Europie pozostają Dojczland i Polska. Od stycznia do sierpnia białorusko-dojczlandzka 

wymiana handlowa wyniosła ponad 2,2 mld dolarów (40 procentowy wzrost), z czego połowa to 

białoruski eksport do Dojczlamdu. Tymczasem według GUS wymiana handlowa Polski z 

Białorusią w pierwszym półroczu tego roku wyniosła 2,5 mld dolarów, z czego import towarów 

z Białorusi to 1,1 mld dolarów. To więcej niż w pierwszym półroczu w 2019 roku przed 

pandemią (wtedy wymiana handlowa wyniosła 2,1 mld dolarów). 

Co sprowadzają polskie firmy z Białorusi? Największa pozycja to drewno i produkty 

z drewna, których przyjechało za ponad 285 mln dolarów. Na Białorusi nie ma lasów 

prywatnych, więc branża ta znajduje się pod bezpośrednią i całkowitą kontrolą administracji 

Łukaszenki. 

Polska sprowadza też metale nieszlachetne (181 mln dolarów), produkty mineralne (160 

mln dolarów), produkty przemysłu chemicznego (132 mln dolarów) itd. To wszystko sektory 

państwowe na Białorusi. 

Ale z Łukaszenką handlują też Litwini, wymiana handlowa w pierwszym półroczu to 

ponad 1 mld dolarów (według Biełstatu), z czego ponad 900 mln dolarów to białoruski eksport 

do tego kraju. Ważnymi partnerami handlowymi Białorusi w UE są też Holendrzy (1,6 mld 

dolarów) czy Italia (prawie 600 mln dolarów). To nic w porównaniu z Rosją (24 mld dolarów), 

ale to nie Moskwa wprowadzała sankcje wobec reżimu Łukaszenki… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

Tadeusz Chyła 

Ballada o mumiach 
Dwaj znakomici uczeni w Gizeh czy też w Chartumie 
Nałogowo spod ziemi wydobywali mumie 
Kiedyś jeden wykopał i krzyknął Ha ha ha 
Oto jest mumia chłopa, czyli mumia fellaha 

Drugi mumię otrzepał spojrzał przez okulary 
To mumia Amenotepa pomyliłeś się stary 
I rzucili robotę i zaczęli się kopsać 
Krzycząc To Amenotep. Nie, poznaję Cheopsa 

Żarli się niesłychanie już było z nimi krucho 
A wtem mumia jak wstanie jak ci ich huknie w ucho 
I każdemu na głowie nabiła dużą śliwkę 
Spojrzeli staruszkowie Ona ma rogatywkę 

To nie żadna pokraka w staroegipskim stylu 
To mumia krakowiaka tu nad brzegami Nilu 
Zaczęli go odwijać już widna głowa szyja 
O już zaczyna cijać Hej krakowiaczek ci ja 

Leżymy tu i czekamy bośmy szumni i dumni 
Co prawda serc już nie mamy lecz na cóż serce mumii 
A jakżeż tam w ojczyźnie czekają na nas do dzisiaj 
Wtem jak się nie obliźnie o rany ale cizia 
Brzuch wciągnął dopiął pasa już znika za nią w bluszczach 
Hej starsza nasza rasa niż się przypuszcza 

♣ 
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AW: – Dziś 11 listopada – Święto Niepodległości. W Warszawie marsz, setki flag i dym 

rac. 

Jacek Tacik: – Policja informuje o zatrzymanych, ale nie podaje konkretnych danych, 

głównie za posiadanie narkotyków. Mówi także o incydentach, ale tu także brakuje konkretnych 

liczb – chodzi o używanie środków pirotechnicznych. Teraz materiał filmowy ma być 

zabezpieczony i przez najbliższe tygodnie dokładnie analizowany. Żeby marsz narodowców 

mógł bezpiecznie dotrzeć od ronda Dmowskiego do celu, czyli w okolice stadionu narodowego, 

warszawski ratusz musiał usunąć z jego trasy 400 ton kostki brukowej, kosze na śmieci, stojaki 

na rowery – wszystko to, co mogłoby kusić uczestników marszu. 

[transparent profesjonalnie wykonany: Precz z Unią Europejską – NIE bo jestem patriotą – 

Niech żyje Polska] 

[biało-czarny transparent 8x1m napis: TO MY! NACJONALIŚCI!] 

[czerwony transparent 6x1m biały orzeł w kornie z krzyżem RUCH NARODOWY] 

[Pogoń litewska na czerwonym tle. Następnie biały transparent 10x1,5m napis: FUORI I 

CAMERATI – DALLE GALERE! Znak narodowców ręka z mieczem] 

AW: – W Warszawie państwowy marsz, ale bez państwowych władz. Za to z Robertem 

Bąkiewiczem i jego narodowcami. Polska ma być biała. Unia Europejska jest zła. Tusk na 

plakacie ma płonąć, a na tęczową flagę można plunąć – to była część państwowych uroczystości. 

Politycy zachowali bezpieczny dystans i w tym czasie świętowali w Krakowie. 

Jakub Sobieniowski: – To były uroczystości państwowe [bardzo dużo czerwonych rac] 

i przemówienie, któremu polskie władze nadały charakter państwowy. Przemówienia na 

Rondzie Dmowskiego: 



Robert Bąkiewicz, prezes Stowarzyszenia „Marsz Niepodległości”: – Ta wojna nie tylko 

na granicy. I tą mniej widoczną z Niemcami i z Unią Europejską, trwa wojna z cywilizacją… 

[kilkanaście metrów na 1,5m czarny transparent i białe litery: ŚMIERĆ WROGOM 

OJCZYZNY] 

JS: – Pomijając fakt, że tu świętowanie niepodległości oznaczało o wojnie, to były to 

słowa o wojnie także z Unią Europejską, która dała Europie kilkadziesiąt lat pokoju. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Szkoda, że rządzący oddają dzień 11 listopada 

elementom nacjonalistycznym. Myślę, że można się cieszyć, że póki co nic poważnego na 

ulicach Warszawy się nie zdarzyło. 

JS: – To była uroczystość państwowa, na którą zaproszenie wyglądało tak: skojarzenie 

z okupacją są uzasadnione, a mimo to urząd do spraw kombatantów wziął ten marsz pod swoje 

skrzydła… 

Szef urzędu do spraw kombatantów: – Zabierajcie swoją jałmużnę i *** do Brukseli 

z powrotem. Dzisiaj ten warunek jasno stawiamy rządowi: Przestańcie ulegać temu szantażowi, 

przestańcie się mazać w Brukseli. 

JS: – O zagrożeniach nie tylko ze wschodu, także z zachodu mówił już wczoraj Jarosław 

Kaczyński przed świętem niepodległości przy okazji smoleńskiej miesięcznicy, też w asyście 

wojska polskiego: 

Jarosław Kaczyński: – Bardzo wielu po obu stronach Europy nie chce zaakceptować 

naszej podmiotowości, nie chce zaakceptować perspektywy naszego rozwoju, wzrostu naszej 

siły. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Podali lewą dłoń Bąkiewiczowi, ale prawej 

nie podali, dlatego że są tchórzami i boją się, że jak dzisiaj będzie zadyma, to zadyma by poszła 

bezpośrednio na nich. Więc schowali się w swoje mysie dziury i dali Bąkiewiczowi hasać po 

Warszawie. 

 

AW: – Patriota za miliony i to państwowe. Kidy Robert Bąkiewicz nadaje ton w 

państwowym marszu, warto wiedzieć, ile pieniędzy dostaje od państwa jego stowarzyszenie: 

ponad 3 miliony złotych (3 881 572 zł) to wystarczająco dużo, żeby stawiać pytania i oczekiwać 

odpowiedzi. 

Maciej Knapik: – … [było wiele nieprzyjemnych słów, których nie zapiszę]. 

 

AW: – Aleksandr Łukaszenka grozi odcięciem gazu. Zapowiada, że w odpowiedzi na 

unijne sankcje Białoruś może zablokować tranzyt gazu przez swoje terytorium. Komisja 

Europejska odpowiada, że zakręcenie dopływu gazu do Unii Europejskiej przez Mińsk byłoby 

nowym narzędziem hybrydowego ataku ze strony Białorusi. Widzimy groźby i nie pozwolimy, 

aby nas zastraszano – powiedziała rzeczniczka Komisji… 

 

AW: – 150 imigrantów i strzał ostrzegawczy w powietrze, to kolejna doba przy polsko-

białoruskiej granicy… 

Ministerstwo Obrony Narodowej 

Wczoraj w rejonie Białowieży doszło do próby siłowego przekroczenia granicy 

przez grupę kilkuset migrantów. Atak rozpoczął się rzucaniem w stronę żołnierzy 

różnych przedmiotów, a następnie próbą zniszczenia ogrodzenia. Żołnierze oddali 

strzały ostrzegawcze w powietrze. 

 

AW: – Parlament Europejski przyjmuje rezolucję dotyczącą aborcji w Polsce. Wzywa 

w niej polski rząd do zniesienia zakazu aborcji zagrażającego życiu kobiet… 

 

AW: – 11 listopada to na świecie też święto i hołd – to Dzień Pamięci dla tych, którzy 

zginęli w I wojnie światowej. Uroczystości były między innymi w Londynie, we Francji 

i w Stanach Zjednoczonych. 

 



AW: – Ten dzień to wielkie święto. I można świętować bez polityki w tle, śpiewając 

hymn, jadąc na motocyklu, marszując [maszerując] albo jedząc rogala – każdy sposób 

dozwolony, byle z radością… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

„ODA DO RADOŚCI” 

 

O, radości, iskro bogów, 

kwiecie Elizejskich Pól, 

święta, na twym świętym progu staje 

nasz natchniony chór. 

Jasność twoja wszystko zaćmi, 

złączy, co rozdzielił los. 

Wszyscy ludzie będą braćmi tam, 

gdzie twój przemówi głos. 

 

Patrz, patrz, wielkie słońce światem biegnie, 

sypiąc złote skry. 

Jak zwycięzca i bohater biegnij, 

bracie tak i ty. 

Radość tryska z piersi Ziemi, 

radość pije cały świat. 

Dziś wchodzimy, wstępujemy 

na radości złoty ślad. 

 

Ona w sercu, w zbożu, w śpiewie, 

ona w splocie ludzkich rąk. 

Z niej najlichszy robak czerpie, 

w niej największy nieba krąg. 

Wstańcie ludzie, wstańcie wszędzie, 

ja nowinę niosę wam. 

Na gwiaździstym firmamencie 

bliska radość błyszczy nam 

♣ 



2021-11-12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6412 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 12 965 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

AW: – Czy głos Roberta Bąkiewicza, to głos rządu? – Pyta opozycja po państwowym 

marszu. Ale warto też posłuchać, jak sam rząd zabiera głos: My chcemy w Polsce rządzić się po 

polsku. Jest tylko jeden Trybunał, przed którym odpowiadamy – to trybunał naszej historii i 

naszej przyszłości. – Tak mówi premier. 

Maciej Knapik: – Przemówienie z okazji Święta Niepodległości i kryzysu na wschodniej 

granicy lider partii rządzącej ani razu nie wspomniał o sojusznikach z Unii czy z NATO. 

Usłyszeliśmy coś zupełnie innego: 

Kaczyński: – Tylko nam zależy, czy damy sobie radę. Mamy także duży kłopot na 

zachodzie. Wiadomo, chodzi o uznanie naszej podmiotowości. 

Morawiecki: – Musimy przede wszystkim ufać we własne siły. 

Siemoniak: – My nie możemy zostać sam na sam z Łukaszenką i stojącym za nim Putinem 

– to elementarz polskiej racji stanu. 

Andrzej Duda, prezydent, do wojska: – Jeżeli oni będą szli tam, natychmiast granice Unii 

Europejskiej, strefy Schengen zostaną zamknięte, także dla naszych obywateli. I być może, że 

właśnie o to chodzi. [kłamca] 

 

AW: – Seans nienawiści w Święto Niepodległości – do kolorowych, tęczowych, do żydów 

i innych wrogów. Trudno cytować słowa, z których na każde może być paragraf, tyle że 

paragrafów nie ma, są okrzyki radości. 

Jacek Tacik: – Symboliczne odebranie osobom pochodzenia żydowskiego praw i poczucia 

bezpieczeństwa – Statut Kaliski, który je gwarantował od XIII wieku został spalony. 

- Jesteśmy wolni od żydowskiej obłudy, jesteśmy wolni od żydowskiego kłamstwa. Pali 

się, pali się, spali się. 

JT: – Kilkadziesiąt osób w samym centrum Kalisza mogło i manifestowało w taki oto 

sposób swoje przywiązanie do ojczyzny i radość z okazji 103-ej rocznicy odzyskania przez nią 

niepodległości… 

 

AW: – Złoty słaby, że aż strach… 

 

AW: – Może jak tym razem ruszę na granicę, to mnie zabiją, już mi obojętne. – Tak 

migranci piszą do wolontariuszy. Tak wygląda bezsilność, zmęczenie i strach… 

 

AW: – Łukaszenka i Putin kontra Polska i Unia – Żeby przejść przez kryzys, trzeba 

działać razem – przypomina o tym rezolucja Rady Bezpieczeństwa ONZ. Ostrym językiem 

przemawia do reżimu białoruskiego. 

Arleta Zalewska: – Nie ma dziś w Europie spotkania, by liderzy państw, tak było też 

w Paryżu, nie rozmawiali o tym, co dziś dzieje się na zewnętrznej granicy Unii, na polskiej 

granicy. 

Kamala Harris, wiceprezydent Stanów Zjednoczonych: – Bardzo niepokoimy się tym, co 

dzieje się na granicy polsko-białoruskiej i bacznie się temu przyglądamy. 

Aleksandr Łukaszenka: – Ogrzewamy Europę, a oni wciąż grożą nam, że zamkną granicę. 

A co jeśli my zamkniemy wam dopływ gazu? 

AZ: – …Do Mińska z Turcji nie polecą już obywatele Iraku, Syrii i Jemenu – taki zakaz 

wprowadziły nie tylko tureckie, ale i białoruskie linie lotnicze. 

 

AW: – Szczyt klimatyczny się kończy, ale końca rozmów nie widać. Glasgow jest pełen 

nadziei, ale z konkretami jest problem… 

 



AW: – Kiedy frank [szwajcarski] bije rekordy i kosztuje ponad 4,40 zł [NBP 4,3984], 

kiedy dolar to ponad 4 zł [NBP 4,0559], a euro ponad 4,60 [NBP 4,6412] znów za chwilę 

zdrożeje wszystko. 

Michał Tracz: – …To reakcja na wysoką inflację w Stanach Zjednoczonych i zapowiedź 

podniesienia stóp procentowych za Oceanem… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Co to jest polityka 

Polityka (z gr. Πολιτικά politiká „sprawy miasta, państwa” od πόλις polis – „miasto-

państwo”) – pojęcie z zakresu nauk społecznych, rozumiane na wiele sposobów. 

U Arystotelesa polityka jest rozumiana jako rodzaj sztuki rządzenia państwem, której 

celem jest dobro wspólne. W starożytności i średniowieczu dominowała idealizacja polityki 

i polityków oraz wywodzenie jej źródeł z praw natury bądź woli sił nadprzyrodzonych, służąca 

uzasadnianiu nierównoprawnych podziałów na uprzywilejowanych rządzących i 

podporządkowanych ich interesom poddanych. 

Zapoczątkowane w czasach nowożytnych procesy demokratyzacji sprzyjały 

obiektywizacji poglądów na genezę i społeczną rolę polityki i polityków. Wyrazem tego jest 

współczesna definicja zakładająca, że polityka to uzgadnianie zachowań współzależnych 

społeczeństw o sprzecznych interesach. Jej szersza wykładnia wyjaśnia, iż polityka to 

działalność polegająca na przezwyciężaniu sprzeczności interesów i uzgadnianiu zachowań 

współzależnych grup społecznych i wewnątrz nich za pomocą perswazji, manipulacji, przymusu 

i przemocy, kontestacji, negocjacji i kompromisów, służąca kształtowaniu i ochronie ładu 

społecznego korzystnego dla tych grup stosownie do siły ich ekonomicznej pozycji i 

politycznych wpływów. Realia dziejów ludzkości i współczesności dowodzą, że polityki 

korzystnej dla wszystkich po równo zazwyczaj nie ma. 

Podobnie definiuje politykę Stephen D. Tansey konstatując, że polityka obejmuje szeroki 

wachlarz sytuacji, w których ludzie kierujący się odmiennymi interesami działają wspólnie dla 

osiągnięcia celów, które ich łączą, i konkurują ze sobą, gdy cele są sprzeczne. I z tych pozycji 

zakłada, że warto raczej krytycznie odnieść się do standardowych akademickich definicji 

polityki i władzy. 

Za podstawę nowożytnych definicji polityki uchodzą teorie Maksa Webera, twierdzącego, 

że polityka to dążenie do udziału we władzy lub do wywierania wpływu na podział władzy, czy 

to między państwami, czy też w obrębie państwa, między grupami ludzi, jakie to państwo 

tworzą. I uściślającego wcześniejsze definicje konstatacją, iż istotną właściwością polityki jest 

„odwoływanie się do przemocy”, bo w sferze stosunków politycznych „groźba przemocy i 

ewentualnie jej zastosowanie jest jednak swoistym środkiem, a zawsze ultima ratio, gdy inne 

środki zawiodą”. Definicja ta jest o tyle uniwersalna, że akcentuje dwa wymiary polityki: 

wewnętrzny (wewnątrzpaństwowy) i zewnętrzny (międzypaństwowy). Ze względu na upływ 

czasu od powstania tej definicji (1. połowa XX wieku), dziś należałoby ją uzupełnić o stosunki 

państw narodowych z organizacjami międzynarodowymi oraz o stosunki między tymi 

organizacjami i w ich obrębie (zwłaszcza w kontekście Unii Europejskiej). 

W amerykańskiej literaturze współcześnie popularne jest definiowanie polityki jako sztuki 

bycia wybieranym (zdobywania władzy). Inne definicje zakładają, iż „Polityka” to stosunek 

między tym, co rząd próbuje robić, a tym, co się naprawdę dzieje. Andrzej Jabłoński 

w Leksykonie politologii pod redakcją Andrzeja Antoszewskiego i Ryszarda Herbuta [wyd. V, 

Wrocław 1999] ukazuje pięć ujęć polityki: 

że jest to orientacja formalnoprawna, czyli polityka to działalność instytucji państwowych 

(aparatu państwowego), 

podejście behawioralne, czyli dowolny układ stosunków społecznych, w których 

występuje wyraźna obecność kontroli, wpływu, władzy lub autorytetu (za: R.A. Dahl, Modern 

Political Analysis, Prentice Hall 1991), 

orientacja funkcjonalna rozumiana jako funkcja systemu społecznego zapewniająca jego 

rozwój poprzez rozwiązywanie konfliktów, 



podejście racjonalne, podejmowanie decyzji w ramach procesu sprawowania władzy i gry 

o władzę, w którym biorą udział rozmaite podmioty, 

stanowisko postbehawioralne przez które polityka rozumiana jest jako służba dążąca do 

zmniejszenia, czy też usuwania ograniczeń w zaspokajaniu potrzeb ludzi. 

Definicja profesora Kazimierza Opałka: Działalność wytyczona przez ośrodek decyzji 

sformalizowanej grupy społecznej (organizacji), zmierzająca do realizacji ustalonych celów za 

pomocą określonych środków. 

Wikipedia 

[Na pytanie: co nie jest polityką? W Wikipedii nie znalazłem odpowiedzi]. 

Wszystko jest polityką. 

[Behawioryzm – filozofia nauki o zachowaniu ludzi oraz zwierząt. W podejściu tym 

uznaje się istotną rolę: środowiska jako czynnika, który kontroluje zachowania organizmów 

indywidualnej historii uczenia się poprzez konsekwencje. Wikipedia] 

♣ 
2021-11-13 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6412 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 14 292 nowych zakażonych. 266 zgonów. 

 

DR: – Spirala prowokacji białoruskich służb. Kolejne próby forsowania zapory, kolejne 

grupy migrantów ściągane na granicę. Kolejne ciało odnalezione w strefie stanu wyjątkowego… 

Paweł Płuska: – To miał być jeden z najgroźniejszych incydentów w ostatnich dniach. To 

nagranie straży granicznej w okolicach Czeremchy. Białoruscy żołnierze mieli niszczyć za 

pomocą samochodu służbowego polską zaporę, by utorować drogę czekającej grupie 

imigrantów. Próba została udaremniona. Byli agresywni, byli wyposażeni w gaz łzawiący… 

400km [418km] granicy pilnuje 13 tysięcy żołnierzy, 4500 funkcjonariuszy straży granicznej i 2 

tysiące policjantów. Od poniedziałku niewielu migrantom udaje się przedrzeć. 

 

DR: – Holandia już przywróciła część obostrzeń. 

Szczepienia przeciwko Covid-19 w Polsce 

W pełni zaszczepionych – 20 134 376 

Dawka przypominająca – 1 233 491 

Nowe zakażenia w Dojczlandzie: 

Czwartek: 50 196 

Piątek: 48 640 

Sobota: 45 081 

Der Spiegel: – Bundeswehra chce zmobilizować 12 000 żołnierzy ze względu na 

koronawirusowy stan wyjątkowy 

Mark Rutte, premier Holandii: – Wirus jest wszędzie i wszędzie musi być osaczony. 

„Łagodny” lockdown w Holandii: 

- sklepy otwarte do 18:00 (z wyjątkiem spożywczych i aptek) 

- restauracje i kawiarnie otwarte do 20:00 

Słowacja – wstęp do zakładów pracy tylko dla: 

- zaszczepionych 

- ozdrowieńców 

- osób z negatywnym wynikiem testu 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Mediolan 

Piero Manzano jak oszalały kręcił kółkiem we wszystkie strony, podczas gdy zderzak jego 

alfy nieuchronnie zbliżał się do jasnozielonego auta przed nim. Słyszał ślizgające się opony, w 

lusterku wstecznym widział reflektory samochodów jadących za nim. Zaraz nastąpi zderzenie. 



Zaparł się rękami o kierownicę, już słyszał w wyobraźni słyszał ten paskudny odgłos, kiedy 

dwie karoserie wgniatają się jedna w drugą. 

Ta chwila się wydłużała. Z idiotyczną niedorzecznością pomyślał o czekoladzie, 

o prysznicu, który zamierzał wziąć za dwadzieścia minut w domu, o kieliszku wina na kanapie 

po kąpieli i o spotkaniu z Carlą albo z Paulą w najbliższy weekend. 

Z gwałtownym szarpnięciem alfa stanęła milimetr od zderzaka tamtego drugiego. 

Manzana wcisnęło w fotel. Na ulicy było ciemno choć oko wykol, światła sygnalizatora, przez 

sekundę jeszcze zielone, zgasły, pozostawiając tylko mglistą poświatę na jego siatkówce. 

Otoczył go infernalny ryk klaksonów i zgrzyt metalu. Od lewej przybliżały się z obłędną 

prędkością reflektory jakiejś ciężarówki. Tam, gdzie jeszcze przed chwilą stało jasnozielone 

małe autko, przez deszcz iskier śmignęła niebieska ściana. Potężny wstrząs cisnął głowę 

Manzana o boczną szybę, jego pojazd zaczął się kręcić jak karuzela, dopóki nie zatrzymało go 

kolejne uderzenie. 

Oszołomiony podniósł wzrok i próbował rozeznać się w sytuacji. Jeden z reflektorów 

samochodu oświetlał płatki śniegu tańczące nad mokrym asfaltem. Od pokrywy chłodnicy 

oderwała się jakaś blacha. Kilka metrów przed sobą widział tylne światła ciężarówki. 

Nie zastanawiał się długo. Drżącymi palcami odpiął pas, odszukał po omacku swój telefon 

komórkowy i wyskoczył z auta. Apteczkę i trójką ostrzegawczy znalazł w bagażniku. 

Wprawdzie nie miał pojęcia o udzielaniu pierwszej pomocy – od egzaminu na prawo jazdy 

dwadzieścia pięć lat temu jego zabiegi medyczne ograniczały się do przyklejenia plastra lub 

walki z katarem – chwycił jednak kuferek i trójkąt i puścił się pędem. Po drodze zerknął na swój 

samochód. Z lewej przedniej części niewiele pozostało, a lewe przednie koło ciężarówka 

głęboko wgniotła w sprasowaną karoserię. 

Drzwi kierowcy w ciężarówce były otwarte. Manzano okrążył szoferkę i znieruchomiał. 

Światła samochodów na przeciwległym pasie tworzyły upiorną scenerię. Również po 

tamtej stronie doszło do kilku stłuczek i ruch zamarł.  Jasnozielone autko było zgniecione na 

szerokość fotela kierowcy i utknęło ukośnie pod zderzakiem ciężarówki. 

Spod jego maski albo tego, co z niej zostało, unosiła się para, przysłaniając wszystko białą 

mgiełką. Całkowicie zniekształcone drzwi kierowcy szarpał w tę i we w tę krępy, niewysoki 

mężczyzna w pikowanej kamizelce. Pewnie kierowca ciężarówki, domyślił się Manzano. 

Widział, że facet wrzeszczy, ale wszechobecny zgiełk klaksonów zupełnie go zagłuszał. Na 

miejsce wypadku podbiegało coraz więcej ludzi. Na widok tego, co zobaczył, ugięły mu się 

kolana. 

Pod wpływem siły uderzenia fotel kierowcy został wyrwany z zamocowań i dosłownie 

posadzony Na kolanach pasażerki. Kierowca zwisał bezwładnie zza pasa bezpieczeństwa 

z dziwnie przekręconą głową, przed nim sflaczała poduszka powietrzna. Pasażerce widać było 

tylko jedną rękę i głowę. Twarz była umazana krwią, przymknięte powieki trzepotały. Usta 

poruszały się niemal niezauważalnie. Wysiłki kierowcy ciężarówki nie przynosiły żadnego 

rezultatu. 

- Karetka! – krzyknął do mężczyzny. Niech pan wezwie karetkę! 

Ranna pasażerka wciąż coś szeptała. Manzano jednak nic nie rozumiał. Desperacko szukał 

jakiejś oznaki życia w twarzy kierowcy. Przez zbitą szybę sięgnął jego szyi. Pulsu nie sprawdza 

się na przegubie ręki, tyle pamiętał. Nie wyczuł niczego. Gdy obmacywał szyję dalej, głowa 

opadła do przodu nienaturalnie nisko. Manzano odskoczył przerażony, omal nie zwymiotował. 

- Brak zasięgu! – zawołał mężczyzna w pikowanej kamizelce. 

Wargi pasażerki przestały się poruszać. Jedynie małe krwawe bąbelki w kącikach ust 

tworzące się przy każdym oddechu świadczyły o tym, że kobieta wciąż żyje. 

- Karetka! Czy ktoś wezwał karetkę? 

- Już jadą! – odpowiedział jakiś mężczyzna w garniturze, na którego ramionach osiadały 

płatki śniegu. 

Manzano nie wiedział, czy jego twarz jest mokra od śniegu, czy od łez. 

Tymczasem naokoło zebrało się tylu gapiów, że światło samochodowych reflektorów 

przedzierało się zaledwie wąskimi smugami do miejsca zdarzenia. Ludzie stali w śnieżycy 

i rozdziawiali gęby. Manzano nawoływał, żeby się rozeszli, ale nikt nawet nie drgnął, jakby 

w ogóle go nie słyszeli. Dopiero teraz zauważył to, co przed wypadkiem odnotował jedynie 



przelotnie. Zgasły światła na ulicy. To dlatego jest tak ciemno. W ogóle ta noc wydawała się 

ciemniejsza niż zwykle. W tym momencie zdał sobie sprawę, że również w żadnym budynku 

przy Piazza Napoli i na zbiegających się tutaj ulicach nie świecą się ani okna, ani reklamy 

świetlne. Jedynie w dwóch oddalonych domach dostrzegł żółty blask. 

- Wielkie nieba! Jak pan wygląda? – zwrócił się do niego mężczyzna w parce. – Był pan w 

tym aucie? 

Manzano pokręcił głową. 

- Dlaczego? 

Mężczyzna wskazał na jego lewą skroń. 

- Panu potrzebny jest lekarz. Proszę usiąść. 

Teraz także Manzano poczuł pulsujące miejsce na swojej czaszce, z którego coś ciepłego 

sączyło mu się na szyję. Dłonie miał pełne krwi – nie wiedział, czy własnej, czy ofiar wypadku. 

Zakręciło mu się w głowie. 

Koncert klaksonów przycichł. Najgłośniejsze i niekończące się trąbienie dochodziło 

z pozostałości jasnozielonego autka obok. Podczas gdy Manzano zatoczył się i oparł o karoserię, 

bezskutecznie broniąc się przed utratą świadomości, ten przeraźliwy ton rozdzierał noc niczym 

ostatnie, przeciągłe wołanie o pomoc. 

Marc Elsberg 

BLACKOUT s. 9-12 

♣ 
2021-11-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6412 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 14 442 nowych zakażonych. 46 zgonów. 

 

DR – Eskalacja napięcia i granica wytrzymałości. Polskie służby przekonują: reżim 

Łukaszenki kreśli scenariusz kolejnego ataku i przygotowuje próbę masowego szturmu. 

Poprzedniej nocy masowa dewastacja aut grupy „Medycy na granicy”, a żołnierze na granicy 

stracili kolegę. 

Raport Pawła Płuski: – Tragiczna wiadomość ze strefy stanu wyjątkowego dotarła wczoraj 

późnym wieczorem: 

Oświadczenie Dowódcy 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej 

W dniu 13 listopada br. w obszarze realizacji działań w obrębie granicy polsko-

białoruskiej doszło do nieszczęśliwego zdarzenia, w wyniku czego śmierć poniósł 

żołnierz 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej. 

Czynności wyjaśniające w sprawie prowadzi Żandarmeria Wojskowa przy 

współudziale Prokuratury z Białegostoku. Według wstępnych ustaleń doszło do 

wystrzału z broni służbowej, w wyniku którego nastąpiła śmierć żołnierza, a w 

zdarzeniu nie uczestniczyły osoby trzecie. 

Żołnierz pełnił służbę w ramach odwodu, tj. nie realizował zadań bezpośrednio przy 

granicy polsko-białoruskiej. Do służby na granicy został oddelegowany nieco ponad 

tydzień temu. Od momentu oddelegowania nie miał kontaktu z migrantami. Rodzina 

żołnierza została powiadomiona i objęta opieką psychologa. 

 

DR: – Rozważamy uruchomienie artykułu czwartego NATO – mówi premier Morawiecki 

[rozważamy, więc poczekamy]. 

Dziennikarze relacjonują zza naszej granicy: 

CNN 

FEARS OF WAR 

POLAD – BIALARUS TO BLAME FOR MANUFACTURED CRISIS, ***HED 

THOUSANDS TOWARD BORDER 

BBC 

…get into Europe, and you can see 



Łukaszenka do obozowiska przy granicy puszcza media. Po stronie polskiej całkowita 

blokada dostępu. Dlaczego? 

A co z dziennikarzami, zostaną wpuszczeni na teren przygraniczny? 

Mateusz Morawiecki, premier 

Źródło: PAP 

„(…) obawiam się, że w obecności kamer prowokacje będą tylko się nasilać. Dziś 

sytuacja jest na tyle napięta, że w przypadku przerwania kordonu wzdłuż granicy 

dziennikarze, byliby narażeni na bezpośrednie zagrożenie zdrowia i życia”. 

 

DR: – Szczyt zawiedzionych nadziei. 

- Te porozumienia nie uchronią nas przed katastrofą. 

 

DR: – …Koronawirus nie odpoczywa, nie ma na to szans także personel szpitali. 

Maria Mikołajewska: – …W Uniwersyteckim Szpitalu Klinicznym w Opolu brakuje 

przede wszystkim rąk do pracy: anestezjologów, pielęgniarek, ratowników i opiekunów 

medycznych. 

Koronawirus w Polsce 

Stan na 14 listopada 2021 

(z 19 061) łóżek covidowych 

13 573 (+452) zajętych łóżek dla pacjentów z Covid-19 

(z 1721) respiratorów 

1159 (+49) wykorzystywanych respiratorów przez pacjentów z Covid-19 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

W całej Polsce już działa 20 szpitali tymczasowych. W poniedziałek wystartuje placówka 

w Płocku, w środę we Wrocławiu, niedługo też ponownie stanie się szpitalem stadion narodowy 

w Warszawie. 

 

DR: – Miał być szczytem wielkiej szansy, skończyło się na wielkim rozczarowaniu. Za 

mało, za wolno, zbyt ostrożnie – to nie wystarczy, by powstrzymać klimatyczną katastrofę. 

KOP26 przechodzi do historii jako kolejny szczyt pobożnych życzeń. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Accentus Music et Mezzo 

Depuis le Tonhalle Zürich 

Le Concert d’Ouverture 

Tonhalle-Orchester Zürich 

Wiebke Lehmkuhl – alto 

Damen der Zürcher Sing-Akademie 

Florian Helgath – chef de choeur 

Zürcher Sängerknaben 

Konrad von Aarburg – chefde choeur 

Alphons von Aarburg 

Gustav Mahler 

Symphonie No 3 en ré mineur 

I Cräftig. Entschieden 

II Tempo di Menuetto 

III Comodo. Scherzando. Ohne Hast 

IV Sehr langsam. Misterioso 

V Lustig im Tempo und keck im… 

♣ 



2021-11-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6365 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 9512 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

GK: – Jest zgoda 27 unijnych krajów, by nałożyć sankcje na Białoruś za atak z udziałem 

imigrantów na granicę z Polską, Litwą i Łotwą. Kary dotyczą konkretne osoby i firmy 

zamieszane w proceder sprowadzania imigrantów, przewożenia ich na granicę i przepychania na 

Polską stronę. 

Jakub Sobieniowski: – Na to, co się teraz dzieje na polsko-białoruskiej granicy, to 

zamknięte przejście w Kuźnicy Unia odpowiada sankcjami. 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej do spraw zagranicznych: – Sankcje 

zawsze są skuteczne, bo dotyczą osób, ich majątku, wolności do przemieszczania się. 

JS: – Wiadomo, że sankcje dotkną konkretnych kilkudziesięciu osób i firm, które Unia 

uzna za zaangażowane w przemyt ludzi i w hybrydową agresję Białorusi. Konkretna lista jest w 

przygotowaniu… 

Łukaszenka: – Grożą nam sankcjami. No, dobrze, zobaczymy. Oni myślą, że ja żartuję. 

Ursula von der Leyen: – To nie jest problem pomiędzy Litwą, Łotwą i Polską, a 

Białorusią. To problem pomiędzy Unią Europejską a Białorusią. 

JS: – na przykład linie lotnicze Turkisch Airline usłyszały i zrozumiały groźby wprost 

europejskich polityków, by nie przywozić tych ludzi na Białoruś, by nie brać udziału w 

białoruskiej prowokacji. 

Heiko Maas, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – Linie, które tego nie zrobią, 

muszą się spodziewać sankcji. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Współpracujemy i konsultujemy się z Unią 

Europejską. Jutro spotkam się z unijnymi ministrami obrony. 

Antony Blinken 

Amerykański sekretarz stanu 

Źródło: twitter.com/SecBlinken 

Rozmawiałem wczoraj z polskim ministrem spraw zagranicznych Zbigniewem 

Rauem, aby potwierdzić naszą solidarność w obliczu hybrydowej kampanii 

Łukaszenki na granicy polsko-białoruskiej zagrażającej bezpieczeństwu, 

wywołującej podziały i mającej na celu odwrócenie uwagi od działań Rosji przy 

granicy z Ukrainą. 

GK: – Tuż przy przejściu granicznym w Kuźnicy zapłonęły ogniska, imigranci rozstawili 

namioty i tworzą koczowisko. Jest ich co najmniej kilkuset. Według polskiej straży granicznej 

doprowadziły ich tam białoruskie służby. 

Monika Krajewska: – Polskie służby od rana były w stanie najwyższej gotowości. Na 

przejściu w Kuźnicy poza strażą graniczną są też policja i wojsko, pojawiły się śmigłowce 

i armatki wodne. Na drodze do Kuźnicy wciąż mijają nas policyjne konwoje. Na szczęście nie 

doszło do poważnych prób sforsowania granicy, choć funkcjonariusze zwracają uwagę na 

prowokacje ze strony białoruskich służb i informują o strzałach, prawdopodobnie ślepymi 

nabojami, a także o obecności białoruskiego Specnazu. 

[Specnaz – Wojska Specjalnego Przeznaczenia Federacji Rosyjskiej, potocznie Specnaz – 

określenie sił specjalnych wojsk radzieckich, następnie Federacji Rosyjskiej. Formalnie to VIII 

Zarząd GRU. Wikipedia] 

Matthew Chance, dziennikarz CNN: – Pojawiła się plotka, która rozeszła się po obozie w 

ostatnich 24 – 48 godzinach, że Polacy otworzą to przejście graniczne, pozwolą uchodźcom 

przejechać korytarzem humanitarnym do Dojczlandu, gdzie większość z nich chce się dostać. Ta 

plotka została zdementowana przez Polaków za pomocą wysyłanych smsów. Jeśli któryś 

z uchodźców zbliży się do granicy, dostaje smsy od polskiego rządu mówiące, że to nieprawda i 

że jest niebezpieczne. Jak możecie zobaczyć, stoją tu siły obronne, zdeterminowane, by nie 

przepuścić uchodźców. 

 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Specnaz


[Jest bardzo pożądane, aby informacje o tym, co się zdarzy w najbliższym czasie, były 

przekazywane Polakom. Jednak okazuje się, że wiele takich informacji nie ma żadnych 

następstw, że były wypowiedziane, aby zmylić społeczeństwo. W tej sytuacji będę zapisywał 

tylko bardziej pewne informacje]. 

 

GK: – Sezon na zatrute powietrze. Rozpoczęło się palenie w piecach… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Bohdan Pniewski 
Odebrane 

 

Grzegorz Piątek <g_piatek@o2.pl> 
 

niedz., 14 lis, 17:35 (2 dni temu) 
 

 
 

do marian.sokolowski8, Aleksandra 

 
 

Szanowny Panie, 
Bardzo dziękuję za miły i ciekawy list, który przesłał Pan na adres Wydawnictwa Filtry. Cieszę się, że 
przeczytał Pan „Niezniszczalnego” z zainteresowaniem i uznał mój portret Bohdana Pniewskiego i jego 
epoki za wiarygodny. To największa radość dla biografa, kiedy ktoś, kto w przeciwieństwie do autora znał 
bohatera osobiście, wyda taką opinię. 
Dziękuję też za garść anegdot o profesorze. Jedną z nich, tę o kanalizacji, opowiedział mi ostatnio po 
spotkaniu autorskim w Radomiu tamtejszy architekt, pan Bogusław Blum. Być może Panowie się znają?  
Jestem bardzo ciekaw Pana książki. Postaram się ją zdobyć i przeczytać. 
Tymczasem raz dziękuję za przemiłą niespodziankę. 
Z wyrazami szacunku, 
Grzegorz Piątek 

♣ 
2021-11-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6652 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 16 590 nowych zakażonych. 282 zgonów. 

 

GK: – Agresywny atak imigrantów na przejściu granicznym w Kuźnicy, trwał 2 godziny. 

Migranci rzucali kamieniami w policjantów i strażników granicy. Zostali spacyfikowani 

z użyciem gazu i armatek wodnych. Sporo funkcjonariuszy jest rannych. 

Monika Krajewska: – Na ten moment jest już spokojnie. Część migrantów cofnęła się 

z okolic przejścia granicznego i powróciła do wcześniej opuszczonych koczowisk wzdłuż 

granicy. Ale dzisiejszy atak był najpoważniejszym jak do tej pory incydentem przy granicy… W 

starciach rannych zostało kilku polskich funkcjonariuszy, w tym jeden poważnie. Policjant 

został przewieziony do szpitala… 

 

GK: – Macron dzwoni do Putina, Merkel rozmawia z Łukaszenką w sprawie rozwiązania 

kryzysu na polsko-białoruskiej granicy. Do ugaszenia pożaru jeszcze daleko, ale są deklaracje o 

potrzebie obniżenia napięcia i prowadzenia rozmów. Polskim władzom akurat ta inicjatywa 

niespecjalnie się podoba. 

Jennifer Psaki, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – Wzywamy Rosję, żeby użyła 

własnego wpływu i naciskała na reżim Łukaszenki, żeby zaprzestał bezdusznego 

wykorzystywania ludzi. Nie ma wątpliwości, że Rosja ma odpowiednie relacje z Białorusią i 

może na nią wpłynąć. 



Siergiej Ławrow, minister spraw zagranicznych Rosji: – Robimy wszystko, żeby pomóc 

rozwiązać ten kryzys. 

Jakub Sobieniowski: – …Do prezydenta Putina zwróciło się kilka państw Unii 

Europejskiej, w tym Dojczland i Francja. Wczoraj doszło do rozmowy z prezydentem 

Macronem. 

 

GK: – punktualnie o 15-ej ruszył sejmowy ekspres z ustawą o ochronie granic. Chodzi 

o dostęp dziennikarzy do granicy polsko-białoruskiej, gdy skończy się stan wyjątkowy, a raczej 

o zakazanie dostępu za pomocą rządowego rozporządzenia – pod karą grzywny albo aresztu. 

 

GK: – Jest wyrok Unijnego Trybunału Sprawiedliwości w sprawie pytań prejudycjalnych 

zadanych przez Sąd Okręgowy w Warszawie. Chodzi o system delegowania sędziów przez 

ministra sprawiedliwości. Według Trybunału „prawo Unii stoi na przeszkodzie polskiemu 

systemowi”. 

 

GK: – Największy krakowski Szpital Uniwersytecki wstrzymuje przyjęcia pacjentów 

niecovidowych. Inne szpitale robią to samo albo zamykają kolejne oddziały. Pacjenci są 

wypisywani do domu, a zabiegi i operacje są przekładane. 

Marek Nowicki: – Łóżka covidowe zapełniają się błyskawicznie. Jest ich w tej chwili 

dwadzieścia tysięcy i w każdej chwili przybywa. [łóżek czy chorych przybywa?] W Szpitalu 

Powiatowym w Łęcznej w lubelskiem, już trzy czwarte chorych to zakażeni na Covid. Trzeba 

było dla nich zamknąć nie tylko ortopedię, ale i też inne oddziały. 

W całym kraju większość zakażonych trafiających do szpitali i zajmujących łóżka pacjentów 

covidowych, to ci, którzy odmówili szczepień… Sieć szpitali służby zdrowia uzupełnia 20 

szpitali tymczasowych i 5 gotowych w każdej chwili do otwarcia. 

 

Kamil Durczok 

1968 - 2021 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

From the Hamburg State Opera 

Orchestre philharmonique d’Ėtat de Hamburg 

Chorus of the Hamburg State Opera 

mezzo 

Jacques Offenbach 

Les Contes d’Hoffmann 

Opera fantastique in five acts 

Jules Barbier – libretto 

After the Drama of Jules Barbier and Michel Carré 

Bejamin Bernheim – Hoffmann 

Olga Peretyatko – Olympia 

Angela Broqwer – La Muse 

♣ 
2021-11-17 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6614 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 24 239 nowych zakażonych. 463 zgonów. 

 

GK: – Mamy bezprecedensowy gwałtowny skok liczby zakażeń Covid-19, a przede 

wszystkim znaczący wzrost liczby ofiar śmiertelnych. Najwięcej podczas czwartej fali pandemii. 

W szpitalach znów zaczyna brakować miejsc. Karetki czekają z pacjentami lub jeżdżą od 

szpitala do szpitala. 



Renata Kijowska: – Zapełnione w stu procentach szpitale w Krakowie, Grudziądzu, 

Radomiu i w innych miastach…  

GK: – Słowacy i Czesi zapowiadają lockdown dla niezaszczepionych. Irlandia przywraca 

część restrykcji podobnie Francja, Holandia i Dojczland. A polski rząd apeluje o noszenie 

maseczek, dezynfekcję i dystans. 

Paweł Płuska: – …Dojczland: 22 283; Francja: 19 778; Czechy: 22 479 – liczba 

przypadków. 

 

GK: – Tuż przed północą rozpoczęła się burzliwa debata nad ustawą o ochronie granicy 

państwowej. A tak naprawdę o zakazie dostępu do granicy dziennikarzom… Po południu Sejm 

przyjął ustawę… 

 

GK: – …Dziś spakowali się i opuścili obozowisko po białoruskiej stronie niedaleko 

przejścia w Kuźnicy. Są pod kontrolą reżimowych służb, ale nie wiadomo, jakie mają plany. 

Monika Krajewska: – …W nocy doszło do dwóch dużych prób przekroczenia granicy: W 

Dubiczach Cerkiewnych zasieki z drutu kolczastego próbowało sforsować około 100 osób. 

Anna Michalska, podporucznik, Komenda Główna Straży Granicznej: – Osoby były 

bardzo agresywne, rzucały w funkcjonariuszy straży granicznej kamieniami, byli oślepiani 

laserami, były rzucane petardy. 

CNN LIVE: – Białorusini autokarami zaczęli wywozić migrantów z okolic Kuźnicy. Nie 

wiadomo w jakim kierunku, ale grupy zabrane stamtąd wczoraj trafiły do takiego centrum 

przejściowego, oddalonego o około kilometr od granicy. Dotarł tam reporter telewizji CNN. 

- Taki punkt mógł powstać wcześniej. Służby nie musiały przepychać imigrantów za 

granicę. 

GK: – …Polityczne rozwiązanie kryzysu to już odpowiedzialność władzy. Ale 

najważniejsze rozmowy odbywają się bez udziału [polskiego] prezydenta, premiera czy szefa 

dyplomacji. Opozycja mówi o międzynarodowej izolacji. 

Arleta Zalewska: – …Jak podała agencja Reuters, dziś doszło do drugiej rozmowy Berlin 

– Mińsk… 

[Pokazano zdjęcia: Przy granicy nikogo. Na drodze migranci karnie w czwórkach gdzieś 

maszerują. Więc są zorganizowani, nie jest to tłum przypadkowych ludzi. Migranci siedzą w 

dużej hali. Czyli Merkel i Macron przekonali Putina, a i Łukaszenkę – jak mówią z sarkazmem 

polskie władze: „ponad naszymi głowami”. Więc Morawiecki z Kaczyńskim też dostali po 

nosie]. 

 

GK: – Plany to za mało. Najpierw zmiana przepisów, a potem pieniądze… 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Nie można ufać rządowi, który nie uznaje po pierwsze 

unijnego prawa i łamie praworządność – tak piszą liderzy pięciu frakcji w Parlamencie 

Europejskim. Domagają się, by Komisja nie akceptowała polskiego planu odbudowy. List do 

przewodniczącej Komisji Europejskiej podpisali: przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej, 

Socjaldemokratów, Liberałów, Zielonych i Lewicy (epp – S&D – renew europe. – The 

GREENS/EFA – GUE/NGL). Reprezentujących w sumie 535 europosłów na 705 miejsc 

w Parlamencie. Do tej pory Komisja sugerowała, że pieniądze popłyną, jeśli Polska przedstawi 

choć plan reform, na przykład likwidacji Izby Dyscyplinarnej. Według liderów frakcji plany to 

za mało, najpierw zmiana przepisów, a dopiero potem pieniądze, 

Daniel Freund, dojczlandzki eurodeputowany frakcji Zielonych: – By odblokować te 

pieniądze, musimy mieć pewność, że trafią tam, gdzie powinny. Aby tak się stało, potrzebne jest 

niezależne sądownictwo w Polsce. 

MS: – Komisja Europejska nie komentuje listu, dodając, że rozmowy z Polską cały czas 

trwają i dotyczą realizacji przez polski rząd wyroków Unijnego Trybunału. Tylko w ramach 

bezzwrotnych grantów funduszu odbudowy czeka na Polskę ponad 100 miliardów złotych. 

W tym tygodniu minie 200 dni, od kiedy Polska przesłała swój plan. 

[Można sobie wyobrazić, jak trwają rozmowy Komisji Europejskiej z polskim rządem: 

Morawiecki jedzie do Brukseli, coś tam snuje, otrzymuje konkretną odpowiedź, ale nie wolno 

mu zająć żadnego stanowiska, chociaż jest premierem. Wraca do Warszawy, udaje się do 



Kaczyńskiego, ale Kaczyński milczy albo nie ma zdania, albo usiłuje być niezłomnym. Komisja 

powinna bezpośrednio rozmówić się z Kaczyńskim, ale kimże jest on dla Komisji? Nikim]. 

 

GK: – Sześć godzin trwało posiedzenie sądu, który zdecydował o trzymiesięcznym 

areszcie dla Piotra R. [Rybak], Wojciecha O. i Marcina O. – organizatorów skandalicznego 

antysemickiego wiecu w Kaliszu. Mają poważne zarzuty, ale jeśli ktoś liczył, że mają 

jakąkolwiek refleksję, to niestety nie… 

GK: – To informacja więcej niż obiecująca, bo testy już się zakończyły, a skuteczność 

leku jest bardzo wysoka. Firma Pfizer opracowała lek na Covid-19, (Pfizer Paxlovid for Covid-

19 treament), który znacząco obniża liczbę zgonów i hospitalizacji (o 89,00%). Amerykanie 

czekają teraz na decyzję o dopuszczeniu leku do użycia. (To zwykłe tabletki). 

Cezary Grochot: – …Decyzja o dopuszczeniu leku może zapaść w trybie przyspieszonym, 

bo Paxlovid należy do grupy leków stosowanych już od około dekady. Dopuszczenie Paxlovidu 

może zbiec się w czasie z decyzją w sprawie innego leku, który opracowała firma Merk 

(Molnupiravir) warunkowo dopuszczono już w Wielkiej Brytanii. Nawet dopuszczenie leku na 

rynek, nie będzie oznaczało, że można zrezygnować ze szczepień ochronnych. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Sławomir Mizerski – Z życia sfer 

Czy fala dziennikarzy zaleje uchodźców 

Nasilają się agresywne poczynania, których celem jest pomijanie Polski w różnych 

sprawach. Komisja Europejska, nie mając akceptacji polskiego rządu, usiłuje pomagać Polsce w 

konflikcie na granicy. Angela Merkel próbuje za plecami Polski rozwiązać ten konflikt 

w rozmowie z Putinem. Władze Monachium, nie pytając Polski o zgodę, pragną przyjąć 

wszystkich koczujących na naszej granicy. A w internecie pojawiły się mapy sugerujące 

uchodźcom nową, lepszą trasę do Dojczlandu przez Ukrainę z pominięciem Polski. 

Zachęcanie uchodźców do pominięcia Polski uważam za działanie prowokacyjne i zamach 

na naszą podmiotowość. Miejmy nadzieję, że Polska pominąć się nie da, bo zgadzam się z 

rządem, że zniknięcie uchodźców z granicy nie leży w jego interesie. Szturmujący polską 

granicę uchodźcy przynoszą temu rządowi zbyt wiele politycznych korzyści, żeby rząd się 

spokojnie przyglądał, jak są oni przerzucani do Dojczlandu z pominięciem Polski. 

Zniknięcie uchodźców doprowadziłoby do dramatu: premier nie mógłby wygłaszać 

w Sejmie patriotyczno-patetycznych przemówień i dziękować za uratowanie kraju prezesowi 

PiS. Musiałby za to tłumaczyć się z rosnącej inflacji, drożyzny i bezczynności w sprawie 

pandemii. Taka sytuacja mocno osłabiłaby rząd, a wiadomo, że wróg wewnętrzny oraz 

wrogowie zewnętrzni ze Wschodu i z Zachodu tylko na to czekają. 

Największym zagrożeniem dla państwowości jest, w ocenie rządu, obecność na granicy 

dziennikarzy i organizacji pomocowych. Aby powstrzymać napływającą falę reporterów i ekip 

filmowych, na terenach przygranicznych trzeba było wprowadzić stan wyjątkowy. Wobec 

nielegalnie przedostających się na granicę lekarzy i przedstawicieli mediów zastosowano push-

backi [odpychanie to termin pozaprawny], najbardziej upartym uszkadzane są samochody 

i spuszczane powietrze z kół. 

Na skutek zdecydowanych działań wojska, policji i straży granicznej społeczeństwo mogło 

odetchnąć, bo nie jest niepotrzebnie informowane o szczegółach ich działań. Na tereny 

przygraniczne wrócił spokój, nie słychać o żadnych przypadkach złego traktowania uchodźców, 

odmawiania im pomocy humanitarnej czy brutalnego wypychania na Białoruś. Niestety rząd 

obawia się, że gdy tylko stan wyjątkowy się skończy i dziennikarze na granicę wrócą, sytuacja 

znowu się pogorszy. 

Być może skutecznym wyjściem byłyby zasieki z drutu kolczastego, uniemożliwiające 

dziennikarzom i medykom przedostającym się z głębi kraju na pas przygraniczny. Jak wiadomo, 

jedne zasieki już istnieją, niestety w pośpiechu wzniesiono je w niewłaściwym miejscu – tuż 

przy granicy. Wszystko na skutek błędnego przekonania, że przebywający na tej granicy 

uchodźcy są dla państwa większym zagrożeniem niż dziennikarze. 
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♣ 
2021-11-18 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6592 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 24 882 nowych zakażonych. 370 zgonów. 

 

GK: – Kolejny dzień rośnie liczba zakażeń… Minister zdrowia mówi tak: „Wszystkie 

obiektywne warunki pozwalają nieco odważniej i bardziej liberalnie podchodzić do zarządzania 

epidemią”. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Wydaje się, że nie ma potrzeby, żeby te restrykcje 

zaostrzać, że wystarczyłoby – i to też mówię z pewnym takim oczekiwaniem – przestrzegać tych 

podstawowych standardów, mówię o noszeniu maseczki, o zachowaniu dystansu. 

Marek Nowicki: – Restrykcji nie będzie, bo w czwartej fali cały czas mamy wolne łóżka, 

nie grozi nam więc – argumentuje rząd – paraliż służby zdrowia. Wielu lekarzy, słysząc te 

argumenty, załamuje ręce, bo paraliż już jest. 

Anna Piekarska, profesor, Klinika Chorób Zakaźnych i Hepatologii, Uniwersytet 

Medyczny w Łodzi: – To co robimy już i to co nas czeka, to jest absolutnie ponad naszą 

wydolność. To są wszystko działania nadmiarowe, na które nas nie stać. Nas nie stać fizycznie 

i finansowo. 

MN: – Oto przykład: Szpital tymczasowy w Katowicach Pyrzowicach ma 144 miejsca, ma 

106 już zajętych, a więc 40 wolnych. Cóż z tego, skoro muszą się zajmować lekarze, którzy i tak 

do tej pory mieli ręce pełne roboty. 

Tomasz Darocha, doktor nauk medycznych, Szpital Tymczasowy Katowice Pyrzowice, 

Górnośląskie Centrum Medyczne: – Nie jesteśmy z gumy i tym samym cierpi na tym 

standardowy pacjent. Nie ma co ukrywać, że dostęp do pewnej pomocy będzie ograniczony. 

MN: – Ograniczony dostęp, to delikatnie powiedziane. W tym szpitalu wojskowym 

w Szczecinie też uda się uzyskać wiele wolnych łóżek covidowych. Szpital po prostu przestaje 

leczyć pacjentów niecovidowych… 

 

GK: – W systemie figurowała jako zaszczepiona, tak też mówią lekarze. Dopiero gdy stan 

pięćdziesięciolatki znacznie pogorszył się, przyznała, że zaświadczenie jest fałszywe… 

 

GK: – Irakijczycy wracają z Mińska do siebie, na razie jednym samolotem, ale mają być 

kolejne. Ma też być korytarz humanitarny do Dojczlandu. Do rozwiązania kryzysu jest jednak 

jeszcze bardzo daleko. Przywódcy państw zachodnich rozmawiają z Łukaszenką. Polski premier 

mocno się od tego dystansuje. 

Maciej Knapik: – …Rzeczniczka Łukaszenki twierdzi, że w trakcie ostatniej rozmowy 

telefonicznej z Angelą Merkel białoruski dyktator zaproponował odesłanie 5 tysięcy imigrantów 

do ich kraju, a kolejne 2 tysiące osób korytarzem humanitarnym miałyby trafić do Dojczlandu. 

[Ale nie podano czy Angela Merkel wyraziła zgodę]. 

Morawiecki: – Przestrzegam przed tym, ponieważ każdy taki ruch będzie ośmielał 

Łukaszenkę i jego faktycznego mocodawcę. Nic o nas bez nas. 

MK: – Polski premier ma pretensję, że rozmowa Merkel z Łukaszenką odbyła się bez 

Polski i że w ogóle się odbyła. Krytykuje też ustalenia, ale Dojcze zaprzeczają tym ustaleniom. 

Horst Seehofer, minister spraw wewnętrznych Dojczlandu: – To jest fałszywa informacja. 

Działamy wspólnie, konsultujemy się i nie robimy nic za plecami naszego partnera. 

MK: – Coś tu wyraźnie nie jest do końca uzgodnione. 

Ursula von der Leyen 

Europa stoi u boku ludzi uwięzionych na granicy z Białorusią. 

€ 700 000 

@EU_Commission 

Mobilizuje € 700 000 do dostarczenia żywności, koców, apteczek higienicznych 

i pierwszej pomocy. 



Jesteśmy gotowi na więcej. Ale białoruski reżim musi przestać wabić ludzi i narażać 

ich życie. 

MK: – Polska stawia Białorusi ultimatum: jeśli sytuacja na granicy się nie uspokoi, 

zamknięte zostanie ważne przejście kolejowe w Kuźnicy. 

MK: – Minister Błaszczak z brytyjskim odpowiednikiem [dlaczego nie z unijnym?] 

zapowiadają przyjazd do Polski kompanii brytyjskiej armii do wsparcia przy naprawie zasieków. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

…wyjątkowo wdzięczny i zgrabny, malutki, wielkości mniej więcej kartki formatu A4 (a 

dokładniej: 27,5 x 23,5 cm). Olej na desce w proporcjonalnej złoconej ramce. Datowany na 1784 

rok i zatytułowany Pisarz, który ostrzy swe pióro (Een schrijver die zijn pen versnijdt). Obraz, a 

raczej obrazek namalował Jan Ekels młodszy. 

… 

Patrząc na obraz, stajemy się podglądaczami sytuacji wyjątkowo prywatnej i intymnej. 

Mężczyzna przyszedł przed chwilą do domu i rozebrał się. Na krzesło niedbale rzucił 

tabaczkowy płaszcz typu justaucorps (a może to już nowocześniejszy frak?), dla wygody 

podciągnął i poluzował obcisłe, krótkie spodnie sięgające kolan (culotte) – w rozcięciach na 

bokach prześwituje nagie udo. Spuścił białe pończochy – wciąż trzymają się one jednak na 

podwiązkach, obnażając przy tym kolana. Trzewiki zamienił na domowe pantofle, zdjął też 

czerwoną, muślinową chustkę z szyi i chyba przez pomyłkę na niej usiadł; zapewne wcześniej 

musiał pozbyć się kamizelki. Rozpiął również kilka guzików koszuli. Nie przejmuje się 

zupełnie, że jego modna fryzura typu catogan (krótki koński ogon związany czarną wstążką) nie 

jest w należytym porządku, a nad uszami uwidoczniły się niesforne kosmyki. Jest mu już 

wygodnie, zasiadł tyłem do nas i wreszcie może zacząć pisać. Na stole czekają kartka papieru, 

kałamarz, pojemnik z piaskiem do osuszania atramentu i kubeczek z dwoma gęsimi piórami. 

Trzecie pióro pisarz właśnie zaostrza scyzorykiem. Wiemy o tym, ponieważ na wprost niego 

wisi lustro w czarnej ramie, w którym odbijają się zaróżowiona twarz i ręce. Krzesło i stół stoją 

na drewnianym postumencie zwanym soldertje, chroniącym stopy przed chłodem posadzki. 

Przedstawienie postaci odwróconych tyłem było w dawnej sztuce częstym zabiegiem 

kompozycyjnym, dzięki któremu uwaga widza automatycznie skupiała się na głębi obrazu. 

U Ekelsa poza ta wprowadza jednak szereg dodatkowych skojarzeń. Mężczyzna 

prawdopodobnie nie zdaje sobie sprawy z tego, że jest obserwowany, wystawiony na spojrzenia 

innych, a zatem wchodzi niejako w rolę męskiego odpowiednika podglądanej przez starców 

Zuzanny. A może mamy do czynienia z czymś na kształt zmysłowej prowokacji? Pisarz Narcyz 

czuje, że ktoś na niego patrzy, i przybiera wdzięczną pozę – pewien narcystyczny rys mogłoby 

tu zresztą potwierdzać widoczne w lustrze odbicie. Prócz tego w pokoju gruba, zaciągnięta 

zasłona okienna oraz powieszona na ścianie kwadratowa plansza do gry w młynek – na niej 

sakiewka z pionkami. Długo nie wiedziano, o jaką grę chodzi. Dopiero podczas konserwacji 

obrazu w 2012 roku, gdy zmyto przyżółcone werniksy i brud, na planszy pojawiły się 

charakterystyczne linie. Ujawnił się też w prawym górnym rogu podpis malarza, nabazgrany na 

ścianie niczym graffiti. Niewykluczone, że Ekels lubił grać w młynek, a na pewno świetnie znał 

jego zasady. 

Piotr Oczko 

Pocztówka z Mokum 

21 opowieści o Holandii 

s. 12 i 15-17 

♣ 
2021-11-19 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6844 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 23 242 nowych zakażonych. 403 zgonów. 

 



DR: – Drożyzna pod choinkę. 

 

DR: – Pustki w pasie przygranicznym. Żadnych imigrantów na horyzoncie. 

Monika Krajewska: – Nie ma ludzi, nie ma ognisk, zniknęły koczowiska. Przejście 

w Kuźnicy opustoszało. Zostały tylko rzeczy zostawione przez migrantów. Część uchodźców 

miała zostać przeniesiona do pobliskiego centrum logistycznego. [Ze zdjęć wynika, że imigranci 

już tam są]. W nocy nadal dochodziło do prób przekroczenia polskiej granicy, jedna z grup 

liczyła prawie 500 osób, a tak wyglądała akcja na Bugu. Straż graniczna udaremniła próbę 

przepłynięcia rzeki pontonem. W przygranicznych lasach wolontariusze wciąż znajdują osoby 

potrzebujące pomocy. Późnym popołudniem białoruskie służby zaczęły porządkowanie terenu 

po opuszczonym przez migrantów koczowisku. Dubicze Cerkiewne. 

 

DR: – Irak ewakuował z Mińska kilkuset imigrantów. Większość pozostaje kartą 

przetargową w rękach Łukaszenki. 

Maciej Knapik: – Na granicy spokojnie. W Warszawie oczekiwanie, co dalej…  

Tusk: – Chcemy rozwiązać ten problem, czy nie? Chcemy dalej, żeby nasi żołnierze, straż 

graniczna toczyły też reputacyjnie fatalną dla nas wszystkich walkę z uchodźcami? 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Mamy tu poważne sprzeczności, ale zawsze lepiej 

rozmawiać ze sobą niż tego nie robić. 

komisarz: – Teraz czas, by dać dostęp organizacjom humanitarnym do granicy, a także 

mediom. Bo to bardzo dziwne, że media relacjonują to z drugiej strony. 

 

DR: – Wskaźniki pandemii kontra słupki poparcia. 

Arleta Zalewska: – …Władzy powinny wystarczyć te dwie liczby: 403 zgony ostatniej 

doby i 80 399 zgonów od początku pandemii… 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia: – Zleciliśmy sondaż, który pokazał, że i 

wyborcy Prawa i Sprawiedliwości, i strony przeciwnej są po równo przeciwni kolejnym 

restrykcjom. 

„Punkt widzenia ekspertów z wąskiej dziedziny nauki w tym medycyny ma tę wadę, 

że w żaden sposób nie bierze pod uwagę realiów życia społeczno-gospodarczego. To 

cenne rady, ale podejmowanie decyzji na poziomie rządu nie może uwzględniać 

punktu widzenia jednej grupy, jednego grona ekspertów”. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia 

Robert Flisak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i Lekarzy Chorób 

Zakaźnych: – Zaniechanie musi powodować efekt w postaci jakiejś ilości zgonów. Z mojego 

punktu widzenia jako lekarza nawet jeden zgon nie jest wart tego, żeby poświęcać człowieka dla 

celów politycznych. 

 

DR: – Frank [szwajcarski] najwyżej w historii [4,4782], euro najdroższe od 12 lat 

[4,6844], polska waluta skokowo traci – to są rekordy, które biją po kieszeni nie tylko 

kredytobiorców, bo mogą pokrzyżować wiele świątecznych planów. 

Paweł Płuska: – …W kantorach euro: kupno 460,00 za 100. Sprzedaż 473,00 

Dolar amerykański: kupno 409,00 za 100. Sprzedaż 421,00 

Funt brytyjski: kupno 546,00 za 100. Sprzedaż 561,00 

Frank szwajcarski: kupno 440,00 za 100. Sprzedaż 0,00 

Przeciętne wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw: 

Październik 2021 – 5917,15 brutto; wzrost 8,4% rok do roku 

Październik 2020 – 5456,24 brutto 

19.11.2020 – cena euro – 4,47 

19.11.2021 – cena euro – 4,68 

Zarobki po przeliczeniu na euro: 

2020 – 1220,63 euro 

2021 – 1264,35 3uro 

To samo USD/PLN: 

Październik 2021 – 5917,15 brutto 



Październik 2020 – 5458,88 brutto 

Kurs USD: 

19.11.2020 – 3,76 

19.11.2021 – 4,15 

Zarobki w przeliczeniu: 

2020 – 1451,83 USD 

2021 – 1425,81 USD 

 

Niebywałe! Oficjalny profil NBP chwali się, że pod koniec [ubiegłego] roku 

dokonano de facto manipulacji („szarży”) kursem złotego celem sztucznego 

zwiększenia zysku NBP. Czy ten zysk wpłynął na wysokość ich premii? Bo to, że 

mylą miliony z miliardami to pokłosie brawurowej polityki kadrowej. 

Narodowy Bank Polski 

Pod koniec roku miała miejsce szarża banku na rynku walutowym w celu osłabienia 

złotego. Przyniosła ona wysoki zysk NBP (w sumie przekroczył 9 mln zł), 

[9 miliardów złotych] którego lwia część w tym roku zasili budżet… 

PP: – Ten wpis szybko zniknął. Patrząc na to, jak dziś gwałtownie podrożały waluty, 

pytaliśmy, czy mamy powtórkę, czy byłą interwencja działania na złotym. Zamiast odpowiedzi 

przysłano zbiór cytatów z prezesa Glapińskiego z całego roku. 

Glapiński: – Od czasu rozbiorów nie mieliśmy takiego rezultatu. 

 

DR: – Rozmowa za rozmową i jeden temat: praworządność. Unijny Komisarz do spraw 

sprawiedliwości kończy serię spotkań w Warszawie. Przyjechał z jasnym przesłaniem: wyroki 

TSUE muszą być wykonane. Wyjeżdża bez porozumienia z polskim rządem i z prezentem, który 

nie jest gałązką oliwną. 

Jacek Tacik: – Ostatni i najłatwiejszy punkt jego dwudniowej wizyty w Polsce – spotkanie 

ze studentami zamknięte dla mediów. Unijny Komisarz wraca do Brukseli bez porozumienia z 

rządem PiS, ale z takim upominkiem: 

[zdjęcie zburzonej Warszawy] 

Ziobro: – To co widzimy, jest przykładem postawy, gdzie nie szanowano zasady, że 

narody i państwa są sobie równe. 

Didier Reynders, Komisarz Unii Europejskiej do spraw sprawiedliwości: – Jestem tutaj, bo 

zależy mi na dialogu, na rozmowie i nie mam przy sobie żadnego pistoletu. 

JT: – Pistoletem, jak tłumaczy rząd, ma być blokada unijnych funduszy i milionowe kary. 

Unia domaga się od rządu wykonania wyroku Unijnego Trybunału i likwidacji upolitycznionej 

Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego, oraz przywrócenia do orzekania zawieszonych 

sędziów. 

[Rozpacz. W Polsce przecież nie rząd rządzi, lecz prezes partii Prawo i Sprawiedliwość, 

Jarosław Kaczyński, który za nic nie odpowiadając, realizuje swoją obłędną doktrynę, niszczy 

Polskę i ma jeszcze ponad rok do czasu wyborów, bo nie ma szans na przyspieszenie wyborów. 

Kaczyński już podporządkowuje wszystko wyborom i będzie potrafił wygrać trzeci raz. Pytanie 

do całej demokracji, czy tak ma być? Czy nie ma sposobu na usunięcie tego dyktatora? Czy 

demokracja jest tak słaba w tym przedmiocie? Demokracja musi umieć się bronić i musi 

skutecznie się bronić w takich sytuacjach. Potrzebne są środki nadzwyczajne, bez wahania 

zostały zastosowane wobec Kadafiego w Libii, Saddama Husajna w Iraku. Do dyktatora należy 

zastosować metody spoza demokracji. Tylko tak narody się broniły i będą się broniły. W 

przeciwnym razie czeka nas los Albanii pod dyktaturą Envera Hodży, los Hiszpanii pod 

dyktaturą generała Franko – czyli demokracja będzie czekała, aż dyktator zemrze]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

TEN SCENARIUSZ powtarzał się każdego roku. Adresat skończył właśnie 82 lata. Jak 

zwykle otworzył paczkę i zdarł ozdobny papier. A później podniósł słuchawkę i wybrał numer 

byłego komendanta kryminalnego, który po przejściu na emeryturę osiadł nad jeziorem Siljan. 

Mężczyźni urodzili się nie tylko w tym samym roku, ale dokładnie tego samego dnia, w tym 



konkretnym przypadku zakrawało na coś w rodzaju ironii losu. Wiedząc, że telefon zadzwoni 

zaraz po wizycie listonosza, około jedenastej, komisarz pił spokojnie kawę. W tym roku 

zadzwonił już o dziesiątej trzydzieści. Policjant odebrał i nie przedstawiając się, powiedział: 

- Hej. 

- Przyszła. 

- Jak wygląda tym razem? 

- Nie mam pojęcia co to za roślina. Ale dowiem się oczywiście. Kwiat jest biały. 

- Zgaduję, że nie dołączono żadnego listu? 

- Nie, nie ma żadnej wiadomości. Tylko kwiatek. I taka sama ramka, jak w ubiegłym roku. 

Zwykła niedroga rzecz do samodzielnego montażu. 

- Stempel pocztowy? 

- Ze Sztokholmu. 

- Charakter pisma? 

- Jak zawsze, drukowane litery. Duże i proste. 

Tym samym temat został wyczerpany i przez dłuższą chwilę mężczyźni siedzieli w 

milczeniu po obu końcach linii. Emerytowany komisarz rozparł się wygodnie przy kuchennym 

stole, pociągając fajkę. 

Wiedział, że nie spodziewano się już po nim żadnego zbawczego czy choćby tylko 

szczególnie inteligentnego pytania, które mogłoby rzucić nowe światło na sprawę. Ten czas 

minął bezpowrotnie dawno temu. Rozmowa dwóch podstarzałych mężczyzn miała raczej 

charakter rytuału w obliczu misterium, które – oprócz nich – nikogo nie interesowało. 

millenium 

STIEG LARSSON 

Mężczyźni, którzy nienawidzą kobiet 

s. 5-6 

♣ 
2021-11-20 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6844 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 23 414 nowych zakażonych. 382 zgonów. 

 

PM: – …Coraz ciężej chorują teraz coraz młodsi. Wśród zmarłych jest 14-latek. 

Marek Nowicki: – …karetki przywożą pacjentów jednego za drugim. 569 756 osób jest na 

kwarantannie. 

Tyll Krüger, profesor, projekt badawczy Mocos International, Politechnika Wrocławska: – 

To jest mniej więcej katastroficzna sytuacja, którą mamy teraz w Polsce. Bardzo dużo liczba 

nawet wykrytych przypadków i tutaj trzeba liczyć, że mamy je około pięć do siedem razy więcej 

prawdziwych zakażonych. 

MN: – Tylko nie są oni ujmowani w oficjalnych statystykach albo sami się nie zgłaszają, 

albo nie są kierowani na testy. Ta fala zakażonych za chwilę dotrze do szpitali. Po niedzieli 

liczba zajętych łóżek jeszcze się zwiększy i na tym nie koniec… 

PM: – …tym razem rząd czeka, co z tego będzie. 

Arleta Zalewska: – …w ciągu siedmiu dni (8-14 listopada) zmarło w Polsce 9739 osób. 

Tomasz Karauda, lekarz Oddziału Chorób Płuc, Uniwersytecki Szpital Kliniczny 

im. N. Balickiego w Łodzi: – Rząd przyjął strategię patrzenia i decydowania każdy za siebie. 

AZ: – Liczba zgonów z powodu koronawirusa, średnia z 7 dni, stan na 19.11.2021: 

Hiszpania 20; Czechy 75; Francja 45; Polska 263 zgony. We wszystkich tych krajach 

wprowadzono restrykcje lub weryfikacje dla niezaszczepionych, w Polsce wciąż nie. 

Morawiecki: – My nie chcemy postępować wbrew bardzo dużej części opinii publicznej. 

[W średniowieczu podczas pandemii dżumy trupy leżały na ulicach – nikt nie miał 

wątpliwości, że jest groźnie. Dzisiaj z łóżka w szpitalu do chłodni, z chłodni na cmentarz – wie 

tylko rodzina]. 

 



PM: – Granica człowieczeństwa. 

Gajos: – Nikt nie zasługuje na śmierć w lesie. 

- Człowieczeństwo nie ma nic wspólnego z barwami politycznymi. 

Antoni Pawlicki, aktor: – Nie chcemy wchodzić, że tak powiem, w retorykę polityczną, jak 

należy prowadzić ten konflikt, ale uważamy, jeżeli ludzie potrzebują pomocy, mamy   

obowiązek im pomóc. 

Agnieszka Więdłocha, aktorka: – Kiedy pod naszym domem umiera człowiek z zimna 

i głodu, po prostu musimy mu pomóc. 

Magdalena Zawadzka, aktorka: – Białoruski reżim zwabił tysiące ludzi w pułapkę. 

Magdalena Różczka, aktorka: – Apelujemy o wpuszczenie na stałe do strefy stanu 

wyjątkowego służb medycznych i pomocy humanitarnej. 

[Podnosi na duchu, gdy słyszę takie głosy Polek i Polaków. Przecież i ja tak myślałem, 

dopóki nie przyszło mi zamieszkać wśród nich na trzy lata. Niewiele lat później demonstracyjnie 

ścinali głowy katolickim księżom. Gdyby imigranci potrafili zostawić islam za sobą, gdyby 

chociaż potrafili zintegrować się z Europejczykami, ale oni tego nie potrafią, im tego nie wolno 

uczynić, są święcie przekonani, że niosą swoją wiarę islam do Europy, w której islam musi 

zapanować. Islam musi zapanować nad światem. A wierzcie mi rodacy, w islamie nie da się żyć. 

Te kobiety i dziewczyny dziś maszerujące w proteście, w obronie imigrantów, zasłonią swoją 

kobiecość szatami, w wieku piętnastu lat będą sprzedawane mężczyznom zaraz po staniu się 

kobietami i będą w zamknięciu rodzić kolejne dzieci. Przecież Erdogan pokazał Ursuli von der 

Leyen, gdzie jest miejsce kobiety. A mężczyźni będą walczyć z pozostałymi niewiernymi. Będą 

niewiernych zabijać z ukrycia, już dziś zabijają wielu zdetonowanymi bombami. Jedyną 

literaturą będzie Koran. Nie będzie teatrów, nie będzie aktorów i aktorek. Nie będzie dyskotek. 

Inne wyznania wiary niż islam zostaną wyrugowane. Demokracja, sejm – owszem będzie, bo 

szybko się okaże, że wyznawcy islamu tak się rozrodzą gwałtownie, że będą stanowili 

większość i demokratycznie wprowadzą prawo szariatu – na razie w swoich dzielnicach Już 

obecnie w szeregu miast zachodniej Europy stanowią znaczącą siłę i wprowadzają prawo 

szariatu. Dziś są uchodźcami, ale do czasu, gdy staną na ziemi, gdzie już nie ma wojny – w 

Dubaju, Stambule. Dalej przemieszczają się jako imigranci ekonomiczni. Proszę zauważyć, że 

mogą oficjalnie uzyskać wizę pobytową. Nawet Polska nie odmawia im pobytu. Oni jednak 

muszą nielegalnie, tysiącami. Nas już traktują jako wrogów islamu. Już przez granicę rzucają 

kamieniami, potrafią posłużyć się gazem przeciw wrogom. Nikt nie zasługuje na śmierć w lesie. 

Choć niestety pamiętam obławy po lasach, a potem tysiące grobów w lesie]. 

 

PM: – Po tym jak zniknął wielki obóz imigrantów w Kuźnicy, dochodzi do przerwania 

zasieków mniejszymi grupami. Łukaszenka nie zaprzecza już, że jego ludzie wspierają te ataki, 

ale nadal udaje, że imigrantów nie sprowadza. 

Paweł Płuska: – …195 prób nielegalnego przekroczenia granicy, uszkodzone radiowozy, 

polscy funkcjonariusze potraktowani gazem. Największa, bo około 200 osobowa grupa 

atakowała ogrodzenie w okolicach Dubic Cerkiewnych. Dwudziestu osobom udało się 

przedrzeć. Wszystkich złapano i odesłano. 

[Na zdjęciu, patrząc od wschodu, najpierw witać pas zasieków z bębnów z drutu 

kolczastego, potem polski pas ziemi około 10m i solidniejsze czerwone stalowe ogrodzenie 

z siatką, ale niewiele wyższe od zasieków]. 

 

PM: – Donald Tusk stracił prawo jazdy. Zabrała je drogówka, bo na terenie zabudowanym 

na odcinku obławy przekroczył prędkość o ponad 50 kilometrów na godzinę. Dostał też mandat i 

punkty karne. 

[A patrol ruchu drogowego dostał osobiste gratulacje od Kaczyńskiego]. 
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PM: – Po wielu tygodniach kryzysu na granicy wschodniej i niechcianej początkowo, ale 

skutecznej interwencji sojuszników, premier Mateusz Morawiecki rusza w podróż po Europie z 

przesłaniem, że Polska jest zdeterminowana, Polska zwycięży i Polska broni Europy, tak jak 

zawsze broniła w historii. 

Paweł Płuska: – Na początek Litwa, Łotwa i Estonia – wszędzie premier przekonywał, że 

to, co się dzieje na naszej granicy, to wojna nowego typu, której bronią są migranci i 

dezinformacja… 

Morawiecki: – Jesteśmy w każdej chwili gotowi sfinansować powrót imigrantów do kraju 

pochodzenia… 

Ingrida Šimonyté, premier Litwy: – Dziękujemy panu premierowi za pomoc 

instytucjonalną, jaką Litwa otrzymała. 

Arturs Krišjāņš, premier Łotwy: – Mamy wspólne stanowisko i wspólnie mówimy NIE 

hybrydowym działaniom. 

Kaja Kallas, premier Estonii: – Bezpieczeństwo Estonii zaczyna się na granicy Polski, 

Litwy i Łotwy. Bardzo dziękujemy Polsce za obronę tych granic. 

Marcin Kierwiński, KP, KO, PO: – Dopiero jak Dojczland, Francja zaczynają bronić, tak 

naprawdę dyplomatycznie polskiej granicy, to Morawiecki się obudził, rozpoczął ofensywę 

dyplomatyczną. Ja się pytam, gdzie był przez cztery miesiące? 

[Panie opozycjonisto – to jest rozpaczliwa opozycja. To już lepiej nic nie mówcie. Też 

śpicie i czekacie, aż PiS coś powie bądź zrobi i wtedy krytykujecie, wygłaszacie złośliwości. Od 

ośmiu lat ta sama śpiewka opozycji. Prawdziwa opozycja powinna mieć wypracowany własny 

program i wygłaszać go za każdym razem, gdy kamera na was się zwróci. – Niech rządzący 

będą w kłopocie, niech PiS krytykuje to, co wy głosicie. Niech naród wie, w czym jesteście lepsi 

od PiS-u. Niech naród wie, jaka będzie Polska, gdy obejmiecie władzę. Tylko nie mówcie, że nie 

możecie odkryć kart, bo PiS natychmiast przyjmie to za swoje i zrealizuje. Właśnie niech PiS 

realizuje wasz program, tak trzeba dla dobra narodu]. 

PP: – …wielu wciąż próbuje nielegalnie dostać się do Polski. W nocy, jak informowała 

straż graniczna, grupa około stu bardzo agresywnych migrantów usiłowała forsować zapory. 

Ewelina Szczepańska, starsza chorąża sztabowa, Komenda Główna Straży Granicznej: – 

Zostali podwiezieni ciężarówkami przez służby białoruskie, część migrantów została 

wyprowadzona z pobliskiego lasu, tutaj służby białoruskie przygotowały również kładkę dla 

migrantów. 

PP: – Ta i inne próby przekroczenia granicy, w sumie 208, zostały udaremnione… 

 

PM: – Pandemia znowu szaleje w Europie, znowu są obostrzenia i znowu protesty. Trzeba 

się było zaszczepić, być solidarnym, a nie ryzykować swoim i cudzym życiem – mówią lekarze i 

rządy kolejnych krajów. Od jutra w Austrii lockdown i godzina policyjna, a potem obowiązkowe 

szczepienia. Restrykcje są też w Holandii. 

Anna Czerwińska: – Druga taka noc. To miały być normalne protesty przeciwko 

restrykcjom, ale były zamieszki. Burmistrz Rotterdamu mówi o orgii przemocy. Spłonęły 



samochody, leciały kamienie i fajerwerki. Padły strzały, są ranni, kilkadziesiąt osób 

aresztowano. Na ulice spokojnie wyszli mieszkańcy Wiednia. Austria już od jutra będzie miała 

najostrzejsze obostrzenia w Europie – lockdown dla wszystkich, godzina policyjna i od lutego 

obowiązkowe szczepienia. 

Alexander Schallenberg, kanclerz Austrii: – Zbyt wielu z nas wykazało się brakiem 

solidarności i się nie zaszczepiło. Proszę wszystkich o pomoc, przyłączcie się do nas. 

AC: – W Austrii i w Dojczlandzie zaszczepionych jest 65,9% i 67,9% mieszkańców. 

Lothar Wieler, Instytut Roberta Kocha w Berlinie: – Nie mamy ognisk epidemii, cały 

Dojczland jest jednym wielkim ogniskiem. Musimy zmienić kurs, bo jesteśmy jak tankowiec 

płynący dokładnie na ścianę. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Sytuacja jest naprawdę dramatyczna. Musimy 

działać szybko. 

Kyriakos Micotakis, premier Grecji: – Drodzy obywatele, stosujcie się do wskazówek 

nauki i państwa. Wprowadzajcie w życie jedyne motto, które sprawi, że nadejdą optymistyczne 

dni – szczepcie się. 

AC: – …W Italii surowe zasady i samodyscyplina mają pomóc uniknąć czarnych prognoz 

Światowej Organizacji Zdrowia, że do marca w Europie może umrzeć kolejne pół miliona ludzi. 

 

PM: – Wszystkie łóżka na oddziale są zajęte, nie ma miejsc, szukajcie dalej… pandemia 

nie rozkłada się po równo. Na szczęście rosną kolejki nie tylko do sorów [Szpitalny Oddział 

Ratunkowy], ale i do punktów szczepień… 

 

PM: – Marszałek Senatu, Tomasz Grodzki dostał list z pogróżkami i materiałem 

wybuchowym, to było 10 gramów prochu. Marszałkowi nic się nie stało, nawet nie dotknął 

koperty. Przesyłki do pierwszych osób w państwie są rutynowo sprawdzane… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Rekonstrukcja cyfrowa 

Zespół Filmowy „PERSPEKTYWA” przedstawia film 

według powieści Edwarda Redlińskiego 

KONOPIELKA 

w rolach głównych: Krzysztof Majchrzak, Anna Seniuk, Joanna Sienkiewicz 

- Zdrowaś Mario, łaskiś pełna, pan z tobą… 

- Nie trzeba, nie trzeba… 

- No i co tak? Śmietana dobra? 

- Dobra. 

- A salceson? 

- Też nie kiepski. 

- A czego tak jeszcze chciałby? 

- … 

- Pogadaj. Nie wstydź się. 

- Dobry Panie Boże, dobrze nie… 

- Oj. Kaziuk, Kaziuk. 

… [film zaczyna się od snu] 
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PK: – Gdzie jest granica, po przekroczeniu której podejmiemy zdecydowane działania w 

walce z pandemią? Czy jest umieranie ludzi przed szpitalami? Czy jest 24 godziny czekania na 

karetkę? – To pytanie członkini rady medycznej przy premierze. Polska jest jedynym krajem w 

Europie, który nie wprowadził jeszcze żadnych ograniczeń dla niezaszczepionych. 

Arleta Zalewska: – …Liczba zgonów średnia z tygodnia – Polska: 279 – Francja: 44 – 

Dojczland: 201 – Węgry: 130 – Hiszpania: 20. 

[Nie jest to czytelne i przekonujące. Wolę sumę z tygodnia]. 

AZ: – …Premier pytany dzisiaj o strategię rządu, nie ogłosił żadnej decyzji, zamiast tego 

przyznał, że w sprawie ustawy pozwalającej na weryfikację, czy pracownik jest zaszczepiony, 

PiS zgłosi się do opozycji. Tym samym PiS przyznało, że po pierwsze, nie ma w Sejmie 

większości, by przegłosować ważną dla zdrowia i życia Polaków ustawę, a po drugie, że władze 

partii stały się zakładnikiem małej, ale głośnej grupy przeciwników weryfikacji zaszczepionych 

osób… 

 

PK: – … [wysokie ceny] listopad jeszcze nie był najgorszy. 

Paweł Płuska: – …za euro dziś płaciliśmy 4,72zł; za dolara 4,19zł; za franka 

szwajcarskiego 4,51zł. Przekłada się na wszystko: na ceny paliw, które przebiły 6 złotych… 

wreszcie, co przyznał premier, na polski dług. Europejska Partia Ludowa nie przeciwstawiała się 

w Parlamencie Europejskim budowie Nordstrim2, stąd drożyzna i inflacja. Ta w Polsce jest 

najwyższą w Unii. 

Marcin Kalinowski, profesor, Wyższa Szkoła Bankowa w Gdańsku: – Walka z inflacją to 

przede wszystkim Rada Polityki Pieniężnej i podnoszenie stóp procentowych, w tej chwili już 

powinniśmy stopy procentowe mieć na znacznie wyższym poziomie, niż mamy. 

PP: – …Warszawa [Ratusz] w przyszłym roku za prąd zapłaci o 80 milionów więcej niż w 

tym. Poznań też już dostał nowe taryfy energetyczne… 

 

PK: – To co z tą zimą? 

 



PK: – Ostatniej nocy białoruscy funkcjonariusze pomagali albo zmuszali grupę około 150 

migrantów do przekroczenia granicy z Polską w okolicach Dubicz Cerkiewnych. Spokojnie było 

za to w Kuźnicy po tym, jak polskie władze zagroziły zamknięciem pobliskiego przejścia 

Kolejowego. 

Paweł Szot: – …Ubiegłej doby straż graniczna udaremniła prawie 350 prób przekroczenia 

granicy. [A ile nie udaremniła?] Już w głębi województwa podlaskiego policjanci zatrzymali 4 

samochody przewożące imigrantów. Od początku kryzysu w ręce polskiej policji wpadło 300 

przemytników pomagających w dostaniu się z Białorusi przez Polskę do Dojczlandu. Próbowali 

w ten sposób przewieźć 1300 imigrantów. 

 

PK: – Łukaszenka chciał, by Dojczland przyjął 2 tysiące imigrantów, którzy są teraz przy 

granicy z Polską. Od powiedź brzmi: NIE. I podobna może być [ale to jest zgadywanie]. 

 

Michał Tracz: – Nie bez powodu na pilnie zorganizowanych ćwiczeniach koło Kijowa 

ukraińskie wojsko symuluje atak powietrzno-desantowy. Według ukraińskiego wywiadu właśnie 

taki scenariusz inwazji na wschodnią Ukrainę przewiduje rosyjska Armia. Według służb 

Rosjanie zgromadzili przy granicy z Ukrainą 92 tysiące żołnierzy… 

 

Marek Nowicki: – Zapewne rząd wolałby, żebyśmy tych zdjęć nie pokazywali. 

Nakręciliśmy je dziś rano w Poznaniu w poradni otolaryngologicznej. Kłębiący się 

zdesperowany tłum pacjentów z nowotworami głowy i szyi, którzy przyjechali tu szukać 

pomocy z całego kraju… Lekarze podkreślają, że ci pacjenci są ofiarami niewydolnego systemu 

ochrony zdrowia, wiosennej trzeciej fali pandemii ich i jej skutków. Ci, którzy teraz w czwartej 

fali pandemii, gubią się, których nikt nie zauważa albo odsyła bez pomocy, dopiero trafią na ten 

korytarz… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Raniuszki 

…ptaszki o białym korpusie i główce, z ciemnymi skrzydłami i ogonkiem. Wprawdzie 

ptak może mieć długość nawet 16 cm, ale dwie trzecie tego przypada na ogon. Tak niezwykła 

budowa idąca w parze z niebywałą urodą zawsze zapewnia efekt… 

Raniuszki najłatwiej spotkać właśnie teraz, jesienią i zimą, kiedy ich grupki łączą się 

w stadka, często z sikorami, kowalikami, pełzaczami i inną ptasią drobnicą. Przemierzają lasy, 

parki i różne zadrzewione miejsca, dodatkowo do naszych, osiadłych ptaków dołączają 

pobratymcy ze wschodu i północy, a niekiedy w poszukiwaniu również z zachodu… Ogółem 

raniuszki zamieszkują olbrzymi obszar od zachodnich wybrzeży Europy, przez całą u 

miarkowaną klimatycznie Azję, aż po Japonię… 



Wiosną, kiedy ptaki biorą się do budowy gniazd, znacznie trudniej je spotkać, raz, że 

sprawę nieco utrudniają liście, dwa – ptaki się rozpraszają i nie robią wokół siebie takiego 

zamieszania jak w czasie zimowego koczowania, kiedy intensywnie komunikują się między 

sobą… 

…ciekawsze od ludzkich omyłek są jednak gniazda raniuszków. To silnie wydłużone 

elipsy, [ale elipsa to płaska figura, a gniazdo musi być bryłą, chciałoby się wiedzieć: poziomą 

czy pionową] o wysokości 25 cm, zbudowane niemal wyłącznie z mchu sklejonego pajęczą 

przędzą o kopulastym zakończeniu. Zwykle gniazdo jest przytulone do pnia drzewa, najczęściej 

brzozy, w rozwidleniu jej gałęzi. Do elewacji ptaki przylepiają płatki kory, przez co wypatrzenie 

gniazda jest znacznie trudniejsze. Wnętrze wypełnia ptasie pierze. Przeciętnie 2,5 tys. piórek… 

…Wyższe temperatury w marcu czy na początku kwietnia przyspieszają rozwój gąsienic, a 

to one są podstawą pożywienia maluchów. Szczyt dostępności larw motyli rozmija się z okresem 

dorastania młodych, wskutek czego pisklęta głodują. 

Raniuszki mają jeden z najciekawszych wśród naszych ptaków sposób wychowu młodych. 

Z reguły mają jeden lęg w roku, drugi zwykle jest powtarzanym, najczęściej po stracie na 

wczesnym etapie inkubacji. Dla porównania – nieco cięższe sikory mają dwa lęgi. Do tego 

sikory składają nawet 12 jaj w lęgu, podczas gdy raniuszki do 10. Rzadko kiedy jaj jest więcej… 

Nadmienię jedynie, że przy 10 jajach ich masa jest większa od masy samicy (ok. 110% wagi 

matki),co jest jednym z najwyższych wyników wśród ptaków. 

Wiele par traci przychówek wskutek drapieżnictwa, głównie krukowatych i małych 

ssaków. Ptaki, które straciły potomstwo, często pomagają tym, którym już wykluły się pisklęta – 

dostarczają smakowite kąski sąsiadom. Maluchy zaopatrywane przez dodatkowy dziób czy 

dzioby mają większą masę, a to przekłada się na ich szanse przeżycia po wylocie z gniazda. 

Zresztą poza gniazdem rodzice i piastuni jeszcze przez jakiś czas opiekują się młodzieżą, aż ta 

nabierze stosownych umiejętności. Po sezonie lęgowym rodzina, a nierzadko cały klan, trzyma 

się razem… 

…by przetrwać długą i mroźną zimową noc, ptaki puszą się, siadają na gałązce blisko 

siebie i przytulają się, dzięki czemu ogrzewają się wzajemnie i ogółem tracą mniej ciepła… 

…Otóż długi ogon ułatwia zachowanie równowagi w czasie akrobacji na drzewach – 

raniuszki przemieszczają się, przeskakując po cienkich gałązkach, często wisząc głową w dół na 

jednej łapce. W ten sposób docierają do pokarmu, złożonego wyłącznie z drobnych owadów, ich 

jaj i larw… 

…raniuszek jest symbolem Ogólnopolskiego Towarzystwa Ochrony Ptaków… 

Konrad Malec 
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PK: – Opis pandemii to historia ludzkich dramatów, ale także liczby: Brytyjczyków jest 

więcej niż nas, jest więcej dziennych zakażeń, ale umiera ich dwa razy mniej niż chorych na 

Covid w Polsce. Politycy codziennie decydują o czymś, co ma wpływ na nasze życie, ale wpływ 

ma też, czego nie zrobią. 

Jakub Sobieniowski: – Tak marszałek powtarza: zaproszenie do opozycji o walce 

z pandemią. 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu, KP PiS: – Jesteśmy zdolni to zrobić wspólnie. 

JS: – Tylko kto rządzi, pani marszałek? 

EW: – Rząd rządzi. 

JS: – Więc dlaczego rząd nie może przedstawić tego projektu? 

EW: – Proszę odróżnić rząd od parlamentu. 

JS: – W przeddzień rozmów o pandemii, które proponuje marszałek z PiS-u, pandemia jest 

na tym tragicznym etapie. Trzeba było rozmawiać wcześniej – mówi opozycja, która na 

spotkanie pójdzie mimo wszystko, rozmawiać o projekcie ustawy o szczepieniach 

pracowników… Nie chcąc demonstracji antyszczepionkowców, rząd nie podjął w czasie 

czwartej fali nowych działań, obowiązują wcześniej nie zniesione obostrzenia… W tym samym 

obozie rządzącym Polską są posłowie, którzy byli zajęci interweniowaniem i wyjaśnianiem, 

dlaczego dom dziecka zaszczepił wychowanków i dlaczego członkowie rady medycznej 

zabierają głos w mediach, choć według tego posła powinno się im tego zabronić… [możliwość 

weryfikacji przez pracodawców swych pracowników czy są zaszczepieni]  

Nowe zakażenia: 

Polska – 19 993 

Wielka Brytania – 42 484 – dwa razy więcej ludności niż w Polsce 

Zgony: 

Polska – 398 

Wielka Brytania – 165 

Zaszczepieni: 

Polska – 54% 

Wielka Brytania – 68% 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Przyjmujemy sobie taką cezurę mniej więcej 

połowy grudnia, jeżeli nie będziemy mieli do tego czasu spadku zakażeń, to to na pewno będzie 

zmuszało nas do podjęcia takich działań, które mogą okazać się bardziej dolegliwe. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Jak widać z tych kolejnych 

ujawnianych mejli wymienianych w obrębie rządu, zamiast kierować się zdrowiem Polaków 

kierowano się słupkami sondażowymi. 

 

PK: – Niewielu z nas zapis swoich obowiązków znajdzie w Konstytucji, prezes NBP 

Agam Glapiński ma ten zaszczyt, że znajdzie, a ten najważniejszy to dbanie o wartość polskiego 

pieniądza… 



Glapiński, źródło PAP 

„Osłabienie złotego, zwłaszcza obserwowane w ostatnich dniach, jest zapewne 

związane z umocnieniem dolara na rynku globalnym. Wzrost wartości dolara 

pociąga za sobą spadek kursu walut naszego regionu. 

Niekorzystnie na złotego może także oddziaływać wyraźny wzrost liczby 

zachorowań na Covid-19 w Europie i w Polsce… 

Jednocześnie napięta sytuacja na granicy z Białorusią przyczynia się do pewnego 

odpływu kapitału z rynku skarbowych papierów wartościowych i GPW…” 

- Skoro tak, to rodzi się pytanie: dlaczego waluta Ukrainy, gdzie gospodarka jest słaba, 

Covid szaleje, a na wschodzie toczą się regularne walki, zachowuje się inaczej niż złoty? 

NBP chwaliło się nawet zeszłorocznym rajdem na złotym i jego osłabienia, by 

wypracować zysk, jakby celem Banku centralnego były zyski przekazywane do budżetu 

państwa, a nie stabilny pieniądz. Przede wszystkim, jak słyszymy od ekonomistów, NBP 

przyjęło strategię na przeczekanie, bo inflacja sprzyjała rządowi. Od początku roku ministerstwo 

i NBP popełniały błędy komunikacyjne, przekonując ludzi, że jest świetnie. …z wysokimi 

rachunkami zostają Polacy. Mamy inflację prawie 7, ażeby zatrzymać inflację…Adam Glapiński 

musi wyraźnie powiedzieć, że sytuacja złotego go niepokoi. Pilna interwencja w tym momencie 

sensu nie ma… Paweł Płuska, Fakty. 

 

PK: – O sytuacji na naszej wschodniej granicy szefowa Komisji Europejskiej rozmawiała 

w Waszyngtonie. Prezydent Francji rozmawiał o tym z prezydentem Rosji, tak jak Angela 

Merkel, która rozmawia też Łukaszenką. Świat chce Polskę wspierać w obronie granic naszego 

państwa, ale raczej nie zapomni o granicach państwa prawa. 

Michał Tracz: – …Bruksela przestrzegania prawa nie odpuści… To Unia nakłada kolejne 

sankcje na Białoruś i ludzi Łukaszenki… 

 

PK: – Raport o biedzie w Polsce. 

- Aż 2 miliony Polaków żyje w skrajnej biedzie. [Ale parametry określające skrajną biedę 

w Polsce są przerażająco niskie: około 700 złotych na osobę i około 2 tysiące złotych na rodzinę 

– za takie pieniądze nie da się żyć. Aby mieć minimum do życia, trzeba mieć znacznie więcej, z 

kolei, aby mówić o skrajnej biedzie, parametry ją określające muszą przewyższać minimum 

egzystencjalne. Czyli w Polsce w biedzie żyje znacznie więcej ludzi]. 

 

Anna Czerwińska: – …wstrząsnąć niezaszczepionymi, że dla nich to mogą być ostatnie 

święta… W Dojczlandzie dziś 45 326 nowych przypadków, 309 zgonów. Szpitale są 

przepełnione… 

 

Sondaże poparcia dla Prawa i Sprawiedliwości: 

United Surveys dla „Wirtualnej Polski” 18-19.11 – 31% (spadek -5,4%) 

IBRIS dla „Rzeczpospolitej” 22.11 – 30% (spadek -6,6%) 

KANTAR dla „Gazety Wyborczej” 16-18.11 – 30% 

KANTAR PUBLIC 12-17.11 – 29% (spadek – 3%) 

CBOS 15.11 – 29% (spadek 5%) 

Michał Wypij, koło parlamentarne Porozumienie: – Widać dużą bezradność rządu i ta 

bezradność rządu przenosi się także na emocje społeczne. 

Kumulacja problemów: granica – Covid-19 – inflacja – aborcja – konflikty wewnątrz 

Dochodzi brak pieniędzy z funduszu odbudowy… Polski Ład poniósł klęskę, bo 

większość społeczeństwa nie dostrzega w nim szansy na poprawę losu w niespokojnych czasach. 

PiS nie zaryzykuje przyspieszonych wyborów. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Kiedy dziewczyna wbiegała po schodach, doszedłem do wniosku, że ma na sobie 

zdecydowanie za dużo szatek. 



Było późne lato. Rzym skwierczał jak naleśnik na patelni. Ludzie rozsznurowywali 

sandały, ale ich nie zdejmowali, nawet słoń nie mógłby przejść ulicą nieobuty. Na stołkach 

w cieniu bram rozwalały się, szeroko rozstawiając gołe kolana, obnażone do pasa osoby… a w 

zaułkach Awentynu, gdzie mieszkałem, tymi osobami były kobiety. 

Stałem na Forum Romanum. Ona biegła. Widać było, że jest zbyt ciepło ubrana i 

niebezpiecznie przegrzana, jednak ani udar słoneczny, ani uduszenie jeszcze jej nie groziły. 

Błyszczała się i kleiła niczym lukrowana, pleciona w warkocz chałka, a kiedy pośpiesznie 

pokonywała schody do świątyni Saturna, biegnąc prosto na mnie, nie wykonałem najmniejszego 

ruchu, by zejść jej z drogi. Niewiele brakowało, żeby na mnie wpadła. Niektórzy ludzie mają 

szczęście; inni zwą się Dydiusz Falko. 

Kiedy była już całkiem blisko, nadal uważałem, że lepiej wyglądałaby bez tych wszystkich 

tunik. Proszę mnie jednak źle nie zrozumieć. Lubię, kiedy moje kobiety są osłonięte czymś 

zwiewnym, mogę wówczas mieć nadzieję, że dane mi będzie wyłuskać je z tej osłony. Jeśli 

natomiast od razu, kiedy je ujrzę, nie mają na sobie nic, popadam w przygnębienie, bo to 

oznacza, że albo już rozebrały się dla kogoś zupełnie innego, albo, zważywszy na moje zajęcie, 

są zwyczajnie martwe. Ta wręcz promieniała życiem. 

Mogłem sobie wyobrazić, jak w eleganckiej, wyłożonej marmurami willi, z fontannami, 

cienistymi ogrodami jakaś beztroska młoda dama wcale nie odczuwa upału, nawet spowita 

w haftowane szaty i obwieszona gagatowymi i bursztynowymi bransoletami od łokci do 

nadgarstków. Jeśli jednak wybiega stamtąd pośpiesznie, musi natychmiast tego żałować. Czuje, 

że zaraz się ugotuje w rozedrganym żarem powietrzu. Zwiewne szaty oblepiają całą jej szczupłą 

postać. Czyste włosy oplatają drażniącymi mackami szyję. Mokre stopy ślizgają się w 

sandałach, strużki potu spływają z ciepłej szyi w interesujące zakamarki pod całą tą wyszukaną 

draperią… 

– Bardzo przepraszam… – wyksztusiła. 

– To ja przepraszam! 

Starała się mnie ominąć; uprzejmie się odsunąłem. Zrobiła unik, ja zrobiłem unik. 

Przyszedłem na Forum, żeby odwiedzić mojego bankiera, byłem w podłym nastroju. Powitałem 

tę rozżarzoną zjawę z gorliwością człowieka, któremu przydadzą się kłopoty, żeby mógł czymś 

zająć umysł. 

Była drobniutka. Podobały mi się wprawdzie te wysokie, mogłem jednak pójść na 

kompromis. Była wręcz grzesznie młoda. W tym czasie gustowałem w kobietach starszych… ta 

jednak miała przecież wydorośleć, a ja z pewnością mogłem poczekać. Kiedy tak wymijaliśmy 

się na schodach, oglądała się za siebie wyraźnie ogarnięta strachem. Zapatrzyłem się na jej 

kształtne ramię, a potem mój wzrok podążył ponad nim za jej wzrokiem. I wtedy doznałem 

wstrząsu. 

Było ich dwóch. Dwaj wredni obwiesie – prawdziwe zakapiory o ptasich móżdżkach, tak 

szerokie jak wysokie – przepychali się przez tłum i dzieliło ich od niej nie więcej niż dziesięć 

kroków. Dziewczę wyglądało na przerażone. 

– Proszę zejść mi z drogi! – krzyknęła. 

Zastanawiałem się, co robić. 

– Co za maniery! – złajałem ją, podczas gdy te dwie kreatury zbliżyły się na pięć kroków. 

– Zejdź mi z drogi, p a n i e! – wrzasnęła. Była doskonała. 

Forum wyglądało tak jak zawsze. Po lewej, wyżej, mieliśmy Tabularium – archiwum 

państwowe – i Kapitol; po prawej budynek sądu i kawałek dalej, przy Świętej Drodze, świątynię 

Kastora i Polluksa. W kierunku przeciwnym, za białą marmurową mównicą, stała Kuria – gmach 

posiedzeń senatu. Wszystkie portyki zatłoczone były rzeźnikami i bankierami, cała wolna 

przestrzeń wypełniona spoconym tłumem, złożonym głównie z mężczyzn. Plac rozbrzmiewał 

przekleństwami dobiegającymi od szeregu niewolników, które przecinały się wzajemnie jak na 

jakimś kiepsko zorganizowanym wojskowym pokazie. Powietrze przesycone było odorem 

czosnku i pomady do włosów. 

Dziewczyna uskoczyła w bok; przesunąłem się w tę samą stronę. 

– Mam wskazać drogę, młoda damo? – spytałem pomocnie. 

Była nazbyt zdesperowana, by udawać. 



– Koniecznie muszę do sędziego… – Już tylko trzy kroki; liczba opcji gwałtownie się 

kurczyła. Jej twarz zmieniła wyraz. – Och, pomóż mi! 

– Z przyjemnością. 

Objąłem dowództwo. Odsunąłem ją jedną ręką, kiedy pierwszy z obwiesi rzucił się ku 

przodu. Z bliska wyglądali na jeszcze większych, a Forum nie było terenem, gdzie mogłem 

liczyć na jakąś pomoc. Wycelowałem spodem buta w mostek pierwszego draba, po czym 

energicznie wyprostowałem kolano. Poczułem chrupnięcie w nodze, ale ten wół pociągowy 

zatoczył się na swego paskudnego kolegę i obaj niczym akrobaci, którzy popełnili błąd, 

zachwiali się do tyłu. Rozglądałem się wokół gorączkowo w poszukiwaniu czegoś, czym można 

by odwrócić ich uwagę. 

Na schodach jak zwykle roiło się od nielegalnych naganiaczy, uwijającymi się między 

kramami oferującymi towary po wygórowanych cenach. Przez chwilę myślałem o posłaniu 

w dół melonów, ale zgniecione owoce oznaczałyby uszczuplenie dochodów handlującego nimi 

ogrodnika. Wiem, co oznaczają uszczuplone dochody, więc mój wybór padł na gustowne 

wyroby z miedzi. Napierając barkiem, przewróciłem cały stragan. Pisk kramarki utonął 

w łoskocie toczących się po świątynnych schodach amfor, dzbanów i urn. W ślad za nimi 

pędziła lamentująca właścicielka oraz spora grupa uczciwych obywateli… gnanych nadzieją, że 

wrócą do domu z ładną żłobkowaną paterą na owoce. 

Chwyciłem dziewczynę i ruszyłem susami w górę prowadzących do świątyni stopni. Nie 

marnując czasu na podziwianie dostojnej urody jakiegoś portyku, minęliśmy rząd sześciu 

kolumn i znaleźliśmy się w najświętszym miejscu. Zapiszczała, nie zwolniłem. Było tam na tyle 

chłodno, żeby przyprawić nas oboje o dreszcze, ale i na tyle ciemno, żeby wywołać u mnie poty. 

Czuło się też ten stary, prastary zapach. Nasze szybkie kroki rozbrzmiewały ostro na kamiennej 

posadzce. 

– Czy wolno mi tu wchodzić? – syknęła. 

– Rób pobożną minę; już wychodzimy. 

– Przecież się stąd nie wydostaniemy! 

Jeśli macie jakieś pojęcie o świątyniach, to wiecie, że posiadają one jedno imponujące 

wejście od frontu. Jeśli zaś wiecie cokolwiek o kapłanach, to na pewno zauważyliście, że gdzieś 

z tyłu mają dla siebie jakieś dyskretne drzwiczki. Kapłani Saturna nie sprawili nam zawodu. 

Wyprowadziłem ją od strony torów wyścigowych i ruszyłem na południe. Biedna 

dziewczyna uciekła z areny wprost do klatki lwa. Ciągnąłem ją poprzez mroczne zaułki i 

kluczyłem przesiąkniętymi kwaśną wonią uliczkami, aż znalazłem się na znajomym gruncie. 

– Gdzie jesteśmy? 

Lindsey Davis 
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Polska – 28 380 nowych zakażonych. 460 zgonów. 

 

PK: – …to najgorsze dane od początku kwietnia. W wielu szpitalach brakuje już 

respiratorów i jest coraz mniej wonnych łóżek. 

Marek Nowicki: – To już ostatnie wole łóżka w wielkim nowym szpitalu południowym w 

Warszawie. Sytuacja za chwilę stanie się krytyczna. 

Artur Krawczyk, prezes szpitala południowego w Warszawie: – Obawiam się, że niestety 

w piątek już możemy nie mieć miejsca tutaj, możemy tylko bazowali na wypisach. W tym 

momencie mamy około dwustu dziesięciu pacjentów i mamy 50 miejsc respiratorowych 

zajętych. Nie mamy ani jednego wolnego. 



Wojciech Naumik, profesor, kierownik Kliniki Chorób Płuc i Gruźlicy, Uniwersytecki 

Szpital Kliniczny w Białymstoku: – W chwili obecnej mamy już w użyciu wszystkie aparaty do 

tlenoterapii wysokoprzepływowej inwazyjnej wentylacji. 

Jarosław Drobnik, profesor, naczelny epidemiolog Uniwersyteckiego Szpitala Klinicznego 

we Wrocławiu: – tydzień temu mieliśmy 61 pacjentów, dzisiaj już mamy 126. 

MN: – Tak jest w całym kraju. System ochrony zdrowia jeszcze daje radę walczyć 

z Covidem, ale już zupełnie przegrywa walkę z innymi chorobami. Wczoraj pacjentów 

niecovidowych z Ostrowa Wielkopolskiego, Pleszewa, Ostrzeszowa i Kępna, czyli z całej 

południowej Wielkopolski zaczęto masowo przewozić do tego szpitala w Kaliszu – SOR 

natychmiast się zatkał. Jest źle, a będzie jeszcze gorzej, bo za kilka dni do tych zapchanych 

szpitali trafią kolejne setki i tysiące pacjentów, którzy właśnie dziś odkryli, że są chorzy. 

Agnieszka Mastalerz-Migas, członkini Rady Medycznej przy premierze, Uniwersytet 

Medyczny we Wrocławiu: – Dane są bardzo niepokojące, aczkolwiek, można powiedzieć, 

spodziewane, dlatego że wiedzieliśmy, że te wzrosty, które były w ostatnich dwóch tygodniach, 

to nie był jeszcze szczyt tej fali. My ciągle jesteśmy, mam wrażenie, przed szczytem. 

MN: – Chorują też dzieci. W szpitalu pediatrycznym w Warszawie trzeba było przerobić 

na covidowy już trzeci oddział, bo na poprzednich dzieci przestały się mieścić. 

Ernest Kuchar, profesor, kierownik Kliniki Pediatrii z Oddziałem Obserwacyjnym 

Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego: – Tak wielu pacjentów w szpitalach dziecięcych 

jeszcze nie mieliśmy w czasie pandemii. W czasie tej czwartej fali dzieci są również na 

celowniku tego nowego koronawirusa. 

MN: – Na Podkarpaciu niezaszczepionych jest ponad 60%, w skali kraju mamy mniej 

więcej równy podział: połowa społeczeństwa się zaszczepiła i przestrzega zasad bezpieczeństwa, 

a druga nie ma zamiaru tego robić. To pogarsza wyniki leczenia. 

Włodzimierz Gut, profesor, wirusolog: – Ta druga grupa nie wierzy w Covid bardzo 

często, w związku z tym idzie do lekarza późno, czasami prosto na respirator. Trzeba pamiętać, 

że jedna trzecia nie przeżyje respiratora. 

 

PK: – To zbieg okoliczności, ale o pandemii na spotkaniu pani marszałek rozmawiano w 

dniu, w którym dowiadujemy się o śmierci 460 osób… 

 

Zaszczepieni 

% dorosłej populacji 

 Zgony 

na 1 mln mieszkańców 

93% Irlandia 15 

92% Portugalia 10 

92% Malta 0 

62% Polska 49 

55% Chorwacja 168 

54% Słowacja 29 

43% Rumunia 267 

29% Bułgaria 325 

 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – Rząd nic nie robi. Rząd abdykował. Rząd 

stchórzył przed pandemią. 

Każdy dzień takiej taktyki oznacza niepotrzebną śmierć dziesiątek Polek i Polaków. 

Jakub Sobieniowski: – …Opozycja w większości poparłaby ustawę o weryfikacji 

szczepień pracowników, ale nie ma czego poprzeć, bo rząd od lata tylko o niej mówi, ale 

w Sejmie jej nie ma. Opozycja nie ma czego popierać… 

- Kto przeżyje, ten przeżyje. Kto umrze, ten umrze. Trudno. 

 

PK: – Jak Amerykanie ratują Ziemię w kosmosie. 

Lindley Johnson, szef programu obrony planetarnej NASA: – To jest test. Nie chcemy być 

w sytuacji, w której asteroida zmierza ku Ziemi i dopiero wtedy próbować, czy coś zadziała czy 

nie. 



- Idealna do testów i zupełnie niegroźna, podwójna asteroida akurat jest całkiem blisko 

Ziemi. Sonda Dar, która na pokładzie rakiety Falkon 9 wystartowała właśnie z Kalifornii, musi 

przebyć 11 milionów kilometrów. Ta podróż potrwa 10 miesięcy. 

- Dokonujemy czegoś, co do tej pory było rozważane tylko teoretycznie. Po raz pierwszy 

będzie możliwość sprawdzania, jak jesteśmy w stanie zmienić trajektorię takiego obiektu. 

 

PK: – O tym, co dzieje się na polsko-białoruskiej granicy i działaniach Rosji, rozmawiał 

dziś w Paryżu Mateusz Morawiecki z prezydentem Francji. Jutro spotka się z Angelą Merkel, a 

potem z Borisem Johnsonem. Czy potrzebujemy teraz wsparcia Europy? Ale ona bez apeli 

z naszej strony działa w tej sprawie od dawna. 

Maciej Knapik: – Jednej nocy ponad 260 osób usiłowało przekroczyć granicę. Ale 

w porównaniu z zeszłym tygodniem jest stabilniej. 

Morawiecki: – Wszystko razem napawa pewnym ostrożnym optymizmem, ale ja chcę 

niestety, szanowni państwo, przestrzec, że to są tylko takie małe pierwsze pierwiosnki. 

Tusk: – Tylko o dwa miesiące za późno. Lepiej późno niż wcale. I będziemy tutaj 

wspierali oczywiście polski rząd we wszystkich działaniach. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – Zrobiliśmy wiele, żeby 

powstrzymać przywożenia imigrantów na Białoruś. 

Margaritis Schinas, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Osobiście w mniej niż 

tydzień odwiedziłem Irak, Liban, Zjednoczone Emiraty Arabskie, Turcję, a jutro lecę do 

Uzbekistanu. 

MK: – Opozycja białoruska apeluje: 

Swiatłana Cichanouska, białoruska opozycjonistka: – Nie zapominajcie przy tym, że 

Białorusini ciągle walczą o demokrację. Badania pokazują, że ponad połowa chce nowych 

wyborów prezydenckich niezależnie od tego, że dochodzi do presji politycznej. 

MK: – Unia powinna teraz machnąć ręką na wszelkie zastrzeżenia wobec Polski… 

 

PK: – Każdy ma prawo do sprawiedliwego rozpatrzenia jego sprawy przez niezawisły sąd. 

– To fragment europejskiej konwencji praw człowieka. Wątpliwości miał Zbigniew Ziobro i 

zgodził się z nim dzisiaj Trybunał Konstytucyjny, bo na tej podstawie orzekano w Sztrasburgu o 

legalności powołania sędziów Trybunału [którego? Polskiego konstytucyjnego czy 

sprawiedliwości w Luksemburgu?] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Trzy i pół godziny potrzebował Trybunał Julii Przyłębskiej, 

by uznać, że fundamentalne prawo człowieka do sądu jest niezgodne z Konstytucją: 

Julia Przyłębska, prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Jest niezgodny z artykułem 173… 

KKZ: – Dotąd polski obywatel mógł dochodzić sprawiedliwości w Europejskim 

Trybunale. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – I to Trybunał 

Konstytucyjny dzisiejszym orzeczeniem tę możliwość panu odebrał. 

KKZ: – Na wydanie orzeczenia Trybunał potrzebował zaledwie pół godziny. Sam o sobie 

powiedział, że nie podlega żadnej kontroli, bo nie jest sądem, choć członkowie Trybunału 

mówią o sobie: sędziowie… Rząd PiS nie wykonuje wyroków Trybunału Sprawiedliwości; nie 

wykonuje orzeczeń Europejskiego Trybunału Praw Człowieka – dwóch najważniejszych 

Trybunałów zjednoczonej Europy. 

 

PK: – Donald Tusk odniósł się dzisiaj do wydarzeń z soboty po tym, jak jechał w terenie 

zabudowanym ponad 100 kilometrów na godzinę, stracił na trzy miesiące prawo jazdy: 

Donald Tusk: – To co mi się zdarzyło, nie miało prawa się zdarzyć. Jest mi przykro z tego 

powodu. Tak jak już powiedziałem tego samego dnia, spotkała mnie za to adekwatna kara i 

powiedziałem, że przyjąłem ją bezdyskusyjnie, no bo przecież nie ma o czym dyskutować. W 

tym sensie – ja nie mam o czym dyskutować, no bo ja, tego, co się stało, nie ma co szukać 

żadnego usprawiedliwienia. Nie ma. Koniec. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 



Piotr Kraśko: – Chcę tylko uprzedzić, że to nie będzie materiał archiwalny. Wydarzenia, o 

których powiemy, naprawdę rozgrywają się teraz. Otóż małopolska kurator oświaty odradza 

szkołom oglądanie Dziadów w krakowskim Teatrze Słowackiego, bo jej zdaniem wykorzystano 

je do politycznej walki. Swoją drogą Mickiewicz to jednak geniusz – dwieście lat mija a to 

wciąż działa. 

Renata Kijowska: – Zaczął się szturm na Dziady w reżyserii Mai Kleczewskiej w Teatrze 

Słowackiego w Krakowie. Kilka dni po premierze twórców spektaklu zaatakowała: 



Barbara Nowak 

ODRADZAM organizację wyjść szkolnych na spektakl „Dziady” w Teatrze 

J. Słowackiego. W mojej ocenie, haniebne jest używanie dzieła wieszcza A. 

Mickiewicza dla celów politycznej walki współczesnej opozycji antyrządowej z 

polską racją stanu 

KuratoriumMałopolska @kuratorium_ma 23 lis 

W związku z pytaniami dot. najnowszej interpretacji „Dziadów” w krakowskim 

teatrze J. Słowackiego, Małopolski Kurator Oświaty informuje: spektakl zawiera 

treści, które nie wpisują się w cele systemu oświaty określone w art. 1 pkt 1-3 

#PrawoOświatowe kuratorium.kraków.pl/dziady/ 

RK: – Odtwórca roli senatora – Jan Peszek nie jest zdziwiony reakcją kurator: 

Jan Peszek, aktor: – Władza, jest wściekła, ponieważ Mickiewicz cenzuruje tę władzę, 

nazywa po imieniu, to co robi. Dziady Mickiewiczowskie obracają się zawsze przeciwko 

totalitaryzmom, przeciwko ubezwłasnowolnieniu człowieka. 

RK: – Co w spektaklu mogło uderzyć kuratorkę, znaną z homofobicznych wypowiedzi czy 

karania dyrektorki szkoły za zajęcia o Konstytucji? 

Krzysztof Głuchowski, dyrektor naczelny i artystyczny Teatru im. Juliusza Słowackiego w 

Krakowie: – Nie siedzę w głowie pani kurator. Dodatkowo komplikuje tę sytuację fakt, że 

wiemy przecież, słyszeliśmy to z ust pani kurator, że nie widziała spektaklu. 

RK: – To współczesna interpretacja słów wieszcza – mówią widzowie, bo w roli Konrada 

kobieta. 

Krzysztof Głuchowski: – Jak kobieta może być antypolska? Chcę zwrócić uwagę 

Polakom, w którym momencie są i co robią i co się z nimi dzieje. 

Jan Peszek: – Twarzą dzisiejszego buntu jest kobieta. Stąd kobieta gra Konrada. 

… 

RK: – Kilkadziesiąt lat temu komuniści uznali za niebezpieczne Dziady z Holoubkiem w 

roli głównej. Ograniczali bądź wycofywali spektakl z afisza. Protest studentów, który temu 

towarzyszył, był początkiem wydarzeń z marca 1968 roku. 

Jan Peszek: – Przeżyłem czas Dziadów Kazimierza Dejmka i przeżyłem też reakcje 

komunistycznego rządu, z Gomółką na czele. Więc zupełnie nie jestem zdziwiony. 

[Patrz peta nr 3 pod tytułem „Gag” s. 69-80] 

… bo wszystkie bilety do końca lutego wyprzedane. 

♣ 
2021-11-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6688 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 28 128 nowych zakażonych. 497 zgonów. 

 

PK: – Dziś dowiedzieliśmy się o śmierci niemal 500 osób… W Czechach zmarły 33 osoby 

i by ratować sytuację, zdecydowano o stanie wyjątkowym. Wczoraj lockdown wprowadzono na 

Słowacji. Pytanie, co robimy w Polsce, by zapobiec konieczności wprowadzenia lockdownu, ale 

przede wszystkim, by kolejne setki osób nie musiały umrzeć. 

Arleta Zalewska: – …Od poniedziałku zmarły w Polsce aż 1363 osoby zakażone 

koronawirusem… 

Niedzielski: – Na pewno wiemy w tej chwili, że restrykcje są mało skutecznym środkiem 

ograniczenia wzrostu pandemii. [!] 

AZ: – Stanowisko ministra zdrowia jest o tyle zaskakujące, że nikt nie mówi o 

restrykcjach dla wszystkich, ale dla niezaszczepionych i nieprzetestowanych, a po drugie, 

decyzje rządów… wszędzie wprowadzają restrykcje dla niezaszczepionych… 

PK: – W USA od miesiąca szczepione są przeciwko Covid także pięciolatki. Pozytywną 

decyzję w tej sprawie podjęła też Europejska Agencja Leków. Szczepienie dzieci jest o tyle 

ważne, że w czwartej fali pandemii są narażone na zachorowanie o wiele bardziej niż wcześniej. 



Marek Nowicki: – W Szpitalu Dziecięcym imienia Bogdanowicza w Warszawie w tej 

izolatce lekarze walczą o zdrowie czteroletniego Wojtusia… Szczepionka pozwoli też dzieciom 

powrócić do normalnej nauki w szkole, która w tej chwili nieustannie jest przerywana 

kwarantannami… 

Jacek Tacik: – 12 godzin od ujawnienia przez Fakty tego procederu – kupowania 

fałszywych zaświadczeń covidowych do centrum medycznego Masmed w Zabierzowie weszła 

policja. To tu za kilkaset złotych zamiast jednodawkowej szczepionki Johnson & Johnson 

dostawało się plaster i zaświadczenie o szczepieniu, które niemal od razu pojawiało się 

w systemie… Centrum Medyczne Masmed nie było autoryzowanym punktem szczepień, a to 

oznacza, że nie mogło mieć dostępu do szczepionek. Pytanie: czy je miało, a jeżeli tak, to skąd? 

Dostęp do systemu ma tylko lekarz, który pracuje w autoryzowanym punkcie szczepień i tylko 

taki lekarz po godzinach mógł wykonać szczepienia w Centrum Medycznym Masmed. Po 

każdym szczepieniu, poza danymi pacjenta, lekarz musi wpisać do systemu numer serii, dawkę, 

nazwę szczepionki, a nawet informację, w które ramię zostało zrobione ukłucie… Bez 

zaangażowania lekarzy oraz pielęgniarek proceder fałszowania certyfikatów covidowych byłby 

praktycznie niemożliwy… W zaledwie dwa dni tu w CM Masmed miało się zaszczepić 800 

osób. …przyjeżdżały tu osoby z całej Polski. 

- Ja zapłaciłam za moje szczepienie 900 złotych. 

JT: – W Polsce zaszczepionych jest 20 320 159 osób… 

 

Jan Błaszkowski: – Paliwa, gaz i prąd – to ich ceny szaleńczo rosną, ale na to ile 

ostatecznie wydajemy na stacjach benzynowych czy w domowych rachunkach ma też wpływ 

rząd przez ukryte w cenach nośników energii opłaty. Rząd ogłasza tak zwaną tarczę inflacyjną. 

Na początek od 20 grudnia ma zostać obniżona do unijnego minimum akcyza na paliwo, a od 

1 stycznia do zera ma spaść podatek od sprzedaży detalicznej paliw. Zerowa będzie też opłata 

emisyjna. Ta fiskalna promocja potrwa pięć miesięcy i według szacunku rządu nawet do 28-30 

groszy. Cena litra benzyny spadnie poniżej 6 złotych. 

Obniżka cen paliw 

Źródło: Polska Organizacja Przemysłu i Handlu Naftowego 

2% marża 

2% opłata emisyjna – będzie 0% 

3% opłata paliwowa 

19% VAT 

28% akcyza 

46% koszt zakupu 

Na czas zimy (styczeń – marzec) rząd obniża też VAT na gaz i prąd dla gospodarstw 

domowych: z 23% odpowiednio do 8% i 5%. W przypadku prądu przeciętny Kowalski tej 

obniżki może nie odczuć, bo zanim coś na energii oszczędzi, to najpierw więcej zapłaci: 

Robert Tomaszewski, analityk ds. energetycznych Polityka INSIGCHT: – W połowie 

grudnia prezes Urzędu Regulacji Energetyki decyduje o podwyżce cen energii elektrycznej i ta 

podwyżka może zrównoważyć to obniżenie VAT-u. 

JB: – Zamiast zerowego VAT-u na żywność, na co nie zgodziła się Komisja Europejska: 

Premier – dodatek osłonowy 

JB: – Ponad 5 (5,2) milionów gospodarstw domowych dostanie w gotówce od 400 do 

1150 zł. 

400 zł przy dochodzie 2100/osobę. 

Przy dochodzie do 1500 zł na rodzinę 2-3 osób – 600 zł 

Na rodzinę 4-5 osób – 850 zł 

Na rodzinę 6 osób i więcej – 1150 zł 

Pieniądze będą wypłacane w przyszłym roku w dwóch ratach. 

[To są zapewne dochody brutto, jakże niskie i dotyczy to ponad 5 milionów Polaków – 

tragedia. Najpierw trzeba zapłacić, a potem kiedyś dostanie się dodatek]. 

 

PK: – O kryzysie na naszej wschodniej granicy i zagrożeniu, jakim są działania Rosji 

wobec Ukrainy, prezydent rozmawiał dzisiaj z szefem NATO, a premier z kanclerz Dojczlandu. 



Z daleka wpływ na te rozmowy mają Amerykanie, którzy ostrzegają, że to, co robi teraz Rosja, 

należy traktować bardzo poważnie. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Nowy napad na Ukrainę będzie 

zbyt kosztowny, więc lepiej tego nie robić. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – NATO jest czujne i wspiera Ukrainę 

politycznie i praktycznie. 

Maciej Knapik: – Szef NATO mówi jednak o dialogu, podobnie Angela Merkel. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Każde dalsze agresywne działanie wobec Ukrainy 

miałoby wysoką cenę. Ale Rosji też trzeba oferować możliwość rozmowy. 

MK: – Wsparcie dla Ukrainy deklarują Stany Zjednoczone. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Departament Stanu potwierdza, że do sojuszników 

w Europie, w tym do Kijowa wysłał wysokich rangą dyplomatów. Swoim rozmówcom 

przekazują oni amerykańskie informacje wywiadowcze. Rzecznik departamentu Net Prait 

powiedział, że ruchy rosyjskich wojsk są powodem do zaniepokojenia w Stanach 

Zjednoczonych i wśród europejskich sojuszników. Prait zwraca też uwagę na ostry ton 

wypowiedzi płynących z Moskwy, choć przyznaje, że Amerykanie nie wiedzą, co planuje 

Władimir Putin. Coraz częściej słychać jednak porównania do napięcia z 2014 roku przed 

zajęciem Krymu. 

MK: – Ale problem na wschodzie to nie tylko Ukraina, ale też Białoruś i kolejne 375 prób 

nielegalnego przekroczenia granicy… [To punkt widzenia Dudy i niestety Knapika]. 

 

PK: – Francuzi i Brytyjczycy są wstrząśnięci tragedią, do jakiej doszło na Kanale 

La Manche. 27 migrantów utonęło na Kanale La Manche, starając się dostać do wybrzeży 

Anglii, oba kraje zaangażowały ogromne siły do ochrony swoich granic… 

Maciej Woroch: – …Wiadomo już, że przeciążony ponton poszedł na dno 

najprawdopodobniej po zderzeniu z większą jednostką. …ponton, którym imigranci próbowali 

dostać się do Anglii, kupiony był w Dojczlandzie, samochód, którym przemytnicy dowieźli ich 

do Kale, miał dojczlandzkie tablice rejestracyjne. Po francuskiej stronie Kanału zatrzymano 

5 osób. 



Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Gdy te kobiety i mężczyźni docierają do brzegu 

Kanału La Manche, jest już za późno. Francja nigdy nie miała tak wielu policjantów i żołnierzy 

zaangażowanych z nielegalną imigracją, na hiszpańskich, italskich czy belgijskich granicach. 

MW: – Londyn i Paryż wzajemnie obarczają się odpowiedzialnością za tragedię, ale 

zgadzają się, że trzeba zrobić więcej, by powstrzymać próby przemytu ludzi na wyspę. Francuzi 

wzywają Frontex, by uszczelnił, zwłaszcza na południu i wschodzie, a Brytyjczycy wyliczają, że 

od początku roku już prawie 26 tysięcy osób przez Kanał La Manche nielegalnie dotarło na 

wyspy… 

 

PK: – Tysiące imigrantów chcą przez nasz kraj dostać się dalej do Dojczlandu, ale wielu z 

nich chce zostać tutaj [byle być już w Unii Europejskiej]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Skały, wydarzenia, czas. 

By móc odtworzyć dzieje Ziemi, trzeba wiedzieć, co i kiedy się zdarzyło. Jedyną 

pozostałością po przeszłości Ziemi są skały, mamy więc nadzieję, że czas i wydarzenia zostały 

zarejestrowane w skałach i że potrafimy ten zapis odczytać. 

Zamierzając odczytać ziemskie archiwum, geolodzy odwołują się do zasady aktualizmu, 

która głosi, że teraźniejszość jest kluczem do przeszłości. Wyposażony w wiedzę 

o współczesnych środowiskach i ich osadach mogą zrekonstruować wydarzenia z przeszłości, 

pod warunkiem jednak, że czas nie zatarł zbytnio zapisu. Powinienem też przypominać sobie od 

czasu do czasu, że teraźniejszość jest krótka. W przeszłości mogły następować takie zdarzenia, 

dla których nie znajdę współczesnego odpowiednika, ale nazbyt chętne uciekanie się do tego 

przypuszczenia może grozić fantazjowaniem. W nauce nie ma miejsca na rozwiązania w rodzaju 

deux ex machina z antycznej tragedii. 

Jeśli w skałach zawarty jest zapis przeszłości, musimy wprowadzić jakiś porządek do ich 

nieskończonej różnorodności. Niektóre skały krystalizują ze stopionej magmy, noszą więc 

nazwę skał magmowych. Jeśli zastygają w głębi Ziemi, zwie się je intruzyjnymi (głębinowymi), a 

ponieważ proces stygnięcia jest powolny, są one gruboziarniste. Głębinową skałą magmową jest 

granit. Gdy magma wypływa na powierzchnię w postaci lawy, szybkie stygnięcie prowadzi do 

powstania drobnoziarnistej lub nawet szklistej wylewnej skały magmowej, takiej jak bazalt lub 

obsydian, zwany też szkliwem wulkanicznym. 

Na powierzchni ziemi wszystkie skały są poddawane niszczycielskim atakom wiatru 

i wody, mrozu i gorąca, a także organizmów żywych. Wskutek tego ulegają one wietrzeniu – 

rozsypują się na drobne okruchy albo są całkowicie rozpuszczane. Przenoszone przez wodę lub 

wiatr żwiry, piaski, muły i iły gromadzą się w innych miejscach i tworzą osady, które w końcu 

przekształcają się w twarde skały osadowe: piaski stają się piaskowcami, iły przekształcają się w 

łupki. Rozpuszczone w wodzie związki chemiczne wytrącają się i tworzą ewaporaty, na 

przykład sól kamienną. Organizmy żywe dostarczają budulca dla osadów biologicznych, 

tworząc rafy, wapienie muszlowe, warstwy kostne i węgle. 

Skały wszystkich typów mogą powracać w głąb Ziemi w czasie ruchów górotwórczych 

lub przez pogrzebanie pod grubym nadkładem późniejszych osadów. Wysoka temperatura 

i ciśnienie przekształcają je w skały metamorficzne. Granit przeobraża się w gnejs, ił w łupek 

metamorficzny, wapień w marmur. Ostatecznie wszystkie zostają wyniesione ku powierzchni, 

zerodowane, a ich okruchy – przeniesione gdzie indziej. Jest to tak zwany cykl geologiczny: 

wypiętrzenie – erozja – transport – depozycja – pogrzebanie – ponowne odsłonięcie dzięki 

wypiętrzeniu i ruchom górotwórczym, po czym ponowna erozja i tak bez końca. W każdym 

miejscu i w dowolnym przedziale czasu obserwujemy jedynie drobny ułamek odwiecznej 

zmiany; zmusza nas to do składania historii świata z wielu, wielu fragmentów, na podobieństwo 

układanki obrazkowej. 

W ten oto sposób zdarzenia, które powołały do istnienia fragmenty układanki, można 

odczytać i umieścić we właściwym momencie dziejów Ziemi. Czy dany wapień jest starszy, czy 

młodszy niż określony granit? Czy ryby wyprzedzają w dziejach dinozaury? Ustalenie 



właściwego następstwa wydarzeń jest najistotniejszym zadaniem geologów znajdujących się 

stratygrafią. 

Dokonawszy rekonstrukcji wydarzeń dla przedziału czasu w danym miejscu, powinniśmy 

je następnie umiejscowić w całości ziemskiej historii, aby móc stwierdzić na przykład, co 

zdarzyło się w Anglii w czasie, gdy morze wkraczało na teren Kalifornii. Do skorelowania ze 

sobą tak oddalonych odcinków zapisu skalnego używamy przede wszystkim skamieniałości. Ale 

samo określenie następstwa – umieszczenia zdarzenia A przed B, które poprzedza C, to jeszcze 

nie wszystko; nie może być historii bez czasu. Musimy więc mierzyć czas w jednostkach: 

sekundach, godzinach, a szczególnie w latach – milionach i miliardach lat. 

Tjeerd H. van Andel 

NOWE SPOJRZENIE 

na starą planetę 

Zmienne oblicze Ziemi 

Przekład Wiesław Studencki 

s. 18-19 
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Polska – 26 735 nowych zakażonych. 421 zgonów. 

 

GK: – …i mamy pierwsze spotkanie roboczego zespołu w Sejmie – to ma być odpowiedź 

na dramatyczną falę pandemii. 

Jakub Sobieniowski: – …zdecydowana większość tych, którzy walczą w szpitalach 

o oddech to niezaszczepieni. A Polska, w którym certyfikat szczepienia, czyli paszport 

covidowy właściwie się nie przydaje nawet przy takiej sytuacji epidemicznej, jak ta dzisiaj… 

Morawiecki: – Strzały do manifestantów w Holandii… 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu: – Rząd jest obowiązany podejmować decyzje, które 

uratują choć jedno życie ludzkie. 

 

GK: – Światowa Organizacja Zdrowia zwołuje posiedzenie ekspertów, a unijni przywódcy 

rozmawiają o wspólnej odpowiedzi na zagrożenie nowym wariantem koronawirusa. Wykryto go 

w południowej Afryce, określono go symbole B11529. Pierwszy przypadek jest już w Belgii. 

Katarzyna Sławińska: – Pojawił się kilkanaście dni temu, szybko wykryto go nie tylko w 

kilku krajach na południu Afryki, ale i w Hongkongu, w Izraelu, a dziś także w Belgii, budzi 

niepokój wśród ekspertów… 

W Dojczlandzie została przekroczona granica 100 tysięcy ofiar koronowirusa i 70 tysięcy 

nowych zakażonych. 

Jens Spahrn, minister zdrowia Dojczlandu: – To nasz apel o drastyczne ograniczenie 

kontaktów, a regionalnie tam gdzie to konieczne całkowity zakaż kontaktowania się. 

KS: – W Czechach od północy obowiązuje stan wyjątkowy na co najmniej 30 dni. 

Andrej Babiš, premier Czech: – Republika Czeska jest naprawdę w stanie zagrożenia 

w kontekście ochrony zdrowia, życia oraz majątku. 

KS: – O poważnym zagrożeniu słychać też w Holandii, Belgii, na Węgrzech, we Francji 

czy Portugalii – wszędzie tam znów wprowadzane są ograniczenia. 

 

GK: – Będzie trudniej o rozwód. 

 

GK: – To coś więcej niż przypuszczenia i domysły. Firma Apple producent telefonu 

prokurator Ewy Brzostek ostrzegła, że jej telefon mógł zostać poddany cyberatakowi ze strony 

służb państwowych, może chodzić o system Pegazus… 

 



GK: – Londyn, to kolejny przystanek w podróży Mateusza Morawieckiego po Europie. 

Premier spotyka się z przywódcami państw. Dziś z premierem Borisem Johnsonem. Rozmowa 

trwała godzinę, o kryzysach granicznym i energetycznym. 

 

GK: – Lubuska policja publikuje nagrania z kamer monitoringu i zdjęcia z nocnej akcji w 

ośrodku dla cudzoziemców w Węgrzynie. Grupa mężczyzn próbowała sforsować ogrodzenie, 

niszczyła sprzęt i wyposażenie ośrodka. Interweniowało 600 policjantów. 

[To już nie są uchodźcy, to są przestępcy]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Nowa atomowa gorączka 

Brak dowodów, że reaktory nowej generacji okażą się tańsze lub bezpieczniejsze 

Elliott Negin 

Energetyka jądrowa w Stanach Zjednoczonych przeżywa kryzys. Od 2012 roku do dziś 

wyłączono 11 spośród 104 czynnych reaktorów lekkowodnych; przyczyną była starzejąca się 

infrastruktura i niezdolność do rywalizacji z energią pochodzącą z gazu ziemnego, wiatru i 

słońca, które są obecnie najtańszymi źródłami energii elektrycznej w USA i większości krajów 

świata. Jednym ze sposobów na odwrócenie trendu mają być tzw. reaktory zaawansowane. Pod 

tą nazwą w dużej [części] kryją się projekty oparte na niesprawdzonych pomysłach sprzed 

przeszło 50 lat. W odróżnieniu od konwencjonalnych lekkowodnych reaktorów proponowane 

konstrukcje miałyby wykorzystywać jako chłodziwo rdzenia sód, stopione sole lub gaz. Ich 

zwolennicy uważają, że powinny być one tańsze i bezpieczniejsze. Ogłaszane są zapowiedzi 

uruchomienia pierwszych konstrukcji tego typu przed końcem bieżącej dekady. 

Oczywiście nie uszło to uwadze administracji prezydenta Bidena i części wpływowych 

członków Kongresu, którzy szukają sposobów ograniczenia emisji węgla. Jednak analiza 

proponowanych koncepcji reaktorów z innym niż woda chłodziwem przeprowadzona przez 

Union of Concerned Scientists (UCS) wykazała, że projekty nie są lepsze, a czasem wręcz 

gorsze niż reaktory lekkowodne. Autor raportu, zatrudniony przez UCS fizyk Edwin Lyman, 

przyjrzał się drobiazgowo obietnicom składanym przez konstruktorów. Budzą one wiele 

wątpliwości. Przykładem jest propozycja reaktora Natrium o mocy 345 MW przedstawiona 

przez TerraPower, która na początku zyskała rozgłos medialny, kiedy założyciel firmy Bill 

Gates zaczął zachwalać ją w wywiadach towarzyszących jego nowej książce How to Avoid a 

Climate Disaster. Jednak według raportu UCS chłodzone sodem reaktory na neutronach 

prędkich prawdopodobnie mniej efektywnie wykorzystują uran i wytwarzają odpady, które 

trzeba składować przez długi czas. Ich eksploatacji mogą towarzyszyć zupełnie nowe 

zagrożenia, niespotykane w przypadku reaktorów lekkowodnych. Na przykład chłodziwo 

sodowe może 

zapalić się w przypadku kontaktu z wodą lub powietrzem. Co więcej konstrukcja Natrium nie 

wyklucza niekontrolowanego wzrostu mocy reaktora, który mógłby doprowadzić do 

gwałtownego stopienia rdzenia… 

Lyman w swoim raporcie rekomenduje, by Departament Energii zawiesił program 

demonstracyjny reaktorów zaawansowanych, do czasu, kiedy NRC podejmie decyzje, czy testy 

przeprowadzone dla pełnowymiarowego prototypu będą warunkiem licencjonowania konstrukcji 

do zastosowań komercyjnych. W jego ocenie to fundamentalne rozstrzygnięcie. Wzywa również 

Kongres, aby zażądał od NRC powołania niezależnej komisji, która oceniłaby parametry 

techniczne reaktorów i zaaprobowała tylko te projekty, które mają duże prawdopodobieństwo 

komercjalizacji i dużą szansę osiągnięcia wyższego poziomu bezpieczeństwa i ochrony niż 

eksploatowane obecnie konstrukcje. 

Na koniec rekomenduje, by NRC i Kongres rozważyły zwiększenie finansowania prac 

badawczo-rozwojowych nad poprawą bezpieczeństwa i ochrony reaktorów lekkowodnych 

zamiast wspierania komercjalizacji niedojrzałych i przereklamowanych reaktorów z 

alternatywnymi systemami chłodzenia. Wsparcie federalne prac w zakresie konstrukcji 

reaktorów powinno być oparte na realistycznej ocenie korzyści, a nie pobożnych życzeniach. 

SCIENTIFIC AMERICAN 



Świat Nauki 

grudzień 2021 

s.18a 

[Z polskiego języka znikło słowo „realne” – teraz wszystko musi być realistyczne]. 

♣ 
2021-11-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7038 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 26 182 nowych zakażonych. 378 zgonów. 

 

DR: – Omicron – nowy wariant, nowe obawy, najbardziej zmutowany szczep Farscope2 

wydostał się z Afryki, dotarł do Europy. Jest w Belgii i Wielkiej Brytanii. 

Katarzyna Sławińska: – …Co w nim niepokoi najbardziej? 

Sharon Peacock, profesor, Uniwersytet w Cambridge: – Genom tego wariantu ma 50 

mutacji, ponad 30 z nich znajduje się w białku kolczastym, czyli w strukturze, dzięki której 

atakuje ludzkie komórki. 

KS: – A to może oznaczać, że przeciwciała wytworzone po szczepieniu lub 

przechorowaniu z nowym wariantem mogą sobie radzić gorzej… 

 

Tusk: – Tchórzą wtedy, kiedy trzeba naprawdę stanąć do walki ze złem i z poważnym 

niebezpieczeństwem takim jak pandemia. Ale są zawsze aktywni wtedy, kiedy można zrobić coś 

dla własnego interesu. [To było o rządzie lub o PiS]. 

Mamy prawo wiedzieć, co będzie z naszym i wszystkich Polaków życiem i zdrowiem. 

Polską rządzi tchórz w czasach, kiedy trzeba ludzi odważnych. Polską rządzi partia zajęta 

wyłącznie własnymi interesami, kiedy trzeba ludzi bezinteresownych. I dlatego tak bardzo 

potrzebni są ci wszyscy, dlatego tak bardzo potrzebne jest wasze świadectwo i wasza odwaga, 

żeby ten czas jak najszybciej minął. 

 

DR: – Turcja – Białoruś – Polska – nowy szlak migracyjny, nowe źródło gigantycznych 

zarobków – pośrednicy, przemytnicy, nielegalne biura, całe grupy przestępcze żerujące na 

desperacji i na naiwności imigrantów – tak funkcjonują takie mafie przemytnicze… 

- Próbowałem 5 razy przejść granicę, oferowałem 10 tysięcy euro za przemycenie mnie do 

Dojczlandu. 

- Wynagrodzenie otrzymuję dopiero, jak mój klient dotrze do Dojczlandu. 

 

DR: – Kobiety upijają się szybciej, łatwiej, uzależniają i bardziej zatruwają… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Orchestre National de Lille 

Conductor – Alexandre BLOCH 

mezzo 

GUSTAV MAHLER 

Symphony No 7 

Violin solo – Ayako TANAKA 

Langsam (Adagio) – Allegro 

Nachtmusik I. – Allegro moderato 

Scherzo. Schattenhaft – trio 

Nachtmusic II. – Andante amoroso 

Tempo 1 – (Allegro ordinario) 

♣ 



2021-11-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7038 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 20 576 nowych zakażonych. 51 zgonów. 

 

DR: – Omikron stawia świat na baczność, to nowy wariant koronawirusa potwierdzony w 

kolejnych krajach Europy i kolejne kraje na gwałt się izolują – od zakazu wjazdu, po nakaz 

kwarantanny. 

Monika Krajewska: – Wszyscy są zmęczeni wirusem, ale jakieś kroki trzeba podjąć – 

mówi premier Izraela i zamyka granice dla obcokrajowców, a ponad 40 afrykańskich krajów 

wpisuje na czerwoną listę. To oznacza, że nie będzie tam można polecieć bez specjalnego 

pozwolenia. 

Naftali Bennett, premier Izraela: – Podejmujemy te kroki, by chronić Izrael przed 

zagrożeniem zewnętrznym, ale by nadal móc być otwartym wewnątrz. Im więcej będziemy 

wiedzieć, tym bardziej odpowiednie to będą działania. Proszę obywateli o cierpliwość i 

dyscyplinę. 

MK: – Teraz Izraelczycy, którzy wracają, muszą przejść testy i kwarantannę, nawet jeżeli 

są zdrowi. Specjalny antyterrorystyczny monitoring telefonów komórkowych będzie też 

lokalizował wszystkich, którzy przybyli z państw afrykańskich w ciągu ostatniego tygodnia. W 

obawie przed Omikronem kolejne restrykcje wprowadza również Wielka Brytania. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Nie powstrzymujemy ludzi przed 

podróżowaniem, ale od każdego, kto przyjeżdża do Wielkiej Brytanii, będziemy wymagać testu 

PCR drugiego dnia po przybyciu i izolacji do czasu uzyskania negatywnego wyniku. 

MK: – …W Holandii przez ostatnią dobę trwał prawdziwy wyścig z czasem, bo wśród 

pasażerów lecących z południowej Afryki wykryto 60 przypadków koronawirusa. Dziś 

potwierdzono, że u trzynaściorga zakażonych obecny jest nowy wariant. Nowy wariant wykryli 

też u siebie Duńczycy i Australijczycy, u nich także są to osoby, które wróciły z RPA… 

 

DR: – Świat mobilizuje się wobec Omikrona, a w Polsce wciąż brak mobilizacji wobec 

Delty, brak po stronie rządu, bo medycy od dawna na froncie walki z czwartą falą i właściwie 

dochodzą do ściany. A rząd, sami z sobą nie mogą dojść do porozumienia. 

Magdalena Wiśniewska, doktor, kierowniczka Szpitala Tymczasowego w Szczecinie: – 

20% zaszczepionych, 80% niezaszczepionych na oddziale tlenowym. Na odcinku 

respiratorowym i na intensywnej terapii covidowej 100% niezaszczepionych. 

Donald Tusk: – Aby na najbliższym Sejmie premier polskiego rządu wreszcie przedstawił 

Polakom plan walki z pandemią. Żeby na najbliższym posiedzeniu Sejmu rada medyczna 

wreszcie przy ludziach, w obecności mediów powiedziała, jak wyglądały i jak będą wyglądały 

jej rekomendacje. 

Jakub Sobieniowski: – Polski rząd nie zdecydował nawet o obowiązku szczepień w służbie 

zdrowia, przecież jest ta cała lista szczepień obowiązkowych dla dzieci: gruźlica, pneumokoki, 

błonica, krztusiec, polio, odra, świnka, różyczka, tężec, rotawirusy, wirusowe zapalenie wątroby 

typu B, zakażenia przeciwko Haemophilus influenzae typu B (źródło: ministerstwa zdrowia), [a 

nie ma obowiązkowego szczepienia przeciwko kronawirusowi]. 

 

DR: – Za szansę na lepsze życie są gotowi oddać wszystko i niemal wszystko zgarnia 

mafia. Przemytnicy sprzedają tylko obietnice, ale chętnych nie brakuje. 

Dariusz Łapiński: – Lotnisko w Stambule – to jeden z najważniejszych punktów na mapie 

szlaku imigracyjnego z Bliskiego Wschodu. Tłum ludzi, których część [właściwie sami 

poborowi, brak kobiet] znajdzie się na granicy Polski. 

- Najpierw lecimy do Mińska, a potem przez Litwę i Polskę jedziemy do Dojczlandu, 

Szwajcarii czy Wielkiej Brytanii. 

DŁ: – Reporterzy Superwizjera dotarli do ludzi, którzy organizują przemyt ludzi, którzy 

płacą za takie próby ogromne pieniądze. [Czyli nie uciekają przed biedą]. 

Yaser: – To była szansa na zdobycie nowego życia, lepszej przyszłości dla mojej rodziny. 



DŁ: – Yaser sprzedał dom i zadłużył się u przyjaciół, aby rozpocząć nowe życie w 

zachodniej Europie. [Sprzedał dom, bo nie zamierzał wracać]. 

Patryk Szczepaniak, dziennikarz TVN24: – Plan był taki, że gdy on dojedzie do Holandii, 

tam, gdzie chciał dojechać, sprowadza w ciągu pół roku resztę rodziny. Tak że to była jedna 

wielka inwestycja i postawienie wszystko [wszystkiego] na jedną kartę. Niestety tym razem to 

się nie udało. 

DŁ: – Zamiast znaleźć się w kilka dni w wymarzonym kraju Europy zachodniej, Yaser 

wrócił do Turcji po kilkukrotnych próbach przekroczenia białorusko-polskiej granicy. 

Yaser: – Zapewniają, że szybko i bez problemu dojedziesz do celu. Obiecano mi, że 

przedstawiciele biura będą na mnie czekać w Mińsku. Gdy doleciałem na miejsce, wszystko 

wyglądało zupełnie inaczej. 

DŁ: – Ale ludzi chcących przedostać się do bogatszego i bezpieczniejszego świata jest tak 

wielu, że organizatorzy nie narzekają na brak chętnych. 

Achmed: – Jeśli podsumuje się wszystkie koszty, to wychodzi około 6 tysięcy euro. 

Wynagrodzenie otrzymuję dopiero, gdy mój klient dotrze do Dojczlandu. [kłamstwo]. 

DŁ: – [granica polsko-białoruska] oblegana przez tysiące osób nie bez powodu – nie 

ryzykuje się utonięciem, nie trzeba płynąć przez morze, a przemytnicy zapewniają, że jeśli raz 

się nie uda, to mogą znowu. W środowisku imigrantów z Turcji droga przez Polskę jest 

reklamowana, że trzeba tu tylko przejść przez las. Niektórym się udaje… 

 

DR: – Dobra zmiana w sądownictwie już nie taka dobra… Wewnętrzna wojna w obozie 

władzy ma nabierać nowego wymiaru i to jest wymiar sprawiedliwości… 

Michał Tracz: – Tak dwa tygodnie temu Ziobro ogłaszał zmiany, jakie chce wprowadzić w 

sądownictwie: 

Szybciej – bliżej – prościej 

- sądy online 

- dostęp do sądu ze smartfona 

- zdalny udział w procesie 

- punkty sądowe w gminach 

- prosta organizacja sądów 

- ograniczenie stanowisk funkcyjnych 

- 2100 sędziów wróci w pełni do orzekania 

- wyrównanie obciążenia sprawami 

- jednolity status sędziego 

- równe szanse rozwoju zawodowego sędziów 

- wyższe zarobki dla szeregowych sędziów 

MT: – Ale po dwóch tygodniach nawet formalnie nie zajął się rząd. Oficjalnie nawet nie 

ma tego w planach. Pomysły Zbigniewa Ziobry nie były konsultowane z rządem. Na tym etapie 

jest sprzeciw także prezydenta… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

mezzo 

Festival de Granada 

Oxymore 

SACRO MONTEVERDI 

Vox Luminis 

Musical direction – Lionel Meunier 

Gloria a 7 voci, sv 258 Selva morale e spirituale 

Dixit Dominus secondo, sv 264 Selva morale e spirituale 

Beatus vir, sv 268 Selva morale e spirituale 

Adoramus te Christe, Libro primo de motetti, Giulio Bianchi, sv 289 

Laetaniae della Beata Vergine, Giulio Cesare Bianchi 

♣ 



2021-11-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6982 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 13 115 nowych zakażonych. 18 zgonów. 

 

AW: – Zaczynamy się bać wirusa – mówi premier i lepiej późno niż wcale, kiedy w ciągu 

doby w Polsce regularnie umiera na Covid około 400 osób. Minister zdrowia ogłasza dziś 

alertowy pakiet obostrzeń, a w nim nowa kwarantanna i nowe limity. Jak mają działać bez 

postawy prawnej? 

NOWE OBOSTRZENIA 1-17 GRUDNIA 

Osoby zaszczepione nie będą uwzględnione w limitach 

Limit 50% 0błożenia 

Kościoły, gastronomia, hotele, kina, teatry, obiekty sportowe 

Limit maksymalnie 100 osób 

Zgromadzenia, uroczystości, dyskoteki 

Limit maksymalnie 250 osób 

Wydarzenia sportowe poza obiektami sportowymi 

Jedna osoba na 15m2 

Siłownie, kluby fitness, muzea, galerie sztuki, handel 

Jakub Sobieniowski: – …te limity nie dotyczą zaszczepionych. I leszcze jedna uwaga: tych 

limitów władza będzie wymagała od sklepikarzy, restauratorów, hotelarzy, ale nie daje im 

podstawy prawnej, by mogli wymagać od klientów okazywania certyfikatów szczepień. 

[Ale klient z własnej woli może okazać certyfikat szczepień. Podstawy prawnej Sejm nie 

ogłasza, bo najpewniej nie ma większości w Sejmie]. 

Niedzielski: – Nie ma podstawy prawnej do tego, żeby żądać okazania paszportu 

covidowego przy wejściu na właśnie jakąś taką imprezę, ale z drugiej strony jego nieokazanie 

może być podstawą do tego, żeby nie wpuścić. 

JS: – Dla opozycji to brzmi jak przepis na ogólnopolską awanturę. Jak widać, lekarze 

zakaźnicy: 

COCIETAS POLONA EPIDEMIOLOGORUM et CONTAGIOSORUM 

„…podjęcie w trybie pilnym prac nad aktami prawnymi ograniczającymi dostęp 

osób nie posiadających UCC do miejsc publicznych w zamkniętych przestrzeniach 

lub gdy niemożliwe jest zachowanie dystansu…” [windy?] 

Źródło: Polskie Towarzystwo Epidemiologów i Lekarzy Chorób Zakaźnych 

JS: – Jak widać, lekarze zakaźnicy absolutnie najlepsi z najlepszych w Polsce i najbardziej 

utytułowani apelują o wprowadzenie paszportów covidowych [UCC], ale rząd tego nie robi. 

Zamiast tego, wysyła dzisiaj SMS-y zachęcające do szczepienia. 

[Rząd wysyła z ukrycia, żeby antyszczepionkowcy się nie dowiedzieli]. 

Andrzej Duda: – Jeszcze nie wyobrażam sobie tego, aby można było moich rodaków do 

szczepienia zmusić. Oczywiście apeluję o to, aby szczepić się. 

Jacek Sasin, wicepremier: – Takie nakazy segregacyjne to nie jest dobra droga, nie 

chcielibyśmy nią podążać. 

[Ale dzielić Polaków na sorty, wskazywać, kto jest Polakiem, a kto nie – to jest dobra 

droga, którą PiS idzie]. 

JS: – W związku z Omikronem nowym wariantem koronawirusa pojawiły się [czyje?] 

zakazy dotyczące lotów do 7 państw 

NOWE OBOSTRZENIA od 1 grudnia 

Podróżujący z krajów spoza strefy Schengen: 

Kwarantanna 14 dni 

Zwolnienie z kwarantanny – test PCR po upływie 8 dni od przekroczenia granicy 

Zakaz lotów: 

Botswana, Eswatini, Lesotho, Mozambik, Namibia, RPA, Zimbabwe 

Osoby wracające z tych krajów – bez zwolnienia z kwarantanny przez 14 dni 

[To wracający, a wyjeżdżający z tych krajów?] 



 

AW: – Stuprocentowy wzrost zakażeń tylko w naszym szpitalu – słychać na przykład 

w Dąbrowie Tarnowskiej. Słychać coś jeszcze: wśród pacjentów pod respiratorami przeżyje 

tylko co piąty. Dla tych, którzy wciąż są zdrowi, ale niezaszczepieni, na szczepienie nie jest 

jeszcze za późno. 

Jacek Tacik: – …162 271 zakażeń to dane za cały ubiegły tydzień. Zmarło w sumie 2231 

osób. 5960 wolne łóżka covidowe z 26 481 łóżek. 618 wolnych respiratorów z 2438. Żeby nie 

doszło do paraliżu służby zdrowia, otwierane są kolejne oddziały covidowe i szpitale 

tymczasowe… Szczepią się przeważnie ci, którzy już przyjęli dwie dawki, a teraz przyjmują 

trzecią. 

[Już są szczepieni trzecią dawką wszyscy bez względu na wymóg 6 miesięcy odstępu od 

drugiej dawki]. 

 

AW: – Omikron straszy i trzeba się go bać… 

Omikron na świecie: Kanada, Portugalia, Francja, Wielka Brytania, Belgia, Holandia, 

Dania, Dojczland, Czechy, Austria, Italia, Malawi, Botswana, Republika Południowej Afryki. 

Hongkong, Australia. [Wobec pojawienia się Omikrona w Czechach i w Dojczlandzie, w Polsce 

jeszcze nie ma tylko dlatego, że o nim nie wiemy, bo przecież nie testujemy nikogo]. 

 

AW: – Na granicy z Białorusią wciąż kryzys… Sejmowy ekspres rusza jutro, bo kończy 

się stan wyjątkowy… 

 

AW: – Izba Dyscyplinarna działa i widać to gołym okiem. Sprawa sędzi ze Słupska to 

oczywisty przykład… 

 

AW: – Co dziś liczy się w Paryżu, o tym: 

Jan Błaszkowski: – W jednym z renomowanych teatrów Paryża pojawią się za chwilę 

najlepsi aktorzy piłkarskich boisk świata. To tu zostanie wręczona złota piłka – BALLON D’OR 

– prestiżowa nagroda gazety France Football, przyznawana w głosowaniu dziennikarzy 

sportowych z całego globu. [Złotą Piłkę otrzyma Leo Messi, Robert Lewandowski zajmie drugie 

miejsce… najbliżej był 6 lat temu? czyli nie zajmuje drugiego miejsca?] 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Znalazł w swoich notatkach miejsce, w którym przerwał, i podjął wykład, ale siedząca 

przy końcu stołu dziewczyna przez cały czas zbijała go z tropu. Może dlatego wolał na nią nie 

patrzeć. Już wtedy, w tym pierwszym dniu, wewnętrzny głos ostrzegał go, że powinien na nią 

uważać. 

W czwartym tygodniu seminarium okazało się, że jego wewnętrzny głos miał rację. 

Dyskutowali na temat listów Abelarda i Heloizy. Znacznie starszy od Heloizy Abelard był 

słynnym dwunastowiecznym filozofem i teologiem w szkole działającej przy katedrze Notre 

Dame w Paryżu. Heloiza była jego wybitnie uzdolnioną uczennicą. Nie zważając na religijne i 

społeczne zakazy, Abelard i Heloiza zostali kochankami. Heloiza zaszła w ciążę i otoczona 

atmosferą skandalu wylądowała w klasztorze. Jej wuj ukarał Abelarda w okrutny sposób: 

wynajęci przez niego oprawcy wykastrowali nieszczęsnego teologa, który sam również trafił do 

klasztoru. Choć na zawsze ich rozdzielono, Heloiza i Abelard nie przestali się kochać i pisali do 

siebie listy, dokumentujące tragedię dwojga kochanków spod nieszczęśliwej gwiazdy, pary, 

która nigdy w życiu nie miała się już spotkać. 

– W ich listach odnajdziemy wiele fascynujących szczegółów na temat życia klasztornego 

w średniowiecznej Europie – powiedział Jack do swoich studentów. – Lecz tym, co sprawia, że 

są one tak znaczące i ponadczasowe, jest tragiczna miłość Heloizy i Abelarda. Ta tragedia ich 

definiuje; to, że cierpią w imię miłości, nadaje im rysy heroiczne. Ale czy waszym zdaniem 

ofiary, które ponieśli, są równorzędne? Postawa którego z kochanków wydaje się wam bardziej 

heroiczna? 

Rękę podniosła jak zawsze poważna Beth. 

– Biorąc pod uwagę normy, jakim podlegały wówczas kobiety, uważam, że tym, co 

najbardziej imponuje u Heloizy, jest jej niezłomność – oznajmiła i zerknęła do tekstu. – Pisze z 

klasztoru, że tak jak inni „są poślubieni Bogu, ja jestem poślubiona mężczyźnie”. A trochę dalej: 

„Tylko Abelard jest moim panem”. Heloiza była bezkompromisowa, za nic miała ówczesne 

tabu. Powiedziałabym, że to ona jest prawdziwą bohaterką. 

Profesor Dorian pokiwał głową. 

– I nigdy nie wyrzekła się miłości do Abelarda. – Dodał. 

– Pisze, że pójdzie za nim nawet do piekła. To się nazywa autentyczne oddanie. 

– Moja dziewczyna nie chce ze mną pójść nawet na mecz Bruinsów – wtrącił Jason. 

Studenci parsknęli śmiechem. Jacka cieszyło, że w przeciwieństwie do tych dołujących 

dni, kiedy mówił tylko on, a seminarzyści wpatrywali się w niego znudzonym szklistym 

wzrokiem, tym razem wszyscy brali udział w ożywionej dyskusji. 

– Podobało mi się też, jak Heloiza opisuje seksualne fantazje, jakim oddawała się podczas 

mszy – ciągnął Jason. – Człowieku, to coś, co w pełni rozumiem. W Kościele greckokatolickim 

Litania do Miłosierdzia Bożego trwa bite dwie godziny. Dość długo, żebym przeleciał tuzin 

dziewczyn. Oczywiście w wyobraźni. 

Kolejny wybuch śmiechu. Jack zerknął w tym momencie na Taryn. Wcześniej pracowicie 

coś notowała, teraz podniosła rękę. 

– Tak, Taryn? – zapytał. 

– Mam problem z tą historią – oświadczyła. – Tak samo jak z innymi, które zadał pan nam 

do tej pory, powtarza się ten sam motyw. Mężczyźni nieodmiennie zdradzają kobiety, które, jak 

twierdzą, pokochali. Heloiza poświęca wszystko dla miłości. Mimo to większość badaczy 

uważa, że to Abelard jest prawdziwym bohaterem. 

W jej głosie Jack usłyszał autentyczną pasję. Skinął głową, żeby kontynuowała. 

– Sam Abelard, ze względu na to, co wycierpiał, widzi siebie jako kogoś w rodzaju 

romantycznego bohatera, lecz ja patrzę na to inaczej. Owszem, to straszne, że go wykastrowano. 

Ale podczas gdy Heloiza podtrzymuje płomień ich uczucia, Abelard wyrzeka się w końcu 

wszelkich łączących go z nią seksualnych więzi. Z własnej woli przedkłada służbę Bogu nad 

miłość. Za to ona nigdy nie przestaje go żarliwie kochać. 

– Trafne spostrzeżenie – stwierdził Jack i mówił szczerze. Taryn najwyraźniej czytała 

teksty ze zrozumieniem i analizowała je głębiej od innych studentów, którym w większości 

zależało wyłącznie na tym, żeby przy minimalnym wysiłku zdobyć zaliczenie. Jej przenikliwość 



i intelektualny entuzjazm sprawiały, że nauczanie stawało się przyjemnością. To właśnie dla 

osób takich jak ona uprawiał ten zawód. Żałował, że nie ma ich więcej. – Masz rację, ona nadal 

żarliwie go kocha, podczas gdy on woli podążać ścieżką świętych mężów i wyrzec się ziemskich 

rozkoszy. 

– Przez to wydaje się taki szlachetny – podjęła Taryn – ale pomyślcie, ile poświęciła dla 

niego Heloiza. Swoją wolność i młodość. Swoje własne dziecko. Wyobraźcie sobie, jak bardzo 

musiała być zdesperowana, gdy napisała: „Byłam tylko twoją kurwą”. Tak jakby zdawała sobie 

sprawę, że ją porzucił i pozwolił jej gnić w klasztorze. 

– Och, daj spokój – prychnęła Jessica. – Zamknęli ją w klasztorze, bo takie były społeczne 

i religijne realia. On jej tam nie wysłał. 

Tess Gerritsen i Gary Braver 

Studentka 

s. 29-32 

[Cała literatura w zasadzie zajmuje się opisem miłości, czyni to przez wieki raz w mniej, 

raz bardziej zawoalowany sposób. Ale na ogół literatura zachowuje się tak, jakby seks nie 

istniał. Nawet obrazoburczy Dekameron Giovanniego Boccacia, będący od XVI wieku książką 

zakazaną, mimo wszystko niewiele ma w sobie opisu seksu. Zaskakuje, że listy Abelarda i 

Heloizy tak odbiegają od tej zasady, są przepełnione seksem – a przecież pochodzą aż z XII 

wieku. No, ale Abelard i Heloiza pisali do siebie, nie zamierzali swych listów upowszechnić. 

Nawet obecnie książki przy całym rozpasaniu piszą o seksie jak o faktach rozkoszy dla samej 

rozkoszy. Wszechwładna biologia nie czyni nam wyrzutów z tego powodu. Biologii wystarczy, 

że usiłujemy zapłodnić, że ktoś pozwala się zapłodnić. Bo sens życia polega na przedłużeniu 

trwania gatunku. W zacytowanym fragmencie książki studenci rozważają, która miłość była 

większa, wykazują, że Heloiza kochała całe życie, natomiast Abelard „przestał kochać” i podąża 

ścieżką świętych. Uświadommy sobie wreszcie, że Abelard został wykastrowany! – przestał być 

mężczyzną – to eunuch. Jego organizm nie wytwarza już testosteronu – biologicznie nie pożąda 

Heloizy, nie potrafi pożądać Heloizy, która nadal jest aktywną samicą – do czasu]. 

♣ 



2021-11-30 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6834 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 19 074 nowych zakażonych. 526 zgonów. 

 

AW: – Szczyt drożyzny i nowy szczyt inflacji – 7,7% to koszmar w sklepach i koszmar w 

portfelach i to szaleńcze tempo wzrostu. 

Michał Tracz: – …tyle rok do roku wzrosły ceny… Ceny rosną na całym świecie, to fakt, 

ale w Unii Europejskiej Polska jest w inflacyjnej czołówce. 

 

AW: – Ponad pół tysiąca umiera na Covid tylko przez jedną dobę. – To dane z dzisiaj. 

Niedzielski: – Sanepidy wszystkie powiatowe, wojewódzkie będą bardzo uważnie 

kontrolowały, czy te limity są przestrzegane. 

Sławomir Fijałkowski, właściciel kina „Charlie” w Łodzi: – Rząd spycha na 

przedsiębiorców obowiązek, nie dając nic w zamian. 

Krzysztof Nowosad, właściciel restauracji „Loża” w Krakowie: – Tchórzostwo i próba 

przerzucenia odpowiedzialności w sprawdzaniu certyfikatów na osoby w różnych branżach, bo 

to nie dotyczy restauracji. 

[Krótko mówiąc: nie wolno mu sprawdzać certyfikatów, bo to segregacja ludzi, ale jak nie 

sprawdzi, ba, jak nie będzie miał protokołu z wykazem nazwisk obecnych zaszczepionych w 

restauracji, to Sanepid go surowo ukarze. Potrzebna jest ustawa w takiej sprawie. Ale Sejm nie 

ma zamiaru jej uchwalić, bo PiS naraziłby się swoim wyborcom, antyszczepionkowcom]. 

Morawiecki: – Co do podstaw prawnych, to pragnę zwrócić uwagę wszystkim, że ostatnio 

na szczęście sądy przestały tak licznie odrzucać mandaty nakładane na tych, którzy w sposób 

ewidentny nie wypełniali wymogów związanych z obostrzeniami. 

[To mówi premier rządu do poważnych Polaków, przekonując tym samym, że przepis 

o sprawdzaniu posiadania szczepień przez klientów nie jest potrzebny, aby właściciel restauracji 

jednak żądał okazywania paszportów covidowych – łajdak!] 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …ustawa, którą przeforsowało PiS, daje możliwość 

wprowadzenia zakazu przebywania w niebezpiecznych obszarach. O tym, że są niebezpieczne, 

decyduje władza. 

Zastrzeżenia biura legislacyjnego Sejmu: 

„naruszeniu istoty konstytucyjnej wolności poruszania się po terytorium 

Rzeczypospolitej Polskiej” 

 

AW: – Na Ukrainie strach przed wojną, na Łotwie narada NATO. Rosja zapłaci wysoką 

cenę, jeśli kolejny raz użyje siły – to jasne ostrzeżenie dla Rosji, dla Ukrainy to całkowite 

wsparcie. Władimir Putin też coś powiedział z Moskwy i było o czerwonej linii. 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Strach jest, bo wszyscy przyglądają się koncentracji 

rosyjskich wojsk przy ukraińskiej granicy, zastanawiają się, jak wielu jest tam żołnierzy… 

Władimir Putin, prezydent Rosji: – Jeśli na Ukrainie pojawią się ofensywne kompleksy 

NATO, to czas lotu rakiety do Moskwy wyniesie siedem, może dziesięć minut. A w przypadku 

broni hiper-chemicznej pięć minut. Stwarzanie takiego zagrożenia jest dla nas przekroczeniem 

czerwonej linii, choć mam nadzieję, że do tego nie dojdzie i zwycięży zdrowy rozsądek. 



Maciej Sokołowski, Ryga: – Rosja musi odczuć, że popełnia wielki strategiczny błąd – tak 

mówi brytyjska minister spraw zagranicznych, ale to dziś właściwie zdanie całego NATO, 

całego sojuszu, bo wszyscy tutaj podkreślają, że Ukraina może liczyć na wsparcie, że reakcja 

będzie zdecydowana, bardzo silna – co do tego nie ma żadnej wątpliwości, pytanie tylko, co to 

tak naprawdę oznacza ta silna i stanowcza reakcja NATO – właśnie tego dziś dotyczą rozmowy 

tutaj w Rydze w czasie trwającej kolacji ministrów spraw zagranicznych… 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Rosja zapłaci wysoką cenę, jeśli jeszcze 

raz użyje siły [czyli: no, uderz mnie jeszcze raz] wobec niepodległego państwa, jakim jest 

Ukraina. Pokazaliśmy już nasze możliwości zarówno polityczne, jak i ekonomiczne. 

A w ostatnich latach zwiększyliśmy naszą obecność w regionie po to, by każdy z sojuszników 

czuł się chroniony przed agresywnymi działaniami Rosjan. 

[Ale po aneksji Krymu przez Rosję NATO nic nie zrobiło, mimo gróźb, jak dzisiaj]. 

MS: – NATO mówi o stanowczej reakcji, ale też podkreśla, że konieczne jest 

utrzymywanie otwartych kanałów dialogu z Rosją. Taki dialog może mieć miejsce jeszcze w 

tym tygodniu, bo po spotkaniu w Rydze ministrowie przeniosą się do Sztokholmu na spotkanie 

OBWE, na spotkanie Organizacji Bezpieczeństwa i Współpracy w Europie i to o tyle ważne, że 

to forum, do którego należy Rosja, więc minister rosyjski tam powinien się pojawić, no i to też 

organizacja, która ma łagodzić konflikty w Europie, pod warunkiem oczywiście, że Rosji w 

ogóle zależy na tym, aby te napięcia jeszcze łagodzić. 

[Rosja będzie łagodzić napięcia po przyłączeniu wschodniej Ukrainy do Rosji]. 

 

Monika Krajewska: – …Grecy wprowadzają obowiązek szczepień powyżej 60 roku życia. 

…Omikron został wykryty w 20 krajach świata. 70 nałożyło restrykcje w podróżach do krajów 

afrykańskich. 

 

AW: – Andrzej Duda podpisał nowelizację ustawy o ochronie granicy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Gran Teatre del Liceu 

Barcelona 

mezzo 

AIDA 

Giuseppe Verdi 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2021 – listopad 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2021-11-01 3 030 151 77 012 4894 13   

2021-11-02 3 034 668 77 021 4514 9   

2021-11-03 3 045 102 77 145 10 429 124   

2021-11-04 3 060 613 77 395 15 515 250   

2021-11-05 3 076 518 77 547 15 904 152   

2021-11-06 3 091 713 77 733 15 190 186   

2021-11-07 3 104 220 77 757 12 493 24 78 939 758 

2021-11-08 3 111 534 77 760 7316 3   

2021-11-09 3 125 179 77 980 13 644 220   

2021-11-10 3 143 725 78 250 18 550 269   

2021-11-11 3 162 804 78 524 19 074 274   

2021-11-12 3 175 769 78 555 12 965 31   

2021-11-13 3 190 067 78 821 14 292 266   

2021-11-14 3 204 515 78 867 14 442 46 100 283 1109 

2021-11-15 3 214 023 78 879 9512 12   

2021-11-16 3 230 634 79 161 16 590 282   

2021-11-17 3 254 875 79 642 24 239 463   

2021-11-18 3 279 787 79 994 24 882 370   

2021-11-19 3 303 046 80 399 23 242 403   

2021-11-20 3 326 464 80 781 23 414 382   

2021-11-21 3 345 388 80 822 18 883 41 140 762 1953 

2021-11-22 3 357 763 80 830 12 334 8   

2021-11-23 3 377 698 81 228 19 936 398   

2021-11-24 3 406 129 81 688 28 380 460   

2021-11-25 3 434 272 82 186 28 128 497   

2021-11-26 3 461 066 82 607 26 735 421   

2021-11-27 3 487 254 82 986 26 182 378   

2021-11-28 3 507 828 83 037 20 576 51 162 271 2213 

2021-11-29 3 520 961 83 055 13 115 18   

2021-11-30 3 540 061 83 583 19 074 526   

 

♣ 



2021-12-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6494 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 29 064 nowych zakażonych. 570 zgonów. 

 

AW: – Covidowy horror – ponad dwadzieścia dziewięć tysięcy nowych zakażonych 

w Polsce tylko przez jedną dobę. I aż pięćset siedemdziesiąt zgonów! Chorują i umierają niemal 

wyłącznie osoby niezaszczepione. 

Arleta Zalewska: – To pierwsza w czwartej fali taka inicjatywa rządu. Przy okazji 

szczepienia premiera, zdjęcie, konferencja i apel: 

Morawiecki: – Zwalczmy go poprzez to, co dzisiej [dzisiaj] okazuje się skuteczne, 

zwalczmy go poprzez szczepionki. 

AZ: – Tylko w listopadzie liczba zgonów wyniosła 7132. 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia w Sejmie: – Na 10 osób zakażonych, 9 to były 

osoby niezaszczepione. Na 100 zgonów 94 osoby to są osoby niezaszczepione. 

[Zbrodniarze – antyszczepionkowcy!] 

AZ: – …W odpowiedzi na bierność rządzących i deklaracją poparcia każdych rozwiązań, 

które zmobilizują ludzi do szczepień, wystąpili dziś wspólnie posłowie lekarze z opozycji 

(Koalicja Polska – polskie sprawy – Polska 2050 – Koalicja Obywatelska – Lewica)  

Wojciech Maksymowicz, koło parlamentarne Polska 2050: – My lekarze posłowie na 

Sejm Rzeczypospolitej żądamy podjęcia stanowczych niezwłocznych działań ratujących zdrowie 

i życie Polek i Polaków. 

Katarzyna Lubnauer, KP KO, Nowoczesna, w Sejmie: – W dalszym ciągu wychodzicie z 

założenia, że jak dostawicie więcej łóżek, to coś się załatwi. Nie. Będą potrzebne jeszcze 

większe cmentarze. 

Adrian Zandberg, KKP Lewicy, razem, w Sejmie: – I tak niestety zapamięta was historia – 

jako tchórzy, którzy pozwolili na śmierć tysięcy ludzi, tylko i wyłącznie dlatego, że bali się 

głośnej grupki szczurów internetowych. 

AZ: – Minister zdrowia nie słucha jednak ani uwag opozycji, ani tych ze strony właścicieli 

restauracji czy hoteli, a to ich nowe obostrzenia, w tym weryfikacja paszportów covidowych na 

wejściu dotyczą. 

[Minister zdrowia, jak i cały rząd z premierem na czele słucha tylko Kaczyńskiego. Do 

czego Polska doszła?] 

Minister zdrowia na spotkaniu u prezydenta odpowiada tak: 

Niedzielski: – Restrykcje, które wprowadziliśmy od dzisiaj, to nie są restrykcje, które 

miały na celu wygaszanie czy zahamowanie wzrostu w czwartej fali. 

AZ: – Minister tłumaczy, że rządzącym chodzi o działania, które powstrzymają kolejne 

fale pandemii. 

 

AW: – Szczepienia dzieci w wieku 5-11 lat przeciw Covid-19 ruszą 13 grudnia i to bardzo 

dobra wiadomość. [Ale to jeszcze dwa tygodnie, do tego czasu żniwo będzie duże]. 

Teraz szpitalne oddziały dziecięce są pełne dzieci z Covidem, a szkoły są coraz bardziej 

puste. [Bo kwarantanna]. 

Renata Kijowska: – Czterdzieścioro dzieci na oddziale, w drodze w karetkach kolejne. 

Doktor Lidia Stopyra ze Szpitala Żeromskiego w Krakowie musi szybko kogoś wypisać do 

domu. 

Lidia Stopyra: – Dzwonią do nas ratownicy z karetek, że są dzieci z saturacją 70% i że 

jadą do nas. To są dzieci. Wczoraj przyjęliśmy kilkugodzinnego noworodka do pacjentów 

prawie 18-letnich. To co wcześniej było rzadkością u dzieci, to znaczy niewydolność oddechowa 

taka, że musieliśmy użyć sprzętu do inwazyjnej wentylacji, w tej chwili staje się codziennością. 

RK: – Z takim ciężkim przebiegiem choroby w ciągu dwóch tygodni listopada trafiło [do 

szpitali] aż 500 dzieci. Ich średni wiek, to 6 lat – dowiadujemy się z listu, który minister zdrowia 

z ministrem edukacji zamierzają wysłać: 

Warszawa, 1 grudnia 2021 r. 



Szanowni Państwo, Drodzy Rodzice i Opiekunowie 

W ostatnich dniach listopada Agencja leków (EMA) zarekomendowała szczepienia 

dzieci w wieku 5-11 lat przeciw COVID-19. Podstawą rekomendacji były 

szczegółowe wyniki badań klinicznych, które przedstawił producent szczepionki – 

konsorcjum Pfizer/Biontech. Są to udowodnione dane naukowe świadczące 

o skuteczności i bezpieczeństwie stosowania szczepionki wśród najmłodszych. 

Polska dzięki swojemu przedstawicielowi w Europejskiej Agencji Leków (jest nim 

prezes Urzędu Rejestracji Produktów Leczniczych) miała bieżący dostęp do 

wszystkich informacji, na bazie których podejmowane były decyzje o dopuszczeniu 

szczepień dzieci w grupie wiekowej 5-11 lat. 

Rekomendacje Europejskiej Agencji Leków uruchamia na terenie Unii Europejskiej 

dystrybucję szczepionek przeznaczonych dla dzieci. W Polsce spodziewamy się 

pierwszych dostaw już w połowie grudnia. Oznacza to, że jeszcze przed Świętami 

Bożego Narodzenia będziemy mogli rozpocząć szczepienia dzieci w wieku 5-11 lat. 

Chcemy do tego czasu przekazać Państwu – Rodzicom i Opiekunom – jak najwięcej 

sprawdzonych i rzetelnych informacji, które pomogą podjąć w pełni świadomą 

decyzję dotyczącą ewentualnego zaszczepienia swojego dziecka. 

Od początku epidemii w Polsce koronawirusem zakaziło się blisko 28,5 tys. dzieci w 

wieku od 0 do 10 lat i blisko 35 tys. dzieci i młodzieży między 11. a 20. rokiem 

życia. Tylko w ciągu dwóch tygodni listopada do szpitali z ciężkim przebiegiem 

choroby trafiło blisko 500 dzieci. Ich średni wiek to jedynie 6 lat. Jednocześnie 

szczepienie przeciw COVID-19 przyjęło dotychczas ponad 1,6 mln dzieci 

i młodzieży w wieku 12-17 lat. Niepożądane odczyny po szczepieniu wystąpiły 

jedynie u 0,02 proc. z nich i w przeważającym stopniu miały one łagodny przebieg. 

Dane te pokazują, że na 1,6 mln zaszczepionych dzieci jedynie 320 z nich 

doświadczyło łagodnych odczynów niepożądanych. To znacznie mniejsza grupa niż 

ta, która tylko w ciągu dwóch tygodni listopada trafiła z powodu COVID-19 do 

szpitala.  

W badaniu klinicznym prowadzonym przez konsorcjum Pfizer/Biontech wzięło 

udział blisko 2,3 tys. dzieci w 94 ośrodkach na świecie. Z przedstawionych efektów 

badań wynika, że w grupie szczepionych dzieci w wieku 5-11 lat wystąpiło tylko 

jedno cięższe działanie niepożądane. Była to gorączka w wysokości 39,7℃. Poza 

tym – podobnie jak w przypadku innych szczepień – pojawiły się ból w miejscu 

podania szczepionki, zaczerwienienie, zmęczenie czy ból głowy. Co istotne objawy 

te bardzo szybko i samoistnie ustępowały. Warto również zwrócić szczególną uwagę 

na skuteczność szczepionki u dzieci. Okazuje się, że jest ona wyższa niż u dorosłych 

i wynosi aż 90,7 proc. 



Szanowni Państwo, mamy nadzieję, że przekazane przez nas informacje pomogą 

świadomie zdecydować w sprawie szczepienia dzieci. Chcemy podkreślić, że 

szczepionki to nie tylko skuteczna ochrona, ale także szansa na kontynuowanie nauki 

stacjonarnej przez cały rok szkolny. Zaszczepiony uczeń czy przedszkolak nie trafia 

na 10-dniową kwarantannę, gdy w klasie lub grupie pojawia się przypadek 

zachorowania na COVID-19.  

Zachęcamy Państwa do kontaktu z pracownikami Ministerstwa Zdrowia i Głównego 

Inspektora Sanitarnego w przypadku dodatkowych pytań lub wątpliwości. Więcej 

informacji na temat szczepień przeciw COVID-19 można znaleźć także w mediach 

społecznościowych tych instytucji, na stronie internetowej 

https://www.gov.pl/web/szczepimysie, na profilu #SzczepimySię, a także pod 

numerem infolinii 989.  

Z wyrazami szacunku 

 Przemysław Czarnek MINISTER EDUKACJI I NAUKI 

 Adam Niedzielski MINISTER ZDROWIA 

[Usłyszeliśmy, że taki list do rodziców mają zamiar wysłać. Ale czy wysłali?] 

 

AW: – Waszyngton, Ameryka i przesłuchanie kandydatów na ambasadorów. Wśród nich 

jest Mark Brzezinski – kandydat na ambasadora w Polsce. W rozmowach z polskim rządem 

będę podkreślał znaczenie bezstronnego sądownictwa, niezależnych mediów oraz poszanowania 

praw człowieka. To tylko fragment tego, co powiedział… 

 

AW: – Stan wyjątkowy po stanie wyjątkowym, bo wyjątkowe jest to, że obywatele wciąż 

nie mogą swobodnie się przemieszczać; wyjątkowe jest to, potrzebującym nie mogą pomóc 

wolontariusze i wyjątkowe są wizyty dziennikarskie pod opieką straży granicznej… 

[Część imigrantów na własną rękę usiłuje dotrzeć do granicy. Wymaga to przejścia 

kilkunastu kilometrów przez las. Oczywiste jest błądzenie po lesie, utykanie na bagnach, bo 

wątpię, aby posiadali przynajmniej kompas kompas]. 

 

AW: – Instytut Rodziny i Demografii ma kosztować 30 milionów złotych rocznie, ale 

jeszcze ciekawsze jest to, co ma robić: będzie gromadzić dane, także wrażliwe, na temat 

konkretnych osób i rodzin, chodzi również o dokumentację medyczną i w tym przypadku RODO 

działać nie będzie. Co dokładnie szykuje Polakom PiS, o tym: 

Jacek Tacik: – Znowu na ulicach i placach polskich miast i znowu przeciw kolejnym 

pomysłom rządu PiS, które, jak [kobiety] same mówią, mogą jeszcze bardziej skomplikować ich 

życie. 

Celem Instytutu ma być zahamowanie spadku liczby urodzeń w Polsce 

„osiągnięcie celów demograficznych możliwe jest jedynie w oparciu o rzetelne 

i wszechstronne badania naukowe oraz wielowymiarowe działania” 

Transparent: INSTYTUT KONTROLI MACIC – NIE 

„Art. 4. 1. Instytut może przetwarzać wszelkie informacje, w tym dane osobowe niezbędne 

do realizacji swoich ustawowych zadań” 

„prezes Instytutu w ramach postępowań sądowych i administracyjnych – na prawach 

przysługujących prokuratorowi” 

[Instytut spełni rolę islamu w narodzie – tam nie będzie antykoncepcji, aborcji, planowania 

rodziny. Kobiety będą inkubatorami. Wiarołomne kobiety można będzie ukamieniować. Ale 

rodzenie dzieci w czasie pandemii tak szczególnie atakującej dzieci, przy braku szczepionki dla 

noworodków – jest nierozważne. 

Nawet gdy pandemii nie było (i kiedyś nie będzie), władze nic nie robiły, by stwarzać coraz 

lepsze warunki dla wychowywania dzieci, władze nie zwiększały ilości żłobków i przedszkoli, 

nie było intensywnej opieki nad porzuconymi dziećmi, nad dziećmi z niepełnosprawnościami; 

natomiast pojawiła się wredna ideologia, że nie należy budować żłobków i przedszkoli, bo 

kobieta ma siedzieć w domu, rodzić i wychowywać dzieci, a nie myśleć o swojej karierze]. 

 



AW: – Sprzeciw i protest, który już widać przed Sejmem. Przypomnijmy: dziś w Sejmie 

pierwsze czytanie obywatelskiego projektu ustawy, wprowadzającej bezwzględny zakaz 

przerywania ciąży. Zgodnie z tym projektem aborcja ma być traktowana jak zabójstwo. 

W związku z tym za jej dokonanie, może grozić od 5 do 25 lat więzienia, a nawet kara 

dożywocia. 

[Kaczyński minął dopiero półmetek kadencji – trudno sobie wyobrazić, co jeszcze 

wymyśli. A wszystko przez Schetynę i Kamysza, którzy w wyborach rozbili koalicję, bo chcieli 

udowodnić, że z lewicą nie mają nic wspólnego]. 

 

Ofiary przemocy domowej 

Źródło: KGP [Komenda Główna Policji] 

2019 rok – 12 161 dzieci ofiarami przemocy domowej; 22 347 liczba telefonów na 

„niebieską linię” ofiar przemocy domowej 

2020 rok – 11 787 dzieci ofiarami przemocy domowej; 23 857 liczba telefonów na 

„niebieską linię” ofiar przemocy domowej 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

ILE na pasku 

Przykładowe miesięczne wynagrodzenie brutto 

• Lekarz neonatolog w Bełchatowie – zatrudnienie na etacie, praca w godzinach 

7,25-15 plus dyżur za 6700 złotych w górę 

• Magister fizjoterapii w Opolu – od 4186 złotych 

• Pielęgniarka w Mazowieckim Centrum Leczenia Chorób Płuc i Gruźlicy – 4000 

złotych. Pielęgniarka w Wandzinie (pomorskie) – 4500 złotych brutto plus 

wyżywienie i zakwaterowanie 

• Nauczyciel angielskiego w podstawówce w Dolicach – 3500 złotych, a nauczyciel 

polskiego w podstawówce w Mięcierzynie – 2949-3445 złotych 

• Kierowniczka apteki w Warszawie – od 6700 do 8600 złotych. Część aptek 

zapewnia też pakiety medyczne i karty Multisportu 

• Manicurzystka w Kaliszu na samozatrudnieniu – 3000 złotych 

• Księgowa w Bielsku Białej – 3000 złotych 

• Nauczyciel jogi w Warszawie – najczęściej pracuje na umowę o dzieło albo 

umowę-zlecenie, w wielu miejscach musi mieć swoją działalność gospodarczą – za 

lekcję dostaje od 60 do 120 złotych 

• Pomocnik brukarza w opolskim – 2800 złotych 

• Kierowca w Żorach, z wymaganym prawem jazdy kategorii C – etat za 2800 

złotych 

• Sprzedawca na stacji paliw w Tucholi – 2800 złotych, praca także w nocy 

• Lakiernik samochodowy w Żychlinie – 3500 złotych 

• Monter instalacji i urządzeń sanitarnych na Dolnym Śląsku – oficjalne zarobki 

to 18,30 złotych za godzinę, ale dodatkowe pieniądze dostaje „pod stołem” 

• Specjalista do spraw kadr i płac w małej wrocławskiej firmie – od 4000 do nawet 

6000 złotych 

• Ekspert informatyczny w Warszawie – zarobki nawet 35 tysięcy miesięcznie. 

Taki sam ekspert w Krakowie – 30, we Wrocławiu – 27, w Katowicach – 23 

tysiące złotych 

• Programiści i specjaliści Java Fullstack – 22 500 złotych 

• Architekt informatycznego systemu bezpieczeństwa – za godzinę dostaje ponad 

200 złotych 

• Płacowiec w Warszawie – zarabia około 9 tysięcy złotych, a w mniejszych 

miejscowościach – około 7 tysięcy złotych 



• Doradca podatkowy w Warszawie – może zarobić nawet 18 tysięcy miesięcznie, 

w mniejszych miastach wojewódzkich – 12 tysięcy. Najniższy pułap wynosi 7500 

złotych 

• Operator wózka widłowego bez żadnego kursu – może dostać 3000 złotych, a po 

kursie – nawet 4100 złotych 

• Inspektor nadzoru budowy – od 9 do 12 tysięcy złotych [Inspektor nadzoru 

budowy jest inżynierem budownictwa, ma odpowiednią praktykę, państwowe 

uprawnienia i odpowiada za całą budowę, a w razie awarii to jego najpierw 

aresztuje policja] 

• Kierownik budowy – maksymalnie może zarobić nawet 20 tysięcy złotych, 

chociaż bardziej realna stawka to 14 tysięcy złotych, a w małych miejscowościach 

nie więcej niż 6 tysięcy złotych [Uwarunkowania jak wyżej] 

• Pracownik biurowy – 4500 złotych 

• Doradca klienta w banku w Kutnie – 3800 złotych 

• Premier – 20 543 złotych 

• Wicepremier – 18 288 złotych 

• Marszałkowie Sejmu i Senatu – 20 543 złotych 

• Minister – 17 787 złotych 

• Poseł, senator 15 332 złotych plus 2500 złotych diety 

• Prezes NIK – 16 288 złotych 

• Prezes IPN – 17 787 złotych 

Źródło: Dziennik Ustaw, ankieta własna 
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Polska – 27 356 nowych zakażonych. 502 zgony. 

 

AW: – [dane jak wyżej] ale ministerstwo zdrowia znajduje pozytywy: to kolejny dzień 

kiedy liczba nowych przypadków nie rośnie z tygodnia na tydzień – podkreśla wiceminister. 

[Polska 15-21.11 – 140 762 zakażonych. 1953 zgonów. 

Polska 22-28.11 – 162 271 zakażonych. 2213 zgonów. 

Jednak liczby rosną z tygodnia na tydzień]. 

Jakub Sobieniowski: – …jak łatwo nie dostrzec karawanów z ciałami zmarłych… 

Waldemar Kraska, wiceminister: – Ta stabilizacja zaczyna się już na stałe pokazywać 

w naszych statystykach. 

Paweł Grzesiowski, doktor, ekspert Naczelnej Rady Lekarskiej do spraw pandemii Covid-

19: – Jeżeli codziennie umiera dziesięć autokarów ludzi, Polaków, to gdyby to się stało jako 

jakaś katastrofa, nie wiem, samolotu czy pociągu, to mielibyśmy [tygodniową] żałobę narodową. 

Umiera 500 osób i nie ma żałoby narodowej. Mało tego, mówi się, że jest lepiej. To ja nie wiem, 

co musi się wydarzyć, żeby mówić o tym, że jest gorzej. 

[Pozbyć się z władz kłamców]. 

JS: – To są wypowiedzi władzy od zeszłej środy od spotkania u marszałek sejmu 

dotyczącego pandemii do środy wczoraj. 

Elżbieta Witek, marszałek sejmu, PiS: – Tłumaczyliśmy, że rząd zrobił bardzo dużo, 

patrząc na to, jak wygląda to na, w porównaniu do innych krajów w Europie i na świecie. 

[Kłamie]. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – Spadek dynamiki zakażeń. 

[Kłamie]rfyty 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Dynamika się zmniejsza. – Tydzień do tygodnia 

dynamika wzrostu to jest ledwo 6,5%. – Dzisiaj mamy nawet bardzo dobrą informację, bo mamy 

tych zakażeń dziewiętnaście tysięcy sto. [A dzień później 29 064 i 570 zgonów]. 

JS: – Tę rekordową w polskiej fali można porównać z francuską – tam w szczycie 

pandemii [jest 49 610 zakażonych, ale tylko 96 zgonów]. Ale rząd tak potrafi mówić o 

pandemii: 

Niedzielski: – Mówię tu o województwie podlaskim i lubelskim – te spadki z tygodnia na 

tydzień są już rzędu 20% – W województwie lubuskim, lubelskim, przepraszam, podlaskim 

mamy już do czynienia z takim wyhamowaniem, tam są już spadki. – Dwa województwa, gdzie 

obserwujemy bardzo wyraźne spadki, mówię tutaj o województwie lubelskim, o województwie 

podlaskim. 

Donald Tusk: – Ja się czuję bezradnym, bo ja nie bardzo wiem, jak można jaką, człowiek 

ma w sobie, chce sprawować władzę, jest premierem, ministrem, odpowiedzialnym za zdrowie i 

uważa, że nie ma problemu. 

JS: – Trzy tygodnie listopada [2021] – 34 527 zgonów – i trzy tygodnie [2019] sprzed 

dwóch lat przed pandemią – 22 803 zgony. Teraz było 12 tysięcy zgonów więcej i chodzi 

o ofiary Covidu i o powikłania po Covidzie, i o chorujących na coś innego, którzy z powodu 

Covidu nie otrzymali na czas pomocy lekarskiej. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Dojcze chcą wprowadzić obowiązkowe szczepienia przeciw Covid-19. Władze 

Unii Europejskiej zaczynają myśleć o tym samym w całej Unii. W Europie Omikron już jest 

prawie wszędzie i już wiadomo, że jest bardzo zakaźny. 

Cezary Grochot: – …Dojczland: 71 800 nowych zakażeń. Osoby niezaszczepione nie będą 

miały wstępu do większości miejsc publicznych, w tym do sklepów czy na wydarzenia 

kulturalne. 

Olaf Scholz, przyszły kanclerz Dojczlandu: – Uważam, że jest bardzo uzasadnione, aby 

chronić nas wszystkich i doprowadzić do sytuacji, w której zaszczepieni będą wszyscy 

obywatele. 



CG: – Decyzje w tej sprawie rozważają kolejne kraje. Być może zapadnie ona w całej Unii 

Europejskiej [poza Polską]. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Jedna trzecia populacji 

europejskiej nie jest zaszczepiona, to 150 milionów ludzi, dlatego uważam, że jest zrozumiałe, 

aby potencjalnie myśleć o obowiązkowych szczepieniach w całej Unii Europejskiej. 

CG: – Omikron jest już niemal w całej Europie. To było nieuniknione – tak amerykańscy 

lekarze komentują informacje o pierwszym oficjalnie potwierdzonym przypadku zakażenia tą 

mutacją w Stanach Zjednoczonych. 

…Nigdy nie było tak źle po tak krótkim czasie. Lekarze z Izraela ogłosili, że szczepionki 

dają trochę niższą, lecz wciąż bardzo wysoką ochronę (90%). 

 

AW: – Jest opinia rzecznika TSUE i jest ona miażdżąca dla Polski. Pieniądze za 

praworządność to mechanizm prosty. Kto go nie rozumie, ten pieniędzy nie dostanie. 

Rzecznik: – Skargę Polski i Węgier na zasadę „pieniądze za praworządność” należy 

oddalić. Poszanowanie zasad państwa prawnego może mieć fundamentalne znaczenie dla 

należytego funkcjonowania finansów publicznych i prawidłowego wykonania budżetu Unii. 

Peter Marki-Zay, kandydat zjednoczonej węgierskiej opozycji na premiera: – My Węgrzy 

potrzebujemy tych europejskich pieniędzy, ale nie mogą one płynąć do rodziny Orbana i jego 

oligarchów czynić bogatszymi, nie mogą zostać skradzione. 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – Panowie Morawiecki, Kaczyński i Ziobro bardzo 

skutecznie blokują europejskie pieniądze, które powinny trafić do Polaków jak najszybciej. 

[wysłać sygnał dobrej woli] To by naprawdę wystarczyło, żeby uruchomić te pieniądze. Z 

nieznanego mi powodu nagle Kaczyński, Ziobro i Morawiecki zmienili front, znowu odwrócili 

się od Europy. 

…bez Kukiza i Ziobry rząd traci władzę. 

AW: – No właśnie. Jest większość czy jej nie ma? Musi być, bo dla prezesa PiS jest 

kluczowa. Nie jestem niczyim zakładnikiem – odpowiada na pytanie prezes, ale o dymisji 

wiceministra Mejzy nie mówi nic. Za zamkniętymi drzwiami klubu mówi o czwartej rzeszy, 

którą buduje Dojczland. 

Arleta Zalewska: – …Wiceminister sportu do Sejmu wchodzi bocznym wejściem. 

…ujawnionymi przez Wirtualną Polskę informacjami, że wiceminister Mejza za pieniądze 

miał oferować leczenie nieuleczalnych chorób. 

Leczymy nieuleczalne 

Schorzenia neurologiczne leczone innowacyjną terapią komórkami 

pluripotencjalnymi Vici NeoClinic 

Rdzeniowy zanik mięśni (SMA) 

Adrenoleukodystofia (ALD) 

Udar mózgu 

Choroba Alzheimenra (AD) 

Stwardnienie rozsiane (SM) 

 

AW: – Prawdopodobieństwo nowego konfliktu na wschodzie Ukrainy jest wysokie. Jak 

mówi tak rzecznik Kremla, to brzmi to jak zapowiedź wojny. Amerykanie mają na to 

wywiadowcze dowody i rozmowa na ten temat z Rosją na szczycie OBWE (OSCE 2021) w 

Sztokholmie od razu podniosła temperaturę. 

Michał Tracz: – To, że się spotkali i rozmawiali w cztery oczy, jest chyba jedyną dobrą 

informacją. Już sama wymiana zdań między amerykańskim sekretarzem stanu i szefem 

rosyjskiej dyplomacji w Sztokholmie pokazuje, o jak bardzo napiętych stosunkach mówimy. 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Jesteśmy głęboko zaniepokojeni 

dowodami na to, że Rosja może planować inwazję na Ukrainę. Wzywamy Rosję do 

respektowania integralności terytorialnej Ukrainy. 

Siergiej Ławrow, minister spraw zagranicznych Rosji: – W najbliższym czasie wniesiemy 

odpowiednie propozycje. Liczymy na ich poważne merytoryczne rozpatrzenie. 

MT: – Unia Europejska przyjęła dziś kolejny pakiet sankcji wobec Białorusi. Zakazy 

wjazdów i zamrożenie aktywów będą dotyczyć około 30 osób. 



 

AW: – Była posłanka zatrzymana przez CBA, miała złożyć fałszywe oświadczenie 

majątkowe. Miała też przywłaszczyć 320 tysięcy złotych przeznaczone na działalność biura 

poselskiego. Bożena K. była posłanką Platformy Obywatelskiej. 

 

AW: – Sejm odrzucił obywatelski projekt całkowitego zakazu aborcji. Warto wiedzieć, że 

41 posłów PiS wcale tego nie chciało… 

 

AW: – Ponad 100 lekarzy specjalistów złożyło wypowiedzenia lub zamierza je złożyć. W 

szpitalu w Krakowie Prokocimiu epidemia to nie jedyne zmartwienie. Od nowego roku, jeżeli 

nie będzie lekarzy, przestaną istnieć całe oddziały, a chore dzieci nie przestaną nagle 

potrzebować pomocy… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Depuis Opéra national de Paris – Palais Garnier 

mezzo présente 

Avec la participation de francetélévisions 

Avec le soutien de la Fondation Orange 

Et du CNC 

DANCES AT A GATHERING 

Musique Frédéric Chopin 

Avec les Etoiles 

Amandine Albisson 

Aurélie Dupont 

Ludmila Pagliero 

Mathieu Ganio 

Josua Hoffalt 

Karl Paquette 

les premiers danseurs 

Emmanuel Thibault 

Christophe Duquenne 

Nolwenn Daniel 

Et Charline Giezendanner 

♣ 
2021-12-03 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5934 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 26 965 nowych zakażonych. 470 zgonów. 

 

DR: – …rząd gra na czas, ale po to, by przeczekać. 

Jakub Sobieniowski: – Za tymi liczbami nie idą działania rządu. 

Zabici, wypadki drogowe 2020 rok – 2491. 

Zgony, ostatnie 7 dni 27.11-3.12 – 2515. 

Zgony 7 dni 26.11-2.12: 

1. Rosja – 8 583 

2. Stany Zjednoczone – 6 553 

3. Ukraina – 3 516 

4. Indie – 2 647 

5. Polska – 2 466 

Polska jest prawie na szczycie, wyprzedzana przez kraje z kilkuset milionami obywateli 

Stany Zjednoczone i Rosję i ponad miliardem mieszkańców, jakim są Indie. Przed Polską jest 

jeszcze Ukraina. 



Osoby objęte kwarantanną – 782 044 

DR: – Mężczyzna w sile wieku skazany na butlę z tlenem, dziesięcioletni chłopiec pod 

respiratorem walczy o życie. Życie pani Małgorzaty też wisiało na włosku. Nie byli 

zaszczepieni; chłopiec jeszcze nie mógł, dorośli nie chcieli… 

 

DR: – Bilbord: Ceny paliw w Polsce są jednymi z najniższych w Europie 

 

DR: – Otwarta wojna w obozie władzy szybkiego zamknięcia sprawy nie wróży. 

Arleta Zalewska: – …Tylko Polska i Węgry nie uzyskały akceptacji planu odbudowy ze 

względu na łamanie przepisów unijnego prawa. 

Wypłacono [z Funduszu Odbudowy] pierwsze zaliczkowe kwoty: Hiszpania 9 mld €; 

Francja 5 mld €; Italia 25 mld €; Grecja 4 mld €; Słowacja 822 mln €; Czechy 915 mln €; Litwa 

289 mln €; Łotwa 237 €. 

 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet: – Skutki są takie, że ludzie umierają. Skutki są 

takie, że mamy coraz mniej praw. Skutki są takie, że państwo staje się wrogiem już na każdym 

etapie, w każdym obszarze naszego życia. 

 

DR: – O tym, że jest zabójczy, wiemy od dawna, jak bardzo widać w najnowszych 

raportach naukowców – smog zabija w Polsce blisko 40 tysięcy osób rocznie… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Depuis Opéra national de Paris 

Palais Garnier 

mezzo prénte 

Opera national de Paris 

Avec le soutien de la 

Fondation Orange et du CNC 

DANCES AT A GATHERING 

Chorégraphie Jerome Robbins 

Musique Frédéric Chopin 

Avec les Etoiles 

Amandaine Albisson 

Aurélie Dupont 

Ludmila Pagliero 

Mathieu Ganio 

Josua Hoffalt 

Karl Paquette 

Les premiers danseurs 

Emmanuel Thibault 

Christophe Duquenne 

Nolwenn Daniel 

Et Charline Giezendanner 

du Ballet de l’Opéra national de Paris 

Pianiste Ryoko Hisayama 

♣ 
2021-12-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5934 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 25 576 nowych zakażonych. 502 zgony. 

 

PM: – Odrzucamy arbitralne stosowanie prawa Unii Europejskiej, odrzucamy inżynierię 

społeczną – takim oświadczeniem zakończyło się oświadczenie prezesa PiS-u i premiera, 

z przywódcami skrajnie prawicowych i eurosceptycznych partii, znanych także z sympatii do 

polityków Rosji. O wielu z nich można powiedzieć, że politycznie to europejska rodzina Putina, 

na przykład Marine Le Pen, o której Jarosław Kaczyński mówił, że ma z nią tyle wspólnego co z 

Putinem – a teraz ją gości. 

Arleta Zalewska: – To na zaproszenie Jarosława Kaczyńskiego zjechali dziś do Warszawy 

liderzy europejskich skrajnie prawicowych partii. Marine Le Pen i Victor Orban – to ich 

obecność najlepiej pokazuje, w jakim miejscu na politycznej mapie Unii rząd PiS-u umieszcza 

dziś Polskę: 

Jarosław Kaczyński (The Warsaw Summit): – Europa na skutek działań dojczlandzkich, to 

też jest wyraźnie powiedziane, ma w spisku owej federalizacji, owa federalizacja to między 

innymi odrzucenie suwerenności poszczególnych państw europejskich. 

AZ: – Spotkanie odbyło się za zamkniętymi drzwiami, PiS opublikowało jedynie to 

wystąpienie, w którym Jarosław Kaczyński, wymieniając listę zagrożeń wobec Europy, 

wskazuje na Dojczland. 

Kaczyński: – Myśmy na to wyzwanie w sposób konstruktywny odpowiedzieli. To znaczy, 

myśmy odpowiedzieli nie tylko słowem NIE, ale także innym planem. 

Radosław Sikorski: – To nie są ludzie, którzy chcą reformować Europę, tylko ją zniszczyć. 

To są to nacjonaliści, którzy nie uznają innego szczebla identyfikacji, lojalności i wspólnego 

działania poza państwem narodowym, a to jest interes Putina… 



[I co z tego, że ich określimy, skoro jako naród nie wyciągamy z tego żadnych wniosków, 

nie podejmujemy walki obronnej]. 

AZ: – Organizując ten szczyt [szczyt?!] Jarosław Kaczyński próbuje pokazać, że polski 

rząd nie jest w Unii osamotniony, że ma tam swoich partnerów, że próbuje budować 

alternatywną wizję Unii. Tyle że zaproszeni do Warszawy politycy nie są w Unii żadną znaczącą 

siłą, to grupka eurosceptycznych albo wręcz anty unijnych partii. Poza polskim premierem 

jedynym aktualnie rządzącym przywódcą był tu dziś premier Victor Orban. Kolejna konferencja 

odbędzie się w Hiszpanii. 

 

PM: – …Informacje ze szpitali są przerażające, w czwartej fali pacjenci zgłaszają się 

zdecydowanie za późno, wielu z nich nie pomoże już nawet respirator, nawet ECMO, część 

z nich wierzyła, że covid to ściema, spisek, a naprawdę lekka grypa… 

Marek Nowicki: – Aby pokazać walkę z koronawirusem, wchodzimy na oddział 

intensywnej terapii – Szpital MSWiA w Warszawie. Na tej sali leżą ci, którzy walczą o życie. 

ECMO jest dla nich ostatnią szansą. 

Kamil Chudziński, anestezjolog: – Wszyscy pacjenci są na ECMO, jak popatrzymy, są to 

głównie pacjenci młodzi, tak mniej więcej między trzydziestym a czterdziestym rokiem życia, 

praktycznie wszyscy niezaszczepieni. 

MN: – Wielu z nich do ostatniej chwili nie zgadzało się na to, by podłączyć ich pod 

respirator, co jeszcze pogorszyło ich szansę na ratunek. 

Kamil Chudziński dalszy ciąg: – Problem dotyczy zwłaszcza tej fali. W poprzednich 

falach, gdzie było więcej pacjentów starszych, bardziej obciążonych, nie było takich dyskusji, 

jak teraz są – że nie zgadzają się do końca na podłączenie do respiratora, negują chorobę. 

MN: – To jeden z powodów, że w czwartej fali lekarze najwybitniejsi w Polsce specjaliści, 

którzy wykorzystują to urządzenie do dotlenienia pozaustrojowego krwi, bywają coraz częściej 

bezradni… 

 

Wariant B.1.1.529 OMIKRON 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Roku tysięcznego osiemsetnego dwunastego dnia szesnastego miesiąca czerwca o 

godzinie dziesiątej przed południem. Przed nami, proboszczem tarnogórskim, 

powiatu krasnostawskiego w departamencie lubelskim, stawił urodzony JWP 

Joachim Prawdzic Pasek, bywszy kapitan Wojsk Polskich, a teraźniejszy pisarz 

skarbowy Księstwa Warszawskiego przy Magazynie Solnym Góra w departamencie 

warszawskim w powiecie czerwskim, liczący lat czterdzieści cztery i okazał dziedię 

płci męskiej, które urodziło się w domu pod numerem osiemdziesiątym, urodzonego 

Pawła Piaseckiego, ojca matki w Piaskach Ziemiańskich zamieszkałego na swojej 

części dziedzicznej, na dniu czternastym miesiąca czerwca 

roku bieżącego: oświadczając, iż jest spłodzone z niego i Anny z Piaseckich mającej 

lat dwadzieścia jego małżonki i że życzeniem jego jest nadać imiona Norbert i 

Antoni. Po oznajmieniu powyższego oświadczenia i okazania dzisiaj i że w 

przytomności urodzonego JWP Franciszka Wodyńskiego kapitana Pułku 

Trzynastego Piechoty w Zamościu dziedzicznie zamieszkałego liczącego lat 

pięćdziesiąt dwa, i JWP Jana Kolesińskiego liczącego lat trzydzieści dziewięć 

zastępcy wójta gminy tarnogórskiej w Tarnogórze zamieszkałego, akt niniejszy 

urodzin po przeczytaniu owego starannym ojciec i świadkowie w akcie wyrażeni z 

nami podpisali. 

Beniamin Czapla 

ANTONI PATEK 

Zegarmistrz królów 

s. 15 

♣ 
2021-12-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5934 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 22 389 nowych zakażonych. 45 zgonów. 

 

PM: – Jarosław Kaczyński przekonuje, że głównym zagrożeniem dla Polski nie są dzisiaj 

reżimy Putina i Łukaszenki, lecz Zachód, rzekomo dojczlandzka Europa. sfederalizowana Unia. 

To o czym rozmawiał w Warszawie z eurosceptykami z Unii (9 osób), chwalącymi Putina i 

głównie o tym napisał w liście na trzydziestolecie Radia Maryja. Tym razem nie padły słowa o 

czwartej rzeszy, ale że chcą nam odebrać Polskę i Pana Boga… 

[Kaczyński na szczęście nie jest głównym ideologiem Polski, a tym bardziej Unii 

Europejskiej]. 

 

- W lasach pogranicza wciąż mogą koczować tysiące migrantów. Część z nich reżim 

Łukaszenki odsyła do domu. Za loty płacą władze irackiego Kurdystanu. W stolicy Irbilu 

wylądował siódmy już samolot z ludźmi, którym nie udało się dostać na teren Unii Europejskiej. 

W ten sposób ewakuowano już ponad dwa tysiące migrantów. Nie wszyscy jednak mieli tyle 

szczęścia… Paweł Szot. 

 

PM: – Straszenie imigrantami i odgradzanie się murami, to nie obrona, a pogrążanie naszej 

cywilizacji – przekonuje papież Franciszek. Spotkał się z uchodźcami imigrantami na greckiej 

wyspie Lesbos, będącej symbolem kryzysu imigracyjnego w Europie… 

 

PM: – …Jedni zmagają się z Covidem, inni miesiącami leczą się z jego następstw. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Concert commémoratif du 70e anniversaire du Festival de Grenade 



Hommage à Ataúlfo Argenta 

MANUEL DE FALLA 

Nuits dans les jardins d’Espagne (1909-1916) 

L’Amour sorcier (deuxieme version 1925) 

Interlude et danse de la vie bréve (1904-1913) 

Le tricorne (sutes no 1 et 2. 1919-1921) 

♣ 
2021-12-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Frzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 13 250 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

GK: – Jutro albo pojutrze rząd przedstawi pakiet obostrzeń na zbliżające się Święta. 

Lewica pokazuje swój rewelacyjny projekt: szczepienia obowiązkowe pod rygorem kary. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Rząd i tylko rząd odpowiada za akcję szczepień. 

W szczycie [skąd wiadomo, że to szczyt?] czwartej fali premier ma do powiedzenia tyle: 

Morawiecki: – Ważne jest to, żebyśmy się szczepili. Dlatego będziemy wzmacniać te 

mechanizmy szczepienia obowiązkowości w przypadku niektórych zawodów. 

GK: – Omikron atakuje dzieci. 

Liczba wykonanych szczepień [w Polsce] u osób od 12 do 18 roku życia: 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

12 lat – 24,30% 

13 lat – 33,36% 

14 lat – 37,53% 

15 lat – 42,87% 

16 lat – 45,55% 

17 lat – 48,71% 

18 lat – 51,69% 

- w tej szkole w Szczecinie zakażony jest co szósty uczeń. 

- Na kwarantannie są dzieci z różnych oddziałów. Siedmioro dzieci w szkole, pozostałe 

dzieci w domu. 

 

GK: – Lekarze odmówili pomocy ze strachu. Jeśli procedury są niejasne, to środowisko 

ostrzy wzrok. [Aborcja]. 

 

GK: – Ukraina należy do sfery wpływów Rosji. Próbując naruszyć tę strefę wpływów, 

tworzy się napięcia, lęki – powiedziała Marine Le Pen, liderka Zjednoczenia Narodowego. Nie 

leży – słychać z wielu stolic, także z Warszawy, ale od opozycji… 

 

„(…) lekarze obawiają się nie tylko utraty prawa wykonywania zawodu, ale również 

odpowiedzialności karnej”. 

„Po rozstrzygnięciu TK nie przedstawiono konkretnych wytycznych: jakie 

przesłanki medyczne możemy uznać za stan zagrożenia zdrowia lub życia kobiety”. 

„Lekarze boją się, że odpowiedzialność karna uzależniona będzie od subiektywnej 

oceny prokuratora, biegłych sądowych i sądów. Niejasne prawo i brak wytycznych 

to olbrzymi problem dla lekarzy, ale także dla kobiet w ciąży, które i tak stoją przed 

dramatycznymi wyborami”. 

„W związku z niejasną sytuacją prawną jako szpital wystąpiliśmy do konsultanta 

wojewódzkiego ds. ginekologii i położnictwa z prośbą o określenie jakie przesłanki 

medyczne w położnictwie mogą uzasadniać terminację ciąży po wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego”. 

Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Białymstoku 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Mówi się, że starożytny Egipt był darem Nilu, gdyż rzeka nawadniała ziemię, przez które 

przepływa, użyźniając całą dolinę, budząc do życia całą przyrodę i radując duszę spracowanego 

człowieka nadzieją na nowe zbiory. To wszystko prawda. Ale w co najmniej równym stopniu 

Egipt był darem kamieni. Cały obszar obfitował w kamienny budulec, zarówno miękki wapień, 

jak i piaskowiec oraz twardsze, bardziej egzotyczne kamienie: alabaster, bazalt, dioryt, granit, 

obsydian oraz kwarcyt, by wymienić najważniejsze. Jedynie po bardzo rzadkie rodzaje kamienia 

potrzebne do wyrobu posągów królewskich wysyłano ekspedycje daleko poza południowe 

granice Egiptu, aż do II katarakty nilowej. 

Bez kamienia mielibyśmy bardzo mgliste wyobrażenie o tym, co się działo przed 

tysiącami lat. Gdyby nie kamień, po starożytnym Egipcie nie byłoby dziś śladu. To kamieniowi 

– żelbetowi i aluminium starożytności 0 zawdzięczamy, że po dziś dzień możemy podziwiać 

kolosalne posągi przedstawiające faraonów, piramidy dla nich zbudowane, grobowce Doliny 

Królów, w których znaleźli wieczny spoczynek, i liczne świątynie. 

Ale to jeszcze nie wszystko. Kamień nauczył również Egipcjan, że na świecie tak 

naprawdę nie wszystko przemija i że istnieją rzeczy, które zdaje się, trwają wiecznie i są 

niezniszczalne. Już Napoleon, stojąc pod piramidami, ponoć powiedział do swych żołnierzy: „Z 

wysokości tych zabytków czterdzieści wieków na was spogląda”. Przez blisko trzy tysiąclecia 

powstawało kamienne oblicze Egiptu. To dzięki kamieniowi poznajemy imiona i dzieła całych 

pokoleń egipskich władców oraz wnikamy w dzieje państwa i narodu. Narodu, o którym 

Herodot, podróżujący po Egipcie w połowie V wieku p.n.e., pisał, że „bardziej niż jakikolwiek 

inny naród kultywuje pamięć przeszłości i lepiej zna historię”. 

Oprócz kamienia dobroczynne działanie miał jeszcze piasek. To on po zajęciu Egiptu 

przez Oktawiana w 30 roku p.n.e. rozpostarł swój ochronny płascz, powoli pochłaniając 

starożytne budowle. Wreszcie ostatni dar to papirus, który można było przerobić na papier i 

utrwalić na nim ojczyste dzieje. 

Bogusław Kwiatkowski 

POCZET FARAONÓW 

s. 7,8 

♣ 
2021-12-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5991 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 19 366 nowych zakażonych. 504 zgony. 

 

GK: – Rząd zapowiada, że medycy, nauczyciele i służby mundurowe muszą się 

obowiązkowo się zaszczepić do 1 marca, ale nie wiadomo, jakie będą kary za odmowę. Rząd 

zmniejsza limity w kinach, teatrach czy kościołach, a przed świętami uczniowie pójdą na naukę 

zdalną. Lekarze mówią: mały krok, ale w dobrą stronę. 

- Podarujmy sobie życie na święta – szczepmy się. 

Arleta Zalewska: – To relacja z oddziału covodowego, którą dla państwa, by pokazać 

sytuację w szpitalach, nagrał doktor Tomasz Karauda: 

- Przyjmowałem pacjentkę 73-letnią, która ma zajęte 75% płuc – niezaszczepiona. Prosiła, 

żeby mogła zadzwonić do córki, która leży w innym szpitalu, też niezaszczepiona. 

Niedzielski: – Od 1 marca wprowadzić [czyli to jeszcze nie uchwalone] obowiązek 

zaszczepienia trzech grup: pierwsza grupa to są medycy, druga grupa to są nauczyciele. Trzecia 

grupa to są służby mundurowe. 

AZ: – A to oznacza, że jeśli do końca lutego medyk, nauczyciel czy na przykład policjant 

nie będą zaszczepieni, prawdopodobnie nie będą mogli pójść do pracy. Kolejne ważne daty, to 

od 20 grudnia do 9 stycznia nauczanie zdalne. Do tego od 15 grudnia dla osób 

niezaszczepionych zmniejszą się limity w komunikacji publicznej do 75%. [jak to będzie 

realizowane?] i do 30% obłożenia dla niezaszczepionych – między innymi w kościołach, kinach 



i restauracjach. To oznacza, że żeby kolejna osoba mogła tam wejść, będzie musiała okazać 

certyfikat zaszczepienia. Przylatujący do Polski spoza Strefy Schengen na przykład na święta, 

będą musieli pokazać negatywny wynik testu na koronawirusa wykonany nie później niż 24 

godziny przed lotem. 

Niedzielski: – We wcześniejszej wersji dyskutowaliśmy o tym, żeby było to szczepienie, 

ale tutaj stawiamy jednak na testy. Testy w ogóle w tym projekcie będą zagwarantowane 

obywatelom polskim. [W przedsiębiorstwach codziennych testów nie da się zrealizować]. 

W Polsce w pełni zaszczepionych jest nieco ponad 54% z nas. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Partie opozycyjne i organizacje obywatelskie, politycy i prawnicy wspólnie 

przygotują ustawę przywracającą rządy prawa w Polsce. Punktem wyjścia będzie projekt 

Stowarzyszenia Sędziów „Iustitia”. Przed Sądem Najwyższym podpisano dziś porozumienia dla 

praworządności. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jeśli chodzi o praworządność, to liczba dnia wynosi 34 

miliony euro, czyli około 150 (156) milionów złotych – tyle wynoszą już kary nałożone na 

Polskę za niewykonanie orzeczenia TSUE (za nieuznawanie wyroków TSUE w sprawie 

sądownictwa). Rząd nie płaci i nie zamierza płacić. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, Inicjatywa „Wolne Sądy”: – To jest sygnał od władz, że 

mają zamiar iść na czołowe zderzenie z Unią Europejską. 

[Panie w czasie mrozu noszą szaliki bardzo luźno a wysoko okręcone. Panowie też bardzo 

hołdują modzie, choć bezkrytycznie – muszą mieć też wysoko zachachmęcony szalik na szyi 

powyżej palta, ale jakoś widać krawat; rękawiczki na rękach, ale na głowie brak czapki]. 

KKZ: – To jedno, że mają potwierdzać planowane wybory do nowej Krajowej Rady 

Sądownictwa. Marszałek Sejmu ogłosiła właśnie nabór na nowych członków upolitycznionej 

KRS, której legalność podważyły europejskie trybunały. 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska [czyli od 

Ziobry]: – My się musimy kierować polskim porządkiem prawnym, polską konstytucją [proszę, 

ta znienawidzona, lewicowa Konstytucja jest w cenie], polskimi ustawami, a nie fanaberiami 

czasami niektórych urzędników unijnych. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Od samego początku wiemy, że to 

będzie konkurs fejkowy [po angielsku "fake", czyli "podróbka" . Jednym słowem: kopia], bo 

ustawa o KRS-ie jest niekonstytucyjna. 

KKZ: – Polska nie wykonując orzeczeń TSUE, nie tylko ma płacić kary, ale nie dostaje też 

pieniędzy z funduszu odbudowy. 

[Ale jest o wszystkim, tylko nie o podpisanym dziś porozumieniu dla praworządności]. 

KKZ: – Organizacje społeczne w porozumieniu ze środowiskiem sędziowskim i 

prokuratorskim połączyły siły i przedstawiły pakiet działań przywracających samorządność 

(Porozumienie dla Praworządności). 

(Wolne Sądy – Stowarzyszenie Adwokackie Defensor IURIS – Akcja Demokracja – 

Komitet Obrony Demokracji – Obywatele RP – Ogólnopolski Strajk Kobiet – Kongres 

Świeckości – Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA” – Stowarzyszenie Sędziów 

„THEMIS” – Stowarzyszenie Prokuratorów „LEX SUPER OMNIA”) 

KKZ: – I co ważne, pod porozumieniem podpisały się wszystkie siły demokratycznej 

opozycji, w miejscu nieprzypadkowym, tam, gdzie odbywały się największe protesty w obronie 

wolnych sądów. Wspólny też jest opis sytuacji: 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Jesteśmy świadkami niszczenia prawa, jesteśmy 

świadkami podporządkowywania sobie i gnębienia sędziów. 

Janusz Onyszkiewicz, Unia Europejskich Demokratów: – Nie tylko władza nie podlega 

prawu, ale także ludzie, którzy według władzy działają na jej korzyść. 

Michał Kobosko, koło parlamentarne Polska 2050: – To jest nasza wspólna sprawa. Mamy 

dzisiaj do czynienia z państwem, które codziennie łamie prawo, codziennie używa kontroli 

partyjnej czy wpływów partyjnych do tego, żeby wszystko scentralizować, wszystko przejąć. 

KKZ: – Plan ma odwrócić demontaż wymiaru sprawiedliwości dokonany przez PiS. Na 

początek zakończenie konfliktu z Unią Europejską i wykonanie wyroków TSUE, przywrócenie 

do pracy zawieszonych sędziów, likwidacja Izby Dyscyplinarnej, następnie usunięcie 



wszystkich neo-sędziów, ale ich wyroki mają być utrzymane. Obywatel dostanie jednak prawo 

ich podważania. Powołanie nowej KRS na podstawie ustawy. Usunięcie neo-sędziów z Sądu 

Najwyższego i nowy wybór pierwszego prezesa Sądu Najwyższego. Uchylenie ustawy 

kagańcowej. Zastąpienie dublerów w Trybunale Konstytucyjnym przez prawidłowo wybranych 

sędziów. Rozdzielenie funkcji ministra sprawiedliwości i prokuratora generalnego. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, Inicjatywa „Wolne Sądy”: – To nie jest rewolucja, to jest 

zestaw czynności koniecznych do przywrócenia państwa prawa w Polsce. 

KKZ: – Władza te pomysły odrzuca i bagatelizuje. 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – Tego rodzaju 

inicjatywa ma na celu jedno: wrócić do tego, co było, czyli żeby sędziowie sami się wybierali, 

sami zwalniali się, sami przed sobą odpowiadali, a społeczeństwo, żeby stało z boku. No, na to 

nie ma zgody i do tego powrotu nie będzie. 

KKZ: – Podstawą do przywrócenia praworządności ma być projekt ustawy przygotowany 

przez sędziów „Iustitii”. Kluczowe jest odpolitycznienie KRS-u. 

Monika Frądkiewicz, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia”: – Przewiduję przede 

wszystkim nowe zasady powoływania sędziów do krajowej Rady Sądownictwa. 

KKZ: – Opozycja zamierza wspólnie złożyć ten projekt, choć wie, że PiS może go 

schować do sejmowej zamrażarki. 

Ale to ma być sygnał dla Unii Europejskiej, że demokratyczna Polska ma plan. Katarzyna 

Kolenda-Zaleska, Fakty. 

[Ale to nie może być dla Unii Europejskiej, to musi być dla Polski i nie może ograniczyć 

się do słów i tekstów, lecz w następstwie potrzebne są czyny i to skuteczne]. 

 

Porozumienie dla praworządności 

Warszawa, dnia 7 grudnia 2021 r. 

„My, przedstawiciele niżej podpisanych sił politycznych, niniejszym wyrażamy 

poparcie dla kierunków zmian prawnych przywracających w Polsce praworządność, 

zaproponowanych przez organizacje pozarządowe w „Porozumieniu dla 

Praworządności” – głosi oświadczenie podpisane we wtorek przed Sądem 

Najwyższym w Warszawie przez przedstawicieli partii opozycyjnych oraz 

organizacji obywatelskich”. 

„Jednocześnie wspólnie uznajemy przygotowany przez Stowarzyszenie Sędziów 

Polskich 'Iustitia' projekt ustawy regulujący to zagadnienie za podstawę do dalszych 

prac legislacyjnych, których formułę wypracujemy wspólnie ze stroną społeczną" - 

napisali sygnatariusze. 

Pod oświadczeniem podpisały się partie opozycyjne, w tym: Lewica Razem, Nowa 

Lewica, Nowoczesna, Partia Zieloni, Platforma Obywatelska, Polska 2050, PSL, 

Unia Europejskich Demokratów, Polska Partia Socjalistyczna, Inicjatywa Polska. 

Porozumienie poparła też: Akcja Demokracja, KOD, Obywatele RP, Ogólnopolski 

Strajk Kobiet, Kongres Świeckości, Stowarzyszenie Adwokackie Defensor Iuris, 

Wolne Sądy, Archiwum Osiatyńskiego. 

Mecenas Michał Wawrykiewicz z inicjatywy Wolne Sądy powiedział, że Polska od 

kilku lat jest w stanie „bezprecedensowej zapaści praworządności”. - Żaden kraj nie 

zakwestionował w tak oczywisty, ostentacyjny sposób europejskiego porządku 

prawnego, jak zrobił to polski rząd w ciągu ostatnich kilku lat - mówił. Dodał, że 

miarą odpowiedzialności organizacji obywatelskich, organizacji prawniczych i 

również opozycji politycznej, jest to, że stają wszyscy razem, by zaprezentować 

program naprawy praworządności w Polsce. 

Przypomniał, że kilka tygodni temu organizacje obywatelskie w uzgodnieniu 

z najważniejszymi stowarzyszeniami prawniczymi przygotowały „Porozumienie dla 

Praworządności”, 10-punktowy program, który musi zostać wprowadzony, aby 

przywrócić praworządność w Polsce i wprowadzić realną reformę wymiaru 

sprawiedliwości. 

Poinformował, że przygotowany przez Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” 

projekt legislacyjny, realizuje większość tych postulatów. 



Kładziemy dziś na stół konkretne rozwiązanie, projekt ustawy, która ma na celu 

przywrócenie właściwej roli Krajowej Rady Sądownictwa oraz sądów 

powszechnych i Sądu Najwyższego w Polsce - mówiła Ewa Marcjoniak ze 

Stowarzyszenia Adwokackiego Defensor Iuris. Zaznaczała, że projekt ustawy 

przygotowany przez „Iustitię” został w pełni poparty przez organizacje społeczne, 

które są sygnatariuszami „Porozumienie dla Praworządności”, a także będzie 

procedowany wspólnie ze wszystkimi partiami opozycyjnymi, które poparły 

porozumienie. 

- Musimy pracować nad tym projektem i zrobić wszystko, aby stał się on 

obowiązującym prawem – powiedziała Katarzyna Piekarska (Inicjatywa Polska). 

Podkreślała, że niezależne sądy to podstawa demokratycznego państwa. 

Marta Lempart, liderka Ogólnopolskiego Strajku Kobiet, zwracała uwagę, że kwestie 

dotyczące aborcji w Polsce pokazują, co się dzieje, kiedy brakuje praworządności i 

niezależności w sądownictwie. 

Anna Maria Żukowska zadeklarowała w imieniu Nowej Lewicy, że jej ugrupowanie 

będzie wspólnie pracować nad projektem, by przywrócić praworządność. – Miała 

być reforma wymiaru sprawiedliwości, a jest katastrofa – mówił Krzysztof Śmiszek 

(Nowa Lewica). – Zbigniew Ziobro w wymiarze sprawiedliwości to największy 

szkodnik ostatnich trzydziestu lat. I my dzisiaj stawiamy tamę temu szkodnictwu – 

dodał. 

- Ten projekt pozwala zakończyć nie tylko polityczne szaleństwo Zbigniewa Ziobry, 

ale nade wszystko pozwala uruchomić unijne fundusze, które są zablokowane – 

zauważyła Gasiuk-Pihowicz. 

- Wszyscy zgadzamy się, że drogą powrotu do poszanowania praworządności 

w Polsce jest przestrzeganie Konstytucji RP, przestrzeganie prawa Unii 

Europejskiej, trójpodziału władzy i ustanowienie sądów ponownie niezależnymi i 

wreszcie sprawnymi – podkreślił Michał Kobosko (Polska 2050). 

Uczestnicy konferencji zapowiedzieli powstanie zespołu roboczego, który będzie 

pracował nad projektem ustawy. 

tvn24 

 

GK: – To była jedna z najważniejszych rozmów na szczycie ostatnich miesięcy. Joe Biden 

jest w Waszyngtonie, a Władimir Putin w Moskwie. Dyskutowali dwie godziny przez video-

łącze… 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Amerykanie bardzo poważnie obawiają się rosyjskiego 

ataku, bo na to wskazują i informacje wywiadowcze. W pokoju narad wojennych kamer nie 

było, ale kamera pojawiła się u Rosjan i dlatego wiemy, jak wyglądał początek tego wirtualnego 

szczytu Biden – Putin. 

Putin: – Halo. 

Biden: – Dobryj dien. 

Putin: – Witam pana, panie prezydencie. 

Biden: – Ostatnio widzieliśmy się na szczycie G20. Mam nadzieję, że następnym razem 

spotkamy się osobiście. 

MW: – Biały Dom poinformował Fakty, że rozmowa zakończyła się dokładnie o godzinie 

18:08 polskiego czasu, czyli trwała dokładnie dwie godziny i jedną minutę. Jeszcze przed tym 

szczytem Joe Biden wielokrotnie powtarzał, że nie da stronie rosyjskiej żadnych gwarancji, że 

NATO nie będzie się rozszerzało na wschód, w tym na Ukrainę. Jeszcze przed szczytem 

pojawiły się przecieki mówiące o tym, że Biden zagrozi Putinowi, że w przypadku ewentualnej 

inwazji nałoży na Rosję niezwykle dotkliwe sankcje gospodarcze, między innymi dotyczące 

sektora bankowego, które miałyby doprowadzić do wykluczenia Rosji z systemu SWIWT. 

Wysoki rangą przedstawiciel amerykańskiej administracji powiedział wczoraj, że Waszyngton 

jest przygotowany na to i że państwa, które znajdują się na wschodniej flance sojuszu wystąpią 

w przypadku inwazji do Waszyngtonu z prośbą o zwiększenie liczebności amerykańskich wojsk 

na swoich terytoriach. 

[Putinowi będzie się opłacała aneksja Ukrainy w zamian za tak niewiele]. 



MW: – I Jeszcze jedno: Joe Biden przeprowadził konsultacje, jak to ujął Biały Dom, 

z kluczowymi sojusznikami Stanów Zjednoczonych w Europie, czyli z przywódcami 

Dojczlandu, Francji, Italii i Wielkiej Brytanii. Podobne konsultacje odbędą się za kilka godzin; 

wśród tych kluczowych sojuszników nie ma Polski. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Oczywiście najlepszą informacją dla Wołodymyra Załenskego 

byłaby ta, że pod naciskiem amerykańskiego prezydenta Władimir Putin ustąpił, wycofuje swoje 

wojska i przestaje wywierać presję na Ukrainę. Ale tutaj w Kijowie nikt w to nie wierzy; nikt nie 

sądzi, nie ma tutaj nikogo, kto by uważał, że Władimir Putin wycofa swoje wojska i przestanie 

grozić Ukrainie. Nawet jeżeli to zrobi, to nie ma żadnej gwarancji, że po paru miesiącach te 

jednostki nie wrócą i znów nie będzie groźby natychmiastowej agresji. Właśnie na taki 

natychmiastowy wybuch walk przygotowuje się i jest przygotowana ukraińska armia. Dzisiaj w 

nocy Wołodyr Zełenski wziął udział w obchodach z okazji święta ukraińskich sił zbrojnych… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Kejt: – Nienawidzę Paryża wiosną, nienawidzę Paryża jesienią, nienawidzę Paryża latem, 

nienawidzę Paryża zimą, kiedy mży. Dlaczego nienawidzę Paryża? Bo mój ukochany jest tam z 

tą zdzirą. Lecę pierwszy raz, denerwuję się. Pierwszy raz. Mówisz trochę po angielsku? Matka 

nie mówiła ci, że nieładnie się gapić? 

Luc: – Boisz się, że samolot się rozbije i wylądujemy na ziemi w kawałkach? Nawet jeśli, 

to nic nie poczujesz. 

Kejt: – Jesteś Francuzem. 

Luc :– Luc Tesieur. Jak ty się przemieszczasz? A może siedzisz cały czas w domu? 

Kejt: – Przemieszczam się w zgodzie z naturą – samochodem. Co powiedziała? To 

brzmiało groźnie. 

Luc: – Pilot zauważył rysę na silniku, ale i tak wystartujemy. 

- Przypominamy, że używanie na pokładzie samolotu telefonów komórkowych i innych 

urządzeń elektronicznych jest zabronione. 

Kejt: – Nie wiem jak we Francji, ale u nas interesujący, a impertynencki to nie to samo. 

- Za chwilę powinniśmy wystartować. 

Kejt: – Wyobrażam sobie domek z kamienia. Nie gap się. 

Luc: – Niesamowite. 

Kejt: – Co? 

Luc: – Masz napięte wszystkie mięśnie, nawet powieki. Jak ty to robisz? Ja uwielbiam 

latać. Kocham zwłaszcza start. Samolot rusza po pasie, silniki wyją, ciśnienie wciska cię w fotel 

i nagle jesteś w powietrzu. Nic się nie liczy. Tylko w jednym miejscu odczuwam podobne 

emocje. 

Kejt: – Gdzie? A nie, nie, nie. Wolę nie wiedzieć. 

- Załoga. Przygotować się do startu. 

Kejt: – Jezu. Nie wytrzymam. 

Luc: – Może to nie samolot? 

Kejt: – Jak to nie samolot? 

Luc: – Może boisz się czego innego. 

Kejt: – Co ty bredzisz? 

Luc: – Mam to powiedzieć? 

Kejt: – A zdołam cię powstrzymać? 

Luc: – Ty wcale nie boisz się latać. Znam ten typ. 

Kejt: – Jaki typ? 

Luc: – Boisz się żyć pełnią życia. Boisz się życia, miłości, seksu. 

Kejt: – Bzdura. 

Luc: – Zdradza cię twarz i ta bluzeczka zapięta pod szyję na białe guziczki. Takie jak ty 

czekają pod kołdrą i gaszą światło, a później jak króliki. 

Kejt: – Odbiło ci? Nie znasz mnie. Nic o mnie nie wiesz. Charli nigdy się nie skarżył. 

Schowaj ten palec. Dawno temu przez dwa miesiące nie mieliśmy na to ochoty, bo akurat 



szukałam pracy. Jak możesz mówić, że mam problemy ze sobą i z Charlim? Jesteś 

przesiąkniętym nikotyną, niedomytym Francuzem. 

Luc: – Spójrz, jaki piękny widok. Przepraszam. Natura wzywa. 

Z Filmu „Francuski pocałunek” 

Kate (Kejt) – Meg Ryan 

Luc Teyssier – Kevin Kline 

♣ 
2021-12-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5941 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 28 542 nowych zakażonych. 592 zgony. 

 

GK: – Decyzje są spóźnione, niejasne, niemożliwe do wyegzekwowania, niekonsultowane 

z radą medyczną. To nie politycy opozycji, ale lekarze krytykują przedstawiony wczoraj 

rządowy plan walki z pandemią. 

Jakub Sobieniowski: – To są ciała ofiar czwartej fali pandemii w Polsce zmarli zakażeni 

koronawirusem. Takich śmierci ministerstwo zaraportowało prawie 600, najwięcej od wiosny, a 

zakażeń prawie 29 tysięcy i w takim dniu poseł klubu PiS-u przedstawił taki pogląd na walkę z 

pandemią: 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Ten model dojczlandzki, austriacki czy 

italski jest modelem fatalnym szczególnie dzisiaj w obliczu takiej agresji białorusko-rosyjskiej 

na Polskę kryzysu migracyjnego, wyprowadzanie tysięcy ludzi na ulice prowokowanie podziału 

narodu jest w mojej ocenie złym pomysłem. 

JS: – Ten punkt widzenia nie jest czymś egzotycznym w obozie rządzącym, który tak 

uzasadnia nieegzekwowanie paszportów covidowych: 

Rafał Fogiel, KP PiS: – Doprowadziłoby do bardzo dużych emocji społecznych, do 

dużych podziałów społecznych. 

JS: – To jest zapowiedź rządu w szczycie zachorowań i zgonów, co ma zamiar zrobić za 

prawie cztery miesiące, zapowiada obowiązkowe szczepienia nauczycieli, służb mundurowych i 

w opiece zdrowotnej… 

 



„Domniemany mail o zakupach w MON” 

Z prywatnej skrzynki ministra Dworczyka 

Do Mateusza Morawieckiego (prywatna skrzynka) 

Od ministra Dworczyka 

7 marca 2019 

„Najgorsze jest to, że niekompetencja, nieudolność, głupota, a czasem też ciemne 

interesy są zawsze podlewane w MON, PGZ [Polska Grupa Zbrojeniowa] i u nas w 

polityce obrzydliwym sosem bogoojczyźnianych frazesów. ‘Dobro Sił Zbrojnych’, 

‘Przyszłość polskiego przemysłu’ itd. A tak naprawdę wywalamy dziesiątki 

milionów złotych w błoto lub zgadzamy się na rozkradanie środków budżetowych”. 

 

GK: – Rekord Polski na aukcji sztuki. 

- 13,5 miliona złotych to kwota absolutnie spektakularna. Magdalena Abakanowicz. 

 

GK: – Gdy koło południa pojawiła się informacja o konferencji pasowej Łukasza Mejzy, 

wydawało się, że chodzi o dymisję… 

 

GK: – Raty kredytów mieszkaniowych zaciągniętych w złotówkach znów pójdą w górę. 

Rada Polityki Pieniężnej trzeci raz z rzędu zdecydowała o podwyżce stóp procentowych. 

Witold Orłowski, ekonomista: - Ta obecna podwyżka stóp procentowych (+0,5% 1,75%) 

to pewnie kilkadziesiąt złotych kredytobiorca zapłaci więcej odsetek, dobra decyzja oczywiście, 

bo z inflacją się musi walczyć; ale to jest spóźniona decyzja. NBP zaczyna długą walkę o to, 

żeby odzyskać wiarygodność… 

 

GK: – Była kanclerz Angela Merkel – aż trudno się przyzwyczaić, bo w końcu 16 lat 

sprawowała ten urząd. Ale od dziś Dojcze mają nowego kanclerza – to Olaf Scholz, był 

wicekanclerzem i ministrem finansów, uchodzi za nieco sztywnego polityka, w rządzie ma 

połowę kobiet, a lubi sport. A w niedzielę odwiedzi Warszawę. 

Anna Czerwińska: – Zaczyna się nowa era nowego kanclerza, najpotężniejsza kobieta 

świata odchodzi na emeryturę, jak sama zdecydowała i przekazaniu władzy towarzyszyły takie 

słowa: 

Angela Merkel: – Drogi kanclerzu, wziąć odpowiedzialność za kraj, to najwspanialszy 

obowiązek, jaki istnieje. Z całego serca życzę ci powodzenia. 

Olaf Scholz: – Dokonałaś wielkich rzeczy. Pomogą mi nasze wspólne doświadczenia 

i dziękuję ci za twoją pracę. 

AC: – Kobiety stanowią połowę rządu Olafa Scholza i zajęły kluczowe stanowiska: 

Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych. 

Nancy Faeser, minister spraw wewnętrznych 

Christine Lambbrech, minister obrony 

AC: – Nowy rząd Dojczlandu: SPD (Socjaldemokratyczna Partia Dojczlandu) + Bündis 90 

die Grünen (zieloni) + Freie Demokraten FDP (Wolna Partia Demokratyczna) 

- pensja minimalna do 12 euro za godzinę 

- 400 tysięcy nowych mieszkań rocznie 

- wycofanie węgla do 2030 roku 

- wycofanie gazu ziemnego do 2040 roku 

Podróże kanclerza: Paryż, Bruksela, a w niedzielę Warszawa. 

 

GK: – Rosyjskie wojska przy ukraińskiej granicy są gotowe do ataku. Joe Biden 

powiedział: jeśli Rosja zaatakuje, spotkają ją konsekwencje ekonomiczne, jakich jeszcze nigdy 

nie było. 

Joe Biden: – Byłem uprzejmy, ale bardzo jasno to wyraziłem: Jeśli prezydent Putin 

przeprowadzi inwazję na Ukrainę, wyciągniemy bardzo poważne konsekwencje. Będą to 

gospodarcze konsekwencje, jakich jeszcze nie widział. Jeśli zajdzie taka potrzeba, wzmocnimy 

naszą obecność w państwach sojuszniczych NATO, szczególnie na wschodniej flance. 



Marcin Wrona: – …Prezydent Biden zdecydowanie wykluczył, by w przypadku 

rosyjskiego ataku na Ukrainie pojawiły się amerykańskie oddziały. Według komentarzy była to 

rozmowa otwarta, ale przełomu nie było. Prezydent Rosji nadal chce gwarancji, że NATO nie 

będzie rozszerzać się na wschód. 

Putin: – To kluczowy punkt dla bezpieczeństwa Rosji i krótkoterminowy, jak i w 

znaczeniu strategicznym. Przez cały czas mówimy o tym otwarcie, ostrzegając naszych 

partnerów, że jest to dla nas nie do zaakceptowania. 

MW: – Po wirtualnym szczycie dodatkowym środkiem nacisku może być blokada 

rurociągu Nordstrim2 w przypadku rosyjskiej inwazji. 

 

Antoni Gucwiński 

1932 - 2021 

Antoniemu i Hannie Gucwińskim ogród zoologiczny zawdzięcza wielką popularność 

zwłaszcza w latach osiemdziesiątych. Ten stosunek do zwierząt był ciepły… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Théâtre du Châtelet 

New York City Ballet in Paris 

Walpurgisnacht Ballet 

Music Charles Gounod 

After Faust (1859, ballet music added on 1869) 

Sara Mearns 

Adrian Danchig-Waring 

Lauren Lovette 

Kristen Segin 

Sarah Villwock 

Maurice Ravel (1906) 

Megan Fairchild 

Joaquin De Luz 

Piano solo Elaine Chelton 

Georges Bizet 

Symphonie No. 1 in ut majeur (1855) 

♣ 



2021-12-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6226 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 27 458 nowych zakażonych. 562 zgony. 

 

GK: – Czy kolejny dzień na Covid-19 musi umierać ponad pół tysiąca Polaków? Jeśli te 

tragiczne dane zestawimy z informacjami z Francji czy Wielkiej Brytanii odpowiedź brzmi: nie. 

Ale kluczem nie jest dostawianie łóżek w szpitalach, tylko paszporty covidiwe i szczepienia 

także te obowiązkowe. 

 

Wzrost cen w październiku 

Źródło: GUS 

INFLACJA 7,7% 

Mięso drobiowe 18,8% 

Tłuszcze roślinne 15.5% 

Cukier 11,3% 

Jaja 9,6% 

Pieczywo 9,4% 

Mięso wołowe 9,1% 

Wody mineralne 8,4% 

Warzywa 8,3% 

Masło 7,0% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Nic dwa razy 

Wisława Szymborska 
 

Nic dwa razy się nie zdarza 

i nie zdarzy. Z tej przyczyny 

zrodziliśmy się bez wprawy 

i pomrzemy bez rutyny. 

Choćbyśmy uczniami byli 

najtępszymi w szkole świata, 

nie będziemy repetować 

żadnej zimy ani lata. 

Żaden dzień się nie powtórzy, 

nie ma dwóch podobnych nocy, 

dwóch tych samych pocałunków, 

dwóch jednakich spojrzeń w oczy. 



Wczoraj, kiedy twoje imię 

ktoś wymówił przy mnie głośno, 

tak mi było jakby róża 

przez otwarte wpadła okno. 

Dziś, kiedy jesteśmy razem, 

odwróciłam twarz ku ścianie. 

Róża? Jak wygląda róża? 

Czy to kwiat? A może kamień? 

Czemu ty się, zła godzino, 

z niepotrzebnym mieszasz lękiem? 

Jesteś - a więc musisz minąć. 

Miniesz - a więc to jest piękne. 

Uśmiechnięci, współobjęci 

spróbujemy szukać zgody, 

choć różnimy się od siebie 

jak dwie krople czystej wody. 

♣ 
2021-12-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6129 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 24 991 nowych zakażonych. 571 zgonów. 

 

DR: – Mejza idzie na urlop… jego firma dawała bardzo chorym ludziom bardzo 

niebezpieczne, za to bardzo drogie leki… 

 

DR: – O jawny proces i rozliczenie wszystkich odpowiedzialnych apeluje rodzina Pawła 

Adamowicza. Po niemal trzech latach śledztwa jest akt oskarżenia w sprawie zabójstwa 

prezydenta Gdańska. Stefan W. według prokuratury działał w zamiarze bezpośrednim w wyniku 

motywacji zasługującej na szczególne potępienie. Grozi mu [od 12 lat do] dożywocie. 

 

DR: – …szczepienia albo śmierć – to nie jest tępa propaganda, ale ostre i surowe realia 

pandemii. 

Marek Nowicki: – Szpital tymczasowy w Ostrołęce. Leży tu na kilku wielkich salach 70 

pacjentów zakażonych koronawirusem, wielu z nich pod wpływem propagandy 

antyszczepionkowej po prostu bało się zaszczepić… Niestety nie wszystkich, którzy żałują, 

udaje się uratować… Na przykładzie tych, którzy nawet nie mogą mówić, widać, że wersja 

Delta koronawirusa jest bardzo agresywna. 



Piotr Paździor, lekarz chorób zakaźnych, Mazowiecki Szpital Specjalistyczny im. dr 

Józefa Psarskiego w Ostrołęce: – Przebieg jest szybszy, szybciej dochodzi do niewydolności 

oddechowej i tych powikłań jest zdecydowanie więcej niż w trzeciej fali. Częściej kończą się 

tragicznie. 

MN: – W tej chwili w Polsce zajętych jest 24 tysiące łóżek covidowych. Liczba 

zakażonych już nie wzrasta [?], ale tych, co trafią do szpitali i będą walczyć o życie, niestety 

jeszcze przybędzie. 

Niedzielski: – Te hospitalizacje na pewno będą w ciągu najbliższych tygodni, dwóch, cały 

czas rosły. My oczywiście zwiększamy liczbę łóżek. 

MN: – Minister zdrowia, chwaląc się, że zwiększa liczbę łóżek, sugeruje, że sytuacja jest 

opanowana. W rzeczywistości jest ona dramatyczna, bo to zwiększanie odbywa się kosztem 

pacjentów, którzy cierpią na inne choroby. Wiele szpitali w ogóle przestało przyjmować 

pacjentów niecovidowych. 

Do Ostrołęki do szpitala głównego, który może leczyć osoby potrzebujące innej pomocy, bo 

obok stoi ten tymczasowy covidowy, próbują się dostać ludzie z całego północnego Mazowsza: 

Paweł Natkowski, dyrektor szpital jak wyżej: – Na dzień dzisiejszy mamy 25 pacjentów 

hospitalizowanych w głównym szpitalu. Z Covid-19. A w ogóle to mamy 560 łóżek i te 560 

łóżek jest zajętych. Nie mamy żadnych wolnych łóżek. 

MN: – Od wtorku na szczepienia będzie można zapisywać dzieci powyżej piątego roku 

życia. Marek Nowicki. Fakty. 

 

DR: – Liczone w godzinach rozmowy i konsultacje. W różnych formatach trwają 

dyplomatyczne próby deeskalacji konfliktu na Ukrainie. Putin oskarża Kijów o prowokacje 

i mówi o rusofobii, ale NATO niezmiennie widzi ofiarę, sankcje mają być bolesne, a Joe Biden 

zapewnia Ukrainę o wsparciu. 

Wołodimir Zełenskij 

Prezydent Ukrainy 

Zakończyłem półtoragodzinną rozmowę z prezydentem Stanów Zjednoczonych. 

Prezydent poinformował mnie o treści negocjacji z Putinem. Rozmawialiśmy 

również o możliwych formatach rozwiązania konfliktu w Donbasie i mówiliśmy 

o przebiegu wewnętrznych reform na Ukrainie. 

Jen Psaki, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – To Rosja zachowuje się agresywnie, to 

Rosja gromadzi wojska przy granicy. Istnieje ścieżka dyplomatyczna i prezydent Biden podczas 

rozmów jasno podkreślał jej znaczenie, ale mówimy też o surowych konsekwencjach. 

[Za ziemie wschodu Ukrainy i za to wszystko co te ziemie w sobie kryją, żadne 

konsekwencje gospodarcze nie są surowe. Przy tym pamiętajmy, że Ukraina ma broń atomową]. 

Katarzyna Sławińska: – Joe Biden konsultował się z przywódcami Francji, Dojczlandu, 

Wielkiej Brytanii i Italii. Wczoraj rozmawiał też z bukaresztańską dziewiątką, czyli 

przywódcami wschodniej flanki NATO: Polski, Bułgarii, Czech, Estonii, Litwy, Łotwy, 

Rumunii, Słowacji i Węgier. Amerykański prezydent miał obiecać przywódcom tych państw, że 

nie będzie żadnej decyzji ponad ich głowami… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Możliwości 

Wisława Szymborska 

 
Wolę kino. 

Wolę koty. 

Wolę dęby nad Wartą. 

Wolę Dickensa od Dostojewskiego. 

Wolę siebie lubiącą ludzi 

niż siebie kochającą ludzkość. 

Wolę mieć w pogotowiu igłę z nitką. 

Wolę kolor zielony. 

Wolę nie twierdzić, 

że rozum jest wszystkiemu winien. 

Wolę wyjątki. 

Wolę wychodzić wcześniej. 

Wolę rozmawiać z lekarzami o czymś innym. 

Wolę stare ilustracje w prążki. 

Wolę śmieszność pisania wierszy 

od śmieszności ich niepisania. 

Wolę w miłości rocznice nieokrągłe, 

do obchodzenia na co dzień. 

Wolę moralistów, 

którzy nie obiecują mi nic. 

Wolę dobroć przebiegłą od łatwowiernej za bardzo. 

Wolę ziemię w cywilu. 

Wolę kraje podbite niż podbijające. 

Wolę mieć zastrzeżenia. 

Wolę piekło chaosu od piekła porządku. 

Wolę bajki Grimma od pierwszych stron gazet. 

Wolę liście bez kwiatów niż kwiaty bez liści. 

Wolę psy z ogonem nie przyciętym. 

Wolę oczy jasne, ponieważ mam ciemne. 

Wolę szuflady. 

Wolę wiele rzeczy, których tu nie wymieniłam, 

od wielu również tu nie wymienionych. 

Wolę zera luzem 

niż ustawione w kolejce do cyfry. 

Wolę czas owadzi od gwiezdnego. 

Wolę odpukać. 

Wolę nie pytać jak długo jeszcze i kiedy. 

Wolę brać pod uwagę nawet tę możliwość, 

że byt ma swoją rację. 

♣ 
2021-12-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6129 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 23 764 nowych zakażonych. 486 zgonów. 

 

DR: – W Polsce do tej pory Omikrona nie wykryto… 

Nicola Sturgeon, pierwsza minister Szkocji: – Szkocja stoi w obliczu tsunami zakażeń. 



Katarzyna Sławińska: – …Szefowa szkockiego rządu apeluje o odwołanie 

przedświątecznych spotkań i ograniczenie kontaktów. Omicron w ciągu kilku dni ma się stać 

wariantem dominującym w całej Wielkiej Brytanii, a do końca miesiąca na wyspach może być 

nawet milion zakażeń. 

Zgony na Covid-19 w Polsce 

(w okresie 27 stycznia – 7 grudnia 2021) 

50 743, w tym niezaszczepieni – 46 934 – 92,5% 

Zaszczepieni – 3 809 – 7,5% - średnia wieku 77,8 lat 

 

DR: – Stany Zjednoczone i śmiertelny cios zadany przez żywioł – seria potężnych tornad 

spustoszyła środkową część kraju od Luizjany po Michigan – 6 stanów… 

 

DR: – Tryb wyborczy w Platformie Obywatelskiej. Nowy skład zarządu i nowy plan 

odbicia władzy, bo ta władza, jak mówi Donald Tusk – abdykowała. Lider Platformy zagrzewa 

do walki i rozdaje zadania: po pierwsze, zabezpieczenie wyborów, po drugie, współpraca z 

opozycją i siedem kongresów, z których wyłoni się program. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Każdy o czymś marzy, Te marzenia na razie snuli młodzi 

politycy, nazwani przez Donalda Tuska Drużyną Przyszłości… 

Aleksandra Gajewska, PO: – Chciałabym, żeby mój kraj, Polska, była jednym wielkim 

związkiem partnerskim: kobiet, mężczyzn, wierzących i niewierzących, większości i 

mniejszości. 

Donald Tusk: – Trzeba marzyć i trzeba wyposażyć Platformę w konkretne rozwiązania, 

żeby te marzenia stały się realnością. 

KKZ: – …najpierw trzeba odsunąć od władzy PiS, który nie radzi sobie z największymi 

lękami Polaków. Według badań, najbardziej boimy się wojny, konfliktów z Unią, drożyzny. 

Tusk: – Ta władza zajmuje się od wielu dni wyłącznie tym, jak ukryć łajdactwa jednego ze 

swoich wiceministrów. Nikomu nieznany, a dzisiej [dzisiaj] dość dobrze znany z wyjątkowo 

paskudnej przeszłości pan Mejza zastąpił de facto Kaczyńskiego i to nie jest gra słów – znaczy 

dzisiaj Polską rządzi Mejza. 

KKZ: – Po takiej diagnozie Tusk przedstawił nie tylko drużynę przyszłości, ale też nowy 

skład władz partii: 5 kobiet i 5 mężczyzn. 

[Ale były tylko zdjęcia, nie było nazwisk]. 

KKZ: – Platforma wstępuje w tryb wyborczy, bo nie jest wykluczone, że wybory odbędą 

się przed terminem. 

Tusk: – Postąpimy 200 metrów, Nowogrodzka, jak się wyjdzie na zewnątrz, to właściwie 

taki odór upadającej i zepsutej władzy czuć. 

KKZ: – Pierwszy kongres programowy już w styczniu – Odporna Polska – program ma 

dać obywatelom poczucie, że państwo o nich zadba… 

Izabela Leszczyna, PO [tłumaczyła kiedyś: podwyżki posłom wpłynęły bezpośrednio na 

konto, to co mieli zrobić?]: – Punkt pierwszy naszego planu działania brzmi: Naprawić, co 

zepsuli. 

KKZ: – Platforma zapowiada przeznaczenie 20 miliardów złotych na zdrowie i 10 na 

reformę energetyki oraz odzyskanie funduszy unijnych blokowanych przez konflikt rządu 

z Komisją Europejską o praworządność. Tusk ostrzega: Bez wolnych sądów nie będzie wolnych 

wyborów. 

Donald Tusk: – Patrzę na strach w ich oczach, co to będzie, jak stracą władzę. Wydaje mi 

się, że są wyjątkowo zdeterminowani, żeby władzy nie oddać. 

KKZ: – Dlatego do końca lutego liderzy regionów mają wybrać ponad 27 tysięcy osób 

jako obywatelska kontrola wyborów (które będą zasiadać w komisjach wyborczych), to plan 

minimum, by zabezpieczyć się przed sfałszowanymi wyborami. Katarzyna Kolenda-Zaleska, 

Fakty. 

[Wysłuchaliśmy klasycznego felietonu. Na pewno pani KKZ wykazała swój kunszt 

dziennikarski. Wiemy, co myśli KKZ. Tusk i Rada Krajowa Platformy Obywatelskiej, jej plan 

działania, a nawet nowy skład zarządu zeszły na plan dalszy. Nie usłyszeliśmy nazwisk zarządu, 



nie wiedzielibyśmy, że to była Rada Krajowa Platformy Obywatelskiej, gdyby nie napis nad 

mównicą. Usłyszeliśmy 8 słów od obecnych, nic więcej. 

Tematyczna wypowiedź Tuska została podziabana – usłyszeliśmy, co Tusk o Mejzie; Tusk czuje 

odór na Nowogrodzkiej; Tusk widzi strach w oczach PiS-u. 

No, tak. Dla mnie interesującym faktem byłaby sama Rada Krajowa i cała wypowiedź 

Tuska, a tego Fakty nie doceniły, nie nadały. W takiej formie Fakty upodobniają się do 

tygodników. A szkoda]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Le pianiste Javier Perienes interprète des morceaux de Manuel de Falla, Claude Debussy, 

et Isaac Albéniz lors d’un concert enregistré le 5 juillet 2020 au Festival de Granada. 

♣ 
2021-12-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6129 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 19 452 nowych zakażonych. 65 zgonów. 

 

DR: – Bilans otwarcia. Nowy kanclerz Dojczlandu z wizytą w Warszawie, jego pierwszą, 

kolejną, jeśli chodzi o nowy dojczlandzki rząd. Szefowa MSZ [?] miała się z czym mierzyć: 

było o reparacjach i o Nord Stream 2, tuż po słowach o czwartej rzeszy. O trudnej dyplomacji i 

jeszcze trudniejszych sąsiedzkich stosunkach: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Warszawa to po Paryżu i Brukseli trzecia stolica, którą 

odwiedza dojczlandzki kanclerz Olaf Scholz. To z pewnością sygnał, że Dojczland chce mieć z 

Polską dobre kontakty. Nasze obroty handlowe to (2020 – 123,2 miliardy euro). Ale to nie 

gospodarka, a polityka zaważy na jakości nowych relacji. 

Bogdan Koszel, profesor, kierownik Zakładu Badań Dojczo-znawczych, Uniwersytet im. 

Adama Mickiewicza w Poznaniu: – Olaf Scholz nigdy Polską się nie interesował. 

[Redakcja niedużo mu pozwoliła powiedzieć, to będzie znów felieton]. 

KKZ: – Przygotowanie wizyty nowego kanclerza w Polsce szefowa MSZ [Dojczlandu] 

usłyszała, czego władza PiS oczekuje od Dojczlandu: rozmów o reparacjach wojennych. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych, wypowiedź z piątku: – Sprawa 

odpowiedzialności Dojczlandu za wywołanie drugiej wojny światowej i współczesne aspekty 

tego wydarzenia. 

KKZ: – Temat reparacji to stały motyw w wypowiedziach władzy, od dawna. Mateusz 

Morawiecki tydzień temu powołał Instytut Strat Wojennych, który ma policzyć, ile pieniędzy 

można domagać się od Dojczlandu. Ale to tylko jeden element anty-dojczlandzkiej retoryki… 

Koszel, drugie zdanie: – Jeżeli ze strony Polski będzie trwała taka anty-dojczlandzka 

propaganda, anty-dojczlandzka nagonka, to to wiele może się zmienić. 

KKZ: – (MEHR FORTSCHRITT WAGEN – BÜNDNIS FÜR FREIHEIT, 

GERECHTIGKEIT UND NACHHALTIGKEIT) Nowy rząd Dojczlandu w umowie koalicyjnej 

przedstawił wizję sfederalizowanej Europy i zastrzegł, że będzie twardo domagał się 

przestrzegania praworządności. Odpowiedzią były słowa Jarosława Kaczyńskiego na 

zamkniętym posiedzeniu klubu PiS o budowaniu przez Dojczland czwartej rzeszy. 

Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych Dojczlandu, wypowiedź z piątku: – Nie 

chcę nikogo pouczać, ale życzę sobie rozwiązań, które wesprą Europę. 

Koszel, trzecie zdanie: – Boję się jednej rzeczy, że Dojczland przestanie z nami w ogóle 

rozmawiać. 

Czwarte zdanie: – Jeszcze w Polsce zatęskni się do kanclerz Merkel, bo co tu dużo 

ukrywać, bezpardonowo atakowanych w mediach rządowych zatęskni się do niej, ponieważ ona 

była politykiem stonowanym, wyważonym. 

 



DR: – Raport z koszmaru: 40 tornad i nawet 100 ofiar. 6 amerykańskich stanów mierzy się 

z katastrofą… 

 

DR: – Od dziś skierowania w systemie, zapisy od wtorku, szczepienia od czwartku. Ważne 

dla rodziców dzieci z grupy 5-11 lat. To oni [rodzice] decydują, czy chcą je zaszczepić. O tym, 

że powinni, przekonują lekarze, zwłaszcza ci z wydziałów pełnych maluchów ciężko 

przechodzących Covid. 

Katarzyna Sławińska: – To może być najważniejsza decyzja przed świętami. 

Ernest Kuchar, doktor habilitowany, kierownik Kliniki Pediatrii z Oddziałem 

Obserwacyjnym, Warszawski Uniwersytet Medyczny, ekspert Luxmed: – Wariant Delta 

znacznie częściej atakuje dzieci. Takiej liczby chorych dzieci, jak w tej chwili, to jeszcze nie 

było. 

KS: – Wiele covidowych oddziałów dla dzieci jest przepełnionych, łóżek brakuje też 

w tym chorzowskim szpitalu. 

Karmen Czernia-Pokrywka, doktor, dyrektorka ds. lecznictwa, Zespół Szpitali Miejskich 

w Chorzowie: – … infekcji dróg oddechowych. Jednak rodzice nie potrafią sobie poradzić w 

warunkach domowych. Dzieci bardzo wysoko gorączkują, w związku z tym muszą być 

hospitalizowane do naprawdę ciężkich zespołów, na przykład ciężkich zespołów [nie 

zrozumiałem]. 

KS: – Według ministerstwa zdrowia w tym roku na Covid zachorowało już ponad ćwierć 

miliona dzieci, zmarło dwadzieścioro jeden. 

Michał Sutkowski, doktor, Kolegium Lekarzy Rodzinnych w Polsce: – Część młodych 

osób, dzieci starsze, które będą, u których dojdzie do zwłóknienia płuc, będą do końca życia 

mniejszymi lub większymi inwalidami oddechowymi. To jest dramatyczne. 



KS: – Przed potencjalnym dramatem chronić ma szczepionka, teraz już dostępna dla dzieci 

od 5 do 11 lat. Dziś i jutro zostaną wystawione skierowania na szczepienia. Od wtorku można 

dziecko zapisać przez internet, infolinię 989 czy bezpośrednio w punkcie szczepień. Same 

szczepienia zaczną się w czwartek, druga dawka po 21 dniach. Do szczepienia kwalifikuje 

lekarz. Dzieci dostaną dawkę pediatryczną firmy Pfizer – 10 mikrogramów na dawkę – 1/3 

dawki dla dorosłych. 

Ewelina Gowin, doktor habilitowany, pediatra i specjalistka chorób zakaźnych, Szpital 

świętego Józefa w Poznaniu: – Badanie kliniczne pokazało, że te szczepienia są dobrze 

tolerowane, wykazują się dużą skutecznością. W czasie obserwacji nie odnotowano żadnych 

istotnych niepożądanych odczynów poszczepiennych. 

KS: – Dzieci powyżej 5 lat od początku listopada szczepione są w Stanach 

Zjednoczonych, od prawie trzech tygodni w Izraelu. Wiadomo już, dzieci szczepienie znoszą 

lepiej niż dorośli. 

Wojciech Feleszko, doktor habilitowany, pediatra, immunolog, pulmonolog, Warszawski 

Uniwersytet Medyczny: – Zaczerwienienie i obrzęk w miejscu szczepienia pojawiały się 

rzadziej, natomiast z objawów ogólnych, to były gorączka, zmęczenie i bóle głowy, i znowu 

nasilenie i częstość tych objawów była w przypadku mniejszych dzieci znacząco mniejsza niż u 

młodzieży starszej i u dorosłych. 

KS: – Co robić w dniu szczepienia? 

Sutkowski: – Przede wszystkim nie robić z tego wielkiego halo, zachowywać się w miarę 

normalnie, tak jak w przypadku każdych szczepień. 

 

DR: – Narodowcy jak narodowe dobro, a na pewno jak dobro polityczne cenne dla 

władzy… 

Wojciech Jaskółka, Ruch Narodowy, Nowy Sącz: – Sprzeciwiamy się tej ideologii 

[LGBT]. Warto żyć godniej, nawet jeżeli to oznacza nieco niższy poziom życia. 

Michał Dworczyk do Mateusza Morawieckiego 

„Trochę szkoda, że oddaliśmy te kontakty z narodowcami, bo choć Piotr jest naszym 

100 proc. sojusznikiem, to takie kontakty warto mieć bezpośrednie (…). A tak to 

będzie robił Glina, a właściwie jakieś osoby od niego (…)”. 

Morawiecki, wypowiedź z 5 lipca 2020 roku: – Powołamy fundusz patriotyczny. Fundusz, 

który będzie służył budowaniu postaw patriotycznych, który będzie wspierał pasjonatów historii. 

Dworczyk do Morawieckiego 

„Moja propozycja polega na tym, aby skonstruować tak przepisy, żeby na 

przyznawanie dotacji zasadniczy wpływ miała specjalna RADA działająca przy 

funduszu patriotycznym, do której Prezes Rady Ministrów będzie delegował 

większość osób”. 

JT: – Z funduszu patriotycznego, który podlega ministrowi kultury, stowarzyszenie 

związane z Robertem Bąkiewiczem otrzymało 3 miliony złotych i to dzięki nim Bąkiewicz może 

robić to, co robi. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Słyszysz te werble, Fernando? 

Ja wciąż pamiętam podobnie 

Gwieździstą noc sprzed lat. 

Siedziałeś przy ognisku, Fernando, 

Nucąc cicho 

I pieszcząc struny gitary. 

Noc niosła odległe dudnienie 

Werbli i sygnał trąbki. 

Nadciągali, Fernando. 

Każda godzina, każda minuta 

Trwała całą wieczność. 

Tak bardzo się bałam, Fernando. 

Byliśmy młodzi, chcieliśmy żyć, 

Żadne nie było gotowe na śmierć. 

Przyznam bez wstydu: 

Serce we mnie drżało od huku dział. 

Taka noc nigdy więcej się nie zdarzy. 

Gwiazdy nigdy nie świeciły 

Tak jasno, Fernando. 

Skrzyły się dla ciebie i dla mnie, 

Dla Wolności, Fernando. 

Nie sądziliśmy, że możemy przegrać, 

A jednak nie żałuję. 

Gdyby trzeba to powtórzyć, 

Zgodziłabym się, 

Przyjacielu mój, Fernando. 

Gdyby trzeba to powtórzyć, 

Zgodziłabym się, 

Przyjacielu mój, Fernando. 

 

Dziś dogoniła nas starość 

I siwizna, Fernando. 

A ty dawno już odłożyłeś broń. 

Słyszysz te werble, Fernando? 

Czy wciąż żyje w tobie pamiętna 

Noc przeprawy przez Rio Grande? 

W twoich oczach płonie duma: 

Mężnie walczyłeś o wolność tej ziemi. 

Taka noc nigdy więcej się nie zdarzy. 

Gwiazdy nigdy jeszcze 

Nie świeciły tak jasno, Fernando. 

Skrzyły się dla ciebie i dla mnie, 

Dla wolności, Fernando. 



Nie sądziliśmy, że możemy przegrać, 

A jednak nie żałuję. 

Gdyby trzeba to powtórzyć, 

Zgodziłabym się. 

Przyjacielu mój, Fernando. 

Gdyby trzeba to powtórzyć, 

Zgodziłabym się, 

Przyjacielu mój, Fernando. 

Pieśń z filmu „Mamma mia” 

♣ 
2021-12-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6204 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 11 379 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

AW: – 13 grudnia sprzed 40 lat – może nas wywiozą na Sybir, może nas nawet rozwalą – 

tak myśleli wtedy ci, którzy walczyli o Polskę bez komuny. Stan wojenny dla jednych oznaczał 

śmierć, dla innych więzienie, dla jeszcze innych zniewolenie, strach i cenzurę… 

[Polecam moją petę nr 5 część 1 pod tytułem Fi laman, s. 117 – 132] 

AW: – Obywatelski bunt i sprzeciw wobec działań władzy, wtedy był inny ustrój, inne 

ryzyko i inne zagrożenie, ale wiara w wartości, wolności i ideały po czterdziestu latach może 

być taka sama. 

Arleta Zalewska: – 13 grudnia 1981 roku ile pan miał lat? 

- No to jeszcze się nie urodziłem. 

- Nie było mnie na świecie jeszcze. 

- Jeszcze nie byłam na świecie. 

- Całe pięć lat. 

AZ: – To ludzie, których przez ostatnie lata mogli państwo poznać z ich walki i 

aktywności na rzecz wolnych sądów, praw człowieka czy w ostatnim czasie w związku z 

wydarzeniami na wschodniej granicy… 

Bart Staszewski, aktywista LGBT: – To cierpienie ludzi, którzy musieli siedzieć w 

obozach internowania czy w jakiś sposób byli prześladowani lub bici przez ZOMO, dla nas, 

młodych ludzi to są dosyć obce obrazki. 

AZ: – I dlatego nikt z nich nawet nie zamierza porównywać do działaczy tamtej opozycji. 

Ewa Wrzosek, Prokuratura Rejonowa Warszawa-Mokotów: – Ona się ma nijak do tego, co 

wówczas… Polska jest demokratycznym państwem prawnym, a jednak na każdym kroku, w 

każdej sferze, gdzie mamy do czynienia z jawnym łamaniem prawa, z takim poczuciem 

bezkarności ze strony rządzących. 

[Ale to można przeczytać w każdym dzienniku lub tygodniku]. 

 

AW: – Jeżeli Polska nie dostanie pieniędzy z Unii, Unia nie powinna dostać pieniędzy 

z Polski – taki sygnał płynie ze słów Zbigniewa Ziobry… 

 

AW: – PiS na pierwszym miejscu i sześć ugrupowań w Sejmie – tak by było, gdyby 

wybory odbyły się dziś. 

Proszę powiedzieć, na którą partię by Pan(i) zagłosował(a)? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

PiS + Solidarna Polska 31% (spadek -1) 

Koalicja Obywatelska 24% (spadek -2) 

Polska 2050 14% (spadek -1) 

Konfederacja 7% (spadek -2) 

Lewica 6% 

Koalicja Polska 6% (wzrost +2) 



K15 2% (wzrost +2) 

P [Porozumienie Gowina?] 1% 

Odmowa, nie wiem, trudno powiedzieć 9% 

 

AW: – Brak wolnych łóżek, brak respiratorów. W Świnoujściu i Chojnicach też już 

wiedzą, jak to jest. W szpitalach jak na dłoni widać to, co jest w covidowych statystykach, a w 

naszym sondażu widać, jak oceniają to Polacy. Na pytanie czy rząd robi wszystko, by 

ograniczyć rozprzestrzenianie się koronawirusa, aż 60% pytanych odpowiedziało NIE. 

Zgony z powodu Covid-19 

Od stycznia do października 2021 

Źródło: Narodowy Instytut Zdrowia Publicznego 

11-20 lat: niezaszczepieni – 12; zaszczepieni – 0 

21-30 lat: niezaszczepieni – 98; zaszczepieni – 0 

31-40 lat: niezaszczepieni – 351; zaszczepieni – 5 

41-50 lat: niezaszczepieni – 1026; zaszczepieni – 8 

51-60 lat: niezaszczepieni – 2614; zaszczepieni – 13 

61-70 lat: niezaszczepieni – 10 269; zaszczepieni – 70 

71-80 lat: niezaszczepieni – 12 969; zaszczepieni – 208 

Powyżej 80 lat: niezaszczepieni – 14 360; zaszczepieni – 583 

Marzanna Zielińska: – …Główne ogniska na dziś to przedszkola i szkoły, stąd tak wielka 

nadzieja w szczepieniu dzieci w wieku 5-11 lat… Covidowe oddziały dla najmłodszych 

wypełniają się w ekspresowym tempie. Szczyt czwartej fali szybko nie opadnie, a piąta 

w rozpowszechniającym się Omikronem przed nami. Od środy zaczną obowiązywać nowe, 

bardziej restrykcyjne limity: w sklepach, kinach czy restauracjach, ale dopiero jutro 

przedsiębiorcy dowiedzą się z rozporządzenia dokładniej co i jak. 

Niektóre kraje zachodnie wprowadziły przywileje dla osób zaszczepionych. 

Czy takie zasady powinny być wprowadzone także w Polsce? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

Zdecydowanie tak – 42% 

Raczej tak – 22% 

Zdecydowanie nie – 19% 

Raczej nie – 13% 

Nie wiem – 3% 

Czy pana(i) zdaniem szczepienia przeciwko Covid-19 

powinny być w Polsce obowiązkowe? 

Źródło jak wyżej 

Tak, dla wszystkich – 41% 

Tak, dla niektórych grup zawodowych lub grup społecznych – 19% 

Nie, nie powinny być obowiązkowe – 37% 

Nie wiem – 3% 

 Czy pana zdaniem, rząd robi wszystko by ograniczyć rozprzestrzenianie się 

 Koronawirusa? 

Źródło jak wyżej 

Zdecydowanie nie – 33% 

Raczej nie – 27% 

Raczej tak – 22% 

Zdecydowanie tak – 12% 

Nie wiem – 6% 

 

AW: – Nordstream2 nie może być w tej chwili uruchomiony – mówiła o tym szefowa 

dojczlandzkiej dyplomacji, zapewniając, że nowy rząd ma w tej sprawie takie zdanie, jakie miała 

kanclerz Angela Merkel. Jeśli Rosja będzie stanowiła zagrożenie dla Ukrainy, to nie może liczyć 

na swój wielki gazowy projekt. Czy to sprawi, że Putin się cofnie, o tym: 



Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – W przypadku dalszej 

eskalacji sytuacji na granicy z Ukrainą gazociąg Nordstreem2 mógłby nie zostać dopuszczony 

do eksploatacji. 

Radosław Sikorski: – Musi bardzo uważać, aby nie powstało wrażenie, że mówi tylko 

w imieniu własnej partii, a nie całego rządu. 

Jacek Tacik: – A pana zdaniem. W czyim imieniu mówi? 

Sikorski: – No, nie wyobrażam sobie, że tego nie uzgodniła ze swoim kanclerzem. 

JT: – …Operator gazociągu musi być zarejestrowany, a nie jest, w Unii Europejskiej. 

Unijne przepisy jak na razie są po stronie Polski. To gazociąg Opal, który jest odnogą 

Nordstreem, (z Greifswald na południe do Bradov – Czechy), Dojczland chciał zwiększyć jego 

przepustowość, aby jeszcze więcej gazu docierało pod Bałtykiem do zachodniej Europy. Polska 

zaskarżyła decyzję do Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej i wygrała. 

Sikorski: – Deutschland obiecał Stanom Zjednoczonym, że jeśli nowa administracja 

[USA?] zdejmie sankcje na dokończenie Nordstreem2, to one będą się sprzeciwiały używaniu 

Nordsteem2 jako instrumentu szantażu. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Christian Thielemann condukts the Staatkapelle Dresden, with Maurizio Pollini on piano, 

performing Johannes Brahms’ Tragic Overture opus 81, piano concerto number 1 in D minor, 

opus 15 and Max Reger’s Romantic Suite opus 125. 

♣ 



2021-12-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6436 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 17 460 nowych zakażonych. 537 zgonów. 

 

PK: – Od jutra będą obowiązywać nowe przepisy mające ograniczyć rozwój pandemii. 

Obłożenie hoteli, restauracji czy kin (bary, obiekty sakralne, teatry, obiekty sportowe) będzie 

zmniejszone do 30%, ale te limity nie obejmują osób zaszczepionych i może to sprawiło, że aż 

tylu chętnych do szczepień co dziś nie było od wielu miesięcy. A zapisywać można też 

pięciolatków. 

Marzanna Zielińska: – …tydzień do tygodnia zakażeń jest mniej, ale ofiar śmiertelnych 

jest więcej. Są wyjątki – rozporządzenie nie wlicza do limitów osób zaszczepionych, 

ozdrowieńców lub z negatywnym testem pod warunkiem, że to udowodnią. Ograniczeń nie 

będzie w sektorze publicznym. Od 15 grudnia obowiązek testowania wszystkich 

współdomowników osób chorych na Covid-19. Ważne: bez względu na unijny certifikad Covid. 

Przed przylotem do Polski spoza strefy Schengen – ważność testu 24 godziny. Ważne: 

Zaszczepienie nie zwalnia z obowiązku testowania. 

 

PK: – Swietłana Tichanouska kandydowała w wyborach prezydenckich, bo odmówiono 

zarejestrowania kandydatury jej męża, ale to był dopiero początek jego dramatu. Z woli 

białoruskiego dyktatora wkrótce go zatrzymano i postawiono kuriozalne zarzuty. 

(Organizowanie masowych zamieszek. Naruszenie porządku publicznego. Przemoc wobec 

funkcjonariuszy państwowych). Dziś Siarhiej Cichanouski został skazany na 18 lat kolonii 

karnej. 

Anna Czerwińska: – …według ONZ w ciągu ostatniego roku na Białorusi aresztowano 

ponad 35 tysięcy ludzi… 

[Jest paradoksalny porządek na naszym globie. Są przywódcy i są ludzie. Przywódcom 

wszystko wolno wobec ludzi, ludziom nic nie wolno wobec przywódcy. Od przywódcy zależy, 

jak daleko się posunie w swej władzy nad zwykłymi ludźmi. To przywódca decyduje, czy będzie 

sługą, czy władcą, właścicielem narodu. Przywódcy uznają, że każdemu innemu przywódcy 

wszystko wolno zrobić z narodem i pozwalają mu na to. W swoich sprawach mogą liczyć na 

wzajemność innych przywódców. Przywódca ma panować nad narodem i w sobie właściwy 

sposób ma zaprowadzać posłuszeństwo. Przywódca ma w tym celu policję, tajne służby, a nawet 

wojsko. W ONZ są sami przywódcy, zwykłych ludzi nie ma w ONZ. Zwykli ludzie nie mają 

międzynarodowej organizacji. Unią Europejską rządzi 27 przywódców. Europejczycy mają 

Parlament Europejski, to już coś. 

Ale nawet w Unii Europejskiej przywódcy ignorują Parlament Europejski. Zwykli ludzie nie 

mają żadnych skutecznych narzędzi obrony przed przywódcą. Muszą uciekać się do buntu, a 

bunt jest przestępstwem, jest bezprawiem, jest przestępstwem wobec bezprawia przywódcy]. 

 

PK: – W naszym kraju nie stwierdzono dotąd zarażenia wariantem Omikron, ale pierwszy 

taki przypadek zarejestrowany w Chinach, to dość nieoczekiwanie osoba, która przyleciała tam z 

Polski. W Londynie niemal połowa zakażeń to już właśnie Omikron – budzi taki niepokój, że 

tysiące Brytyjczyków stanęło w długich kolejkach do szczepień. 

Monika Krajewska: – Długie kolejki i pośpiech, to wyścig po trzecią dawkę. Do końca 

roku ma mieć do niej dostęp każdy dorosły mieszkaniec wysp. Milion szczepień dziennie – taki 

cel postawił premier wielkiej Brytanii, bo z najnowszych badań wynika, że za chwilę Omikron 

stanie się tam wariantem dominującym. 

Każdego dnia zakaża się nim nawet 200 tysięcy osób. Dania i Norwegia też zwracają uwagę na 

lawinowy przyrost zakażeń Omikronem, wprost przyznają, że boją się tsunami [zakażeń]. 

Duńczycy każdy pozytywny test w kraju sprawdzają pod kontem nowego wariantu, a to 

doprowadziło ich do wniosku, że liczba nowych przypadków podwaja się co 48 godzin. 



Krzysztof Pyrć, profesor, wirusolog, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Zespół Polskiej 

Akademii Nauk do spraw Covid-19: – Faktycznie ten wirus omija nasze zabezpieczenia w 

dużym stopniu… 

Liczba wykonanych testów na obecność Sars-cov-2 (w okresie 6-12.12): 661 300 

Liczba testów pozytywnych (w okresie 6-12.12): 156 823 

Liczba próbek sekwencjonowanych pod kątem mutacji wirusa w ciągu tygodnia: ok. 3000 

[To w Polsce?] 

Tomasz Wąsik, profesor, kierownik Katedry i Zakładu Mikrobiologii i Wirusologii 

Śląskiego Uniwersytetu Medycznego: – Omikron na pewno w naszej populacji już jest. Zresztą, 

proszę państwa, przy obecnym rozwoju cywilizacyjnym i naszej mobilności nie istnieją żadne 

bariery do rozprzestrzeniania się wariantu. 

MK: – Italia przedłuża stan wyjątkowy do końca marca. Norwegowie wprowadzają 

prohibicję, a Francuzi szykują się na najgorsze w styczniu. Z najnowszych badań wynika, że 

dwie dawki działają słabiej w przypadku Omikrona, ale trzecia w wysokim stopniu chroni przed 

ciężkim przebiegiem choroby i hospitalizacją. Monika Krajewska, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Dłoń 
Dwadzieścia siedem kości, 
trzydzieści pięć mięśni, 
około dwóch tysięcy komórek nerwowych 
w każdej opuszce naszych pięciu palców. 
To zupełnie wystarczy, 
żeby napisać „Mein Kampf” 
albo „Chatkę Puchatka”. 

(Wystarczy, 2011) 

Wisława Szymborska 

♣ 



2021-12-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6214 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 24 266 nowych zakażonych. 669 zgonów. 

 

[Ale pełna statystyka prowadzona przez ministerstwo zdrowia wygląda tak: 

- przypadki śmiertelne [od 4 marca 2020 roku] – 89 714 

- osoby zakażone od 4 marca 2020 roku – 3 881 349 

Dzienne statystyki w Polsce: 

- osoby zakażone – 24 266 

- osoby, które wyzdrowiały – 14 048 

- przypadki śmiertelne – 669 

- wyłącznie z powodu Covid-19 – 173 

- choroby współistniejące wraz z Covid-19 – 496 

- osoby na kwarantannie – 546 785 

- wykonane testy – 109 502 

- testy z wynikiem pozytywnym – 26 225] 

 

PK: – To najbardziej dramatyczne dane od ponad pół roku… Od roku lekarze mówią, że 

jeżeli coś nas może uratować, to szczepienia. Tylko ta misja ratunkowa nie jest łatwa, jeśli 

poddać się musiała nawet sejmowa komisja zdrowia. 

Katarzyna Lubnauer, KP KO, Nowoczesna: – To jest zbrodnia narodowa, jeżeli ktoś kto 

ma narzędzia do tego, żeby realnie walczyć z pandemią, nie robi nic. A pozoruje tylko swoje 

działania po to, żeby uniknąć złości tych, którzy nie lubią szczepień. 

Jakub Sobieniowski: – …Sejmowa komisja nie zajęła się weryfikacją szczepień i 

testowaniem, oficjalnie z powodów sanitarnych i akcji Konfederacji, ale dużo, chociaż 

nieoficjalnie mówi takie podejście posła PiS-u autora projektu do jego własnego projektu: 

Czesław Hoc, KP PiS: – Wszystko w swoim czasie. 

JS: – …7 grudnia Adam Niedzielski zapowiedział obowiązkowe szczepienia dla trzech 

grup zawodowych (od 1 marca wprowadzić obowiązek zaszczepienia dla trzech grup: medycy, 

nauczyciele, służby mundurowe), a dzisiaj rzecznik rządu to odwołał. 

Ten minister nauki sprzeciwił się przeciwko naukowo uzasadnionym szczepieniom 

nauczycieli i jest autorem tego pisma, w którym zabronił naukowcowi pytania studentów 

o szczepienia i inne informacje związane z Covidem, zakazał naukowcowi ograniczania udziału 

w zajęciach… 

Krzysztof J. Filipiak, profesor, kardiolog, rektor Uczelni Medycznej im. Marii 

Skłodowskiej-Curie w Warszawie: – Słyszę tylko o obietnicach, o tym, że trwają prace, nadal 

przedsiębiorcy nie mają prawa sprawdzać paszportów covidowych, nadal ja, jako rektor, nie 

mam uprawnień spytać się studentów uczelni medycznej, którzy wchodzą do szpitala, którzy 

kontaktują się z chorymi ludźmi, którzy są często pracownikami ochrony zdrowia, więc to 

ryzyko transmisji jest szczególnie duże, nie mamy prawa pytać, czy są zaszczepieni, nie mamy 

prawa sprawdzić paszportu covidowego. 

[Post scriptum. Maria Skłodowska po wyjeździe na stałe do Francji i zawarciu związku 

małżeńskiego z Piotrem Curie, zmieniła nazwisko na Maria Curie. To dziwny patriotyzm 

nakazuje nazywać ją: Maria Skłodowska-Curie, a nawet Maria C. Skłodowska, jak ulica na 

Pogoni w Sosnowcu. Obie Nagrody Nobla dostawała jako Maria Curie]. 

PK: – Kiedy my podajemy liczby opisujące dramatyczny przebieg pandemii to dla tysięcy 

lekarzy to są konkretne imiona i twarze ludzi, ludzi, którzy umierali dosłownie na ich rękach, a 

dla których nie było już ratunku. Nigdy wcześniej, jak w tej czwartej fali nie mówiliśmy o 

dramacie najmłodszych pacjentów. 

Marzanna Zielińska: – W szpitalu w Bolesławcu doktor Krzysztof Baniecki zabiera nas na 

swój oddział. 



Krzysztof Baniecki, lekarz Oddziału Opieki Zdrowotnej w Bolesławcu: – Tu jest pacjent w 

tym momencie pod respiratorem. Nie mamy już, kolejne łóżko w trakcie mycia po pacjentce, 

której się nie udało. 

MZ: – Doktor Baniecki musi wręczyć dwie karty zgonu jednej rodzinie. 

KB, dalszy ciąg: – Córka. Oboje rodzice zmarli. Ona strasznie płakała. Mówiła o tym, jak 

prosiła, żeby się zaszczepili. Ona sama zaszczepiona była. Ale oni nie chcieli i poszli na jedną 

kolację do znajomych i właśnie tam się zarazili. 

MZ: – A to już Szpital „Przylądek Nadziei” we Wrocławiu i coraz bardziej beznadziejne 

przypadki. Tu z powodu koronawirusa zmarło aż sześcioro dzieci. Wygrywały z rakiem 

i przegrały z Covidem. 

Krzysztof Kałwak, profesor, Klinika Transplantacji Szpiku, Onkologii i Hematologii 

Dziecięcej, Uniwersytecki Szpital Kliniczny we Wrocławiu: – Były to dzieci, których rodzice 

nie byli zaszczepieni, a więc apel przede wszystkim o to, żebyście państwo wszyscy tworzyli 

wielki kokon immunologiczny dla naszych chorych, ale również dla siebie. 

MZ: – Mama trzy i pół letniej Kai – byłej pacjentki onkologii zapisała na szczepienie jej 

dziewięcioletnią siostrę. Nikt w rodzinie nie chce życia Kai dodatkowo narażać. 

Olga Marciniak, matka Kai: – Są po prostu takie sytuacje, gdzie komuś trzeba zaufać. Ja 

zdecydowanie ufam medycynie. 

MZ: – Immunologiczny kokon, o którym mówią lekarze, potrzebny jest teraz bardziej niż 

podczas poprzednich fal pandemii. Teraz dzieci zakażają się częściej. Niestety trudniej, kiedy 

już zachorują, wyprowadzić je na prostą. Na oddziale covidowym w Lublinie (Uniwersytecki 

Szpital Dziecięcy) niejeden rodzic usłyszał już, że jutra może nie być. I to nie tylko dlatego, że 

dziecko już prawie nie ma płuc. 

Beata Rybojad, doktor habilitowany, Oddział Anestezjologii i Intensywnej Terapii 

Dziecięcej, Uniwersytecki Szpital Dziecięcy w Lublinie: – To są przede wszystkim niestety 

ciężkie powikłania neurologiczne i dochodzi do niedowładu, do paraliżu, dochodzi do zajęcia 

mózgu, rdzenia kręgowego. 

MZ: – Najmłodsi pacjenci w Instytucie „Centrum Zdrowia Matki Polki” już rodzą się 

z Covidem, zakażone przez swoje niezaszczepione matki. 

Krzysztof Zeman, profesor, kierownik Kliniki Pediatrii, Immunologii i neurologii Instytutu 

Centrum Zdrowia Matki Polki w Łodzi: – To już nie jest kalka z poprzedniego sezonu, to są 

często zaskakujące jeszcze cięższe objawy niż były do tej pory obserwowane u dzieci. 

MZ: – Do trzeciej fali wśród chorych na Covid-19 najwięcej było osób 60+. Teraz pod 

respiratory trafiają częściej ludzie młodzi i bardzo młodzi. Konrad i jego żona też nie wierzyli, 

że to ich problem, dopóki razem nie otarli się o grób. 

Konrad Pasikowski: – Myślałem, że albo mnie to nie dopadnie, albo jak dopadnie, to po 

prostu pochoruję w domu. 

MZ: – A teraz jak pan myśli? 

KP: – No, teraz bym się zaszczepił. 

MZ: – W ciągu doby rodzice zapisali na szczepienia sto tysięcy dzieci w wieku 5-11 lat. 

Pierwsze dawki zostaną podane już jutro. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

PK: – Niezwykłe odkrycie pod Radomiem. 

- Bardzo rzadko się zdarza, że znajdujemy ślady zwierząt, które się tak perfekcyjnie 

zachowały. 

- W przypadku dinozaurów mówimy o 70 milionach lat. 

 

PK: – Dziś dowiedzieliśmy się, że inflacja wynosi niemal osiem procent – z sondażu 

wynika, że martwi się ponad 80% z nas. 60% już ograniczyło wydatki. 

Paweł Płuska: – …A premier znowu wczoraj przekonywał, że inflacja przyszła z zewnątrz, 

że za to, co się dzieje, rząd nie odpowiada – wręcz przeciwnie – próbuje przeciwdziałać za 

pomocą tarczy antyinflacyjnej. 

Morawiecki: – Rodzina mieszkająca w bloku, rodzina z dwójką dzieci otrzyma dodatkowo 

dzięki pakietowi antyinflacyjnemu ponad tysiąc złotych. 

PP: – Część otrzyma tyle, ile nie wyda. 



Izabela Leszczyna, KP KO, PO: – Tak zwany koszyk Dudy, który kosztował w 2015 roku 

37 złotych, dzisiej [dzisiaj] kosztuje 60 złotych. I to jest skala inflacji. 

PP: – Według dzisiejszych oficjalnych danych GUS inflacja w listopadzie osiągnęła 

poziom 7,8%. A przed nami kolejne podwyżki. Firmy energetyczne złożyły w Urzędzie 

Regulacji Energetyki wnioski o zmianę taryf. Jak wiadomo nieoficjalnie, wnioskowały, by 

stawki za sam prąd, który odpowiada za połowę rachunku, jaki dostajemy, wzrosły o 40%. 

Robert Tomaszewski, analityk do spraw energetycznych Polityka Insight: – My się 

spodziewamy tego ostatecznego wzrostu taryfy obrotowej o 36% w stosunku do obecnego roku, 

co oznaczałoby, że nasze rachunki łącznie dla gospodarstw domowych oczywiście, wzrosłyby o 

około 18%. 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Dziś prawdziwa kumulacja debat dotyczących Polski. 

Europosłowie pytają o prawa kobiet i podważanie praw człowieka w naszym kraju, o kryzys na 

granicy z Białorusią i o środki z funduszu odbudowy, których ostatnio nie ma, bo ma problemy z 

praworządnością. [Tylko kilkanaście europosłów obecnych na obradach Parlamentu]. 

… Zatwierdzenie KPO w tym roku umożliwiało wypłacenie zaliczki do ponad 3 

miliardów euro bez żadnych warunków. Ta szansa już przepadła. W nowym roku pieniądze 

popłyną tylko na konkretne projekty i tylko po zrealizowaniu reform, co oznacza kolejne 

miesiące oczekiwania, bo Bruksela nie widzi żadnego postępu w rozmowach z Polską. Na razie 

unijnych ministrów szefowa Komisji alarmowała już o systemowym łamaniu 

międzynarodowych zobowiązań przez władze w Polsce. Polski rząd poparły jedynie Węgry. W 

czasie narady ministrów Polska chciała zablokować deklaracje o unijnych priorytetach na 

przyszły rok, ale i to się nie udało. Rada Unii uznała, że deklaracja może być przyjęta bez zgody 

Warszawy i Budapesztu. W ten sposób symboliczna próba zablokowania mało istotnego 

dokumentu stała się symbolem polskiej pozycji w Unii. Dla Faktów Maciej Sokołowski, 

Bruksela. 

 

Rozłam na Lewicy: klub parlamentarny nowej Lewicy opuścili: Robert Kwiatkowski, 

poseł – Andrzej Rozenek, poseł – Joanna Senyszyn, posłanka – Wojciech Konieczny, senator – 

Gabriela Morawska-Stanecka, wicemarszałek senatu – utworzyli koło Polskiej Partii 

Socjalistycznej. 

 

PK: – Wojsko będzie miało 4 nowe śmigłowce Black Hawk… kolejne 2 wojsko dostanie 

za 2 lata… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Chmury 

Wisława Szymborska 

 
Z opisywaniem chmur 
musiałabym się bardzo śpieszyć – 
już po ułamku chwili 
przestają być te, zaczynają być inne. 

Ich właściwością jest 
nie powtarzać się nigdy 
w kształtach, odcieniach, pozach i układzie. 

Nie obciążone pamięcią o niczym, 
unoszą się bez trudu nad faktami. 

Jacy tam z nich świadkowie czegokolwiek – 
natychmiast rozwiewają się na wszystkie strony. 

W porównaniu z chmurami 
życie wydaje się ugruntowane, 
omalże trwałe i prawie że wieczne. 

Przy chmurach 
nawet kamień wygląda jak brat, 
na którym można polegać, 
a one, cóż, dalekie i płoche kuzynki. 

Niech sobie ludzie będą, jeśli chcą, 
a potem po kolei każde z nich umiera, 
im, chmurom, nic do tego 
wszystkiego 
bardzo dziwnego. 

Nad całym Twoim życiem 
i moim, jeszcze nie całym, 
paradują w przepychu jak paradowały. 

Nie mają obowiązku razem z nami ginąć. 
Nie muszą być widziane, żeby płynąć. 

(Chwila, 2002) 

 

♣ 



2021-12-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6315 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 22 097 nowych zakażonych. 592 zgony. 

 

AW: – Prawie 600 osób zmarło z Covidem w ciągu jednej doby, a w Sejmie w sprawie 

Covidu zamiast konkretów wydmuszka. Z zapowiedzi ministra i projektu ustawy nie zostało 

praktycznie nic, oprócz, jak to mówi minister, różnych punktów widzenia. 

Maciej Knapik: – Kolejny dzień sejmowej przepychanki. 

Czesław Hoc, KP PiS: – Wszystko w swoim czasie, tak jak powiedziałem wczoraj. 

MK: – Nie może pan bez przerwy mówić, że wszystko w swoim czasie. 

Hoc: – No, takie są okoliczności. 

MK: – Okoliczności są takie, że posłowie Konfederacji wczoraj doprowadzili do 

przerwania obrad komisji. Tak wznosili toast wodą mineralną. Tak odtrąbili swój sukces w 

internecie, w dniu, kiedy umarło na Covid prawie 700 osób: 

Konfederacja 

UWAGA!! BITWA WYGRANA, ALE WOJNA TRWA!! 

Covidowa koalicja mięknie, Komisja Zdrowia dzisiaj się nie odbędzie!! 

Presja ma sens!! 

Janusz Korwin-Mikke, koło poselskie Konfederacja: – Na razie jeszcze epidemii nie ma. 

MK: – To mówili dzisiaj, gdy tylko w ciągu ostatnich 7 dni zmarło 2919 zakażonych ludzi. 

A politycy PiS-u starają się Konfederację udobruchać. 

- Projekt ustawy jest bardzo, powiedziałbym tak kolokwialnie, lajtowy [lekki w odbiorze, 

łatwy, nieskomplikowany, swobodny, na luzie], nie przymusza do niczego i nikogo. I żadnej 

segregacji sanitarnej nie powoduje. 

MK: – Chodzi o projekt zakładający pierwotnie, że pracodawca będzie mógł pytać 

pracownika o szczepienia czy zrobione testy, które mają być darmowe. Co z tego zostanie, nie 

wiadomo. Opozycja mówi, że projekt już jest bezzębny. 

Lubnauer: – Tam już nie ma praktycznie nic. Przedsiębiorca może, ale nie musi. 

Pracownik może, ale nie musi. 

Marcelina Zawisza, KKP Lewicy, razem: – Jest on za bardzo ostrożny i za bardzo 

koncyliacyjny [pojednawczy, ugodowy, polubowny]. 

MK: – A mimo tego problem z projektem jest tak duży, że politycy PiS-u w tajemnicy 

trzymali termin kolejnego posiedzenia komisji zdrowia. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek Sejmu, KP Koalicja Polska, Polskie stronnictwo Ludowe: 

– Dopóki PiS będzie zakładnikiem antyszczepionkowców, to takie hocki klocki będą odbywały 

się na komisji. 

MK: – Posłów Konfederacji jest raptem jedenastu. O co chodzi PiS-owi? 

Monika Wielichowska, KP KO, PO: – Kto rządzi dalej? A są chwiejni. I być może te parę 

głosów Konfederacji będzie im potrzebne, chociażby jutro przy procedowaniu budżetu. 

MK: – Problem w tym, że w samym rządzie też pojawiają się podobne głosy. Co 

powoduje, że zapowiedzi ministra zdrowia o obowiązkowych szczepieniach dla nauczycieli, 

służb mundurowych czy pracowników ochrony zdrowia, kończą się na pracownikach ochrony 

zdrowia i to nie wiadomo do końca na jakich zasadach. 

Minister zdrowia ma zbyt małą polityczną siłę, by forsować swoje rozwiązania. Zostają 

mu takie wypowiedzi: 

Niedzielski: – Ta ustawa jest przygotowana z poszanowaniem różnych punktów widzenia. 

MK: – A zatem, sprawdzanie paszportów covidowych, jeśli wejdzie w życie, to nie 

wiadomo kiedy, ale na pewno poniewczasie – słychać w Sejmie… Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – Omikron jest już oficjalnie w Polsce. Jest pierwszy przypadek zakażenia tym 

wariantem i to pewne, że będzie ich więcej. My odczujemy to w lutym. Inni w Europie 

odczuwają to już. W Wielkiej Brytanii prawie 90 tysięcy zakażeń dziennie, tak źle nie było tam 

od początku pandemii. 



Monika Krajewska: – …Zdaniem naukowców dawki przypominające, choć nie dają pełnej 

ochrony przed zarażeniem w wysokim stopniu chronią przed ciężkim przebiegiem choroby i 

hospitalizacją. W Polsce dawkę przypominającą przyjęło 5 169 704 osoby. 

 

AW: – Awantura w Baranowie i konkretne pytania do rządu, bo jest plan na wielkie 

lotnisko, ale w tym planie są wielkie braki. Pół tysiąca domów ma zniknąć z powierzchni ziemi. 

Nic dziwnego, że ich właściciele chcą wiedzieć, co im zostaje. Cztery lata temu był pomysł, 

analiza kosztów trwa, konkretów wciąż nie ma. 

Jacek Tacik: – Ci, których domy znikną z powierzchni ziemi i będą zmuszeni do 

przeprowadzki, chcieli się dowiedzieć od przedstawicieli rządu, czy, kiedy i ile otrzymają za nie 

pieniędzy? Centralny port ma znaleźć się w miejscu 20 wiosek, (SHRO [?] Szymanów, 

Szymanów, Kaski, Strumiany Dolne, Strumiany Górne, Elżbietów, Maurycew, Skrzelew, 

Duninopol, Pawłówek, Buszyce, Podbuszyce, Wyczółki, Nowa Pułapina, Drybus, Nowy 

Oryszew, Podoryszew, Janówek, Oryszew-Osada, Stara Wieś, Stary Drzewicz, Nowy 

Drzewicz), teren ma objąć 40 km2 i będzie to dotyczyć około tysiąca osób. 

- Niech pani nie robi z siebie takiej osoby, która będzie służącą pana Horały. 

JT: – minister Marcin Horała, pełnomocnik rządu do spraw Centralnego Portu 

Komunikacyjnego, żeby uniknąć takich scen, nie pojechał do Baranowa. 

Horała: – Celem tego spotkania nie jest jakaś spokojna merytoryczna rozmowa z 

mieszkańcami i odpowiedź na ich konkretne pytanie, tylko generowanie jakiejś politycznej 

emocji. 

JT: – Ale tych konkretów i to po stronie rządu jeszcze nie ma. Ostateczne miejsce 

planowanej inwestycji ma być znane dopiero w przyszłym roku po decyzjach środowiskowych. 

Eryk Kłopotowski, ekspert rynku lotniczego: – Nie wiemy, czy ten pomysł biznesowo się 

opłaca, ponieważ nie znamy liczb. 

JT: – Centralne lotnisko, taki był pomysł, miało obsługiwać 45 milionów pasażerów 

rocznie. Połowa miała należeć do LOT-u, ale LOT jest w finansowych tarapatach i w tym roku 

obsłużył 4 miliony pasażerów. 

Adrian Furgalski, Zespół Doradców Gospodarczych „TOR”: – Kto ma latać z tego 

lotniska? Kiedyś mówiono, że Dojcze, Francuzi, bo będzie bliżej do Chin. To Francuz z Paryża 

ma latać przez Warszawę do Pekinu, skoro ma u siebie bezpośrednie połączenie? 

JT: – Pierwsza łopata ma zostać w ziemię WBITA w 2023 roku – to data wyborów. Rok 

zakończenia budowy też zdaniem opozycji nie jest przypadkowa – to data kolejnych wyborów 

parlamentarnych. 

 

AW: – Szczepię swoje dziecko, bo – nie chcę, żeby zachorowało, bo nie chcę, żeby 

zarażało, bo widziałam w telewizji, jak cierpią inni. Od dziś można szczepić dzieci od 5 do 11 

lat i dać im przed Covidem tarczą ochronną. 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

The Concertgebouw Amsterdam 

Mezzo presents 

The Royal Concertgebouw 

Wolfgang Amadeus Mozart 

Piano Concerto No.23 in A major 

Anton Bruckner 

Symphony No. 6 in A major 

Piano Mitsuko Uchida 

Conducted by Bernard Haitink 

♣ 
2021-12-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6334 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 20 027 nowych zakażonych. 566 zgonów. 

 

GK: – Wszystko zaczęło się przed trzynastą od esemesa do członków sejmowej komisji 

kultury zwołującej na posiedzenie. Bez zapowiedzi, wbrew przepisom. Posłowie partii władzy 

odrzucają senackie veto do ustawy lex TVN. Kilkadziesiąt minut później sejmowa większość 

przegłosowuje lex TVN. Polityczna operacja wymierzona w naszą stację trwa niespełna dwie 

godziny. Gorące komentarze teraz: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Oczywiście można mówić o pewnym zaskoczeniu, ale 

trzeba pamiętać, że już we wrześniu Ryszard Terlecki najbliższy współpracownik Jarosława 

Kaczyńskiego i szef klubu Prawa i Sprawiedliwości zapowiadał, że ustawa lex TVN trafi pod 

obrady Sejmu znienacka, żeby zaskoczyć dziennikarzy. I dokładnie tak dzisiaj się stało, 

znienacka, w biały dzień, nie pod osłoną nocy, jak ta partia ma w zwyczaju, PiS dokonał 

zamachu na wolność słowa w Polsce, wolne media, a tym samym fundamenty demokracji. 

Zaskoczona opozycja próbowała protestować, ale nie dopuszczono jej do głosu, żadnej dyskusji, 

żadnej debaty, żadnej rozmowy o stanowisku Senatu w sprawie lex TVN nie było. Atak został 

przeprowadzony w ciągu niecałych dwóch godzin. Lex TVN to nie tylko wolność słowa i wolne 

media, ale w największą amerykańską inwestycję w Polsce – TVN Discovery. Reakcja 

amerykańskiego chargé d’affaires była natychmiastowa: 

Bix Aliu 

Chargé d’affaires, A.I. Stanów Zjednoczonych w Polsce 

Stany Zjednoczone są skrajnie rozczarowane dzisiejszym przyjęciem ustawy 

medialnej przez Sejm RP. Oczekujemy, że Prezydent Duda będzie działać zgodnie 

z wcześniejszymi deklaracjami, aby wykorzystać swoje przywództwo do ochrony 

wolności słowa i działalności gospodarczej. 

Źródło: twitter.com/USAmbPoland 

KKZ: – Zarząd TVN Discovery w wydanym oświadczeniu podkreśla determinację 

w obronie i w walce o wolność słowa w Polsce: 



Oświadczenie Zarządu TVN Grupy Discovery 

W Sejmie doszło do bezprecedensowego zamachu na wolne media. 

To działanie wymierzone w największego i najważniejszego polskiego sojusznika, 

bo to na Stanach Zjednoczonych opiera się polskie bezpieczeństwo i duża część 

polskiej gospodarki. TVN Grupa Discovery i Discovery Inc. są zdeterminowane do 

obrony swoich inwestycji w Polsce i użyją wszystkich środków prawnych, by misja 

naszych mediów w Polsce była kontynuowana. 

Ufamy, że Prezydent Andrzej Duda zawetuje Lex TVN, zgodnie ze swoimi 

wcześniejszymi zapowiedziami. 

Duda: – Ta ustawa musi najpierw trafić, jak to mówimy, na biurko prezydenta, czyli musi 

zostać przesłana, jeszcze nie została przesłana, nie mam takiej informacji, żeby trafiła do 

kancelarii prezydenta, będzie oczywiście przez nas poddana analizie i odpowiednia decyzja 

zostanie podjęta. Ja już mówiłem na temat tego, z jakiego punktu widzenia będę tą [tę] ustawę 

oceniał i taką decyzję podejmę. 

GK: – Na decyzję, która zaważy na stosunkach polsko-amerykańskich, prezydent ma 21 

dni. 

Regulamin Sejmu wymaga, by komisje zwoływać trzy dni, a nie kilkanaście minut 

wcześniej przed posiedzeniem – to stanowisko biura legislacji Sejmu… Posiedzenie było 

nielegalne, głosowanie też. PiS nie zwraca na to uwagi. 

Maciej Knapik: – …Komisja sejmowa została zwołana na 24 minuty wcześniej i jeden 

jedyny punkt: Lex TVN. Obradowano niecałą godzinę. Działano z zaskoczenia. Przewodniczący 

komisji Piotr Babinek odczytywał sam do siebie kolejne formuły i zarządzał głosowania, byle 

szybciej większość PiS-owska głosowała. Żadnej dyskusji… zmiana prawa, które teraz 

wymusza zmiany właścicielskie dotyczące TVN. 

GK: – 229 posłów było za, 212 przeciw, 11 wstrzymało się od głosu – większość 

z Konfederacji. Zjednoczona Prawica była zmobilizowana, bo dziś były głosowania budżetowe. 

W głosowaniu nad Lex TVN dostali wsparcie od posłów Kukiza, a także niezrzeszonego 

Łukasza Mejzy. 

Arleta Zalewska: – …Z PiS-u nie wyłamał się żaden poseł. Za ustawą Lex TVN 

zagłosowali wszyscy ci, którzy w ostatnim czasie albo dołączyli, albo wrócili do klubu PiS-u… 

 

GK: – …Jeśli ktoś myślał, że ta informacja nie przebije się do opinii publicznej, to był w 

błędzie: Drastycznie podrożeją prąd i gaz o 54% i 24% dla wszystkich. Już od nowego roku. 

Decyzję podjął i ogłosił Urząd Regulacji Energii. 

Jan Błaszkowski: – tylko gotujący na gazie zapłacą miesięcznie netto 9 złotych więcej, ale 

odbiorcy ogrzewający też wodę gazem już zapłacą dodatkowo 56 złotych miesięcznie. Za to 

rachunek za ogrzewanie mieszkania gazem wzrośnie o 174 złotych miesięcznie. Stawki są 

wyższe o połowę niż dotychczasowe, a to nie koniec… Za prąd zapłacimy 21 złotych więcej do 

przeciętnego rachunku. (24%). Wprawdzie za podwyżką cen idzie obniżka VAT i akcyzy na 

prąd i energię, którą wprowadził rząd w ramach tak zwanej tarczy inflacyjnej, ale to tylko 

czasowa bonifikata. Podrożeje wszystko, co gospodarka dzięki nośnikom energii wytwarza, a to 

oznacza kolejny tak zwany impuls inflacyjny. 

 

GK: – …Mamy kolejne zakażenie Omikronem. Zaledwie przez 7 dni grudnia zmarło 7287 

osób. [Gdzie? Przecież nie w Polsce na Covid?] W liczbie zgonów przodujemy w Europie. W 

Wielkiej Brytanii ostatniej doby zakaziło się 93 045 osób, zmarło 111 osób. W Polsce tylko 

nieco połowa jest zaszczepiona. W szpitalach zaczyna brakować leków wspierających leczenie 

Covid… 

GK: – Wracamy do ataku na wolne media: 

Głosowanie nr 41: 

Głosowało 452 

Wielkość bezwzględna 227 

Za 229 

Przeciw 212 

Wstrzymało się 11 
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Tvn24bis – Fakty – program nienadany 

Zarząd TVN Grupa Discovery: W Sejmie doszło do bezprecedensowego zamachu na 

wolne media / Oświadczenie: TVN Grupa Discovery i Discovery Inc. są zdeterminowane do 

obrony swoich inwestycji w Polsce / Zarząd TVN Grupa Discovery: Ufamy, że prezydent 

zawetuje „Lex TVN”, zgodnie ze swoimi wcześniejszymi zapowiedziami / prezydent: ustawa 

będzie poddana analizie i odpowiednia decyzja zostanie podjęta / KE O „Lex TVN”: nie 

zawahamy się podjąć działań w przypadku braku zgodności z prawem UE / KE O „Lex TVN”: 

wysyła kolejny negatywny sygnał nt. praworządności i wartości demokratycznych 

 

Polska – 19 392 0nowych zakażonych. 543 zgony. 

 

Tvn24bis – Dzień po dniu – Jest godzina 23:00 zaczynamy magazyn Dzień po Dniu – 

Małgorzata Kukuła, dobry wieczór. Amerykanie mówią o zaniepokojeniu i rozczarowaniu 

przyjęciem Lex TVN, a prezydentowi Andrzejowi Dudzie przypominają jego zapowiedzi, że 

będzie bronił wolności słowa i apelują o veto. Stany Zjednoczone to nasz partner strategiczny, a 

atak na Discovery to walka z Demokratami i Republikanami – tak mówił w Faktach po Faktach 

były prezydent Aleksander Kwaśniewski, a Bronisław Komorowski podkreślił, że Stany 

Zjednoczone będą broniły amerykańskich interesów w naszym kraju. 

Polski żołnierz zdezerterował, miał pilnować granicy, a uciekł na Białoruś i oddał się 

w ręce reżimu Łukaszenki. 25-latek w Polsce miał konflikt z prawem. 

Horrendalne podwyżki za prąd i gaz. 

Amerykanie apelują do prezydenta Andrzeja Dudy o zawetowanie Lex TVN i 

przypominają jego zapowiedzi, że będzie stał na straży wolności słowa i działalności 

gospodarczej. Po przyjęciu przez Sejm Lex TVN słowa o rozczarowaniu i zaniepokojeniu 

popłynęły z amerykańskiego Departamentu Stanu i z Senatu. A dziś Senat zatwierdził Marka 

Brzezińskiego na Ambasadora Stanów Zjednoczonych w Polsce. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Znowu możemy mówić o całym chórze głosów 

zaniepokojonych atakiem na największą amerykańską inwestycję w Polsce. Tu na Capitolu 

wspólne ponadpartyjne oświadczenie przyjęli senatorowie RISCH (Jim Risch) – najważniejszy 

republikanin w komisji spraw zagranicznych Senatu i demokratka SHAHEEN (Jeanne Shaheen), 

która jest przewodniczącą podkomisji europejskiej. W ich oświadczeniu możemy wyczytać: 

„Jesteśmy poważnie zaniepokojeni przyjęciem przez polski parlament ustawy 

zakazującej podmiotom zagranicznym posiadania spółek medialnych pod pozorem 

powstrzymywania zagranicznych wpływów. Ograniczenia, jakie ustawa ta ma na 

celu nałożyć na spółki medialne, w tym TVN24 – największy niezależny kanał 

informacyjny i największą inwestycję amerykańską w Polsce, ograniczą ich zdolność 

do niezależnego funkcjonowania i przyczynią się do upadku słowa w Polsce. 



Wolne i niezależne media są kluczem do budowania środowiska odpornego na 

dezinformację i obce wpływy. Ta ustawa czyni Polskę jeszcze bardziej podatną na 

wpływy z zewnątrz i przyniesie odwrotny skutek od tego, co było postulowane 

w parlamencie. Prezydent Duda powinien rozważyć skutki, jakie podpisanie tej 

ustawy miałoby dla wolności słowa i przyszłych amerykańskich inwestycji 

zagranicznych w Polsce”. 

MW: – Pozostańmy jeszcze na Capitolu, bo kilka godzin później podczas posiedzenia 

całego Senatu bez ani jednego głosu sprzeciwu został zaakceptowany na ambasadora Stanów 

Zjednoczonych w Polsce Mark Brzezinski i pytasz o to Piotrze, jaka jest misja Brzezińskiego? 

Otóż on nie zostawia najmniejszych wątpliwości co do tego, jakie jest jego stanowisko 

w sprawie wolności mediów i wartości demokratycznych: 

Mark Brzezinski przed Senatem: jako ambasador USA w Polsce będę promował 

praworządność i prawa mniejszości 

Mark Brzezinski, wypowiedź z 1 grudnia: – Będziemy rozmawiali bezpośrednio z polskim 

rządem co do wagi wolności mediów i praw człowieka. Jako ambasador mam bardzo jasne 

przesłanie: Ameryka chce i popiera równość. Amerykańska Ambasada w Warszawie będzie o 

tym mówić, tak jak mówiła już wcześniej, z niepokojem przyglądam się regresowi 

demokratycznemu. 

MW: – O ustawie „Lex TVN” usłyszeliśmy także wczoraj podczas briefingu (brifing) 

w Departamencie Stanu Jalina (Dżalina) Porter apelowała o wspieranie wolności mediów, prawa 

własności oraz o wspieranie wspólnych wartości. 

Jalina Porter, Amerykański Departament Stanu 

Administracja Bidena w sposób zdecydowany w centrum polityki zagranicznej 

umieściła prawa człowieka i to oczywiście przekłada się na wolność wypowiedzi, to 

znaczy wolność mediów – to znaczy oczywiście wielkie znaczenie czwartej władzy. 

Zatem będziemy wartości te wspierać i wciąż zachęcać prezydenta Dudę, żeby robił 

tak samo. 

MW: – Osobne oświadczenie w imieniu Departamentu Stanu wydał także Ned Price 

(Prajs). I jeszcze głos ambasadora Daniela Frida, znanego przyjaciela Polski, który w naszym 

kraju spędził wiele lat. Otóż ambasador zwraca uwagę na to, że do napięcia w kontaktach 

z Waszyngtonem dochodzi w momencie, gdy potrzebna jest solidarność wobec zagrożenia, jakie 

płynie z Rosji: 

Daniel Fried, były ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Teraz? Otwierać nowy 

atak na amerykańską inwestycję? I kwestia wolności mediów? To nie ma sensu. To nie ma 

sensu. 

MW: – Ja powtórzę to, co mówiłem wczoraj: To jest dopiero początek komentarzy, reakcji 

płynących z Waszyngtonu po przyjęciu ustawy Lex TVN na pewno na początku przyszłego 

tygodnia usłyszymy więcej. 

Małgorzata Kukuła: – Wolne media patrzą władzy na ręce i to często się władzy nie 

podoba. Wczoraj rządzący przegłosowali ustawę wymierzoną w TVN, ale my dziennikarze 

robimy swoje. 

Jakub Sobieniowski: – To jest znaczące, szczególne w takim dniu, jak polityk PiS-u 

i wiceszef polskiej dyplomacji zareagował na pytanie o ustawę anty TVN: 

Wypowiedzi: 

Szymon Szynkowski vel Sęk, wiceminister spraw zagranicznych, KP PiS: – Jaką 

radiostację pani reprezentuje? Bo jestem zaskoczony pytaniem tego związku sytuacji na 

wschodniej granicy Polski z nowelizacją ustawy medialnej? Tak. Naprawdę. 

JS: – Można się spierać, czy to jeszcze odpowiedź władzy? Czy już próba zastraszenia 

dziennikarki? Tym bardziej że pytała władzę o to: o przepisy uderzające w niezależną od władzy 

telewizję… 

Tusk: – To nie są incydenty. To się składa w czarny obraz i tak jak powiedziałem, nie 

w czarny dzień, nie w czarny tydzień, tylko w czarne 6 lat polskiej demokracji i polskiej 

niepodległości. 

Aleksander Kwaśniewski: – Nienawiść do TVN, nazywam tak, jak jest. Nienawiść do 

TVN-u jest naprawdę ogromna w kręgach kierowniczych PiS-u, myślę, u samego Jarosława 



Kaczyńskiego. Ale wie pani, przeglądałem te stenogramy, protokoły, dokładnie rzecz biorąc, 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, która decydowała o licencji dla TVN24, no to przecież z 

tego wynika ta niechęć, tam nie ma w ogóle rozmowy o tym, o jakimkolwiek obiektywizmie. To 

pokazuje dramatyzm sytuacji. PiS, Jarosław Kaczyński chcą zniszczyć TVN. I o to się toczy 

walka. 

Bronisław Komorowski: – Ja myślę, że jak zwykle motywacje są bardzo złożone. Jest ta 

motywacja, jaką jest chęć podporządkowania sobie wszystkich mediów albo ich absolutnej 

większości. Jest chęć ukarania i zniszczenia wrogiej stacji, za którą uważają działacze PiS TVN. 

Jest na pewno chęć przykrycia różnych skandali i afer, które dotyczą PiS-u, a są ujawniane 

między innymi przez TVN. Warto pamiętać, że Jarosław Kaczyński zapowiadał realizację 

scenariusza węgierskiego. I myślę, że wielokrotnie próbował to zrealizować i raz mu się już 

częściowo udało, bo na samym początku była próba jednak wrogiego przejęcia Agory i Gazety 

Wyborczej, potem była próba przejęcia Rzeczpospolitej nie udana, było także udane działanie 

przejęcia prasy lokalnej w postaci wykupienia tej prasy przez Orlen. Dzisiaj mamy kolejną 

odsłonę tej samej akcji mającej te same cele. Jarosław Kaczyński i PiS jest głęboko przekonany, 

że rządziliby do końca świata, gdyby im nie przeszkadzały wolne media, opozycja, gdyby nie 

przeszkadzały wolne sądy. 

Właściciel TVN24 zapewnia, że stacji nie sprzeda i że chce zostać w Polsce. 

Cezary Grochot: –  

INDEPENDENT – Polish lawmakers overturn senate veto on dzisputed media law 

The Washington Post – Polish lawmakers overturn senate veto on disputed media law 

ZEIT ONLINE – Polens… 

euronews. – Pologne: le Parlament adopte une loi controversée sur les médias 

POLITICO – Paland races through media law seen as targeting US broadcaster 

La Libre – Le Parlament polonais adopte une loi controversée sur les médias, critiquée par 

Washington 

SPIEDEL Ausland – Polnisches Parlament verabschiedet umstrittenes Rundfunkdes… 

SAPO €CO – Polónia aprova lei que limite… 

DW – Poland: Parliament approves controversial media regorm bill 

FINANCIAL TIMES – Poland’s MPs vote to tighten media ownership laws 

Jean-Briac Perrette 

Prezes i dyrektor generalny 

Discovery Networks International 

„Kochamy tę firmę. Nie mamy żadnego interesu w tym, by ją rozbić lub sprzedać. 

Obecnie nasze intencje są w 100% jasne: chcemy pozostać w Polsce”. 

Źródło: Bloomberg 

Maciej Woroch, Londyn: – Z gazety (THE TIMES; FT Weekend), którą przy śniadaniu 

czytają prezesi największych firm na świecie, inwestorzy dowiedzieli się dziś, że nowe prawo 

jest atakiem na jedną z największych amerykańskich inwestycji w Polsce. Bo TVN będący 

własnością Discovery, wyceniany jest na 3 miliardy dolarów. Guardian pisze, że głosowanie 

pogarsza stosunki z USA, najpotężniejszym sojusznikiem Polski w czasie, gdy rośnie napięcie 

wywołane działaniem Rosji. Agencja Rojtera, cytując oświadczenie Discovery, zauważa, że 

głosowanie powinno zaalarmować każdą firmę inwestującą w Polsce. 

Identyczne komentarze także w Dojczlandzie: To atak na wolne media, demokrację 

i kolejne ogromne uderzenie w wizerunek Polski za granicą. 

Věra Jourová 

Wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej 

Sejmowe głosowanie nad ustawą medialną wymierzone w Grupę TVN wywiera 

dalszą presję na już i tak borykający się z problemami sektor mediów w Polsce. Gdy 

ustawa ta wejdzie w życie, Komisja nie zawaha się podjąć działań w przypadku 

braku zgodności z prawem UE. Oczekujemy, że wszystkie państwa członkowskie 

będą szanować, chronić i szerzyć wolność i pluralizm mediów. Pluralizm mediów i 

różnorodność opinii są tym, co silne demokracje doceniają, a nie zwalczają. 

źródło: twitter.com/Věra Jourová 



Jutro w naszym kraju odbędą się protesty przeciwko Lex TVN. Większość tych protestów 

rozpoczyna się o godzinie 19-ej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Piotr Zychowicz: Kiedy i gdzie wybuchnie III wojna światowa? 

Jacek Bartosiak: Ona już wybuchła. Choć słowo „wybuchła” nie do końca jest precyzyjne. 

Zastanówmy się, kiedy wybuchła II wojna światowa. W Polsce w roku 1939 czy może znacznie 

wcześniej wMandżurii? 

PZ: Właśnie. Japończycy i Chińczycy uważają, że zaczęła się 18 września 1931 roku, gdy 

doszło do incydentu mukdeńskiego – prowokacji będącej wstępem do aneksji Mandżurii przez 

Japonię. 

JB: Sowieci z kolei utrzymują, że ta wojna wybuchła w czerwcu 1941 roku. 

PZ: Czesi – że w 1938 roku. 

JB: Amerykanie – że w grudniu 1941 roku. 

PZ: Tak, różne narody – różne perspektywy. 

JB: Rewizjonistyczne mocarstwa – w szczególności Japonia i Niemcy [Deutschland] – 

postanowiły w latach trzydziestych zmienić panujący ład małymi kroczkami. Oczywiście dla 

Chińczyków, Austriaków czy ludności Czechosłowacji to były dość duże kroki. A Polska 

postanowiła sprawdzić ten blef Hitlera. I tu na symetrycznym polu walki rozegrało się 

prawdziwe zderzenie między dwiema armiami i ich państwami. Wcześniej Hitler osiągał swoje 

cele metodami asymetrycznymi, czyli – jak bym powiedział współczesnym językiem – 

metodami wojny nowej generacji. Poprzez wymuszenie siłowe. 

PZ: Tak, nasz minister spraw zagranicznych, Józef Beck, postanowił sprawdzić, czy Hitler 

rzeczywiście blefuje. Niestety okazało się, że nie. 

JB: III wojna światowa już więc trwa. Stany Zjednoczone do niedawna gwarantowały ład 

światowy. Ich rola w Eurazji jest teraz jednak kwestionowana przez Chiny i przez Rosję. 

PZ: Wydaje się, że III wojna światowa, przynajmniej w pierwszej fazie, będzie się toczyła 

daleko od naszych granic. Punktem zapalnym będzie Azja, rejon Pacyfiku. Amerykańska opinia 

publiczna – bo oczywiście nie ludzie, którzy decydują w Waszyngtonie o polityce – wierzy, że 

międzynarodowa gra to starcie dobra ze złem. Polacy, nawiasem mówiąc, również w to wierzą. 

W rzeczywistości jednak chodzi o współzawodnictwo mocarstw. Kluczem jest równowaga sił, 

której Ameryka stara się być strażnikiem. Za każdym razem, gdy pojawia się mocarstwo, które 

pretenduje do roli lokalnego hegemona, czyli zagraża równowadze sił w Eurazji, Ameryka to 

mocarstwo próbuje powstrzymać, a potem je niszczy. Cztery przykłady: Wilchelmińskie Niemcy 

podczas I wojny światowej, III Rzesza, Cesarstwo Japonii i Związek Sowiecki. W tym ostatnim 

wypadku zimna wojna nie przeszła w gorącą, ale doprowadziła do upadku sowieckiej 

gospodarki i państwo, które rzuciło wyzwanie Stanom Zjednoczonym, zostało wyeliminowane. 

Teraz pretendentem do lokalnej, a być może globalnej, hegemonii są Chiny. Czy są one 

silniejsze, czy słabsze niż poprzednicy? Jak twardy jest orzech, który musi zgryźć nowy 

prezydent Stanów Zjednoczonych? 

JB: Chiny są najsilniejszym w dziejach państwem aspirującym do obalenia hegemonii 

Ameryki. Zaraz o tym powiem, ale chciałem dodać, że wcześniej było cztery i pół takich prób. 

W latach osiemdziesiątych Japonia gospodarczo, mimo że w zakresie bezpieczeństwa była 

zależna od Stanów Zjednoczonych, też znalazła się na takiej trajektorii. Amerykanie poważnie 

się obawiali, że zdominuje ona rejon Pacyfiku, przejmie kontrolę nad cyklami technologicznymi, 

innowacyjnymi i kapitałowymi. I tym samym gospodarka Stanów Zjednoczonych straci 

konkurencyjność. Wówczas Amerykanie bezwzględnie wykorzystali swój status eksportera 

bezpieczeństwa i właściwie pana lennego Japonii. Zmusili Tokio w porozumieniu podpisanym w 

1985 roku w nowojorskim hotelu Plaza do zmiany parametrów makroekonomicznych 

gospodarki. Na tym właśnie polega władza w systemie międzynarodowym, którą Amerykanie 

dzierżą, a Chińczycy starają się im odebrać. Wojna już się toczy. Jest to wojna o przepływy 

strategiczne. Chiny są największym konkurentem, najpotężniejszym, z jakim Amerykanie 

musieli się kiedykolwiek zmirzyć. 

Jacek Bartosiak 



Piotr Zychowicz 

Nadchodzi III wojna światowa 

s. 11-13 
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2021-12-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6334 

Tvn24bis – Fakty – programu nie nadano 

 

Polska – 15 976 nowych zakażonych. 70 zgonów. 

 

Tvn24bis – Fakty po południu Diana Rudnik 

- Kiedy był ten pierwszy krok sejmowy, a potem, kiedy ta ustawa trafiła do Senatu, to 

padło tyle słów, tyle mocnych komentarzy, że trudno mi wierzyć, że obóz władzy nie ma 

świadomości, że to jest skazywanie Polski na kompletną izolację, bo dla partnerów z Unii 

Europejskiej i dla Stanów Zjednoczonych to jest coś, co się nie mieści w takiej politycznej 

wyobraźni, nastawanie, naruszanie wolności słowa, uderzanie w wolność mediów. Czy to jest 

świadoma gra na tę naszą izolację na arenie międzynarodowej? … 

Protesty: Wałbrzych, Częstochowa, Bolesławiec, 

W obronie stacji TVN już 870 tysięcy podpisów 

To hańba co się dzieje w naszym kraju. A może już nie naszym? Mam dość 

zawłaszczania wolności. Mam dość buty, arogancji, prywaty, głupoty, chaosu, 

pychy, niszczenia inteligencji – a wszystko to pod płaszczykiem demokracji!!!!!!!!! 

Mam dość wkładania Polski do błota, szargania jej dobrego imienia. Kiedyś, 

niedawno byłam dumna, że jestem Polką. Chcę wolnych mediów, chcę mieć 

możliwość oglądania TVN. Demokracja to wybór. 

Nadzieja 

Na Krakowskim Rynku – Jesteśmy w tej chwili w momencie przełomowym. Nigdy nie 

było tak, żeby próbowali nasz polski okręt wyprowadzić na zderzenie z górą lodową. A tak robią 

przy okazji uciszania TVN-u. Zasadą naszej polskiej polityki zagranicznej było zawsze to, że nie 

ma bezpiecznej i wolnej Polski bez sojuszu ze Stanami Zjednoczonymi. To co robią w stosunku 

do TVN-u jest wypowiedzeniem przez PiS współpracy polsko-amerykańskiej. Jest podcięciem 

korzeni tego, co decyduje o bezpieczeństwie naszego kraju. 

Rynek w Bolesławcu – …Wszystko drożeje… uzależniają ludzi od państwa, od 

centralnego zarządzania. Co się dzieje ostatnio w Polsce? Nie dopuśćmy do tego. Jesteśmy tu 

razem i razem skończmy. Czas na polski majdan. Wolne media! … 

 

Tvn24bis – Serwis informacyjny 

Krzysztof Górnicki: – …Główny protest jest zaplanowany w Warszawie na godzinę 19-ą 

Komitet Obrony Demokracji – organizator demonstracji w obronie wolnych mediów 

przygotował listę miejscowości, w których odbywają się lub odbyły manifestacje, protesty… 

 

Tvn24bis – Serwis informacyjny 

Piotr Marciniak: – W tej chwili ponad 1 200 000 podpisów pod apelem w obronie TVN… 

Dziękujemy. Naprawdę dziękujemy. Przede wszystkim dziękujemy państwu za każdy 

wzruszający gest, każdy podpis. 

Andrzej Duda, prezydent 15 sierpnia: – Będziemy również dotrzymywali innych naszych 

zobowiązań, także wynikających z umów dwustronnych, nie tylko tych, dotyczących 

współpracy militarnej i bezpieczeństwa. Ale także dotyczących współpracy gospodarczej, 

dotyczących współpracy handlowej i innych rodzajów współpracy. Pacta sunt servanda. Polska 

umów dotrzymywała. Dotrzymuje. I będzie dotrzymywała. 

… 

Katowice, teraz Białystok i ponownie Warszawa… 

TVN24bis – Fakty po Faktach 

Piotr Marciniak, dalszy ciąg relacji: – Rosja stawia ultimatum: Nie uderzy w Ukrainę, jeśli 

Waszyngton się zobowiąże, że NATO nie rozszerzy się na wschód i nie będzie rozmieszczać 

swoich wojsk na wschodniej flance, między innymi w Polsce. Amerykanie tu są i nas chronią. 

Władimir Putin chce, by się wynieśli. A Jarosław Kaczyński chce, by z TVN, Rosja ogłosiła 

swoje żądania dwie godziny po tym, jak w Sejmie PiS przegłosowało Lex TVN… 

Czego żąda Rosja: 



- obietnic, że NATO nie rozszerzy się na wschód (Ukraina, Gruzja) 

- zakazu współpracy wojskowej NATO z byłymi krajami ZSRR 

- zakazu rozmieszczania wojsk NATO na wschodniej flance bez zgody Kremla 

(Polska, Czechy, Węgry, Rumunia, kraje bałtyckie) 

Katarzyna Sławińska, Fakty TVN: – …w krajach, które nie były członami sojuszu w 1997 

roku, gdy podpisana została umowa NATO – Rosja, a to oznaczałoby, że NATO-wskie wojska 

miałyby zniknąć z Polski oraz Węgier, Czech, Rumunii i krajów bałtyckich. Żądania Rosja 

wysunęła po wirtualnym szczycie Biden – Putin. I według Waszyngtonu Moskwa doskonale 

wie, że większość z nich jest absolutnie nie do przyjęcia. [Tylko większość?] 

Jake Sullivan, doradca prezydenta Stanów Zjednoczonych do spraw bezpieczeństwa 

narodowego: – Teraz my położymy na stole nasze obawy co do działań Rosji, które szkodzą 

naszym interesom i wartościom. To taka zasada wzajemności, dzięki której możliwy jest 

jakikolwiek dialog. 

 

TVN24bis – Loża Prasowa 

Donald Tusk, protest Warszawa: – Kochana Warszawo, drodzy przyjaciele, ja nie będę 

mówił do prezydenta Dudy, ja będę mówił do was, będę mówił też w imieniu tych, którzy 

dzisiaj nie mogli wyjść na ulice polskich miast w obronie wolnych mediów, ale którzy byli na 

przykład kilka tygodni temu tutaj z nami na ulicach Warszawy i innych miast w obronie Polski 

europejskiej, w mieniu tych, którzy ciągle protestują w Białym Miasteczku, w imieniu 

pracowników cywilnych sądów i prokuratury, którzy też niedaleko od Białego Miasteczka 

cierpliwie walczą o swoje. Ja dobrze pamiętam i wy to pamiętacie, ci z mojego pokolenia, kiedy 

powstawała Solidarność, to tak naprawdę wtedy w Gdańskiej Stoczni ludzie zaczęli strajkować, 

bo była drożyzna, bo nie mieli już za co kupić drożejącej kiełbasy, drożejącego chleba. Ale 

wpisali do postulatów na jeden z pierwszych miejsc, nie więcej pieniędzy dla siebie, tylko 

postulat, żeby zgodnie z Konstytucją w Polsce były wolne media, wolność słowa. Tak rodziła się 

wtedy prawdziwa Solidarność. My dzisiaj tutaj jesteśmy w obronie wolnych mediów i wolnego 

słowa. Ale chciałbym, żebyśmy każdego dnia myśleli, pamiętali też o tych, którzy nie mogą 

związać końca z końcem, bo drożyzna zabija ich budżety domowe; tych wszystkich, którzy 

dzisiaj siedzą zrozpaczeni w domu, bo dla ich bliskich chorych na Covid nie ma miejsca w 

szpitalach; o tych wszystkich, którzy są przez tą władzę upokarzani, tak jak Sebastian z 

Seicento, na który ruszyła cała machina państwowa. Żebyśmy tak jak wtedy, kiedy powstawała 

pierwsza Solidarność, byli ze sobą razem i pamiętali o tych, którzy też nie mają dostępu do 

wolnych mediów, którzy żyją pod okupacją TVP-INFO. Do wszystkich tych ludzi, do 

wszystkich Polek i Polaków dzisiej mówimy: 

Będziemy pamiętać o was, tak jak wy zawsze pamiętaliście o nas. Wtedy, kiedy będziemy 

razem i solidarni, wygramy, zmieciemy tą złą władzę, nie będzie po niej śladu. Wtedy, kiedy 

wygrała tamta Solidarność, kilka miesięcy później postawiono pomnik poległym stoczniowcom, 

ja chciałbym zadedykować te słowa Czesława Miłosza, które stoczniowcy wybrali, dedykując 

ówczesnej władzy. I wierzcie mi, ci ludzie, którzy wówczas te słowa Czesława Miłosza 

umieścili na Pomniku Stoczniowców, 

oni dzisiaj dokładnie dedykowaliby te same słowa tej władzy, która dzisiaj Polskę rujnuje i te 

słowa jakże dobrze pasują do tego dzisiejszego naszego spotkania i adresuję je do mieszkańca 

tego pałacu i do jego mocodawcy: „Nie bądź bezpieczny, poeta pamięta, możesz go zabić, 

urodzi się nowy. Spisane będą czyny i rozmowy. Lepszy dla ciebie byłby świt zimowy i sznur, i 

gałąź i sznur i cię, i gałąź pod ciężarem zgięta”. Pamiętajcie o tych słowach wielkiego poety. 

Pamiętajcie o tym, co czeka każdą władzę, która sprzeniewierza się Ojczyźnie. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Dzień dobry państwu. Dobry wieczór. Jak 

zwykle Warszawa nie zawiodła. Brawa dla was. I cała Polska też nie zawiodła, i nie zawiedzie. 

Słuchajcie. Dożyliśmy bardzo trudnych czasów, a mianowicie znowu, gdziekolwiek się nie 

pojawimy, zadają nam pytania: Czy Polska jest demokratycznym krajem? Pytają nas 

Amerykanie, pytają nas Europejczycy, wszyscy przyjaciele i przyjaciółki. Mnie pytają często 

ludzie na ulicy. I odpowiedź jest bardzo prosta: Tak. Jesteśmy dalej demokratycznym krajem, 

ale tylko dzięki wam, dzięki społeczeństwu obywatelskiemu. Dzięki temu, że tutaj jesteście. 

Dzięki temu, że nie dajecie sobie i nam odebrać nadziei. Wielkie brawa dla was! 



Dzisiaj czas jest niesłychanie trudny, dlatego że w momencie, kiedy osiągamy znowu 

kolejną falę zachorowań, kiedy wszyscy my zastanawiamy się, w jaki sposób wspomóc lekarzy, 

pielęgniarki, ratowników, w momencie, kiedy niszczony jest samorząd, kiedy zabiera się wam 

pieniądze, w momencie, kiedy niszczona jest edukacja, kiedy jeden absurd goni kolejny absurd, 

próbuje się w tym samym czasie niszczyć wolne media – i tutaj nie chodzi o jedną stację 

telewizyjną, tu chodzi o to, że z jednej strony mamy propagandę za miliardy, a z drugiej strony 

niszczone są wszystkie wolne media albo wykupowane przez koncern paliwowy, albo 

naciskane, albo tak jak w tej chwili prześladowane przez chęć zmiany prawa. Za chwilę cenzura 

internetu; za chwilę próba wygaszenia wszystkich niezależnych źródeł informacji. Ale my sobie 

na to nie pozwolimy, nie wrócimy do tych czasów, kiedy musieliśmy słuchać radia Wolna 

Europa z zakłóceniami; tylko i wyłącznie dla tego, że jesteśmy silni jako społeczeństwo 

obywatelskie. – Wolne media! Wolne media! 

I to jest, słuchajcie, świadectwo tego, że Polska dalej jest demokratyczna, że dalej o tym 

wszystkim możemy mówić, bo w takich momentach jesteśmy razem; nawet jeżeli ta cyniczna 

władza kilka dni przed Świętami próbuje wprowadzić kolejne ograniczenia, to właśnie my, 

społeczeństwo obywatelskie, wszyscy, którzy walczyli o polską demokrację na ulicach przez 

ostatnie lata, przedstawiciele partii politycznych, jesteśmy tu wszyscy razem przed tym pałacem 

i apelujemy do prezydenta, miejmy nadzieję, że jest z nami, że nie jest w górach – Panie 

Prezydencie, apelujemy, żeby choć raz był pan ze społeczeństwem obywatelskim. Dziękuję 

bardzo. 

Gabriela Morawska-Sanecka, wicemarszałkini Senatu: – Dobry wieczór, dobry wieczór 

Warszawo. Dobry wieczór Polsko. Dobry wieczór wam wszystkim. W pierwszej kolejności 

chciałabym podziękować właśnie wam wszystkim, którzy tutaj jesteście. Znowu nie 

zawiedliście. Znowu zareagowaliście, kiedy po kogoś przychodzą. Dzisiaj jest 19 grudnia. To 

jest ważna data, dlatego że 19 grudnia 2015 roku Polacy po raz pierwszy wyszli na ulice w 

obronie Trybunału Konstytucyjnego. I wychodzili na ulice, kiedy przychodzili po sędziów, 

kiedy przychodzili po lekarzy. Kiedy przyszli po prawa kobiet, ludzie też wyszli na ulice. I 

dzisiaj wychodzą, aby bronić wolnych mediów. Bo wiemy wszyscy, że tylko wolne media są 

warunkiem, żeby było jeszcze cokolwiek w tym kraju; że wolne media są warunkiem każdego 

ustroju demokratycznego; i dlatego dzisiaj tutaj apeluję do Prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej, Andrzeja Dudy – Panie Prezydencie, głosowało na pana niewiele ponad połowę 

Polaków, głosowało na pana wielu ludzi, których znam, i chociaż różnimy się poglądami, 

różnimy się światopoglądem, różnimy się tym, że inaczej wyobrażamy sobie Polskę, to jedno 

wyobrażamy sobie wszyscy, że będziemy mieli dostęp do informacji prawdziwej, że będziemy 

mieli wolne media. Dzisiaj, kiedy cała Europa patrzy z niepokojem za wschodnią granicę Polski, 

kiedy za wschodnią granicą Polski dzieją się rzeczy, które mogą nas wszystkich przerażać 

i przerażają świat, nam potrzebne są sojusze. Dzisiaj polską racją stanu nie jest to, aby kolejny 

raz kogoś upokorzyć, aby pokazać, że potrafimy mieć niedobre stosunki z naszymi sąsiadami 

czy naszymi sojusznikami. To nie czas na upokarzanie Amerykanów, to czas na pokazanie 

wszystkim naszym sojusznikom zarówno w Europie, jak i w Stanach Zjednoczonych, że 

jesteśmy wiarygodni, że dotrzymujemy umów, aby wszyscy nasi obywatele mogli spać 

spokojnie. Dlatego jeszcze raz apeluję – Panie Prezydencie, w imię polskiej racji stanu, proszę 

zawetować! Chcemy weta! Chcemy weta! 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Który skrzywdziłeś 

Który skrzywdziłeś człowieka prostego 
Śmiechem nad krzywdą jego wybuchając, 
Gromadę błaznów koło siebie mając 
Na pomieszanie dobrego i złego, 

Choćby przed tobą wszyscy się skłonili 
Cnotę i mądrość tobie przypisując, 
Złote medale na twoją cześć kując, 
Radzi, że jeszcze jeden dzień przeżyli, 



 
Nie bądź bezpieczny. Poeta pamięta 
Możesz go zabić - narodzi się nowy. 
Spisane będą czyny i rozmowy. 
 
Lepszy dla ciebie byłby świt zimowy 
I sznur, i gałąź pod ciężarem zgięta. 

Czesław Miłosz 

Washington D.C., 1950 

♣ 
2021-12-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6381 

Tvn24bis – Fakty [znów nadane] Anita Werner 

 

Polska – 9609 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

AW: – Wolne media to wolni ludzie, to wolna Polska. Tłumy Polaków wiedzą, co to 

znaczy i w ponad stu miastach na ulicach było to widać. 

Apel w obronie TVN 

17 grudnia Sejm uchwalił ustawę LEX TVN. Jest to atak na wolne media, który ma 

pozbawić Państwa możliwości oglądania wszystkich kanałów TVN. Prosimy o 

podpisanie apelu w obronie stacji. Dziękujemy za wsparcie. 

Wolne media są fundamentem demokracji. Chcę, by decyzja o tym, który kanał 

telewizyjny oglądam, należała wyłącznie do mnie. Chcę mieć dostęp do 

różnorodnych informacji, programów i rozrywki. 

Atak na wolność mediów ma daleko idące konsekwencje dla przyszłości Polski. 

Niszczone są wzajemne relacje z USA, największym sojusznikiem i gwarantem 

bezpieczeństwa naszego kraju. Nie możemy na to pozwolić! Potrzebujemy silnej, 

opartej na zaufaniu współpracy z międzynarodowymi partnerami. 

W związku z tym apeluję do Prezydenta RP Andrzeja Dudy, aby niezwłocznie 

zawetował LEX TVN. 

Przyłącz się do apelu – Imię, nazwisko, e-mail 

Podpisz apel 

Przed wyrażeniem wsparcia w ramach akcji Apel w obronie TVN zapoznaj się 

z Informacją o przetwarzaniu danych osobowych, w której wyjaśniamy szczegóły 

przetwarzania Twoich danych osobowych. 

Chcę otrzymywać informacje o akcji Apel w obronie TVN na podany przeze mnie 

powyżej w formularzu adres e-mail.  

PRZEŚLIJ APEL DALEJ 

[Usiłowałem podpisać ten Apel, ale nie zdołałem tego zrobić. Ja nie potrafię wysyłać przez 

Fasebook, Twitter, Linkedin, umiem tylko wysyłać zwyczajne e-mails, a takiej możliwości nie 

było. Czyli apel mogą podpisywać tylko ci, którzy w Fasebook czy Twitter pływają jak ryba w 

wodzie. TVN nie liczy już na wsparcie 88-letniego starca]. 

AW: – Apel podpisało prawie 2 i pół miliona słuchaczy. Dziękujemy! 

Gliński, wicepremier, minister kultury, PiS: – Pani redaktor, my tu przyszliśmy w sprawie 

Marca Chagalla, a nie w sprawie pani, no, problemów jakichś. 

- To nie tylko mój problem. Pod apelem podpisało się ponad 2 miliony Polaków. 

Ktoś: – Józef Stalin. 

Gliński: – rechocze. 

Maciej Knapik: – Porównywanie sympatyków TVN do Stalina mordercy, to jest 

obraźliwe, choć jak widać rozbawiło ministra Glińskiego. 

Gliński: – Nie wiem, o czym pani w ogóle mówi. Co to za problem jest? 

… 

MK: – Lex TVN trafiło już do prezydenta. 

https://apel.tvn.pl/polityka-prywatnosci.pdf


 

AW: – W najczarniejszych snach nie myślałem, że pod koniec protestować i walczyć o to, 

co było w porozumieniach sierpniowych [1980 rok]. – To głos tłumu… 

Magda Łucjan: – Choć momentami emocje odbierały jej głos, na pytanie: po co tu 

przyszła? 

- Chciałabym tu żyć. Wiele osób w moim wieku chcą wyjechać, a mnie po prostu szkoda. 

MŁ: – Ewa ma 16 lat i na swoją przyszłość w Polsce patrzy ze strachem. Tak jak 19-letni 

Kuba, który na studia wyjechał do Irlandii, gdzie być może już zostanie. 

- To, co się dzieje w tym kraju teraz, to z opowieści moich dziadków, z opowieści moich 

rodziców, to jest dokładnie to, że cofamy się nie tylko do komunizmu, do PRL-u, a nawet do 

[nie zrozumiałem]. 

- Dla nas oczywiście też, ale w dużej mierze dla tego obywatela, który tutej sobie siedzi. 

MŁ: – Obywatel jest w wieku? 

- Trzy latka. 

- Jeżeli my dzisiej nie pójdziemy, to oni w przyszłości będą musiały Wolnej Europy 

słuchać. 

- Przyszłości w tym kraju nie widzimy. 

- Nie chciałabym, żeby żył w kraju, który ja jeszcze pamiętam, czyli wtedy kiedy była 

tylko jedna telewizja rządowa. 

[Mają szczęcie, że mogą wyjechać do dowolnego kraju. Ja od liceum do wieku 70 lat 

knułem różne sposoby opuszczenia Polski na stałe. Nic mi się nie udało. A zabiły mnie słowa 

dyrektora liceum: Niech pan zabiera syna, bo nie ma miejsca w socjalistycznych uczelniach dla 

kapitalistycznych dzieci. Za granicę wyjeżdżali naukowcy, literaci, aktorzy – tylko ci nieliczni, 

którzy reprezentowali w świecie, jak w PRL jest dobrze, a jednocześnie zobowiązali się donosić 

do Urzędu Bezpieczeństwa na tamtejszych Polaków. Szary śmiertelnik nie miał szans na 

otrzymanie paszportu. Wreszcie w latach osiemdziesiątych, gdy Jaruzelski już nie wiedział skąd 

brać dolary na zakupy zachodnich komponentów dla przemysłu, zaczęto wysyłać inżynierów i 

pracowników uniwersyteckich do pracy w krajach arabskich. Wyjechałem i ja. Liczyłem, że 

ściągnę żonę i córki, i zostaniemy we Francji. Ci zbrodniarze wydali paszport żonie i młodszej 

córce, a córce studentce odmówili paszportu. Jakże mogłem porzucić dziecko? Załamany 

wróciłem]. 

MŁ: – Czasy jednej partii i jednej telewizji tu przed pałacem prezydenckim i w całym 

kraju wspominało wielu: 

- Ten okrągły stół był początkiem demokracji, wszyscy się cieszyliśmy, natomiast 

raptownie w ciągu czterech, sześciu lat zmieniła się całkowicie sytuacja w Polsce. 

- Boję się o dzieci i o wnuczków. Co będzie dalej? 

- Oboje jesteśmy polonistami i nauczycielami. Przez całe życie mówiliśmy młodzieży 

o tym, jakie wartości powinny być. W co powinna wierzyć i co w przyszłości robić. To, co się w 

tej chwili wyprawia, to jest po prostu bandytyzm. 

MŁ: – Rozwiązanie widzą jedno: VETO i o to przyszli prosić. 

- Bez wolnych mediów nie ma nas. Więc państwo musicie tu być, musicie nadawać 

i całym ciepłym sercem wspieramy. 

MŁ: – I za to wsparcie całym sercem dziękujemy. Magda Łucjan, Fakty. 

 

AW: – Walka toczy się nie tylko o TVN, walka toczy się o przyszłość wolności słowa 

i polskiej demokracji. W Europie informacje z Polski to jedna z informacji dnia. W Stanach 

Zjednoczonych to powód do pytań, nie tylko o stan demokracji, ale też uderzenie w amerykański 

biznes. 

Frankfurter Allgemeine – Świadome podważanie sojuszy 

Süddeutsche Zeitung – Kto kontroluje media? 

taz – Propaganda zamiast wolności prasy 

Liberation – Wolność prasy – Télévision critique en Pologne: bientöt plus de son, 

plus d’image 

REUTERS – Wolni ludzie, wolne media 



Cezary Grochot: – … „Chodzi o przyszłość wolności słowa w Polsce” o przyszłość 

polskiej demokracji. 

Ekke Overbeek, korespondent holenderskich mediów w Polsce: – To na pewno jest 

prezent dla prezydenta Putina, bo to jest krok ku dalszej putinizacji Polski oraz to jest krok, 

który psuje relacje między Polską a Stanami Zjednoczonymi. 

Sebastiano Giorgi, redaktor naczelny „Gazzetta Italiana”: – W tej chwili w takiej sytuacji, 

jak jest Polska, idzie daleko od Europy. 

CG: – O rosnącym upolitycznieniu rynku medialnego w Polsce mówi Komisja Europejska. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Komisja będzie bronić 

wolności słowa, będzie bronić wolnych mediów. Zrobimy, co w naszej mocy, jeśli ta ustawa 

zostanie przyjęta. 

Christian Wigand, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Komisja oczekuje, że 

państwa członkowskie dopilnują, by ich polityka i ustawodawstwo nie miały żadnego 

negatywnego wpływu na funkcjonowanie wolnego niezależnego i zróżnicowanego sektora 

mediów. 

The Washington Post – Poles protest across the country to defend media freedom 

CG – W amerykańskich i europejskich komentarzach podkreśla się też, że PiS rządzi 

w coraz bardziej autorytarny sposób, który doprowadził już do potężnego sporu z Brukselą, 

między innymi w sprawie osób LGBT i tak zwanej reformy sądownictwa i że w połączeniu 

z atakiem na wolne media jest to wprost powielanie wzorców ze wschodu. Cezary Grochot, 

Fakty. 

 

AW: – Nie ma w Polsce silnych mediów, które wspierałyby rząd – mówi Marek Suski, 

sprawozdawca Lex TVN, a to, co mówi, znaczy, że nie rozumie ani czym są silne media, ani na 

czym polega ich rola. Jak rolę mediów rozumie więc PiS, pokaże więc teraz: 

Jakub Sobieniowski: – To są treści z kanałów rządowej telewizji i rządowego radia 

i fragmenty uroczystości w dwóch prywatnych telewizjach, których właściciele mają także 

radio, gazety i aż tak bliskie związki z władzą: 

Fragment programu Republika: 

- Było oczywiste, komu możemy przyznać tą pierwszą nagrodę i dlaczego. 

Błaszczak: – Łączę wyrazy szacunku – Jarosław Kaczyński. 

- Świętej pamięci prezydent Lech Kaczyński i premier [wice] Jarosław Kaczyński. Im 

dwóm chcieliśmy tą nagrodę przyznać za romans z Polską. 

Błaszczak: – Mam zaszczyt odczytać list, który pan premier [wice] Jarosław Kaczyński 

prezes Prawa i Sprawiedliwości skierował do Rodziny Radia Maryja w związku z 30-leciem 

powstania Radia: 

Przewielebny Ojcze Dyrektorze… 

Fragment programu w TV Trwam: 

Ojciec Dyrektor: – Jak Radio Maryja się zaczynało, nie dziękowałem tym ludziom często. 

Ja wracałem do Dojczladu, a oni tu budowali ten mały domek. 

Błaszczak: – Dziękujemy Panu Bogu także za ten wielki dar, jakim jest dla nas osoba 

czcigodnego ojca dyrektora Tadeusza Rydzyka. 

Ojciec Rydzyk: – Dobrze, że mamy jeszcze takich rządzących, że o Polskę dbają. 

Błaszczak: – Nie ustąpimy także dlatego, że mamy to szczęście, iż istnieje Radio Maryja i 

Rodzina Radia Maryja, że nadaje telewizja Trwam, że wychodzi Nasz Dziennik, że Wyższa 

Szkoła Kultury Społecznej i Medialnej kształci młodzież z duchu służby Panu Bogu 

i Rzeczypospolitej. 

Ojciec Rydzyk: – pan profesor Przemysław Czarnek. Pozwolę sobie powiedzieć 

prywatnie, ale dla mnie to jest najlepszy minister edukacji nauki po wojnie, drugiej światowej. 

Błaszczak: – Bóg zapłać ojcze dyrektorze za wszystko, co uczyniłeś dla Kościoła, dla 

Polski i dla nas. 

Ojciec Rydzyk: – Jeszcze Helmud Kohl był kanclerzem ja mu powiedziałem [po 

dojczlandzku] rozumiecie prawda? Jak nie, to uczcie się szybko, bo jak przyjdzie, nie wiadomo, 

co przyjdzie, co oni planują. Tak. Przecież widzimy. 



   Fragment programu „Wiadomości” w TVP1: 

Zdaniem komentatorów czesko-polski spór jest na rękę Dojczom, którzy wykorzystują 

swoje wpływy w unijnych instytucjach, próbują ograniczyć gospodarczy i polityczny potencjał 

Polski. 

- Dzień dobry panu. 

Kaczyński: – Dzień dobry panu, dzień dobry państwu. 

- Panie premierze, będzie wojna? 

Fragment programu „Jedziemy” w TVP Info: 

- My mamy wojnę. Bez względu na to co mówi opozycja czy ktoś inny. My mamy wojnę. 

- Jeden z migrantów posiadał także bilet na mecz Polska-Słowacja, który odbywał się 

w Petersburgu. 

- Kiedy służby te graniczne będą wreszcie mogły otworzyć ogień, na przykład. 

JS: – Władza lubi takie media. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

András Keller condukts the Concerto Budapest Symphony Orchestra and the Kremerata 

Baltica orchestra performing Mahler’s symphony number five, Bach’s chacone for solo violin, 

Schnittke’s violin concerto number three and Weinberg’s symphony number 21. 

♣ 
2021-12-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6238 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 13 806 nowych zakażonych. 538 zgonów. 

 

AW: – Zachęcamy prezydenta Dudę, by potwierdził czynami to, co mówił wcześniej – to 

głos z Ameryki i to z Departamentu Stanu. To jasny apel o veto w sprawie Lex TVN. 

W relacjach Polski i USA kluczowe są wspólne wartości, a wolność słowa, to jedna z nich. 

Apelować do prezydenta w tej sprawie może każdy i podpisów jest już ponad dwa i pół miliona. 

Maciej Knapik: – Pytanie dotyczy Lex TVN. 

Marcin Wrona: – Jak państwo rozumiecie tę sytuację? Jakie są państwa plany? Kolejne 

kroki? 

Ned Price, rzecznik Departamentu Stanu Stanów Zjednoczonych: – Zachęcamy prezydenta 

Dudę, by dotrzymał dotychczasowe oświadczenia o wspieraniu wolności słowa, przestrzeganiu 

umów, a także wspólnych wartości, na których opierają się nasze relacje. 

MK: – Departament Stanu liczy na prezydenckie veto. A odwołuje się do tych 

wypowiedzi: 

Andrzej Duda, prezydent, 15.08.2021: – Będę stał cały czas na straży konstytucyjnych 

zasad, w tym zasady wolności słowa, swobody prowadzenia działalności gospodarczej, a także 

zasady prawa własności. 



Andrzej Duda, prezydent, 24.09.2021: – Jeżeli dojdę do wniosku, że istotne elementy 

związane z ładem konstytucyjnym i bezpieczeństwem własnym choćby prowadzenia 

działalności gospodarczej, inwestowania w Polsce, ze spokojem inwestowania w Polsce są tam 

postawione pod znakiem zapytania, to te decyzje będą wówczas zdecydowane. 

MK: – A to dzisiejsza wypowiedź prezydenckiego doradcy: 

- To są decyzje suwerenne polskiego parlamentu, to są decyzje suwerenne polskiego 

prezydenta. 

MK: – Na pytanie, czy prezydent odeśle do Trybunału Konstytucyjnego? Pada odpowiedź, 

że może to zrobić przed podpisaniem ustawy, ale i po jej podpisaniu, czyli po wejściu w życie. 

To szef Komisji Spraw Zagranicznych Izby Reprezentantów: 

House Foreign Affairs Committee 

Jestem głęboko rozczarowany, że Sejm uchwalił ustawę medialną Lex-TVN, która, 

jeśli zostanie wdrożona, jeszcze bardziej zaszkodzi wolności słowa w Polsce i wyśle 

zniechęcający sygnał do inwestorów amerykańskich. 

The Guardian 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu: – Artykuł 2, ustęp 1 zdanie czwarte 

MK: – Marszałek Senatu cytował fragmenty polsko-amerykańskiego traktu o stosunkach 

handlowych i gospodarczych, o tym, że jakikolwiek wyjątek odnoszący się do własności stacji 

nadawczych radiowych i telewizyjnych, nie będzie miał zastosowania do inwestycji i już 

istniejących. Oznacza to tyle, że zmiany powinny dotyczyć ewentualnie inwestycji przyszłych. 

467 

TRAKTAT 

o stosunkach handlowych i gospodarczych między Rzecząpospolitą Polską a 

Stanami Zjednoczonymi Ameryki, 

art. 2 pkt 1 

(…) nie będzie miał zastosowania względem inwestycji już istniejących w danym 

sektorze lub dziedzinie w momencie wejścia w życie tego wyjątku (…) 

ANEKS 

Pkt 4 

(…) własności i prowadzeniu stacji nadawczych radiowych i stacji telewizyjnych 

(…) 

Tomasz Grodzki: – Prowadzenie takiej niebezpiecznej gry z naszym największym 

sojusznikiem zakrawa, nie chcę powiedzieć o zdradę stanu, ale o naruszanie co najmniej 

żywotnych interesów Rzeczypospolitej Polskiej. 

MK: – Tu słyszymy o wojnie hybrydowej na wschodniej granicy i o koncentracji 

rosyjskich wojsk wokół Ukrainy. A mówią o bezpieczeństwie, tylko chyba inaczej rozumianym. 

Anita Czerwińska, KP PiS: – Rynek medialny jest bardzo ważny, jest strategiczny dla 

bezpieczeństwa państwa, także dla jego interesu, dla jego racji stanu. 

MK: – A w zapisach Lex TVN nie widzą problemu, także tego europejskiego. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – Są zgodne z prawodawstwem Unii 

Europejskiej. 

MK: – To chyba kolejne nieporozumienie, bo wiceszef Komisji Europejskiej zapowiada 

wszelkie możliwe kroki, by bronić wolności mediów. 

Trans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Jestem głęboko 

zaniepokojony. Uważam, że wolne media to podstawa każdego państwa członkowskiego Unii 

Europejskiej. 

MK: – Prezydent ma czas na podpisanie ustawy do 9 stycznia. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – A teraz zaniepokojona Polska, która o wolne media walczyła już 40 lat temu. 

Wtedy zapisali to robotnicy w Gdańsku, teraz w historii zapisują się zwykli ludzie: w 

Bolesławcu, Wadowicach, Przemyślu czy Gryficach. Chcą wolności wyboru i pokazują, jak to 

dla nich ważne. 

- Nazywam się Borys Mikołajczyk, mam 15 lat i protestuję dzisiej w obronie wolnych 

mediów. 



Arleta Zalewska: – Na Rynek w Wadowicach przyszedł z rodziną, mieli transparenty, 

wspólne hasła: 

- Protestujemy w słusznej sprawie, w sprawie wolności polskich mediów. 

- A pani, dlaczego? 

- Wolności mediów, wszystkich wolności. Przespaliśmy dużo rzeczy, przespaliśmy 

Trybunał, przespaliśmy sądy, przespaliśmy szkoły – Dość. 

- Przyszłam bronić wolnych mediów. 

AZ: – Pani Oliwia studiuje medycynę we Wrocławiu, ale na manifestacji była w 

rodzinnym Bolesławcu i podobnie jak państwo Mirosława i Roman apelowała do prezydenta: 

Oliwia: – Obiecywał pan, że będzie pan prezydentem wszystkich ludzi, więc bardzo bym 

prosiła, żeby pan tej obietnicy dotrzymał. 

Roman: – Do prezydenta, jeżeli nie podpisze tej ustawy o odrzuceniu, to będzie problem. 

- Trzeba protestować, żeby móc normalnie jeszcze patrzeć sobie w lustro, gdy się będzie 

golił. 

- Ja nie jestem wielką telewidzką, ale ja chcę sama dokonywać wyboru. 

Andrzej Andrysiak, wydawca Gazety Radomszczańskiej: – Jeśli PiS-owi uda się porwać i 

przeprowadzić zamach na takiego giganta jak TVN, to znaczy, że będzie mógł przeprowadzić 

zamach na każdą redakcję w Polsce. 

Paweł Aulich, organizator protestu w Radomsku: – Za chwilę mogą być lokalnie, to mogą 

być ataki na gazety, które są niewygodne, na rozgłośnie radiowe, które są niezależne, na portale 

internetowe w końcu, które piszą, no, nie tak jak chciałaby taka czy inna władza. 

Arleta Zalewska: – Mapę Polski wypełniają manifestacje nie tylko w dużych miastach: 

Gryfice, Ostrołęka, Puszczykowo, Lublin, Bolesławiec, Lubań, Radomsko, Nysa, Niepołomice 

Dębica, Sucha Beskidzka. W sobotę, w niedzielę czy wczoraj mieszkańcy organizowali się i w 

kilkutysięcznych, i w kilkudziesięciotysięcznych miejscowościach. Ten symboliczny album z 

fotografiami mogliśmy przygotować tylko i wyłącznie dzięki tak ogromnemu zaangażowaniu 

Polaków. 

Wolne media! Wolne media! 

AZ: – To hasło, które wybrzmiało również w Lubaniu, Miliczu, Namysłowie, Tomaszowie 

Mazowieckim, Oławie, Świdnicy, Zgorzelcu czy Ostrołęce. Za każdy taki gest wsparcia 

dziękujemy. Arleta Zalewska, Fakty, 

 



Projekt z dnia 16 grudnia 2021 r. 

ROZPORZĄDZENIE 

MINISTRA EDUKACJI I NAUKI 

z dnia … 2021 r. 

zmieniające rozporządzenie w sprawie podstawy programowej kształcenia ogólnego 

dla liceum ogólnokształcącego, technikum oraz branżowej szkoły II stopnia 

Na podstawie [etc.] Paragraf 1. W rozporządzeniu [etc.] 

1) wyjaśnia znaczenie ideowo-moralne duszpasterskiego programu Prymasa Polski 

Stefana Wyszyńskiego (Jasnogórskie Śluby Narodu, Wielka Nowenna, obchody 

milenijne); potrafi wskazać zasługi Kościoła dla integracji Ziem Zachodnich z 

resztą Polski; 

 

AW: – Znowu umiera 538 osób z Covidem i ten wynik jest dramatycznie zły. Większość 

zmarłych to osoby nie zaszczepione, ale szczepionki są i można zabezpieczyć swoją rodzinę, w 

tym swoje dzieci. 

Marek Nowicki: – …Tak jest nie tylko we Wrocławiu. W szpitalu w Tczewie także tłok, 

lekarze muszą wciąż dostawiać nowe łóżka. Już wcześniej zostały zamknięte rehabilitacja i 

interna. 

 

AW: – Londyn, to europejskie epicentrum zakażeń i przed świętami bożego narodzenia to 

problem nie tylko dla Brytyjczyków. Warto wiedzieć, jak się zachować, żeby bezpiecznie 

dotrzeć do domu na święta. W Holandii jest lockdown, a w Brazylii czwarta dawka szczepienia. 

Cezary Grochot: – Eksplozja zachorowań w Wielkiej Brytanii. Każdego dnia notuje się 

tutaj sto tysięcy zakażeń. Wszystkiemu winien nowy wariant B.1.1.529 koronawirusa Omikron. 

Nic więc dziwnego, że na wyspach coraz głośniej mówi się o przywróceniu lockdown-u 

Jest jeszcze jedna niepokojąca informacja: brytyjscy badacze jako pierwsi ogłosili, że 

Omikron wbrew wcześniejszym doniesieniom wcale nie powoduje łagodniejszego przebiegu 

zachorowania na Covid-19. 

Emilia Cecylia Skirmuntt, wirusolożka ewolucyjna Uniwersytet Oksfordzki: – W tym 

momencie, to co widzimy z badań, wygląda, że Omikron jest tak samo zjadliwy, jak wariant 

Delta. 

CG: – W kolejnych krajach liczba nowych przypadków ulega podwojeniu w ciągu 

zaledwie dwóch, trzech dni. W Amsterdamie wzrosła dziesięciokrotnie w zaledwie tydzień, 

dlatego w całym kraju w trybie natychmiastowym ogłoszono całkowity lockdown. 

Mark Rutte, premier Holandii: – Omikron rozszerza się szybciej niż przewidywały to 

nasze najczarniejsze prognozy. Tylko tak możemy go powstrzymać i zapobiec 

najtragiczniejszemu scenariuszowi. 

CG: – Omikron stał się błyskawicznie także decydującym wariantem w Stanach 

Zjednoczonych. Notuje się tam po 150 tysięcy zakażeń dziennie (143 530 zakażeń w ciągu 

doby). Stwierdzone są już pierwsze zgony spowodowane przez nową mutację, a w wielu 

szpitalach zaczyna brakować miejsc. Sytuacja jest tak poważna, że na dzisiaj zapowiedziano 

specjalne wystąpienie prezydenta Bidena… Unijny certyfikat covidowy będzie ważny przez 9 

miesięcy (bez dawki przypominającej), a nie jak obecnie przez rok. Brazylia jako pierwszy kraj 

na świecie zdecydowała się już na czwarte szczepienie, będą ją dostawać osoby z obniżoną 

odpornością. Cezary Grochot. Fakty. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

L’Opéra National de Grèce 

Juditha Triuphans 

Devicta Holofernis Barbierie 

Musique de 

Antonio Vivaldi 

Livret de Giacomo Cassetti 

Juditha – Roxana Constantinescu 

Holofernes – Kristina Hammarström 

Vagus – Inga Kalna 

Abra – Theodora Baka 

Ozias – Sophia Patsi 

♣ 
2021-12-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6244 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 18 021 nowych zakażonych. 775 zgonów. 

 

AW: – Prezydent ma argumenty zarówno za, jak i przeciw. To doradca Andrzeja Dudy o 

Lex TVN. Przypomina, że prezydent to nie notariusz rządu i że ma trzy opcje, tylko że działanie 

jednej z nich podważyła dziś Unia. 

Maciej Knapik: – 19 dni na prezydencką decyzję w sprawie Lex TVN… Komisja 

Europejska rozpoczęła dzisiaj procedurę naruszeniową wobec Polski… Věra Jourová Komisarz 

Unii Europejskiej, komentując sprawę Lex TVN zapowiedziała, że kwestia własności mediów 

będzie unormowana na poziomie Unii Europejskiej. 

Věra Jourová: – Zaproponowałam już nowe rozwiązania prawne zwane aktem wolności 

mediów, które będą regulowały także prowadzenie inwestycji medialnych w Europie. 

MK: – Wpływowy WSJ OPINION – The Wall Street Journal's Opinion (Poland Gives 

Itself Bad Press – Targeting an American investment is doubly insulting. The U.S., through 

NATO, is treaty bound to send Americans to fight and die for Polish security.) Obranie za cel 

amerykańskiej inwestycji jest podwójnie obraźliwe. Stany Zjednoczone za pośrednictwem 

NATO są zobowiązane do wysłania Amerykanów, by walczyli i ginęli za bezpieczeństwo 

Polski. 

(His veto would sen dan important message amid Mr. Putin’s recent theats against Central 

and Eastern Europe.) Weto prezydenta byłoby ważnym sygnałem wśród niedawnych gróźb 

Putina pod adresem Europy Środkowej i Wschodniej. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Krytyka ustawy Lex TVN jest w Stanach Zjednoczonych 

ponadpartyjna, bo ponadpartyjne są takie kwestie, jak wolność mediów, swoboda wypowiedzi 

czy bezpieczeństwo amerykańskich inwestycji. Teraz głos zabrał konserwatywny The Wall 

Street Journal's Opinion, a o zaniepokojeniu ustawą jednym głosem mówią republikanie i 

demokraci z Komisji Spraw Zagranicznych Amerykańskiego Senatu oraz Izby Reprezentantów. 



House Foreign Affairs GOP 

LR @RepMcCaul „I’m very concerned to see the Polish parliament pass this media 

ownership bill, and I encourage President Duda to closely examine how it would 

undermine media freedom and investor confidence in Poland if signed into law in its 

current form.” 

MICHAEL MCCAUL 

Członek Izby Reprezentantów Stanów Zjednoczonych 

Partia Republikańska 

Jestem bardzo zaniepokojony faktem, że polski parlament przyjął ustawę o 

własności mediów i zachęcam prezydenta Dudę do dokładnego zbadania, w jaki 

sposób osłabiłaby ona wolność mediów i zaufanie inwestorów w Polsce, gdyby 

została podpisana w obecnej formie. 

 

Marek Magierowski 

We are both profoundly committed to reinforcing bonds between [RP & USA!] 

Great meeting and a very constructive exchange of ideas with Mark Brzezinski, the 

new American ambasador to Poland. 

#StrongerTogether 

Obaj jesteśmy głęboko zaangażowani we wzmacnianie więzi między [RP i USA!] 

Świetne spotkanie i bardzo konstruktywna wymiana poglądów z Markiem 

Brzezińskim, nowym ambasadorem USA w Polsce. 

#Razen silniejsi 

 

AW: – Apel o veto – podpisać się może każdy, ale listy z apelem piszą też organizacje 

polskie i zagraniczne: Media mają fundamentalne prawo do pełnienia roli strażnika i 

kontrolowania rządzących, a obywatele mają prawo mieć wybór. 

Marzanna Zielińska: – Jest za nami moc – pokazują to państwo każdego dnia w mailach i 

postach z apelem do prezydenta, który podpisują i stali widzowie, i ci co oglądają nas 

nieregularnie. Ale wolność słowa jest dla nich wartością nadrzędną. Dziś również kilkadziesiąt 

redakcji 

(antyweb.pl – buzinessinsider.com.pl – e-lubon.pl – farmer.pl – forbes.pl – forsal.pl – 

GAZETA WYBORCZA – housemarket.pl – info.elblag.pl – ipolska24.pl – kartuzy.info – 

kcynia.info - kobieceinspiracje.pl – kościerski.info – magazynauto.pl – media2.pl – 

miastozwizja.pl – myszkow365.pl – natemat.pl – newsweek.pl – omediach.info – onet.pl – 

polityka.pl – polsatnews.pl – portalmedialny.pl – portalspozywczy.pl – portel.pl – prawo.pl – 

press.pl – propertydesingn.pl – pudelek.pl – radiozet.pl – rfm24.pl – rp.pl – rynekzdrowia.pl – 

satinfo24.pl – sdrp.katowice.pl – serwisy.gazetaprawna.pl – signs.pl – tokfm.pl – twojstyl.pl – 

weekendfm.pl – wiadomości.dziennik.pl – wieści24.pl – wirtualnemedia.pl – wprost.pl – 

wyborcza.pl – wydarzenia.interia.pl – zawiercie365.pl – zulawy.com) 

Na to, co robi z mediami PiS, znów patrzy cały świat. Choć wtedy w sierpniu, gdy ustawa 

trafiła do sejmowej zamrażarki, wydawało się, że rządzący zrozumieli, gdzie są granice, których 

w demokracji się nie przekracza. 17 największych i najbardziej znaczących w Europie i na 

świecie stojących na straży wolności mediów i wolności słowa chce, by prezydent Duda jak 

najszybciej powiedział Lex TVN nie. 



Archiwum Osiatyńskiego/The Wiktor Osiatynski Archive 

ARTICLE 19 

Association of European jurnalists (AEJ) 

Coalition for Women in journalism (CFWIJ) 

Committee to Protect Jurnalists (CP) 

European Centre for Press and Media Freedom (ECPMF) 

European Federation of Journalists (EFJ) 

Helsinki Foundation for Human Rights (Warsaw, Poland) 

IFEX 

International Press Institute (IPI) 

Free Press Unlimited (FPU) 

OBC Transeuropa (OBCT) 

Reporters Without Borders (RSF) 

Public Media Alliance (PMA) 

Society of Journalisrts, Warsaw 

South East Europe Media Organisation (SEEMO) 

The Dephne Caruana Galizia Foundation 

W podjęciu tak ważnej decyzji priorytetem powinno być zabezpieczenie 

fundamentalnego prawa mediów do pełnienia swojej roli strażnika i kontrolowania 

rządzących. I wreszcie – decyzja musi być w zgodzie z zasadą zapewnieniem 

uczciwych warunków rynkowych w sektorze medialnym, wolnym od ingerencji 

rządu. 

Lex TVN zdaniem przyłączających się do protestu zagranicznych mediów nie tylko 

kieruje Polskę na przetarty przez Rosję i Węgry szlak, ale też bezpośrednio ingeruje w 

amerykańskie interesy w Polsce i polsko-amerykański sojusz. 

ORGANIZACJE WSPIERAJĄCE TVN GRUPA DISCOVERY 

MEDIA ZAGRANICZNE 

Washington Post 

The Guardian 

Financial Times 

Bloomberg 

Sueddeutsche Zeitung 

Frankfurter Allegemeine Zeitung 

Tageszeitung 

Liberation 

La Repubblica 

The Hollywood Reporter 

[Refleksje obywatela: 

Totalnie walczymy od kilkunastu dni o TVN – to najważniejsza w Polsce sprawa. 

Wyobraźmy sobie, że Duda zawetował ustawę. Ależ byłaby radość. Zwycięstwo! TVN by znów 

nadawało. Ale w Polsce nic by się nie zmieniło. Kaczyński jeszcze brutalniej będzie pchał 

Polskę ku przepaści. Nie można walczyć raz o TVN, osobno o sądy, innym czasem o Trybunał – 

nie tędy droga. Za każdym razem należy walczyć nie o TVN, lecz o Polskę, nie o sądy, lecz 

nadal o Polskę, nie o Trybunał, lecz nieustająco o Polskę. Skuteczni będziemy, jeżeli 

podejmiemy walkę jednocześnie o trybunał, o szkoły, o służbę zdrowia, o media, o klimat. 

Wygramy, gdy jednocześnie wyjdą na ulice i ci, co walczą o klimat, i kobiety walczące o swoje 

prawa, i rolnicy walczący o ceny skupu, i obrońcy sądów, i niedocenieni medycy, i podobnie 

niedocenieni nauczyciele. 

W walce o zawetowanie Lex TVN istnieje pewien paradoks, walka nie trwa o stację 

telewizyjną TVN, lecz o to, co ona każdego dnia głosi. Rzeczywistość jest jedna: albo w Polsce 

ostanie się PiS, albo w Polsce ostanie się TVN – PiS i TVN nie mogą istnieć jednocześnie. Ja 

wiem, że Duda podpisze Lex TVN – to jest oczywisty warunek sensu życia Kaczyńskiego i jego 

koterii pod nazwą Prawo i Sprawiedliwość. Jeszcze dwadzieścia lat temu Kaczyński mógł 

lawirować, wykonywać kroki wstecz, dzisiaj u schyłku życia już na to za późno – musi 



dokończyć swoje dzieło. Politycy PiS nie mają też wyboru – jeszcze trochę chcą po panoszyć 

się, a potem „choćby potop”]. 

[A jednak zawetował. Ale tylko w tym się myliłem, resztę refleksji utrzymuję w mocy]. 

 

AW: – …Od 1 marca będą obowiązkowe szczepienia w służbie zdrowia, a dla tych, dla 

których nie będzie to obowiązek, niech będzie to odpowiedzialność. 

Marek Nowicki: – …gorsze wyniki odnotowało ministerstwo zdrowia 8.04.2021 = 954 

osoby [zmarłe], a tydzień później, 14.04.2021 = 803 osoby [zmarłe]. Niestety, do końca roku nie 

będzie lepiej. Do 1 marca 2022 roku wszyscy w służbie zdrowia będą musieli się zaszczepić. 

Liczba zgonów na Covid-19: 775, w tym 556 niezaszczepieni i 219 zaszczepieni z co najmniej 

dwoma innymi schorzeniami… 

AW: – Omikron w USA to już trzy czwarte nowych przypadków i dlatego za trzecie 

szczepienie w Nowym Jorku można dostać 100 dolarów, w Izraelu startują szczepienia dawką 

czwartą, we Francji, Dojczlandzie i Portugalii pilne narady i nowe obostrzenia. 

Anna Czerwińska: – …czwartą dawkę w Izraelu będą otrzymywać medycy, osoby 

powyżej 60 lat i te z obniżoną odpornością – tak zdecydował rząd po konsultacjach z 

ekspertami… W Hiszpanii w jeden dzień zanotowano 49 823 zakażenia i 94 zgony, a od 

początku grudnia 835 zgonów. Zaszczepionych dwiema dawkami jest tam 80,9% osób. Na 

kolejne restrykcje decyduje się między innymi Portugalia, tu 5754 zakażeń dziennie uznano za 

znak alarmowy. 

António Costa, premier Portugalii: – Od 25 grudnia praca zdalna będzie obowiązkowa, 

gdzie to możliwe. Zamkniemy przedszkola, bary, dyskoteki. 

AC: – W Dojczlandzie Omikron może się stać wariantem dominującym najpóźniej za trzy 

tygodnie. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Nowe restrykcje będą obowiązywać też 

zaszczepionych. Od 28 grudnia w prywatnych spotkaniach będzie mogło brać udział 

maksymalnie 10 osób. 

AC: – W Italii mowa o pandemii (l a elesso si che possiamo giocare liberamente) u dzieci. 

Ponad jedna czwarta nowych przypadków to właśnie dzieci (28%). 

 

AW: – Jeszcze nigdy nie widziałem telefonu, który był aż tak intensywnie atakowany 

w tak krótkim czasie – to ekspert o telefonie Romana Giertycha. Jest raport i jest wskazanie na 

system Pegasus. 

John Scott-Railton, ekspert instytucji Citizen Lab, grupa badawcza przy Uniwersytecie w 

Toronto, monitorowanie użycia wobec społeczeństwa oprogramowania szpiegowskiego: – 

Zajmuję się takimi sprawami od lat i jeszcze nigdy nie widziałem telefonu, który by był aż tak 

intensywnie atakowany w tak krótkim czasie. Jako atak mam na myśli infekowanie i 

reinfekowanie, i reinfekowanie urządzenia. Gdybym miał spekulować, to wygląda tak jak 

sytuacja, w której służba specjalna jest naprawdę zdesperowana, by wiedzieć wszystko o każdej 

minucie jakiegoś człowieka. 

Wszystko, co tam napiszemy, każda wiadomość, każdy kontakt, każde zdjęcie są dostępne 

dla osoby, która właśnie ten telefon zhakowała. A to nie wszystko – zarówno mikrofon, jak i 

kamera mogą być zdalnie włączone. 

AC: – …18 razy telefon mecenasa miał być inwigilowany (w okresie od 2019-09-05 do 

2019-12-04) 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

COCA COLA 

 

Sztandar dźwigam wysoko –  

duma na mym czole: 

oto mamy nareszcie w Polsce 

Coca-colę! 

 



Jak stwierdzili eksperci 

drogą żmudnych analiz, 

Coca-cola przestała 

szkodzić na socjalizm. 

 

Teraz pić ją możemy 

ufnie, ze spokojem –  

i wierząc w współistnienie 

na światowej arenie –  

kapitalistycznym będziemy napojem 

demokratyczne swe 

gasić pragnienie! 

 

W górę gardła, rodacy! 

Bez żadnej przesady 

dościgamy ten Zachód 

twardo, choć powoli: 

dotąd brakło nam w lecie 

zwykłej lemoniady –  

teraz nam brakować będzie 

Coca-coli! 

 

I to jest właśnie nasz postęp 

w ostatnim z ćwierćwieczy, 

że coraz nam brakuje 

coraz  l e p s z y c h  rzeczy. 

Marian Załucki 

przepraszam – żartowałem 

s. 31-32 

ISKRY Warszawa 1974 

♣ 
2021-12-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6359 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 17 156 nowych zakażonych. 616 zgonów. 

 

AW: – Lex TVN jest niekonstytucyjny, a Lex TVN to prawny bubel. Byli prezydenccy 

doradcy mówią wprost: Nowa ustawa oprócz wolności słowa narusza prawo i kompetencje 

prezydenta… 

Arleta Zalewska: – …kara za Izbę Dyscyplinarną: 233 miliony złotych. 

 

AW: – Białe święta, czyli Tatry w śniegu [i Warszawa też]. 

 

Krzysztof J. Filipiak, profesor, kardiolog, rektor uczelni medycznej im. Marii 

Skłodowskiej-Curie w Warszawie: – Za pierwsze 19 dni grudnia mamy najwięcej zgonów w 

Europie. Jesteśmy taką czarną plamą, jeżeli chodzi o ilość zgonów w Europie. 

Średnia tygodniowa zgonów na milion mieszkańców 

Źródło: ourworldindata.com 

Izrael – 0,18 

Hiszpania – 1 

Wielka Brytania – 2 

Francja – 2 

Holandia – 3 



Dojczland – 4 

Średnia unijna – 4 

Czechy – 6 

Ukraina – 7 

Litwa – 8 

Bułgaria – 11 

Polska – 12 

Węgry – 14 

Słowacja – 15 

Łukasz Jankowski, doktor, prezes Okręgowej Izby Lekarskiej w Warszawie: – Obliczamy 

liczbę zgonów, liczbę przypadków tak, jak gdyby to były tabelki w Exelu, a nie tragedie 

kolejnych ludzi. Nie słyszy się o konkretnych przygotowaniach czy też restrykcjach. 

 

Koszty funkcjonowania Centralnego Portu Komunikacyjnego 

Od listopada 2018 do 2020 roku – 77,5 mln zł 

Pensje zarządu: 

Listopad i grudzień 2018 – 248 000 zł 

2019 – 2 002 525 zł 

2020 – 3 385 787 zł 

Zarząd to: Mikołaj Wild, Patryk Felmet, Radosław Kantar. 

Źródło: cpk.pl 

Zatrudnienie w Spółce Centralny Port Komunikacyjny 

2020 – 255 osób w tym 108 kadra menedżerska 

2021 – 587 osób 

Źródło: NIK 

AW: – Święta bez tych, których zabrał Covid. Pan Zdzisław nie zdążył zobaczyć wnuka i 

podobnie jak pan Paweł był w szpitalu kompletnie sam. Pani Renata do szpitala nie chciała 

jechać i już nie usłyszy, że była najlepszą mamą. W wielu polskich rodzinach puste miejsce przy 

stole nie będzie tylko symbolem. 

Mariusz Bulak, syn Zdzisława Bulaka: – Wchodzę do jego domu, a tam stoją jego buty, 

tak jak zostały przed wyjściem do szpitala, jego ciuchy. Najgorsze to były te dni, kiedy był pod 

respiratorem. Nie mogłem rozmawiać, nie mogłem nic powiedzieć, nie mogłem zobaczyć. To co 

mnie najbardziej smuci to to, że zobaczył wnuka tylko w telefonie. 

Weronika Michałek-Krzewiak, córka Pawła Michałka: – W tym roku nie będzie czubka 

[bo czubek na choince zakładał pan Paweł jako głowa rodziny]. Najgorsze to, że był tam sam. 

Kinga Jassowicz-Bobińska, córka Renaty Jassowicz: – Była uparta, chciała przechorować 

Covid w domu, bo to umieranie covidowe, chciała umrzeć w domu. Miała saturację pięćdziesiąt, 

tak że bardzo niską, myślę, że gdyby mój brat nie wezwał wtedy karetki, to mogła źle skończyć 

już wtedy. Zaczęła się leczyć miodem. Certyfikat wystawiony w zachodniopomorskim o 22-ej w 

środę [nie zrozumiałem]. Mama była najlepszą. Najlepszą, jaką mogła być. Mam nadzieję, ze 

[znów nie zrozumiałem]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

AW: – Choinka aresztowana. Nie, to nie żart. Stała sobie spokojnie w sądzie, gdzie miała 

nawet pomysłowe ozdoby, najpierw została zdemolowana, a później zniknęła. Podobno była 

ideologiczna, a to niedobre dla świąt. 

Maciej Mazur: – W gmachu krakowskich sądów czuć już święta, widać bombki i lampki, i 

dekoracje. Na korytarzu pojawiła się też choinka. 

Katarzyna Kalicińska-Grzyb, sędzia Sądu Rejonowego w Krakowie: – Co roku ubieramy 

choinkę po to, żeby złożyć sobie przy niej życzenia, złożyć życzenia również obywatelom. 

- Tegoroczne Wesołych Świąt nie będzie tak wesołe. 

MM: – Sędziowie umieścili na niej dość symboliczne ozdoby. 

Maciej Czajka, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie: – W tym roku wzbogaciliśmy naszą 

choinkę o drut kolczasty. 



MM: – Wesoło zrobiło się już następnego ranka. 

- Godzina około wpół do ósmej, Sąd powoli rozpoczyna pracę. 

MM: – W nocy ktoś zdjął drut kolczasty i potłukł niebieskie bombki z unijnymi 

gwiazdkami, wszystko w zamkniętym i strzeżonym budynku Sądu. 

Maciej Czajka, dalszy ciąg: – To jest sprawa symboliczna. Po prostu z przestrzeni 

publicznej muszą zniknąć te wszystkie prawa i wtedy władza będzie zadowolona. 

MM: – Niezrażeni dziwnymi nocnymi wypadkami sędziowie ubrali choinkę jeszcze raz. 

Wróciły zniszczone symbole, ale i ta choinka nie cieszyła długo oczu. 

Maciej Ferek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie: – Kwestii aresztu choinki nie 

przewidziałem. 

MM: – Tym razem zniknęło całe drzewko. 

- Choinka dzisiaj została zabrana, skradziona, aresztowana i w miejsce jej stanęła 

reżimowa choinka. 

[Pracownicy stoją z transparentami: UWOLNIĆ CHOINKĘ]. 

MM: – Zniknięcie choinki wyjaśniło oświadczenie rzecznika sądu: 

Ponieważ dekoracje na choince, umieszczonej przez grupę sędziów zawierały 

elementy ideologiczne (…) Dyrektor Sądu Okręgowego w Krakowie podjął, być 

może pochopną decyzję, o zdeponowaniu choinki. 

Waldemar Żurek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie: – Jeżeli ktoś zabiera cudzą rzecz, 

nie informując go o tym, nie mając do tego żadnych podstaw prawnych, to można to nazwać 

zwykłą kradzieżą. 

[A potłuczenie bombek można nazwać wandalizmem. Tyle że na niebieskich bombkach 

były gwiazdy unijne, a na białych KONSTYTUCJA – to dopiero była demonstracja polityczna, 

wroga Unii Europejskiej i Polskiej Konstytucji]. 

MM: – Święta miały być wesołe. Wesoło, choć niezbyt wesoło zrobiło się już przed 

świętami… Maciej Mazur, Fakty. 

♣ 
2021-12-24 piątek wigilia 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6252 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 15 392 nowych zakażonych. 596 zgonów. 

 

PK: – …program Pegasus 

Krzysztof Brejza, senator, KP KO, PO: – Pegasus polega na tym, że telefon zamienia się w 

chodzący podsłuch video i podsłuch audio. 

Arleta Zalewska: – To właśnie w taki sposób ten polityk opozycji miał być śledzony przez 

polskie służby specjalne w czasie ostatniej kampanii wyborczej do parlamentu. 

Brejza, dalszy ciąg: – Te rozmowy, te plany były na bieżąco pozyskiwane przez ludzi PiS. 

- To nie były uczciwe wybory? 

AZ: – I to właśnie w tym czasie telefon Krzysztofa Brejzy, wówczas szefa wyborczego 

sztabu Platformy Obywatelskiej miał zostać przejęty przez służby specjalne, co dawało im pełen 

dostęp do wszystkiego co polityk i każda inna osoba robiła przy użyciu i w pobliżu jego 

telefonu. Informacje te potwierdził dziś Instytut Badawczy Citizen Lab, którego eksperci na 

całym świecie zajmują się wykorzystywaniem Pagasusa przez władze. 

KRZYSZTOF BREJZA 

Senator, szef sztabu PO w 2019 r. 

Program szpiegowski Pegasus 

Grupa badawcza Citizen Lab 

John Scott-Railton, starszy ekspert instytucji Citizen Lab, grupa badawcza przy 

Uniwersytecie w Toronto: – Śledztwo w tej sprawie ujawniło intensywny proces hakowania. 

W sumie na urządzeniach Krzysztofa Brejzy naliczono co najmniej 33 osobne sytuacje, 

w których doszło do hakowania w roku 2019. To jest nadzwyczajna intensywność inwigilacji. 



AZ: – W tej sprawie kluczowy jest moment, w którym służby państwa po raz pierwszy 

miały uzyskać pełen dostęp do telefonu polityka opozycji: 

2019 rok 

Kwiecień – 1 dostęp (26.06 – wybory do Europarlamentu) 

Maj – 5 dostępów 

Czerwiec – 1 dostęp (26.06 przewodniczący sztabu wyborczego) 

Lipiec – 5 dostępów 

Sierpień – 7 dostępów 

Wrzesień – 8 dostępów 

Październik – 6 dostępów (13.10 – wybory do Parlamentu) 

AZ: – To był sam środek najpierw kampanii wyborczej, najpierw do Parlamentu 

Europejskiego, a potem do Sejmu i Senatu. I to wtedy Brejza staje na czele sztabu wyborczego 

największej opozycyjnej partii, rywalizującej o władzę z PiS-em. A potem przez kolejne 

miesiące aż do 13 października, do dnia wyborów to Brejza jest człowiekiem, przez którego 

przechodzą niemal wszystkie ważne decyzje, plany i strategie na wyborczą walkę z PiS-em. 

Zainteresowanie telefonem Brejzy przez służby miało zakończyć się wraz z wyborami. Grzegorz 

Schetyna był wtedy szefem Platformy; z Brejzą, jak mówi, kontaktował się wtedy od rana do 

nocy. I tak każdego dnia kampanii. 

Grzegorz Schetyna, KP KO, PO: – wydaje mi się, że będą następne nazwiska, że to nie jest 

przykład odosobniony, że to jest cały system walki z opozycją. 

Stanisław Żaryn, rzecznik prasowy ministra koordynatora służb specjalnych: – Polskie 

służby działają zgodnie z prawem [PiS-owskim], sugestie, że służby wykorzystują metody 

operacji policyjnej do walki politycznej są nieprawdziwe [kłamca]. 

Z uwagi na ograniczenia prawne nie odnosimy się do pytań dotyczących tego, czy jakieś 

konkretne metody i formy pracy operacyjnej są stosowane w Polsce. 

AZ: – To na dziś jedyne oficjalne oświadczenie ze strony władz. Rzecznik ministra 

koordynatora do spraw służb specjalnych dodał, że każde użycie narzędzi operacyjnych 

uzyskuje w Polsce zgodę prokuratury i sądu. 

Brejza, dalszy ciąg: – To są parszywi kłamcy, ponieważ w maju pytałem szefa CBA 

[Centralne Biuro Antykorupcyjne], czy byłem inwigilowany i on zarzucił mi mówienie 

nieprawdy. 

AZ: – Brejza poza tym, że był ważnym politykiem opozycji, jest też synem Ryszarda 

Brejzy, prezydenta Inowrocławia… Na świecie program Pegasus miał być wykorzystywany 

przez służby do ścigania terrorystów i przestępców. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

PK: – Łukasz Mejza nie jest już wiceministrem; wszystko po tym, jak dziennikarze 

wirtualnej Polski opisali działalność jego firmy, która miała oferować niesprawdzone terapie 

nieuleczalnie chorym ludziom, także dzieciom, a koszty leczenia to dziesiątki tysięcy dolarów… 

[Czyli Kaczyński znalazł wreszcie następcę, który zostanie wiceministrem sportu, a w zamian 

przejdzie do klubu PiS w Sejmie i tym samym PiS utrzyma większość w Sejmie]. 

 

PK: – …Jeśli chcesz zrobić prezent na święta, zaszczep się… 

Anna Czerwińska: – W ten wieczór na Betlejem patrzy się w sposób szczególny; to drugie 

takie święta z rzędu bez pielgrzymów z całego świata… 

Wielka Brytania: dane z 24 grudnia – liczba ludności 67 mln – zakażenia 122 186 – 

zgony 137 

Maciej Woroch, Londyn: – Po trzech tygodniach badań zakażonych Omikronem i 

obserwacji skutków tych zakażeń, wydaje się pewnym, że liczba hospitalizacji młodych 

dorosłych podwójnie zaszczepionych, którzy zakazili się wariantem Omikron jest o dwie trzecie 

mniejsza niż była w przypadku zakażeń wariantem Delta rok temu. 

Olivier Véran, minister zdrowia Francji: – Dziś mamy 88 tysięcy nowych przypadków. 

Hiszpania (dane z 23 grudnia) 72 912 nowych zakażeń; 82 zgony 

Italia (dane z 23 grudnia) 44 595 nowych zakażeń; 168 zgonów 

AC: – w Holandii, gdzie obowiązuje lockdown, można zaprosić tylko czworo gości. 

W Danii świętowanie w maksymalnie 10 osób. 



ANTIDOTUM  DNIA 

 
Cicha noc, święta noc, 
Pokój niesie ludziom wszem, 
A u żłóbka Matka Święta 
Czuwa sama uśmiechnięta 
Nad dzieciątka snem, 
Nad dzieciątka snem. 

Cicha noc, święta noc, 
Pastuszkowie od swych trzód 
Biegną wielce zadziwieni 
Za anielskim głosem pieni 
Gdzie się spełnił cud, 
Gdzie się spełnił cud. 

Cicha noc, święta noc, 
Narodzony Boży Syn 
Pan Wielkiego majestatu 
Niesie dziś całemu światu 
Odkupienie win, 
Odkupienie win. 

Cicha noc, święta noc, 
Jakiż w tobie dzisiaj czas 
W Betlejem dziecina święta 
Wznosi w górę swe rączęta, 
Błogosławi nam, 
Błogosławi nam. 

 

♣ 
2021-12-25 sobota 1 dzień świąt 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6252 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 10 788 nowych zakażonych. 269 zgonów. 

 

AW: – Boże Narodzenie, Betlejem, stajenka, pasterze – w kościele katolickim, to jedne z 

najważniejszych świąt, to wspólne kolędowanie, radość i spotkanie. A spotkać się można na 

przykład przy szopie… 

W Szpitalach święta schodzą na drugi plan; na pierwszym jest śmierć i walka o każdy 

oddech. Covid w święta wolnego nie bierze, za to w swoje szpony bierze głównie 

niezaszczepionych. Jeżeli ktoś z państwa chce dopytać o obostrzenia, to Jarosław Kaczyński ma 

gotową odpowiedź: „Nie ma sensu wprowadzać restrykcji, skoro nie da się sprawić, by były 

stosowane. Mamy świadomość wielkiej niechęci społeczeństwa do ograniczeń, nie mówiąc już 

o lockdownie”. (źródło: „Gazeta Polska”) 

Katarzyna Górniak: – …Blisko 21 tysięcy pacjentów jest dziś w szpitalach. Większość na 

własne życzenie, większość niezaszczepiona. 



Tomasz Karauda, lekarz oddziału Chorób płuc, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Łodzi: 

– Przecież więcej ludzi ginie z powodu Covid-19 niż w wypadkach samochodowych w Polsce, a 

jednak nikt nie mówi: odpuśćmy sobie przepisy ruchu drogowego. Przecież państwo polskie ma 

wszystkie narzędzia, żeby wyegzekwować restrykcje. Jest to możliwe w wielu krajach 

europejskich. Tamte społeczeństwa faktycznie nie są zadowolone, ale wobec priorytetu życia 

wprowadzają trudne rozwiązania. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – PiS był sprawny, jeśli chodzi o uderzenia 

w prawa kobiet, był szybki w uderzenie w wymiar sprawiedliwości, a wtedy, kiedy trzeba życie i 

zdrowie, to go po prostu nie ma i nie ma siły sprawczości. PiS jest zakładnikiem grupy 

radykalnych posłów. 

KG: – Tutej też sprawa wydaje się do załatwienia. 

[Coraz więcej Polaków i Polek mówi: „dzisiej, tutej” – czy zwycięży ta forma?] 

 

AW: – Kosmiczny teleskop w drodze na orbitę. 

- To maszyna czasu, przed nami wielkie odkrycia. 

Karol Wójcicki: – …Ten teleskop jest tak czuły, że gdyby go postawić na Ziemi, to on 

mógłby wykryć ciepło trzmiela znajdującego się na Księżycu. 

- Teraz powoli przez dwa tygodnie będzie się rozkładał – to setki mechanizmów, tysiące 

elementów, z których każdy może ulec awarii… 

 

AW: – Polityka i Pegasus… Politycy opozycji chcą sprawdzić w komisji śledczej, czy PiS 

wygrywa wybory na programy [polityczne], czy na podsłuchy. 

Maciej Knapik: – Pan oskarża władzę i media rządowe o sabotaż kampanii wyborczej? 

Krzysztof Brejza, senator, KP KO, PO: – Oskarżam władzę o sabotaż kampanii wyborczej. 

Zostałem zaatakowany publikacją moich sms-ów, sfałszowanych, obrobionych, ale jednak 

moich. 

MK: – W internecie senator Platformy porównuje: 

Krzysztof Brejza 

Tak np. stworzyli maila z 17 starych moich smsów (do różnych osób) i dopisanego 

przez kogoś zdania. Dopisane zdanie wrzucali na pasek w Wiadomościach. Ten 

„mail” wielokrotnie był odtwarzany w TVP w różnych postaciach. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

ZEMSTA 

Teatr im. Słowackiego w Krakowie. 1921 

[Mimo całej glorii Fredry jestem przekonany, że czas jego dopiero nadchodzi. W 

literaturze ostatnie lata wykazują znaczne ożywienie w tej mierz; z cierpliwych i drobiazgowych 

szperań wyłania się jakby nowy Fredro, tym bliższy nam, tym bardziej godny miłości i 

uwielbienia. Kolej na teatr. Wczoraj, w międzyakcie, w garderobie jednego z artystów toczyła 

się rozmowa na temat, czemu nić tradycji Fredry rwie się co chwila. Któryś z aktorów 

powiedział: „To bardzo proste: bo się go nie grywa”. I to jest prawda; Fredry się nie grywa, a 

przynajmniej nie tyle, ile by należało. Wystawia się go z wysiłkiem i stękaniem „pietyzmu” od 

nowa co kilka lat zamiast utrzymywać bodaj jego najcenniejsze klejnoty w stałym repertuarze. 

Przykładem Dożywocie, które Solskim stało, i nikt go nie tyka, bo to „rola Solskiego”. Mimo 

wybornej gry Solskiego jako Łatki, tak być nie powinno]. 

Dawniej w Krakowie, kiedy prywatna impreza teatralna walczyła z widmem pustej kasy, 

utarło się zdanie, że publiczność na Fredrę nie chce chodzić. 

Świeżo w Warszawie na jubileuszowym przedstawieniu Geldhaba (Jubileuszowe przedstawienie 

Pana Geldhaba – w reżyserii J. Śliwickiego, z udziałem M. Frenkla, odbyło się w Warszawie w 

teatrze „Rozmaitości” 20 V 1921) sala świeciła pustkami. Nawzajem krytyka utyskiwała stale, 

że przedstawienia Fredry dalekie są od tego, czym być powinny, że styl fredrowski zanika. 

Słowem, błędne koło. Dziś scena krakowska jest w szczęśliwym położeniu. Publiczność garnie 

się do teatru i wypełnia go chętnie; przybyły całe zastępy widzów, dla których wszystko jest 

nowe, wszystko jest „premierą”; widzów niezbyt wyrobionych artystycznie, ale tym 



wrażliwszych może na rodzimą nutę; cóż dawać tej publiczności, jeżeli nie przede wszystkim 

nie Fredrę! Teraz jest, doprawdy, wymarzona chwila, aby odbudować Fredrę na scenie 

krakowskiej i już mu z niej nie dać uciec. 

I to jest rzecz serca. Nie wszystkie role, oczywiście, mogą mieć idealnych przedstawicieli; 

ale trzeba, aby na scenie był święty ogień, za sceną czujna myśl, a na widowni uczucie radosnej i 

wzruszonej dumy, że te utwory jednego z największych artystów świata zrodziły się u nas, dla 

nas i tylko dla nas. Bo to, że poza Polską nikt nigdy zapewne się nie dowie – chyba że uwierzy 

na słowo – czym jest Fredro, to powinno pomnażać tylko naszą przyjemność, dając jej pieprzyk 

wyłącznego posiadania, tak zachwalany w miłości. 

Tadeusz Żeleński (Boy) 

OBRACHUNKI FREDROWSKIE 

Książka i Wiedza Warszawa 1989 

s. 154-155 

♣ 
2021-12-26 niedziela 2 dzień świąt 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6252 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 6252 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

GK: – Europa zamyka się w obawie przed Omikronem, liczby nie kłamią, zakażeń 

przybywa w lawinowym tempie. Belgia zamyka kina, teatry, odwołuje koncerty. Restrykcje 

wracają w Portugalii, Walii, Szkocji i Irlandii Północnej. Powitanie nowego roku będzie 

zdecydowanie inne niż zwykle. 

Katarzyna Sławińska: – Omikron sieje chaos w transporcie. Zakażenia pilotów i linii 

lotniczych oznaczają, że dla tysięcy ludzi świąteczna podróż skończyła się na lotnisku. 

W świąteczny weekend na świecie odwołano ponad 7 tysięcy lotów, ponad jedną trzecią 

w samych Stanach Zjednoczonych. 

Stany Zjednoczone (średnia z tygodnia) – 188 tysięcy zakażeń… 

Italia (dane z 25 grudnia) – 54 tysięcy zakażeń; 144 zgony 

Francja (dane z 25 grudnia) – 104 tysiące zakażeń; 84 zgony 

Wielka Brytania (dane z 24 grudnia) – 137 zgonów 

 

GK: – Dane, które dziś raportuje ministerstwo zdrowia, nie powinny mylić, to dane 

z pierwszego dnia świąt. Szpitale wciąż są pełne. 

Katarzyna Górniak: – Choć to święta, cudów nie ma, ciężka praca medyków… 

Zbigniew, pacjent Szpitala Południowego w Warszawie: – Nie ten człowiek jestem, przez 

jedną noc dobrze się poczułem. W jedną noc tak mnie naprawili. Nie szczepiłem się. 

Jestem dzisiaj dziesiąty dzień. 

KG: – Naprawiał lekarz Zbigniew Czarnota z załogą Warszawskiego Szpitala 

Południowego. Gdzie się da i gdzie można personel i rodziny robią, co mogą, by w święta 

szpital nie wyglądał jak szpital. 

- Czekam dwie minuty, żeby oddech wrócił, zdejmuję maskę, dwie łyżki zupy. 

Zbigniew Czarnota, lekarz Szpitala Południowego w Warszawie: – Pocztówek czy małych 

szopek na parapecie z pozdrowieniami, czują bliskość swoich rodzin. Mamy tych chorych po 

kilka tygodni, czasami dłużej, zdążyłem się do nich przyzwyczaić. 

 

GK: – Drugiego dnia świąt Bożego Narodzenia papież Franciszek apelował o wspieranie i 

obronę rodziny, mówił, że trzeba uczyć się słuchać i rozumieć. Papieża niepokoi też kryzys 

demograficzny, nazywa go demograficzną zimą. 

 

Wojciech Klicki, fundacja „Panoptykon”: – W Polsce podsłuchiwanych jest około ośmiu, 

dziesięciu tysięcy osób… 

 



John Scott-Railton, starszy ekspert instytucji Citizen Lab, grupa badawcza przy 

Uniwersytecie w Toronto: – Użytkownik Pegasusa powinien mieć mnóstwo dokumentacji, 

poczynając od komputerowych plików, rejestr zdarzeń, poprzez kontrakty i inne dokumenty. 

Producent Pegasusa otwarcie twierdzi, że sprzedaje program tylko klientom rządowym, a 

zakup jest zatwierdzany przez izraelskie ministerstwo obrony. 

 

GK: – Za nami ciągle mroźna noc; są miejsca w kraju z temperaturą minus 20 stopni 

Celsjusza… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Biblioteka Dzieł Wyborowych No 157 

POWIETRZE I ZDROWIE 

Wykłady popularne 

D-ra Maksa Pettenkofera 

Дозволено Цензурою Варшава, 16 Октября 1900 г. 

Odczyt pierwszy 

Powietrze i odzież. 

Sądzę, że nie będzie od rzeczy, jeżeli na początku tych wykładów wyjaśnię, co rozumiem 

przez odczyt popularny. Tym sposobem oszczędzę zawodu niektórym z szanownych 

słuchaczów, którzy liczyli na to, że dowiedzą się dziś rzeczy niezwykłych i nadzwyczajnych. 

Czymże więc jest odczyt popularny i czego trzeba od niego wymagać? 

Nie należę wprawdzie do tych, którzy zawsze skwapliwie badają, czy praca podjęta 

przyniesie odrazu widoczne zyski; pragnę jednak określić choćby tylko cel tak mało 

procentującego w zwykłem znaczeniu przedsięwzięcia. 

Odczyty popularne jeszcze nikogo nie wykształciły gruntownie. Możnaby zatem twierdzić, 

że są one raczej szkodliwe, niż pożyteczne, gdyż rozpowszechniają dyletantyzm, wadę dziś tak 

pospolitą, dzięki obecnemu systemowi szkolnictwa. Przerażałby nas nieraz obszar wiedzy, jaki 

dzieci nasze posiąść mają, gdyby nie to, że obszar ten odznacza się nie tylko rozciągłością lecz i 

– płytkością, a większa część nabytych wiadomości ulatuje bardzo szybko z pamięci. 

Istotnie, nie mogę zaprzeczyć, że odczyty popularne nie dają gruntownego wykształcenia. 

Zdaje mi się jednak, że w tym wypadku bynajmniej o to nie chodzi. 

Zadaniem ich jest nie tyle gruntowne teoretyczne lub praktyczne nauczanie, ile raczej 

podniecenie myśli i skierowanie naszego wzroku i serca ku danemu przedmiotowi. Powinny one 

działać w podobny sposób, jak na przykład koncerty, których celem nie jest przecie, aby 

wszyscy słuchacze stali się muzykami. 

Zarówno wiedza i poezya, jak i czyny i dążenia ludzkie, o ile są tylko zgodne z z prawdą, 

posiadają pewną harmonię. Na szczęście, zmysł pojmowania tej harmonii jest równie 

powszechny, jak i zmysł pojmowania muzyki, należy go tylko kształcić, aby coraz to więcej 

ludzi umiało odnaleźć ową harmonię w coraz to większej ilości przedmiotów. Wtedy może 

zaczną sympatyzować, a o ile możności, nawet dopomagać tym, co się danymi przedmiotami 

specjalnie zajmują. Pod tym względem odczyty popularne mają bardzo poważne zadanie do 

spełnienia, a mianowicie: wpływać na prawidłowe tworzenie się pojęć, ułatwiać ich 

zrozumienie, rozbudzać zamiłowanie do spraw i zagadnień na czasie, zadzierzgać niejako węzły 

przyjaźni między przedmiotami, pojęciami i ludźmi. Nie można wymagać od ogółu współczucia, 

a tym mniej współdziałania dla spraw, które mu są obce, lub też dla tych, o których ma fałszywe 

wyobrażenie. 

Otóż postawiłem sobie za zadanie za pomocą kilku odczytów wzbudzić w was, szanowni 

słuchacze, do spraw zdrowia publicznego i hygieny, a głównie chciałbym wam pokazać, jak 

wiele jeszcze na tem polu jest do zrobienia, a zarazem i zachęcić do wspólnej i owocnej pracy. 

Przedmiot, który za temat do odczytów tych wybrałem, wydaje się bardzo znany, łatwy i 

prosty: jest nim powietrze, w którem, jak ryby w wodzie, żyjemy. 

Powietrze jest niezbędne człowiekowi do życia, gdziekolwiek się on znajduje: na lądzie, 

czy na morzu, pod ziemią, czy nad nią, w wolnej, czy też zamkniętej przestrzeni. 



Powietrza używamy do rozmaitych celów, głównie jednak służy nam ono za pożywienie i 

jako środek ochładzający. Ilość powietrza, jaką człowiek dorosły w 24 godziny wdycha i 

wydycha, wynosi przeciętnie 9,000 litrów, czyli około 360 stóp sześciennych, t. j. 150 wiader. 

Całodzienne pożywienie nasze płynne i stałe wynosi około 3 litrów, jest zatem zaledwie jedną 

trzytysięczną częścią objętości zużywanego powietrza. Człowiek potrzebuje wię rocznie 

2,285,000 litrów powietrza. Zdumienie nas ogarnia, gdy po raz pierwszy słyszymy te cyfry, 

zdumienie tem większe, gdy sobie uprzytomnimy, że praca ta trwa bezustanku, dzień noc, od 

pierwszej chwili życia aż do zgonu… 

♣ 
2021-12-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6239 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 5029 nowych zakażonych. 38 zgonów. 

 

GK: – Prezydent Andrzej Duda zawetował ustawę Lex TVN! Nasza stacja nie przestanie 

nadawać, nasz właściciel – amerykańska firma Discovery nie musi sprzedawać większości 

udziałów ani całej stacji. Ustawa wróci do Sejmu, ale w obecnej sytuacji politycznej odrzucenie 

veta jest nierealne. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – Odmawiam podpisania nowelizacji ustawy o radiofonii 

telewizji i kieruję ją do Sejmu do ponownego rozpatrzenia. To znaczy, że ją, proszę państwa, 

wetuję, tym samym zamykam ten temat, oddaję to Sejmowi z powrotem do rozważenia. Pacta 

sund servanda. Proszę państwa, jeżeli zawarliśmy umowę, a zawarliśmy umowę, to trzeba tej 

umowy dotrzymać. Jeżeli my nie będziemy dotrzymywali umów, to inni z nami umów też nie 

będą dotrzymywali. 

Po co nam kolejna sprawa, po co nam kolejny problem, mamy tych problemów dużo. 

Bez wątpienia mamy tutaj do czynienia z ingerencją. I to ingerencją bardzo poważną. 

Prawa już istniejące. 

Ma legalną, obowiązującą koncesję na nadawanie, czyli któremu państwo polskie wyraziło 

zgodę przez uprawniony do tego organ, ażeby to nadawanie następowało. 

Ludzie, którzy ze mną rozmawiają, są zaniepokojeni sytuacją. 

Choć to nie oznacza, że na zawsze… 

[Zgromadziłem różne części wypowiedzi prezydenta w jednym miejscu, które były 

rozmieszczone w różnych miejscach felietonu]. 

GK: – Decyzja prezydenta ma fundamentalne znaczenie dla polskiej demokracji i wolności 

słowa. Andrzej Duda podzielił niemal wszystkie argumenty od miesięcy podnoszone przez 

naszych właścicieli, prawników, medioznawców, wielu polityków i wiele organizacji także 

międzynarodowych, argumenty prawne i gospodarcze. 

„Na moją decyzję złożyły się też spotkania i rozmowy z rodakami – uzasadniał swoje veto 

prezydent. 

Michał Tracz: – …Nie ma nawet najmniejszych wątpliwości, że taki finał nie byłby 

możliwy również dzięki państwu; dzięki dziesiątkom tysięcy protestujących na ulicach polskich 

miast i miasteczek, dzięki milionom, które podpisały internetowy apel do prezydenta w obronie 

wolnych mediów, wreszcie dzięki innym redakcjom i dzięki dziennikarzom, którym tak jak nam 

bardzo zależy na wolności słowa i prawie naszych widzów do informacji…  

Bix Aliu 

Dziękuję Panie Prezydencie @AndrzejDuda za przywództwo i zaangażowanie dla 

wspólnych wartości demokratycznych oraz za ochronę klimatu inwestycyjnego 

w Polsce. Razem sojusznicy są silniejsi! 

27 gru 2021. Twitter Web App 

Oświadczenie Zarządu TVN Grupa Discovery 

Z uznaniem i radością przyjmujemy decyzję Prezydenta RP Andrzeja Dudy, który 

opowiedział się za wolnością mediów i prawem widzów do wyboru. Wetując Lex 

TVN, Prezydent stanął w obronie dobrych relacji ze Stanami Zjednoczonymi. 



Za nami wiele dni niepokoju i niepewności. Dziękujemy naszym widzom, 

wszystkim organizacjom i osobom, które podpisały nasz apel oraz głośno wyrażały 

sprzeciw wobec tej ustawy. Wasze wsparcie było bezcenne w tym trudnym dla nas 

czasie. 

MT: – Veto prezydenta formalnie można jeszcze odrzucić, Sejm może spróbować to 

zrobić, ale do tego potrzebna byłaby większość kwalifikowana trzech piątych głosów przy 

obecności co najmniej połowy ustawowej liczby posłów… 

GK: – I jeszcze wielkie podziękowania od nas dla państwa – dla wszystkich, którzy nas w 

tym trudnym czasie wspierali. My robiliśmy swoje, a setki tysięcy Polaków wyszło na ulice w 

proteście przeciwko Lex TVN, miliony podpisały apel do prezydenta, apel o veto. Bardzo to 

doceniamy, szanujemy i dziękujemy. 

 

GK: – Pierwszy raz obchodzimy dziś nowe święto państwowe – „Narodowy Dzień 

Zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego”. To była inicjatywa prezydenta, upamiętnia zryw 

Polaków przeciwko Dojczom z lat 1918 – 1919. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

[Prezydent powiedział: pacta sund servanda – proszę, prezydent posługuje się łaciną, 

szkoda, że tak skromnie. Podrzucam garść cytatów do szerszego wykorzystania: 

Nec Hercules contra plures – nawet Herkules przeciw wielości 

Nihil novi sub sole – nic nowego pod słońcem 

In terrorem – na postrach 

Conditio indebiti – nienależne świadczenie 

Luitur cum persona, qui luere non potest cum crumena – niech płaci swą osobą, kto 

nie może płacić pieniędzmi 

Neque dives, neque fortis, sed nec sapiens – ani bogaty, ani mocny, tylko mądry 

Suum cuique tributio – każdemu , co mu się należy 

Inimicus amicissimus – najżyczliwszy wróg 

Lidus – wierny 

Cedant arma togae – niech oręż ustąpi przed togą 

Dictum – powiedzenie, słowo 

In foro contentioso – w drodze sporu]. 

♣ 
2021-12-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6028 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 9843 nowych zakażonych. 549 zgonów. 

 

PK: – Nie było takiej rzeczywistości – tak premier odpowiadał na pytanie o inwigilowanie 

Krzysztofa Brejzy… 

 

„Jake Sullivan przekazał wyrazy uznania prezydenta Bidena dla polskiego 

prezydenta Dudy za zawetowanie kontrowersyjnej ustawy medialnej”. 

 

PK: – Jeśli mowa o podwyżkach opłat za gaz, to nie tyle diabeł, ale cena tkwi w 

szczegółach. Teoretycznie dla gospodarstw domowych podwyżka miała wynieść 54%, ale jeśli 

są państwo częścią wspólnoty mieszkańców, to zdarzy się i 300%... 

Paweł Płuska: – …Wspólnota mieszkaniowa z Sosnowca, która dostała rachunek za gaz 

wyższy o 309%. Informacje z urzędu [jakiego? przychodnia na warszawskim Ursynowie], które 

dostają rachunki za gaz wyższe o 815%. I o 987% dla części mieszkańców dzielnicy Włochy. 

Renata Kaznowska, wiceprezydent Warszawy: – Mieszkaniec, który jeszcze teraz 

w grudniu za gaz płacił 231 złotych, w styczniu zapłaci 1500 złotych. 

Zakład gospodarowania nieruchomościami w dzielnicy Włochy – prawie 1000% podwyżki 

dla mieszkańców, dla indywidualnych gospodarstw domowych. A dlaczego? Dlatego, że nie 

przewidziano, że niektórzy mają tak zwane kotłownie zbiorcze w blokach. 

PP: – A przecież podwyżki cen gazu dla gospodarstw domowych zgodnie z decyzją URE 

[Urząd Regulacji Energii] miały nie przekraczać i tak wysokich 54%. A to skoki cen 

przedstawione przez wiceprezydent Warszawy: 



Wysokość miesięcznych opłat za CO i CCW: 

Lokal 1 – 12.2021 – 101,68 zł – 01.2022 – 640,05 zł 

Lokal 2 – 12.2021 – 194,04 zł – 01.2022 – 1241,35 zł 

Lokal 3 – 12.2021 – 176,27 zł – 01.2022 – 1119,77 zł 

Lokal 4 – 12.2021 – 178,32 zł – 01.2022 – 1137,15 zł 

Lokal 5 – 12.2021 – 134,77 zł – 01.2022 – 844,51 zł 

Lokal 6 – 12.2021 – 194,36 zł – 01.2022 – 1242,15 zł 

Lokal 7 – 12.2021 – 231,33 zł – 01.2022 – 1500,02 zł 

Lokal 8 – 12.2021 – 177,42 zł – 01.2022 – 1131,59 zł 

Razem                    1388,19 zł                      8856,57 zł 

PP: – Próbowaliśmy o nie pytać premiera, ale dziś mówił o Polskim Ładzie i sukcesach w 

walce z problemami, które się same pojawiły… 

[dostałem dwa identyczne smsy: 

PGE-Obr 

Szanowni państwo 2021-12-28 18:17 Szanowny Kliencie, od 1 stycznia 2022 r. 

Rząd wprowadza Tarcze Antyinflacyjna, która niweluje wzrosty cen energii 

elektrycznej. Sprawdz na stronie WWW] 

PP: – Mieszkańcy zostali potraktowani jak firma, jak samorządowy ZGM, które nie 

podlegają ochronie urzędu regulacji energetyki. Jak słyszymy, za dwa lata wszyscy już 

zapłacimy ceny rynkowe. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

LIONSGATE presets 

3:10 TO YUMA 

Alis - Den? Może to wiatr? [Pali się stodoła]. 

Den – No! Przestańcie! Proszę. 

Holander – Masz tydzień. Potem spalimy dom. 

Alis – Wiliam. 

Den – Wiliam! Do diabła! Zostaw to. 

Wiliam – Puść mnie. Nie mamy więcej paszy. 

Den – Ja to załatwię. 

Mark – Nie załatwisz. 

[Ranek] 

Den – Stado już pewnie za wzgórzem. Doprowadź się do porządku. 

Alis – Okłamałeś mnie. Mówiłeś, że płacimy Holanderowi. 

Den – Trochę zapłaciliśmy. Skąd miałem wziąć na paszę, wodę, lekarstwa dla Marka? 

Albo rodzina, albo spłaty. 

Alis – Powinniśmy decydować razem. 

Den – Postąpiłabyś inaczej? Alis. Nie sprawimy razem, że deszcz zacznie padać. 

Alis – Ani że Holander nie sprzeda naszej ziemi kolei. 

Den – Szkoda, że lekarze ucięli mi tylko stopę. Przez to dostałem mniej pieniędzy. Nie 

patrz tak na mnie. 

Mark – Powiesz szeryfowi, kto to był? 

Den – Szeryf gówno zrobi. Najpierw zbierzemy stado, a potem pojadę do miasta. 

Mark – Po co? 

Den – Każę Holanderowi naprawić szkody, zapłacić za nową stodołę. 

Mark – Will mówi, że lepiej go zastrzelić. 

[Zasadzka na prerii] 

Harli – Dyliżans jedzie do Wisbii. Jest opancerzony, strzeże go dwóch ludzi z bronią 

maszynową. [nieopodal] 

Mark – Szkoda tej paszy. Sprzedasz dom? 

Den – Jak kiedyś będziesz w takiej sytuacji, to może zrozumiesz. 

Mark – Nigdy nie będę. 

Den – Są ślady. 



[Jedzie dyliżans] 

Strażnik na dyliżansie – Zaczęło się. Uwaga! 

[Napad i walka, srzelanina] 

Den – Mark. Zostań tu. 

[wypędzają bydło pod dyliżans – dyliżans koziołkuje] 

- Dzień dobry. Jestem Harli Prins. Pewnie o mnie słyszałeś. 

Macenroj – Słyszałem o szpetnej dziwce. Nazywali ją Czarli Princes. To ty? [Strzał] 

Harli – Nie cierpię strażników. 

Wejd – Bajron Macenroj. Kiedy zdążyłeś osiwieć? 

Macenroj – Idź do diabła, Wejd. 

Wejd – No, proszę. Nie oszczędzaliście środków. Taniej by wyszło, gdybyście pozwolili 

się ograbić. 

Macenroj – Jak chcesz mnie zabić, zrób to od razu. 

Wejd – Nie zabiję cię. Nie w ten sposób. 

Macenroj – To niczego nie zmieni. Będę cię ścigał. 

Wejd – Mam nadzieję. 

- Odpalamy. [dyliżans rozsadzony, zabierają dolary] 

[znów strzelają] 

Mark – Szybki jest. 

Wejd – Wygląda na to, że w środku był jeszcze jeden strażnik. Harli ci powiedział, jakie 

mamy zasady. Naraziłeś nas na niebezpieczeństwo. 

Den – Po cichu się wycofujemy. Wiliam, rób to, co ja. [Ale są zauważeni] 

Wejd – Witam. 

Den – To moje bydło. Chcę je zabrać. 

Harli – Rozmawiasz z Benem Wejdem. 

Den – Muszę je odzyskać. To jedyne co mam. 

Wejd – Nie chcę twojego bydła. Ale muszę ci zabrać konie. 

Harli – Żebyś nie zrobił jakiegoś głupstwa. 

Wejd – Znajdziesz je na drodze do Wibii. 

[na stacji kolejowej] 

- Pewnie mają opóźnienie. 

Marshal – Są punktualni. Dlatego dostają 18 dolarów dziennie. 

[Wejd i Harli jadą przez miasteczko, a Den z synami oglądają rozbity dyliżans i zabitych]. 

Macenroj – Pomóż mi wstać. 

Den – Źle to wygląda. 

Macenroj – Pomóż mi. 

Den – Mark! Przynieście tamte deski. 

[Zaskakuje, gdy widzimy w roli Wejda znanego już Maximiliona z „Dobrego roku”. 

♣ 
2021-12-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5997 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 15 571 nowych zakażonych. 794 zgony. 

 

PK: – Niemal osiemset osób zmarło, to najnowsze tragiczne dane o przebiegu pandemii, 

ale to niestety nie koniec, do tej pory w tym roku oczywiście z różnych powodów zmarło ponad 

pół miliona (505 000) osób. Tak źle nie było od czasu zakończenia drugiej wojny światowej. 

Marek Nowicki: – …W 2020 roku liczba zgonów w Polsce wynosiła 486 000 osób i też 

był to najtragiczniejszy wynik po drugiej wojnie światowej. Przez wszystkie poprzednie dekady 

i w PRL, i później w Polsce umierało około 400 tysięcy ludzi rocznie. Przeszczepy wątroby 

załamały się już w zeszłym roku, w tym roku jest równie źle. Każdego miesiąca umierają ludzie 

czekający na przeszczep. 



Krzysztof Zając, mazowiecki koordynator do spraw transplantacji: – …w latach 

przedpandemicznych nie miało miejsca, bo zawsze się znajdowało ten narząd w Polsce, który 

można było choremu przeszczepić. 

MN: – Jeszcze gorzej jest z nerkami: przeszczep nerek od zmarłych dawców: 2019 rok – 

907; 2020 rok – 717; 2021 (bez grudnia) – 654. 

Umierają też chorzy na raka, nie doczekawszy się skutecznej pomocy. Według profesora 

Andrzeja Fala (prezes Polskiego Towarzystwa Zdrowia Publicznego) ten dług zdrowotny 

będziemy odrabiali co najmniej dziesięć lat. 

Andrzej Fal, profesor: – Jeżeli uda się, to tylko przez dekadę. Bo zdrowie w sensie 

zdrowia publicznego czy stanu zdrowia społecznego liczymy raczej pokoleniowo, w związku z 

powyższym to, co dzisiej robimy, najczęściej przyniesie jasny efekt za kilka do kilkunastu lat. 

MN: – A to oznacza, że gdyby nawet pandemia skończyła się dziś, to ludzie z jej powodu 

na inne choroby będą umierać jeszcze w kolejnych latach. Nie musiało tak być. 

Paweł Grzesiowski, doktor, ekspert Naczelnej Rady Lekarskiej do spraw pandemii Covid-

19: – Porównując Polskę z innymi krajami naszego regionu, trzeba sobie powiedzieć, że 

praktycznie wszystkim udało się nieco lżej przejść przez pandemię. Polska jest tutaj w zgonach 

nadmiarowych na drugim miejscu, o ile dobrze pamiętam, a więc mamy tu niestety niechlubne 

liderowanie, co oznacza, że najgorzej poradziliśmy sobie z pandemią. [Powiedziałbym: radzimy 

sobie, bo jeszcze daleko do poradzenia]. 

MN: – Chodzi przede wszystkim o niewystarczające działania prewencyjne rządu, 

w efekcie mamy niską liczbę zaszczepionych i ogromny odsetek zakażonych, którzy 

sparaliżowali system ochrony zdrowia. Marek Nowicki. Fakty. 

[Z całą pewnością mogę dodać, że od lat mamy coraz ogromniejące braki personelu 

medycznego. Przywołam strajki pielęgniarek, strajki lekarzy, strajki ratowników medycznych, 

Białe Miasteczko do dziś wegetujące pod kancelarią premiera. Wszystkie te wydarzenia są 

potwierdzone licznymi wyjazdami do pracy za granicą, a nawet zmianą zawodu. Tak więc 

można określić, że w polskich szpitalach pracują już tylko entuzjaści, których jest zbyt mało do 

normalnego funkcjonowania służby zdrowia]. 

 

PK: – Może to jeszcze „Dziady”, ale może już „Zemsta”. A chodzi o teatr Słowackiego w 

Krakowie. „Dziady” tam wystawiane skrytykowała małopolska kurator oświaty, co przysporzyło 

im popularności, ale ceną za to może być brak finansowania. 

Mickiewicz pisał w Dziadach: Ciemno wszędzie, głucho wszędzie, co to będzie… Jakby jeszcze 

prąd wyłączyli, to i będzie ciemno. [Wyłączą niebotycznymi rachunkami]. A co to będzie? 

Renata Kijowska: – Zemsta za Dziady to nie zmiana repertuaru, ale coś się zmieniło. 

Krzysztof Głuchowski, dyrektor naczelny i artystyczny Teatru im Juliusza Słowackiego w 

Krakowie: – Czuję się oszukany i ukarany – za Dziady – nie ma innego wytłumaczenia. Nie boję 

się tego stwierdzić, gdyż koincydencja tych terminów jest nieprzypadkowa. 

RK: – Do czasu premiery Dziadów w reżyserii Mai Kleczewskiej wszystko w teatrze grało 

– mówi dyrektor Teatru Słowackiego. Przez ostatnie miesiące pracował z urzędem 

marszałkowskim nad tym, by do współfinansowania i organizowania teatru przyłączyło się 

ministerstwo kultury. 

Krzysztof Głuchowski, dalszy ciąg: – Mamy być od stycznia instytucją współprowadzoną, 

wszystko jest przygotowywane, dokumenty, statuty sejmiku, negocjowana umowa. 

Dawid Gleń, urząd marszałkowski Województwa Małopolskiego: – Województwo 

Małopolskie, tak jak pani wspomniała, jesienią wyraziło wolę tego, aby właśnie Teatr imienia 

Juliusza Słowackiego był teatrem narodowym i właśnie na tej podstawie mogły być toczone te 

rozmowy, które trwają. 

RK: – Już nie trwają. Rozmowy ucichły po tym, jak kurator oświaty Barbara Nowak 

odradziła wybieranie się na, jej zdaniem, antypolski spektakl. 

Krzysztof Głuchowski, trzecia część: – Ogłosiła, że jesteśmy bolszewikami, anty Polakami 

i że uprawiamy łajdactwo. 

Piotr Gliński, minister kultury, wypowiedź z 24 listopada: – Oczywiście niepokoją takie 

działania, które są kontrowersyjne w sztuce i przekraczają granice tej akceptowalnej 

kontrowersji. 



RK: – …minister Gliński ani kurator Nowak przedstawienia nie widzieli. Ministerstwo 

kultury nie odpowiedziało nam dziś na zadane pytania, Gazety [Gazecie] Wyborczej 

potwierdziło, że nie będzie prowadzić teatru… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

De la Salle Berliner Philharmonie 

GUSTAV MAHLER 

Sifonie Nr. 3 d-moll 

Berliner Philharmoniker 

Florence Quival – sopran 

Ernst-Senff- Chor 

Conductor – Bernard Haitink 

 

♣ 



2021-12-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5915 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 14 325 nowych zakażonych. 709 zgonów. 

 

PK: – Nie możemy zacząć od dobrych informacji, bo według analiz NBP ceny będą rosnąć 

dłużej niż zakładano, ma tak być do czerwca, a to spora różnica… 

Paweł Płuska: – …pudrowanie ekonomicznej rzeczywistości nic nie daje, jest drogo, 

a inflacja, przyznał prezes Glapiński: 

Prognozy NBP na 2022 rok 

…średnioroczna inflacja CPI w 2022 r. wyniesie 7,6%, czyli więcej niż 

przewidywane 5,1% w 2021 r. Maksymalny poziom inflacji CPI będzie miał miejsce 

w czerwcu 2022 r. (8,3%), a następnie będzie ona się stopniowo obniżać – do 6,2% 

w grudniu 2022 r. 

Źródło: Business Insider 

- Inflacja w przyszłym roku będzie dwucyfrowa. To znaczy, że inflacja wydrenuje 

kieszenie Polaków. 

PP: – …w budżecie państwa na przyszły rok zapisano plany inflacyjne na poziomie 3,3%, 

by zaraz przyznać, że to nierealne… każdy punkt procentowy inflacji to czysty zysk dla 

budżetu… Prezes Glapiński oświadczył, że za niemal połowę przyszłorocznej inflacji będą 

odpowiadały podwyżki cen energii, które według NBP mogą wzrosnąć o rekordowe 27% i tu 

znowu pada pytanie, czy to założenia realne. Rachunki za gaz rosną często o kilkaset procent. Te 

wzrosty zobaczymy w cenie wszystkiego… przedsiębiorcy rosnące koszty przerzucą na 

klientów… [Ale i spadnie popyt na wszystko, bo konsumenci mają jednak ograniczone środki]. 

Zmiana cen gazu 

Donald Tusk: – O 650%! Czy wyście powariowali?! Myślałem, że będę wam życzył na 

nowy rok ciepłej wody w kranie i ciepłej wody w kaloryferach, no, ale takie mamy czasy. 

Wszystkiego dobrego. 

Morawiecki: – Rosja jest dzisiaj odpowiedzialna, Bruksela jest współodpowiedzialna za 

bardzo wysokie ceny energii, za bardzo wysokie ceny gazu, za bardzo wysokie ceny energii 

elektrycznej. One z kolei przekładają się na wysokie ceny różnych produktów i usług. 

[Ale dlaczego Rosja i Bruksela tak bardzo podniosły ceny tylko w Polsce? Poza tym my 

produkujemy energię elektryczną sami na własnym węglu, który nas tak mało kosztuje. Już 

energia elektryczna powinna być w Polsce bardzo tania, bo własna. Przecież mieliśmy się 

wycofywać z rosyjskiego gazu i miał nas uratować skroplony gaz amerykański?] 

 

PK: – To kolejny dzień, gdy mówimy o ilości ponad 700 śmierci z powodu Cowid. Ponad 

500 [osób] z nich było niezaszczepionych. Wielu tych tragedii można było więc uniknąć. 

Pytanie, co można było zrobić, by dane choćby z tego jednego dnia nie były tak tragiczne? I kto 

to powinien zrobić? 

Marzanna Zielińska: – W każdym z tych worków jest czyjaś mama, tata, syn, córka, 

krewny, przyjaciel, znajomy. W Ostrowie Wielkopolskim, by nie zbrakło miejsca w 

prosektorium, zwłoki wywozi się dwa razy dziennie. Każdego dnia zapełniają się miejsca na 

cmentarzach, hurtowo. Kto za to odpowiada? 

Niedzielski: – Zanim odpowiemy na pytanie kto, to trzeba sobie przeanalizować 

przyczyny, które są za to odpowiedzialne. 

MZ: – Minister wylicza: lata zaniedbań; niski poziom wyszczepienia; późne pojawianie się 

w szpitalu; niski poziom zdrowotności. Tu pytanie trzeba jednak powtórzyć: Kto za to 

odpowiada? PiS jest u władzy już siódmy rok. Konstytucja mówi, że za walkę z chorobami od 

powiada ten, kto krajem rządzi. Ale jest problem: 

Paweł Grzesiowski, doktor etc: – Nie ma de facto osoby czy osób które by można nazwać 

liderami walki z pandemią. 

… brak treści 

Beata Lubecka, Radio ZET: – Kiedy pan poda się do dymisji? 



Niedzielski, minister zdrowia: – Tuż po tym jak pani zrezygnuje z pracy. 

Lubecka: – A dlaczego ja mam zrezygnować z pracy? Co ja… 

Niedzielski: – Nie rozumiem tego pytania. 

Lubecka: – Słuchający uważają, że pan jest nieskuteczny. 

MZ: – Miarą skuteczności są na pewno liczby. W ciągu roku zmarło w Polsce 505 907 

ludzi, najwięcej od drugiej wojny światowej. 

Morawiecki: – Chcę przekazać najwyższe wyrazy współczucia wszystkim rodzinom, 

bliskim. 

MZ: – Podstawą walki z pandemią są na całym świecie szczepienia i testy. Od stycznia 

ministerstwo zdrowia obniża fundacje za testy PCR, najskuteczniejsze w wykrywaniu Sars.Cov2 

z 280 do 113 złotych za jeden. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

PK: – Wielka odwilż i szklana pułapka. Stąd chirurgia urazowa. 

 

PK: – Setki tysięcy nowych zakażeń we Francji, Wielkiej Brytanii i USA, w porównaniu z 

tym 15 tysięcy w Polsce mogłoby uspokajać, ale dramat zobaczymy w danych o zgonach. 

Ameryka jest o wiele większa, to porównajmy się tylko z jednym Stanem, Kalifornia ma tyle 

samo mieszkańców co my, teraz dwa razy więcej zakażeń, ale zgonów już siedem razy mniej. 

Monika Krajewska: – Co dwie sekundy ktoś we Francji otrzymuje pozytywny wynik testu 

na koronawirusa. Tylko wczoraj potwierdzono 208 009 zakażeń. Tak to wygląda, gdy Omikron 

rywalizuje z Deltą… Światowa Organizacja Zdrowia ostrzega, że może nas czekać tsunami 

nowych przypadków i chaos trudny do opanowania. 

Liczba nowych zakażeń w ciągu doby: 

Wielka Brytania – 183 037; 57 zgonów 

Hiszpania – 100 760; 78 zgonów 

Italia – 98 030, 136 zgonów 

MK: – …W Italii bardzo dużo testów, te testy wychodzą pozytywnie, ludzie siedzą 

w domach na kwarantannie. W Portugalii wczoraj odnotowano 12 zgonów. Dojczland 381 

zgonów. Stany Zjednoczone: 465 670 zakażeń w ciągu doby. Amerykańscy naukowcy 

zauważają, że Omikron atakuje głównie dzieci, niektóre są zbyt młode, by się zaszczepić, to 

także wpływa na wzrost hospitalizacji. Monika Krajewska, Fakty. 

 

PK: – Sylwester 6 do 12 stopni ciepła; Nowy Rok przywitamy też 6 do 11 stopni ciepła. 

Jakość powietrza przez te kilka dni będzie bardzo dobra. Na stokach i na chodniku trzeba będzie 

uważać, gdy z nieba zacznie zamiast śniegu pada deszcz. Od 5 stycznia ma wrócić mróz. 

 

PK: – 170 miliardów dolarów to straty spowodowane przez katastrofy naturalne. Są to 

rekordowe straty. Do tego jeszcze nigdy w historii upały nie utrudniały aż tak produkcji 

żywności, a w atmosferze nie mieliśmy aż takiego stężenia gazów cieplarnianych. 

Magda Łucjan: – To zdjęcia tylko z ostatnich dwóch tygodni: żywioły zabijały setki ludzi 

na trzech kontynentach jednocześnie. Filipiny spustoszył kolejny super tajfun. A to już skutki 

dziesiątków tornad, które w kilka dni przeszły przez środkowe Stany USA. To zestawienie 

dziesięciu najbardziej dramatycznych w skutkach katastrof minionego [kończonego] roku: 

• Zaczęło się od śnieżycy w Teksasie, która zabiła 210 osób i kosztowała 

amerykańską władzę 23 miliardy dolarów. 

• Australijskie powodzie, które zmusiły blisko 20 tysięcy ludzi do ucieczki ze 

swoich domów. 

• W Indie, Bangladesz, Sri Lankę uderzyły tropikalne cyklony. 

• Jednym z najbardziej dramatycznych miesięcy był lipiec – w Europie (Dojczland, 

Belgia) wielkie i gwałtowne powodzie, w których zginęło 240 osób, a zniszczenia 

sięgnęły ponad 40 miliardów dolarów. 

• W Chinach powódź zabiła kolejnych trzysta osób, ponad milion musiało uciekać. 

• W chwilę później w Filipiny i Japonię uderzył tajfun. 

• W sierpniu kolejny raz po ogromnych pożarach z żywiołem walczyły Stany 

Zjednoczone, tym razem z huraganem Ida. 



 

ANTIDOTUM  DNIA 

 

Przekonawszy się, że luzak kuleje, pan na Ravenswood dosiadł zdrożonego całodzienną 

jazdą wierzchowca i aby go zbytnio nie forsować, wolnym korkiem puścił się w drogę z 

gospody „Pod Lisią Jamą” do warowni na Wilczej Skale. 

W pewnej chwili usłyszał za sobą tętent kopyt końskich i obejrzawszy się, zobaczył 

młodego Bucklawa, który rozpoczął pościg z pewnym opóźnieniem, jako że nie mógł się oprzeć 

pokusie i udzielił chłopcu stajennemu rad co do sposobu leczenia okulałego zwierzęcia, 

- Stój panie! – zawołał Bucklaw. – Nie jestem emisariuszem politycznym… nie jestem 

kapitanem Craigengelt, dla którego życie jest cenniejsze niż własny honor. Jestem Frank 

Hayston of Bucklaw i mam zwyczaj żądać satysfakcji od każdego, kto obrazi mnie słowem, 

uczynkiem, gestem lub spojrzeniem. 

- Doskonale to rozumiem, panie Hayston of Bucklaw – rzekł Ravenswood – tylko że ja ani 

nie pragnę, ani nie szukam z tobą zwady. Nasze drogi do domu i nasze drogi przez życie wiodą 

w innych zgoła kierunkach, nie ma więc powodu, żebyśmy mieli skakać sobie do oczu. 

- Nie ma? – zawołał porywczo Bucklaw. – Na honor, ja twierdzę, że jest powód! Nazwałeś 

mnie intrygantem i awanturnikiem. 

- Pamięć, panie Bucklaw, płata ci figla. Ochrzciłem tymi epitetami twego towarzysza, a 

wiesz dobrze, że nie zasługuje on na lepsze słowa. 

- Co z tego? Był wtedy ze mną, a ja nie pozwolę, żeby ktoś obrażał człowieka 

znajdującego się w moim towarzystwie! 

- W takim razie, panie – ciągnął Ravenswood głosem wciąż opanowanym – powinieneś 

lepiej dobierać sobie towarzyszy, bo inaczej, jako ich obrońca, będziesz miał ręce pełne roboty. 

Wracaj teraz do domu, wyśpij się i niech ci jutro złość nie zaćmiewa rozumu. 

- O mój panie, pomyliłeś się w adresie! Wysokie tony i górnolotne słowa bynajmniej mi 

nie imponują. Zresztą nazwałeś mnie butnym zawadiaką i zanim się rozstaniemy, cofniesz te 

słowa. 

- Doprawdy nie sądzę – rzekł Ravenswood. – Chyba że potrafisz mnie pan przekonać 

lepiej, niż to teraz czynisz, że nie mam racji. 

- A więc doskonale, panie! – zawołał Bucklaw. – Chociaż szanowałem cię dotąd, teraz 

oświadczam, że jeśli nie podasz czasu i miejsca naszego spotkania, usłyszysz ode mnie słowa 

dużo bardziej obelżywe. 

- Będzie to zbyteczne, panie Bucklaw. Robiłem, co mogłem, żeby uniknąć z tobą 

niepotrzebnej zwady. Jeżeli jednak obstajesz przy swoim, chętnie dotrzymam ci tu placu, bo to 

miejsce jest równie dobre, jak każde inne. 

- W takim razie z koni i do pałaszy! – zawołał Bucklaw zeskakując na ziemię. – zawsze 

uważałem cię, panie Ravenswood, za odważnego człowieka i nie chciałbym się rozczarować. 

- Nie będziesz miał do tego okazji – rzekł Ravenswood i zsunąwszy się z siodła, stanął w 

postawie obronnej. 

Skrzyżowali szpady i rozpoczęła się walka, bardziej zawzięta ze strony Bucklawa, 

cieszącego się sławą znakomitego szermierza, dla którego pojedynek był chlebem powszenim. 

Ale tym nie zrobił dobrego użytku ze swojej biegłości; chłód i pogarda Ravenswooda, który 

najpierw długo odmawiał, a potem niechętnie zgodził się dać mu satysfakcję, wytrąciły go z 

równowagi, natarł więc na przeciwnika z niepomiarkowaną furią. Pan na Ravenswood, 

szermierz równie biegły, a przy tym bardziej opanowany, pozostawał niemal cały czas w 

defensywie i nie wyzyskał nawet kilku znakomitych okazji, które stworzyła mu nadmierna 

zapalczywość przeciwnika. W końcu, rzuciwszy się naprzód do desperackiego pchnięcia, 

Bucklaw poślizgnął się i padł na porosły rzadką trawą, gliniasty grunt polany. 

- Panie Bucklaw, daruję ci życie – rzekł Ravenswood – ale postaraj się je jakoś naprawić. 

- Boję się, że w najlepszym wypadku wyjdzie z tego kiepska partania – odparł Bucklaw 

wstając bez pośpiechu i podnosząc szpadę, mniej skonfundowany wynikiem walki, niż można 

się było tego spodziewać po pierwszej furii natarcia. – Dziękuję ci panie, żeś mi dał pardon – 

dorzucił. – Masz moją rękę, nie żywię do ciebie urazy ani o to, że mi się nie powiodło, ani o to, 

żeś jest lepszym ode mnie szermierzem. 



WALTER SCOTT 

Narzeczona z Lammermoor 
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2021-12-31 piątek Sylwester 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5994 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 13 601 nowych zakażonych. 638 zgonów. 

 

PK: – Są ludzie, którzy już wiedzą, jak to jest żyć w roku 2022. My świętujemy za pięć 

godzin, ale niektórzy już zaczęli i to tak na bogato: 

Australia! Nowa Zelandia! Hongkong! 

Renata Kijowska: – Do odliczania jeszcze chwila, ale właściwie wszystko gotowe, 

covidowo, bez przytupu, ale jednak ma być radośnie… 

Żaneta Wlazło, Hotel „SOPOT”: – Podczas meldunku goście otrzymują od nas 

zaświadczenia, oczywiście mogą się nimi posługiwać lub nie, do tego mamy też kamery 

covidowe [!] 

[…] 

Łukasz Jankowski, prezes Okręgowej Rady Lekarskiej w Warszawie: – Teraz potrzebna 

jest chyba nie żałoba narodowa nad tym, że jest gorzej i że mamy kolejne rekordy zgonów, tylko 

mobilizacja narodowa, potrzebna jest narodowa mobilizacja wobec bierności rządzących właśnie 

po to, żeby Sylwester marzeń nie skończył się jako Sylwester zakażeń. 

[…] 

 

PK: – Podwyżek opłat za gaz tak samo obawiają się mieszkańcy niewielkiego osiedla 

i dyrektor dużego szpitala… 

Michał Tracz: – To nie jest historia tylko jednej osoby, to rachunki, które już dostały 

tysiące rodzin w Polsce. Administrator tego osiedla w Warszawie lada dzień wrzuci 

mieszkańcom do skrzynek prognozy opłat za ogrzewanie i wodę. Już wie, że samotnie 

mieszkająca kobieta, która do tej pory płaciła 195 złotych, od stycznia dostanie rachunek na 

1609 złotych. To oczywiste, że nie będzie w stanie tego zapłacić. Po nowym roku mają być 

kontrole, w oddali gdzieś jest nadzieja, że prywatni odbiorcy tak drastycznych podwyżek będą 

mogli uniknąć. Co innego przedsiębiorcy czy instytucje takie jak szpital. Szpital w Bochni 

dotychczas płacił za ogrzewanie 600 tysięcy złotych – właśnie przyszła propozycja na 5 300 000 

złotych. [Za rok?] 

Siostra Małgorzata Chmielewska 

Chleb Życia 

Ja tylko tak pytam: skąd organizacje prowadzące placówki m.in. dla osób 

bezdomnych, ale nie tylko, mają wziąć pieniądze na gaz i prąd? Podwyżki są tak 

kolosalne, że chyba trzeba będzie palić ogniska. Czy politycy wzięli pod uwagę 

ochronę najsłabszych? Zawsze jak jest kryzys, w d… dostają biedacy. Wyłączyć 

ogrzewanie? Nie gotować? Mycie chorych w zimnej wodzie? To jest katastrofa!!! 

Donald Tusk: – Czy wyście powariowali?! Musi pan zapewnić publicznie wszystkich 

Polaków, wszystkie polskie rodziny, że te podwyżki nie wejdą w życie, że nie będą tego płacili. 

Morawiecki: – Mieliście na to osiem lat rządów, [a wy sześć] 

Dzięki działaniom rządu Prawa i Sprawiedliwości już od jutra, od 1 stycznia w życie 

wejdzie Polski Ład. 

MT: – Winę zrzuca na opozycję, Unię Europejską. Liczy, że podwyżki złagodzi nieco 

Polski Ład i tarcza antyinflacyjna. Ale tarcza inflacyjna nie będzie działać wiecznie. 

 

PK: – Najważniejsza wczoraj rozmowa telefoniczna na świecie trwała 50 minut i było to 

połączenie pomiędzy Białym Domem i Kremlem. Joe Biden ostrzegał, jak zdecydowana byłaby 

reakcja USA na rosyjską inwazję na Ukrainę. Putin przekonywał, że kolejne sankcje nałożone na 

jego kraj miałyby katastrofalne konsekwencje. 

Rozmowa odbyła się na prośbę Moskwy i był to już drugi kontakt przywódców w ciągu 

ostatniego miesiąca… Według Białego Domu Joe Biden przedstawił Putinowi dwie opcje: albo 

dyplomacja, albo kolejne sankcje, pomoc wojskowa dla Ukrainy i wzmocnienie wschodniej 

flanki NATO. Kolejna tura rozmów, ale już na niższym szczeblu 10 stycznia w Genewie. 



[…] 

 

PK: – W Wielkiej Brytanii tylko latem sprzedano 50 milionów różnych strojów, które 

założone będą tylko raz. W tym roku na świecie wyprodukowano w sumie 100 miliardów sztuk 

ubrań. Tylko w Polsce wyrzuciliśmy za to ponad 2 miliony ton różnych ubrań. A ile tysięcy 

litrów wody trzeba, by wyprodukować jedną koszulkę? 

Magda Łucjan: – Z jednej strony piękny świat: kolory, nastrojowe światło, muzyka 

i wyszczuplające lustra, z drugiej setki ton wyrzuconych ubrań, czyli prawdziwe oblicze 

szybkiej mody. 

Zofia Zochniak, autorka projektu „ubrania do oddania”: – Co sekunda na wysypisku 

śmieci trafia jedna ciężarówka pełna ubrań. 

MŁ: – To jedna z wielu hal, na której widać skalę produkcji i konsumpcjonizmu. Tylko na 

tym obrazku widać 700 ton ubrań. Trafiają tu rzeczy niechciane, ale rzadko kiedy zużyte. 

To nie są ubrania, które są zniszczone, zużyte, to są ubrania w dobrym stanie. 

ZZ: – To są ubrania w bardzo dobrym stanie. 

- Często z metkami. 

ZZ: – Tak. One tu trafiają bardzo często z metkami. To są ubrania zgodne ze 

współczesnymi trendami, to są ubrania okazyjne: czapka Mikołaja. 

MŁ: – W sklepach właśnie ruszają największe poświąteczne i noworoczne wyprzedaże. 

30, 50, a nawet 80% taniej – takie napisy kuszą nas na każdym kroku. Zanim jednak włożymy 

do koszyka sukienkę czy kolejną parę dżinsów warto mieć świadomość, jakim kosztem 

powstały. Zużycie wody to tylko początek: do produkcji jednego tiszerta (t-shirt) potrzeba 2700 

litrów wody; jedna para dżinsów to aż 14 tysięcy litrów wody, a tyle człowiek wypija przez 19 

lat. Do tego trzeba doliczyć ogromny wyzysk [pracowników], potworne warunki pracy, słabe 

materiały, już niemal zawsze z domieszką plastiku. 

Powiedziałaś kiedyś takie zdanie, że sezon koloru możemy rozpoznać po kolorze rzek w 

państwach, w których te ubrania są tworzone. 

Areta Szpura, aktywistka: – Fajnie jest nie filtrować tego, tej wody, tych odpadów, które 

wychodzą z fabryk i trafiają po prostu do rzek. To są trucizny, a ta rzeka jest źródłem wody 

potem dla ludzi, którzy mieszkają w pobliżu. 

MŁ: – A największym grzechem przemysłu modowego jest skala. 

Ewelina Antonowicz, organizacja „fashion rewolution”: – Gdyby w tym momencie 

przestać produkować wszystkie ubrania, to przez 50 lat wszyscy mielibyśmy się w co ubrać. 

ZZ: – Co roku cała branża odzieżowa, czyli wszystkie marki, które teraz przyjdą do głowy, 

produkują 100 miliardów sztuk ubrań dla niespełna 8 miliardów sztuk ludzi, to dla każdego z nas 

statystycznie przypada 12,5 ciucha. 

MŁ: – A to, ile ubrań jest produkowanych, zależy głównie od tego, ile ich kupujemy. 

Magda Łucjan. Fakty. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

 

Siedem wyzwań antyPiSu 

Mariusz Janicki 

Partie opozycyjne są teraz w dziwnej sytuacji. Niby PiS słabnie, ale one nie specjalnie 

rosną. Zwycięstwo wydaje się na wyciągnięcie ręki, a jednak jest wciąż daleko. Co powoduje, że 

hamulce antyPiSu cały czas wyglądają na zaciągnięte? 

Opozycja ma problem polityczny, ale też mentalny. Nie potrafi wyjść z kolein, w które 

została zapędzona w 2015 roku… Wpadła w sieć stereotypów, pozornych reguł, nie wiadomo, 

skąd wziętych prawideł… 

Sondaże pokazują, że nawet wyborcy opozycji nie sądzą, aby ta była gotowa na przejęcie 

władzy w państwie… Przyjrzyjmy się zatem, na czym polegają słabości opozycji i jakie czekają 

je wyzwania w ostatnim roku przed wyborami. 

Zwodnicze centrum. Opozycja zawzięcie mierzy w słynny polityczny „środek”. Zarówno 

Platforma, partia Hołowni, jak i PSL, baczą na to, aby nie zajmować zbyt wyraźnego stanowiska 

w kontrowersyjnych sprawach, np. obostrzeń pandemicznych, szczepień, aborcji, mniejszości 

seksualnych, migrantów, podatków, emerytur, świadczeń socjalnych i wielu innych… Kiedy 

odłączyć walkę o demokratyczny, praworządny system, reszta poglądów opozycyjnych 

ugrupowań okazuje się niejasna, trudna do pokazania jako propozycja wyrazista, oryginalna, 

zdecydowanie odmienna od programu PiS. Widać wręcz przewrażliwienie, aby w czymś nie 

przesadzić… Teraz opozycja lawiruje w wielu kwestiach, unika zbudowania spójnego, liberalno-

demokratycznego, z powołaniem na klasyczny trójpodział władzy, ale realnego, dotyczącego 

dzisiejszych spraw… 

Porozumienie w ostatniej chwili. Panuje przekonanie, że czas na porozumienie w 

opozycji przyjdzie na kilka miesięcy przed wyborami, a na razie trzeba się różnić, spierać, 

podbierać sobie wyborców i prawić złośliwości… Żadna partia sama nie wygra z PiS. Widać, że 

nawet powrót Tuska nie naruszył tej zasady… Rzecz w tym, że nadmierne zwlekanie w 

tworzeniu koalicji może przynieść negatywne skutki: naprędce sklecony sojusz, po latach 

niechęci, będzie niewiarygodny… …porozumienia „zjednoczonej opozycji” następowały w 

atmosferze pretensji, kłótni o tzw. jedynki, przy oporze partyjnych aparatów, i też bardzo blisko 

wyborów. … „nigdzie się nie wybieramy” – słychać w opozycyjnych ugrupowaniach na sugestie 

Tuska. Jeśli takie stwierdzenia będą przez najbliższe kilkanaście miesięcy słyszeć wyborcy, to 

powstaje pytanie, jak mają uwierzyć w polityczny sens skleconego w końcu ad hoc bloku 

wyborczego. Tworzenie koalicji to zabieg polityczny, programowy, ale też wizerunkowy. 

Całodobowa narracja rządzącego obozu. …opozycja wciąż nie znajduje odpowiedzi na 

tę intensywność przekazu rządzących. Wydaje się, że wciąż nie ma świadomości, że bez 

podobnego profesjonalizmu w opowiadaniu rzeczywistości i reakcji na wydarzenia nie ma szans 

na zwycięstwo. Dwa sztaby PiS, jeden na Nowogrodzkiej, drugi w Kancelarii Premiera, 

funkcjonują całodobowo. Eksperci i konsultanci obrabiają tematy pierwszo-, drugo- i 

trzeciorzędne, z jednakowym zapałem… Prawdą jest to, co się przebija, a obrona demokracji 

wymaga takiego samego sprytu, jaki mają jej przeciwnicy… Jednak na taką grę trzeba mieć 

czas, wolne moce przerobowe i ludzi chętnych do pracy. Partie opozycyjne nie są nawet w 

połowie tak sprawne w politycznym marketingu, jak PiS, choć mają z budżetu niemałe środki… 

Statutem nie wygrywa się wyborców. Warto sobie przypomnieć, jak często partie 

opozycyjne zamierały, bo musiały rozwiązywać wewnętrzne problemy, jak długo Platforma 

zajmowała się wyborem kandydata na prezydenta, deklaracją programową, która w końcu nie 

powstała, czy wyboru nowego przewodniczącego. 

Zamierała na tygodnie, nawet kiedy wybierała szefa parlamentarnego klubu. Politycy PO znikali 

w terenie, bo wybierali regionalnych baronów, wiceprzewodniczących, zabiegali o swoich 

protegowanych w powiatowych strukturach. Na długo przed grudniowym kongresem PSL 

praktycznie zniknęli też ludowcy. Przez wiele miesięcy Włodzimierz Czarzasty łączył się 

z Wiosną Biedronia tak mozolnie i zarazem burzliwie, z wykluczaniem, zawieszaniem i 

odwieszaniem członków władz SLD, że o mało nie został kamień na kamieniu, a podziały i tak 

następują. Hołownia musiał się mierzyć z buntami i aferami w terenie, a szczycił się głównie 

sejmowymi transferami od prawa do lewa… 



Obawa, co na to powie PiS. …Donald Tusk po powrocie do Platformy znowu stał się 

ostrożny. Uderza tam, gdzie teren został przygotowany wcześniej, na polu praworządności, 

konstytucji, systemu państwa, Unii Europejskiej. 

Ale w innych kwestiach pozostaje zachowawczy… Jednak ludzie oczekują od polityków nie 

tylko wyciągania średniej z sondaży, ale pokazania wyraźnej drogi, przedstawienia sugestywnej 

propozycji, która odsłoni im nową perspektywę… …opinie niby niezależnych ekspertów: 

opozycja ma się pozbyć KOD-u, Lempart, Ochojskiej, „rozgrzanych sędziów”, ma przestać 

namawiać na szczepienia, za to bronić płotu na granicy, uważać na Kościół, zapewniać, że nie 

ruszy świętych programów socjalnych, ma nie „donosić” do Brukseli itd. Cel jest jasny: 

opozycja ma się trzymać nowego mainstreamu wyznaczonego przez PiS. Tyle że przyjmując tę 

agendę Kaczyńskiego, ugrupowania opozycyjne zaczną znikać jako wyraźna alternatywa, staną 

się zimne i obojętne… Przełom dokona się wtedy, kiedy to PiS zacznie się zastanawiać, „co na 

to powie” Tusk albo Hołownia. 

Flirty z władzą. PiS co jakiś czas próbuje wciągnąć opozycję do żyrowania swoich 

działań… Opozycja ma z tym kłopot, ponieważ też podlega naciskom części niepisowskiego 

komentariatu, który rozczula się na każdą propozycją „pana prezesa” czy „pana premiera”, aby o 

czymś porozmawiać. Słychać: trzeba iść, wznieść się ponad podziały dla dobra Polski. PiS mógł 

nie zaprosić, a zaprosił… Pojawiają się pomysły, aby nie wykluczać koalicji z PiS, bo tam jest 

„rozsądna część”. Mrugają okiem niektórzy politycy… 

Jak nazwać system Kaczyńskiego. Wydaje się, że to tylko kwestia językowa, ale tak nie 

jest. …słowo „autorytaryzm” wydaje im się za mocne. Ostatnio karierę robi pojęcie „demokracji 

nieliberalnej”, które już zupełnie fałszuje rzeczywistość, bo to w końcu wciąż brzmi jak 

demokracja, w której akurat nie rządzą znienawidzeni także przez lewicę liberałowie. Stosując 

jednak dzisiejsze, bardziej wyśrubowane wymogi państwa prawnego system Kaczyńskiego nie 

jest już demokratyczny. A wybory, nawet jeśli jeszcze jawnie nie fałszowane, nie są uczciwe. 

Polska wypadła z kręgu zachodnich demokracji. To o tyle istotne, że właściwe zdefiniowanie 

rządów PiS może mieć wpływ na postawę opozycji: inaczej walczy się w ramach demokracji, a 

inaczej o samą demokrację. To zmienia perspektywę, ustawia kwestię tworzenia wyborczych 

sojuszy w innym świetle, wyznacza polityczne i moralne priorytety. Dużej części opozycji wciąż 

się wydaje, że uprawia politykę w „normalnym państwie”, że może działać niemal tak jak przed 

2015 r. Pozbycie w końcu tego złudzenia i włączenie trybu nadzwyczajnego to być może 

największe wyzwanie antyPiSu na 2022 r. 

Mariusz Janicki 
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♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2021 – grudzień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2021-12-01 3 569 137 84 153 29 064 570   

2021-12-02 3 596 491 84 656 27 356 502   

2021-12-03 3 623 452 85 126 26 965 470   

2021-12-04 3 649 027 85 630 25 576 502   

2021-12-05 3 671 421 85 675 22 389 45 163 539 2633 

2021-12-06 3 684 671 85 700 13 250 25   

2021-12-07 3 704 040 86 205 19 366 504   

2021-12-08 3 732 589 86 796 28 542 592   

2021-12-09 3 760 048 87 357 27 458 562   

2021-12-10 3 785 036 87 928 24 991 571   

2021-12-11 3 808 798 88 414 23 764 486   

2021-12-12 3 828 248 88 479 19 452 65 156 823 2805 

2021-12-13 3 839 625 88 508 11 379 29   

2021-12-14 3 857 085 89 045 17 460 537   

2021-12-15 3 881 349 89 714 24 266 669   

2021-12-16 3 903 445 90 306 22 097 592   

2021-12-17 3 923 472 90 872 20 027 566   

2021-12-18 3 942 864 91 415 19 392 543   

2021-12-19 3 958 840 91 485 15 976 70 130 597 3006 

2021-12-20 3 968 450 91 514 9609 29   

2021-12-21 3 982 257 92 052 13 806 538   

2021-12-22 4 000 270 92 829 18 021 775   

2021-12-23 4 017 420 93 445 17 156 616   

2021-12-24 4 032 796 94 041 15 392 596   

2021-12-25 4 043 585 94 311 10 788 269   

2021-12-26 4 049 838 94 327 6252 16 91 024 2839 

2021-12-27 4 054 865 94 365 5029 38   

2021-12-28 4 064 715 94 914 9843 549   

2021-12-29 4 080 282 95 707 15 571 794   

2021-12-30 4 094 608 96 415 14 325 709   

2021-12-31 4 108 215 97 054 13 601 638   

 

♣ 

ROK 2021 – KONIEC TOMU TRZECIEGO 
 

SPIS TREŚCI 

 

Sierpień 2021 roku 

 

7 

Wrzesień 2021 roku 

 

87 

Październik 2021 roku 

 

171 



Listopad 2021 roku 

 

257 

Grudzień 2021 roku 336 

 

 



 

 



Próba zastąpienia liter sylabami, czyli zamiast alfabet – sylabet. Po lewej stronie 

spółgłoska, do niej po prawej przyklejona samogłoska. 
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Jednak wróciłem do alfabetu w nowej formie. Najprostsze znaki graficzne zamiast obecnych 

liter. Wydaje się, że taki znak graficzny, zajmując taką samą powierzchnię co litera, będzie 

bardziej czytelny, bo litera na tej powierzchni zaczernia znacznie większą przestrzeń i w 

konsekwencji przy zmniejszaniu litery wcześniej się ona zlewa w nieczytelny punkt. 
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